
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4437, 4471, 4505, 4596
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Κ. Μάλαµα, Γ. Πα-

πανδρέου, Χ. Κέλλα και Δ. Χαρίτου, σελ. 4447, 4514
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Αθήνας, το 1ο Γυµνά-
σιο Παλαµά Καρδίτσας, το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Ζωγράφου,
το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Αθήνας, η Πρόεδρος κα Marta
Grande και η διακοµµατική αντιπροσωπία της Επιτροπής
Εξωτερικών και Κοινοτικών Υποθέσεων της Βουλής των αν-
τιπροσώπων της Ιταλίας συνοδεία στελεχών της Ιταλικής
Πρεσβείας, µαθητές από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιω-
νίας Μαγνησίας, το Δηµοτικό Σχολείο Ασκύφου Χανίων, το
Επαγγελµατικό Γενικό Λύκειο Αταλάντης Φθιώτιδας, το 17ο
Δηµοτικό Σχολείο Λάρισας , το Γυµνάσιο Φαιάκων Κέρκυρας,
ο Πρόεδρος της Γενικής Συνέλευσης, µέλη της Διεθνούς
Γραµµατείας, Πρόεδροι και Εισηγητές Επιτροπών, όλοι Βου-
λευτές ορθόδοξων κρατών της Διακοινοβουλευτικής Συνέ-
λευσης Ορθοδοξίας, σελ. 4450, 4455, 4463, 4473, 4514,
4523, 4525, 4533, 4543, 4546, 4550

4. Έγκριση του Σώµατος, της από 7 Νοεµβρίου 2019, από-
φασης της Διάσκεψης των Προέδρων που αφορά στην πα-
ροχή τηλεπικοινωνιακού υλικού και εξοπλισµού πληροφο-
ρικής, σελ. 4456 - 4461

5. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
α. Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού Δαπανών

της Βουλής, οικονοµικού έτους 2018 και β. Μόνη συζήτηση
και ψήφιση του Σχεδίου Προϋπολογισµού Δαπανών της Βου-
λής, οικονοµικού έτους 2020, σελ. 4472 – 4478, 4479 - 4504

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  4445, 4462, 4463, 4464,
4465, 4506, 4507, 4510, 4514, 4516, 4519, 4523, 4529, 4542,
4544, 4550, 4552, 4553, 4555, 4556, 4563, 4566, 4567, 4574,
4577, 4578, 4581

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 4510

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 356 έως 382, σελ.

4438 – 4442                          
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

4443 - 4444
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 15ης Νοεµβρίου 2019, σελ. 4445
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:
i. µε θέµα: "Κατάργηση του Ενιαίου Διοικητικού Τοµέα

(ΕΔΤ) του ΥΠΕΘΑ", σελ. 4445
ii. µε θέµα:  "Επαναδραστηριοποίηση ΕΛΒΟ", σελ. 4447
β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

µε θέµα: "Αποζηµίωση ελαιοπαραγωγών και σύσταση επιστη-
µονικής επιτροπής", σελ.4449

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: "Διακοπή χρη-
µατοδότησης του Δήµου Πετρούπολης", σελ. 4451

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:

i. µε θέµα: "Απολύσεις πέντε εργαζοµένων από τον όµιλο
"ΣΕΛΟΝΤΑ Ιχθυοτροφεία ΑΕΓΕ"", σελ. 4452

ii. µε θέµα: "Παράνοµη λειτουργία της φαρµακαποθήκης
PHARMALINE A.E. που εδρεύει στο Κορωπί, 2ο χλµ. Λεωφ.

Μαρκοπούλου (βιοµηχανική ζώνη)", σελ. 4454

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-

θρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονι-
σµού της Βουλής της πρότασης του Προέδρου της Βουλής
για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
Μέρος Β’ και Μέρος Κοινοβουλευτικό, σελ. 4456 - 4469

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών «Κύρωση: α) της από 25-09-2019 ΠΝΠ
«Επείγουσα ρύθµιση για την απαλλαγή από την υποχρέωση
απόδοσης του φόρου διαµονής» (Α’ 142), β) της από 30-09-
2019 ΠΝΠ «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας των
Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οι-
κονοµικών και Υγείας»  (Α’ 145), γ) της από 04-10-2019 ΠΝΠ
«Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Υγείας (Α’ 150) και άλλες διατάξεις», σελ.  4506 - 4584

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ., σελ. 4455  - 4472

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 4542 – 4549, 4551 - 4555
ΒΙΤΣΑΣ Δ., σελ. 4525 - 4542
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. σελ. 4472 - 4510
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 4510 - 4525
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 4437 - 4455
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 4549 – 4551, 4568 - 4596
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 4555 - 4568

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 4476
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 4475
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 4472
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 4474
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4474
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 4473
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4474, 4477, 4478
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 4476
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4475

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 4544, 4552, 4553
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 4510
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4529, 4542
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4552
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4464, 4523
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 4552
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4476, 4478, 4506, 4507, 

4514
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 4577
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 4556                                                                
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ Κ. , σελ. 4464

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 4510, 4516, 4523

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4445
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 4510, 4563
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 4550, 4574, 4577, 4578, 

4581
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ.  4523
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4507, 4578
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 4555, 4556, 4566, 4567
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4462, 4463, 4464, 4465, 

4472                                         
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 4529
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 4510
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 4507, 4510
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4510, 4519

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 4510

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ.  4451
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4447, 4448
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4449, 4450
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 4445, 4446
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4452, 4453
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4454, 4455
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 4449, 4450
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 4451, 4452
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 4452, 4453, 4454, 4455
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4446, 4447, 4448

Ε. Επί της συζήτησης της πρότασης του Προέδρου της
Βουλής για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού
της Βουλής Μέρος Β’ και Μέρος Κοινοβουλευτικό:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 4464
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4464
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4465
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 4463
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 4463
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 4464, 4465
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4464
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4465
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4462

ΣΤ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών:

ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4567, 4568
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 4533
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4538
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4560
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 4551, 4553
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 4558
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 4518, 4519, 4579
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 4546, 4547, 4548, 4549
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4565
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4516, 4579
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4523, 4552, 4553
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 4525, 4563
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 4527
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 4553, 4560
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 4566, 4572
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 4556
ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ Β. , σελ. 4535
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 4545
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 4575, 4576

ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 4576
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 4512, 4513, 4553, 4569, 

4578
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 4540
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 4557
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 4510, 4519, 4523, 4525, 

4526
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 4568, 4580, 4581
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 4521
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 4555, 4556
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4510, 4514, 4516, 4579
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ.4550
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 4549, 4550
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 4513, 4543, 4544, 4547
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 4534
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 4544
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 4551, 4552
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 4534, 4535
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4570
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 4561
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 4526, 4536, 4566
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4569
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4564
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 4525, 4548, 4549, 4560, 

4567, 4573, 4574, 4581
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 4525, 4526, 4580
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Δ. , σελ. 4539
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4559
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4508, 4509, 4577
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4562, 4566, 4567
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 4571
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4574
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 4507
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 4568, 4569
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 4530
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 4542
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 4560, 4561, 4562
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 4528
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 4506, 4507, 4518, 4577
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4529
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 4562
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 4520
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4540, 4541
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 4538

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ.  4507                                                                      
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 4542, 4561
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4473, 4474
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 4541



Αθήνα, σήµερα στις 14 Νοεµβρίου 2019, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 13-11-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-

εδρείου τα Πρακτικά της ΜΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
13 Νοεµβρίου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα, Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας και συναφείς διατάξεις»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Βασίλειο Βιλιάρδο,
Βουλευτή Επικρατείας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜZ’

Πέµπτη 14 Νοεµβρίου  2019



4438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
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4440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



4444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 15 Νοεµβρίου
2019.

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 214/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χανίων της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μανούσου Βολουδάκη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αξιοποίηση των SMPs
και ANFAs για χρηµατοδότηση δηµοσίων επενδύσεων».

2. Η µε αριθµό 195/11-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Βία και ανοµία στο κέντρο της
Θεσσαλονίκης-SOS απευθύνουν κάτοικοι, επαγγελµατίες, φοι-
τητές και επισκέπτες».

3. Η µε αριθµό 186/5-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αναλυτική ενη-
µέρωση για τις προτάσεις της κυβέρνησης για το έργο «Πάτρα
– Πύργος»». 

4. Η µε αριθµό 210/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Όχι στην κατασκευή και λειτουργία νέου
ΧΥΤΑ στην Ολοκληρωµένη Εγκατάσταση Διαχείρισης Αποβλήτων
(ΟΕΔΑ) Φυλής».

5. Η µε αριθµό 204/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Βορείου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγο-
ριάδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κρίσιµης
επικινδυνότητας υποστελέχωση του ΕΣΥ».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 190/7-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πορεία
της Γενικής Μεταλλευτικής και Μεταλλουργικής Α.Ε. (ΓΜΜ Α.Ε.)
ΛΑΡΚΟ και ασφάλεια των εργαζοµένων της».

2. Η µε αριθµό 205/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινής Μπακαδήµα προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Επεισόδια έξω από
το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών».

3. Η µε αριθµό 192/8-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποιο είναι το σχέδιο της
Κυβέρνησης για την Μεγαλόπολη;».

4. Η µε αριθµό 206/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σχέδια ιδιωτικοποί-
ησης των δηµόσιων Νοσοκοµείων».

5. Η µε αριθµό 196/11-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Καµίνη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Επιχεί-
ρηση της ΕΛ.ΑΣ. στο Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών και εν
γένει ζητήµατα ανοµίας στα ΑΕΙ».

6. Η µε αριθµό 207/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2 Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία
Αρσένη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Απόδοση του παλιού αµαξοστασίου ΟΣΕ Αγίων Αναργύρων
στους Δηµότες του».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 732/17-9-2019 ερώτηση του Βουλευτή Μαγνη-
σίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου

Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κάλυψη των
τρεχουσών και άµεσων αναγκών του Αχιλλοπούλειου Νοσοκο-
µείου Βόλου».».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έγγραφό του ο Γενικός
Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών θεµάτων ενηµερώνει
το Σώµα σχετικά µε τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου της Πέµπτης 14 Νοεµ-
βρίου 2019 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι
οι εξής:

«Οι υπ’ αριθµόν 188 και 193 θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαο Παναγιωτόπουλο. Η υπ’ αριθµόν 213
επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μαυρουδή Βορίδη. Η υπ’ αριθµόν
187 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται προς τον ίδιο Υπουργό
δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Οι υπ’ αριθµόν 211 και
212 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Νότη Μηταράκη. Η υπ’
αριθµόν 189 επίκαιρη ερώτηση που απευθύνεται προς τον ίδιο
Υπουργό δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας. Και η υπ’
αριθµόν 203 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Εσωτερικών κ. Θεόδωρο Λιβάνιο.»

Αρχίζουµε, λοιπόν, τη συζήτηση µε την πρώτη µε αριθµό
193/11-11-2019 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεό-
δωρου Δρίτσα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Κα-
τάργηση του Ενιαίου Διοικητικού Τοµέα (ΕΔΤ) του ΥΠΕΘΑ». Θα
απαντήσει ο Υπουργός Άµυνας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Δρίτσας για την πρωτολογία του.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε Υπουργέ, είναι βέβαιο ότι γνωρίζετε, όπως γνω-

ρίζουµε όλοι µας, πόσο σηµαντικός είναι ο ρόλος του πολιτικού
προσωπικού που εργάζεται και υπηρετεί στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας και σε όλη τη χώρα µε υπηρεσίες που έχουν πολυσχιδή
δράση. 

Ο ρόλος είναι όχι µόνο εργασιακός, αλλά συµβάλλει και συµ-
πληρώνει και επικουρεί το συνολικό σύστηµα της Εθνικής Άµυ-
νας. Πολλές χιλιάδες οι εργαζόµενοι και δεν είναι τυχαίο ότι
κορυφαίοι πολιτικοί παράγοντες, κορυφαία ιστορικά πολιτικά
πρόσωπα προ είκοσι πέντε ετών µε κοινή υπουργική απόφαση ο
Υπουργός τότε Προεδρίας της Κυβέρνησης Αναστάσιος Πεπο-
νής, ο Υπουργός Άµυνας Γεράσιµος Αρσένης, ο Υπουργός Οι-
κονοµικών Αλέκος Παπαδόπουλος συγκρότησαν τη µοναδική
διακλαδική υπηρεσία του Υπουργείου µε αποστολή τη διαχείριση
του συνόλου των θεµάτων των υπηρετούντων δηµοσίων υπαλ-
λήλων τον ενιαίο διοικητικό τοµέα, ένα τοµέα ο οποίος χαρακτη-
ρίζονταν από την αρχή µε σαφήνεια, διαφάνεια, στοχευµένο
προσανατολισµό για τη διαχείριση αυτών των θεµάτων µε ενιαίο
τρόπο. Λειτούργησε, όπως λειτούργησε, επί είκοσι τέσσερα χρό-
νια µε πάνω και κάτω, µε αδυναµίες και κενά, αλλά συγκροτή-
θηκε επί των ηµέρων της δικής µας διακυβέρνησης το 2018 µε
αποσαφήνιση συγκεκριµένων οργανωτικών διαρθρώσεων και αρ-
µοδιοτήτων. Ακριβώς έτσι συγκροτήθηκε όπως είχε προβλεφθεί
από το 1994 µε Διεύθυνση Συντονισµού Διαχείρισης Θεµάτων
Πολιτικού Προσωπικού και µε τµήµατα Διοικητικής Υποστήριξης
Σχεδιασµού Πολιτικής Εκπαίδευσης και Επιµόρφωσης, Μέριµνας
για το πολιτικό προσωπικό και γραµµατειακής υποστήριξης.

Όπως καταλαβαίνουµε όλοι είναι µία δοµή πάρα πολύ χρήσιµη
και πάρα πολύ ορθολογικά συγκροτηµένη και έρχεται η δική σας
Κυβέρνηση στο πλαίσιο των αναδιαρθρώσεων που επιλέξατε και
καταργεί τη θέση του ειδικού γραµµατέα και επαναφέρει τον γε-
νικό γραµµατέα δίνοντάς του µάλιστα και αρµοδιότητες µε κά-
ποια διατύπωση που τότε σχολίασα µε δελτίο Τύπου µε δηµόσια
δήλωσή µου, µε καθόλου δηµιουργική ασάφεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δρίτσα, σας
παρακαλώ συντοµεύετε. Είναι η πρωτολογία σας. Περάστε στο
ερώτηµα γιατί έχετε και τον χρόνο της δευτερολογίας σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: …και καταργεί τον τοµέα αυτόν και
από κει και πέρα µένει ένα κενό που ενώ περιµέναµε όπως είχαµε
ακριβώς ζητήσει δηµοσίως στο επόµενο διάστηµα να καλυφθεί,
να ρυθµιστεί, δεν έχει µέχρι στιγµής ρυθµιστεί.

Εποµένως, το ερώτηµα είναι γιατί καταργήσατε τον ενιαίο δι-
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οικητικό τοµέα, αν θα τον αντικαταστήσετε µε άλλη δοµή και µε
ποια και γιατί εξακολουθούν να υπάρχουν όλα τα προβλεπόµενα
στη Διεύθυνση Συντονισµού και Διαχείρισης Θεµάτων του Οργα-
νισµού στη ιστοσελίδα του Υπουργείου για αρµοδιότητες που
ανήκουν σε έναν οργανισµό που τον έχετε καταργήσει. Είναι αν-
τιφατικό και θέτει και θέµατα νοµιµότητας των αποφάσεων που
λαµβάνονται σε αυτό το ενδιάµεσο διάστηµα. Είναι σηµαντικό
θέµα. Δεν αφορά µόνο εργασιακά ζητήµατα, αφορά τη συνολική
δοµή του Υπουργείου Ενόπλων Δυνάµεων που πολλαπλώς επη-
ρεάζει όλες τις δράσεις του και όλες τις υπηρεσίες του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αν αυτή η ερώτηση έχει στην ουσία της

στόχο να κατευνάσει κάποιες ανησυχίες και ερωτηµατικά του πο-
λιτικού προσωπικού ως προς το µέλλον τους και τη λειτουργία
τους στη δοµή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας θα µπω κατευ-
θείαν στην ουσία, προσθέτοντας παράλληλα ότι το πολιτικό προ-
σωπικό δεν ανησυχεί ως προς αυτά τα στοιχεία γιατί αισθάνεται
ότι αυτά έχουν διασφαλιστεί στην υπάρχουσα δοµή.

Ξεκινώ από την αρχή. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας έχει εξ
αντικείµενου συγκεκριµένες ιδιαιτερότητες, όπως το προσωπικό
του, διότι απασχολεί ταυτόχρονα στρατιωτικούς και πολιτικούς
υπαλλήλους οι οποίοι αφενός υπάγονται σε διακριτό νοµικό πλαί-
σιο ως προς την λειτουργία τους και αφετέρου απαιτείται συχνά
να προβλέπονται οι ειδικές για αυτούς ρυθµίσεις κατ’ εξαίρεση
όσων προβλέπονται γενικά για τον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα.

Επίσης, σηµειώνεται ότι το πολιτικό προσωπικό των Ενόπλων
Δυνάµεων δεν υπάγεται άµεσα στο Υπουργείο, όπως ξέρετε,
αλλά ανήκει διοικητικά στα Γενικά Επιτελεία Στρατού, Ναυτικού
και Αεροπορίας, από τα οποία και µισθοδοτείται. Ακριβώς, λοι-
πόν, επειδή το κάθε επιτελείο διαχειρίζεται το προσωπικό του
αυτοτελώς ο ενιαίος διοικητικός τοµέας που λειτούργησε το
1994 µέχρι τον περασµένου Ιούλιο είχε ακριβώς τον ρόλο της
εναρµόνισης και του συντονισµού των επιτελείων, ώστε να εφαρ-
µόζονται οµοιόµορφα και οµαλά οι ασκούµενοι πολιτικοί.

Τώρα ο ενιαίος διοικητικός τοµέας του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας είναι ήδη από το 1994, δηλαδή από τη σύστασή του,
άµεσα συνδεδεµένος µε τη θέση του ειδικού γραµµατέα του
Υπουργείου και είναι λογικό. Εποµένως, η κατάργηση του ενιαίου
διοικητικού τοµέα επήλθε ως λογικό επακόλουθο και αποτέλε-
σµα της συνολικής αναδιάρθρωσης που έγινε στις διοικητικές
δοµές του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και ειδικά της κατάργη-
σης της θέσης του ειδικού γραµµατέα. Φυσικά, αυτά δεν σηµαί-
νουν ότι µε αυτήν τη κίνηση η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
αρνείται τη χρησιµότητα µιας υπηρεσιακής δοµής συντονισµού
των τριών Γενικών Επιτελείων ως προς το πολιτικό τους προσω-
πικό. Αντιθέτως, η Κυβέρνηση αναγνώρισε την ανάγκη αναβάθ-
µισης του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ως προς τον ρόλο του
αυτό και αποφάσισε τη θέση γενικού αντί ειδικού γραµµατέα µε
ευρύτερες αρµοδιότητες, περισσότερες ευθύνες και καθορίζον-
ται αντιστοίχως αυξηµένα προσόντα για την πλήρωση της θέσης
του.

Η διεύθυνση του ενιαίου διοικητικού τοµέα εντάσσεται πλέον
στην µόνιµη υπηρεσιακή δοµή του Υπουργείου και των γενικών
του διευθύνσεων και υπάγεται απευθείας στον γενικό γραµµα-
τέα. Η απαραίτητη προεργασία έχει γίνει και όντως µένει να προ-
κύψει, να ανακοινωθεί ένα σχέδιο και να υπογραφεί το σχέδιο
προεδρικού διατάγµατος το οποίο βρίσκεται στο στάδιο της υπο-
γραφής από τους συναρµοδίους Υπουργούς και του ελέγχου του
Συµβουλίου της Επικρατείας και κατά της διατάξεις του διατη-
ρούνται στο ακέραιο οι θέσεις ευθύνης του προσωπικού γενικά
και επαυξάνονται οι αρµοδιότητες που αφορούν το πολιτικό προ-
σωπικό. Σε κάθε περίπτωση διασφαλίζεται απρόσκοπτα η συνέ-
χιση της ροής και της τάξης του υπηρεσιακού τους έργου
κανονικά.

Εποµένως καταργείται η θέση του ειδικού γραµµατέα, δεν κα-
ταργείται το πολιτικό προσωπικό και ιδίως η φροντίδα του προ-
σωπικού αυτού από το Υπουργείο. Έχει ενηµερωθεί σχετικά το

πολιτικό προσωπικό και δεν υπάρχει καµµία αρρυθµία ως προς
αυτό. Η πόρτα του γενικού γραµµατέα είναι ανοικτή και αποδέ-
χονται όλοι αυτή τη νέα δοµή.

Δεν έχουµε καταργήσει θέση υπηρεσίας του Υπουργείου Άµυ-
νας. Δεν είναι ακριβές αυτό. Στην πραγµατικότητα τις έχουµε
διασφαλίσει και φροντίζουµε ώστε οι υπηρεσίες που χειρίζονται
θέµατα πολιτικού προσωπικού να λειτουργούν µε τρόπο ενιαίο,
άµεσο, χωρίς καθυστερήσεις και οπωσδήποτε µε πνεύµα ανα-
βάθµισης της θέσης του πολιτικού προσωπικού στη δοµή του
Υπουργείου. Κανένα διοικητικό κενό, απλά µία δοµή που καταρ-
γήθηκε και κρίναµε ότι επειδή έκλεισε ο κύκλος της, µετεξελίχ-
θηκε µέσα από τη θέση του γενικού γραµµατέα ο οποίος όµως
δια των αρµοδιοτήτων του καλύπτει πλήρως όλα τα θέµατα και
τις υποθέσεις του πολιτικού προσωπικού του Υπουργείου για το
οποίο συµφωνούµε ότι είναι µία οµάδα εργαζοµένων που έχει
πολλά να προσφέρει και προσφέρει στο Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας.

Τα υπόλοιπα και στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, υπάρχει και

η δευτερολογία.
Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για την

απάντηση ή ορθότερα για τις απαντήσεις. Παρ’ όλα αυτά οφείλω
να πω ότι µε µπερδέψατε. Από τη µία αναγνωρίζετε ότι υπάρχει
ζήτηµα και είναι υπό διαµόρφωση προεδρικό διάταγµα που θα
θέσει και θα επανακαθορίσει τα ζητήµατα που εκκρεµούν και άρα
αναγνωρίζουµε ότι έχει δηµιουργηθεί µία εκκρεµότητα, ενώ πριν
δεν υπήρχε και από την άλλη ότι διά του γενικού γραµµατέα µπο-
ρούν να ασκούνται όλες αυτές οι λειτουργίες και αρµοδιότητες
κάτι το οποίο θα ήθελα ευθύς εξαρχής να το θέσουµε στη συζή-
τηση όσο είναι καιρός και εφόσον είναι υπό διαµόρφωση το προ-
εδρικό διάταγµα στο οποίο αναφερθήκατε. Αυτό πρέπει να
προβλεφθεί. Δεν µπορεί να υπάρχουν προσωποπαγείς δοµές και
δεν µιλώ τώρα για τον συγκεκριµένο γενικό γραµµατέα, µιλώ για
τον εκάστοτε, για τον οποιονδήποτε για οποιαδήποτε Υπουργείο.

Οι διευθύνσεις και οι τοµείς διοίκησης είναι η βάση, είναι οι
δοµές και την πολιτική ευθύνη έχει ο ειδικός γραµµατέας, ο γε-
νικός γραµµατέας, ο Υπουργός ή οποιοσδήποτε άλλος. Είναι
αδύνατον να συγκροτείται δοµή και µάλιστα, όπως είπατε και
εσείς, µε διακλαδική διάσταση, µε τις ιδιαιτερότητες του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας και γενικώς των Ενόπλων Δυνάµεων και
αυτά όλα να συγκλίνουν στην αρµοδιότητα και τη διοίκηση ενός
προσώπου, ενός θεσµικού παράγοντα, όπως µπορεί να είναι ο
γενικός γραµµατέας ή ο Υπουργός και οποιοσδήποτε άλλος. Δεν
νοούνται αυτά και µάλιστα σε ένα µοντέλο που, όπως είπα, έχει
αυτήν την προϊστορία και την εγκυρότητα αυτών των ονοµάτων
-Πεπονής, Παπαδόπουλος, Αρσένης- και τη διαδικασία που ιστο-
ρικά έχει διαµορφωθεί που δεν µπορεί να την αγνοήσει κανείς.
Είναι δοµές που σχεδιάστηκαν, συστάθηκαν και λειτούργησαν
µε σκοπό την ορθολογική διεκπεραίωση και τον συντονισµό θε-
µάτων, τη χάραξη πολιτικής σε ζητήµατα επιµόρφωσης, εκπαί-
δευσης, οργάνωσης. Δεν είναι απλώς και µόνο µία
γραφειοκρατική διαδικασία. Αυτές οι δοµές εξαφανίζονται αναί-
τια, χωρίς να υπάρχει επαρκής εξήγηση για ποιον λόγο αυτό το
πράγµα συµβαίνει.

Απ’ αυτή την άποψη και για την πληρέστερη µέριµνα, την πο-
λυσχιδή και πολύπλευρη µέριµνα για το πολιτικό προσωπικό του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας αλλά και για τη συνολικότερη ορ-
θολογική λειτουργία όλου του συστήµατος, νοµίζω ότι στην
όποια νέα επιλογή που πρέπει να γίνει, γιατί αυτήν τη στιγµή
υπάρχει κενό -ενδεχοµένως, οι αποφάσεις που λαµβάνονται όλο
αυτό το διάστηµα να µπορούν να προσβληθούν και ως προς τη
νοµιµότητα τους, κύριε Υπουργέ, και µε δεδοµένη την κατάρ-
γηση του τοµέα-, δεν είναι δυνατόν στην οποιαδήποτε επιλογή
που θα γίνει, υπό την διοίκηση, την πολιτική ευθύνη του γενικού
γραµµατέα, να µην περιλαµβάνει αυτή την επαναθεµελίωση και
επαναφορά του ενιαίου διοικητικού τοµέα, που λέω και πάλι δεν
είναι µία συγκυριακή επιλογή. Είναι µία ιστορική επιλογή, η οποία
έχει εγγραφεί στα θετικά της δηµόσιας διοίκησης εν γένει και
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ιδιαίτερα.

Ευχαριστώ.

4446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Αυτό που θα ήθελα να πω, κύριε συνάδελφε, είναι ότι ο γε-
νικός γραµµατέας είναι θεσµός. Μάλιστα, η θέση του γενικού
γραµµατέα είναι µία θέση, θα έλεγα, ευρύτερης θεσµικής εµβέ-
λειας από τη θέση του ειδικού γραµµατέα. Εµείς κρίναµε ότι η
υπηρεσιακή δοµή της Κυβέρνησης δεν µπορεί να µείνει προση-
λωµένη σε ανάγκες περασµένων δεκαετιών. Ως εκ τούτου, ο ενι-
αίος διοικητικός τοµέας και η θέση ειδικού γραµµατέα στο
ΥΠΕΘΑ, αλληλένδετες ήδη από τη σύστασή τους πριν από είκοσι
πέντε έτη, αποφασίστηκε να µετεξελιχθούν σε µία άλλη δοµή.
Αυτό το κάναµε µεθοδικά και χωρίς την παραµικρή διοικητική
δυσλειτουργία, µε τον γενικό γραµµατέα του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας να έχει αναλάβει πλήρως τις αρµοδιότητες του πο-
λιτικού προσωπικού, τον χειρισµό των υποθέσεών του. Δεν
αισθάνεται καταργηµένο ή απαξιωµένο το πολιτικό προσωπικό.
Ίσως να αισθάνεται καταργηµένος -και λογικό είναι- κάποιος δια-
τελέσας ειδικός γραµµατέας. Το πολιτικό προσωπικό, όµως, αι-
σθάνεται πλήρως καλυµµένο.

Έχουµε διατηρήσει το σύνολο των θέσεων ευθύνης των πολι-
τικών υπαλλήλων. Το προεδρικό διάταγµα που ορίζει το νέο πλαί-
σιο λειτουργίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας ως προς τα
θέµατα αυτά, βρίσκεται στο τελικό στάδιο. Κατανοώ κάποια εκ-
κρεµότητα που υπάρχει µέχρι να εκδοθεί και να δηµοσιευτεί το
προεδρικό διάταγµα.

Όµως, σας διαβεβαιώνω ότι δεν υπάρχει κανένα θέµα ουσίας,
δηλαδή καµµία διατάραξη ή αλλαγή στη θέση τους στη διοικη-
τική δοµή και στην εν γένει λειτουργία του πολιτικού προσωπικού
στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και νοµίζω ότι αυτό προέχει εν
προκειµένω. Το πολιτικό προσωπικό του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας έχει ένα πολύ σηµαντικό ρόλο να παίξουν. Υφίσταται,
υπάγεται σε µία συγκεκριµένη διοικητική δοµή και αυτή ακριβώς
τη διοικητική δοµή όχι απλά διασφαλίζουµε, αλλά επιπλέον επαυ-
ξάνουµε, µε όλες τις µέριµνες και τις συνέπειες που µπορεί αυτό
να έχει στην υπόστασή του πολιτικού προσωπικού στο Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας. Άλλωστε τα ίδια τα στελέχη του πολιτικού
προσωπικού δηλώνουν ικανοποιηµένοι µε την τροπή των πραγ-
µάτων και µε τον τρόπο που πλέον ο γενικός γραµµατέας χειρί-
ζεται τις υποθέσεις τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν περάσουµε στην επόµενη ερώτηση, επιτρέψτε µου µία

έγκριση απουσίας στο εξωτερικό. Με αίτησή του ο κ. Γεώργιος
Κατρούγκαλος Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ Β1 Βόρειου Τοµέα Αθηνών
ζητά τη χορήγηση ολιγοήµερης άδειας για το εξωτερικό από 15
έως 17 Νοεµβρίου του 2019. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Εισερχόµαστε στην τέταρτη µε αριθµό 188/6-11-2019 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας µε θέµα: «Επαναδραστηριοποίηση ΕΛΒΟ»

Κύριε Βιλιάδρο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εισαγωγικά, η Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων αποτελεί ση-

µαντική αµυντική βιοµηχανία αλλά και µία παραγωγική εταιρεία
υψηλής προστιθέµενης αξίας για την Ελλάδα. Είναι ο µοναδικός
κατασκευαστής ερπυστριοφόρων οχηµάτων στην Ελλάδα, αλλά
και µιας σηµαντικής σηµασίας αυτοκινητοβιοµηχανία. Παράλ-
ληλα η ΕΛΒΟ έχει κατασκευαστεί πάνω από τριάντα χιλιάδες
οχήµατα φορτηγά, τζιπ, τεθωρακισµένα, ερπυστριοφόρα τανκς
και οχήµατα µεταφοράς προσωπικού. Η εταιρεία έχει σηµαντικές
παραγωγικές εγκαταστάσεις στη Σίνδο Θεσσαλονίκης εµβαδού
διακοσίων εβδοµήντα τριών χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων,
εξήντα έξι χιλιάδες καλυµµένη έκταση και µε σύγχρονο µηχανο-
λογικό εξοπλισµό.

Στα οικονοµικά µεγέθη της δεν θα αναφερθώ. Τα έχω άλλωστε
γράψει σε ερώτηση που έχω καταθέσει. Θα προσθέσω µόνο ότι

οι µεγάλες ζηµιές που εµφάνισε το 2013 οφείλονταν σε προβλέ-
ψεις 22,8 εκατοµµυρίων ευρώ, οι οποίες εµφανίστηκαν στον ισο-
λογισµό της δύο χρόνια µετά την υπαγωγή της σε καθεστώς
εκκαθάρισης, χωρίς να έχει δηµοσιευθεί καµµία εξήγηση. Με τον
ίδιο περίεργο τρόπο λογίστηκαν αναδροµικά προβλέψεις 14,6
εκατοµµυρίων για τη χρήση του 2012. Στη συνέχεια, προκηρύχ-
θηκαν διαγωνισµοί. Όπως γνωρίζετε όλοι, ήταν άκαρποι, δεν
είχαν αποτέλεσµα.

Εδώ θα παραµείνω, σε αυτό που είχε πει ο πρώην Υπουργός
Αµύνης ο κ. Καµµένος, ο οποίος έκανε σηµαντικές καταγγελίες
σχετικά µε την εξέλιξη αυτή, κατά τη διάρκεια συνέντευξης
Τύπου στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης το 2008. Είχε πει τότε
«Ο κύριος εκκαθαριστής, η «Ernst & Young», απέκλεισε τους Νο-
τιοαφρικανούς οι οποίοι δεσµεύονταν για τη διατήρηση όλων των
εργαζοµένων, για την άµεση λειτουργία της εταιρείας και για την
καταβολή µεγάλου τµήµατος. Το κάνει επίτηδες. Αργεί να κάνει
διαπραγµάτευση, όπως υποχρεούται µετά τον διαγωνισµό, διότι
λειτουργεί προς όφελος των Γερµανών που δεν θέλουν να λει-
τουργεί η ΕΛΒΟ. Όπως και στο παρελθόν, την ΕΛΒΟ την έγδυ-
σαν διά της ιδιωτικοποιήσεως και τώρα προσπαθούν να µη
λειτουργήσει.». Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Σε απάντηση, τώρα, ερώτησης δικής µας ο κ. Γεωργιάδης ανέ-
φερε ότι επίκειται, ίσως και εντός του µηνός, η προκήρυξη εκ
νέου του διαγωνισµού. Έχει δηµοσιευθεί ότι υπάρχουν έξι ενδια-
φερόµενοι, συµπεριλαµβανοµένων, εκτός των ανωτέρω, ισραη-
λινών και ελληνικών εταιρειών. Οι ερωτήσεις µας είναι οι εξής:

Πρώτον, πότε θα δοθεί τέλος στην αδρανοποίηση της ΕΛΒΟ
και πότε θα εξέλθει από το καθεστώς εκκαθάρισης των τελευ-
ταίων πέντε ετών; Δεν είναι µεγάλο λάθος η ιδιωτικοποίηση µιας
τόσο σηµαντικής αµυντικής βιοµηχανίας;

Δεύτερον, δεδοµένου ότι όλες οι αµυντικές βιοµηχανίες ανά
τον κόσµο αλληλεξαρτώνται από τις αµυντικές δαπάνες, που άλ-
λωστε υπαγορεύονται επιπλέον από τις υποχρεώσεις µας στο
ΝΑΤΟ και από την αστάθεια στα ανατολικά σύνορα της χώρας,
προτίθεστε να αναθέσετε εξοπλιστικά προγράµµατα και στην
ΕΛΒΟ;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο θέµατα έχουµε µε αυτή την ερώτηση. Το πρώτο είναι ότι

είχατε υποβάλει ερώτηση σε εµάς, στο Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας. Σας απαντήσαµε εµπροθέσµως. Την απάντησή µας τη γνω-
ρίζετε. Το περιεχόµενο, φαντάζοµαι, είναι το ίδιο µε την ερώτηση
που τρέπεται τώρα σε επίκαιρη. Εποµένως δεν καταλαβαίνω
γιατί µία απαντηθείσα εµπροθέσµως κανονική ερώτηση µετατρέ-
πεται για κάποιο λόγο σε επίκαιρη.

Το δεύτερο θέµα είναι ότι τις διαγωνιστικές διαδικασίας για
την ΕΛΒΟ δεν τις κάνει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας έχει άµεση συνάφεια µε όλες τις εταιρείες
αµυντικής βιοµηχανίας. Λογικό και επόµενο είναι, αφού εκεί πέρα
εκτελούνται κάποια από τα εξοπλιστικά προγράµµατα που τρέ-
χουν οι Ένοπλες Δυνάµεις µας µε τη σηµασία που έχει αυτό
ασφαλώς. Όµως, την εποπτεία την έχουν άλλα Υπουργεία, είτε
το Υπουργείο Οικονοµικών είτε το Υπουργείο Ανάπτυξης όσον
αφορά τη διαγωνιστική διαδικασία. Εποµένως το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας είναι αναρµόδιο. 

Σας έκανα, λοιπόν, γνωστό µε απάντηση στην ερώτηση ότι η
συγκεκριµένη εταιρεία εποπτεύεται από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Επίσης, στην ίδια απάντηση σας ανέφερα ότι στην παρούσα
φάση δεν υπάρχουν προγράµµατα των Ενόπλων Δυνάµεων που
να άπτονται του ενδιαφέροντος της ΕΛΒΟ. Θα µπορούσαν να
υπάρξουν; Πιθανώς. Όµως, αυτή τη στιγµή δεν υπάρχουν, δεν
υπάρχουν δουλειές. Όταν µία εταιρεία της Αµυντικής Βιοµηχα-
νίας, δηµόσια ή ιδιωτική, δεν έχει δουλειές, τότε οι προοπτικές
της δεν είναι καλές. 

Το ζητούµενο και στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας είναι πώς θα
µετατρέψουµε µία εταιρεία η οποία δεν έχει τη δυνατότητα να
προσελκύσει δουλειές, δεν έχει τη δυνατότητα να εκτελέσει εξο-
πλιστικά προγράµµατα, σε µία εταιρεία που να έχει αυτά τα προ-
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σόντα, σε µία εταιρεία εποµένως βιώσιµη και ανταγωνιστική για
το ίδιο το µέλλον της και το µέλλον βέβαια και την ωφέλεια και
των Ενόπλων Δυνάµεων.

Εποµένως να σηµειώσω ότι δεν αδιαφορούµε για το µέλλον
της συγκεκριµένης εταιρείας, η οποία οµολογουµένως επί πολλά
χρόνια στήριξε τις Ένοπλες Δυνάµεις µε υλικό υψηλής ποιότη-
τας. Ως Υπουργείο επιθυµούµε να παραµείνει η ΕΛΒΟ στην
πρώτη γραµµή της παραγωγής και είµαστε έτοιµοι να συνεργα-
στούµε -και ήδη έχουµε κάνει πολλές συζητήσεις- µε το καθ’
ύλην αρµόδιο και εποπτεύον την εταιρεία Υπουργείο Οικονοµι-
κών, αλλά και την ίδια την ΕΛΒΟ, ώστε να εξεταστούν όλες αυτές
οι παράµετροι που θα οδηγήσουν στην επαναδραστηριοποίηση,
στην αναβίωση της εταιρείας. 

Όσο µας επιτρέπει το ισχύον θεσµικό πλαίσιο των προµηθειών,
το οποίο προτιθέµεθα να απλοποιήσουµε ή µάλλον να καταστή-
σουµε ταχύτερο, λειτουργικότερο και άρα αποτελεσµατικότερο
µε µία νοµοθετική παρέµβαση, την οποία εγώ τοποθετώ περίπου
στις αρχές του νέου έτους, θα εξαντλήσουµε κάθε δυνατό περι-
θώριο προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Ξέρετε ότι στις προτεραιότητες του ΥΠΕΘΑ είναι η διατήρηση
και γιατί όχι η επαύξηση των επιχειρησιακών δυνατοτήτων και
του αξιόµαχου των Ενόπλων Δυνάµεων, κάτι που είναι άρρηκτα
συνδεδεµένο µε την εξασφάλιση της εφοδιαστικής δυνατότητας
προς τις Ένοπλες Δυνάµεις και φυσικά µε την αναβίωση της
Αµυντικής µας Βιοµηχανίας εν συνόλω. Αυτό αποτελεί στρατη-
γική προτεραιότητα εξαγγελθείσα από το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας. Άρα είµαστε υπέρ της ενίσχυσης της εγχώριας βιοµη-
χανίας, άρα και της ΕΛΒΟ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η ενίσχυση αυτή θα γίνει ενθαρρύνοντας συµπράξεις και εξε-
τάζοντας προτάσεις συνεργασίας της Βιοµηχανίας αυτής και µε
τον ιδιωτικό τοµέα και µε τον τοµέα υποστήριξης της αµυντικής
έρευνας και τεχνολογίας σε συνεργασία και µε ερευνητικά ιδρύ-
µατα. Πρέπει να δοθεί η δυνατότητα στην ΕΛΒΟ να αναβιώσει.
Είπα ότι ο δηµόσιος χαρακτήρας δεν είναι ούτε ταµπού ούτε αυ-
τονόητος ούτε φετίχ. Το ζητούµενο είναι η Αµυντική Βιοµηχανία
να πατήσει στα πόδια της. 

Αν αυτό συνεπάγεται και εξεύρεση επενδυτικών σχηµάτων για
στρατηγική συνεργασία µε στοιχεία της Αµυντικής Βιοµηχανίας,
όπως η ΕΛΒΟ, οφείλουµε να αναζητήσουµε τον δρόµο. Η διαγω-
νιστική διαδικασία, όµως, θα διενεργηθεί καλώς ή κακώς από το
εποπτεύον Υπουργείο και όχι από εµάς. Εµείς θα έχουµε φυσικά
το πλήρες ενδιαφέρον µας στραµµένο σε αυτήν τη διαδικασία
εξεύρεσης επενδυτικού σχήµατος. Πολύ φοβούµαι ότι δεν γίνε-
ται αλλιώς. Διαφορετικά µία Βιοµηχανία, η οποία γνώρισε πολύ
καλές µέρες, αλλά είχε απαξιωθεί, κάτι που σηµαίνει ότι έχει
τεθεί σε εκκαθάριση και δεν µπορεί να προσελκύσει, αν θέλετε,
δουλειές οι οποίες θα αναβιώσουν το µέλλον της, θα συνεχίσει
να απαξιώνεται. Πρέπει να ανακόψουµε αυτόν τον δρόµο και για
να τον ανακόψουµε, θα πρέπει να αναζητήσουµε τα σχήµατα που
σας περιέγραψα. Αυτή είναι η πρόθεσή µας. Η διαγωνιστική δια-
δικασία -θέµα άλλου Υπουργείου, όπως σας είπα- βρίσκεται σε
διαδικασία σχεδιασµού και υλοποίησης. Αυτό είναι το µόνο που
µπορώ να σας πω τώρα. 

Το ενδιαφέρον όλων, νοµίζω, και το δικό σας -και το δέχοµαι-
είναι να στήσουµε στα πόδια τους τις εταιρείες της Αµυντικής
µας Βιοµηχανίας προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και
της χώρας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ, για

την απάντηση. Φυσικά προς το όφελος της Ελλάδας είναι αυτό
που αναφέρουµε και θεωρούµε ότι η Αµυντική Βιοµηχανία είναι
απαραίτητη για να πετύχει η χώρα µας ανάπτυξη. 

Στην ερώτηση που σας είχα καταθέσει τότε, µου απαντήσατε
µόνο ότι κατ’ αρχάς στην παρούσα φάση δεν υφίστανται εξοπλι-
στικά προγράµµατα των Ενόπλων Δυνάµεων στα οποία σχεδιά-
στηκε να συµµετάσχει η εν λόγω εταιρεία. Και το Υπουργείο
Οικονοµικών στο οποίο έκανα την ίδια ερώτηση, επειδή µου εί-

πατε ότι αυτό ήταν αρµόδιο, µέχρι στιγµής δεν µου έχει δώσει
καµµία απάντηση. Οπότε θεώρησα ότι από κάπου θα έπρεπε να
απαντηθεί το όλο θέµα. 

Όσον αφορά αυτά που άκουσα προηγουµένως, δεν σχολιά-
σατε καθόλου τις ξαφνικές ζηµιές τις οποίες είχε η ΕΛΒΟ, ακρι-
βώς επειδή έγιναν προβλέψεις οι οποίες είναι αδικαιολόγητες.
Επίσης, δεν σχολιάσατε καθόλου αυτά που είπε ο πρώην Υπουρ-
γός Αµύνης κ. Καµµένος και τις καταγγελίες που έκανε για την
«Ernst & Young», για τους Γερµανούς οι οποίοι δεν θέλουν να
υπάρξει η στρατιωτική µας βιοµηχανία κ.λπ.. Επ’ αυτού, αν έχετε
την καλοσύνη, θα ήθελα ένα σχόλιο. 

Αντιλαµβάνεστε και εσείς, όπως κατάλαβα προηγουµένως, τη
σηµασία που έχει η Αµυντική Βιοµηχανία, αλλά και οι υπόλοιπες
εξοπλιστικές βιοµηχανίες, η ΕΑΒ, η ΕΒΟ κ.λπ., αλλά και οι υπό-
λοιπες, για την οικονοµία της χώρας µας και όχι µόνο, αλλά και
για την ανάπτυξη της χώρας όσο και για την προστασία των συ-
νόρων µας από τους εχθρούς που έχουµε.

Όπως καταλαβαίνετε, αυτές οι βιοµηχανίες για να µπορέσουν
να έχουν κερδοφορία και να µπορέσουν να αναπτυχθούν χρει-
άζονται εργασία, όπως πολύ σωστά είπατε, και συνήθως για να
µπορέσουν να επιβιώσουν παίρνουν εξοπλιστικά προγράµµατα.
Διαφορετικά δεν µπορούν να επιβιώσουν. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Νοµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι στην ουσία δεν διαφωνούµε.
Καταλαβαίνετε, όµως, ότι οι διαγωνιστικές διαδικασίες δεν είναι
µια απλή υπόθεση, αλλά µία υπόθεση που πρέπει να επενδύεται
µε όρους διαφάνειας, αµεροληψίας και δηµοσιότητας. 

Εποµένως µου ζητάτε να σχολιάσω τις δηλώσεις του τέως
Υπουργού Άµυνας επειδή φάνηκε, κατά την άποψή του πάντα,
ότι µέσα από µία διαγωνιστική διαδικασία ή µέσα από µια διαδι-
κασία εκκαθάρισης ευνοήθηκε πιθανόν ο άλφα µνηστήρας για
την ΕΛΒΟ και όχι ο βήτα. Όπως καταλαβαίνετε, αυτό δεν είναι
σωστό. Είναι επιλήψιµο Υπουργός να παίρνει θέση υπέρ του ενός
και εναντίον του άλλου ο οποίος έρχεται να πάρει µία δουλειά,
ένα στοιχείο της Αµυντικής Βιοµηχανίας. Είναι κάτι το οποίο εγώ
θα προτιµούσα να αποφύγω. Ο κ. Καµµένος δεν το απέφυγε. 

Όµως, νοµίζω ότι αν θέλουµε να είµαστε υπεύθυνοι και αµε-
ρόληπτοι, ιδίως ο θεσµός του Υπουργού Εθνικής Άµυνας δεν θα
πρέπει ποτέ να παίρνει θέση όσον αφορά προς τα πού κλίνει ή
δεν κλίνει µία διαδικασία διαγωνιστική ή µια διαδικασία εκκαθά-
ρισης η οποία συνοδεύεται και από επενδυτικές προτάσεις για
µία εταιρεία της Αµυντικής Βιοµηχανίας. Όπως δεν προκρίνει ή
µάλλον δεν στρέφεται εναντίον του δείνα δυνητικού επενδυτή,
αυτό θα µπορούσε να εκληφθεί ως εύνοια σε κάποιον άλλον δυ-
νητικό επενδυτή µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Δεν είναι δουλειά µας
να παίρνουµε τέτοιου τύπου θέσεις. 

Από εκεί και πέρα, σας επαναλαµβάνω ότι ο δηµόσιος χαρα-
κτήρας των αµυντικών βιοµηχανιών δεν είναι ταµπού. Και είναι
θέµα ρεαλιστικής προσέγγισης των πραγµάτων ότι η Αµυντική
µας Βιοµηχανία θα τονωθεί µόνο εάν εξεύρει επενδυτικά σχή-
µατα µε όρους στρατηγικής συνεργασίας. Ναι, αυτή τη στιγµή
τρέχει ένας διαγωνισµός για την ΕΛΒΟ µε αρκετούς υποψήφι-
ους. Αυτό είναι ένα θετικό σηµείο, είναι ένας καλός οιωνός, διότι
ακριβώς δείχνει τις προοπτικές αυτής της Βιοµηχανίας να προ-
σελκύσει πρώτα επενδυτές και µέσα από την επενδυτική διαδι-
κασία να αποκτήσει ξανά υπόσταση, να µπορεί να διεκδικήσει και
να διεκπεραιώσει ξανά δουλειές που έχουν να κάνουν µε εξοπλι-
στικά προγράµµατα.

Ξέρετε, αυτά τα εξοπλιστικά προγράµµατα, που θα µπορεί δυ-
νητικά να προσελκύσει µία εταιρεία της Αµυντικής Βιοµηχανίας,
δεν είναι κατ’ ανάγκη απαραίτητο να είναι µόνο για τις Ένοπλες
Δυνάµεις, αλλά έτσι στέκονται στα πόδια τους κανονικά και πλή-
ρως οι εταιρείες της Αµυντικής Βιοµηχανίας. 

Αυτή την εποχή κάνουµε µία µεγάλη προσπάθεια να στήσουµε
ξανά στα πόδια της την ΕΑΒ, την Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχα-
νία, σε συνδυασµό µε το µεγάλο πρόγραµµα αναβάθµισης των
F-16. Όταν αυτό πετύχει, η εταιρεία αυτή θα µπορέσει να προ-
σελκύσει αντίστοιχες εργασίες αναβάθµισης συστηµάτων µαχη-
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τικών αεροπλάνων και από άλλες χώρες. Και µόνο τότε θα είναι
ανταγωνιστική διεθνώς, µόνο τότε θα πηγαίνει από το καλό στο
καλύτερο, µόνο τότε θα µπορεί να υποστηρίζει πλήρως και τις
ανάγκες της δικής µας Πολεµικής Αεροπορίας µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η κουβέντα για την Αµυντική Βιοµηχανία είναι µία µεγάλη κου-
βέντα, τα προβλήµατα που έρχονται από το παρελθόν είναι πάρα
πολλά, αλλά τώρα πρέπει να πάρουµε γενναίες αποφάσεις. 

Η ελάχιστη απόφαση που πρέπει να πάρουµε, συνολικά ως Κυ-
βέρνηση και ως πολιτικό σύστηµα, γιατί πάρα πολλές από αυτές
συµβάσεις θα περάσουν από τη Βουλή για να εγκριθούν, είναι
να στηρίξουµε στην πράξη και ουσιαστικά τα στοιχεία της Αµυν-
τικής Βιοµηχανίας, έτσι ώστε η Ελλάδα να αποκτήσει µία Αµυν-
τική Βιοµηχανία ανάλογη των επιχειρησιακών δυνατοτήτων των
Ενόπλων Δυνάµεών της.

Όσο δεν συµβαίνει αυτό, υπάρχει πρόβληµα και το πρόβληµα
χτυπάει κατευθείαν, είναι σε βάρος της δυνατότητας των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Εάν πληρωθεί αυτή η προϋπόθεση, τότε οι ίδιες
οι Ένοπλες Δυνάµεις µας θα έχουν πάρα πολλά να ωφεληθούν.

Εποµένως έχετε µία αγωνία. Τη συµµερίζοµαι. Συµφωνούµε
σε αυτό. Πρέπει η συγκεκριµένη εταιρεία να εξυγιανθεί και να
αναπτυχθεί µαζί µε το σύνολο της Αµυντικής Βιοµηχανίας. Ας
τρέξει, λοιπόν, αυτός ο διαγωνισµός για την ΕΛΒΟ. Οι οιωνοί
είναι καλοί. Πολλοί ενδιαφερόµενοι υπάρχουν. Ας τρέξει από το
αρµόδιο Υπουργείο Οικονοµικών, βέβαια, κι εµείς θα το παρακο-
λουθούµε από πολύ κοντά. Διότι η επόµενη µέρα της ΕΛΒΟ και
των άλλων εταιρειών της Αµυντικής Βιοµηχανίας είναι πάρα πολύ
κρίσιµη για το σύνολο των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας. 

Εποµένως καλώς επενδύουµε ή θέλουµε να επενδύσουµε
στην αναβάθµιση αυτών των εταιρειών και του συνόλου της
Αµυντικής Βιοµηχανίας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εισερχόµαστε στη

δεύτερη µε αριθµό 213/12-11-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Αποζηµίωση ελαιοπαραγωγών και σύ-
σταση επιστηµονικής επιτροπής».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, κ. Μάκης Βορίδης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επιµένουµε στην ερώτηση που υποβάλαµε και

την προηγούµενη εβδοµάδα, γιατί βλέπουµε ότι το Υπουργείο
δεν έχει διαισθανθεί το πρόβληµα. Η ελαιοκαλλιέργεια, η ελαι-
οπαραγωγή στη χώρα µας έχει πάρει την κατιούσα, απαξιώνεται
ένα σηµαντικό εθνικό προϊόν και θα πρέπει να ληφθούν άµεσα
µέτρα.

Κύριες αιτίες είναι η αποτυχία του προγράµµατος φυτοπρο-
στασίας για τρία συνεχή χρονιά, µε κύρια ευθύνη του Υπουρ-
γείου, βεβαίως. Δεύτερη αιτία είναι η αδράνεια για την
αντιµετώπιση νέων κινδύνων, νέων εχθρών της ελιάς, που έχουν
εµφανιστεί παράλληλα µε το δάκο. Και η τρίτη είναι η συνυπο-
γραφή από την προηγούµενη κυβέρνηση της µεγάλης αύξησης
των αδασµολόγητων ποσοτήτων ελαιολάδου εισαγωγής από τρί-
τες χώρες.

Ζήτησα από το Υπουργείο και επιµένω: Πρώτον, να µας ενη-
µερώσει για τη διαδικασία υποβολής φακέλου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση προκειµένου να λάβουµε έγκριση για την καταβολή απο-
ζηµιώσεων για το χαµένο εισόδηµα των παραγωγών τρία χρόνια
τώρα. Και, δεύτερον, να συσταθεί επιστηµονική επιτροπή προ-
κειµένου να µελετήσει το πρόβληµα της φυτοπροστασίας της
ελιάς, τους νέους κινδύνους και να προτείνει λύσεις, για να µην
συνεχιστεί άλλη µία χρονιά το πρόβληµα. Απαντήσεις στα δύο
αυτά ερωτήµατα δεν πήρα. 

Όµως, είναι περισσότερο επίκαιρη η ερώτηση γιατί, όπως θα
έχετε ενηµερωθεί, χθες η «Βικτώρια» χτύπησε την ελαιοπαρα-
γωγή -και όχι µόνο βέβαια, όλες τις καλλιέργειες και στην Κρήτη,
όπως και σε άλλες περιοχές της χώρας- και θα πρέπει ο ΕΛΓΑ

να στηριχθεί µε κάθε τρόπο προκειµένου να µπορέσει να κάνει
εξατοµίκευση ζηµιών και να δούµε την διαδικασία αποζηµίωσης
των παραγωγών.

Βεβαίως, εκτός από τις καλλιέργειες είχαµε προβλήµατα και
στις υποδοµές και σε άλλα ζητήµατα, αλλά αυτά είναι άλλων
Υπουργείων. Γίνεται, όµως, περισσότερο επίκαιρη η ερώτησή
µας, δυστυχώς, λόγω αυτών των ακραίων καιρικών φαινοµένων
που ζηµίωσαν για άλλη µία φορά τον τόπο µας και τις καλλιέρ-
γειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, το θέµα το οποίο θέτει η ερώτησή σας είναι
τα προγράµµατα δακοκτονίας και η αποτελεσµατικότητά τους.
Καταλογίζετε κάποια ευθύνη στο Υπουργείο. Οφείλω να σας πω
-φαντάζοµαι ότι αυτό το γνωρίζετε, αλλά αφού τίθεται το θέµα,
ας το διευκρινίσουµε- ότι η εµπλοκή του Υπουργείου στο θέµα
της δακοκτονίας είναι ότι προκηρύσσει τον διαγωνισµό προκει-
µένου να υπάρξει ο προµηθευτής του κατάλληλου προϊόντος φυ-
τοπροστασίας.

Έχω έρθει σε επαφή, ειδικώς στο Ηράκλειο, προκειµένου να
δω αν υπήρξε οποιαδήποτε δυσκολία ή καθυστέρηση εξαιτίας
της διαδικασίας αυτού του διαγωνισµού. Αυτός ο διαγωνισµός
πέρυσι έγινε εγκαίρως. Το προϊόν φυτοπροστασίας είχε παρα-
σχεθεί στις περιφέρειες και εποµένως, από την πλευρά του
Υπουργείου στο κοµµάτι αυτό δεν υπάρχει η παραµικρή ευθύνη.

Υπάρχει, από κει και πέρα, η ευθύνη των περιφερειών. Οι πε-
ριφέρειες οφείλουν να διενεργήσουν τους διαγωνισµούς προκει-
µένου να υπάρξουν ανάδοχοι που θα διενεργήσουν τη
δακοκτονία. Η γενική εικόνα που έχω, πρέπει να σας πω, κύριε
συνάδελφε, στην Ελλάδα ως προς το ζήτηµα αυτό είναι ότι στις
περισσότερες περιφέρειες, στις συντριπτικά πολλές περιφέ-
ρειες, πέρυσι αυτό έχει λειτουργήσει. Δεν είχαµε, δηλαδή, ζητή-
µατα τα οποία ενεφανίσθησαν πρόπερσι. Πέρυσι αυτό
λειτούργησε. Υπήρξε µία κανονική διεργασία ως προς το θέµα
αυτό.

Τώρα, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι έχει εµφανιστεί µε πολύ µεγάλη
οξύτητα το πρόβληµα αυτό στο Ηράκλειο. Άρα εδώ θα πρέπει
να εγκύψουµε και να δούµε ειδικώς γιατί στο Ηράκλειο συνέβη
αυτό το οποίο συνέβη, τι δεν πήγε καλά. Μετά, όµως, από µία
σειρά νοµοθετικών παρεµβάσεων οι οποίες έγιναν µέσα στο
2019, δεν φαίνεται ότι υπάρχει κατ’ αρχάς θεσµική δυσκολία στο
πρόγραµµα δακοκτονίας. 

Πρέπει να ανοίξει µία ευρύτερη συζήτηση, εγώ θα συµφωνήσω
µαζί σας. Τη σκέψη σας και την ιδέα σας για την επιτροπή θα την
εξετάσω, αλλά θα ήθελα απλώς αυτά όλα να δροµολογηθούν και
να µπουν και να θέσουν πραγµατικά ζητήµατα και όχι απλώς να
επαναλάβουν ζητήµατα τα οποία έχουν διαπιστωθεί στο παρελ-
θόν. 

Ζητήµατα αποζηµιώσεων. Όπως ξέρετε, ο ΕΛΓΑ δεν αποζη-
µιώνει όταν δεν έχουν ληφθεί τα κατάλληλα µέτρα φυτοπροστα-
σίας. Ενδέχεται να τίθενται ζητήµατα αποζηµιώσεων µέσω του
µηχανισµού των ΠΣΕΑ, όταν υπάρχουν επιπτώσεις και ζηµίες
λόγω καιρικών συνθηκών. Αυτό είναι εξεταστέο. 

Και το τελευταίο, το οποίο είναι το πρόσφατο θέµα, το τωρινό,
ασφαλώς και θα δοθεί άµεσα εντολή να γίνει καταγραφή των ζη-
µιών για να δούµε αυτά τα θέµατα τα οποία πράγµατι πρέπει να
αποζηµιωθούν πλέον από τον ΕΛΓΑ, διότι εµπίπτουν στον κανο-
νισµό της αποζηµίωσης του ΕΛΓΑ.

Άρα νοµίζω ότι εκείνο το οποίο πρέπει να κάνουµε -και κλείνω
την πρωτολογία µου- είναι να ενσκήψουµε σε αυτό οποίο έχει
συµβεί στο Ηράκλειο στην δακοκτονία, διότι κάτι έχει συµβεί εκεί
στη δακοκτονία ή ενδεχοµένως και στο σύνολο της Κρήτης, γιατί
το ακούω σαν παράπονο και από άλλα σηµεία της Κρήτης, για
να δούµε τι δεν πήγε καλά στο συγκεκριµένο πρόγραµµα. Δεν
είναι, όµως, πια ένα κεντρικό πρόβληµα του Υπουργείου, τουλά-
χιστον σε ό,τι αφορά, όπως σας είπα, στο γενικό διαδικαστικό
του µέρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αναφέρθηκα για τρία συνεχή χρονιά. Είναι τε-

ράστιο πρόβληµα. Το παραδεχθήκατε και το παραδέχθηκε και
το Υπουργείο, γιατί αναγκάστηκε φέτος να διορθώσει τα προ-
βλήµατα που τα προηγούµενα χρόνια υπήρχαν και δυστυχώς,
είχαν ως αποτέλεσµα να χάσει εισόδηµα ο παραγωγός, µε ευ-
θύνη αποκλειστική του Υπουργείου. 

Γνωρίζω πού φταίει η πολιτική θέση, αλλά δεν είναι η ανάλυση
µου αυτή. Διότι έκανε ένα σηµαντικό, χοντρό λάθος η προηγού-
µενη κυβέρνηση. Καθυστερούσε για πολλούς µήνες να µεταφέ-
ρει τις αντίστοιχες πιστώσεις προκειµένου να γίνουν οι
διαγωνισµοί, προκειµένου να γίνουν οι συµβάσεις. Εγκληµατικό
λάθος! Άρα, λοιπόν, για τα τρία προηγούµενα χρόνια που ανα-
φέροµαι είναι κύρια ευθύνη του Υπουργείου. 

Προσέξτε, όµως, µην κάνετε το λάθος να λέτε ότι το Υπουρ-
γείο είναι µόνο για την εξασφάλιση των πιστώσεων. Το κράτος
και ως εκπρόσωπός του, ως υπεύθυνο όργανο, το Υπουργείο,
είναι αρµόδιο για το συλλογικό πρόγραµµα της δακοκτονίας, σε
όλες του τις διαστάσεις. Το ότι εκτελείται από την περιφερειακή
αυτοδιοίκηση δεν σας απαλλάσσει από τις ευθύνες. Η ευθύνη
είναι του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Αυτό σηµαίνει τι; Έχουν υπάρξει νέοι κίνδυνοι και από έντοµα
και από µύκητες. Πρέπει να µελετηθούν επιστηµονικά. Πρέπει να
αντιµετωπιστούν και το Υπουργείο το οποίο εισπράττει το τέλος
της δακοκτονίας, την εισφορά υπέρ του προγράµµατος δακο-
κτονίας -το Υπουργείο εισπράττει, δεν το εισπράττω εγώ- έχει
την ευθύνη. Είναι κρατικό το πρόγραµµα. 

Να µελετηθεί, λοιπόν, και επιστηµονικά ως προς τους νέους
κινδύνους, που έχουν προκύψει και, βεβαίως, να δούµε την απο-
τελεσµατικότητα του προγράµµατος, γιατί υπάρχουν διάφορες
επιστηµονικές απόψεις. Όµως, αυτά δεν είναι της ώρας. Θα τα
εξετάσει η επιτροπή όλα αυτά. Άρα συστήστε την επιτροπή των
επιστηµόνων για να δει το θέµα.

Όσον αφορά στο ζήτηµα της απώλειας του εισοδήµατος θα
ήθελα να πω τα εξής: Με συγχωρείτε πάρα πολύ, όταν ο προ-
ηγούµενος Υπουργός σε αυτή εδώ την Αίθουσα, σε ερώτηση
δική µου, έχει παραδεχθεί τα λάθη και τα προβλήµατα που υπήρ-
χαν -όχι, βεβαίως, την προσωπική του ευθύνη, αλλά τη συνολική
ευθύνη, το µετέφερε και αυτός γενικά και αόριστα στις περιφέ-
ρειες και αλλού- όταν έχει παραδεχθεί ότι υπάρχει απώλεια ει-
σοδήµατος σε όλη την Ελλάδα -δείτε τα περσινά στοιχεία και στη
Μυτιλήνη και στην Κέρκυρα και στη Μεσσηνία και στη Λακωνία
και παντού, δεν αναφέροµαι στη φετινή παραγωγή που έχουµε
τα πρώτα δείγµατα, δεν είναι ολοκληρωµένη η παραγωγή, ανα-
φέροµαι στα τρία προηγούµενα χρόνια- και είπε, «συλλέγουµε
τα στοιχεία για να υποβάλουµε φάκελο», ψέµατα µας είπε; Μας
κορόιδεψε; 

Εγώ ερωτηµατικό βάζω. Θα πρέπει να το ψάξετε, για να δείτε
εάν έχει γίνει κάτι. Και να µας πείτε εσείς εάν για αυτό το αίτιο,
που είναι ευθύνη του Υπουργείου, µπορούµε να υποβάλλουµε
φάκελο, να δώσουν την άδεια σε εσάς για να κάνετε αποζηµιώ-
σεις.

Με συγχωρείτε, το Υπουργείο φταίει για τα τρία προηγούµενα
χρόνια, η κυβέρνηση, το κράτος συνολικά. Άρα το κράτος απέ-
ναντι στον ελαιοπαραγωγό δεν έχει καµία ευθύνη, δεν έχει καµ-
µία υποχρέωση αποζηµίωσης αφού έσφαλε; Το αν θα το
χρεώσουν µετά, ως κράτος, σε κάποιους υπεύθυνους, αυτό είναι
ένα άλλο ζήτηµα. Το κράτος έσφαλε και θα πρέπει να ζητηθεί η
έγκριση από την Ευρωπαϊκή Ένωση για να αποζηµιώσει τους
ελαιοπαραγωγούς. Αυτή θα ήταν µία τίµια συµπεριφορά του κρά-
τους έναντι των ανθρώπων από τους οποίους εισπράττει ει-
σφορά δακοκτονίας. Άλλως, µε ποια εµπιστοσύνη θα πληρώνει
εισφορά δακοκτονίας; 

Είµαι πολύ σαφής, κύριε Υπουργέ, διότι νοµίζω ότι αυτό είναι
ένα σηµείο που πρέπει όλοι µας να το προσέξουµε, για να υπάρ-
χει, επιτέλους, µία συνέπεια του κράτους απέναντι στους παρα-
γωγούς.

Άρα θα πρέπει να συγκροτηθεί επιστηµονική επιτροπή για τη
µελέτη του θέµατος που έχει να κάνει µε τη δακοκτονία, µε το
γλοιοσπόριο, µε τους νέους κινδύνους. 

Βεβαίως, το θέµα των αποζηµιώσεων και του φακέλου που

πρέπει να υποβληθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει µία πρωτοτυ-
πία. Για πρώτη φορά το κράτος θα πει στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
«παιδιά έσφαλα και ζητώ την άδειά σας για να µη θεωρηθούν
κρατικές ενισχύσεις και να αποζηµιώσουν τους ανθρώπους». 

Το τρίτο και τελευταίο θέµα είναι το εξής: Οι ζηµιές είναι πάρα
πολύ µεγάλες και θα πρέπει να τις δούµε. 

Τώρα, ειδικά για το Ηράκλειο µπορεί να έχουµε παραπάνω
ζηµιά. Να είστε σίγουροι ότι και στα Χανιά είναι χαµόστρωµα,
που λέµε, οι ελιές, αλλά εδώ έχουµε τώρα ένα άλλο πρόβληµα.
Το χαλάζι έριξε όλη την παραγωγή κάτω. Έχει καταστραφεί τε-
λείως η ελαιοπαραγωγή λόγω του χαλαζιού. Άρα έχουµε απώ-
λεια εισοδήµατος ηρτηµένης παραγωγής -αντικείµενο ΕΛΓΑ
πλέον- λόγω ακραίων καιρικών φαινοµένων, που είναι το χαλάζι.
Το ξεχωρίζω, γιατί είναι διαφορετικό θέµα και µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί µέσω του ΕΛΓΑ.

Ευχαριστώ και για την ανταπόκριση, κύριε Υπουργέ, αλλά θα
πρέπει να δείτε και το φάκελο, για να δούµε αν υπάρχει κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον Υπουργό για τη δευτερολογία του, επιτρέψτε µου µία
ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο
Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, να τα διευκρινίσουµε. Δέχοµαι
την ευθύνη τού να ανοίξει µία συζήτηση για το αν ο τρόπος µε
τον οποίο είναι οργανωµένο το πρόγραµµα δακοκτονίας, είναι
ικανοποιητικός ή όχι και αν πρέπει να το αναδιοργανώσουµε µε
διαφορετική βάση. Αυτήν τη συζήτηση µπορούµε να την ανοί-
ξουµε. 

Όµως, κύριε συνάδελφε, λέω το εξής στη σκέψη αυτή. Λέω ότι
αυτό θα ήταν πιο πειστικό και θα µπορούσαµε να ανοίξουµε µία
ευρύτερη συζήτηση για αυτό, εάν εξακολουθούσε να εµφανίζε-
ται το πρόβληµα, το οποίο πράγµατι εµφανίστηκε το 2018. Εγώ
δεν έχω αυτή την εικόνα. Άρα φέτος το πρόγραµµα φαίνεται ότι
λειτούργησε. Εν πολλοίς, ξαναλέω. Μπορεί να έχουµε αστοχίες
εδώ κι εκεί, αλλά εν πολλοίς φαίνεται ότι το πρόγραµµα λειτούρ-
γησε. 

Εγώ δεν µπορώ να µπω σε µία διαδικασία αναστοχασµού και
σκέψης ενός προγράµµατος, το οποίο, πάντως, µετά από τις πα-
ρεµβάσεις που έγιναν, τα πράγµατα φαίνεται ότι τώρα προχω-
ράνε κανονικά. Ειδικά για τη χρονιά, πια, του 2020 εγώ ήδη έχω
υπογράψει τη σύµβαση για την προµήθεια. Άρα προχωράνε. Ελ-
πίζουµε να καταφέρουµε να σηκώσουµε τον καινούργιο διαγω-
νισµό µέσα στον χρόνο, ενδεχοµένως µέχρι τα τέλη του χρόνου,
πάντως στις αρχές Ιανουαρίου. Άρα από πλευράς Υπουργείου η
διαδικασία κινείται κανονικά.

Επαναλαµβάνω ότι αν υπάρχουν εξειδικευµένες αστοχίες στις
περιφέρειες -εγώ δεν έχω µία γενική εικόνα αστοχίας φέτος-
µπορεί να υπάρχουν ειδικά ζητήµατα.

Μου λέτε τι έγινε τα τρία προηγούµενα χρόνια. Κοιτάξτε, όσον
αφορά στο ζήτηµα του φακέλου, αντιλαµβάνεστε -υποθέτω- ότι
πρέπει να βρούµε κι ένα νοµικό πλαίσιο για να κατατεθεί ένας
φάκελος και να ζητήσουµε ειδικές αποζηµιώσεως. Επειδή προ-
φανώς αυτή η αστοχία δεν εντάσσεται στον ΕΛΓΑ, να εξεταστεί
κατά πόσο µπορεί να µπει στα ΠΣΕΑ. Εκεί, όµως, προϋποθέτει
την ύπαρξη κάποιας καταστροφής λόγω καιρικών συνθηκών, που
δεν καλύπτεται από τον ΕΛΓΑ ή, από κει και πέρα, να δούµε αν
υπάρχουν άλλα νοµικά εργαλεία για να καλυφθεί το ζήτηµα αυτό.

Τέλος, όσον αφορά στο θέµα της επιτροπής, πρέπει να σας
πω ότι ανεξαρτήτως του αν πρέπει ή δεν πρέπει να γίνει -θα το
εξετάσω εγώ, δεν ξέρω αν οι επιτροπές είναι πάντα ο κατάλλη-
λος τρόπος για να λύνουµε τα θέµατα- υπάρχει ήδη πρόγραµµα,
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το οποίο «τρέχει» ο ΕΛΓΟ «ΔΗΜΗΤΡΑ», µε προϋπολογισµό
144.000 ευρώ, που εξετάζει -και, µάλιστα, εφαρµόζει συγκεκρι-
µένες πρακτικές, σε συγκεκριµένες περιοχές, ανάµεσα στις
οποίες είναι το Ηράκλειο, το Ρέθυµνο, τα Χανιά, το Λασίθι, η Τρι-
φυλία, η Φωκίδα, η Σάµος και η Μυτιλήνη- και παρακολουθεί το
ζήτηµα της προστασίας και του προγράµµατος δακοκτονίας.
Συγκεκριµένα, υπάρχει παρακολούθηση των τρακτέρ που εφαρ-
µόζουν τους δολωµατικούς ψεκασµούς, υπάρχει αποθήκευση σε
βάση δεδοµένων και διαχείριση όλων των γεωχωρικών και περι-
γραφικών δεδοµένων για κάθε πιλοτική περιοχή. Επίσης, εξετά-
ζεται το ζήτηµα της βελτιστοποίησης και αξιολόγησης νέας
ηλεκτρονικής παγίδας, όπου η καταµέτρηση του δάκου θα γίνε-
ται αυτόµατα µέσω συστήµατος επεξεργασίας εικόνας. Υπάρχει
παρακολούθηση ανθεκτικότητας του δάκου στο εφαρµοζόµενα
φυτοπροστατευτικά προϊόντα µε τη χρήση σύγχρονων διαγνω-
στικών εργαλείων, βιοδοκιµές και µοριακά τεστ. Γίνεται αναβάθ-
µιση και επικαιροποίηση του «Γάλανθου», ενός συστήµατος
πληροφορικής που αποσκοπεί στη στήριξη και βελτίωση της χη-
µικής καταπολέµησης εντόµων, ζιζανίων και φυτοπαθογόνων µι-
κροοργανισµών.

Το λέω αυτό, γιατί αυτό το πιλοτικό σύστηµα στην πραγµατι-
κότητα εκείνο που ερευνά είναι να δει αν στη δακοκτονία υπάρ-
χουν ειδικά ζητήµατα και προβλήµατα, τα οποία θα πρέπει να
αντιµετωπιστούν.

Για τα θέµατα των αποζηµιώσεων λόγω καταστροφών στην
Κρήτη, αλλά και αλλού, προφανώς εκείνο το οποίο θα κάνουµε
είναι ότι θα δώσω εγώ τώρα εντολή να προχωρήσουν άµεσα οι
διαπιστώσεις των ζηµιών, για να δούµε πόσο καλύτερα µπο-
ρούµε να αντιµετωπίσουµε το θέµα αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 203/12-112019 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2 Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα- Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Διακοπή χρηµατοδότησης του Δήµου Πε-
τρούπολης».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Θεόδωρος Λιβά-
νιος.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα προέκυψε όταν διακόπηκε ξαφνικά

η χρηµατοδότηση του Δήµου Πετρούπολης. Είναι µία απόφαση
του Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά υλοποιείται από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών. Από το Τµήµα Επιχορηγήσεων Τοπικής Αυτο-
διοίκησης των ΟΤΑ. Στην ουσία, ένας δήµος µε πολλές
ιδιαιτερότητες και πολλά σηµαντικά προβλήµατα έµεινε χωρίς
χρηµατοδότηση, ακριβώς επειδή δεν είχε ανοιχτεί ο λογαρια-
σµός στην Τράπεζα της Ελλάδας, όπως προέβλεπε ο σχετικός
νόµος, να γίνει µέχρι την 1η Οκτώβρη του χρόνου αυτού. Ο λο-
γαριασµός έχει πλέον ανοιχτεί. Αυτό που θέλουµε είναι να ζητή-
σετε από το Τµήµα Επιχορηγήσεων ΟΤΑ να αποκατασταθεί
πλήρως η χρηµατοδοτική ροή, δηλαδή και τα ποσά που είχαν πα-
ρακρατηθεί στο παρελθόν να συµπληρωθούν και να µπουν σε
αυτόν τον λογαριασµό. Όµως προκύπτει και ένα άλλο κεντρικό
ζήτηµα.

Έχουµε έναν δήµο µε πολύ ιδιαίτερα χαρακτηριστικά, γιατί
έχει -θα λέγαµε- αναλογία νεανικού πληθυσµού προς τον συνο-
λικό πληθυσµό ανάλογη µουσουλµανικών χωρών. Αυτό, δηλαδή,
που εν πολλοίς θα θέλαµε να έχει η Ελλάδα για να αντιµετωπίσει
το δηµογραφικό, το έχουµε στον Δήµο Πετρούπολης. Έχουµε
πάρα πολύ µεγάλο ποσοστό µαθητών. Ίσως ένας στους τρεις
κατοίκους να είναι µαθητής. 

Αυτό σηµαίνει για έναν δήµο, ο οποίος έχει οικονοµικά προ-
βλήµατα τεράστιες ανάγκες χρηµατοδότησης, όσον αφορά τις
υποδοµές παιδείας, πολιτισµού και αθλητισµού. Οπότε πρέπει
και απέναντι στο δηµογραφικό, το οποίο δεν ευθύνη του Υπουρ-
γείου σας -αλλά τα θέµατα χρηµατοδότησης των ΟΤΑ για αυτές
τις δράσεις αυτές είναι- πραγµατικά να δούµε κάποιο ειδικό πλαί-
σιο χρηµατοδότησης των δήµων µε αυτές τις ιδιαιτερότητες.
Ακούω να λένε ότι υπάρχουν και άλλοι δήµοι που έχουν µεγάλο
ποσοστό πληθυσµού µεγάλης ηλικίας, κάτι το οποίο δηµιουργεί
ανάγκες. Ισχύει αυτό. Οι ανάγκες, όµως, αυτές κυρίως καλύπτον-

ται από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Εδώ, έχουµε ανάγκες του νε-
ανικού πληθυσµού που καλύπτονται από την πάγια χρηµατοδό-
τηση των ΟΤΑ. Οπότε είναι θέµα του Υπουργείο σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για την πρωτολογία του. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ, κύριε Αρσένη, χαίροµαι πολύ για την ερώτηση που

κάνατε, ιδίως για το δεύτερο σκέλος, γιατί είναι ένα πάρα πολύ
σηµαντικό θέµα και είναι πάρα πολύ ψηλά στην κυβερνητική
ατζέντα το δηµογραφικό πρόβληµα. 

Ειδικά o Δήµος Πετρούπολης, πράγµατι έχει αναλογία, η
οποία είναι πάρα πολύ καλή, σε σχέση µε την υπόλοιπη χώρα.
Αυτό όχι µόνο πρέπει να διατηρηθεί, αλλά –θα έλεγα- και να βελ-
τιώθηκε ακόµα περισσότερο αυτός ο δείκτης. Για να γίνει αυτό,
χρειάζεται µια σειρά στοχευµένων δράσεων που έχουν να κά-
νουν κυρίως µε τη χρηµατοδότηση δράσεων, υποδοµών, οι
οποίες είναι κυρίως για τη νέα γενιά.

Σε αυτά που αναφέρατε, πράγµατι, είναι ο τοµέας πολιτισµού,
ο τοµέας αθλητισµού, είναι –θα έλεγα- οι παιδικοί σταθµοί, όπου
είναι πάρα πολύ βασικό στοιχείο, ιδίως για τις εργαζόµενες µη-
τέρες, οι οποίες θέλουν ένα κίνητρο για να προχωρήσουν και να
δηµιουργήσουν οικογένεια ή να αυξήσουν οικογένεια. Θα έλεγα,
επίσης, ότι είναι οι σχολικές µονάδες, οι οποίες πρέπει να είναι
κατάλληλα διαµορφωµένες, ώστε να µπορούν να υποδεχθούν
και τον αυξηµένο αριθµό παιδιών, αλλά και να είναι και σύγχρο-
νες και περιβαλλοντολογικά προσαρµοσµένες στις νέες ανάγκες
και να έχουν γενικά µία δυνατότητα να υποδεχτούν τα παραπάνω
παιδιά. 

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, υπάρχει µία σειρά δράσεων από το
Υπουργείο Εσωτερικών. Κατά καιρούς έχουν γίνει διάφορα προ-
γράµµατα -υπενθυµίζω τον «ΘΗΣΕΑ», τον «ΦΙΛΟΔΗΜΟ Ι», τον
«ΦΙΛΟΔΗΜΟ ΙΙ»- τα οποία προχώρησαν προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Βελτιώθηκε ένας αριθµός σχολικών µονάδων. Δηµιουρ-
γήθηκαν κάποιες πολιτιστικές υποδοµές.

Η πολιτική ηγεσία, λοιπόν, του Υπουργείου Εσωτερικών από
το νέο έτος ξεκινάει ένα νέο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα, όπου ο
κεντρικός του άξονας θα είναι οι αναπτυξιακές προοπτικές ενός
δήµου και ιδίως, η βελτίωση των χώρων των σχολείων. Υπενθυ-
µίζω ότι υπάρχει και το θέµα της δίχρονης πλέον υποχρεωτικής
προσχολικής εκπαίδευσης, οπότε σε όλη την Ελλάδα πρέπει να
υπάρχουν και κατάλληλες δοµές για να φιλοξενηθούν τα τετρά-
χρονα, τα οποία πλέον είναι υποχρεωµένα να πηγαίνουν στο νη-
πιαγωγείο. Και φυσικά, έχουµε στόχο να αναβαθµιστούν οι
πολιτιστικοί και αθλητικοί χώροι, διότι η νέα γενιά θέλει και την
άθληση ως βασικό τοµέα για την καλλιέργεια της αγωγής τους. 

Βεβαίως, άµεσα, σε λίγο καιρό θα εξειδικευτούν αυτές οι δρά-
σεις µε προσκλήσεις, οι οποίες θα διατεθούν. Προφανώς, στις
προσκλήσεις ένα κριτήριο θα είναι ο αριθµός των ωφελούµενων,
σε σχέση και µε τον συνολικό πληθυσµό. Και σε αυτό, δήµοι,
όπως είναι ο Δήµος Πετρούπολης, θα έχουν -αν θέλετε- καλύ-
τερη µοριοδότηση στην αξιολόγηση των προσφορών.

Το πρώτο θέµα είναι θέµα του Υπουργείου Οικονοµικών. Το
Υπουργείο Οικονοµικών έχει την κατανοµή των πόρων σε όλους
τους φορείς της Γενικής Κυβέρνησης. Δεν ήταν τόσο ξαφνικό,
επιτρέψτε µου να σας πω. Τον Γενάρη ξεκίνησε η υποχρέωση να
ανοίξουν λογαριασµό. Δόθηκε µία παράταση µέχρι την 1η Ιου-
λίου, αν δεν κάνω λάθος. Αµέσως µετά, επειδή ήταν και η προ-
εκλογική περίοδος, δόθηκε µία περαιτέρω παράταση µέχρι την
1η Οκτωβρίου, προκειµένου να εγκατασταθούν οι νέες δηµοτικές
αρχές. Είναι ευχάριστο ότι ο Δήµος Πετρούπολης προχώρησε
και έχει ανοιχτεί ο λογαριασµός. Προφανώς, µε το που έρθει ενη-
µέρωση του Υπουργείο Εσωτερικών, άµεσα θα γίνει η καταβολή
των χρηµάτων των ΚΑΠ, προκειµένου να µην υπάρχει κανένα
πρόβληµα στην λειτουργία του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χαίροµαι πολύ για τη δέσµευσή σας για την άµεση αποδέ-
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σµευση των χρηµάτων µόλις ενηµερωθείτε για το άνοιγµα του
λογαριασµού. Αυτό είναι πολύ κρίσιµο, ιδιαίτερα για τον Δήµο
Πετρούπολης που έχει και αυτές τις ιδιαίτερες χρηµατοδοτικές
ανάγκες λόγω του νεανικού πληθυσµού.

Ήταν πολύ ενδιαφέρουσα και η δέσµευση σας, όσον αφορά
τη το νέο χρηµατοδοτικό πλαίσιο για τις υποδοµές αθλητισµού,
πολιτισµού και παιδείας. Πραγµατικά, είναι πολύ σηµαντικό να
υπάρχει ένα τέτοιο πλαίσιο. 

Αξίζει, όµως, να µελετήσουµε τι µπορούµε να κάνουµε για ένα
δηµογραφικό πρόβληµα, το οποίο είναι διατοµεακό και δεν χω-
ρίζεται σε Υπουργεία. Προφανώς, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει
ένα πολύ µεγάλο ρόλο να παίξει στην ενίσχυση των δήµων.

Ίσως πρέπει να δούµε και το κοµµάτι της απευθείας επιχορή-
γησης των δήµων, προφανώς και σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, διότι η επιχορήγηση αυτή καλύπτει πάγιες
ανάγκες. Το πρόγραµµα που ανακοινώσατε θα καλύψει τις επεν-
δύσεις σε νέες υποδοµές, ίσως και έναν εκσυγχρονισµό υποδο-
µών. Υπάρχουν, όµως, πάγιες ανάγκες για τη λειτουργία αυτών
των υποδοµών, οι οποίες στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι αυ-
ξηµένες. Οπότε πρέπει να δούµε λίγο µε µία δηµιουργική ανοιχτή
λογική, πώς µπορούµε να βοηθήσουµε αυτούς τους δήµους.
Μπορεί αντίστοιχα να υπάρχουν προβλήµατα και σε δήµους που
έχουν µικρό νεανικό πληθυσµό και θέλουµε να τους ενισχύσουµε
για άλλο λόγο. Στην περίπτωση, όµως, εδώ, που έχουµε τον ενι-
σχυµένο νεανικό πληθυσµό που θα θέλαµε, πώς µπορούµε να
ενισχύσουµε αυτούς τους δήµους, ώστε να µπορέσει να δώσει
τις αντίστοιχες υπηρεσίες ισότιµες µε οποιονδήποτε άλλο δήµο
σε αυτούς τους νέους συµπολίτες µας; Χρειάζεται, δηλαδή, εδώ
το Υπουργείο να δει λίγο πιο ανοιχτά και το κοµµάτι της κεντρι-
κής επιχορήγησης, δηλαδή ο αλγόριθµος ο οποίος υπολογίζει
την επιχορήγηση κάθε δήµου, να συµπεριλαµβάνει το κοµµάτι
της νεανικότητας. Θεωρώ ότι αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά την πάγια χρηµατοδότηση –και µιλάµε για τους

κεντρικούς αυτοτελείς πόρους- είχα πει και πρόσφατα σε µία οµι-
λία στην Ολοµέλεια ότι πρέπει να πάµε σε ένα σύστηµα, το οποίο
να απεικονίζει τις πραγµατικές λειτουργικές ανάγκες των δήµων
και µε βάση µία συγκεκριµένη δέσµη κριτηρίων, τα οποία θα κα-
ταλήγουν σε ένα τελικό ποσό.

Είχα πει επίσης ότι στον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» υπήρχε ένα θετικό
βήµα, όσον αφορά τα κριτήρια. Δυστυχώς, όµως, για τα περισ-
σότερα από αυτά δεν υπήρχαν πραγµατικά στοιχεία για να υπο-
λογιστούν. Κυρίως, όσον αφορά, για παράδειγµα, το οδικό
δίκτυο που έχουν τα χιλιόµετρα, µέχρι τους αγροτικούς δρό-
µους, µέχρι το ποσοστό της ανεργίας, µέχρι το ποσοστό συµµε-
τοχής του ΑΕΠ της χώρας. Πρόκειται για µία σειρά παραγόντων,
οι οποίοι πρέπει να υπολογίζονται.

Εκεί, λοιπόν, είπαµε ότι το Υπουργείο θα εξετάσει την εφαρ-
µογή πλέον των κριτηρίων από το 2021, προκειµένου να καταλή-
ξουµε σε ένα σύστηµα, το οποίο θα είναι και δίκαιο για όλους
τους δήµους, αλλά θα δίνει και αναπτυξιακές προοπτικές, στο
πλαίσιο βέβαια της δηµοσιονοµικής πολιτικής που υπάρχει.

Όσον αφορά, πράγµατι, το δηµογραφικό, µπορώ να σας πω –
καθώς και ο παριστάµενος Υπουργός ο κ. Μηταράκης- ότι είναι το
νούµερο ένα πρόβληµα της χώρας αυτήν τη στιγµή, διότι από
αυτό εξαρτάται µία σειρά λόγων. Υπάρχουν εθνικοί λόγοι. Υπάρ-
χουν λόγοι οικονοµικοί. Υπάρχουν λόγοι συνταξιοδοτικοί. Η πυρα-
µίδα έχει αντιστραφεί πλέον. Οι ηλικιωµένοι είναι περισσότεροι
από τους νέους ανθρώπους. Οι γεννήσεις είναι πολύ λιγότερες σε
σχέση µε τους θανάτους. Αυτό αντιλαµβάνεστε τι πρόβληµα µπο-
ρεί να δηµιουργήσει και στο ασφαλιστικό σύστηµα και στη γή-
ρανση του πληθυσµού και στη συνεχή µείωση του ενεργού
πληθυσµού, του πληθυσµού που εργάζεται και καταβάλλει και πε-
ρισσότερες εισφορές, σε σχέση µε τους συνταξιούχους, προφα-
νώς. Όποτε χρειάζεται η εξειδικευµένη και δηµογραφική πολιτική,
η οποία είναι ψηλά στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης.

Ενδεικτικά, αναφέρω το επίδοµα παιδιού των 2000 ευρώ, το

οποίο θα καταβάλλεται από το νέο έτος, τη δέσµευση του Πρω-
θυπουργού για κανένα παιδί εκτός παιδικού σταθµού, για το
οποίο δουλεύουµε πάρα πολύ, προκειµένου από το νέο σχολικό
έτος που αρχίζει το φθινόπωρο του 2020 να υλοποιηθεί στο
100%. Πρόκειται για µία σειρά δράσεων, οι οποίες είναι πάρα
πολύ σηµαντικές, προκειµένου να δώσουν κίνητρο στα νέα ζευ-
γάρια, ιδίως, να δηµιουργήσουν οικογένεια και να κάνουν παιδιά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Στη συνέχεια θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 211/12-11-2019

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασό-
πουλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Απολύσεις πέντε εργαζοµένων από τον όµιλο «ΣΕ-
ΛΟΝΤΑ Ιχθυοτροφεία ΑΕΓΕ». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης (Νότης) Μηταράκης. 

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Πολύ πρόσφατα ο όµιλος «ΣΕΛΟΝΤΑ» -και πιο συγκεκριµένα

η µονάδα του συσκευαστηρίου που έχει στη Νέα Επίδαυρο Αρ-
γολίδας- προχώρησε σε πέντε απολύσεις, πέντε άδικες και πα-
ράνοµες, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, απολύσεις. Μάλιστα, αυτές οι
απολύσεις ήρθαν αµέσως µετά από τις εκλογές για την Επιτροπή
Υγιεινής και Ασφάλειας. 

Στην αρχή, απολύθηκαν τέσσερις εργαζόµενοι. Μία εργαζό-
µενη από τους τέσσερις συµµετείχε στο ψηφοδέλτιο για την
εκλογή της Επιτροπής Υγιεινής και Ασφάλειας. Ακολούθησε και
η πέµπτη απόλυση του συνδικαλιστή, ο οποίος είναι εκλεγµένος
στο κλαδικό Σωµατείο Τροφίµων Και Ποτών του Νοµού Αργολί-
δας, γιατί ακριβώς υπερασπίστηκε τους απολυµένους και απαί-
τησε από την εργοδοσία να τους επαναπροσλάβει.

Βεβαίως αυτή η δίωξη απέναντι στον συνδικαλιστή κρατάει
χρόνια στο συγκεκριµένο συσκευαστήριο. Ήδη από τον Μάρτη
έχει ξεκινήσει µία επίθεση στοχοποίησής του. 

Είναι φανερό ότι όλη αυτή η διαδικασία ξεκινάει από την επι-
µονή της εργοδοσίας να βάλει στον γύψο οποιεσδήποτε κινήσεις,
οποιαδήποτε συνδικαλιστική δραστηριότητα, να τροµοκρατήσει
τους εργαζόµενους τροµοκρατηµένη η ίδια από τη δραστηριότητα
που έχει αναπτυχθεί από το Συνδικάτο Τροφίµων και Ποτών ιδιαί-
τερα για τεράστια προβλήµατα τα οποία υπάρχουν στη µονάδα
και αφορούν τις συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας των εργαζόµε-
νων πέρα από τα υπόλοιπα ζητήµατα της εντατικοποίησης της ερ-
γασίας. 

Και µάλιστα το πρόσχηµα της εταιρείας για να προχωρήσει σε
απολύσεις είναι ότι έχουν µειωθεί οι δουλείες της. Όµως την ίδια
στιγµή στη συγκεκριµένη µονάδα, για να καλύψει τις ανάγκες του
συσκευαστηρίου, δανείζεται εργαζόµενους από άλλες µονάδες
που έχει στην περιοχή, την ίδια στιγµή χρησιµοποιεί εργολάβο,
για να καλύψει τις ανάγκες του συγκεκριµένου συσκευαστηρίου. 

Άρα λοιπόν, όλα αυτά αποδεικνύουν ότι είναι έωλοι οι ισχυρι-
σµοί της εργοδοσίας, ότι πρόκειται για τροµοκρατικές απολύ-
σεις, οι οποίες πρέπει να παρθούν πίσω. 

Και ταυτόχρονα οι ελεγκτικοί µηχανισµοί του Υπουργείου πρέ-
πει να επιβάλουν τα όποια στοιχειώδη δικαιώµατα έχουν αποµεί-
νει στους εργαζόµενους και για τη συνδικαλιστική
δραστηριότητα, αλλά απάνω απ’ όλα για τις συνθήκες εργασίας
στο συγκεκριµένο συσκευαστήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δύσκολο να συζητάµε στην
Ολοµέλεια της Βουλής πολύ συγκεκριµένες υποθέσεις για τις
οποίες πιθανότατα να µην γνωρίζουµε τα πραγµατικά περιστα-
τικά. Σας άκουσα µε προσοχή, αυτά που εκθέσατε για το συγκε-
κριµένο περιστατικό. 

Αν δούµε το πλαίσιο είναι δεδοµένο ότι στη χώρα µας κατ’
αρχάς προστατεύεται η συνδικαλιστική ελευθερία. Υπάρχει το
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άρθρο 28 του Συντάγµατος, υπάρχει ο ν.1264/1982, όπως ισχύει
σήµερα. Η Κυβέρνηση µε τον πρόσφατο αναπτυξιακό νόµο προ-
έβη σε ρυθµίσεις που ενισχύουν τον συνδικαλισµό, ενισχύσουν
τον τρόπο λειτουργίας των συνδικάτων στη χώρα µας. Και µε το
µητρώο δηµιουργείται και µία καλύτερη διαφάνεια στο ποια είναι
τα εν ενεργεία συνδικαλιστικά σωµατεία και κατά συνέπεια υπάρ-
χει η δυνατότητα και στην πολιτεία και στους εργοδότες να
έχουν µία πιο καθαρή εικόνα για το ποιοι νοµιµοποιούνται από
τις διατάξεις περί συνδικαλιστικής ελευθερίας.

Η συγκεκριµένη εταιρεία που αναφέρετε, η «ΣΕΛΟΝΤΑ», απ’
ό,τι γνωρίζουµε έχει χίλιους διακόσιους εργαζόµενους. Αντιµε-
τώπισε µεγάλες δυσκολίες τα προηγούµενα χρόνια, µεγάλες ζη-
µιές, µεγάλες δανειακές υποχρεώσεις, διατηρεί χίλιες διακόσιες
θέσεις εργασίας και απ’ ό,τι έχουµε πληροφορηθεί είναι και ενή-
µερη απέναντι στους εργαζόµενους. Παρά τις ζηµιές καταβάλλει
κανονικά τα δεδουλευµένα, όπως είναι υποχρεωµένη κάθε επι-
χείρηση να κάνει στη χώρα µας.

Γιατί τελικά προέβη η εταιρεία στην απόλυση πέντε εργαζόµε-
νων από τους χίλιους διακόσιους; Είναι κάτι το οποίο το Υπουρ-
γείο θα δει στο πλαίσιο των προγραµµατισµένων επαφών που
υπάρχουν βάσει της κείµενης νοµοθεσίας. Το αν υπήρχαν καταγ-
γελίες εις βάρος του συγκεκριµένου εργαζόµενου για θέµατα
που δεν σχετίζονται µε τη συνδικαλιστική του δράση είναι κάτι
το οποίο ακόµα δεν γνωρίζουµε. Δεν υπάρχει κάποιο στοιχείο
που να µας δείχνει τη σύνδεση της απόλυσης µε τη συνδικαλι-
στική του δράση. 

Δεν γνωρίζω κατ’ αρχάς αν ο συγκεκριµένος εργαζόµενος
είναι πράγµατι εκλεγµένος, από ποια διαδικασία και πότε, σε ποιο
πρωτοβάθµιο ή δευτεροβάθµιο συνδικαλιστικό όργανο. Γνωρί-
ζουµε πάντως ότι στο συγκεκριµένο συσκευαστήριο δεν υπάρχει
πρωτοβάθµια συνδικαλιστική οργάνωση από την οποία να έχει
εκλεγεί ο συγκεκριµένος, άρα είναι θέµατα που πρέπει να δούµε.

Απ’ ό,τι, λοιπόν, ενηµερώνοµαι το αρµόδιο τµήµα ΣΕΠΕ Αργο-
λίδας ενηµέρωσε το Υπουργείο µας στις 29 Οκτωβρίου 2019. Η
τοπική υπηρεσία κάλεσε άµεσα την επιχείρηση και το Συνδικάτο
να προσέλθουν στα γραφεία της, µία συνάντηση η οποία αρχικά
είχε προγραµµατιστεί για χθες. Ο συγκεκριµένος εργαζόµενος
της επιχείρησης κατέθεσε την 1η Νοεµβρίου αίτηση για διενέρ-
γεια εργατικής διαφοράς µε θέµα την απόλυσή του -επικαλείται
ο ίδιος και έχει κάθε δικαίωµα να το κάνει συνδικαλιστική δράση-
η οποία επίσης είχε ορισθεί για χθες. Μας ζητήθηκε µία αναβολή
της διαδικασίας και θα συνεχισθεί στις 20-11-2019.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Με προκαλείτε, κύριε
Υπουργέ, να σας αναφέρω ως Υπουργό της εργοδοσίας και όχι
Υπουργό Εργασίας. Και το λέω αυτό γιατί ήσασταν πάρα πολύ
συγκεκριµένος στις κατηγορίες τις οποίες εκτοξεύει η εργοδοσία
και πολύ αόριστα και γενικά και αµφίβολα αν έχει συνδικαλιστική
ιδιότητα ο συγκεκριµένος εργαζόµενος. Έχετε υιοθετήσει πλή-
ρως την ατζέντα και το λεξιλόγιο της εργοδοσίας και αυτό είναι
πρόβληµα. Αυτό είναι το βασικό πρόβληµα. 

Την ίδια στιγµή που εσείς ο ίδιος αντιφάσκετε όταν λέτε ότι η
Επιθεώρηση Εργασίας, το ΣΕΠΕ, στον Νοµό Αργολίδας κάλεσε
και το κλαδικό σωµατείο, το οποίο εσείς δεν γνωρίζετε αν υπάρ-
χει, πώς εκλέγεται τι γίνεται. Λες και το πρωτοδικείο εκεί στο
οποίο γίνονται οι εκλογές και είναι κατοχυρωµένο το κλαδικό
συνδικάτο κινείται µε άλλες λογικές και διαδικασίες. Άλλα αυτή
είναι η αντεργατική και αντισυνδικαλιστική πολιτική την οποία η
Κυβέρνηση επέβαλε µε το πρόσφατο πολυνοµοσχέδιο για την
ανάπτυξη, όπως το επικαλείται. Δηλαδή η ηλεκτρονική κατα-
γραφή και ο έλεγχος από το κράτος και την εργοδοσία των συν-
δικάτων και των συνδικαλιστών. Δηλαδή για να είναι κάποιος
συνδικαλιστής πρέπει να έχει τη βούλα του κράτους, την άδεια
της εργοδοσίας. Αυτό µας λέτε επί της ουσίας.

Άρα δεν είναι τυχαίο ότι η εργοδοσία εκεί στην περιοχή, στη
«ΣΕΛΟΝΤΑ», έχει πάρει τόσον αέρα στα µυαλά της γιατί ακριβώς
αυτό που θέλει να τσακίσει είναι το συνδικαλιστικό κίνηµα. Γι’
αυτό ακριβώς και δεν υπάρχει πρωτοβάθµιο σωµατείο, φοβού-
µενοι ότι θα µπορούσε να στηθεί εργοστασιακό σωµατείο. Αυτό
ήθελε να αποτρέψει. 

Την ίδια στιγµή υπάρχουν τεράστιες καταγγελίες για τις συν-
θήκες εργασίας, για τις συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας. Δεν
είχαν πόσιµο νερό και κουβαλούσαν το νερό από το σπίτι τους.
Δεν τους παρείχε µέσα ατοµικής προστασίας η εταιρεία για να
µπορούν να κάνουν σε ένα ιδιαίτερα ανθυγιεινό χώρο, όπως είναι
οι ιχθυοκαλλιέργειες και ιδιαίτερα τα συσκευαστήρια, τη δουλειά
τους. 

Και ποιους απολύει; Τους πρωτοπόρους εργαζόµενους, αυ-
τούς οι οποίοι είναι συνδικαλιστές, οι οποίοι συµµετέχουν στις
κινητοποιήσεις, αυτούς οι οποίοι διεκδικούν και απαιτούν. Βε-
βαίως ψάχνει διάφορα προσχήµατα, προβοκατόρικα προσπα-
θώντας ακριβώς να δηµιουργήσει τέτοιες καταστάσεις µέσα από
τα µαντρόσκυλά της δηµιουργώντας εντάσεις. 

Όµως εδώ είναι πολύ συγκεκριµένα τα ζητήµατα, κύριε
Υπουργέ. Και η συνδικαλιστική ιδιότητα δεν αµφισβητείται του
συγκεκριµένου και για συνδικαλιστικούς λόγους απολύθηκε γιατί
διαµαρτυρήθηκε για την απόλυση τεσσάρων συναδέλφων. 

Εδώ δεν υπάρχει κανένας λόγος ότι δεν υπάρχουν δουλειές.
Ο εργολάβος λειτουργεί κανονικά. Ο δανεισµός εργαζόµενων γί-
νεται. Άρα, λοιπόν, ποια είναι η αιτία που απολυθήκαν οι συγκε-
κριµένοι -και µάλιστα η µία από τους τέσσερις που απολύθηκε
θα βγει τον Μάρτη στη σύνταξη- αν δεν είναι ζήτηµα τροµοκρά-
τησης, αν δεν είναι ζήτηµα απόλυσης των πιο πρωτοπόρων ερ-
γαζόµενων από τα συγκεκριµένο συσκευαστήριο; 

Αλλά, προσέξτε, θα τους γυρίσει µπούµερανγκ. Ο λαός λέει
ότι έχει δύο άκρες το ραβδί. Ας το προσέξουν µερικοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Υπάρχει ένα απόφθεγµα, κύριε συνάδελφε,
που λέει «µηδενί δίκην δικάσεις πριν αµφοίν µύθον ακούσεις».
Στη δική σας τοποθέτηση ήσασταν πάρα πολύ υποκειµενικός.
Έχετε δικάσει την υπόθεση, έχετε µία τελική απόφαση, έχετε
αποφασίσει.

Εγώ ήµουν πάρα πολύ αντικειµενικός. Δεν πήρα τη θέση κα-
νενός. Λέω ότι υπάρχει µία συγκεκριµένη εργατική διαφορά. Σε
αυτό συµφωνούµε. Το ΣΕΠΕ έχει ήδη επιληφθεί άρα το Υπουρ-
γείο Εργασίας έχει κινηθεί ορθά και νόµιµα και την 20η Νοεµ-
βρίου θα υπάρξει η συζήτηση της υποθέσεις.

Εσείς λέτε ότι ο συγκεκριµένος υπάλληλος είναι εκλεγµένος
συνδικαλιστής και απελύθη λόγω της συνδικαλιστικής του δρά-
σης. Δεν σας αµφισβητώ. Και ούτε είπα στην πρωτολογία µου
ότι έχετε άδικο. Δεν γνωρίζω τον φάκελο της υπόθεσης. Είναι µία
προσωπική υπόθεση. Δεν γνωρίζω αν απελύθη για τη συνδικαλι-
στική του δράση, οπότε είναι παράνοµο και φυσικά θα ανακληθεί,
ή αν συντρέχουν άλλοι λόγοι οι οποίοι δεν είναι θέµα της εθνικής
αντιπροσωπείας να τεθούν αν υπάρχουν -δεν γνωρίζω αν υπάρ-
χουν- και επίσης δεν γνωρίζω, ακούω από εσάς, ότι ο συγκεκρι-
µένος είναι εκλεγµένος σε κάποιο δικαστικό όργανο. Σας ακούω,
δεν διαφωνώ, απλώς δεν µπορώ αντικειµενικά αυτή τη στιγµή να
το επιβεβαιώσω πριν έχω την έκθεση του ΣΕΠΕ. 

Εν κατακλείδι, το Υπουργείο Εργασίας θα κινηθεί βάσει των
διαδικασιών του, εφαρµόζοντας πλήρως την κείµενη νοµοθεσία
και για τα εργασιακά και για τη συνδικαλιστική δράση, θα κριθεί
από την αρµόδια επιτροπή του ΣΕΠΕ γιατί έγινε αυτή η απόλυση
και αν είναι νόµιµη και από εκεί και πέρα, σε περίπτωση που οι
διάδικοι δεν ικανοποιηθούν από την απόφαση του ΣΕΠΕ, γνωρί-
ζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι υπάρχει ο δρόµος της
αστικής δικαιοσύνης, ώστε να ζητήσει ο εν λόγω εργαζόµενος
αν πιστεύει ότι έχει αδικηθεί τη νόµιµη αποζηµίωσή του. Η Κυ-
βέρνηση φυσικά συνεχίζει και είναι µία πάγια θέση της χώρας
µας να στηρίζει τη συνδικαλιστική δράση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Η πρώτη µε αριθµό 202/11-11-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Χίου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ανδρέα Μιχαηλίδη, προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Ανάκληση εγγράφου 2016
σχετικά µε την απασχόληση συνταξιούχων του ΝΑΤ σε ΑΕΝ», δεν
θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόηση του Υπουργού µε τον Βου-
λευτή. 
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ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Θα έρθει σε άλλη µέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, ναι, ενδεχοµέ-
νως σε άλλη ηµεροµηνία. 

Συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 212/12-11-2019 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3 Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Παράνοµη λειτουργία της φαρµακαποθήκης «PHAR-
MALINE Α.Ε.» που εδρεύει στο Κορωπί, 2ο χλµ. Λεωφ. Μαρκο-
πούλου (βιοµηχανική ζώνη)». 

Ο κ. Κατσώτης έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι όταν εκλέγεται κάποιος συν-

δικαλιστής σε ένα κλαδικό συνδικάτο κοινοποιεί την εκλογή του
και στην εργοδοσία και στην επιθεώρηση εργασίας. Συνεπώς
οφείλατε εσείς να γνωρίζετε ότι ο συγκεκριµένος είναι όντως
εκλεγµένος συνδικαλιστής στο κλαδικό συνδικάτο της Αργολί-
δας. Άρα, λοιπόν, δεν δικαιολογείται αυτό που είπατε ότι «δεν
γνωρίζω». 

Να έρθουµε, λοιπόν, στην ερώτηση τη συγκεκριµένη και έχει
αξία η συζήτηση όταν πράγµατι προχωράει ένα βήµα παραπέρα
ή έρχεστε να απαντήσετε συγκεκριµένα για ζητήµατα που αφο-
ρούν τους εργαζόµενους. 

Αφορά η ερώτηση στην παράνοµη λειτουργία της φαρµακο-
βιοµηχανίας «PHARMALINE Α.Ε.» εδώ και πέντε µήνες, σύµφωνα
µε τις καταγγελίες των εργαζοµένων ανελλιπώς και την ηµέρα
του Σαββάτου, χωρίς να έχει λάβει µέχρι σήµερα την απαιτού-
µενη άδεια από τον Δήµο Κορωπίου, σύµφωνα µε όσα προβλέπει
βέβαια ο Κώδικας Δήµων και Κοινοτήτων. Η παράνοµη αυτή λει-
τουργία έχει καταγραφεί επανειληµµένως από το αρµόδιο αστυ-
νοµικό τµήµα µετά από παρεµβάσεις του κρατικού συνδικάτου
των εργαζοµένων. Είναι προφανές, κύριε Υπουργέ, ότι όλο αυτό
το διάστηµα η συγκεκριµένη επιχείρηση παραβιάζει το καθιερω-
µένο ωράριο λειτουργίας των φαρµακαποθηκών που ορίζεται
από Δευτέρα έως Παρασκευή 8.00’ µε 16.00’ και το Σάββατο
8.00’ µε 14.00’, σύµφωνα µε τον ετήσιο πίνακα αυτών που διηµε-
ρεύουν ως φαρµακαποθήκες.

Ταυτόχρονα παραβιάζει η συγκεκριµένη επιχείρηση το ωράριο
εργασίας των εργαζοµένων που ορίζεται ανάλογα και από την
κλαδική συλλογική σύµβαση µέχρι την τελευταία που έχει υπο-
γραφεί, ενώ όπως γνωρίζετε µετά τη µετενέργεια αυτοί οι όροι
αποτελούν ατοµικούς όρους εργασίας των εργαζοµένων στο
συγκεκριµένο χώρο. 

Πρέπει, βέβαια, να πούµε ότι και οι ατοµικές συµβάσεις που
έχει υπογράψει η επιχείρηση µε τους εργαζόµενους περιλαµβά-
νουν αυτούς τους όρους. Οι ατοµικές συµβάσεις. Άρα, λοιπόν,
και αυτές ακόµη ο εργοδότης τις παραβιάζει. Το αρµόδιο ΣΕΠΕ
της Παλλήνης, όπου καταγγέλθηκε το θέµα από το συνδικάτο
των εργαζοµένων, δεν πήρε θέση για τη συγκεκριµένη εργοδο-
τική παραβίαση παρ’ όλο που είναι καθαρά τα πράγµατα. Δη-
λαδή, να καλεί η επιχείρηση τους εργαζόµενους να δουλεύουν
κάθε Σάββατο, τη στιγµή που δεν έχει αντίστοιχη άδεια λειτουρ-
γίας για τη συγκεκριµένη µέρα. 

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε,
προκειµένου να διασφαλιστεί το ωράριο απασχόλησης των ερ-
γαζοµένων, σύµφωνα µε την υπάρχουσα συλλογική σύµβαση και
τους ατοµικούς όρους σύµβασης των εργαζοµένων στη συγκε-
κριµένη επιχείρηση και να σταµατήσει η παράνοµη λειτουργία
των φαρµακαποθηκών, γιατί είναι και άλλες στην Αττική, όπως
και της συγκεκριµένης επιχείρησης την ηµέρα του Σαββάτου. Πε-
ριµένουµε τις απαντήσεις σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να διευκρινίσω ότι ως προς το θέµα του ωραρίου
λειτουργίας της επιχείρησης αρµόδιος είναι ο Δήµος Κρωπίας.
Η σχετική άδεια για τη λειτουργία µιας φαρµακαποθήκης χορη-
γείται από τον ΕΟΦ και οι δήµοι καθορίζουν το ωράριο λειτουρ-
γίας, την έναρξη και τη λύση, καθώς και την εργασία το Σάββατο. 

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. 
Στις 23 Σεπτεµβρίου το κλαδικό συνδικάτο φαρµάκου πράγ-

µατι κατήγγειλε καταστρατήγηση του ωραρίου από την ανωτέρω
επιχείρηση εργασία το Σάββατο, χωρίς να έχει λάβει σχετική
άδεια από το Δήµο Κρωπίας και ζήτησε τη διενέργεια εργατικής
διαφοράς. Δεν υπάρχει πάντως κάποια καταγγελία από τους ερ-
γαζόµενους της επιχείρησης, να το σηµειώσω.

Στις 10 Οκτωβρίου διενεργήθηκε η εργατική διαφορά παρου-
σία όλων των εµπλεκοµένων µερών και εκ µέρους της επιχείρη-
σης δηλώθηκε ότι η φαρµακαποθήκη απασχολεί είκοσι δύο
µισθωτούς οι οποίοι εργάζονται µε ωράριο έξι ηµερών από Δευ-
τέρα έως Σάββατο, δηλαδή σαράντα ώρες εβδοµαδιαίως. Διαπι-
στώθηκε, επίσης, ότι η τελευταία συλλογική σύµβαση εργασίας
του 2009 που ήταν σε ισχύ έχει καταγγελθεί στις 19 Ιανουαρίου
του 2010 και επίσης, η κλαδική σύµβαση των φαρµακευτικών επι-
χειρήσεων δεν είναι σε ισχύ για τους µισθωτούς της επιχείρησης,
καθώς η επιχείρηση της συστάθηκε τον Μάιο του 2013. 

Σε κάθε περίπτωση ισχύουν οι εθνικές γενικές συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας που ορίζουν υποχρεωτικά σαράντα ώρες εργα-
σίας είτε πενθήµερο είτε εξαήµερο, κατά την κρίση του εργοδότη. 

Στο ΣΕΠΕ Παλλήνης στάλθηκαν οι αποφάσεις της Περιφέ-
ρειας Αττικής για τη χορήγηση της άδειας λειτουργίας της φαρ-
µακαποθήκης η οποία είναι σε ισχύ, καθώς και από η 20-4-2015
αίτηση γνωστοποίησης της επιχείρησης προς το τµήµα αδειοδό-
τησης του Δήµου Κρωπίας για τη λειτουργία της φαρµακαποθή-
κης κατά την ηµέρα του Σαββάτου, προκειµένου να οριστεί ο
ωράριο. 

Από το 2015 –και αυτό είναι θέµα- ο δήµος δεν έχει απαντήσει.
Μέχρι σήµερα ο Δήµος Κρωπίας δεν έχει απαντήσει και έτσι το
ΣΕΠΕ Παλλήνης διαβίβασε τον φάκελο προς το Δήµο Κρωπίου,
τµήµα αδειοδότησης καταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέρον-
τος, προκειµένου να οριστεί από τον δήµο το σχετικό ωράριο.
Το τµήµα συντονισµού επιθεώρησης εργασιακών σχέσεων της
Περιφερειακής Διεύθυνσης Ανατολικής Αττικής στις 9 Νοεµ-
βρίου ηµέρα Σάββατο διενήργησε έλεγχο στην επιχείρηση
«PHARMALINE Α.Ε.» και διαπιστώθηκε ότι η επιχείρηση ήταν
κλειστή και δεν λειτουργούσε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Ο κ. Κατσώτης έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι δεν υπάρχει καταγγελία από τους

εργαζόµενους. Δηλαδή, το κλαδικό συνδικάτο έτσι από µόνο του,
χωρίς καταγγελία από τους εργαζόµενους, κάνει αυτή την προ-
σφυγή στο ΣΕΠΕ, δηµιουργεί το πρόβληµα, έρχεται σε εσάς και
καταθέτει ερώτηση; Έτσι από µόνο του, χωρίς να υπάρχει κα-
ταγγελία από τους εργαζόµενους; Τι είναι αυτά που λέτε; Ποιος
σας το είπε αυτό; Ποιος σας το επιβεβαίωσε, ο εργοδότης; Επι-
βεβαιώνετε όλα όσα είπε προηγουµένως ο σύντροφός µου ο
Νίκος ο Καραθανασόπουλος ότι είστε Υπουργός εργοδοσίας. 

Λέτε ότι έχει ωράριο έξι ηµερών η επιχείρηση. Οι ατοµικές
συµβάσεις εργασίας που έχουν υπογραφεί µε τους εργαζόµε-
νους είναι Δευτέρα έως Παρασκευή. Σας έφεραν ατοµικές συµ-
βάσεις που είναι από Δευτέρα έως Σάββατο; Όχι. Λέτε ψέµατα,
λοιπόν, ότι είναι Δευτέρα έως Παρασκευή. 

Επίσης, λέτε ότι καταγγέλθηκε η συλλογική σύµβαση των φαρ-
µακοϋπαλλήλων το 2010. Όµως, αυτοί οι όροι που υπάρχουν
αποτελούν ατοµικούς όρους της σύµβασης των εργαζοµένων,
αφού δεν έχει υπογραφεί άλλη σύµβαση. Εκτός και αν εσείς θε-
ωρείτε ότι αυτό δεν ισχύει. Δηλαδή, µια ακόµη αντεργατική ενέρ-
γεια από µέρους σας ότι αν καταγγέλθηκε η σύµβαση, τέλος,
ούτε ατοµικοί όροι δεν υπάρχουν για τους εργαζόµενους. 

Μα, τι είναι αυτά; Πείτε το µας και αυτό να το ξέρουµε, να το
ξέρουν και οι εργαζόµενοι. 

Λέτε ότι τον Μάιο του 2013 συστάθηκε η επιχείρηση. Άρα, λοι-
πόν, δεν υπήρχε σύµβαση τότε. Δηλαδή, αυτοί οι όροι που υπο-
γράφουν σαν ατοµικούς όρους οι εργαζόµενοι στην ατοµική
σύµβαση εργασίας µε την εργοδοσία, οι οποίοι είναι οι όροι της
συλλογικής σύµβασης εργασίας, δεν ισχύουν; Τι θα πει συστά-
θηκε µετά την καταγγελία της σύµβασης το 2010, τη στιγµή που
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οι όροι ατοµικής σύµβασης αναφέρονται στους όρους της συλ-
λογικής σύµβασης που ίσχυε για τους φαρµακοϋπαλλήλους;

Επίσης, λέτε ότι από το 2014 γνωστοποίησε στο τµήµα αδει-
οδότησης του δήµου η επιχείρηση τη θέλησή της να λειτουργεί
και το Σάββατο. Δηλαδή, µε µια γνωστοποίηση λειτουργεί η επι-
χείρηση; Δεν πρέπει να αδειοδοτηθεί; 

Με βάση το πλαίσιο µέχρι σήµερα, για να λειτουργήσει, πρέπει
να πάρει την άδεια. Δεν µπορεί να λειτουργεί παράνοµα. 

Ο Δήµος Κρωπίας, λοιπόν, δεν έδωσε την άδεια, γιατί θεωρεί
ότι δεν πρέπει να δώσει την άδεια, ενώ εσείς θεωρείτε ότι αφού
γνωστοποιήθηκε στον δήµο η θέλησή της να λειτουργεί και το
Σάββατο, άρα, λοιπόν, πρέπει να λειτουργεί, έστω και παράνοµα.

Γι’ αυτά τι να πω; Δεν µπορώ να τα καταλάβω. Με ξεπερνάει,
δηλαδή, αυτός ο συλλογισµός σας, αυτή η επιχειρηµατολογία
σας.

Λέτε ότι ο δήµος δεν έχει απαντήσει. Δεν απάντησε, γιατί δεν
δίνει την άδεια. Είναι καθαρό αυτό.

Λέτε ότι ο ΣΕΠΕ εξάντλησε τη δυνατότητά του να στείλει τον
φάκελο στον δήµο. Και για την παρανοµία τι κάνει ο ΣΕΠΕ; Για
την παράνοµη λειτουργία, για την παράνοµη επιβολή της απα-
σχόλησης των εργαζοµένων και το Σάββατο τι κάνει γι’ αυτό; Δεν
οφείλει να επιβάλει τουλάχιστον τα πρόστιµα που προβλέπονται;
Γιατί, λοιπόν, εσείς ανέχεστε ή επιβάλλετε στο ΣΕΠΕ να µην επι-
βάλει το νόµιµο πρόστιµο στην επιχείρηση ή να κλείσει την επι-
χείρηση κατά το Σάββατο; 

Όλα αυτά είναι ζητήµατα. Τα ακούν και οι εργαζόµενοι, βγά-
ζουν τα συµπεράσµατά τους ποια είναι πράγµατι η πολιτική, η
οποία καθορίζει τη στάση σας απέναντι στους σχεδιασµούς των
επιχειρηµατικών οµίλων. Είναι το κέρδος ο µοναδικός στόχος και
το κριτήριο της πολιτικής σας. Αυτός είναι ο στόχος σας και µε
βάση αυτό ισοπεδώνονται κάθε εργασιακό και ασφαλιστικό δι-
καίωµα των εργαζοµένων. Όµως, οι εργαζόµενοι δεν θα σταµα-
τήσουν να αγωνίζονται, να οργανώνονται και να απαιτούν αυτά
που δικαιούνται. Και, βεβαίως, δικαιούνται τα πάντα, ακόµα βέ-
βαια και την προοπτική, η οποία θα απαλλάξει οριστικά αυτό το
πρόβληµα που αντιµετωπίζουν σήµερα, να παράγουν αυτοί τον
πλούτο και οι άλλοι να τον καρπώνονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, προτεραιότητα
αυτής της Κυβέρνησης είναι η ενίσχυση της ελληνικής οικονο-
µίας και η δηµιουργία καλύτερων και σταθερότερων θέσεων ερ-
γασίας. Αυτή είναι η προτεραιότητά µας και γι’ αυτό ξεκινήσαµε
και µε τον αναπτυξιακό νόµο, στον οποίο αναφέρθηκα και στην
προηγούµενη ερώτηση.

Κύριε συνάδελφε, όπως και ο προηγούµενος συνάδελφος του
ΚΚΕ που τοποθετήθηκε σε αντίστοιχη ερώτηση, παρουσιάζετε
ένα πρόβληµα, που το δικάζετε συγχρόνως και βγάζετε και από-
φαση. Αυτό είναι κάτι, που εµείς ως Υπουργείο Εργασίας δεν εί-
µαστε διατεθειµένοι να κάνουµε µέχρι τα ελεγκτικά όργανα, που
υπάρχουν και λειτουργούν ορθά, να καταλήξουν σε κάποια από-
φαση και σε υποθέσεις, οι οποίες πάνε τελικά στη δικαιοσύνη,
να υπάρχει τελεσίδικη δικαστική απόφαση. Αυτό ίσχυε και στη
συζήτηση που κάναµε για τη «ΣΕΛΟΝΤΑ», το ίδιο ισχύει και για
τη συγκεκριµένη φαρµακαποθήκη που µε ρωτάτε.

Σας είπα συγκεκριµένα ότι είναι µία επιχείρηση που την ελέγ-
ξαµε το προηγούµενο Σάββατο και τη βρήκαµε κλειστή. Σας εί-
παµε ότι είναι µία επιχείρηση, που το ωράριο λειτουργίας της
καθορίζεται µε απόφαση του δήµου και πράγµατι µε ξεπερνάει
γιατί για τέσσερα χρόνια δεν υπάρχει απορριπτική απόφαση,
ούτε και θετική.

Αυτό είναι ένα µεγάλο θέµα. Δεν µπορεί µία επιχείρηση στην
Ελλάδα να ζητάει από τον τοπικό δήµο το 2015 την άδεια να
κάνει κάτι και για τέσσερα χρόνια να µην παίρνει απάντηση, ούτε
να απορρίπτεται. Εάν το απέρριπταν, θα το καταλάβαινα, εάν
τους έλεγαν µετά από δύο εβδοµάδες «απορρίπτεται η αίτηση
σας, δεν µπορείτε να κάνετε αυτό που ζητάτε». Αυτό θα ήταν
τίµιο και θα είχε και δικαίωµα η επιχείρηση να προσφύγει όπου
δικαιούται, στα διοικητικά δικαστήρια. Για τέσσερα χρόνια, λοι-
πόν, δεν έχουν απαντήσει. Αυτό είναι κάτι που πρέπει να το

δούµε. Είναι πολύ σηµαντικό.
Πάµε τώρα και στο τι κάνουµε εµείς ως Υπουργείο. Στις 13 Νο-

εµβρίου, χθες, διενεργήθηκε εκ νέου εργατική διαφορά σε δεύ-
τερο βαθµό ανάµεσα στην εν λόγω επιχείρηση και το συνδικάτο
φαρµάκου, καλλυντικών και συναφών επαγγελµάτων, µε αντικεί-
µενο συζήτησης την εργασία το Σάββατο.

Επίσης, ειρήσθω εν παρόδω, όταν σας είπα πριν ότι δεν υπάρ-
χει καταγγελία εργαζοµένων, εννοώ προς το Υπουργείο Εργα-
σίας. Εάν οι εργαζόµενοι, που πήγαν στο συνδικάτο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-

κών Υποθέσεων): Δεν αµφισβητώ ότι το συνδικάτο, για να πα-
ρέµβει, κάποιος τους ενηµέρωσε; Εντός επιχείρησης, εκτός
επιχείρησης, από άλλες επιχειρήσεις, άλλοι εργαζόµενοι, κά-
ποιος τους ενηµέρωσε. Εν πάση περιπτώσει, όµως, εγώ σας λέω
ότι σε εµάς, στο ΣΕΠΕ, στην Επιθεώρηση Εργασίας, δεν υπάρχει
καταγγελία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Με συγχωρείτε, αλλά τι εννοείτε από
άλλες επιχειρήσεις; Ότι το συνδικάτο παίζει ρόλο µεταξύ επιχει-
ρήσεων;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Λέω ότι το συνδικάτο είναι πολύ συγκεκρι-
µένο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Το συνδικάτο παίζει ρόλο µεταξύ επι-
χειρήσεων;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων): Είπα κάτι πολύ απλό. Το ποιος κατήγγειλε στο
συνδικάτο σηµαίνει ότι ο οποιοσδήποτε µπορεί να κατήγγειλε
στο συνδικάτο. Καλά έκανε, τη δουλειά κάνει το συνδικάτο. Εάν
κάποιος ενηµερώνει το συνδικάτο µε µια καταγγελία, δεν θα
ψάξει ποιος το έκανε, καλά έκανε, αλλά χθες η επιχείρηση κατέ-
θεσε στην δευτεροβάθµια επιτροπή δεκαοκτώ συµβάσεις εργα-
ζοµένων µε εξαήµερη και σαραντάωρη εργασία. Άρα, είναι
δεκαοκτώ εργαζόµενοι που έχουν υπογράψει ότι θέλουν να δου-
λεύουν και τα Σάββατα.

Έτσι φαίνεται ότι έχει αποτυπωθεί και στο ηλεκτρονικό σύ-
στηµα «ΕΡΓΑΝΗ» που υπάρχει. Είναι σαφές πως οι ελεγκτικοί µη-
χανισµοί, που υπάγονται στο Υπουργείο, ελέγχουν τη νοµιµότητα
του ωραρίου απασχόλησης των εργαζοµένων, τις σαράντα ώρες
εργασίας, είτε είναι πενθήµερο είτε είναι εξαήµερο και όχι το
ωράριο λειτουργίας της επιχείρησης, που δεν είναι θέµα του
Υπουργείου Εργασίας το κατά πόσο έχει την τοπική άδεια.

Μέχρι σήµερα δεν έχει γίνει συµφιλιωτική στο Υπουργείο,
καθώς σχετικό αίτηµα υποβάλλεται στο ΣΕΠΕ και µάλιστα στην
πλησιέστερη στον χώρο εργασίας υπηρεσία, η οποία και δύναται
να έχει επιτόπια αντίληψη των τεκταινοµένων. Η Διεύθυνση Συλ-
λογικών Ρυθµίσεων του Υπουργείου δεν προΐσταται των υπηρε-
σιών του ΣΕΠΕ, ώστε να εξετάσει τη διαφωνία του συνδικάτου
µε το δελτίο εργατικής διαφοράς ή πολλώ δε µάλλον να αποτε-
λέσει αντικείµενο συµφιλιωτικής διαδικασίας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Στο σηµείο αυτό, πριν προχωρήσουµε στα θέµατα της ειδικής

ηµερήσιας διάταξης στο νοµοθετικό έργο, θα κάνουµε µία ολι-
γόλεπτη διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, σα-
ράντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους, από το 1ο Γυµνάσιο Παλαµά Καρδίτσας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ειδική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονισµού της
Βουλής της πρότασης του Προέδρου της Βουλής: «Για την τρο-
ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής, Μέρος Β’ και
Μέρος Κοινοβουλευτικό».

Πριν προτείνω τη διάρθρωση της συζήτησης θα ήθελα να σας
κάνω µια ανακοίνωση η οποία έχει ως εξής: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας την από 7 Νοεµβρίου
2019 απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων και να παρακα-
λέσω για την έγκριση από το Σώµα της σχετικής απόφασης που
αφορά στην παροχή τηλεπικοινωνιακού υλικού και εξοπλισµού
πληροφορικής, καθώς υπάρχει µεγάλος ιδίως αριθµός νέων συ-
ναδέλφων που πρέπει να έχουν το συντοµότερο δυνατόν την
υποστήριξη και τα απαραίτητα υλικοτεχνικά µέσα. Είπα ιδίως
νέων συναδέλφων και θυµίζω ότι τελευταία φορά που οι νέοι συ-
νάδελφοι έλαβαν ηλεκτρονικό εξοπλισµό από τη Βουλή, ηλε-

κτρονική υποστήριξη από τη Βουλή ήταν το 2015 και τελευταία
φορά που έλαβαν συνολικά όλοι, ανεξαιρέτως πρωτοεκλεγέντος
νέου ή παλαιού Βουλευτού, ήταν το 2009.

Συνεπώς µε βάση την εξέλιξη της τεχνολογίας να έχουµε πολύ
καιρό να υποβοηθήσουµε τους συναδέλφους για σύγχρονο ηλε-
κτρονικό εξοπλισµό. Παράλληλα, όπως ενηµέρωσα και τη Διά-
σκεψη των Προέδρων, η Βουλή θα συνεχίσει να ενισχύει µε
εξοπλισµό πληροφορικής σχολεία και δοµές σε ακριτικές περιο-
χές.

Ερωτάται το Σώµα: Συµφωνεί µε την προαναφερθείσα από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

ενέκρινε οµόφωνα την απόφαση αυτή.
Παρακαλώ η προαναφερθείσα απόφαση της 7ης Νοεµβρίου

2019 της Διασκέψεως των Προέδρων να καταχωριστεί στα Πρα-
κτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση της 7ης Νοεµβρίου 2019 της
Διασκέψης των Προέδρων καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεχίζουµε επί της
ηµερήσιας διάταξης επί της πρότασης του Προέδρου της Βου-
λής για την τροποποίηση του Κανονισµού. Προτείνω να λάβουν
τον λόγο οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι, αν το επιθυµούν, για πέντε λεπτά. Αυτή είναι η
διάρθρωση της συζήτησης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Κατόπιν αυτού τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Ιωάννης Τραγάκης, Βουλευτής Β’ Περιφερείας Πειραιώς,
για πέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δράττο-
µαι της ευκαιρίας για να αποσαφηνίσω µερικά πράγµατα τα
οποία αφορούν τη λειτουργία της Βουλής γενικά. 

Κατ’ αρχάς θέλω να απαντήσω -και να το κάνουµε γνωστό
στην κοινή γνώµη- σχετικά µε τα άδεια έδρανα της Βουλής που
πολλές φορές µας κατηγορούν. Να εξηγήσουµε ότι τη στιγµή
που εµείς συνεδριάζουµε στην Ολοµέλεια υπάρχουν έξι επιτρο-
πές και υπάρχουν οκτώ υπόλοιπες ειδικές επιτροπές, ειδικές µό-
νιµες, οι οποίες συνεδριάζουν και οι οποίες έχουν πενήντα µέλη
στις µόνιµες επιτροπές και οι άλλες είναι από είκοσι πέντε και
πάνω.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι υπάρχουν και οι υποεπιτροπές,
ότι αρκετοί συνάδελφοι και αυτή την ώρα αλλά και πάντοτε είναι
στις επιτροπές τους και γι’ αυτό παρουσιάζεται το θέαµα των
άδειων εδράνων και γίνονται σχόλια γι’ αυτό. 

Το δεύτερο το οποίο θα ήθελα να αποσαφηνίσω αφορά το
πόθεν έσχες των Βουλευτών. Έχω διατελέσει πρόεδρος της επι-
τροπής πολλά χρόνια. Όλοι πίστευαν ότι ο έλεγχος του πόθεν
έσχες των Βουλευτών γινόταν από τους ίδιους τους Βουλευτές.
Δεν είναι έτσι; Το «πόθεν έσχες» των Βουλευτών ελέγχεται από
ορκωτούς ελεγκτές λογιστές όπως γίνεται και σε όλο τον δηµό-
σιο τοµέα, τις ΔΕΚΟ, τις ιδιωτικές επιχειρήσεις οι οποίοι υποβά-
λουν την έκθεσή τους. Η έκθεση πήγαινε σε µία επιτροπή στην
οποία υπήρχαν και δικαστικοί προερχόµενοι από τα ανώτατα δι-
καστήρια της χώρας. Βελτιώθηκε στη συνέχεια και πήραν την
πλειοψηφία περισσότεροι δικαστικοί και εµείς λέµε ας πάει και
στο Ελεγκτικό Συνέδριο, δεν έχουµε καµµία αντίρρηση, για να
µη δηµιουργείται αυτή τη εντύπωση. 

Η άλλη εντύπωση που δηµιουργείται -και εδώ θα ήθελα επ’ ευ-
καιρία να ευχαριστήσω τις Υπηρεσίες της Βουλής, όλους, κυρίως
εκείνους που είµαστε νυχθηµερόν µαζί γιατί πολύς κόσµος πι-
στεύει ότι µόλις κλείσει το κύκλωµα της Βουλής, η Βουλή κλείνει.
Δεν είναι έτσι. Οι υπάλληλοι της Βουλής όταν κλείσει το κύκλωµα
είναι πάνω από τρεις µε τέσσερις ώρες όλοι για να µπορέσουν
να επεξεργαστούν αυτά που συζητήσαµε και να µπορέσει να βγει
και η έκθεση και τα συµπεράσµατα. Δεν είναι µόνο αυτό. 

Άρα αυτές τις τρεις περιπτώσεις ήθελα να διευκρινίσω και
µπαίνω τώρα στο θέµα µας. 

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω ότι οµόφωνα από την επιτροπή –
και είναι και προς τιµήν όλων των κοµµάτων- πέρασε αυτή η τρο-
ποποίηση, η µερική, η µικρή του Κανονισµού µε πολύ λίγες
αντιρρήσεις και στα άρθρα τα οποία θα αναλύσω για να µην
πάρω τον λόγο µετά, κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω να επεξεργα-
στώ και τα άρθρα για να διευκολύνω και τη συζήτηση.

Όταν το 1974 πρωτοεξελέγην Βουλευτής ο Κανονισµός της
Βουλής ήταν, αν δεν απατώµαι, γύρω στις τριάντα οκτώ σελίδες,
εκεί ήταν περίπου. Αναφέροµαι στο κοινοβουλευτικό µέρος.
Τώρα ο Κανονισµός της Βουλής είναι εκατοντάδες σελίδες γιατί
κατά τη διάρκεια της Μεταπολίτευσης –και εδώ όλοι ο Πρόεδροι,
µα όλοι οι Πρόεδροι, συνέβαλαν ανεξαρτήτως κοµµατικής τοπο-
θέτησης- στην επεξεργασία, βελτίωση, εκσυγχρονισµό τους Κα-
νονισµού της Βουλής και στο πρώτο που αφορά το
κοινοβουλευτικό µέρος, αλλά και στο δεύτερο µέρος που αφορά
το οργανόγραµµα και την οργάνωση του Κοινοβουλίου.

Τώρα επί των διατάξεων οι οποίες είναι προς συζήτηση σή-
µερα. Κατ’ αρχάς είναι διευκρινιστικές. Η διαβεβαίωση του κυ-
ρίου Προέδρου ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα έρθει και
µία αρκετά µεγαλύτερη τροποποίηση του Κανονισµού που θα

αφορά και το κοινοβουλευτικό µέρος, θα αφορά οπωσδήποτε
όµως και το µέρος το δεύτερο του Κανονισµού που αφορά το
οργανόγραµµα.

Σε αυτά που έχουµε να αντιµετωπίσουµε σήµερα θα κάνω µε-
ρικές παρατηρήσεις, κατ’ αρχάς αναλύοντας, κύριε Πρόεδρε,
ένα-ένα τα άρθρα γιατί είπα ότι δεν θα ξαναπάρω τον λόγο: Με
το άρθρο 1 επιτρέπεται η διασφάλιση της καλύτερης λειτουργίας
των υπηρεσιών της Βουλής κατά την άσκηση καθηκόντων των
προϊσταµένων, επιτρέπονται δηλαδή, οριζόντιες µετακινήσεις οι
οποίες –ακούστε µε- θε έχουν και την αρχή της αµοιβαιότητας
και αυτό έχει µεγάλη σηµασία, µετά από διευκρίνιση του Προ-
έδρου, δηλαδή κάνει σχεδόν εθελουσία γιατί πολλές φορές δη-
µιουργούνται κενά τα οποία πρέπει να καλυφθούν άµεσα. 

Στο δεύτερο άρθρο είναι η ρύθµιση της κάλυψης κενού θέσης
προϊσταµένου, αν για οποιονδήποτε λόγο αποχωρήσει ο προ-
ϊστάµενος. Υπάρχει τέτοια περίπτωση και ο τρόπος που επελέγη
είναι να δίνει δυνητικά ή να περάσει από το υπηρεσιακό συµβού-
λιο και να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις εκείνες. 

Ειρήσθω εν παρόδω θα πω ότι σε ότι αφορά την αξιολόγηση
έχει γίνει µεγάλο έργο στη Βουλή. Κατ’ αρχάς είµαστε οι πρώτοι
που κάναµε αξιολόγηση στο δηµόσιο τοµέα. 

Η αξιολόγηση, λοιπόν, η οποία γίνεται δίνει τα εχέγγυα εκείνα
τα οποία µας επιτρέπουν να λέµε ότι έγινε µια καλή αξιολόγηση.
Υπάρχουν, όµως, περιπτώσεις που θα υπάρξουν ορισµένες διορ-
θωτικές κινήσεις. Σε αυτές τις διορθωτικές κινήσεις αναφέρεται
το άρθρο 2.

Το άρθρου 3 ρυθµίζει κάποια θέµατα που είναι θέµατα Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, µισθολογικά κ.λπ.. Δεν είναι τίποτα ιδιαίτερο.

Το άρθρο 4 αφορά µόνο τρεις υπαλλήλους της Βουλής οι
οποίοι έχουν καταλάβει πολιτικές θέσεις και για κάποιο λόγο
µπορεί να χρησιµοποιηθούν σε παράλληλα καθήκοντα. Μπορεί
να γίνει αυτό.

Το άρθρο 5 αναφέρεται στη δυνατότητα σύµβασης µε το ελ-
ληνικό δηµόσιο σε ό,τι αφορά τους διαγωνισµούς, σύµφωνα µε
την οδηγία 24/2014ΕΚ. Η Βουλή απέκτησε, πράγµατι, σύστηµα
ηλεκτρονικής παρακολούθησης των συµβάσεων, αλλά επειδή
δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα -αναφερόµαστε στο ΚΗΜΔΗΣ και
στο ΕΣΗΔΗΣ-, για να µπορέσουµε να το έχουµε στα στάδια αυτά
της διαδικασίας, όταν ολοκληρωθεί το ηλεκτρονικό σύστηµα της
Βουλής, θα έρθουν και αυτά στη Βουλή. Γιατί η Βουλή έχει την
αυτοτέλεια. Και τη λέξη αυτή θα την επαναλάβω για µία ακόµα
φορά: Η Βουλή έχει αυτοτέλεια.

Το άρθρο 6 είναι ένα θέµα µιας αδικίας, η οποία νοµίζω διορ-
θώνεται.

Στο άρθρο 7 είναι ένα θέµα που αφορά το Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο, τον Πρόεδρο του Επιστηµονικού Συµβουλίου και την Επι-
στηµονική Επιτροπή και τους επιστηµονικούς συνεργάτες για
ένα διαδικαστικό θέµα.

Το άρθρο 8 πάλι αναφέρεται σε ό,τι αφορά τις σχέσεις της
Βουλής µε την ΑΑΔΕ. Όταν το ηλεκτρονικό µας σύστηµα λει-
τουργήσει, θα µπορούµε να έχουµε απευθείας σύνδεση µε την
ΑΑΔΕ.

Στο άρθρο 9 καταργείται µια αδικία η οποία είχε συντελεστεί
και η οποία διορθώνεται.

Το άρθρο 10 αναφέρεται στη δέσµευση που είχε αναλάβει η
Κυβέρνηση και υλοποιεί η Βουλή ότι θα δώσει έναν χώρο για την
Επιτροπή «Ελλάδα 2021» και ο όποιος έχει βρεθεί ήδη.

Το άρθρο 11 αφορά τον ρουχισµό του προσωπικού ασφαλείας
της Βουλής. Κι αυτό τυπικό είναι.

Το µόνο θέµα που είναι στο κοινοβουλευτικό µέρος είναι το
άρθρο 12. Το άρθρο 12 αναφέρεται στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας, η οποία µην ξεχνάµε ότι είναι µια επιτροπή η οποία
επιτελεί τεράστιο έργο και έχει πάρα πολλές εργασίες. Γιατί µην
ξεχνάτε ότι εκεί ελέγχονται όλες οι εκθέσεις, οι εξαµηνιαίες, οι
ετήσιες όλων των ΔΕΚΟ, όλων των οργανισµών και έχει πάρα
πολύ µεγάλο έργο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια παράκληση προς τους
νέους Βουλευτάς. Ο Κανονισµός της Βουλής δεν µαθαίνεται όσο
και να τον αποστηθίσετε, εάν δεν κάτσετε να παρακολουθείτε τις
συνεδριάσεις της Βουλής. Οι συνεδριάσεις της Βουλής είναι ο
καλύτερος δάσκαλος για να µάθουµε τον Κανονισµό της Βουλής.
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Πίστεψέ µε, αυτό είναι µια πραγµατική εµπειρία και εµπειρία την
οποία κουβαλάω δεκαετίες ολόκληρες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τραγάκη.

Καλείται στο Βήµα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ζαχαριάδης.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βούτση, όποτε θέλετε να µιλήσετε, µας το
λέτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, όντως το κλίµα της συνεδρίασης της επιτρο-
πής αυτής διαχρονικά και παραδοσιακά είναι συνθετικό και συ-
ναινετικό, γιατί µόνο έτσι µπορεί να λειτουργήσει
αποτελεσµατικά το Κοινοβούλιο. Όντως, τα περισσότερα ζητή-
µατα τα οποία αντιµετωπίζει αυτή η αλλαγή του Κανονισµού είναι
διαδικαστικού χαρακτήρα και στη συντριπτική πλειοψηφία είµα-
στε σύµφωνοι, διότι διορθώνουν αδυναµίες οι οποίες υπήρχαν
και γίνονται προσαρµογές οι οποίες έχουν να κάνουν µε τα τρέ-
χοντα λειτουργικά και τα µελλοντικά λειτουργικά του Κοινοβου-
λίου. Άρα, εµείς στο σύνολο υπερψηφίζουµε αυτή την αλλαγή.

Ρητή αντίρρηση -και θα αιτιολογήσω αµέσως- έχουµε αναφο-
ρικά µε το άρθρο 1. Ειπώθηκε προηγουµένως και από τον κ. Τρα-
γάκη, ειπώθηκε και στη συνεδρίαση στην επιτροπή ότι ως Βουλή
η προηγούµενη διοίκηση ολοκλήρωσε µε αξιοκρατικό σύστηµα
κρίσεων προϊσταµένων οργανικών µονάδων, κατά γενική οµολο-
γία πρωτοποριακό για τα δεδοµένα του δηµοσίου και έφερε τη
Βουλή πολύ µπροστά από µια διαδικασία. Λέω και πάλι ότι είναι
θετικό το γεγονός ότι αυτό αναγνωρίζεται από όλες τις πτέρυγες
της Βουλής. Με αυτή τη διάταξη, όµως, η οποία έρχεται να προ-
στεθεί η σήµερα, επί της ουσίας ακυρώνεται και το γράµµα και
το πνεύµα αυτής της πανθοµολογούµενα πρωτοποριακής διαδι-
κασίας που είχαµε την προηγούµενη περίοδο.

Ειπώθηκε και στην επιτροπή ότι δεν θα γίνει αλόγιστη χρήση
της διάταξης, ότι δεν θα γίνουν µεγάλες µετακινήσεις κ.λπ..
Εµείς σε καµµιά περίπτωση δεν αµφισβητούµε προθέσεις ή πρό-
σωπα. Όταν, όµως, νοµοθετούµε, να νοµοθετούµε θεσµικά. Η
σηµερινή διοίκηση στη Βουλή, την οποία και εµείς µε την ψήφο
µας στηρίξαµε, έχει µια καλή πρόθεση, καλή προαίρεση. Πρέπει
να κοιτάµε µε ουδέτερο τρόπο και για αυτό, κατά τη γνώµη µας,
ακυρώνεται και στην ουσία και στο πνεύµα αυτή η πρωτοποριακή
κατεύθυνση. Εµείς είµαστε αντίθετοι και νοµίζω ότι αυτό το αν-
τιλαµβάνεται ο οποιοσδήποτε µέσα στο Κοινοβούλιο.

Τι προτείνουµε; Προτείνουµε να φύγει η αναφορά «χωρίς
γνώµη υπηρεσιακού συµβουλίου» και να αντικατασταθεί «µε τη
σύµφωνη γνώµη των αντίστοιχων συλλογικών οργάνων που τους
επέλεξαν». Με αυτή τη δικλείδα και µε αυτή τη διάταξη διασφα-
λίζουµε ότι ο οποιοσδήποτε στο παρόν ή στο µέλλον δεν θα µπο-
ρεί να κάνει κατάχρηση του δικαιώµατος που η διάταξη δίνει
χωρίς αυτή τη δικλείδα ασφαλείας.

Το άρθρο 2 έχει να κάνει µε την έκτακτη διαδικασία αναπλή-
ρωσης µέχρι να γίνουνε οι κρίσεις. Όντως, πολλές φορές προ-
κύπτει τέτοιο θέµα και σε τέτοιου είδους ζητήµατα διαδικαστικού
χαρακτήρα, χρειάζεται επιτάχυνση των διαδικασιών και εµείς εί-
µαστε θετικοί.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Για το υπόλοιπο του
χρόνου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ναι. Για το υπόλοιπο του χρό-
νου, µέχρι να γίνουν οι νέες κρίσεις και να πάµε στη νέα διαδικα-
σία.

Το άρθρο 3 αποκαθιστά κάποιες τεχνικές και γραφειοκρατικές
δυσκολίες και αστοχίες, οπότε και σε αυτό είµαστε θετικοί.

Στο άρθρο 4, όντως, αξιοποιείται ένας πλούτος ο οποίος υπάρ-
χει στη Βουλή σε ανθρώπινο προσωπικό και σε γνωστές πολιτι-
κών και τεχνοκρατικών θεµάτων, οπότε και σε αυτό είµαστε
θετικοί.

Στο άρθρο 5, όντως, η Βουλή πρέπει να έχει τη δική της αυτο-
νοµία και τη δική της ανεξαρτησία, αναφορικά µε τα συστήµατα
της. Στην παρούσα φάση που βρισκόµαστε, όµως, µας διευκο-
λύνει η αξιοποίηση της τεχνογνωσίας των υπαρχόντων συστηµά-
των, µέχρις ότου η Βουλή δηµιουργήσει τις δικές τις δοµές και
υποδοµές. Στην προηγούµενη περίοδο µε τον τεχνικό και τεχνο-

λογικό εκσυγχρονισµό της Βουλής, έγιναν µεγάλα βήµατα και
αυτό πρέπει να συνεχιστεί την επόµενη περίοδο.

Όσον αφορά το άρθρο 6, είµαστε θετικοί στα πρότυπα όλων
των προϊσταµένων των υπηρεσιών της Βουλής και εκεί που ανα-
φέρεται το άρθρο 6 να µπορούν και αυτοί, λόγω της αυξηµένης
ευθύνης που έχουν, να απολαµβάνουν τις ίδιες εργασιακές θέ-
σεις και σχέσεις.

Στο άρθρο 7 που έχει να κάνει και µε την εισήγηση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής για την καλύτερη λειτουργική
οργάνωση των υπηρεσιών, είµαστε θετικοί.

Στο άρθρο 8, όπως αναφέρθηκε και προηγουµένως, που έχει
να κάνει µε τον προϋπολογισµό, µε τα λογιστικά συστήµατα της
ΑΑΔΕ και µε τον ετήσιο οικονοµικό κύκλο και εκεί πέρα, για να
µην υπάρξουν τέτοιου είδους δυσκολίες, είµαστε θετικοί.

Στο άρθρο 9 είµαστε, επίσης, θετικοί, διότι δίνει τη δυνατότητα
στους Βουλευτές της περιφέρειας να επιλέξουν πού θέλουν να
αξιοποιήσουν τις υποδοµές που δίνει σε όλους τους Βουλευτές
η Βουλή, µε βάση τις δυνατότητές τους.

Το άρθρο 10 αναφέρεται στην Επιτροπή «Ελλάδα 2021». Εί-
µαστε, επίσης, θετικοί.

Και στο άρθρο 11 που έχει να κάνει µε τον εξοπλισµό και τον
ιµατισµό, είµαστε θετικοί.

Στο άρθρο 12 είµαστε, επίσης, θετικοί.
Άρα, λοιπόν, εµείς είµαστε θετικοί σε όλα τα άρθρα, θετικοί

στο σύνολο και αρνητικοί στο άρθρο 1 για τους λόγους τους
οποίους εξήγησα. Και νοµίζω ότι µε πνεύµα συνθετικό και συναι-
νετικό µπορούµε να πάµε σε οµοφωνία αν και µόνο αν υιοθετή-
σετε διάταξη η οποία να δίνει διασφάλιση και σε κάποιον που
είναι επιφυλακτικός -διότι δεν πιστεύω ότι στην Αίθουσα υπάρ-
χουν κακοπροαίρετοι- ότι δεν θα µπορέσει να γίνει κατάχρηση
του γράµµατος ή του πνεύµατος του Κανονισµού της Βουλής.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά τον κ. Ζαχα-
ριάδη καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλ-
λαγής και Βουλευτής Άρτης κ. Χρήστος Γκόκας.

Κύριε Γκόκα, πριν σας δώσω τον λόγο, επιτρέψτε µου να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», δεκαοκτώ
µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Ζωγράφου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Γκόκα, έχετε τώρα τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η Βουλή των Ελλήνων ως ο κορυφαίος και αντιπροσω-
πευτικός θεσµός της υπηρέτησης του Συντάγµατος και της
λειτουργίας της δηµοκρατίας µας πρέπει προφανώς να διασφα-
λίζει αναµφισβήτητα µε τον πλέον άριστο τρόπο και την εφαρ-
µογή του Κανονισµού της Βουλής.

Ο Κανονισµός της Βουλής, καθώς καθορίζει την οργάνωση και
λειτουργία των οργάνων και των υπηρεσιών της, αποτελεί ένα
κείµενο αυστηρά συνταγµένο και τα κριτήρια οποιασδήποτε αλ-
λαγής του πρέπει να έχουν στόχευση, µακρά πνοή, δηλαδή
βάθος, προοπτικής και διαχρονική εφαρµογή και αξία.

Βεβαίως κατανοούµε ότι υπάρχουν θέµατα τα οποία χρήζουν
επέµβασης, διόρθωσης και βελτίωσης. Όµως, θα επιµείνουµε
στην προηγούµενη παρατήρησή µας, δηλαδή στον περιορισµό,
στις εντελώς αναγκαίες παρεµβάσεις που αντιµετωπίζουν πρα-
κτικά λειτουργικά ζητήµατα καλύπτοντας κενά περιπτώσεων που
δεν είχαν προβλεφθεί ή προκύπτουν στην πορεία.

Στο πνεύµα αυτό, θα πρέπει να τονίσουµε ότι απώτερος στό-
χος µας, κύριοι συνάδελφοι, οφείλει να είναι η ανεξαρτησία στον
χρόνο αυτού του υψίστης σηµασίας εργαλείου που είναι ο Κα-
νονισµός της Βουλής, ανεξαρτησία από παρεµβάσεις µε βραχύ-
βιο ορίζοντα ή υπό πίεση που θα µπορούσαν σε ορισµένες
περιπτώσεις να χαρακτηριστούν έως και περιπτωσιολογικές. 

Οι τροποποιούµενες διατάξεις δεν θα πρέπει να είναι ασύνδε-
τες, αποσπασµατικές, ούτε να περιέχουν αντιφατικές ρυθµίσεις
ιδίως σε σχέση µε τις υπάρχουσες, ώστε να µην προκαλούν δυσ-
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λειτουργίες. Οφείλουν να αποτελούν προϊόν εµπεριστατωµένης
µελέτης και συναινετικής διαδικασίας που θα προκύπτει από τη
συνεργασία όλων των θεσµικών παραγόντων.

Με βάση, λοιπόν, όσα προανέφερα, µε τη λογική και το σκε-
πτικό που προσεγγίζουµε τον κορυφαίο θεσµό του Κοινοβουλίου
και µε γνώµονα τη διαφύλαξη του κύρους και την ενίσχυση της
αξιοπιστίας του µέσα και από τον Κανονισµό λειτουργίας της
Βουλής και την τήρησή του, µελετήσαµε τα προτεινόµενα προς
τροποποίηση άρθρα και η απόφασή µας είναι να ψηφίσουµε
«ναι» στα άρθρα 2, 3, 5, 7, 8, 9 και 10 και «παρών» στα υπόλοιπα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μας αιφνιδίασε ο κ.

Γκιόκας µε την ευσύνοπτη εισήγησή του. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παφίλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας.  
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Επί της αρχής γενικά συµφωνούµε.

Πρόκειται για αλλαγές που βελτιώνουν ορισµένα πράγµατα,
όπως τη λειτουργία, αλλά και θέµατα που έχουν σχέση µε τους
υπαλλήλους της Βουλής. 

Οπότε για να είµαι σύντοµος, όσον αφορά στα άρθρα, δεν
συµφωνούµε στο άρθρο 1, κάτι που είπα και στη συζήτηση που
είχαµε στην επιτροπή.

Στο άρθρο 7 που αφορά την αξιολόγηση ψηφίζουµε «παρών»,
µε την έννοια ότι έχουµε µία γενικότερη πολιτική άποψη, την
έχουµε πει πολλές φορές, για το θέµα της αξιολόγησης και δεν
αφορά καθαρά το Επιστηµονικό Συµβούλιο, αλλά είναι µία γενι-
κότερη αντίληψη. Μάλιστα, έχει γίνει πολλή συζήτηση εδώ και
πολλά χρόνια γι’ αυτό το θέµα. Για τον λόγο αυτό και θα ψηφί-
σουµε «παρών».

Επίσης, και στο άρθρο 12 θα ψηφίσουµε «παρών» για τη γνω-
στή άποψη που έχουµε ότι δεν χρειάζονται αποζηµιώσεις για τη
συµµετοχή στις κοινοβουλευτικές επιτροπές. Πρόκειται για µία
γενικότερη γνώµη που έχουµε. Δεν θεωρούµε ότι είναι και τίποτα
φοβερό αυτό που γίνεται.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα άρθρα, συµφωνούµε και τα ψηφί-
ζουµε. Οπότε δεν χρειάζεται να πάρω κι άλλο χρόνο.

Σας ευχαριστώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, κύριε Αµα-

νατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Σε σχέση µε τις αλλαγές που γίνον-

ται, δεν θα έπρεπε να έχουµε κάτι που να µας ενηµερώνει; Οι αλ-
λαγές που προτείνετε εδώ για τον Κανονισµό, στο Β’ Μέρος, το
κοινοβουλευτικό, δεν έχουν µοιραστεί ούτε στους Βουλευτές
ούτε είναι αναρτηµένες. Τις έχουν µόνο οι εισηγητές στα χέρια
τους και πρέπει οι εισηγητές να τις βγάλουν φωτοτυπίες και να
µας τις δώσουν. 

Υπάρχει µία αίσθηση, λοιπόν, την οποία και θέλω να σας εκ-
φράσω... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΟΣ: Υπάρχει βιβλιαράκι
έτοιµο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ναι, υπάρχει έτοιµο βιβλιαράκι -
αυτό που είναι ήδη ψηφισµένο-, αλλά οι αλλαγές δεν έχουν δοθεί
σε όλους. Τις έχετε εσείς στα χέρια σας; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Έχει βγει εισηγητική έκθεση από την
επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κατάλαβα τι εννο-
είτε, κύριε Αµανατίδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Δεν υπάρχει ένα κλίµα ότι είναι µε-
ταξύ µας. Αυτή η αίσθηση µου δίνεται, ότι πάµε να µη φαίνεται
κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπάρχει απάντηση
σ’ αυτό, κύριε συνάδελφε. Εσείς, λοιπόν, συγκρίνετε µε τα νοµο-
σχέδια. Εδώ δεν υπάρχει ακριβώς η διαδικασία των νοµοσχε-
δίων, γιατί πρόκειται για εσωτερική διαδικασία της Βουλής. Έχει
τον τύπο του νοµοσχεδίου, έχει το κύρος του νόµου µόλις πάρει
ΦΕΚ, αλλά αυτά έχουν δοθεί στα κόµµατα ήδη από τη συνε-
δρίαση της Επιτροπής Κανονισµού εδώ και µέρες. Δεν είναι δη-
λαδή κάτι το οποίο αποκαλύπτεται σήµερα. Είναι γνωστό τι
αλλαγές θα κάνουµε. Και είναι θέµα των κοµµάτων εν συνεχεία
να ενηµερώσουν. Πάντως, στον Κανονισµό της Βουλής δεν γίνε-

ται η ίδια διαδικασία µε τα νοµοσχέδια. Όµως, όλα αυτά είναι
προσιτά στον καθένα. Κατάλαβα την υπόδειξή σας και θα τη
λάβω υπ’ όψιν. 

Κύριε Βούτση, θέλετε τώρα τον λόγο; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Αν έχουν τελειώσει οι εισηγητές, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, έχουµε την κ.

Αθανασίου από την Ελληνική Λύση και µετά την κ. Μπακαδήµα
από το ΜέΡΑ25.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αθανασίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι,  αναφορικά µε τις προτεινόµενες αλλαγές στον Κανονι-
σµό της Βουλής, θα αρχίσω µε το άρθρο 1. Στηρίζουµε και
συµφωνούµε µε κάθε διαδικασία που προάγει τη βελτίωση της
λειτουργίας των υπηρεσιών της Βουλής, οπότε ψηφίζουµε «ναι». 

Συµφωνούµε και µε το άρθρο 2 ως προς την άµεση ανάγκη κά-
λυψης της κενής θέσης προϊσταµένου, αλλά επιφυλασσόµαστε
ως προς την επιλογή του ατόµου που θα οριστεί να αναλάβει τα
συγκεκριµένα καθήκοντα και ως προς τις διαδικασίες που θα
ακολουθηθούν. 

Στο άρθρο 3 λέµε «ναι». Και το άρθρο 4 µας βρίσκει επίσης
σύµφωνους. Επίσης λέµε «ναι» στο άρθρο 5. Στο άρθρο 6 συµ-
φωνούµε ως Ελληνική Λύση να επανέλθει η σχετική ρύθµιση για
το επίδοµα του φρούραρχου και υποφρούραρχου, διότι µετά την
εκκαθάριση, το επίδοµα δεν υπερβαίνει τελικά τα 250 και 150
ευρώ αντίστοιχα, ποσά ελάχιστα για την προσφορά των ανθρώ-
πων αυτών που βρίσκονται εδώ από το πρωί έως το βράδυ και οι
ανθρώπινες ανάγκες τους οικονοµικά είναι αυξηµένες. 

Στο άρθρο 7 συµφωνούµε µε το σκεπτικό της συγκεκριµένης
διάταξης και φυσικά συµφωνούµε στο άρθρο 8 η Βουλή από
µόνη της να µπορεί να αναζητήσει από τη ΔΟΥ τη φορολογική
ενηµερότητα των δικαιούχων, χρηµατικών ενταλµάτων και το Κοι-
νοβούλιο να επισπεύσει τις διαδικασίες. Σε κάθε περίπτωση θε-
ωρούµε ότι πρέπει να υπάρχει µια τελική προθεσµία πληρωµής
των ενταλµάτων, όπως ήδη προβλέπεται. 

Συµφωνούµε µε το άρθρο 9 όσον αφορά τα διαµερίσµατα των
Βουλευτών. 

Στο άρθρο 10 διαφωνούµε, διότι δεν συµφωνούµε µε το πρό-
σωπο που έχει επιλεγεί να διοργανώσει το συγκεκριµένο γεγονός
και έχει αποσταλεί για το θέµα αυτό και επιστολή από το κόµµα
µας, που αποσαφηνίζει τις θέσεις και τις αντιρρήσεις µας. 

Στο άρθρο 11 συµφωνούµε να επεκταθούν οι ρυθµίσεις δι-
καιούχων ειδών ρουχισµού και στις υπηρεσίες ασφαλείας της
Βουλής. Εµείς, ως Ελληνική Λύση, αναλογιζόµαστε την προ-
σφορά τους προς εµάς. Εκτιµούµε το γεγονός ότι φυλάνε τις
ζωές όλων µας και υποστηρίζουµε ότι πρέπει να εξασφαλίζεται
και η αξιοπρεπής εµφάνισή τους και η προστασία τους, παρέ-
χοντάς τους τον απαραίτητο εξοπλισµό. Τέλος και για το τελευ-
ταίο άρθρο είµαστε θετικοί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εγώ ευχαριστώ,

κυρία Αθανασίου. 
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινή

Μπακαδήµα. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πλειοψηφία των προτεινόµε-

νων τροποποιήσεων αφορά κυρίως διαδικαστικά θέµατα και γι’
αυτό δεν θα µπορούσαµε παρά να συµφωνήσουµε και να υπερ-
ψηφίσουµε. 

Για οικονοµία χρόνου, θα µου επιτρέψετε να σταθώ µόνο σε
τέσσερα άρθρα για τα οποία από την αρχή είχαµε εκφράσει τις
επιφυλάξεις µας.

Συγκεκριµένα, το άρθρο 4 προβλέπει τη δυνατότητα άσκησης
παράλληλων καθηκόντων εντός Βουλής σε υπαλλήλους ή λει-
τουργούς αυτής. Επειδή, όµως, κρίνουµε ότι αφήνει ανοιχτά τα
ενδεχόµενα κακής εφαρµογής της συγκεκριµένης διάταξης, εί-
µαστε αναγκασµένοι να τοποθετηθούµε αρνητικά.

Επίσης αρνητικά στεκόµαστε απέναντι και στο άρθρο 7, γιατί
κρίνουµε πως τελικά υποβαθµίζει το ρόλο της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής, εφόσον πλέον δεν υποχρεούται να συν-
τάσσει αξιολόγηση και έκθεση για κάθε νοµοσχέδιο αλλά δύνα-
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ται να το πράξει.
Στη συνέχεια, είχα ήδη εκφράσει τις επιφυλάξεις µας για το

άρθρο 10, το οποίο αναφέρεται στη διάθεση από τη Βουλή ενός
χώρου στην Επιτροπή «Ελλάδα 2021». Όλο αυτό, όµως, µας φέρ-
νει αρκετά έντονα στο νου µία περίοδο που όλοι θυµόµαστε, το
2004, και όλη τη διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος που έγινε τότε.
Είναι κάτι που κρίνουµε πως αν γινόταν τώρα, αν είχαµε δηλαδή
τις ίδιες δαπάνες, φοβόµαστε ότι η ήδη αναιµική οικονοµία της
χώρας µας δεν θα µπορούσε να το αντέξει. Ως εκ τούτου, κρί-
νουµε θετικό το γεγονός ότι παραχωρείται ένας χώρος που
ούτως ή άλλως έχει µισθωθεί από το Κοινοβούλιο, µε αποτέλε-
σµα να µην έχουµε επιπλέον δαπάνες. Άρα, αυτό θα το ψηφί-
σουµε θετικά.

Το τελευταίο άρθρο που µας είχε προβληµατίσει είναι το
άρθρο 12, που µιλάει για παραχώρηση στον Πρόεδρο της Βου-
λής της δυνατότητας να ορίσει και να αυξήσει –λίγο, όπως µας
είπατε ο ίδιος στη συνεδρίαση- το πλήθος των αµειβόµενων συ-
νεδριάσεων της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το πλήθος των συ-
νεδριάσεων. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ναι, αυτό είπα, κύριε Πρόεδρε. Το
πλήθος των συνεδριάσεων. 

Θεωρούµε πως η βουλευτική ιδιότητα σε καµµία περίπτωση
δεν µπορεί να συνάδει, µε την έννοια του κόστους ευκαιρίας. Ο
Βουλευτής δεν είναι κάποιος που κάνει χάρη στην κοινωνία, άρα
χρήζει αποζηµίωσης, αλλά είναι ένας υπηρέτης της κοινωνίας και
των πολιτών που οφείλει να µεταφέρει τα προβλήµατα και τις
ανάγκες τους, όπως και προτεινόµενες λύσεις στην Εθνική Αντι-
προσωπεία. Ως εκ τούτου, θα ψηφίσουµε «όχι». 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σηµειώσω ότι σίγουρα ο Κανονισµός
της Βουλής -και συµφωνώ µε τον κ. Τραγάκη σ’ αυτό, εξάλλου
είναι πολύ παλαιότερος από µένα, εγώ είµαι τρεις µήνες µόνο
Βουλευτής- δεν είναι ένα κείµενο που αρκεί να το αποστηθίσει
κανείς και αδιαµφισβήτητα, πάντα υπάρχουν περιθώρια να γί-
νουν βελτιωτικά βήµατα. 

Γι’ αυτό κι εµείς, ως ΜέΡΑ25, ήδη επεξεργαζόµαστε προτάσεις
τροποποιήσεων άρθρων, κυρίως του Μέρους Α’, που φρονώ πως
σύντοµα θα είναι έτοιµες ώστε να µπορέσω κι εγώ να τις φέρω
σε γνώση και δική σας, κύριε Πρόεδρε, και των µελών της επι-
τροπής.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα δικαιούνται το λόγο, εάν θέλουν, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι, δηλαδή ο κ. Λιβανός, η κ. Ξενογιαννακοπούλου, ο κ.
Παφίλης, ο κ. Χήτας και ο κ. Γρηγοριάδης. Ποιοι από τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους θα ήθελαν να µιλήσουν; Κανείς.
Είµαστε εντάξει. Ο κ. Παφίλης, έτσι κι αλλιώς, µίλησε προηγου-
µένως.

Οπότε, κύριε Πρόεδρε, κύριε Βούτση, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να µιλήσω για

δύο άρθρα, για το άρθρο 1 και το άρθρο 10. Για το άρθρο 10
θέλω να κάνω ένα σχολιασµό και να εκφράσω µία απορία που
έχω και εν πάση περιπτώσει, να γραφτεί και για τα Πρακτικά. Για
το άρθρο 1 υπάρχει σοβαρή αντίρρηση, στην οποία θα ανα-
φερθώ. 

Το άρθρο 10 αφορά στη διάθεση χώρων κ.λπ. για την Επι-
τροπή «Ελλάδα 2021». Δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί µία τέτοια διά-
ταξη πρέπει να µπει στον Κανονισµό της Βουλής. Αυτό αφορά
µία δουλειά που θα γίνει και στην οποία η Βουλή ήδη έχει συν-
δράµει και διά του προεδρικού διατάγµατος εσείς έχετε αποδε-
χτεί ότι θα υπάρχει και πρόσβαση στους πόρους του Ιδρύµατος
για την χρηµατοδότηση των κεντρικών εργασιών της Επιτροπής
«Ελλάδα 2021». Υπάρχει και µία συµβολή και συνέργεια µε την
Επιστηµονική Επιτροπή και µε το ίδιο το Ίδρυµα της Δηµοκρα-
τίας του Κοινοβουλευτισµού, του οποίου προΐσταστε.

Αυτά έχουν επιλυθεί, δηλαδή το βασικό ζήτηµα της στενής συ-
νεργασίας της Βουλής, µε αυτή την υπόθεση. Άρα, κάτι που
αφορά τη συγκυρία, δηλαδή για ενάµιση χρόνο, προφανώς µε
µία εντολή δικιά σας, µε µία απόφαση δική σας, ότι µπορεί να
δοθούν κάποιοι χώροι για να λειτουργεί αυτή η επιτροπή, η οποία

είτε έτσι είτε αλλιώς, θα συνεργάζεται µε το ίδρυµα, δεν πρέπει,
κατά τη γνώµη µου, να µπει στον Κανονισµό. Γιατί ύστερα θα
αφαιρεθεί. Θα τελειώσει το «Ελλάδα 2021», θα φύγουν αυτοί οι
άνθρωποι. Δεν κατάλαβα, δηλαδή, γιατί είναι µέρος του Κανονι-
σµού, γιατί υπάρχει αυτή η αναγκαιότητα. Με αυτή την έννοια
σας το θέτω, προς διευκρίνιση. Διότι η ουσία ήδη έχει εντυπωθεί
ότι θα υπάρχει συνεργασία.   

Με αφορµή αυτό δε, θέλω να πω ότι νοµίζω ότι σωστά συνεχί-
ζει η Βουλή αυτό το οποίο είχαµε βγάλει και µε εσωτερική εγκύ-
κλιο, την αυστηρότητα εκ µέρους µας στη διάθεση των χώρων
της Βουλής, εννοώ της Γερουσίας και άλλων χώρων. Θέλω να
γνωρίζετε -το λέω και για τους νεότερους συναδέλφους στην Αί-
θουσα- ότι στο παρελθόν η Βουλή ήταν σε συνεχή πίεση από
έδρες ιδιωτικών πανεπιστηµίων, από κινηµατογραφόφιλους ή
σκηνοθέτες, από επιτροπές, από ΜΚΟ –εύλογο-, για να χρησιµο-
ποιηθούν οι χώροι της για να γίνουν συζητήσεις, για να γίνουν
ξεναγήσεις φοιτητών και συζητήσεις και εξοµοιώσεις µε τη «µη-
τέρα της δηµοκρατίας» κ.λπ.. Οι αιτήσεις ήταν τόσες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα περιµέναµε τη
σειρά µας για συνεδριάσουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Και όχι µόνο, κύριε Πρόεδρε. Ήταν και
επί χρήµασι όλα αυτά, ήταν επ’ αµοιβή. Για να συνεννοούµαστε.
Αφορούν έδρες πανεπιστηµίων από το εξωτερικό που το βάζουν
στο πρόγραµµά τους, όπως βάζουν τα τουριστικά γραφεία, έβα-
ζαν και το ναό της δηµοκρατίας. 

Επ’ αυτού, έγκαιρα και οµοφώνως, είχαµε καταλήξει ότι η
Βουλή δίνει τους χώρους της µόνο σε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα
της ηµεδαπής, δηλαδή σε αναγνωρισµένα πανεπιστηµιακά ιδρύ-
µατα, στην Ακαδηµία, σε µεγάλα επιµελητήρια, στους συνταγµα-
τολόγους. Μέχρι εκεί. Και νοµίζω ότι σωστά, το λέω επ’ αφορµή
της συζήτησης που θα διατεθούν χώροι για το «Ελλάδα 2021»,
πρέπει να κρατήσουµε αυτή την αυστηρότητα, γιατί δηµιουργεί-
ται και προηγούµενο αν δώσουµε σε κάποιους εξ αυτών.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 1. Επιτρέψτε µου την έκφραση, και
το ξέρετε πολύ καλά, «ο δρόµος για την κόλαση είναι στρωµένος
µε τις καλύτερες των προθέσεων». Ακόµα κι αν εσείς διαβεβαι-
ώσετε ότι δεν πρόκειται επί της θητείας σας ή δεν έχετε υπ’ όψιν
σας να αλλάξετε κάποιους από τους προϊσταµένους, διευθυντές,
γενικούς διευθυντές και άλλους, οι οποίοι µέσα από µία άψογη
διαδικασία, κατά κοινή οµολογία, τοποθετήθηκαν σε αυτές τις
θέσεις και να τους πάτε κάπου αλλού, αµοιβαίως ή µη αµοιβαίως
κ.λπ., το ότι αυτό θα γραφτεί στον Κανονισµό, η δυνατότητα, δη-
λαδή, αυτή τελικά και µετά τις κρίσεις να µπορεί να γίνει µετακί-
νηση εσωτερική στο επίπεδο των τµηµαταρχών, διευθυντών,
γενικών διευθυντών κ.λπ., εκ των πραγµάτων, οδηγεί ως κίνητρο,
ως αφορµή, ως πρόσχηµα, κάποιον άλλον µεταγενέστερο, κύριε
Πρόεδρε, στο να ξεκινήσει µία τέτοια αντιµετάθεση και µία τέτοια
µετακίνηση.

Είµαι σίγουρος ότι αυτό θα δηµιουργήσει, πέραν όλων των
άλλων, και µία ανασφάλεια, έναν προβληµατισµό µέσα σε όλα τα
στελέχη της Βουλής που κατ’ αυτό τον τρόπο - νοµίζω ότι σε ένα
χρόνο ή σε ενάµιση θα γίνει ξανά αυτή η διαδικασία- καταλαµ-
βάνουν αυτές τις θέσεις. 

Τώρα, στην υπόθεση εργασίας ότι κάποιος από αυτούς τους
κυρίους ή τις κυρίες θέλουν οι ίδιοι να µετακινηθούν ή δεν µπο-
ρούν στο χώρο, είναι προφανές ότι διά του Προέδρου υπάρχουν,
είτε στον Κανονισµό είτε στο Δηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα, όλες
οι ρήτρες για να µπορεί, είτε µε διάθεση σε µία άλλη υπηρεσία
είτε µε έναν άλλο τρόπο, αν δηλαδή έχει συµβεί κάτι σοβαρό, να
υπάρξει µία ad hoc µετακίνηση.

Δεν πρέπει ο Κανονισµός να ανοίγει αυτή την τρύπα, να ανοίγει
αυτό το δρόµο, να ανοίγει αυτή τη διέξοδο -µε την κακή έννοια
της διεξόδου- από µία εξαιρετικά σηµαντική, όπως είπε ο κ. Τρα-
γάκης κι εσείς το έχετε πει στη Διάσκεψη των Προέδρων, διαδι-
κασία η οποία ξεκίνησε και η οποία θα συνεχιστεί στη Βουλή. 

Προσωπικά σας ζητάω να αποσύρετε αυτό το άρθρο. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Υπάρχει κάποιος

άλλος συνάδελφος που θέλει να µιλήσει; Κανείς. Μπορώ, λοιπόν,
κι εγώ να πω δύο κουβέντες από τη θέση µου. Θα κατέβαινα αν
ήταν κάτι πιο εκτεταµένο.
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Πρώτον, όσον αφορά στο θέµα της προβλέψεως στο άρθρο
10 για τη δυνατότητα ενοικιάσεως χώρων για λογαριασµό της
Επιτροπής «Ελλάδα 2021», το οποίο κατά πάσα πιθανότητα δεν
θα συντρέξει, γιατί ήδη -όπως πληροφορούµαι- υπάρχουν χορη-
γοί χώρων, θα ήθελα να πω τα εξής: Εµείς το βάλαµε για να µην
µείνει ανέστια η επιτροπή. Ήδη, όµως, υπάρχει µία διαθεσιµό-
τητα χώρων από τον ιδιωτικό τοµέα για την επιτροπή αυτή. Πάν-
τως, το βάλαµε, γιατί υπήρχε κίνδυνος αν δεν το βάζαµε και τους
φιλοξενούσαµε στη Βουλή για ενάµιση χρόνο, να µην εγκριθεί η
δαπάνη, διότι δεν αφορά ευθέως προσωπικό της Βουλής. Ήταν
για καθαρά τυπικό λόγο, δηλαδή για την έγκριση της δαπάνης
και δεν είχαµε λόγο να το διακινδυνεύσουµε. 

Θέλω να ξέρετε, πάντως, ότι αυτή η συνεργασία της Βουλής
µε την Επιτροπή «Ελλάδα 2021», η οποία συγκροτείται κατ’
αρχάς στο νόµο του «επιτελικού κράτους» -για τον εορτασµό των
διακοσίων ετών- η σύνθεση της Επιτροπής «Ελλάδα 2021» και η
συνεργασία της µε τη Βουλή εν συνεχεία, προβλέφθηκε µε λε-
πτοµέρειες στο προεδρικό διάταγµα 96/2019, εις το οποίο -
πέραν του ότι προβλέπεται η συνεργασία µε το Ίδρυµα της
Βουλής- προβλέπεται ότι στο τέλος το Ίδρυµα της Βουλής, µετά
την εκκαθάριση αυτής της επιτροπής που θα γίνει το 2021, η
οποία έχει νοµική υπόσταση και θα έχει δική της περιουσία και
ήδη ανακοινώθηκε και µέγας χορηγός -και µπράβο- η Εθνική
Τράπεζα, θα είναι ο καθολικός διάδοχος των περιουσιακών στοι-
χείων αυτής της επιτροπής. Αν υπάρξει κάτι που θα υποληφθεί,
θα περιέλθει στην ιδιοκτησία, ευρύτερα, της Βουλής. 

Αυτά ως προς το άρθρο 10, που µπορεί και να µη χρειαστεί να
εφαρµοστεί. Απλώς έχουµε αυτή τη δυνατότητα, για να µπορεί
η δαπάνη του ενοικίου να είναι απολύτως νόµιµη.

Τώρα, αντιλαµβάνοµαι τις επιφυλάξεις του κ. Ζαχαριάδη και
κυρίως του Προέδρου, του κ. Βούτση, οποίος έχει και µεγαλύ-
τερη εµπειρία σε αυτά τα θέµατα για το άρθρο 1. Και εγώ είχα
µία επιφύλαξη, µία σκέψη για το άρθρο 1. Να ξέρετε, όµως, ότι
αυτή η οριζόντια, τυχόν, µετακίνηση προϊσταµένων, θα γίνει µόνο
σε περίπτωση έκτακτης υπηρεσιακής ανάγκης, που προβλέπεται
στον Κανονισµό που ψηφίζουµε και εφόσον γίνει αµοιβαία.
Ακόµη και το «οικειοθελές», που είναι η απλούστερη µορφή, µε
τη σηµερινή νοµική κατάσταση που έχουµε δεν µπορεί να τακτο-
ποιηθεί.

Συνεπώς να είστε βέβαιοι ότι αυτό δεν θα γίνει ούτε κατά
κόρον και θα γίνει ακριβώς όπως το περιγράφει, δηλαδή για
έκτακτους λόγους και για λόγους αµοιβαιότητας. Η πρόταση να
εµπλακεί η Ειδική Επιτροπή Επιλογής Προϊσταµένων Γενικών Δι-
ευθύνσεων, η οποία εµπλέκεται στη διαδικασία επιλογής προ-
ϊσταµένων, είναι δυσανάλογη, κατά τη γνώµη µου. Να
φανταστείτε ότι αυτή η επιτροπή έχει Αντιπρόεδρους της Βουλής
µέσα και έχει και εξωτερικούς, εν σχέσει µε τη Βουλή, παράγον-
τες, όπως τον Πρόεδρο του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκη-
σης και Αυτοδιοίκησης. Φαντάζεστε, λοιπόν, ότι για να γίνει µία
απλή, αµοιβαία, για έκτακτη ανάγκη αλλαγή, πρέπει να συγκρο-
τηθεί ένα Σώµα το οποίο είναι επταµελές και αποτελείται από
ανώτατους παράγοντες της Βουλής και από κάποιους οι οποίοι
είναι εκτός Βουλής. Θεωρώ ότι είναι µία δυσανάλογη επιστρά-
τευση για κάτι που είναι απλούστατο, για κάτι που θα γίνει απο-
λύτως µεµονωµένα και για κάτι το οποίο δεν θα προκαλέσει την
παραµικρή αναστάτωση και ανασφάλεια στο προσωπικό.

Ήθελα, επίσης, να πω πάνω στα διάφορα άρθρα, ότι διευκο-
λύνουµε την ισότητα της µεταχειρίσεως του προσωπικού, διότι
επεκτείνουµε το επίδοµα ευθύνης σε δύο στελέχη της Φρουράς
της Βουλής και το ρουχισµό που παίρνουν οι υπάλληλοι και
στους αστυνοµικούς της Βουλής. 

Έχουµε, επίσης, τη δυνατότητα η Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας, που είναι µία σηµαντική επιτροπή, εν όψει της αποστο-
λής της να µπορεί να συνεδριάζει, µε δική µου απόφαση,
περισσότερες από δύο φορές το µήνα. Και, προφανώς, το «πε-
ρισσότερες» δεν σηµαίνει εκατοντάδες, αλλά άλλη µία ή άλλες
δύο συνεδριάσεις µε τους ίδιους όρους, που είναι οι δύο ήδη εγ-

κεκριµένες συνεδριάσεις.
Ακόµη, µε τη ρύθµιση του άρθρου 3 επιτρέπουµε να διορθωθεί

ένα λάθος το οποίο έγινε στην εφαρµογή µιας εγκυκλίου γύρω
από µισθολογικά ζητήµατα του προσωπικού. Επίσης σε αυτά τα
θέµατα θα επεµβαίνει και ο Πρόεδρος της Βουλής, ώστε να γί-
νεται διπλός έλεγχος αυτών των ζητηµάτων και να αποφεύγονται
τα λάθη, τα οποία, εφόσον είναι καλόπιστα, καλό είναι να διορ-
θώνονται και να εξασφαλίζουµε περισσότερες δικλείδες ελέγχου
εφαρµογής της µισθολογικής πολιτικής µέσω των εγκυκλίων, οι
οποίες πολλές φορές είναι και δυσερµήνευτες και πολύπλοκες,
οπότε ένα δεύτερο µάτι πάντα µας διευκολύνει.

Αυτές είναι οι ρυθµίσεις τις οποίες εισάγω ενώπιον σας. Ακού-
στηκαν οι απόψεις των κοµµάτων, ακούστηκαν οι θεµιτές και κα-
λόπιστες επιφυλάξεις. Θα ήθελα, λοιπόν, τώρα να
προχωρήσουµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της πρότασης του
Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-
νονισµού της Βουλής, Μέρος Β’ και Μέρος Κοινοβουλευτικό».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου της πρότασης του Προέδρου και η ψήφισή τους θα γίνει
χωριστά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
της πρότασης - όπως τα νοµοσχέδια, επί της αρχής- δώδεκα
άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο της πρό-
τασης.

Κάθε φορά στην οθόνη -γιατί θα γίνει ηλεκτρονική ψηφοφο-
ρία- εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς ψήφιση. Για να ψη-
φίσετε τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε την οθόνη αφής. Για
τους πολύ προχωρηµένους στην τεχνολογία αυτό λέγεται «scroll
down». Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται κάθε
φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση. Δη-
λαδή, επειδή είναι δώδεκα, αν ψηφίσετε τα τέσσερα, θα δείτε
οκτώ και µετά τέσσερα.

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, το ακροτελεύτιο
και το σύνολο.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε ως τη λήξη της ψηφο-
φορίας.

Για οποιοδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επιτρέψτε µου να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

Επί της αρχής, η πρόταση ψηφίστηκε οµόφωνα. 
Το άρθρο 1 ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 2 ψηφίστηκε οµόφωνα. 
Το άρθρο 3 ψηφίστηκε οµόφωνα.
Το άρθρο 4 ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 5 ψηφίστηκε οµόφωνα. 
Το άρθρο 6 ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 7 ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 8 ψηφίστηκε οµόφωνα. 
Το άρθρο 9 ψηφίστηκε οµόφωνα.
Το άρθρο 10 ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 11 ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία. 
Το άρθρο 12 -ακροτελεύτιο- ψηφίστηκε κατά πλειοψηφία. 
Επί του συνόλου, η πρόταση ψηφίστηκε οµόφωνα.
Οι θέσεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται τα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής: 
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Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
Μέρος Β’ και  Μέρος Κοινοβουλευτικό

Επί της Αρχής     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 3 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 8 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 12 ως έχει- Ακροτελεύτιο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η πρόταση
του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής, Μέρος Β’(ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997) και

Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.6.1987)» έγινε δεκτή επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου κατά πλειοψηφία και
έχει ως εξής:

4468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο 1

1. Στο έκτο εδάφιο της παρ. 12 του άρθρου 81 του Κανονισµού
της Βουλής (Μέρος Β’ ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997) µετά τη φράση «µε-
τακίνηση υπαλλήλου», προστίθεται η φράση «ή προϊσταµένου
Γενικής Διεύθυνσης, ή Διεύθυνσης, ή Τµήµατος». 

2. Στο τέλος του τελευταίου εδαφίου της παρ. 12 του άρθρου
81 προστίθεται η φράση «ούτε γνώµη του Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου για τις µετακινήσεις λόγω έκτακτης υπηρεσιακής ανάγκης».

Άρθρο  2

Το στοιχείο η’ της περίπτωσης Γ της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 82 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’ ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997)  αναδιατυπώνεται ως εξής: «η. Αν συσταθεί θέση
προϊσταµένου, η θέση προκηρύσσεται το αργότερο εντός ενός
(1) µηνός και η διαδικασία τοποθέτησης προϊσταµένου ολοκλη-
ρώνεται το αργότερο εντός δύο (2) µηνών από την προκήρυξη
της θέσης. Ο νέος προϊστάµενος επιλέγεται για πλήρη θητεία.
Αν κενωθεί θέση προϊσταµένου, είτε η θέση προκηρύσσεται σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο προηγούµενο εδάφιο και για το υπό-
λοιπο της θητείας, είτε ορίζεται υπάλληλος στον οποίο
ανατίθενται καθήκοντα αναπληρωτή προϊσταµένου µε απόφαση
του Προέδρου της Βουλής. Στην περίπτωση ανάθεσης καθηκόν-
των αναπλήρωσης Προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης της Βου-
λής η σχετική απόφαση του Προέδρου της Βουλής, λαµβάνεται
µετά από σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Κανονισµού της Βου-
λής κατά τα οριζόµενα και στην παράγραφο 6 του άρθρου 94. Ο
αναπληρωτής προϊστάµενος οργανικής µονάδας δικαιούται το
προβλεπόµενο για τη θέση επίδοµα από την έναρξη της αναπλή-
ρωσης.»

Άρθρο 3

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 95 του Κανονι-
σµού της Βουλής (Μέρος Β’ ΦΕΚ 51 Α’/ 10.4.1997) µετά τη
φράση «οι κατηγορίες των δικαιούχων,» προστίθεται η φράση «η
ωριαία αποζηµίωση,». 

2. Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει από την ηµεροµηνία
έναρξης εφαρµογής της από 28.06.2016 απόφασης της Ολοµέ-
λειας της Βουλής (ΦΕΚ 122 Α’/ 30.06.2016). 

Άρθρο 4

Στο άρθρο 102 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’ ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997) προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής: «Υπάλληλοι
ή λειτουργοί της Βουλής οι οποίοι έχουν υπηρετήσει στις θέσεις
των άρθρων 33 ή 34 του παρόντος Κανονισµού, δύνανται, εφό-
σον υφίσταται σχετική ανάγκη, να ασκούν παράλληλα καθήκοντα
σε υπηρεσία της Βουλής, µετά από απόφαση του Προέδρου της
Βουλής, στην οποία ορίζεται η διάρκεια άσκησης των καθηκόν-
των και το ύψος του σχετικού επιδόµατος». 

Άρθρο 5

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 149 (πρώην 155/143) του Κα-
νονισµού της Βουλής (Μέρος Β’ ΦΕΚ 51 Α’/ 10.4.1997), όπως
ισχύει:

α) Στο δεύτερο εδάφιο διαγράφεται η φράση «το αργότερο
µέχρι 18.10.2018, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 90 της
Οδηγίας 2014/24 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 26ης Φεβρουαρίου 2014 σχετικά µε τις δηµόσιες προ-
µήθειες και την κατάργηση της Οδηγίας 2004/18/ΕΚ». 

β) Μετά το δεύτερο εδάφιο προστίθεται τρίτο εδάφιο, ως
εξής: «Μέχρι τη λειτουργία και ανάπτυξη Συστήµατος Ηλεκτρο-
νικών Συµβάσεων της Βουλής, κατά παρέκκλιση των οριζόµενων
στο προηγούµενο εδάφιο, η Βουλή δύναται να χρησιµοποιεί το
Κ.Η.Μ.ΔΗ.Σ. και το Ε.Σ.Η.Δ.Η.Σ. σε όλα τα στάδια της διαδικα-
σίας σύναψης δηµόσιας σύµβασης, µε εκτιµώµενη αξία ανώτερη
των εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ, χωρίς να συµπεριλαµβάνεται
ο Φ.Π.Α., κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στον παρόντα Κανονισµό
και, ιδίως, µε την επιφύλαξη διατάξεων που αφορούν τη διαλει-
τουργική σύνδεση των συστηµάτων της Βουλής µε πληροφο-
ριακά συστήµατα των φορέων του δηµοσίου και του δεύτερου
εδαφίου της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου». 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής, 
Μέρος Β΄ (ΦΕΚ 51 Α΄ /10.4.1997) και Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α΄/24.6.1987), όπως ισχύουν
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γ) Στο τρίτο εδάφιο διαγράφεται η φράση «στο «Εθνικό Σύ-
στηµα Ηλεκτρονικών Δηµοσίων Συµβάσεων (Ε.Σ.Η.ΔΗ.Σ.)» ή». 

δ) Στο τέταρτο εδάφιο η φράση «πριν από τις 18.10.2018» αν-
τικαθίσταται από τη φράση «πριν από την ταυτοποίηση της Βου-
λής ως χρήστη του Ε.Σ.Η.ΔΗ.Σ.». 

Άρθρο 6

Στο άρθρο 6 του Ειδικού Κανονισµού του Τµήµατος Γραφείων
Βουλευτών και του Τµήµατος Γραφείων Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων και Κοινοβουλευτικών Προσώπων της Βουλής των Ελλήνων,
όπως έχει προσαρτηθεί ως Παράρτηµα στον Κανονισµό της Βου-
λής (Μέρος Β’  ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997) προστίθεται παρ. 3 ως εξής:
«Για τον Προϊστάµενο της Υπηρεσίας Ασφάλειας της Βουλής
(Φρούραρχο) και τον αναπληρωτή του (Υποφρούραρχο) εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις περί επιδόµατος θέσης προϊσταµένου δι-
εύθυνσης και προϊσταµένου τµήµατος, αντιστοίχως». 

Άρθρο 7 

Τροποποίηση του Ειδικού Εσωτερικού Κανονισµού της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής των Ελλήνων

1. Στο πρώτο και δεύτερο εδάφιο της περ. ε’ του άρθρου 2 του
Ειδικού Εσωτερικού Κανονισµού της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής, όπως ισχύει (ΦΕΚ 1745 Β’/21.8.2009),  η φράση «η
αξιολόγηση και σύνταξη έκθεσης» αντικαθίσταται από τη φράση
«η δυνατότητα αξιολόγησης και σύνταξης έκθεσης». Στο τέλος
του δευτέρου εδαφίου της περ. ε’ του άρθρου 2 προστίθεται
φράση, ως εξής: «καθώς και τους υπηρετούντες σε θέσεις ειδι-
κού Συµβούλου του Επιστηµονικού Συµβουλίου». Το τελευταίο
εδάφιο της περ. ε’ του άρθρου 2 αναδιατυπώνεται ως εξής: «Η
έκθεση αυτή, εφόσον έχει συνταχθεί, λαµβάνεται υπόψη για την
εξέλιξη και την εν γένει υπηρεσιακή κατάσταση των Επιστηµονι-
κών Συνεργατών και των Ειδικών Επιστηµονικών Συνεργατών της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής καθώς και των υπηρετούν-
των σε θέσεις ειδικού Σύµβουλου του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου». 

2. Το στοιχείο 2) της περίπτωσης IV του άρθρου 3 του Ειδικού
Εσωτερικού Κανονισµού της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βου-
λής όπως ισχύει (ΦΕΚ 1745 Β’/21.8.2009) αναδιατυπώνεται ως
εξής: «Ο Πρόεδρος της Βουλής δύναται να ζητεί, ενεργών προ-
σωπικώς είτε διά του Γενικού Γραµµατέα της Βουλής, όποτε το
κρίνει σκόπιµο, διά παραγγελίας προς τον Πρόεδρο του Επιστη-
µονικού Συµβουλίου της Βουλής, τη διεκπεραίωση από το Τµήµα
των ως άνω νοµικών υποθέσεων ή συναφών. Ο Πρόεδρος του
Επιστηµονικού Συµβουλίου ενηµερώνει τον Πρόεδρο της Βουλής
επί της πορείας ή της έκβασης των εν λόγω υποθέσεων». 

Άρθρο 8

Το εδάφιο α) του άρθρου 13 της υπ’ αριθµ. πρωτ.
9365/5942/13.7.2018 (ΦΕΚ 128 Α’/16.07.2018) Απόφασης της
Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων αναδιατυπώνεται ως εξής:

«α) Μετά το έβδοµο εδάφιο προστίθεται εδάφιο, ως εξής:
Όσον αφορά την εξόφληση των χρηµατικών ενταλµάτων για

τα οποία έχουν ενηµερωθεί οι δικαιούχοι να προσκοµίσουν οι
ίδιοι αποδεικτικά φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας
και τα οποία δεν έχουν προσκοµιστεί κατά τη διάρκεια του οικο-
νοµικού έτους, η Βουλή δύναται να αναζητεί βεβαίωση οφειλής
από την αρµόδια ΔΟΥ, µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας
της διαλειτουργικότητας µεταξύ των συστηµάτων της ΑΑΔΕ και
της Βουλής, προκειµένου να λαµβάνει σε ηλεκτρονική µορφή
αποδεικτικό οφειλών των δικαιούχων προς το Δηµόσιο. Τα χρη-
µατικά εντάλµατα που τελικά δεν εξοφλούνται, ακυρώνονται πριν
από την έκδοση απόφασης του Προέδρου της Βουλής, που
αφορά στη µεταφορά των τελικών αδιάθετων πιστώσεων του
προϋπολογισµού στον Κρατικό Προϋπολογισµό, και επανεκδί-
δονται το επόµενο οικονοµικό έτος, αφού µεταφερθούν σε αυτό
οι αναλήψεις υποχρέωσης που απορρέουν από τη µη εξόφλησή
τους».

Άρθρο  9

Καταργείται η υπ’ αριθµ. 9364 απόφαση της Ολοµέλειας της
Βουλής των Ελλήνων της 13ης Ιουλίου 2018  (ΦΕΚ Α’
127/16.07.2018).

Άρθρο 10

Στο τέλος του άρθρου 153 (πρώην 159/147) προστίθεται πα-
ράγραφος 11 ως εξής: «11. Με απόφαση του Προέδρου της Βου-
λής δύναται να διατίθενται στην Επιτροπή «Ελλάδα 2021», που
έχει συσταθεί µε το άρθρο 114 του ν. 4622/2019, οι αναγκαίοι
χώροι σε κτήρια της Βουλής για την εξυπηρέτηση λειτουργικών
αναγκών της και την εκπλήρωση των σκοπών της Επιτροπής».

Άρθρο  11

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου του άρθρου 157 (πρώην
163/151) του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει,
προστίθεται η φράση «, καθώς και του προσωπικού ασφαλείας
της Βουλής των Ελλήνων».

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟ ΜΕΡΟΣ

Άρθρο 12

Στο τέλος του ενδέκατου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 43Α
προστίθεται η φράση «εξαιρουµένης της επιτροπής της περίπτω-
σης α’ της παρ. 1, της οποίας ο εν λόγω αριθµός των συνεδριά-
σεων ορίζεται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής».

Άρθρο 13

Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας τροποποίησης αρχίζει
από τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
εκτός αν άλλως ορίζεται στις επιµέρους διατάξεις της.

Αθήνα,                                        2019

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ. ΤΑΣΟΥΛΑΣ
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση της παραπάνω πρότασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

α. Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού Δαπανών της
Βουλής, οικονοµικού έτους 2018.

β. Μόνη συζήτηση και ψήφιση του Σχεδίου Προϋπολογισµού
Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού έτους 2020.

Οι παραπάνω αποφάσεις της Βουλής ψηφίστηκαν στην αρµό-
δια Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής µε πλεοψηφία 4/5 του
όλου αριθµού των µελών της. 

Συνεπώς, σύµφωνα µε το άρθρο 108 παράγραφοι 1 και 6, µπο-
ρούν να ψηφιστούν από τη Βουλή χωρίς συζήτηση. 

Προτείνω, ωστόσο, εφόσον επιθυµούν, οι εισηγητές και οι ει-
δικοί αγορητές να µιλήσουν για πέντε λεπτά, οι κοινοβουλευτικοί
εκπρόσωποι για πέντε λεπτά και συνάδελφοι οι οποίοι τυχόν εγ-
γραφούν στον κατάλογο οµιλητών για πέντε λεπτά, όχι αναγκα-
στικά, αλλά εφόσον το επιθυµούν. 

Τα 4/5 της επιτροπής µας επιτρέπουν να το πάµε αστραπιαία,
αλλά καλό θα είναι αυτοί που θέλουν να µιλήσουν, να µιλήσουν. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας και Βουλευτής

Κερκύρας κ. Στέφανος Γκίκας.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η συζήτηση και η επεξεργασία του προϋπολογισµού της Βου-

λής, όπως και ο έλεγχος του απολογισµού ενός οικονοµικού
έτους δεν είναι µία στεγνή τεχνική διαδικασία, αλλά αποτελεί
υποχρέωσή µας. Οφείλουµε να συµβάλλουµε στη διαφάνεια και
στην ενηµέρωση των πολιτών για τη συνολική διαχείριση του
προϋπολογισµού, τις δραστηριότητες της Βουλής, αλλά και τις
εν γένει απολαβές και αποζηµιώσεις. Με αυτό τον τρόπο, συµ-
βάλλουµε στην προστασία του κύρους της Βουλής.

Πάµε, τώρα, στο σχέδιο προϋπολογισµού δαπανών Βουλής
για το 2020. Εισάγεται, λοιπόν, στην Ολοµέλεια ο προϋπολογι-
σµός δαπανών µε τη διαδικασία που προβλέπεται από το άρθρο
120 του Κανονισµού της Βουλής. Οι δαπάνες που µελετούµε
προτάθηκαν από τις διάφορες αρµόδιες υπηρεσίες της Βουλής
και εν συνεχεία, έγινε η επεξεργασία από τις οικονοµικές υπηρε-
σίες, ενώ εγκρίθηκαν και από τα αρµόδια θεσµικά όργανα.

Επισηµαίνεται πως ο κύριος στόχος του προϋπολογισµού της
Βουλής για το 2020 είναι, φυσικά, η αποτελεσµατική λειτουργία
της Βουλής σε έναν σύγχρονο, πολυπαραγοντικό -θα έλεγα- πο-
λιτικό και διοικητικό θεσµό της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Σηµειώνεται πως η αποτελεσµατική λειτουργία της Βουλής
σχετίζεται άµεσα µε την παροχή υπηρεσιών προς τα µέλη του
Κοινοβουλίου, αλλά και τους πολίτες της χώρας. Παράλληλα, η
Βουλή συµβάλλει σηµαντικά στην προσπάθεια εξοικονόµησης
δηµοσιονοµικών πόρων και εξορθολογισµού των λειτουργικών
δαπανών του δηµοσίου, µειώνοντας τις όποιες δαπάνες που δεν
κρίνονται αναγκαίες. Αυτό αποδεικνύεται κιόλας από τα συνολικά
µεγέθη του προϋπολογισµού, καθώς σηµειώνει µείωση σε σχέση
µε τον περσινό, του 2019, κατά 1,62%.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, του ερχόµενοι οικονοµικού έτους
ανέρχεται σε 139.550.000 ευρώ και είναι µειωµένος κατά
2.300.000 ευρώ, σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2019.

Η προαναφερόµενη προσπάθεια της Βουλής για την κατά το
δυνατόν µείωση του κόστους λειτουργίας της αποδεικνύεται από
το γεγονός ότι πριν από δέκα χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ο προϋπολογισµός της Βουλής ήταν κατά 82.450.000 ευρώ
µεγαλύτερος, πιο αυξηµένος από το σηµερινό, και ανερχόταν
στα 222.000.000 ευρώ. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι ο προϋπολογισµός δαπανών της Βου-
λής για το 2020 καλύπτει το όριο του Μεσοπρόθεσµου Προγράµ-
µατος Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής για το έτος 2020. Είναι
υποχρέωσή µας αυτό.

Σηµειώνεται ότι επιτυγχάνεται αυτός ο στόχος παρ’ όλο που
υπάρχουν πρόσθετες επιβαρύνσεις, όπως το κόστος κάλυψης

κενών θέσεων επιστηµονικού προσωπικού, καθώς ο σχετικός δια-
γωνισµός του ΑΣΕΠ δεν προβλέπεται να ολοκληρωθεί εντός του
2019. 

Δεύτερον, η προβλεπόµενη αύξηση της εργοδοτικής εισφο-
ράς υπέρ του ΕΦΚΑ Βουλευτών και υπαλλήλων κατά 33%. Η µε-
τάβαση των µονίµων και των µετακλητών υπαλλήλων της Βουλής
στην επικουρική ασφάλιση. Μια άλλη επιβάρυνση είναι η αλλαγή
στο ειδικό µισθολόγιο του δηµοσιογραφικού προσωπικού της
Βουλής και τέλος, η αύξηση εξόδων στέγασης, υπηρεσιών και
γραφείων Βουλευτών εξαιτίας, βεβαίως, της ανοδικής τάσης στις
αξίες ακινήτων.

Ο προϋπολογισµός του 2020 χωρίζεται σε επτά κατηγορίες.
Είναι παροχές σε εργαζόµενους. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες,
είναι µπροστά σας ούτως ή άλλως. Παροχές σε εργαζόµενους,
κοινωνικές παροχές, µεταβιβάσεις, αγορές αγαθών και υπηρε-
σιών, πιστώσεις υπό κατανοµή, πάγια περιουσιακά στοιχεία και
τιµαλφή. Όταν λέµε τιµαλφή εννοούµε πιστώσεις. Δηλαδή, για
την αγορά έργων τέχνης που είναι µόλις 10.000 ευρώ και είναι
το µισό από τον προϋπολογισµό του 2019 που ήταν 20.000. 

Υπογραµµίζεται πως σε αυτό το πλαίσιο η Βουλή υποστηρίζει
ενεργά το έργο του Ιδρύµατος της Βουλής των Ελλήνων, το
οποίο διοργανώνει σηµαντικές και ποιοτικές εκδηλώσεις, όπως
συνέδρια, πολιτιστικά δρώµενα, και µεταξύ άλλων, συµµετέχει
ενεργά στον εορτασµό των διακοσίων χρόνων από το 1821.

Επιπλέον αυξάνονται οι ξεναγήσεις πολιτών και µαθητών σε
εκθέσεις του Ιδρύµατος, αλλά και στη Βιβλιοθήκη της Βουλής.

Το ερχόµενο οικονοµικό έτος η Βουλή πρωτοπορεί και σε έναν
άλλο πολύ σηµαντικό τοµέα, έχοντας ως στόχο την προώθηση
νέων τεχνολογιών και µειώνοντας το περιβαλλοντικό αποτύπωµα.
Σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Περιβάλλοντος, λοιπόν,
η Βουλή εισάγει πρόγραµµα χρηµατοδοτικής µίσθωσης βουλευ-
τικών και υπηρεσιακών αυτοκινήτων που κινούνται µε ηλεκτρο-
κίνηση. Πρόκειται για µια σπουδαία πρωτοβουλία που
πραγµατικά ελπίζουµε να γίνει δεκτή µε ενθουσιασµό. 

Επίσης διατηρείται το υψηλό χορηγικό πρόγραµµα για αιτού-
µενες χορηγίες από φορείς, ιδρύµατα, πρωτοβουλίες, νοµικά
πρόσωπα, εκπαιδευτικά ιδρύµατα κ.λπ., όταν έχουν να παρου-
σιάσουν κάτι σηµαντικό.

Τέλος, η Βουλή θα συνεχίσει να στηρίζει και να ενισχύει εµ-
πράκτως την ανάπτυξη των διεθνών σχέσεων και την κοινοβου-
λευτική διπλωµατία και στην προσπάθειά της συµβάλει στη
διατήρηση της ιστορικής µνήµης και της ανάδειξης ανθρωπιστι-
κών αξιών. Συνεισφέρει γι’ αυτόν τον λόγο στη δηµιουργία µόνι-
µης ελληνικής έκθεσης στο Κρατικό Μουσείο Άουσβιτς στην
Πολωνία. 

Δυο κουβέντες τώρα για τον απολογισµό δαπανών της Βουλής
το 2018, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω µε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική ‘Εδρα καταλαµβάνει ο Α’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Ο προϋπολογισµός δαπανών της Βουλής για το 2018 ήταν
133.985.000 ευρώ, προβλεπόντουσαν τέσσερις κατηγορίες δα-
πανών για το 2018, πληρωµές για υπηρεσίες, πληρωµές για την
προµήθεια αγαθών, µεταβιβαστικές πληρωµές και διάφορες κοι-
νές ή σύνθετες δαπάνες υπουργείων που δεν έχουν ενταχθεί σε
κάποια από τις γενικές κατηγορίες του κώδικα.

Κατά την εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2018, σύµφωνα
µε τις διατάξεις της παραγράφου 7 του άρθρου 120 εκδόθηκαν
αιτιολογηµένες αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής, όπως και
του Υπουργείου Οικονοµικών που είχαν ως αποτέλεσµα τη µεί-
ωση των πιστώσεων 44.600 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γκίκα, θα πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Επιπλέον επιστράφηκαν στο Γενικό Λογιστήριο 300.700 ευρώ

και να πω απλά ότι µετά τη λήξη του οικονοµικού έτους 2018
πραγµατοποιήθηκε επεξεργασία των στοιχείων και διαπιστώθηκε
η ακρίβεια των αποτελεσµάτων στη Διεύθυνση Οικονοµικών Υπη-
ρεσιών της Βουλής και των στοιχείων που τηρούνται στο Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους.

Αυτά είχα να πω, σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων, εί-
κοσι τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί
τους, από το 1ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ της της πτέρυγες της Βουλής)

Μέχρι να καλέσω στο Βήµα τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Κάτση, θέλω να πω το εξής: Καλό είναι κύριε Γκίκα τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα, αλλά εγώ θα προσέθετα –να το ακούσουν όλοι οι συ-
νάδελφοι- µήπως πρέπει να κάνουµε πράσινη την ταράτσα της
Βουλής. Να προηγηθεί αυτό και ας έρθουν µετά τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα. Θα είναι και από άποψη καλαισθησίας παραπάνω
καλό. Να πούµε, ναι, στο κονδύλι αυτό δηλαδή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και υπάρχει έτοιµη µελέτη, κύριε Πρό-
εδρε, για την ταράτσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Α, υπάρχει και µε-
λέτη! 

Ο κ. Κάτσης έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Και όχι µόνο, θα ήθελα να συνεισφέρω. Έχει γίνει την προ-

ηγούµενη περίοδο µια πάρα πολύ σηµαντική δραστική µείωση
της χρήσης χαρτιού Α4, τόσο όσον αφορά τα νοµοσχέδια τα υπό
κατάθεση, όσο και όσον αφορά τις επιτροπές. Ήρθε και το ηλε-
κτρονικό σύστηµα ψηφοφορίας, άρα λοιπόν, νοµίζω ότι πρέπει
να επεκταθεί όλη αυτή η εξοικονόµηση και όσο το δυνατόν να
περιοριστεί ακόµα περαιτέρω η χρήση χαρτιού. Νοµίζω ότι πρέ-
πει να πάµε όσο το δυνατόν σε ηλεκτρονικές λύσεις για να µπο-
ρέσουµε αφ’ ενός να εναρµονιστούµε και µε τις σύγχρονες
τεχνολογίες και αφ’ ετέρου να γίνουµε και πιο οικολογικοί.
Όπως, επίσης, θα έπρεπε, κατά τη γνώµη µου, η Βουλή και όλα
τα κτήρια στα οποία εδράζονται και στεγάζονται οι υπηρεσίες
της, να έχουν και πράσινα σηµεία ανακύκλωσης και όχι µόνο στο
κτήριο του Κοινοβουλίου, αλλά και οπουδήποτε στεγάζονται
γραφεία και υπηρεσίες. Νοµίζω ότι και αυτό θα είναι ένα καλό
παράδειγµα και ένα δείγµα για το πώς ακριβώς η Βουλή πρώτα
η ίδια υιοθετεί τις πρακτικές της πράσινης οικολογίας και µετά
ζητάει και από τους πολίτες να εναρµονιστούν µε αυτές.

Προχωράµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα σε
ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας και συζήτηση για την ψήφιση
του προϋπολογισµού της Βουλής για το έτος 2020, καθώς και
για την έγκριση του απολογισµού δαπανών της Βουλής για το
έτος 2018. Στόχος µιας ορθής κατανοµής των πόρων είναι η εξα-
σφάλιση όλων εκείνων των προϋποθέσεων, ώστε η λειτουργία
της Βουλής να είναι αποτελεσµατικότερη και οι παρεχόµενες
υπηρεσίες -προκειµένου να ασκείται πληρέστερα το κοινοβου-
λευτικό έργο- ποιοτικότερες.

Εξίσου σηµαντικό είναι η λειτουργία του Κοινοβουλίου να λαµ-
βάνει χώρα υπό το πρίσµα της χρηστής διαχείρισης πόρων, της
απόλυτης διαφάνειας στις προβλεπόµενες διαδικασίες, καθώς
και στον εκσυγχρονισµό και τον εξορθολογισµό της συνολικότε-
ρης λειτουργίας της Βουλής.

Δεν πρέπει να αγνοούµε ότι η εύρυθµη και κρυστάλλινη λει-
τουργία της Βουλής είναι αφ’ ενός ζήτηµα δηµοκρατίας και αφ’
ετέρου είναι και ένα σήµα προς την κοινωνία ότι οι θεσµοί είναι
ισχυροί και το πολιτικό µας σύστηµα αξιόπιστο. Και ως εκλεγµέ-
νος και µε τιµή από το Σώµα της Ολοµέλειας στη θέση του Κο-
σµήτορα της Βουλής, θεωρώ σηµαντικό από όλες τις θέσεις όλοι
οι συνάδελφοι να τονίζουµε αυτά τα στοιχεία διαρκώς. Όπως και
να έχουµε διαρκώς υπ’ όψιν µας ότι η αξιοπιστία µας δεν εξαρ-
τάται µόνο από τη χρηστή οικονοµική διαχείριση, αλλά και από
το σεβασµό στους κανόνες που έχουµε συµφωνήσει και διατυ-
πώνονται στον Κανονισµό της Βουλής.

Ακούσαµε και από τον συνάδελφο, εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας τα οικονοµικά στοιχεία. Από την πλευρά µας θέλουµε να
επισηµάνουµε σε ό,τι αφορά τα απολογιστικά στοιχεία για το
2018, πως διαπιστώνουµε ότι έγινε πιστή εκτέλεση του προϋπο-
λογισµού και συνεπώς δεν έχουµε ιδιαίτερες παρατηρήσεις.
Όσον αφορά, όµως, τον προϋπολογισµό του 2020 βλέπουµε ότι

ανέρχεται στα 139.550.000, µειωµένος ελαφρώς κατά 1,62% σε
σχέση µε αυτόν του 2019.

Επιπλέον ο προϋπολογισµός του 2020 είναι εντός των ορίων
που προβλέπονται από το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα δηµοσιο-
νοµικής στρατηγικής 19 22, όπως αυτά διατυπώνονται από την
1η Νοεµβρίου 2018 σχετική απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της
Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός της Βουλής,
έπειτα από τη µεγάλη µείωση που δέχτηκε την τελευταία δεκαε-
τία, καθώς το 2009 ανέρχονταν στο ποσό των 222.000.000 ευρώ,
φαίνεται να βρίσκει ένα νέο σηµείο ισορροπίας, κοντά στα
140.000.000 ευρώ. 

Όλα αυτά τα χρόνια µειωνόταν ακολουθώντας τη συνολικό-
τερη µείωση εισοδηµάτων και αξιών, µε σηµαντική πηγή µείωσης
τις δαπάνες της βουλευτικής αποζηµίωσης. 

Τονίζω ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ συνέβαλε σηµαντικά στις
µειώσεις της βουλευτικής αποζηµίωσης, όπως και στη φορολο-
γική και ασφαλιστική εναρµόνιση των Βουλευτών µε όσα ισχύουν
και για τους υπόλοιπους εργαζόµενους. 

Επιπλέον µέσα σε αυτά τα χρόνια καταργήθηκε και η πρό-
βλεψη απόδοσης βουλευτικής σύνταξης. Ο σχετικός λαϊκισµός
που διατυπώνεται ιδίως από ακροδεξιούς φορείς δεν εδράζεται
σε πραγµατικά στοιχεία, αλλά κυρίως από µια τάση συνολικής
απαξίωσης του πολιτικού συστήµατος και των θεσµών τους.

Όπως βλέπουµε και στο σχέδιο του προϋπολογισµού του 2020
συνοπτικά οι προϋπολογιζόµενες δαπάνες, ανά µείζονα κατηγο-
ρία, είναι οι εξής: παροχές εργαζοµένων 109.625 χιλιάδες, κοι-
νωνικές παροχές 754.000, µεταβιβάσεις 3.037.000, αγορές
αγαθών και υπηρεσιών 23.753.000, πιστώσεις υπό κατανοµή
100.000, πάγια περιουσιακά στοιχεία 2.281.000, τιµαλφή 10.000.

Πάνω σ’ αυτές τις µείζονες κατηγορίες, κοιτάζοντας αναλυτι-
κότερα τις δαπάνες ανά κατηγορία, θα σχολιάσω πάρα πολύ
σύντοµα τα εξής: Πρώτον, παρατηρούµε µία αλλαγή κωδικοποί-
ησης για τα πνευµατικά δικαιώµατα µίσθωσης τηλεοπτικού προ-
γράµµατος, όπου σε σχέση µε το 2019 αφαιρούνται 744.000
ευρώ από τον έναν κωδικό και προστίθενται 515.000 ευρώ στον
άλλον κωδικό, καταλήγοντας έτσι σε 229.000 ευρώ λιγότερα. 

Θέλω να θέσω στο Σώµα το εξής ερώτηµα: Για ποιον λόγο
έχουµε αυτή τη διαφορά και εάν αφορά αυτό κάποιον σχεδιασµό
συρρίκνωσης του τηλεοπτικού προγράµµατος; Και αυτό το το-
νίζω, γιατί ο σταθµός της Βουλής αποτελεί ποιοτική όαση στην
ελληνική τηλεόραση, ειδικά αυτή την εποχή που στην άλλη όαση,
την ΕΡΤ, παρατηρούµε από τη νέα Κυβέρνηση έναν σχεδιασµό
συρρίκνωσης του τηλεοπτικού περιεχοµένου.

Δεύτερον, θέλω να τονίσω το θετικό του γεγονότος ότι περι-
λαµβάνονται οι δαπάνες για κάλυψη από τη Βουλή του κόστους
δηµιουργίας µόνιµης ελληνικής έκθεσης στο κρατικό µουσείο
του Άουσβιτς - Μπίρκεναου στο Οσβιέτσιµ της Πολωνίας για τα
θύµατα των Ελλήνων στο Άουσβιτς σε χώρο του µπλοκ 18, που
παραχωρείται από το µουσείο.

Υπήρξε ιδιαιτέρως σηµαντική η πρωτοβουλία που πήρε η
Βουλή και κατέληξε στην ιστορική απόφαση να χρηµατοδοτήσει
εξ ολοκλήρου το µνηµειακό έργο δηµιουργίας της µόνιµης ελ-
ληνικής έκθεσης, βάζοντας ένα τέλος στην απουσία εβδοµήντα
χρόνων της χώρας µας από τον µαρτυρικό τόπο µνήµης του Άου-
σβιτς. Τέτοιες πρωτοβουλίες διατήρησης της ιστορικής µνήµης
και ανάδειξης των ανθρωπιστικών αξιών θα θέλαµε να δούµε και
από τη νέα Βουλή, καθώς, µεταξύ άλλων, αναπτύσσουν πολύ-
πλευρες διεθνείς σχέσεις µε προοδευτικό και ανθρωπιστικό πρό-
σηµο.

Τρίτον, θεωρώ σηµαντικό το χορηγικό πρόγραµµα, ιδίως όσον
αφορά ανθρωπιστικές δράσεις, δεδοµένου, µεταξύ άλλων, και
του προσφυγικού ζητήµατος, που αποτελεί στοίχηµα για τη
χώρα.

Τέλος, επισηµαίνω ότι ένα σύγχρονο Κοινοβούλιο οφείλει να
προβαίνει σε δράσεις εξωστρέφειας, όχι µόνο στο πλαίσιο της
διπλωµατίας, αλλά και σε απευθείας επαφή µε την κοινωνία των
πολιτών, µε ενίσχυση των συνεργασιών µε κοινωνικούς και µε πο-
λιτιστικούς φορείς, όσον αφορά δράσεις προώθησης του κοινο-
βουλευτισµού και της δηµοκρατίας. Θυµίζω, για παράδειγµα,
στους συναδέλφους ότι από το 2015 η Βουλή των Ελλήνων θε-
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σµοθέτησε για πρώτη φορά βραβείο που απονέµεται σε διαγω-
νιζόµενους του Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Ολυµπίας
για παιδιά και νέους σε δηµιουργίες νέων ανθρώπων που προ-
άγουν τις ανθρώπινες αξίες.

Σύµφωνα µε τα παραπάνω, κύριε Πρόεδρε, υπερψηφίζουµε
τόσο τον προϋπολογισµό της Βουλής για το 2020 και εγκρίνουµε
τον απολογισµό δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος
2018.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Κάτση.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή άκουσα ότι υπάρχει κονδύλι περιβαλ-
λοντολογικό, καλά είναι τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, αλλά να ξεκι-
νήσουµε από το πράσινο στην ταράτσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Μου
το είπε ο κ. Γκίκας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άκουσα, επίσης, από
τον κ. Αµυρά ότι υπάρχει και µελέτη. Αυτό εγώ δεν το ήξερα,
γιατί όντως πρέπει να υπάρξει στατική µελέτη, αλλά αφού είπε ο
κ. Αµυράς ότι υπάρχει, θα είναι πολύ ωραίο να γίνει.

Ο κ. Χρήστος Γκόκας από το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σε ετήσια βάση, όπως

κάθε χρόνο, τον προϋπολογισµό του ελληνικού Κοινοβουλίου,
του κοινοβουλίου της χώρας που γέννησε τη δηµοκρατία. 

Από κοινού κοινωνία και Κοινοβούλιο βίωσαν την κρίση, συνει-
δητοποίησαν ότι δεν υπάρχουν οι µάγοι που έταξαν τα πάντα σε
όλους και έζησαν και ζουν ακόµη τις συνέπειες του λαϊκισµού και
της άκρατης δηµαγωγίας. 

Η µνηµονιακή εποχή κάθε άλλο παρά παρελθόν αποτελεί για
την οικονοµία και πρωτίστως την κοινωνία και χρειάζεται πολλή
δουλειά, για να υπερβούµε οριστικά την κρίση. Ενδεικτικές είναι
οι υποχρεώσεις µας για τα υψηλά πλεονάσµατα έως το 2060 και
η παραχώρηση της δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα εννιά χρό-
νια. 

Μαζί, όµως, µε την προσπάθεια ανόρθωσης της χώρας και της
κοινωνίας πρέπει να µιλήσουµε και για τη δηµοκρατία, που δοκι-
µάστηκε και άντεξε στην κρίση. Μαζί της δοκιµάστηκε και ο κο-
ρυφαίος θεσµός της Βουλής των Ελλήνων.

Η κοινοβουλευτική δηµοκρατία, που λειτουργεί επί σαράντα
πέντε χρόνια µετά το 1974, έφερε µία περίοδο ειρηνική, µε µε-
γάλες κοινωνικές και δηµοκρατικές αλλαγές και σηµαντική άνοδο
του βιοτικού επιπέδου στη χώρα µας. Έχουµε, λοιπόν, υποχρέ-
ωση αυτές τις ηµέρες να τιµήσουµε την επέτειο του Πολυτε-
χνείου, να τιµήσουµε όσους αγωνίστηκαν γι’ αυτή τη δηµοκρατία
που ζήσαµε και ζούµε στις ηµέρες µας, να µιλήσουµε µακριά πια,
ευτυχώς, από τις ύβρεις, που έφθαναν και σε απειλές για κρεµά-
λες, για τη λειτουργία της δηµοκρατίας και φυσικά και για το κό-
στος της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η δηµοκρατία
µας έχει και προβλήµατα και εχθρούς. Γι’ αυτό πρέπει ξεκάθαρα
να πούµε στην κοινωνία ότι η δηµοκρατία έχει ένα κόστος και ότι
άλλα πολιτεύµατα, που φαίνονται να µην έχουν κόστος, δεν µπο-
ρούν να συγκριθούν µε τα πλεονεκτήµατα της δηµοκρατίας.
Είναι εξόφθαλµη η διαφορά στο τι πέτυχαν οι λαοί και οι χώρες
που είχαν δηµοκρατία σε σχέση µε λαούς που ανέχονται αυταρ-
χικά ή άλλα καθεστώτα που στηρίζονται σε φασίζουσες ιδεολο-
γίες. Συνεπώς είναι υποχρέωσή µας να διασφαλίσουµε το κύρος
του θεσµού της Βουλής, να στηρίξουµε την αξιοπιστία του θε-
σµού και να µην επιτρέψουµε την απαξίωσή του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποια είναι η σκοπιµότητα της
δαπάνης λειτουργίας της Βουλής; Η Βουλή καλείται να ανταπο-
κριθεί στα ελάχιστα απαιτούµενα για την ανεξάρτητη, χωρίς δε-
σµεύσεις, πολιτική λειτουργία του Κοινοβουλίου και τη στήριξη
µε τον ίδιο τρόπο του έργου των Βουλευτών. Δεν οφείλει η
Βουλή να διασφαλίζει τη δυνατότητα ίσων ευκαιριών για αντιπρο-
σώπευση των πολιτών από τους εκπροσώπους τους; ‘Η θα είναι
προνόµιο µόνο ορισµένων οικονοµικά ανεξάρτητων ή κάποιων
θεωρητικά επιχορηγούµενων, δηλαδή εξαρτηµένων, να εκπρο-
σωπούν τον λαό; 

Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είναι αυτή η ποι-
ότητα της δηµοκρατίας µας. Αυτό, βέβαια, δεν σηµαίνει ότι πρέ-
πει να γίνονται σπατάλες και έχουµε αναφέρει στην ίδια
συζήτηση, στο πρόσφατο µάλιστα παρελθόν, ότι το κόστος λει-
τουργίας της δηµοκρατίας στον τόπο µας είναι πολύ µικρότερο
συγκρινόµενο µε άλλων δυτικών χωρών. Γι’ αυτό πρέπει να
δούµε και τα όρια για την αποτελεσµατική της λειτουργία.

Ο προϋπολογισµός της Βουλής, δηλαδή το κόστος λειτουρ-
γίας της δηµοκρατίας, είναι µε τα προβλεπόµενα έξοδα των
139.055.000 ευρώ για το 2020 περίπου το 0,25% του συνόλου
των δαπανών του προϋπολογισµού του κράτους, το ελάχιστο,
δηλαδή, κόστος για τη δηµοκρατία µας.

Η παράταξή µας, το ΠΑΣΟΚ, µαζί µε τις δύσκολες αποφάσεις
που επωµίστηκε µόνη της, εντελώς, για την αντιµετώπιση της κρί-
σης στην πρώτη περίοδο τουλάχιστον, µείωσε κατακόρυφα και
τις δαπάνες της Βουλής. Μάλιστα, κατά την περίοδο 2010 - 2014
η µείωση πλησίασε περίπου το 40%. Ήταν στο 38,7%, ενώ µετά
συνεχίστηκε έως το 2018, µε αρκετά βέβαια µικρότερο ρυθµό,
έφθασε στο 40,6% και σήµερα είναι περίπου στο 37,24%. Από
222.000.000 ευρώ το 2009 πήγε στα 139.055.000 ευρώ το 2020,
δηλαδή 82.500.000 ευρώ λιγότερα.

Σε ό,τι δε αφορά τη βουλευτική αποζηµίωση, για την οποία επί-
σης γίνεται πολύς λόγος, και αυτή µειώθηκε µέχρι το 2014 κατά
40% περίπου, ενώ µε τις µειώσεις στη συνέχεια έφθασε στο 45%.

Την ίδια στιγµή, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τη
συνεχή µείωση του προϋπολογισµού του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, η Βουλή δεν δίστασε να επιβαρύνει γενναία πέρυσι τον προ-
ϋπολογισµό της κατά 7.850.000 ευρώ, ποσοστό 5,84%, µε τη
δαπάνη ελεγκτών για τον έλεγχο δηλώσεων «πόθεν έσχες», που
εκκρεµούσε και από προηγούµενες χρήσεις. Ως προς αυτή τη
δαπάνη, έχω να τονίσω ότι και είµαστε θετικοί στον έλεγχο και η
σχέση εµπιστοσύνης µε την κοινωνία πρέπει να σφυρηλατείται
και να ενισχύεται περισσότερο.

Εµείς -επιτρέψτε µου να πω- και πάλι ως παράταξη, µε τις κυ-
βερνήσεις ΠΑΣΟΚ, έχουµε πάρει πλήθος αποφάσεων για το πο-
λιτικό χρήµα, τη διαφάνεια και τη διαύγεια παντού -και στη
Βουλή- για τις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ, για τα «πόθεν έσχες»,
για τον έλεγχο των οικονοµικών των κοµµάτων. Δεν διστάσαµε
να στείλουµε επίορκους και εξωµότες στη δικαιοσύνη και καλό
είναι όλα αυτά να ισχύουν για όλους, χωρίς εξαιρέσεις.

Θα κάνω ένα σχόλιο ακόµα. Είναι θετική η πρόβλεψη για τη
χρήση µη ρυπογόνων ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων από τη
Βουλή, θέµα βέβαια καθ’ όλα αρµοδιότητας της Βουλής, που
προσέτρεξε όµως η Κυβέρνηση να προαναγγείλει για τους δι-
κούς της επικοινωνιακούς λόγους.

Σε ό,τι αφορά δε τον φετινό προϋπολογισµό, που συζητάµε
προς έγκριση, αυτός είναι µειωµένος κατά 1,36% σε σχέση µε
πέρυσι, ενώ σηµειώνουµε στα θετικά ότι περιλαµβάνονται και δα-
πάνες για το έργο του Ιδρύµατος της Βουλής των Ελλήνων, µε
έµφαση στη συµµετοχή του εορτασµού των διακοσίων χρόνων
από το 1821. Οφείλουµε να πραγµατοποιούµε και να ενισχύουµε
τέτοιες δαπάνες. Το χρωστάµε στην παράδοσή µας και στην
ιστορία µας. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι σ’ αυτή τη
βάση και µε αίσθηµα ευθύνης, έχοντας εµπιστοσύνη και λέγον-
τας ένα µεγάλο ευχαριστώ και στις Υπηρεσίες της Βουλής, που
έχουν την ευθύνη της σύνταξης του προϋπολογισµού και κυρίως
της εκτέλεσής του, αλλά και σε όλο ανεξαιρέτως το προσωπικό
της Βουλής, που στήριξε το έργο του Κοινοβουλίου µέσα στις
νέες συνθήκες που προέκυψαν όλα αυτά τα χρόνια, ως Κίνηµα
Αλλαγής υπερψηφίζουµε και τον απολογισµό του 2018 και τον
προϋπολογισµό του 2020.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως ειδικός αγορητής,

θα µιλήσει ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Συζητάµε τον προϋπολογισµό της Βουλής για το 2020, αλλά
και τον απολογισµό για το 2018. 

Βεβαίως, η Βουλή αποτελεί έναν αστικό θεσµό, ένας θεσµός
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ο οποίος νοµοθετεί µε βάση την ικανοποίηση των αναγκών των
επιχειρηµατικών οµίλων, θυσιάζοντας την ικανοποίηση των λαϊ-
κών αναγκών σε αυτόν τον βωµό της κερδοφορίας. Νοµοθετεί
στα πλαίσια της θωράκισης του αστικού πολιτικού συστήµατος,
δηλαδή για ένα καπιταλιστικό σύστηµα το οποίο από την ίδια του
τη φύση, από την ίδια του τη µήτρα είναι εκµεταλλευτικό, οξύνει
τις κοινωνικές αντιθέσεις, συγκεντρώνει τον παραγόµενο πλούτο
σε όλο και λιγότερα χέρια και, βεβαίως, όχι µόνο δεν βοηθάει,
αλλά αντίθετα διατηρεί τις αλυσίδες για να µην υπάρξει πλήρης
απελευθέρωση του ανθρώπου. 

Ο προϋπολογισµός της Βουλής αποτελεί τµήµα του κρατικού
προϋπολογισµού και γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο συζητείται και
νωρίτερα για να συµπεριληφθεί στον κρατικό προϋπολογισµό
του 2020. Και από αυτή την άποψη είναι φανερό ότι τόσο τα
έσοδα όσο και τα έξοδα του προϋπολογισµού της Βουλής είναι
προσαρµοσµένα, είναι ενταγµένα στον µεσοπρόθεσµο δηµοσιο-
νοµικό σχεδιασµό. Ένας µεσοπρόθεσµος δηµοσιονοµικός σχε-
διασµός ο οποίος περιλαµβάνει το σύνολο των επιπτώσεων από
τα αντιλαϊκά µέτρα και τους µνηµονιακούς νόµους των προηγού-
µενων χρόνων, µέτρα τα οποία σηµαδεύουν και σήµερα τη ζωή
των εργαζόµενων, της νεολαίας, συνολικά των λαϊκών στρωµά-
των. 

Μπορεί, βεβαίως τυπικά να βγήκαµε από τα µνηµόνια, όµως,
ούτε αυτά τα αντιλαϊκά µέτρα ακυρώθηκαν ούτε, βεβαίως,
υπήρξε αποκατάσταση των τεράστιων απωλειών. Αντίθετα, συ-
νεχίζουν οι επιπτώσεις αυτών των βάρβαρων µέτρων µέχρι το
2060 και βλέπουµε για µετά.

Έτσι, λοιπόν, και ο σηµερινός προϋπολογισµός της Βουλής
που συζητάµε για το 2020 είναι προσαρµοσµένος σε αυτό το
σκληρό µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό πλαίσιο. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο και έχουµε και µία περαιτέρω µείωση του προϋπο-
λογισµού της Βουλής περίπου κατά 2 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έτσι, λοιπόν, αν τον δούµε αναλυτικά θα δούµε ότι δεν υπάρ-
χει κάποια ουσιαστική διαφοροποίηση σε σχέση µε το παρελθόν,
παρ’ ότι έχουµε σήµερα νέα Πλειοψηφία, νέα Κυβέρνηση. Και ιδι-
αίτερα δεν υπάρχει κάποια ιδιαίτερη διαφοροποίηση τουλάχι-
στον για τα µεγέθη που επηρεάζουν το επίπεδο διαβίωσης των
εργαζόµενων. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς λέµε καθαρά, το τονίζουµε,
ότι πρωταρχικό θέµα για το ΚΚΕ είναι η αποκατάσταση των τε-
ράστιων απωλειών που δέχθηκαν οι εργαζόµενοι όχι µόνο της
Βουλής -αλλά και της Βουλής- συνολικά η εργατική τάξη της
χώρας µας και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα. Αυτές ακριβώς οι
απώλειες πρέπει να αποτελέσουν το σηµείο αιχµής των αγώνων
οι οποίοι ξετυλίγονται, οι οποίοι θα κλιµακωθούν ακόµα περισ-
σότερο όχι, βεβαίως, µόνο για την αποκατάσταση των απωλειών,
αλλά για να µπορεί να µπει στο επίκεντρο η ικανοποίηση του συ-
νόλου των λαϊκών αναγκών, που αυτό οδηγεί, ουσιαστικά, σε συ-
νολικότερες ρήξεις και ανατροπές, σε αλλαγές σε επίπεδο
εξουσίας, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, που είναι αναγκαίες. 

Αυτή η αλλαγή σε επίπεδο εξουσίας θα διαµορφώσει και νέους
λαογέννητους θεσµούς, όπως θα είναι η αντιπροσώπευση του
κόσµου, διαµορφώνοντας τέτοιους θεσµούς, που οι λαϊκοί αντι-
πρόσωποι θα εκλέγονται από τους χώρους δουλειάς, θα ελέγ-
χονται από αυτούς τους ίδιους χώρους δουλειάς και από αυτούς
που τους εξέλεξαν, θα λογοδοτούν και θα ανακαλούνται από αυ-
τούς που τους εξέλεξαν χωρίς ιδιαίτερα προνόµια. Αυτή άλλωστε
είναι η άποψη του ΚΚΕ για τους Βουλευτές.

Δηλαδή, για µια κοινωνία και µια οικονοµία όπου θα καταργεί
την εκµετάλλευση ανθρώπων από άνθρωπο και όπου επί της ου-
σίας κίνητρο για την οικονοµική ανάπτυξη θα είναι η ικανοποίηση
των λαϊκών αναγκών.

Σε αυτό το πλαίσιο, κύριε Πρόεδρε, το ΚΚΕ θα ψηφίσει
«λευκό» και φέτος για τον προϋπολογισµό της Βουλής για το
2020, αλλά και για τον απολογισµό του 2018. Είναι µία ψήφος
πολιτική και δεν σχετίζεται, σε σχέση µε τον απολογισµό, µε το
πώς πραγµατοποιήθηκαν αυτές οι δαπάνες. Το τονίζουµε για
ακόµη µια φορά ότι είναι πολιτική ψήφος και για τον απολογισµό
αυτό το λευκό. Είναι πολιτικός και µόνο ο χαρακτήρας της
ψήφου µας µε βάση όσα ανάφερα προηγούµενα. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο ψηφίζουµε, το τονίζω και πάλι, «λευκό» και στα δύο

κείµενα, και στον προϋπολογισµό και στον απολογισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

συνάδελφο κ. Βιλιάρδο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω εγώ, ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, γιατί ο κ. Βιλιάρδος, συµµετέχει
στην προανακριτική επιτροπή.

Δεν θα καθυστερήσω. Δεν υπάρχουν ατασθαλίες. Υπάρχει µεί-
ωση του προϋπολογισµού. Εµείς, ως Ελληνική Λύση, είµαστε
σύµφωνοι και υπερψηφίζουµε.

Μια ιδέα όµως, κύριε Πρόεδρε, κύριε Τασούλα, επειδή υπερ-
ψηφίζουµε, το κλείσαµε το κοµµάτι αυτό, για να µη χάνουµε και
χρόνο και να µπούµε στην ουσία.

Επειδή µόλις τώρα βγήκα από την Επιτροπή Έρευνας και Τε-
χνολογίας και ήταν καλεσµένος ο κ. Κωνσταντίνος Καρύτσας και
επειδή στον νέο προϋπολογισµό προβλέπονται και τα ηλεκτρικά
αυτοκίνητα, πράσινη ενέργεια γενικότερα, ο κ. Κακλαµάνης
έκανε λόγο για την οροφή και όλα αυτά, έχουµε, λοιπόν, µια φο-
βερή ευκαιρία ως ελληνικό Κοινοβούλιο, κύριε Πρόεδρε, κύριε
Τασούλα.

Είχαµε την κουβέντα για τη γεωθερµία, το γεωθερµικό δυνα-
µικό της χώρας µας, το οποίο είναι πάρα πολύ µεγάλο, αλλά η
γεωθερµική εκµετάλλευση είναι µηδέν. Όταν λέµε µηδέν εννο-
ούµε µηδέν. Ο κύριος καθηγητής έκανε και τη χαρακτηριστική
κίνηση. Ενώ η Τουρκία είναι τέταρτη στον κόσµο, ας πούµε.

Και τι είπε; Ότι η Βουλή, για παράδειγµα, µπορεί να αυτοεξυ-
πηρετείται. Είναι σε σηµείο τέτοιο που µπορεί να αντλεί γεωθερ-
µία από το σηµείο που βρισκόµαστε και να µην πληρώνουµε
τίποτα ούτε για τη θέρµανση ούτε για την ψύξη. Είναι φοβερή η
παρατήρηση του καθηγητή. Οφείλω να τη µεταφέρω στο Κοινο-
βούλιο. 

Θεωρώ ότι µε τη σύντοµη τοποθέτησή µου θα συµβάλω πε-
ρισσότερο από το να αναλωθώ σε µια έκθεση ιδεών για τον προ-
ϋπολογισµό µε τον οποίο συµφωνούµε από τη στιγµή που δεν
υπάρχουν ατασθαλίες και µειώνεται µάλιστα για το 2020. 

Να το δούµε αυτό σοβαρά, κύριε Πρόεδρε, µε την οροφή, τα
ηλεκτρικά αυτοκίνητα, αλλά και αυτό. Το ελληνικό Κοινοβούλιο,
αυτό το πανέµορφο και µεγάλο ταυτόχρονα κτήριο, µπορεί να
αυτοσυντηρηθεί. Γεωθερµία, ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
πράσινη ενέργεια, για να δώσουµε εµείς από εδώ το παράδειγµα
στην κοινωνία ότι εµείς ξεκινάµε πρώτοι για να ακολουθήσουν
και οι υπόλοιποι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Χήτα.
Και κλείνουµε µε τη συνάδελφο κ. Μαρία Απατζίδη από τη

ΜέΡΑ 25.
Το σωστό είναι από το (κόµµα) ΜέΡΑ 25 ή από τη ΜέΡΑ 25;
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Από το κόµµα...
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός της Βουλής

περιέχει διαφόρων ειδών δαπάνες ενός µη κερδοσκοπικού ιδρύ-
µατος, προµήθειες υλικών, πάγια έξοδα για ενέργεια, ύδρευση,
τηλεφωνικές επικοινωνίες κ.λπ., ενοίκια και φυσικά αµοιβές για
υπηρεσίες, εργασία. 

Σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση για το σχέδιο προϋπολο-
γισµού της Βουλής έτους 2020 προβλέπεται επίσης σε συνεργα-
σία µε τη Γενική Γραµµατεία Ενέργειας πρόγραµµα
χρηµατοδοτικής µίσθωσης των βουλευτικών και υπηρεσιακών
οχηµάτων µε ηλεκτροκίνηση. Στόχος του προγράµµατος είναι η
προώθηση νέων τεχνολογιών, η συµβολή στη µείωση του περι-
βαλλοντικού αποτυπώµατος και η αφύπνιση της οικολογικής συ-
νείδησης.

Επίσης, ενισχύονται πρωτοβουλίες ανάπτυξης πολύπλευρων
διεθνών σχέσεων και προσπάθεια διατήρησης της ιστορικής µνή-
µης και ανάδειξης των ανθρωπιστικών αξιών. 

Εξάλλου παραµένει σταθερά υψηλό το χορηγικό πρόγραµµα
της Βουλής των Ελλήνων µε στόχο τη συνεχή εξωστρεφή δράση
και ενεργό στήριξη σε πλήθος δηµιουργικών πρωτοβουλιών που
εξελίχθηκαν ή πρωτοεµφανίστηκαν µέσα στις µεγάλες δυσκολίες
της οικονοµικής κρίσεως.

Ως Μέρα 25 χαιρετίζουµε ιδιαίτερα το πρόγραµµα χρηµατο-
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δοτικής µίσθωσης των βουλευτικών και υπηρεσιακών οχηµάτων
µε ηλεκτροκίνηση. Η Βουλή όντως πρέπει να είναι πρωτοπόρος
στη χρησιµοποίηση νέων τεχνολογιών που προωθούν την πρά-
σινη µετάβαση στην ενέργεια. Με το παράδειγµά της η Βουλή
οφείλει να εκπαιδεύει και να προωθεί την οικολογική συνείδηση,
συµβάλλοντας στη µείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος.

Επίσης, χαιρετίζουµε τις πρωτοβουλίες της Βουλής για να
αναπτυχθεί η ιστορική µνήµη, όπως µε τη συνεισφορά του Κοι-
νοβουλίου στη δηµιουργία µόνιµης ελληνικής έκθεσης στο Κρα-
τικό Μουσείο του Άουσβιτς στην Πολωνία.

Η Δηµοκρατία βασίζεται στην ιστορική µνήµη και η διάσωση
αυτής της µνήµης είναι απαραίτητη προκειµένου να µην επανα-
ληφθούν παρόµοια γεγονότα στο µέλλον.

Ως προς το ύψος, διαπιστώνεται ότι η πορεία του προϋπολο-
γισµού της Βουλής ακολουθεί τη γενικευµένη λιτότητα των µνη-
µονιακών χρόνων, ξεκινώντας από τα 218 εκατοµµύρια ευρώ το
2009, τη χρονιά πριν την κρίση, και φτάνοντας στα 133.985.000
ευρώ κατά τον απολογισµό του 2018. 

Σηµειώνεται, πάντως, ότι ο σχεδιαζόµενος προϋπολογισµός
για το 2020 ανέρχεται στα 139.550.000 ευρώ. Στο ΜέΡΑ25 θεω-
ρούµε ότι ο ρόλος της Βουλής είναι περισσότερο εκπαιδευτικός
στην κατεύθυνση της δηµιουργίας δηµοκρατικής συνείδησης
στους πολίτες, ώστε να συµµετέχουν περισσότερο στην πολιτική
διαδικασία. Αυτό είναι και η ειδοποιός διαφορά της Βουλής, ενώ
γενικά µια συντεταγµένη πολιτεία οφείλει να έχει φορείς του κρά-
τους πρόνοιας για να αντιµετωπίζει διάφορες σχετικές ανάγκες
του πληθυσµού. Η ιδιαιτερότητα του καθήκοντος της Βουλής
είναι να συντελεί στη µεγαλύτερη συµµετοχικότητα των πολιτών
στους δηµοκρατικούς θεσµούς. Με αυτή την έννοια είναι όντως
σηµαντική η στήριξη σε δηµιουργικές πρωτοβουλίες που εξελίχ-
θηκαν ή πρωτοεµφανίστηκαν µέσα στις δυσκολίες της οικονοµι-
κής κρίσης. 

Βεβαίως, πρέπει να έχουµε πάντα υπ’ όψιν ποιος είναι ο στό-
χος. Η στόχευση είναι ασφαλώς η µέγιστη ικανοποίηση  των
αναγκών για την εύρυθµη λειτουργία του Κοινοβουλίου µε το µι-
κρότερο δυνατό κόστος, αλλά χωρίς καµµία έκπτωση στις απα-
ραίτητες δηµοκρατικές λειτουργίες. Αυτό απαιτεί διαφάνεια στις
συµβάσεις µε τους προµηθευτές, δηλαδή η ανάρτησή τους στην
«Κοινοβουλευτική Διαφάνεια». Ταυτόχρονα το Κοινοβούλιο οφεί-
λει να χρηµατοδοτεί εκπαιδευτικά προγράµµατα, δράσεις, πα-
ρεµβάσεις και δρώµενα που καλλιεργούν τη συµµετοχή των
πολιτών στο δηµοκρατικό πολίτευµα.

Συµπερασµατικά ως προς τον απολογισµό των δαπανών της
Βουλής του οικονοµικού έτους 2018 ψηφίζουµε «παρών» για τον
λόγο ότι στεκόµαστε κριτικά απέναντι τις γενικότερες περικοπές
του προϋπολογισµού λόγω των µνηµονιακών πολιτικών. 

Ως προς το σχέδιο προϋπολογισµού δαπανών της Βουλής οι-
κονοµικού έτους 2020 ψηφίζουµε «παρών» για τον ίδιο λόγο, ενώ
συµφωνούµε κυρίως µε το σκέλος του προϋπολογισµού που
αφορά στην προώθηση της πράσινης µετάβασης στην ενέργεια
και τη διάσωση της ιστορικής µνήµης.

Επίσης, να ευχαριστήσουµε και όλους τους υπαλλήλους της
Βουλής για το πολύτιµο έργο τους και τη σηµαντική βοήθειά
τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, όπως ακού-
σατε κατά τον Πρόεδρο, συνεχίστηκε άτυπα µια συζήτηση γιατί
όταν έχει ψηφιστεί µε τέσσερα πέµπτα µιλάει µόνο ο έχων αντίρ-
ρηση. Παρά ταύτα, ορθώς ακολουθείται, αλλά θερµή παρά-
κληση, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να µην πάρουν τον
λόγο, για να µιλήσουν δύο συνάδελφοι που έχουν εγγραφεί.
Θέλει µετά να πάρει τον λόγο για λίγο ο Πρόεδρος της Βουλής,
διότι µας περιµένει ένα µεγάλο νοµοσχέδιο που δεν ξέρω πό-
σους οµιλητές θα έχει, για να µη φτάνουµε µεσάνυχτα.

Ο κ. Βασίλειος - Νικόλαος Υψηλάντης έχει τον λόγο για πέντε
λεπτά ακριβώς.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Καλούµαστε να εγκρίνουµε τις δαπάνες της Βουλής για το οι-
κονοµικό έτος 2018 και το σχέδιο προϋπολογισµού δαπανών της

Βουλής για το οικονοµικό έτος 2020. Ήδη η αρµόδια επιτροπή
µετά από διεξοδική συζήτηση ενέκρινε µε ευρεία πλειοψηφία και
τα δύο και εισηγείται την έγκρισή τους. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι ο προϋπολογισµός της Βουλής για το
έτος 2020 υπηρετεί τις εξής αρχές: Την υποβοήθηση της κατά
το Σύνταγµα αποστολής της Βουλής, που είναι η άσκηση της νο-
µοθετικής λειτουργίας, και ο έλεγχος της εκτελεστικής εξουσίας
µε υπολογισµό των οικονοµικών µεγεθών µε τέτοιον τρόπο, ώστε
να ενισχυθεί η εξελικτική πορεία της Βουλής. 

Δεύτερον, την ορθολογική κατανοµή των πόρων. Τρίτον, την
ενσωµάτωση των νέων τεχνολογιών στη λειτουργία της Βουλής.
Τέταρτον, τη διαρκή βελτίωση των δεξιοτήτων και  των γνώσεων
του ανθρώπινου δυναµικού της Βουλής και, πέµπτον, την ενί-
σχυση της εξωστρέφειας της Βουλής.

Ο νέος προϋπολογισµός της Βουλής, που ακολουθεί τη συν-
τηρητική γραµµή, είναι µειωµένος σε σχέση µε εκείνον του 2019
κατά 2.300.000 ευρώ, δηλαδή σε ποσοστό 1,62%.

Αναφορικά µε τον απολογισµό δαπανών της Βουλής για το οι-
κονοµικό έτος 2018 επισηµαίνω ότι οι πιστώσεις που είχαν χορη-
γηθεί στον προϋπολογισµό του έτους 2018 ήταν 133.985.000
ευρώ και οι πιστώσεις µειώθηκαν κατά 44.700 ευρώ και διαµορ-
φώθηκε σε 133.940.400 ευρώ. 

Από το ποσό αυτό, κύριε Υφυπουργέ, επεστράφηκε στο Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους το ποσό των 400.700 ευρώ και έτσι οι
διαµορφούµενες πιστώσεις τελικά χορηγήθηκαν στη Βουλή µε
τον προϋπολογισµό του έτους 2018 ήταν 133.639.700 ευρώ, πι-
στώσεις που κατανεµήθηκαν όπως προβλέπει ο κώδικας κατά-
ταξης εσόδων και εξόδων του κρατικού προϋπολογισµού.

Από τη θέση αυτή ως Βουλευτής Δωδεκανήσου, Κοσµήτορας
της Βουλής και Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονοµικών της Βου-
λής θα ήθελα από καρδιάς να ευχαριστήσω όλους τους υπαλλή-
λους της Βουλής για το έργο το οποίο κάνουν µε όλη τους την
καρδιά, µε όλες τους τις γνώσεις, προκειµένου να επιτευχθούν
αυτοί οι στόχοι, αλλά επιπρόσθετα να µπορεί και η Βουλή των
Ελλήνων µε εξωστρέφεια να δίνει το δικό της στίγµα. 

Ένα µεγάλο ευχαριστώ και ολοκληρώνω λέγοντας ότι εγκρίνω
και τις δαπάνες του 2018 και τον προϋπολογισµό του οικονοµι-
κού έτους 2020.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε

Υψηλάντη. 
Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ συνοπτικά, µάλλον δεν θα χρειαστώ το πεντάλεπτο, θα

ήθελα να πω τα εξής. Πρώτα από όλα σε σχέση µε τον ασφυκτικό
χρόνο που είχαµε από την ηµέρα που πήραµε το σχετικό υλικό
µέχρι την ηµέρα της συζητήσεως είτε στην επιτροπή είτε στην
Ολοµέλεια: Καταλαβαίνω τους λόγους αλλά νοµίζω ότι αυτό δεν
βοηθάει ούτε σε µια ουσιαστική συζήτηση ούτε σε µια ανάλυση
των δεδοµένων. Την επόµενη φορά παράκληση, αυτό να αντιµε-
τωπιστεί και παράκληση, η επιτροπή, όπως είπε και ο πρόεδρός
της, να πάρει πιο ουσιαστικό ρόλο και να κάνουµε συχνές συνε-
δριάσεις και να συζητούµε αυτά τα ζητήµατα. Εγώ, ως οικονο-
µολόγος, στον ασφυκτικό αυτόν χρόνο δεν µπορώ να πω αν τα
133 εκατοµµύρια του 2018 ήταν πολλά ή λίγα, αν έπρεπε να είναι
περισσότερα ή λιγότερα. Χρειάζεται πιο µεγάλη συζήτηση, πιο
µεγάλη εξειδίκευση γι’ αυτά τα ζητήµατα. 

Ένα τεχνικό ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, όπου θα ήθελα µια απάν-
τηση από εσάς ή από κάποιον άλλο είναι το εξής: Έψαξα στο site
της Βουλής να βρω αυτό που συζητάµε σήµερα, αυτό το οποίο
µας µοιράστηκε. Δεν το βρήκα αναρτηµένο. Πιθανά να πρόκειται
για τεχνικό πρόβληµα. Αν πρόκειται για τεχνικό πρόβληµα, πα-
ράκληση αληθή, αν πρόκειται για κάτι άλλο, νοµίζω ότι πρέπει να
αντιµετωπιστεί. Δεν µπορεί η Βουλή να συζητάει κάτι το οποίο
δεν είναι αναρτηµένο στο site της Βουλής. Δεν θέλω να αφήσω
υπονοούµενο ή οτιδήποτε άλλο, απλά θέλω µια απάντηση σε
αυτό το ζήτηµα. 

Επίσης, µιας και µιλάµε για τον προϋπολογισµό: Ο προϋπολο-
γισµός έχει στόχο την καλύτερη λειτουργία του Κοινοβουλίου,
έχει στόχο την καλύτερη λειτουργία των Βουλευτών. Δυστυχώς
εξακολουθούν να υπάρχουν τεχνικά προβλήµατα υποστήριξης
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των Βουλευτών. Τα άκουσε και ο Πρόεδρος που ήρθε στην επι-
τροπή και ελπίζω να λυθούν κάποια στιγµή. Σε ό,τι αφορά το τι
χώρους έχουµε και πώς αξιοποιούµε τους χώρους, τι έχουµε
µέσα στον χώρο αυτόν, η µεγάλη πλειοψηφία των Βουλευτών,
διότι κάποιοι άλλοι έχουν λόγω θέσης ή λόγω άλλων καταστά-
σεων γραφεία, ερµάρια, ντουλάπια, εµείς οι απλοί Βουλευτές δεν
έχουµε τίποτα, ούτε ένα ντουλάπι να βάλουµε κάπου τα πράγ-
µατά µας.

Επίσης, µιας και µιλάµε για θέµατα οικολογικής συνείδησης.
Πολύ σωστά µπαίνει αυτό το ζήτηµα. Μακάρι αυτό να το εφαρ-
µόσει η Βουλή µειώνοντας τον µεγάλο αριθµό, τη σπατάλη φω-
τοτυπιών που έχουµε, τη σπατάλη σχετικά µε τα Πρακτικά. Δεν
µπορώ να καταλάβω, για παράδειγµα, γιατί τα Πρακτικά πρέπει
να τυπώνονται και να έρχονται σε εµάς, να τα διορθώνουµε και
να τα επιστρέφουµε και να µη γίνεται µε ψηφιακό τρόπο για να
γίνεται πολύ πιο γρήγορα. Να µειωθεί, λοιπόν, όλος αυτός ο
όγκος των φωτοτυπιών το επόµενο χρονικό διάστηµα και να κα-
ταργηθεί τελείως όταν κάποτε πάρουµε υπολογιστές, για να µπο-
ρούµε να κάνουµε τη δουλεία µας, γιατί καλό είναι να ξέρουν οι
πολίτες όταν µιλάµε για προνόµια Βουλευτών, ότι ακόµα χρησι-
µοποιούµε τους υπολογιστές και τα τηλέφωνα που είχαµε, τις
συσκευές πριν βγούµε Βουλευτές. 

Ευχαριστώ για τον χρόνο σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς, κύριε Αλε-

ξιάδη.
Κύριε Πρόεδρε, δεν βάζω χρόνο, πιστεύοντας στην αυτοσυγ-

κράτηση. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Βε-

βαίως είµαι οπαδός της αυτοσυγκράτησης. Είναι λίγο αυτοκατα-
πιεστικό αυτό αλλά βοηθάει. 

Ήθελα να πω ότι ο προϋπολογισµός της Βουλής του 2020,
όπως ακούστηκε και από τους εισηγητές των κοµµάτων, είναι
µέσα στο πλαίσιο του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος, µέσα στις
οροφές του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος, τις οποίες θα
ήθελα να σας αναφέρω. Έχει να κάνει µε τα έτη 2019, 2020, 2021
και 2022, κύριε Υπουργέ Οικονοµικών. Το ανώτατο όριο δαπανών
το 2019 ήταν 141.850.000, για το 2020 139.550.000 που καλού-
µεθα να εγκρίνουµε, για το 2021 140.050.000 και για το 2022
140.550.000. 

Το ενδιαφέρον στον προϋπολογισµό του 2020 είναι ότι έχουµε
µια καινούργια µορφή οικονοµικής ταξινοµήσεως των οικονοµι-
κών µεγεθών της Βουλής, πιο εκτεταµένη, τεχνοκρατικά πιο
ασφαλή και πιο κατανοητή. Παλαιότερα, τα οικονοµικά µεγέθη
της Βουλής παρουσιάζονταν µέσα από µία συνοπτικότερη οικο-
νοµική ταξινόµηση. Αυτό απλώνεται περισσότερο τώρα και χω-
ρίζεται σε επτά κατηγορίες: Πρώτον, έχουµε παροχές σε
εργαζόµενους, που είναι και το συντριπτικά µεγαλύτερο ποσο-
στό δαπανών, ανελαστικών όπως αντιλαµβάνεστε. Δεύτερον,
έχουµε κοινωνικές παροχές, τρίτον έχουµε µεταβιβάσεις, τέταρ-
τον αγορές αγαθών και υπηρεσιών, πέµπτον, πιστώσεις υπό κα-
τανοµή, έκτον, πάγια περιουσιακά στοιχεία και τιµαλφή είναι η
τελευταία κατηγορία. Αυτό αφορά σε µια παλαιότερη πρακτική.
Έχει καιρό να εφαρµοσθεί το να αγοράζει η Βουλή έργα τέχνης,
ιδίως πίνακες ζωγραφικής, που κρίνει ότι αξίζει να επαναπατρι-
στούν στη χώρα, από δηµοπρασίες που γίνονται ενδεχοµένως
στο εξωτερικό. Αυτές είναι οι επτά κατηγορίες δαπανών.

Ήθελα να πω ότι προφανώς έχουµε µια µικρή εξοικονόµηση
εν σχέσει µε πέρυσι, αλλά επειδή αναφέρθηκε το θέµα της κα-
ταφοράς που δέχεται το λεγόµενο πολιτικό σύστηµα, άρα και η
Βουλή, για δαπάνες, οφείλω να πω ότι από το 2009 µέχρι σή-
µερα, ή µάλλον εν σχέσει µε σήµερα η µείωση του προϋπολογι-
σµού της Βουλής έφτασε το 40%. Δεν είναι µείωση 5% ή 10% ή
20%. Είναι 40% µείωση του προϋπολογισµού της Βουλής. Προ-
φανώς η Βουλή µετέχει αποφασιστικά στην ανάγκη εξοικονόµη-
σης πόρων και στην οικονοµική δυσπραγία της πατρίδος µας τα
τελευταία χρόνια. Είχαµε προϋπολογισµό 222 εκατοµµύρια το
2009, το τελευταίο έτος πριν το ξέσπασµα της κρίσεως, και εί-
µαστε τώρα στα 139 εκατοµµύρια, χωρίς αυτό να έχει υπονοµεύ-
σει ούτε το κύρος, ούτε το γόητρο, ούτε την
αποτελεσµατικότητα, ούτε τη µεγάλη βεντάλια των δράσεων του

Κοινοβουλίου. Κι είναι, πράγµατι, εντυπωσιακή αυτή η βεντάλια
των δράσεων του Κοινοβουλίου και του Ιδρύµατος της Βουλής
µαζί, στους τοµείς του πολιτισµού, στους τοµείς της υποβοήθη-
σης κοινωνικών φορέων, εξωραϊστικών συλλόγων, οι οποίοι
έχουν µια αξιόλογη δράση και η οποία ελέγχεται από τη Βουλή,
πριν προβεί η Βουλή σε υποβοήθηση αυτής της δράσης.

Όλο αυτό το πλέγµα εντάσσεται τελευταία και στην επιδίωξη,
όπως πολύ σωστά ελέχθη, της οικολογικής συµπεριφοράς της
Βουλής. Σαν απόδειξη άµεσης πράξης του Σώµατος και του Κοι-
νοβουλίου και των υπηρεσιών έναντι της ανάγκης για ενίσχυση
του οικολογικού µας αποτυπώµατος, σας λέω ότι µετά την ψή-
φιση του Κανονισµού που κάναµε πριν λίγα λεπτά, αλλά και τη
σηµερινή ψήφιση του προϋπολογισµού, ενδεχοµένως ακόµη και
αύριο, αλλά οπωσδήποτε αρχές της άλλης εβδοµάδας -επανα-
λαµβάνω, µπορεί και αύριο Παρασκευή- µπορεί να δηµοπρατη-
θεί, επιτέλους, µε βάση αυτά που ψηφίσαµε στον Κανονισµό και
τώρα στον προϋπολογισµό, το περιώνυµο έργο, που καιρό το
προετοιµάζουµε, της ενεργειακής αναβαθµίσεως της Βουλής.
Αυτό περιλαµβάνει, όχι βέβαια ακόµη την πρασινάδα στην
οροφή, που πιθανόν θα τη δούµε και αυτή, αλλά όλα εκείνα τα
δοµικά στοιχεία που θα πρέπει να προστεθούν ή να αντικαταστα-
θούν στο Μέγαρο του Κοινοβουλίου, ώστε η κατανάλωση ενέρ-
γειας να µειωθεί ουσιαστικά, όπως σε κάθε σύγχρονο κτήριο.
Όταν λέω «σύγχρονο» δεν εννοώ εν σχέσει µε την ηµεροµηνία
γεννήσεως, αλλά εν σχέσει µε τον οικολογικό εξοπλισµό του.
Είναι ένα έργο όχι θηριώδους προϋπολογισµού, είναι γύρω στα
2,8 εκατοµµύρια, αλλά µε όλο το χαρτοβασίλειο και όλες τις γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες, µε τις οποίες µοιραία εµπλέκεται και
η Βουλή ως µέρος του δηµοσίου, τελικά καταφέραµε να µπορεί
να γίνει επιτέλους αυτή η προκήρυξη αύριο ή το αργότερο στις
αρχές της άλλης εβδοµάδας και να δροµολογήσουµε αυτές τις
εξελίξεις.

Συνεπώς συνεχίζουµε παλιές πρωτοβουλίες. Δεν θίγεται η τη-
λεόραση της Βουλής σε κανένα σκέλος. Συνεχίζουµε κάθε καλή
προσπάθεια. Θα προσπαθήσουµε να τη διευρύνουµε, γιατί
όντως η Βουλή έχει αναπτύξει µια πολυσήµαντη και πολυκύµαντη
δραστηριότητα σε τοµείς που, αν κάποιος δεν το παρακολουθεί
επισταµένα, δεν µπορεί να φανταστεί πόσο γόνιµες είναι αυτές
οι δραστηριότητες της Βουλής στον εκδοτικό τοµέα. Επειδή
τώρα µάθατε και βλέπουµε ότι έχουµε και ρόλο στην προετοιµα-
σία της χώρας για την επέτειο των διακοσίων ετών για την Επα-
νάσταση του ’21, ήθελα να σας πω το εξής: Η Βουλή,
συνεργαζόµενη µέσω του Ιδρύµατος µε την Επιτροπή «Ελλάδα
2021», βάσει του ιδρυτικού π.δ.96/2019 -προσφάτου διατάγµα-
τος- που καθορίζει τον τρόπο λειτουργίας αυτής της επιτροπής
και της συνεργασίας της µε τη Βουλή, µετά την εκκαθάριση της
επιτροπής -η οποία θα γίνει µετά το 2021- καθίσταται καθολικός
διάδοχος των όποιων περιουσιακών στοιχείων έχουν αποµείνει
σε αυτή την επιτροπή, µετά την επιτέλεση της πολύ σηµαντικής
της αποστολής.

Συνεπώς, επειδή τα πράγµατα είναι µία σκυταλοδροµία, παίρ-
νουµε τη σκυτάλη από τη χρήση του ’19, πάµε στο ’20 µε νέους
τρόπους απεικόνισης λογιστικούς, πολύ διαφανείς, πολύ ξεκά-
θαρους, πολύ καλά συγκροτηµένους τεχνοκρατικά. Κάναµε τη
µείωση που µας επέβαλαν οι περιστάσεις.

Επειδή ανέφερε ο συνάδελφος εξ Αχαΐας ότι η Βουλή είναι µη-
χανισµός του αστικού κράτους και υπηρετεί συµφέροντα επιχει-
ρηµατικού κατεστηµένου, αντιλαµβάνοµαι ότι αυτή είναι η άποψή
του, αλλά θα ήθελα να θυµίσω κάτι εν σχέσει µε το κατεστηµένο.
Θα αναφέρω κάτι που έγραψε ο περίφηµος Άγγλος πολιτικός,
στρατιωτικός και συγγραφέας εν συνεχεία, Κρις Γουντχάους, ο
οποίος όπως ξέρετε έπεσε µε αλεξίπτωτο και µετείχε ακόµη και
στην ανατίναξη του Γοργοποτάµου που έγινε από τις δύο µεγά-
λες αντιστασιακές οργανώσεις της χώρας, οι οποίες έγινε κα-
τορθωτό να συνεργαστούν τότε και ανατινάχτηκε ο
Γοργοπόταµος, µε συνέπειες εις βάρος των γερµανικών στρα-
τευµάτων στην Αφρική. Ο Κρις Γουντχάους, λοιπόν, κύριε Καρα-
θανασόπουλε, περιγράφοντας τους παράγοντες που έπαιξαν
ρόλο στη µεταπελευθερωτική Ελλάδα και µιλώντας για τους πα-
λιούς πολιτικούς, για το στράτευµα, για τις αντιστασιακές οργα-
νώσεις, λέει σε κάποια σελίδα του βιβλίου του «Το µήλο της
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4478 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Έριδος» αναφερόµενος στον στρατό: «Ο στρατός αποτελείτο
από ανθρώπους οι οποίοι ήταν αφοσιωµένοι στο κατεστηµένο,
αλλά δεν υπήρχε κανένα κατεστηµένο που να αναγνωρίσει την
αφοσίωσή τους». Έτσι είναι και η χώρα µας. Εγώ είµαι άνθρωπος
του κατεστηµένου, κατά τη θεωρία σας, αλλά, πιστέψτε µε,
νιώθω σαν αυτό που είπε ο Γουντχάους. Δεν βλέπω κανένα κα-
τεστηµένο που να επιδοκιµάζει την αφοσίωσή µου. Γιατί η κοινω-
νία µας είναι υδραργυρική και δεν ισχύει αυτή η µαρξιστική
αντίληψη περί κατεστηµένου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Αφού,
λοιπόν, κάναµε κι αυτή την ιδεολογική απάντηση περί κατεστη-
µένου, να ζητήσω από τους συναδέλφους την υπερψήφιση του
προϋπολογισµού, για να συνεχίσουµε και µε οικολογικούς ρυθ-
µούς το πολυσήµαντο έργο της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του απολογι-
σµού Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2018 και επί
του προϋπολογισµού δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό
έτος 2020.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του απολογισµού δαπανών της
Βουλής για το οικονοµικό έτος 2018 κατ’ έξοδα, αποτελέσµατα
από τη χρήση του και στο σύνολό του και του προϋπολογισµού
δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2020 κατ’ έξοδα,
αποτελέσµατα από τη χρήση του και στο σύνολο και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει: πρώτον,
τον απολογισµό δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος
2018 και, δεύτερον, τον προϋπολογισµό δαπανών της Βουλής
για το οικονοµικό έτος 2020. 

Για οποιαδήποτε απορία, ως γνωστόν, θα απευθύνεστε στο
Προεδρείο, προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλ-
ληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να κλείσει
το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Απολογισµός Δαπανών της Βουλής, οικ. έτους 2018.Σχέδιο
Προϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής, οικ. έτους 2020

Απολογισµός Δαπανών οικ. έτους 2018      
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Προϋπολογισµός Δαπανών, οικ. έτους 2020     
ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς ο απολογι-
σµός δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2018 κατ’
έξοδα, αποτελέσµατα από τη χρήση του και στο σύνολο έγινε
δεκτός σε µία και µόνη συζήτηση κατά πλειοψηφία.

Επίσης, το σχέδιο προϋπολογισµού δαπανών της Βουλής για
το οικονοµικό έτος 2020 κατ’ έξοδα, αποτελέσµατα από τη
χρήση του και στο σύνολο έγινε δεκτός σε µία και µόνη συζήτηση
κατά πλειοψηφία.

(Τα ψηφισθέντα σχέδια του απολογισµού δαπανών της Βου-
λής για το οικονοµικό έτος 2018 και του προϋπολογισµού δαπα-
νών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2020 καταχωρίζονται στα
Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση για πέντε µε

επτά λεπτά, προκειµένου να πάρουν τις θέσεις τους οι αρµόδιοι
Υπουργοί, οι εισηγητές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για
το επόµενο νοµοσχέδιο. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση: α) της από 25.09.2019 Π.Ν.Π. «Επείγουσα ρύθµιση για την
απαλλαγή από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου διαµονής»
(Α’ 142), β) της από 30.09.2019 Π.Ν.Π. «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Εσωτερικών, Οικονοµικών και Υγείας» (Α’ 145), γ) της από
04.10.2019 Π.Ν.Π. «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας του
Υπουργείου Υγείας (Α’ 150) και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 7 Νοεµβρίου 2019, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τροπο-
λογιών.

Η εγγραφή θα γίνει ηλεκτρονικά µόλις ανέβει στο Βήµα ο ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης και θα
κλείσει µόλις κατέβει από το Βήµα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο
συνάδελφος κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος.

Επί της διαδικασίας συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λάζαρος

Τσαβδαρίδης για δεκαπέντε λεπτά. 
Να ανοίξει το σύστηµα εγγραφών, παρακαλώ.
Ορίστε, κύριε Τσαβδαρίδη.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για το παρόν σχέδιο

νόµου, όπως διεξήχθη την προηγούµενη εβδοµάδα στις αρµό-
διες επιτροπές της Βουλής, κατέδειξε δύο βασικά και ενδιαφέ-
ροντα συµπεράσµατα. Πρώτον, ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας παράγει πολύ περισσότερο έργο απ’ ό,τι ο ΣΥΡΙΖΑ
µπορεί να διαχειριστεί αντιπολιτευόµενος. Δεύτερον, ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ παράγει περισσότερη στείρα άρνηση παρά καλοπροαίρετη
και εποικοδοµητική κριτική.

Και εξηγούµαι. Όσον αφορά στο πρώτο συµπέρασµα, ενώ η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ξεκίνησε µε φόρα τη συζήτηση περί
του νοµοσχεδίου, καταψηφίζοντάς το επί της αρχής, στη συνέ-
χεια -και προφανώς έπειτα από τα σοβαρά επιχειρήµατα της Κυ-
βέρνησης- προχώρησε σε µερική, έστω, αναδίπλωση. Ακούσαµε
έτσι τον εισηγητή της να εξηγεί τελικά στη συζήτηση της δεύτε-
ρης ανάγνωσης ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα ψηφίσει ουκ ολίγα άρθρα του
νοµοσχεδίου.

Αυτό είναι κάτι που το χαιρετίζουµε, στη λογική ότι έστω και
µε καθυστέρηση ο ΣΥΡΙΖΑ συνειδητοποιεί ότι Νέα Δηµοκρατία
δεν ήρθε στη διακυβέρνηση της χώρας για να χάνει χρόνο. Αντι-
θέτως, ήρθε για να δρα, να αντιµετωπίζει και να επιλύει ζητήµατα
µε ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα τέτοια, που δεν αφήνει
πολλά περιθώρια στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση να δοµήσει
οποιαδήποτε βάσιµη κριτική.

όπως, για παράδειγµα, αµβλύνει τις αρνητικές συνέπειες για
το τουριστικό µας επιχειρείν από το κανόνι της «THOMAS
COOK», µέσω της απαλλαγής από την υποχρέωση καταβολής
του φόρου διαµονής στις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις και τα κα-
ταλύµατα που είχαν συµβληθεί µε την «THOMAS COOK» για το
χρονικό διάστηµα από 23-9-2019 µέχρι 10-10-2019, µέσω της
αναστολής ΦΠΑ για έξι µήνες, αλλά και µέσω συγκεκριµένων µέ-
τρων στήριξης των απασχολούµενων, όπως αυτό της µείωσης
του αριθµού των αναγκαίων ενσήµων για την καταβολή επιδόµα-
τος ανεργίας από εκατό, σε ογδόντα, αλλά και αυτό της επέκτα-
σης του χρόνου καταβολής του επιδόµατος ανεργίας κατά έναν
µήνα. 

Όπως, επίσης, δίνει παράταση στην προθεσµία ένταξης και
ρύθµισης οφειλών για τα χρέη των πολιτών στους δήµους µέχρι
31 Δεκεµβρίου του τρέχοντος έτους. Είναι έµπρακτη η στήριξη
στους πολίτες προκειµένου να επανέλθουν στην κανονικότητα,

αποπληρώνοντας παράλληλα τις οφειλές τους. Είναι έµπρακτη
η στήριξη και στους δήµους της χώρας, οι οποίοι έτσι θα αυξή-
σουν τα έσοδά τους, χωρίς να βάλουν τη θηλιά στον λαιµό του
πολίτη. 

Ακόµη, εισάγει νέες βελτιώσεις στον νόµο για την πρώτη κατοι-
κία, νόµο που η ίδια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ψήφισε.
Οι νέες διορθωτικές παρεµβάσεις στο θεσµικό πλαίσιο διευκολύ-
νουν ακόµη περισσότερο τους πολίτες, διευρύνουν τις κατηγορίες
όσων ωφελούνται, µεγεθύνουν την εµπιστοσύνη της κοινωνίας σε
µία Κυβέρνηση που απλοποιεί και προστατεύει τη ζωή τους.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα οικοδόµησης της εµπιστοσύνης
µέσω της συγκεκριµένης ρύθµισης αποτελεί η δυνατότητα που
δίνεται στους πολίτες, που έχουν λάβει στεγαστικό δάνειο από
εταιρείες παροχής πιστώσεων, να ρυθµίσουν τις οφειλές τους
και να προστατεύουν την πρώτη τους κατοικία, µέσα από την ει-
δική ηλεκτρονική πλατφόρµα.

Το ίδιο ισχύει και για δάνεια που αγοράστηκαν από funds.
Η ίδια αποφασιστικότητα και στα ζητήµατα της κατάργησης

των ΝΟΜΕ, ένα µέτρο το οποίο στοχεύει στην προστασία των
καταναλωτών της ΔΕΗ αλλά και του συνόλου της ελληνικής οι-
κονοµίας. Είναι ένα ζήτηµα για το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ αρχικά χάλασε
τον κόσµο απέναντι στην κυβερνητική απόφαση να καταργήσει
τις δηµοπρασίες ρεύµατος, στις οποίες η ΔΕΗ αναγκάστηκε να
πουλάει -µε συµφωνία του κ. Τσίπρα- ρεύµα κάτω του κόστους,
κάτι που είχε ως αποτέλεσµα η ΔΕΗ να χάσει τα τελευταία τριά-
µισι χρόνια 600.000.000, προς όφελος των ανταγωνιστών της ή,
αλλιώς, προς όφελος των µεγάλων συµφερόντων που πιστά ο
ΣΥΡΙΖΑ υπηρέτησε.

Στη συνέχεια, βέβαια, συµφώνησε µε τις ρυθµίσεις του παρόν-
τος σχεδίου νόµου, καθώς κάθε ενδεχόµενο αντιπολιτευτικό επι-
χείρηµα προσκρούει στον τριπλασιασµό της αξίας της ΔΕΗ
σήµερα σε σχέση µε αυτή που ήταν την ηµέρα των ευρωεκλογών
και στην αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της ΔΕΗ από
τον διεθνή οίκο αξιολόγησης «STANDARD & POOR’S» λόγω της
προκείµενης εξυγίανσής της.

Η ίδια, αρχικώς στείρα, κριτική µετατράπηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ
σε συµφωνία και σε σχέση µε τη ρύθµιση για την παράταση προ-
θεσµίας θέσης σε λειτουργία σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και συµπαραγωγής
ηλεκτρισµού και θερµότητας υψηλής απόδοσης µέχρι τις 30 Σε-
πτεµβρίου 2020, µία παράταση που ανανεώνει την ευκαιρία να
υλοποιηθούν τα παλιά έργα προς όφελος και των τοπικών οικο-
νοµιών.

Σε άλλες ρυθµίσεις η Κυβέρνηση πράττει και πάλι το αυτο-
νόητο επ’ ωφελεία της κοινωνίας. Απεµπλέκει τη λειτουργία του
οργανισµού κάθε νοσοκοµείου, αλλά και των άλλων φορέων
υγείας, από τη χρονοβόρα διαδικασία των προεδρικών διαταγ-
µάτων και ορίζει ότι προκειµένου να είναι ευέλικτος, θα πρέπει
να καταρτίζεται µέσω των διαδικασιών ΚΥΑ.

Δίνει ρύθµιση-ανάσα για τον ιαµατικό τουρισµό της χώρας,
καθώς καταργείται η προθεσµία υποβολής αιτήσεων για την ανα-
γνώριση υφιστάµενων ιαµατικών πόρων. Η νέα Κυβέρνηση πιστο-
ποιεί έτσι ότι ο θεµατικός τουρισµός αποτελεί στρατηγικό
πυλώνα της οικονοµικής ανάπτυξης της χώρας. 

Επίσης, παρατείνει από τη λήξη της και µέχρι 31 Δεκεµβρίου
του 2021 την προθεσµία κατάταξης των κύριων ξενοδοχειακών
καταλυµάτων και των οργανωµένων τουριστικών κατασκηνώ-
σεων. Απώτερος στόχος είναι να προσαρµοστούν τα καταλύµατα
στις κείµενες διατάξεις που ορίζουν τις αντίστοιχες τεχνικές και
λειτουργικές προδιαγραφές, έτσι ώστε να υπάρξει αισθητή βελ-
τίωση του τουριστικού προϊόντος της χώρας µας, καθώς και ποι-
οτική αναβάθµιση των παρεχόµενων τουριστικών υπηρεσιών.

Για όλα αυτά, τα απολύτως αυτονόητα και τόσο σηµαντικά, οι
αρχικές ενστάσεις ΣΥΡΙΖΑ µετατράπηκαν -ευτυχώς- σε καθυστε-
ρηµένες, έστω, συναινέσεις.

Την ίδια, όµως, στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ -για να έρθω στην εξήγηση
του δεύτερου συµπεράσµατος που βγήκε από τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου τις προηγούµενες µέρες- στην απεγνωσµένη προ-
σπάθειά του να βρει αφήγηµα µετά από τρεις αποτυχηµένες
εκλογικές αναµετρήσεις για αυτόν, καταφεύγει -δυστυχώς- σε
παλιές συνταγές: µάχες χαρακωµάτων, κατασκευή ιδεολογικών
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αντιπάλων, συκοφαντίες και λασπολογίες, τεχνητή ένταση, ανα-
γέννηση σκελετών από τη ντουλάπα.

Όλα, όµως, αυτά γίνονται µε τέτοιον πρόχειρο και αδέξιο
τρόπο, που αντί για αφήγηµα, τελικά το εγχείρηµα καταλήγει σε
φιάσκο, σε παραµύθι, όπως τα παραµύθια που ακούσαµε περί
«επάρατης Δεξιάς», πραξικοπηµάτων, δηµοκρατικού ελλείµµα-
τος, που ανακάλυψαν επιφανή στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ στη ρύθµιση
του παρόντος νοµοσχεδίου που αφορά στο ΚΕΘΕΑ και µε
αφορµή την αλλαγή ενός διοικητικού συµβουλίου. 

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε για «µακρύ χέρι της γαλάζιας
πελατειακής εξουσίας», καταφεύγοντας στο αγαπηµένο σπορ
της παράταξής του, τα συνθήµατα, όταν κανένας, ούτε από τον
ΣΥΡΙΖΑ ούτε από τους πρώην διοικούντες του οργανισµού, δεν
µπόρεσε να καταδείξει για ποιον ακριβώς λόγο η αλλαγή του δι-
οικητικού µοντέλου του ΚΕΘΕΑ αποτελεί πρόβληµα. Και αυτό
συνέβη παρά το ότι ο Υπουργός διαβεβαιώνει, σε όλους τους τό-
νους, ότι ούτε ο σκοπός του ΚΕΘΕΑ αλλάζει, αντιθέτως παραµέ-
νει ο ίδιος και διαφυλάσσεται, ούτε η διαφάνεια µειώνεται.
Αντιθέτως, διευρύνεται και ισχυροποιείται η χρηστή διοίκηση και
η αποτελεσµατική διαχείριση του οργανισµού όταν ενισχύεται η
πολυφωνία και όταν η γενική συνέλευση από όργανο αποκλει-
στικά εκλογής των µελών του διοικητικού συµβουλίου, µετατρέ-
πεται σε όργανο που χαράσσει και διαµορφώνει τη στρατηγική
του οργανισµού, όταν -τέλος- διευρύνεται η συµµετοχή κοινωνι-
κών φορέων, εργαζοµένων και µελών των θεραπευτικών κοινο-
τήτων στη Γενική Συνέλευση του ΚΕΘΕΑ.

Αντιθέτως, τι είναι αυτό που διακινδυνεύεται και που προκαλεί
την οργή του ΣΥΡΙΖΑ; Διακινδυνεύεται, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το πάρτι που συνέβαινε σε δοµές του ΚΕΘΕΑ, όπου σύµ-
φωνα µε το πόρισµα του τακτικού διαχειριστικού ελέγχου από
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους καταγραφόταν σειρά οικονο-
µικών και διοικητικών ατασθαλιών, αλλά και σύµφωνα µε την έκ-
θεση της οµάδας εργασίας του ίδιου του ΚΕΘΕΑ Θεσσαλονίκης
καταλογίζονται απίστευτα πράγµατα. 

Θα αναφέρω µερικά: Συστηµατική εµπλοκή εργαζοµένων σε
δραστηριότητες οριακής νοµιµότητας, αν όχι παράνοµης συµ-
περιφοράς, έκδοση βεβαιώσεων σε µέλη που παράτυπα εντάχ-
θηκαν στο πρόγραµµα και κυρίως η χρήση νοµικών
ευεργετηµάτων σε µέλη του προγράµµατος και αποφοίτους που
χρησιµοποιούσαν το πρόγραµµα χωρίς να έχουν κανένα πρό-
βληµα µε τη χρήση ουσιών, οικονοµικές ατασθαλίες, διοικητικές
υπερβάσεις, αστοχίες κλινικού σχεδιασµού, πιθανή λειτουργία
παρακυκλώµατος που αξιοποιούσε τα ευεργετήµατα που δίνει ο
νόµος, απώλεια υπολογιστών µε στοιχεία µελών, κατάχρηση
εξουσίας, κλίµα ανασφάλειας, συνολική και γενικευµένη απα-
ξίωση θεσµών, ενεργειών, οργάνου και διαδικασιών, ανύπαρκτη
διοικητική επάρκεια.

Τι έκανε η προηγούµενη διοίκηση του ΚΕΘΕΑ για όλα αυτά;
Γιατί κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας, που
στέλνει τα πάντα στον εισαγγελέα; Γιατί κωφεύει ο ΣΥΡΙΖΑ απέ-
ναντι στις απόψεις του ίδιου του ιδρυτή του ΚΕΘΕΑ, του διακε-
κριµένου ψυχιάτρου κ. Φοίβου Ζαφειρίδη, που στην πρόσφατη
επιστολή του προς την επιτροπή κάνει λόγο για εκφυλιστικά φαι-
νόµενα εντός του ΚΕΘΕΑ, τα οποία αποδίδει, κατά κύριο λόγο,
στον τεράστιο όγκο διοικητικών και οικονοµικών πράξεων; Τι
απαντά ο ΣΥΡΙΖΑ στις αιτιάσεις του κ. Ζαφειρίδη ότι δεν υπάρχει
κανένας έλεγχος από το Δ.Σ., ότι υπάρχει µία χαοτική γενική συ-
νέλευση και µία παρωδία δηµοκρατικής διαδικασίας, καταγγέλ-
λοντας, παράλληλα, περιστατικά οικονοµικής κακοδιαχείρισης,
όπως χρηµατοδότηση στελεχών για εξωτικά ταξίδια χωρίς να
υπάρχει καµµία εισήγηση;

Η νέα Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στηρίζει το
ΚΕΘΕΑ και τις δοµές του. Προφανώς το ΚΕΘΕΑ κάνει ένα πολύ
σηµαντικό έργο και εµείς το αναγνωρίζουµε. Από τη στιγµή,
όµως, που χρηµατοδοτείται το ΚΕΘΕΑ µε 20.000.000 ευρώ πε-
ρίπου και η χρηµατοδότηση αυτή έχει αυξηθεί φέτος, νοµίζω ότι
είναι αδήριτη ανάγκη να υπάρχει διαφάνεια και έλεγχος. 

Όµως, όλα αυτά φαίνεται πως δεν έχουν καµµία σηµασία για
τον ΣΥΡΙΖΑ, ούτε για τον κ. Ξανθό, ο οποίος µίλησε για πράξη
πολιτικού αυταρχισµού, αναιτιολόγητη και χωρίς κανένα πρό-
σχηµα, από την Κυβέρνηση, ούτε για την κ. Φωτίου που µιλάει

για απονοµιµοποιηµένο συµβούλιο, καθώς και για πραξικοπή-
µατα µε διαβατήριο το 40% µας έδωσε ο ελληνικός λαός.

Ακούστε, όµως, κάτι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ: Τα παρα-
µύθια περί πραξικοπηµάτων σάς τα επιστρέφουµε. Αν εσείς δεν
σέβεστε µία νόµιµα εκλεγµένη Κυβέρνηση -και µάλιστα θριαµ-
βευτικά εκλεγµένη- αν εσείς δεν σέβεστε τον ίδιο τον λαό που
µας εξέλεξε, εµείς δεν µπορούµε να σας βοηθήσουµε να σταµα-
τήσετε τον πολιτικό σας κατήφορο. 

Οφείλετε, όµως, ακόµη και αν δεν σέβεστε, να εκτιµάτε την
ίδια την κοινωνία, που απαιτεί πια πρόοδο, τάξη, νοικοκύρεµα,
ασφάλεια. Αν εσείς ονειρεύεστε το ΚΕΘΕΑ ξέφραγο αµπέλι κατά
τα πρότυπα των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, που τα καταντή-
σατε άντρα ανοµίας, εµάς θα µας βρείτε απέναντι. Είστε οι τε-
λευταίοι που µπορείτε να µιλάτε για απονοµιµοποίηση, από τη
στιγµή που µε τα λόγια σας και τις συµπεριφορές σας δεν σέβε-
στε τους νόµους που ψηφίζονται σε αυτήν εδώ τη Βουλή. 

Όταν στηρίζετε το µπάχαλο, όταν διερωτάστε τι κακό έχουν
οι µολότοφ και τι αδίκηµα διαπράττει όποιος τις κουβαλάει, όταν
επαινείτε αυτούς…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τι είναι αυτά που
λέτε; 

Αυτά να τα λέτε στα καφενεία. Φτάνει πια!
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Μην ενοχλείστε, γιατί είναι αυτά

που έχετε δηλώσει κατά καιρούς και στη Βουλή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τσαβδαρίδη,

δεν απαντάτε. Απευθύνεστε στο Σώµα, ολοκληρώνοντας την ει-
σήγησή σας. 

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: …όταν επαινείτε αυτούς που
σπάνε κλειδαριές πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων µε αλυσοπρίονο,
όταν τη συζήτηση, την καλλιέργεια και την έκφραση ιδεών και
νέας γνώσης µέσα στα πανεπιστήµια τα θεωρείτε ως προνόµιο
µόνο της δικής σας κοµµατικής απόχρωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία ψηφίζει το
νοµοσχέδιο επί της αρχής, επί των άρθρων και στο σύνολο. Ψη-
φίζει ένα ακόµα βήµα προς την οικονοµική ανάπτυξη, την κοινω-
νική προστασία, την οικογενειακή ασφάλεια και τη γαλήνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαδόπουλε,
θέλω την άδειά σας, πριν ανέβετε στο Βήµα, επειδή ο κ. Σκυλα-
κάκης στις 14.00’ φεύγει για Βρυξέλλες και πρέπει να είναι στο
αεροδρόµιο, θέλει τον λόγο για πέντε λεπτά, προκειµένου να
απαντήσει σε κάποια που ακούστηκαν στην επιτροπή και αφο-
ρούν τον τοµέα ευθύνης του. 

Έχω την άδειά σας;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ πρέπει να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Φωτίου, γρα-

φτείτε οµιλήτρια και να απαντήσετε ό,τι θέλετε. Δεν θα διακόπτω
τη συζήτηση κάθε τρεις και λίγο επί προσωπικού θέµατος. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Υπάρχει προσωπικό και θα απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γι’ αυτό, τον ανακά-

λεσα και του είπα να µην απευθύνεται σε πρόσωπα. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θα µου δώσετε τον λόγο για να απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα, δεν απαντώ σε

εσάς. Έχω δώσει τον λόγο στον κ. Σκυλακάκη. Σας παρακαλώ
πολύ! 

Μετά τον κ. Παπαδόπουλο θα σας δώσω τον λόγο για δύο
λεπτά. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, πα-
ρακαλώ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ευχαριστώ για την άδεια ώστε
να κάνω αυτή τη σύντοµη παρέµβαση, αλλά δεν µπορούσα να
κάνω κάτι διαφορετικό, γιατί πετάω για Βρυξέλλες.

Τα δύο θέµατα που θα ήθελα να διευκρινίσω αφορούν το ει-
δικό αποθεµατικό και τις µη συστηµικές τράπεζες. Το ειδικό απο-
θεµατικό είναι ένας νέος θεσµός που εισάγουµε στο δηµόσιο
λογιστικό, ο οποίος θα διευκολύνει πάρα πολύ τη µείωση της
υποεκτέλεσης των δαπανών.
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Ποια είναι η λογική του ειδικού αποθεµατικού; Υπάρχουν δα-
πάνες Υπουργείων που έχουν υψηλή αβεβαιότητα. Πάρτε, για
παράδειγµα, έναν διαγωνισµό που δεν ξέρει κανείς αν θα υλο-
ποιηθεί εντός του έτους στο σύνολό του, για λόγους, παραδείγ-
µατος χάριν, προσφυγών. Ή πάρτε την περίπτωση της
πλατφόρµας των κόκκινων δανείων που µπήκαν εκατόν πενήντα
εκατοµµύρια και στο τέλος θα ξοδευτούν µερικές χιλιάδες ευρώ
και αν ξοδευτούν.

Σε αυτές τις περιπτώσεις τα Υπουργεία τείνουν να βάλουν πε-
ρισσότερα χρήµατα όταν η δαπάνη είναι αβέβαιη για να καλύ-
ψουν το σύνολο της δαπάνης. Αυτό στο τέλος µας οδηγεί σε
µαζική υποεκτέλεση. Το 2018 είχαµε υποεκτέλεση του τακτικού
προϋπολογισµού εννιακόσια εκατοµµύρια ευρώ. Είναι τροµα-
κτικό ποσό. Και η υπόεκτέλεση είναι πολύ δυσάρεστη, γιατί, όταν
υπάρχει, βάζει φορολογία, στους πολίτες. Πρέπει να υπάρχουν
τα χρήµατα και αν αποδειχτεί υποεκτέλεση, τα χρήµατα δεν ξο-
δεύονται. Φεύγουν από την οικονοµία και πηγαίνουν στα αποθε-
µατικά του κράτους. Και τα αποθεµατικά του κράτους δεν
µπορούν να χρησιµοποιηθούν λόγω της συµφωνίας των πρωτο-
γενών πλεονασµάτων για τρέχουσες δαπάνες µέχρι το 2060, µε
εξαίρεση τα τοκοχρεολύσια.

Συνεπώς, για να αποφεύγουµε τη µαζική υποεκτέλεση, φτιά-
χνουµε τώρα ένα ειδικό αποθεµατικό και κατεβάζουµε τις ορο-
φές των Υπουργείων. Το ειδικό αποθεµατικό, όµως, δεν αφορά
έκτακτες και απρόβλεπτες δαπάνες αλλά δαπάνες υψηλής αβε-
βαιότητας, όπως αυτές που σας περιέγραψα. Αυτή είναι η µία
εξήγηση που ήθελα να δώσω.

Το δεύτερο, αφορά τις µη συστηµικές τράπεζες, όπου δίνουµε
στους φορείς τη δυνατότητα να διατηρήσουν καταθέσεις όσες
είχαν τον Ιούνιο του 2018 στις µη συστηµικές τράπεζες για λό-
γους ευστάθειας των τραπεζών αυτών. Διότι κάποιες από αυτές
είναι µικρές και είχαν -και έχουν- σηµαντικά ποσά καταθέσεων
δηµοσίων φορέων και δεν θέλουµε να δηµιουργήσουµε µεγαλύ-
τερο πρόβληµα από αυτό που λύνουµε.

Αυτά τα δύο ήθελα να διευκρινίσω. Δεν σας πήρα πολύ χρόνο. 
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Παπαδόπουλο, τον οποίο καλώ στο Βήµα.
Έχετε τον λόγο, κύριε Παπαδόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών αποκαλύπτει

όλη την αντιφατικότητα της δεξιάς πολιτικής της Νέας Δηµοκρα-
τίας αλλά και τις κεντρικές επιδιώξεις της.

Πριν από λίγο, αγαπητοί συνάδελφοι, ακούσαµε έναν φανατι-
σµένο λόγο για ζητήµατα περί νόµου και τάξης που µπερδεύει
τη διεκδίκηση των φοιτητών να κάνουν γενική συνέλευση µε ζη-
τήµατα µπαχαλάκηδων. Δεν έχουν καµµιά σχέση µε αυτά οι φοι-
τητές και το δικαίωµά τους να κάνουν γενική συνέλευση µέσα
στη σχολή τους.

Το πολυνοµοσχέδιο ρυθµίζει θέµατα αναγκαία προς αντιµετώ-
πιση µε επιλογές, που µε ορισµένες συµφωνούµε. Με άλλες δια-
φωνούµε ή κάναµε τις παρατηρήσεις µας. Ακούσαµε και
συγκεκριµένες προωθητικές προτάσεις, που έγιναν στην ακρό-
αση φορέων αλλά και στις συνεδριάσεις των Επιτροπών Οικονο-
µικών και Κοινωνικών Υποθέσεων. 

Κυρίως, όµως, το πολυνοµοσχέδιο κάνει αυταρχικές παρεµ-
βάσεις σε ζητήµατα που αποκαλύπτουν τις ιδεολογικοπολιτικές
αγκυλώσεις της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και τις πρακτικές οικο-
δόµησης επανίδρυσης του «γαλάζιου λουδοβίκειου κράτους»,
χαρακτηριστικές στον νόµο για το επιτελικό κράτος αλλά και
τώρα στις ρυθµίσεις για την κατάργηση του αυτοδιοίκητου του
ΚΕΘΕΑ.

Το κύριο πρόβληµα της Νέας Δηµοκρατίας είναι ότι την ενο-
χλούν οι διαδικασίες αυτοδιοίκησης, αυτοδιαχείρισης των κοινω-
φελών οργανισµών. Την ενοχλεί η φιλοσοφία λειτουργίας του
ΚΕΘΕΑ. Θέλει διοικήσεις, όπως αυτές που υπήρχαν στο ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ, διοικήσεις -που καλά το είπατε- «µακρύ χέρι». 

Η ορολογία «µακρύ χέρι» ξέρετε από ποιον ακούστηκε; Ακού-
στηκε από την κ. Τζένη Κρεµαστινού, πρώην πρόεδρο του ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ, για τις παρεµβάσεις, οι οποίες γίνονταν και οι οποίες
έδειχναν ότι η εξουσία ήθελε τις διοικήσεις «µακρύ χέρι». 

Αποδείχθηκε, όµως, ότι και µε ελεγχόµενες κοµµατικά διοική-
σεις δεν διασφαλίζεται η χρήστη διαχείριση, η εύρυθµη και απο-
τελεσµατική λειτουργία που επικαλείται η Νέα Δηµοκρατία ως
πρόθεση της νοµοθέτησής της. Στο ΚΕΕΛΠΝΟ έγιναν όργια δια-
σπάθισης του δηµόσιου χρήµατος. Και παρά τις έγκαιρες επιση-
µάνσεις από την πρώην Υφυπουργό Υγείας της κυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, την κ. Φωτεινή Σκοπούλη, συνεχί-
στηκε να διανέµεται αφειδώς µαύρο χρήµα προς «ηµετέρους»
ύψους πολλών εκατοµµυρίων ευρώ.

Το ίδιο έγινε και στο «Ερρίκος Ντυνάν» παρά τον διορισµό από
τις κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ τριών µελών στο δι-
οικητικό συµβούλιο. Το ίδιο έγινε συνολικά στον χώρο της υγείας
και του φαρµάκου µε διοικήσεις που διόριζε η Νέα Δηµοκρατία
και µε Υπουργούς δικούς της. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου έγινε στις 30 Σεπτεµβρίου
2009, αρκετά πριν δηµοσιοποιηθούν οι εκθέσεις οικονοµικών
ατασθαλιών στο ΚΕΘΕΑ από την οµάδα εργασίας και το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους. Αυτά είναι ζητήµατα, τα οποία η δικαιο-
σύνη θα αντιµετωπίσει.

Τίποτε δεν διασφαλίζει ότι µε τον εκλεκτό σας Χρήστο Λιάπη
ως πρόεδρο του ΚΕΘΕΑ και τα άλλα διορισµένα από σας µέλη
του διοικητικού συµβουλίου, θα υπάρξουν συνθήκες χρηστής δι-
οίκησης και διαχείρισης. Θα υπάρξει καλύτερη αξιοποίηση των
είκοσι εκατοµµυρίων ευρώ µε τα οποία χρηµατοδοτείται το
ΚΕΕΛΠΝΟ από το Υπουργείο Υγείας. Θα υπάρξει καλύτερη αν-
τιµετώπιση των απαράδεκτων φαινοµένων που εντοπίστηκαν στις
εκθέσεις της οµάδας εργασίας και του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους από την αντιµετώπιση που θα έκανε το νέο διοικητικό
συµβούλιο, το οποίο θα εκλέγονταν από τη γενική συνέλευση του
ΚΕΘΕΑ. Και είναι εξοργιστικό να συγκρίνετε, κύριε Κικίλια, τα
προσόντα του εκλεκτού σας µε εκείνα των καταξιωµένων προ-
έδρων που ηγήθηκαν του αυτοδιοίκητου ΚΕΘΕΑ στα τριάντα έξι
χρόνια λειτουργίας του και ειδικά µε τα προσόντα της πρώην
προέδρου του Αρείου Πάγου Ξένης Δηµητρίου, η οποία επί δε-
καπέντε χρόνια συµµετείχε στη διαµόρφωση της ολιστικής στρα-
τηγικής του ΚΕΘΕΑ για την πρόληψη, την απεξάρτηση, τη
θεραπεία, την επανένταξη. 

Στα θέµατα που έπρεπε να ρυθµιστούν, βρίσκουµε το άρθρο
1 που ρυθµίζει την απαλλαγή από την υποχρέωση απόδοσης του
φόρου διαµονής στις υπόχρεες επιχειρήσεις που είχαν συµβλη-
θεί µε την «THOMAS COOK» και την αναστολή καταβολής του
ΦΠΑ στις πληγείσες επιχειρήσεις. Συµφωνούµε. Όµως, οι προ-
στατευτικές ρυθµίσεις του άρθρου 10 για τους εργαζόµενους σε
επιχειρήσεις που συνδέονται µε την «THOMAS COOK», δεν είναι
ολοκληρωµένες. Για να διασφαλιστούν οι εργαζόµενοι θα έπρεπε
να προβλέπεται ότι οι ευνοϊκές ρυθµίσεις για τους εργοδότες να
εφαρµόζονται µόνο όταν δεν εκκρεµεί πληρωµή δεδουλευµένων.
Ελπίζουµε να αποδεχτείτε τις βελτιωτικές προτάσεις των φορέων
των εργαζοµένων αλλά και των τουριστικών επιχειρήσεων. Γι’
αυτό ψηφίζουµε «παρών» στο άρθρο 1 και ψηφίζουµε «ναι» στο
άρθρο 10.

Το άρθρο 2 κυρώνει την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου «κα-
τεπείγουσες ρυθµίσεις, αρµοδιότητα των συναρµόδιων Υπουρ-
γείων» και προβλέπει, πρώτον, την ακύρωση δηµοπρασίας
προθεσµιακών προϊόντων ηλεκτρικής ενέργειας που είχε προ-
γραµµατιστεί για την 16η Οκτωβρίου 2019 από τη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας και την επιτάχυνση έναρξης λειτουργίας της
ενεργειακής χρηµατοπιστωτικής αγοράς, µέσω της κατάργησης
του µηχανισµού πώλησης ηλεκτρικής ενέργειας από τη ΔΕΗ, µε
δηµοπρασίες τύπου ΝΟΜΕ, οι οποίες να θυµίσουµε ότι είχαν επι-
βληθεί από τους δανειστές στην κυβέρνηση Σαµαρά, όχι σε
εµάς. Διαφωνούµε, όµως, µε τον συνολικό σχεδιασµό της Νέας
Δηµοκρατίας για τη ΔΕΗ, έναν σχεδιασµό ιδιωτικοποιήσεων δι-
κτύων διανοµής, υδροηλεκτρικών έργων του ΔΕΔΔΗΕ, του
ΑΔΜΗΕ. Νοµίζουµε ότι είναι ατεκµηρίωτος ο σχεδιασµός πρό-
ωρης και βίαιης παύσης λειτουργίας όλων των λιγνιτικών ατµοη-
λεκτρικών σταθµών της ΔΕΗ µέχρι το 2028. Συµφωνούµε,
ασφαλώς, µε την απολιγνιτοποίηση και την ενίσχυση των ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας. Όµως, υπενθυµίζουµε ότι η ατεκµη-
ρίωτη σχεδίαση δεν δίνει δυνατότητες να υπάρξει ένας
σχεδιασµός της εθνικής οικονοµίας που και στη Μεγαλόπολη και
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σε άλλες περιοχές µπορεί να αξιοποιήσει όλα αυτά τα οποία
χρειαζόµαστε και από την άλλη πλευρά να καταγγείλουµε ρου-
σφετολογικές προσλήψεις στη ΔΕΗ.

Πληροφορηθήκαµε ότι ο Υπουργός Ενέργειας κ. Χατζηδάκης
θα επισκεφθεί το υδροηλεκτρικό έργο Μεσοχώρας, για να επι-
ταχύνει την αποπεράτωσή του και την απόδοσή του σε λειτουρ-
γία. Επιτέλους, νοµίζουµε ότι η αξιοποίηση των πεντακοσίων
εκατοµµυρίων ευρώ, που δαπανήθηκαν έως τώρα, πρέπει να
γίνει µε ικανοποιητική πρόταση για αποζηµίωση των κατοίκων
που αποµακρύνονται µε την αναγκαστική απαλλοτρίωση των
ιδιοκτησιών τους.

Σηµειώνουµε ακόµη ότι η αύξηση των λογαριασµών της ΔΕΗ
ήταν εντελώς αναίτια και έχει επιβαρύνει τα ελληνικά νοικοκυριά,
αντίθετα µε αυτά που έχει δηλώσει ο Υπουργός.

Δεύτερον, την κύρωση παράτασης προθεσµίας θέσης λει-
τουργίας παλιών έργων παραγωγής ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές που έχουν συνάψει σύµβαση πώλησης ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, ώστε να δοθεί η ευκαιρία να υλοποιηθούν προς όφελος
και της τοπικής κοινωνίας. Συµφωνούµε.

Τρίτον, την παράταση της προθεσµίας προσαρµογής των δα-
σικών συνεταιρισµών στις διατάξεις του ν.4423/2016 για την από-
κτηση της ιδιότητας δασεργάτη, για τη συµπλήρωση του
αριθµού µελών στους εικοσιένα, για την προσαρµογή των κατα-
στατικών. Η παράταση δίνονταν µέχρι 31 Μαρτίου του 2020. Ου-
σιαστικά επιβραβεύει όσους δεν είχαν συµµορφωθεί.
Συµφωνούµε, όµως, µε όλες τις παρατηρήσεις τις οποίες κά-
νουµε.

Τέταρτον, την παράταση της αναστολής έκδοσης αδειών εκτέ-
λεσης οικοδοµικών έργων στον Υµηττό, που συµφωνούµε.

Πέµπτον, τη διοίκηση διαχείριση και λειτουργία κοινόχρηστων
χώρων του µητροπολιτικού πόλου Ελληνικού - Αγίου Κοσµά, πριν
την παράδοσή του στην κοινή χρήση. Ουσιαστικά, αναβάλλεται
για πολλά χρόνια ο κοινόχρηστος χαρακτήρας των εγκρινόµενων
στο σχέδιο πόλης χώρων και αποδίδονται στην επενδυτική ανώ-
νυµη εταιρεία. Δεν συµφωνούµε. Ακούσαµε, όµως, διαβεβαι-
ώσεις από τον αρµόδιο Υπουργό κ. Οικονόµου για παραχώρηση
των κοινόχρηστων χώρων στην αυτοδιοίκηση. Αναµένουµε τις τε-
λικές επιλογές της Κυβέρνησης και αποδείξεις αν γίνονται απο-
δεκτές οι επισηµάνσεις που είχε κάνει η γενική συνέλευση του
τµήµατος αρχιτεκτόνων του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου.

Έκτον, την παράταση της προθεσµίας υποβολής αίτησης για
ρύθµιση οφειλών προς δήµους και νοµικά τους πρόσωπα µέχρι
31 Δεκεµβρίου. Συµφωνούµε.

Έβδοµο, την αναστολή καταβολής ΦΠΑ για τις πληγείσες επι-
χειρήσεις από την πτώχευση της «THOMAS COOK» που συµφω-
νούµε.

Όγδοον, την κύρωση της ΠΝΠ «κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Υγείας για την κατάργηση του αυ-
τοδιοίκητου του ΚΕΘΕΑ που δηµοσιεύτηκε, όπως είπαµε, 30
Σεπτεµβρίου.

Διαφωνούµε συνολικά µε όλες τις διατάξεις που καταργούν το
αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ. Το αυτοδιοίκητο είχε κατοχυρωθεί από
την ίδρυσή του µε τον ν.1729/87, υπουργίας Κώστα Στεφανή, µε
ρητή αναφορά στο αυτοδιοίκητο του χαρακτήρα του και στον
τρόπο εκλογής του διοικητικού συµβουλίου από τη γενική συνέ-
λευση. Στη γενική συνέλευση συµµετέχουν οι εργαζόµενοι, τα
µέλη επανένταξης και µέλη των οικογενειών τους, καθώς και κα-
ταξιωµένα πρόσωπα της κοινωνίας που έχουν διατελέσει µέλη
των διοικητικών συµβουλίων του ΚΕΘΕΑ. Η φιλοσοφία αυτή για
την αυτοδιαχείριση των ΚΕΘΕΑ είχε επιβεβαιωθεί και µε τον
4139/13 και τώρα κυρώνεται. 

Το άρθρο 3 κυρώνει την ΠΝΠ «κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Υγείας µε διατάξεις για άµεση στε-
λέχωση του ΕΟΔΥ, την υλοποίηση του προγράµµατος «PHILOS
2» για ολοκληρωµένη επείγουσα παρέµβαση υγείας στην προ-
σφυγική κρίση, την καταβολή των προβλεπόµενων αποδοχών
στους υπαλλήλους του ΕΟΔΥ και του προγράµµατος «PHILOS
2» µε παρατηρήσεις. Συµφωνούµε.

Στις λοιπές διατάξεις, το άρθρο 4, για το ειδικό αποθεµατικό
του κρατικού προϋπολογισµού, έχει µια σειρά ερµηνειών για τον
τρόπο µε τον όποιο γίνεται. Θέσαµε µια σειρά ερωτηµάτων και

κυρίως µε ποιον τρόπο διευκολύνεται η απρόσκοπτη λειτουργία
των Υπουργείων, όταν σε περίπτωση που οι µειωµένες πιστώσεις
δεν επαρκούν, πρέπει να τους χορηγηθούν από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών µε τη διαδικασία του ειδικού αποθεµατικού. Παρα-
δείγµατος χάριν, στο Υπουργείο Υγείας πώς ρυθµίζονται οι ήδη
ανεπαρκείς πιστώσεις για λειτουργικά έξοδα; Βάλαµε το ερώ-
τηµα, µήπως υπάρχει επιλογή για περαιτέρω περικοπή των δα-
πανών στα Υπουργεία και θέλετε µε αυτόν τον τρόπο να
χτυπήσετε την πλάτη ότι ίσως µπορέσουν να αντιµετωπιστούν
όταν ξέρετε, όµως, ότι σε πραγµατικά απρόβλεπτες καταστά-
σεις, παραδείγµατος χάριν σε σεισµούς, θα χρειαστεί η αντιµε-
τώπισή τους και δεν ξέρουµε αν θα υπάρχει ρεαλιστική
δυνατότητα να δοθούν χρήµατα στα Υπουργεία που δεν έχουν
επαρκείς πιστώσεις;

Επιφυλασσόµαστε, λοιπόν, για τα ζητήµατα αυτά µέχρι να
απαντηθούν τα ερωτήµατα.

Στο άρθρο 5 για την ΕΛΣΤΑΤ είναι θετική η ρύθµιση, την υπερ-
ψηφίζουµε.

Στο άρθρο 6 για την προστασία της πρώτης κατοικίας των φυ-
σικών προσώπων που διαµένουν προσωρινά εκτός της περιφε-
ρειακής ενότητας που βρίσκεται η κύρια κατοικία τους για
επαγγελµατικούς λόγους, προβλέπει τη διεύρυνση της έννοιας
των πιστωτών που κατέχουν απαιτήσεις, προστασία του συνόλου
κατοικίας. Σε γενικές γραµµές συµφωνούµε. Επειδή ο
ν.4605/2019 ήταν ένα προσωρινό πλαίσιο απαιτείται ένα µόνιµο
πλαίσιο συνεκτικό και ενοποιηµένο, µε δίκαια και εύλογα κριτήρια
προστασίας της κύριας κατοικίας συλλογικής διεύρυνσης του
νόµου Κατσέλη -ν.3869/2010- µε υιοθέτηση και των προτάσεων
που ακούσαµε από την ΕΚΠΟΙΖΩ.

Ελπίζουµε να προχωρήσετε στην αποδοχή τους. Θέλουµε να
δηλώσουµε ότι µελετώντας και την τροπολογία που κατέθεσε το
ΚΙΝΑΛ, µε την οποία προτείνει, πρώτον, την επαναφορά της προ-
στασίας της κύριας κατοικίας του ν.3869/2010 και συγχρόνως τη
δυνατότητα αξιοποίησης της συνεισφοράς του δηµοσίου στον
ν.4605/2019 για τη βελτίωση της ικανότητας αποπληρωµής του
οφειλέτη και, δεύτερον, να κατοχυρώνεται το δικαίωµα προαίρε-
σης του δανειολήπτη στην αγορά του δανείου και να υποχρεώ-
νεται η τράπεζα, πριν την πώληση του δανείου σε όµιλο, να δώσει
στον δανειολήπτη τη δυνατότητα να αγοράσει ο ίδιος το δάνειο
είναι σε θετική κατεύθυνση.

Για τα ταµειακά διαθέσιµα της γενικής κυβέρνησης συµφω-
νούµε.

Με το άρθρο 8 για την κατηγοριοποίηση και ολοκλήρωση επεν-
δυτικών σχεδίων του ν.3908 και του ν.4339 συµφωνούµε.

Με το άρθρο 9 συµφωνούµε µε τις επισηµάνσεις του προ-
έδρου της ΟΛΜΕ για το πρόγραµµα του µεταλυκειακού έτους,
τάξης µαθητείας του Υπουργείου Παιδείας.

Με το άρθρο 10 για την «THOMAS COOK» συµφωνούµε, κυ-
ρίως µε τις συµπληρωµατικές προτάσεις των φορέων των εργα-
ζοµένων.

Mε το άρθρο 11 για τις δαπάνες προµηθειών νοσοκοµείων, µο-
νάδων πρωτοβάθµιας, ΥΠΕ…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, να πάρω λίγο χρόνο και από τη δευτερολογία
µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν χρειάζεται. Το
Προεδρείο θα δείξει µια µικρή ανοχή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε µε τις επιση-
µάνσεις, προκειµένου να αποζηµιωθούν οι προµηθευτές.

Με το άρθρο 12 για την κατάργηση ή τροποποίηση των οργα-
νισµών των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου του Υπουρ-
γείου Υγείας και εκεί συµφωνούµε µε τις παρατηρήσεις.

Όλες οι διατάξεις για το ΚΕΘΕΑ στο άρθρο 13 είναι προκλη-
τικά απαράδεκτες. Σηµειώνουµε ότι προκαλούν ρήγµα στη
σχέση της διοίκησης του ΚΕΘΕΑ µε το σύνολο των φορέων που
µετέχουν στις γενικές συνελεύσεις. Τις καταψηφίζουµε και ση-
µειώνουµε ότι η ανακοίνωση του συλλόγου εργαζοµένων επιση-
µαίνει ότι ήδη η πρακτική του νέου διοικητικού συµβουλίου δεν
προµηνύει τίποτα καλό για τους εργαζόµενους και τους υπηρε-
τούντες στο ΚΕΘΕΑ.
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Οι αναφορές του κ. Κικίλια στις εκθέσεις της οµάδας εργασίας
για την αποτίµηση του θεραπευτικού προγράµµατος «ΠΡΟΜΗ-
ΘΕΑΣ» και του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους είναι προσχη-
µατικές. Επιχειρούν να δικαιολογήσουν εκ των υστέρων την
πολιτική απόφαση της Νέας Δηµοκρατίας να άρει την ηγεµονία
της Αριστεράς στα ζητήµατα της αντιµετώπισης των εξαρτή-
σεων, δηλαδή την ολιστική στρατηγική για πρόληψη, απεξάρ-
τηση, θεραπεία, επανένταξη και να προωθήσει τις δεξιές
αντιλήψεις για την αντιµετώπιση της τοξικοεξάρτησης, να καταρ-
γήσει το αυτοδιοίκητο. 

Όσον αφορά δε τις καταγγελίες για περίεργες αντιδεοντολο-
γικές συµπεριφορές, ήδη απαντήσαµε ότι θα αντιµετωπιστούν
από τη δικαιοσύνη. 

Οφείλετε να δώσετε εξηγήσεις, αγαπητέ Υπουργέ Υγείας, σχε-
τικά µε την αµισθία του νέου προέδρου του ΚΕΘΕΑ.

Στον νόµο λέτε ότι θα ρυθµιστούν µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας. Κάνατε κάποιες δηλώσεις και
περιµένουµε εξηγήσεις.

Με το άρθρο 14 συµφωνούµε για την ειδική επιστηµονική επι-
τροπή και τον συντονιστή έργου για την αντιµετώπιση της κλιµα-
τικής αλλαγής. Θέλουµε, όµως, αποσαφηνίσεις και έχουµε
επιφυλάξεις.

Συµφωνούµε µε τα άρθρα 16, 17, 18 και 19.
Έχουµε για το άρθρο 20 ορισµένες επιφυλάξεις και ψηφίζουµε

«παρών».
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
Συµφωνούµε µε τις διατάξεις για το Εθνικό Τυπογραφείο.
Καταλήγοντας, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,

αυτό που είπε ο εισηγητής σας ότι εµείς αντιµετωπίζουµε τα ζη-
τήµατα τα οποία έχει το πολυνοµοσχέδιο, διαπιστώνοντας εκ των
υστέρων θετικές παρεµβάσεις, µε τις οποίες δεν διστάζουµε να
πούµε τη συµφωνία µας, είναι µέσα στη γενικότερη λογική µας.
Θα είµαστε σκληρά αντιµέτωποι µε καθετί που θυµίζει την επα-
νοικοδόµηση του κράτους της Δεξιάς και στα ζητήµατα, µε τα
οποία θέλετε να ρυθµίσετε θέµατα της καθηµερινότητας, θα
δούµε µαζί και τις προτάσεις των φορέων, τους οποίους ακού-
σαµε στην ακρόαση. Εάν δούµε βελτιωτικές προτάσεις, εκεί µπο-
ρούµε πραγµατικά να τις υπηρετήσουµε µε µια εποικοδοµητική
δική µας παρέµβαση, που δείχνει ότι εµείς προετοιµαζόµαστε ως
αξιόπιστη Αντιπολίτευση, για να τεκµηριώσουµε τη δυνατότητά
µας η νέα εντολή που θα µας δώσει ο λαός στις νέες εκλογές να
είναι η εντολή που θα ολοκληρώσει την παρέµβασή µας για δί-
καιη και βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας, για όλα αυτά τα µεγάλα
καθήκοντα που είναι µπροστά µας στη νέα εποχή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαδόπουλε.

Με ενηµέρωσε ο κ. Κακλαµάνης ότι έχει ζητήσει τον λόγο η κ.
Φωτίου για ένα λεπτό επί προσωπικού και είχε υποσχεθεί ότι θα
της δώσει τη δυνατότητα να αναπτύξει το προσωπικό.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,

για δύο λεπτά, κυρία Φωτίου.
Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας για άλλη µία φορά µε στο-

χοποίησε περίπου ως συνεργό αυτών που φαντάζεται η Νέα Δη-
µοκρατία ότι υπάρχει µέσα στα πανεπιστήµια, η βία και η ανοµία. 

Το πρόβληµα, όµως, είναι ότι εδώ και ηµέρες η Νέα Δηµοκρα-
τία δηµιουργεί ένα κλίµα πολεµικό σε ολόκληρη την πόλη, για να
τροµοκρατηθεί η κοινωνία και να µην κατέβει στην πορεία της
επετείου της 17ης Νοέµβρη. Αυτός είναι ο πραγµατικός στόχος.
Χρησιµοποιείται ο φόβος, για να παραλύσουν η κοινωνία και η

νεολαία. Απειλούµαστε από τους φοιτητές, που παρουσιάζονται
εν δυνάµει ως τροµοκράτες και σίγουρα «µπαχαλάκηδες». Απει-
λούµαστε από τα πανεπιστήµια, που είναι τόποι βίας και ανοµίας
και εδώ και χρόνια καταγγέλλονται Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ως
περίπου συνεργοί σε όλη αυτή την κατάσταση. 

Μια ολόκληρη πόλη, η πρωτεύουσα της Ελλάδος, απειλείται.
Ο φόβος χρησιµοποιείται, για να νοµιµοποιήσει την καταστολή
και τη βία, µε την οποία θέλετε να κυβερνήσει η Νέα Δηµοκρα-
τία.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Πού είναι το προσωπικό, κύριε

Πρόεδρε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έλεος! Ζήτησε τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-

ρώστε, κυρία Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ο φόβος, όµως, διαιρεί και διχάζει την κοι-

νωνία και τους νέους. Αυτή είναι η παράπλευρη απώλεια. Αυτό
είναι και η µάχη των ηµερών. Δεν πρόκειται να σας αφήσουµε να
περάσει ο φόβος. Ο φόρος τιµής στην επέτειο της 17ης Νοέµβρη
είναι η κατοχύρωση της ουσιαστικής έννοιας του ασύλου προς
όφελος της κοινωνίας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ποιο είναι το προσωπικό, κύριε

Πρόεδρε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είναι προσωπικό αυτό, κύριε Πρόεδρε; Αυτό είναι, για
να το παίξουν στα κανάλια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν το παί-
ζουν στα κανάλια.

Κυρία Φωτίου, ολοκληρώστε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αυτή είναι η µάχη των ηµερών. Θα αποτρέ-

ψουµε τον διχασµό και κυρίως στους νέους σε καλούς και κα-
κούς. Θα υπερασπιστούµε την ενότητα της πανεπιστηµιακής
κοινότητας, για να αναλάβει τη δηµοκρατική διαχείριση του πα-
νεπιστηµίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε, κυρία Φωτίου.
Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από λίγο, κατά την ώρα αγόρευσης του προηγούµενου

εισηγητή, µας δόθηκε µία νέα υπουργική τροπολογία. Ήδη έχουν
κατατεθεί το προηγούµενο διάστηµα, τις προηγούµενες ώρες
και ηµέρες, κάποιες υπουργικές τροπολογίες. Λαµβάνοντας υπ’
όψιν και βλέποντας βεβαίως ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έχει την
υπογραφή του µισού Υπουργικού Συµβουλίου, θέλω να πιστεύω
ότι δεν θα ζήσουµε ξανά συνεδριάσεις, όπου θα έρχονται βροχή
ως το τέλος, ως το πέρας της συνεδρίασης, οι υπουργικές τρο-
πολογίες. Γι’ αυτό, απευθύνω θερµή παράκληση προς το Προ-
εδρείο να βάλει φρένο σ’ αυτή την κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

ζητώ τον λόγο, για να καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Θέλω απλώς να κα-

ταθέσω αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κικίλιας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είστε σίγουρος, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως.

Έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκι-

νήσω την οµιλία µου, θέλω να εξάρω από το Βήµα της Βουλής
την απόφαση της Ιεράς Μητρόπολης Ηλείας και Ωλένης και προ-
σωπικά του Μητροπολίτη, του Σεβασµιότατου κ. Γερµανού, να
ανοίξει τις δοµές της µητρόπολης, για να υποδεχθεί οικογένειες
προσφύγων, κυρίως µονογονεϊκές οικογένειες µε παιδιά, δίνον-
τας ένα ηχηρό και εµφατικό µήνυµα κατά του ρατσισµού, της ξε-
νοφοβίας, της µισαλλοδοξίας, που δυστυχώς καλλιεργείται σε
όλη την ελληνική κοινωνία και κάποιοι προσπαθούν να αποκοµί-
σουν και πολιτικά οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε τον παραλογισµό της κα-
νονικότητας. Η Κυβέρνηση βιάζεται να φέρει την ανάπτυξη και
φέρνει την καταπάτηση των εργασιακών δικαιωµάτων. Προτρέχει
να νοµοθετήσει για το επιτελικό κράτος την ίδια στιγµή που τέσ-
σερις φορές σπεύδει να το διορθώσει. 

Επείγεται η Κυβέρνηση να µεταρρυθµίσει την εκπαίδευση,
αλλά το όραµά της εξαντλείται σε κατάργηση των σχολών και
στην κατάργηση του ασύλου της ανοµίας, φέρνοντας µία εµβό-
λιµη διάταξη από το Υπουργείο Παιδείας σε κάθε νοµοσχέδιο
που συζητάµε στην εθνική αντιπροσωπεία. Να επιβάλει την
ασφάλεια µε το δόγµα «νόµος και τάξη», πετυχαίνοντας, δυστυ-
χώς, ακριβώς το αντίθετο αναπαράγοντας νέους κύκλους βίας
και ανασφάλειας. 

Η Κυβέρνηση αγωνιά να πείσει για την κανονικότητα την οποία,
όµως, εφαρµόζει µε παραλογισµό. Και οι βαθιές τοµές που χρει-
άζεται η χώρα σίγουρα δεν θα έρθουν µε επιφανειακά ηµίµετρα. 

Οι πολίτες περίµεναν να έρθει µια κυβέρνηση µε προτάσεις,
µε λύσεις, µε νοµοσχέδια που θα απαντούν στα συσσωρευµένα
προβλήµατα των µικροµεσαίων, των επαγγελµατιών και των αδυ-
νάµων συµπολιτών µας. Μια κυβέρνηση η οποία θα δώσει λύσεις,
η οποία θα άλλαζε επιτέλους πολιτική. 

Το δόγµα της νέας Κυβέρνησης είναι ότι λύσεις υπάρχουν
αρκεί να είναι οι δικές µας λύσεις, µια κοµµατική θεώρηση της
πολιτικής θεώρηση που στοχεύει στο να καλύψει την προχειρό-
τητα και να κερδίσει µε επικοινωνιακό τρόπο τις εντυπώσεις.

Ας δούµε χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτό που συµβαίνει
αυτές τις ηµέρες στα πανεπιστήµια. Θυµάµαι τους συναδέλφους
της Συµπολίτευσης να πανηγυρίζουν στις αρχές Αυγούστου για
την κατάργηση του ασύλου της ανοµίας. Τότε, αν θυµάστε,
υπήρχε και αντιπαράθεση για την προληπτική παρουσία της
Αστυνοµίας στα δηµόσια εκπαιδευτικά ιδρύµατα της χώρας. 

Πού και πότε εφαρµόστηκε η προληπτική αστυνόµευση για την
οποία εσείς περηφανευόσασταν στις αρχές του Αυγούστου;
Ξαφνικά οι πρυτανικές αρχές ανακαλύπτουν στα υπόγεια ενός
ιδρύµατος, το οποίο, δυστυχώς, δυσφηµείται µε πρωτοφανή
τρόπο και κάποιοι δεν έχουν αντιληφθεί τις επιπτώσεις όλης
αυτής της δυσφήµησης, εξοπλισµό που δεν έχει καµµία σχέση
προφανώς µε την εκπαίδευση. Μία εβδοµάδα πριν τον εορτασµό
της εξέγερσης του Πολυτεχνείου ξαφνικά η Αστυνοµία ανακαλύ-
πτει ότι υπάρχει αυτός ο εξοπλισµός και ενεργοποιούνται αντα-
νακλαστικά µε µόνο στόχο να προκαλέσουν τις εντυπώσεις και
όχι να λύσουν ουσιαστικά, πρακτικά και ει δυνατόν αθόρυβα το
πρόβληµα µε αποτέλεσµα να δυναµιτίζεται το κλίµα.

Βεβαίως και από την άλλη κάποιοι προστρέχουν να συµπαρα-
σταθούν σε όλους όσοι εισβάλλουν στα πανεπιστήµια, περνών-
τας την άποψη ότι δεν ισχύει καµµία απόφαση την οποία θα
τηρούµε και θα σεβόµαστε αν δεν συµφωνούµε ιδεολογικά. Και
έτσι στήνεται ένα σκηνικό αντιπαράθεσης το οποίο µεταφέρεται
και εκτός Βουλής και εντός Βουλής και σε όλα τα νοµοσχέδια
ακόµα και σε ζητήµατα εθνικής σηµασίας, όπως το προσφυγικό-
µεταναστευτικό.

Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα, είναι ακόµα µία έν-
δειξη πρακτικής κακής νοµοθέτησης. Είναι ένα µίνι πολυνοµο-
σχέδιο µε διατάξεις ασύνδετες από πάρα πολλά Υπουργεία, µε
τρεις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που κυρώνονται, συµ-

πληρωµατικές ρυθµίσεις, παρατάσεις, ένα νοµοσχέδιο που διευ-
θετεί και λύνει ζητήµατα, αλλά δυστυχώς δεν έχει αρχή, µέση και
τέλος.

Ο κ. Γεραπετρίτης, ο οποίος σε κάθε τοποθέτησή του τουλά-
χιστον τον πρώτο µήνα της Κυβέρνησης µιλούσε για την ανάγκη
καλής νοµοθέτησης, σίγουρα δεν θα αισθάνεται περήφανος και
για αυτό το νοµοσχέδιο και για τον τρόπο µε τον οποίο µέχρι και
την ώρα που µιλάµε διανθίζεται και φοβάµαι ότι θα συνεχίζει να
διανθίζεται µε επιπλέον τροπολογίες µέχρι την τελική ψήφισή
του.

Ακούσαµε και καταγγελίες από την Αντιπολίτευση για τις πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και κατά πόσο έχουν, όντως,
επείγοντα χαρακτήρα. Θέλω να θυµίσω ότι τέσσερα σχεδόν χρό-
νια πριν σε αυτή εδώ την Αίθουσα επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, κυ-
ρώθηκαν δώδεκα πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, πέντε εκ
των οποίων αφορούσαν τα capital control και άλλες διατάξεις οι
οποίες, πραγµατικά, δεν είχαν κανένα επείγοντα χαρακτήρα. Άρα
βλέπουµε ότι οι καταγγελλόµενοι γίνονται καταγγέλλοντες και
το αντίστροφο και η ιστορία συνεχίζεται.

Για να δούµε µερικά παραδείγµατα κακής νοµοθέτησης. Όσον
αφορά την υπόθεση της «THOMAS COOK» στην πρώτη ΠΝΠ, η
Κυβέρνηση φέρνει την αναβολή της υποχρέωσης καταβολής
φόρου διαµονής. Στη δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
φέρνει την αναστολή καταβολής του ΦΠΑ µέχρι τις 31 Μαρτίου
2020 χωρίς να ξέρουµε τι θα γίνει µετά. Και αν διαπιστωθεί τα-
µειακή δυσχέρεια λόγω αδυναµίας είσπραξης καµµία πρόβλεψη.
Θα καταβάλουν οι επιχειρήσεις τον φόρο προστιθέµενης αξίας
ή θα υπάρξει πρόνοια για απαλλαγή; 

Και µε τις δύο, όµως, πράξεις, τις οποίες εµείς θεωρούµε ότι
είναι στη θετική κατεύθυνση, δεν υπάρχει καµµία πρόνοια και
καµµία πρόβλεψη για τους εργαζοµένους επιχειρήσεων που συν-
δέονται µε την πτώχευση της «THOMAS COOK».

Το Κίνηµα Αλλαγής καταθέτει τροπολογία για τους εργαζόµε-
νους στο αναπτυξιακό νοµοσχέδιο η οποία δυστυχώς δεν συζη-
τείται καν. Σήµερα ενάµιση µήνα σχεδόν µετά η τροπολογία αυτή
έρχεται όχι στο σύνολό της αφού δεν προβλέπει συνολική επέ-
κταση του επιδόµατος ανεργίας για τους εποχικά εργαζόµενους
στον τουρισµό. 

Και όπως είπαν και οι φορείς στην ακρόαση, τόσο οι εργαζό-
µενοι στον επισιτισµό-τουρισµό όσο και ο ΣΕΤΕ τα µέτρα αυτά
δεν επαρκούν και θα πρέπει να επεκταθούν και σε ενοικιαζόµενα
διαµερίσµατα αλλά και σε συνεργαζόµενα ξενοδοχεία που επλή-
γησαν από την πτώχευση της εταιρείας. 

Καµµία αναφορά σε έκπτωση φόρου των επισφαλών απαιτή-
σεων. Καµµία αναφορά σε πάγωµα εισφορών ή οφειλών σε
ασφαλιστικά ταµεία και καµµία αναφορά -και το λέω γιατί το
έθεσε αυτό επιτακτικά ο ΣΕΤΕ- στη δυνατότητα χορήγησης χα-
µηλότοκων δανείων µε ευνοϊκούς όρους στις επιχειρήσεις που
έχουν πληγεί από την πτώχευση της «THOMAS COOK».

Πάµε τώρα στο ΚΕΘΕΑ. Νοµίζω ότι είναι αντιληπτό ότι η Κυ-
βέρνηση πήρε µια πολιτική απόφαση, είναι δικαίωµά της, έχει την
πλειοψηφία, για την αλλαγή του µοντέλου και του τρόπου διοί-
κησης. Βεβαίως αυτό το έκανε σε διαφορετικές φάσεις. Σε
πρώτη φάση µε µία πράξη νοµοθετικού περιεχόµενου και σε δεύ-
τερη φάση µε διατάξεις που συζητάµε σε αυτό το νοµοσχέδιο,
ρυθµίζει περαιτέρω τη διοικητική λειτουργία του ΚΕΘΕΑ.

Δηµιουργεί, λοιπόν, ένα διττό σχήµα διοίκησης στην οποία ορί-
ζει από τη µία πρόεδρο, αντιπρόεδρο, διοικητικό συµβούλιο µε
σαφείς διοικητικές, λογιστικές και ελεγκτικές αρµοδιότητες
χωρίς καµµία συµµετοχή στην επιστηµονική λειτουργία του ορ-
γανισµού την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ, που στην αιτιολογική
έκθεση λέτε ότι θέλετε να µοιάζει το ΚΕΘΕΑ µε τον τρόπο λει-
τουργίας άλλων θεραπευτικών οργανισµών, όπως είναι ο
ΟΚΑΝΑ. Η λειτουργία που προτείνετε απέχει από τη λειτουργία
του ΟΚΑΝΑ και νοµίζω ότι είναι και προβληµατικό η διοίκηση να
µην έχει και λόγο για την επιστηµονική λειτουργία του οργανι-
σµού.

Βεβαίως όλοι συµφωνούµε ότι το ΚΕΘΕΑ είχε διαχειριστικά
προβλήµατα, αλλά αυτό νοµίζω ότι καλό θα είναι να µην το γενι-
κεύσουµε, γιατί µε αυτόν τον τρόπο και σπιλώνουµε και αµαυ-
ρώνουµε τη λειτουργία ενός θεραπευτικού οργανισµού µε
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τεράστια κοινωνική προσφορά και προσφορά, που, πραγµατικά,
απαριθµά το να σωθούν πολλές ανθρώπινες ζωές.

Θα ήθελα εδώ να πω τη διαφωνία µου στον ατυχή συνειρµό
που δηµιουργείται, αφ’ ενός µε την πολιτική διαφωνία µε τις απο-
φάσεις ενός πρώην Υπουργού της προηγούµενης κυβέρνησης ο
οποίος είχε την ευθύνη του τοµέα της δικαιοσύνης και αφ’ ετέ-
ρου µε τα ατυχή περιστατικά τα οποία συνέβησαν στα προγράµ-
µατα του ΚΕΘΕΑ στις φυλακές, που, όπως ξέρετε, είναι ένας
πολύ δύσκολος χώρος. Όλοι όσοι έχουν ασχοληθεί µε το θέµα
των εξαρτήσεων ειδικά στον χώρο των φυλακών, γνωρίζουν ότι
εκεί είναι πολύ πιο δύσκολη και η απεξάρτηση και η θεραπεία και
η υποκατάσταση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πότε ήταν αυτά τα περιστατικά; Επί
ποίου Υπουργού; Επειδή ήταν τρεις.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Με τον κ. Παρασκευόπουλο εννοώ, δη-
µιουργήθηκε ο συνειρµός ότι επειδή προέκρινε ένα ευνοϊκό πλαί-
σιο ρυθµίσεων όσον αφορά τις αποφυλακίσεις και έχει θητεύσει
Πρόεδρος του ΚΕΘΕΑ όπου συνέβαινε κάποιοι έµποροι να βα-
φτίζονταν χρήστες, έγινε αυτός ο ατυχής συνειρµός που αδικεί
πιστεύω το συγκεκριµένο πρόσωπο και την θητεία του στο
ΚΕΘΕΑ. 

Το ζήτηµα, όµως, νοµίζω είναι ότι δεν υπάρχει καθαρή πολιτική
για τον χώρο των εξαρτήσεων, κύριε Υπουργέ, και θα θέσω ένα
απλό παράδειγµα: Χώροι εποπτευόµενης χρήσης. Έχουν ψηφι-
στεί από ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία, Κίνηµα Αλλαγής επί θητείας
της προηγούµενης κυβέρνησης. Αποµένει τώρα να υλοποιηθούν.
Εδώ και έναν χρόνο υπάρχει συζήτηση γύρω από αυτό το θέµα,
αλλά δεν υπάρχει καµµία απόφαση και κανείς δεν µπορεί να κα-
ταλάβει για ποιον λόγο δεν το εφαρµόζετε. 

Γιατί δεν θεσµοθετείτε την τακτική χρηµατοδότηση των θερα-
πευτικών οργανισµών κατά των εξαρτήσεων µε χρήµατα τα
οποία κατάσχονται από τις εγκληµατικές ενέργειες, θα είναι,
πραγµατικά, µία ανάσα οικονοµική για αυτούς τους οργανι-
σµούς. 

Εµείς προτείναµε να υπάρχει ένα µεταβατικό σχήµα διοίκησης
στο ΚΕΘΕΑ, που θα υπάρχει συµµετοχή και των εργαζόµενων
και των θεραπευοµένων και να γίνει εξαντλητικός διάλογος για
να καταλήξουµε στη καλύτερη δυνατή λύση πάντα µε χρηστή δι-
οίκηση και µε όρους διαφάνειας, για να µην υπάρχουν και σκιές
για συγκάλυψη οικονοµικών ατασθαλιών.

Όσον αφορά τις τροποποιήσεις του ν.4605/2019, που αφορά
τη δυνατότητα αδύναµων οφειλετών να υπαχθούν σε καθεστώς
προστασίας επί της αρχής, εµείς είµαστε θετικοί σε όποιες δια-
τάξεις διευκολύνουν αδύναµους δανειολήπτες. 

Λύνουν, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι διατά-
ξεις το πρόβληµα; Η πλατφόρµα που συνδέεται µε τον νόµο που
ψήφισε η προηγούµενη κυβέρνηση και ο οποίος νόµος διαφηµί-
στηκε ως διάδοχο σχήµα του ν.3689, δεν κάλυψε σε καµµία των
περιπτώσεων το κενό το οποίο άφησε η απάλειψη της προστα-
σίας πρώτης κατοικίας.

Είναι ένα πρόγραµµα διαθέσιµο για µια συγκεκριµένη χρονική
περίοδο για τη ρύθµιση ορισµένων οφειλών µε πρόσκαιρη ισχύ
χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν τις συνολικές οφειλές των δανειολη-
πτών, µεταφέροντας απλά το σύνολο των υποχρεώσεων στο
απώτερο µέλλον και, βεβαίως, µε ένα πλήθος προϋποθέσεων
που στην πράξη καθιστούσε απαγορευτική την υπαγωγή στον
ν.4605 της προηγούµενης κυβέρνησης οφειλετών οι οποίοι δεν
µπορούσαν να εξυπηρετήσουν τις υποχρεώσεις τους. Άρα,
αυτός ο νόµος στην πράξη απέτυχε. Βεβαίως ο Υπουργός Ανά-
πτυξης στις 31 Αυγούστου διαφήµιζε τις αλλαγές στην πλατ-
φόρµα, λέγοντας ότι διευκολύνεται η διαδικασία ρύθµισης
οφειλών και η προστασία της πρώτης κατοικίας.

Στις 4 Νοεµβρίου η Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού
Χρέους αποκαλύπτει την πραγµατικότητα. Σαράντα τέσσερις χι-
λιάδες πεντακόσια φυσικά πρόσωπα εισέρχονται στην πλατ-
φόρµα και συµφωνούν στην άρση φορολογικού απορρήτου και
είκοσι εννέα χιλιάδες εννιακόσιοι ξεκινούν τις διαδικασίες αίτη-
σης για να υπαχθούν στο νόµο του ΣΥΡΙΖΑ της δήθεν προστα-
σίας της πρώτης κατοικίας. Διαβιβάστηκαν διακόσιες εξήντα
επτά αιτήσεις, το 0,009% όσων συµπλήρωσαν την αίτηση στις
τράπεζες, δόθηκαν πενήντα έξη προτάσεις και τελικά, αγαπητοί

συνάδελφοι, σήµερα έχουν συµφωνηθεί δέκα όλες και όλες ρυθ-
µίσεις το 0,33‰ όσων µπήκαν σε αυτή την πλατφόρµα. Βεβαίως,
την ίδια ηµέρα η Κυβέρνηση φέρνοντας διατάξεις που συζητάµε,
αναγγέλλει ποµπωδώς ότι βελτιώνεται, τροποποιείται και ότι θα
υπάρξει λύση σε αυτό το µεγάλο ζήτηµα.

Ισχύει αυτό; Φοβάµαι πως όχι, όπως δεν ισχύουν και διαβεβαι-
ώσεις για την άρση των τραπεζικών χρεώσεων που δόθηκαν από
αυτό εδώ το Βήµα από τα πιο υψηλόβαθµα κυβερνητικά στελέχη. 

Το ξέρετε καλά και εσείς, κύριε Τσαβδαρίδη και κύριε Παπα-
δόπουλε, και οι υπόλοιποι εισηγητές. Ρωτήστε τους φίλους σας
στις εκλογικές περιφέρειες, αν αυτές οι τραπεζικές χρεώσεις
από την 1η Νοεµβρίου και µετά έχουν ανακληθεί ή ισχύουν. 

Όπως δεν ισχύουν οι διαβεβαιώσεις για ενιαίους κανόνες αν-
τιµετώπισης των δανειοληπτών τραπεζών που είναι υπό εκκαθά-
ριση, που δόθηκαν από τον αρµόδιο Υφυπουργό, τον κύριο
Ζαββό, τη Δευτέρα, την ίδια µέρα που ο Πρόεδρος του Επιµελη-
τηρίου Δωδεκανήσου απηύθυνε πρόσκληση στον Πρωθυπουργό
ζητώντας να υπάρχουν αυτοί οι ενιαίου κανόνες. Όπως δεν
ισχύουν οι καθησυχαστικές δηλώσεις για την αντιµετώπιση του
ζητήµατος των δανείων σε πυρόπληκτες περιοχές όπου ξαφνικά
επαγγελµατίες κινδυνεύουν να µετατραπούν σε µεγαλοοφειλέ-
τες του δηµοσίου.

Καµµία αναφορά στη συζήτηση για την προστασία πρώτης κα-
τοικίας, καµµία αναφορά και συζήτηση για τα δάνεια τα οποία
µαζικά πωλούνται σε fund και ζητούνται σε πολύ µεγαλύτερο πο-
σοστό από αυτό το οποίο έχουν το οποίο έχουν αποκτηθεί. Δεν
µιλάει κανείς για αυτά;

Όµως, για όλα αυτά µιλάει το Κίνηµα Αλλαγής. Κατέθεσε τρο-
πολογία µε το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας την Πρό-
εδρο Φώφη Γεννηµατά να υπογράφουν αυτή την πρωτοβουλία.
Περιλαµβάνει δύο σκέλη. Στο πρώτο σκέλος επαναφέρεται η
προστασία της πρώτης κατοικίας ακριβώς στο πνεύµα του
ν.3689/2010 για τους πραγµατικά αδύναµους δανειολήπτες και
µε πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις και βεβαίως την αξιοποί-
ηση συνεισφοράς του δηµοσίου για τη βελτίωση της ικανότητας
αποπληρωµής του οφειλέτη, γιατί θέλω να πω ότι σύµφωνα µε
το προσχέδιο του προϋπολογισµού 2020, µόλις δύο εκατοµµύρια
ευρώ από τα 150 εκατοµµύρια που είχαν προϋπολογιστεί για
αυτή τη δράση, αξιοποιήθηκαν σε αυτή την κατεύθυνση.

Στο δεύτερο σκέλος, δίνεται η δυνατότητα στον δανειολήπτη
να αγοράσει το δάνειό του πριν αυτό µεταβιβαστεί µε µια εται-
ρεία απόκτησης απαιτήσεων από δάνεια και πιστώσεις, τα περι-
βόητα funds, πάλι υπό συγκεκριµένους όρους και προϋποθέσεις,
µε όρους που είναι συµφέροντες τόσο για τον δανειολήπτη όσο
και για το πιστωτικό ίδρυµα µε το οποίο είχε αποκτήσει µία σχέση
εµπιστοσύνης και είναι τελείως διαφορετική σχέση από αυτή τη
οποία θα έχει µε το fund. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ την ανοχή σας.
Είναι τροπολογία η οποία αποτελεί ένα πραγµατικό δίκτυ προ-

στασίας για τους αδύναµους δανειολήπτες αλλά και όλους τους
συµπολίτες µας οι οποίοι αντιµετωπίζουν αυτή τη στιγµή το
φάσµα των µαζικών και χωρίς όριο πλειστηριασµών οι οποίοι επι-
σπεύδονται. Θα είναι πολύ ενδιαφέρον να δούµε τη στάση των
κοµµάτων σε αυτή εδώ την Αίθουσα. Ήδη άκουσα τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ να διάκειται θετικά προς αυτή την κατεύθυνση. Πε-
ριµένω και από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και
από τους εισηγητές των υπόλοιπων κοµµάτων να τοποθετηθούν
επί µιας συγκεκριµένης πρωτοβουλίας η οποία νοµίζουµε ότι
δίνει λύση σε ένα ουσιαστικό και σηµαντικό πρόβληµα που απα-
σχολεί τους πολίτες.

Για τα υπόλοιπα θα µιλήσω στη δευτερολογία µου, που αφο-
ρούν και τον λογαριασµό αποθεµατικού και τους δασικούς χάρ-
τες και βεβαίως την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας που
προξενεί ενδιαφέρον, κύριε Υπουργέ, γιατί ενώ ως αντιπολίτευση
η ίδια τροπολογία που έφερε η προηγούµενη κυβέρνηση την κα-
ταψηφίσατε λέγοντας ότι είναι εις βάρος του ΕΟΠΠΥ, των ασφα-
λισµένων και του Έλληνα φορολογούµενου και ξαφνικά αλλάζετε
θέση και την φέρνετε και την επεκτείνετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα νοµοσχέδιο που δεν έχει
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αρχή το Κίνηµα Αλλαγής δεν µπορεί να υπερψηφίσει ακόµα και
αν συµφωνεί µε αρκετές από τις διατάξεις που περιλαµβάνει,
γιατί υπάρχει η αντίφαση µεταξύ των πρακτικών καλής νοµοθέ-
τησης από τη µία και της συρραφής διατάξεων που απαρτίζουν
δυστυχώς και αυτό το νοµοσχέδιο.

Οι βαθιές τοµές δεν θα έρθουν σίγουρα µε επικοινωνιακό θό-
ρυβο. Θα έρθουν µε σοβαρότητα και συνεργασία, µε ψύχραιµες
πολιτικές φωνές που θα στοχεύουν στην επίλυση των προβλη-
µάτων και µόνο. Θα έρθουν, κυρίως, µε την κατάλληλη προετοι-
µασία και τον κατάλληλο σχεδιασµό.

Δυστυχώς ήδη η νοµοθετική λειτουργία και νοµοθετική πρα-
κτική της Κυβέρνησης παρουσιάζει τα πρώτα σηµάδια κόπωσης
και σύγχυσης. Και τα σηµάδια αυτά φοβάµαι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι θα γίνουν η νέα µας κανονικότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα διπλω-
µατικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής των Ελλήνων, η Πρόεδρος κ. Μάρτα Γκράντε και η διακοµ-
µατική αντιπροσωπία της Επιτροπής Εξωτερικών και Κοινοτικών
Υποθέσεων της Βουλής των αντιπροσώπων της Ιταλίας συνοδεία
στελεχών της Ιταλικής Πρεσβείας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Βουλευτής  κ. Κυριακή Μάλαµα ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η .Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Παπανδρέου ζητεί άδεια ολιγοήµε-

ρης απουσίας.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής  κ. Χρήστος Κέλλας ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής  κ. Δηµήτριος Χαρίτος ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι έχουν εγγραφεί σαράντα τρεις συνάδελφοι. Μυρίζοµαι στην
ατµόσφαιρα ότι θα υπάρχει ονοµαστική ψηφοφορία. Δεν υπάρχει
επίσηµη ενηµέρωση. Άρα, παράκληση, αυτοπειθαρχία στους
χρόνους για να µη µας πιάσουν τα άγρια µεσάνυκτα.

Προχωρούµε και τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κο-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο περικλείει πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου µε διάφορες και ποικίλες ρυθµίσεις, νο-
µοθετικές ρυθµίσεις, που αφορούν διευθετήσεις, παρατάσεις,
εφαρµογής διαφόρων ζητηµάτων στα πλαίσια όµως άσκησης
µιας πολιτικής σε συνέχιση των προηγούµενων πολιτικών των
προηγούµενων κυβερνήσεων και στα πλαίσια φυσικά των δε-
σµεύσεων και των στρατηγικών επιλογών Ευρωπαϊκής Ένωσης-
κεφαλαίου που όλα τα αστικά κόµµατα συµφωνούν ανεξάρτητα
από τις επιµέρους διαφορές.

Σε αυτή την κατεύθυνση υπηρετούν το ζήτηµα του ΚΕΘΕΑ,

που κατά τη γνώµη µας είναι µια απαράδεκτη και προκλητική διά-
ταξη και ενέργεια µέσω της ΠΝΠ µέσω της οποίας προωθείται η
κατάργηση του αυτοδιοίκητου και η αλλαγή του χαρακτήρα του
ΚΕΘΕΑ µε πρόσχηµα, όπως αναφέρεται εξάλλου στο νοµοσχέ-
διο, την αποκατάσταση της χρηστής διοίκησης και δηµοσιονοµι-
κής διαχείρισης. 

Έτσι, προβλέπεται ο διορισµός του επταµελούς διοικητικού
συµβουλίου από τον Υπουργό Υγείας, ενώ µέχρι σήµερα το ΔΣ
του ΚΕΘΕΑ εκλέγονταν µε συλλογικές διαδικασίες από τους ερ-
γαζόµενους, τους θεραπευόµενους και τις οικογένειές τους, µε
εθελοντική και χωρίς αµοιβή συµµετοχή των µελών του διοικητι-
κού συµβουλίου, παράλληλα ο Υπουργός θα κάνει κουµάντο για
κάθε θέµα σχετικό µε τις αρµοδιότητες της γενικής συνέλευσης
του ΚΕΘΕΑ, του τρόπου άσκησής του, την σύγκλιση και τον
τρόπο λήψης αποφάσεως σε θέµατα αρµοδιότητος της γενικής
συνέλευσης. 

Μάλιστα ο Υπουργός –το ζήσαµε αυτό στη διαδικασία συζή-
τησης του νοµοσχεδίου στις επιτροπές- προκειµένου να υποστη-
ρίξει την επιλογή αυτή, αν θέλετε, να πείσει επιδόθηκε –και
µάλιστα ακούσαµε και τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας-,
καθώς και η Κυβέρνηση, σε µια επίθεση και προσπάθεια συκο-
φάντησης, υπονόµευσης µε όχηµα της σκανδαλολογία για το ση-
µαντικό έργο του ΚΕΘΕΑ.

Θεωρούµε πως η κατάργηση του αυτοδιοίκητου έχει µια πο-
λυεπίπεδη πολιτική και ιδεολογική στόχευση, αφού έχει να κάνει
µε όλη τη θεραπευτική φιλοσοφία του οργανισµού, που πατά στη
συλλογική δράση και συλλογική ανάληψη ευθύνης, ζητήµατα
που αποτελούν βασικό εργαλείο της λειτουργίας των θεραπευ-
τικών κοινοτήτων από την ίδρυσή τους. Μιλάµε για έναν Οργανι-
σµό, το ΚΕΘΕΑ, µε ένα δίκτυο υπηρεσιών απεξάρτησης και
κοινωνικής επανένταξης στη χώρα εδώ και τέσσερις δεκαετίες,
µε δωρεάν προγράµµατα και αποδεδειγµένη αποτελεσµατικό-
τητα, αφού βγαίνουν «καθαροί» από το δρόµο των ναρκωτικών,
χωρίς δηλαδή να κάνουν χρήση οποιασδήποτε ναρκωτικής ου-
σίας, εκατοντάδες άνθρωποι κάθε χρόνο αλλά και χιλιάδες έως
σήµερα. Δηλαδή, εντάσσονται λειτουργικά στην κοινωνική ζωή
και δράση, παρά τις τεράστιες δυσκολίες όπως:

Πρώτον, το πετσόκοµµα του κρατικού προϋπολογισµού από
όλες τις έως τώρα κυβερνήσεις. Ενδεικτικά την τελευταία δεκαε-
τία µειώθηκε η χρηµατοδότηση κατά 25% και 7% την τελευταία
χρόνια.

Δεύτερον, την άρνηση των κυβερνήσεων για νέες προσλήψεις
µόνιµου προσωπικού. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα την τελευταία
δεκαετία το προσωπικό να έχει µειωθεί κατά 20% -είχαν να γίνουν
προσλήψεις από το 2009 και έγιναν το 2017 τριάντα πέντε-, ενώ
έχουν γίνει καθεστώς οι εργαζόµενοι µε µερική απασχόληση,
που από το 2009 αντιπροσωπεύουν σταθερά κάθε έτος περίπου
το 11% του συνόλου των εργαζοµένων στο ΚΕΘΕΑ, γεγονός που
δηµιουργεί -και γίνεται κατανοητό στον καθένα- τεράστια προ-
βλήµατα στις υπηρεσίες που παρέχουν οι εργαζόµενοι στο
ΚΕΘΕΑ.

Τρίτον, τα εµπόδια που ορθώνονται από τις κυβερνήσεις απέ-
ναντι στην ανάγκη να αναπτυχθούν και να στελεχωθούν νέες µο-
νάδες του ΚΕΘΕΑ στη χώρα, παρά τα επιτακτικά αιτήµατα των
τοπικών κοινωνιών, φορέων κ.λπ., αφού τα οξυµένα κοινωνικοοι-
κονοµικά προβλήµατα δίνουν πλέον επιδηµικές διαστάσεις στη
χρήση των ναρκωτικών. Κι αυτή η πολιτική στη χώρα µας υπηρε-
τήθηκε διαχρονικά, διαδοχικά και σταδιακά από όλες τις κυβερ-
νήσεις, προκειµένου να εναρµονιστεί και η χώρα µας µε τη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα ναρκωτικά, αφού
όλα τα άλλα κόµµατα, όλα τα αστικά κόµµατα συµφωνούν στο
µοντέλο ιατρικοποίησης της εξάρτησης, συµβάλλοντας µε τις
πολιτικές, µε τις θέσεις τους στο άνοιγµα του δρόµου για τη νο-
µιµοποίηση των ναρκωτικών.

Συνεπώς, η ωµή παρέµβαση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν είναι διόλου τυχαία ούτε η στιγµή που επιλέγει να
γίνει, αλλά πρόκειται ακριβώς για την πιστή εφαρµογή της πολι-
τικής αυτής, της στρατηγικής επιλογής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τα ναρκωτικά, που στοχεύει στην υποβάθµιση των στεγνών
θεραπευτικών προγραµµάτων, στρώνοντας τον δρόµο για τον
απόλυτο συµβιβασµό µε το κοινωνικό φαινόµενο της τοξικοεξάρ-
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τησης, της προώθησης, νοµιµοποίησης της πώλησης, της χρή-
σης και της καλλιέργειας κάνναβης. Η ενέργεια αυτή της Κυβέρ-
νησης έρχεται να προστεθεί στον στρατηγικό σχεδιασµό της
προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, που θέτοντας ως προτεραι-
ότητα την προώθηση συνεργασιών όλων των εµπλεκοµένων φο-
ρέων, ουσιαστικά δροµολόγησε το ΚΕΘΕΑ από αυτόνοµος
οργανισµός να µετατραπεί σε υποστηρικτική δοµή των προγραµ-
µάτων αποκατάστασης. Έτσι, η φιλοσοφία, ο χαρακτήρας του
ΚΕΘΕΑ µπορεί να µην αµφισβητήθηκε ευθέως, όµως τον αµφι-
σβητούσαν στην πράξη µε την πολιτική τους όλες οι κυβερνή-
σεις, χρόνια τώρα. Υπήρχε το ΚΕΘΕΑ, φτιάχτηκε ο ΟΚΑΝΑ, πριν
λίγο φτιάχτηκαν οι χώροι ελεγχόµενης χρήσης.

Συνεπώς, δεν φτάσαµε ξαφνικά σε αυτή τη συγκεκριµένη
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Και αυτό γίνεται στη βάση της
σύγκρουσης δύο βασικών στρατηγικών για την αντιµετώπιση της
τοξικοεξάρτησης. Το ΚΕΘΕΑ υπηρετεί µία συγκεκριµένη αντί-
ληψη ενάντια στην τοξικοεξάρτηση, για αυτό και θέλουν να το
ξηλώσουν τελείως, πριονίζοντας τα θεµέλια της απεξάρτησης µε
θύµατα χιλιάδες χρήστες, κάτι που τους στερεί το δικαίωµα να
αλλάξουν τη ζωή τους. Όµως και εκατοντάδες εργαζόµενοι βιώ-
νουν την αβεβαιότητα.

Μπορεί, λοιπόν, το πολυπαραγοντικό φαινόµενο των ναρκωτι-
κών ως κοινωνικό φαινόµενο να έχει τη βάση του -και την έχει-
στην καπιταλιστική κοινωνία, αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι ο τοξι-
κοµανής δεν µπορεί σήµερα να αλλάξει τη ζωή του. Πάνω σε
αυτή τη βάση, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θεωρεί πως το
βάρος της διεκδίκησης από το εργατικό λαϊκό κίνηµα πρέπει να
ριχτεί ακριβώς στην πολιτική µείωσης της ζήτησης, δηλαδή στην
πρωτογενή πρόληψη, στη δηµιουργία πανελλαδικού δηµόσιου
φορέα µε αποκλειστικά δηµόσια παροχή υπηρεσιών πρόληψης,
απεξάρτησης, κοινωνικής επανένταξης, ενταγµένο στο πλαίσιο
του Υπουργείου Υγείας, µε πλήρη όµως χρηµατοδότηση από το
κράτος και εξασφάλιση επαρκούς επιστηµονικού δυναµικού,
προσωπικού κ.λπ..

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα, λοιπόν, καταψηφίζει -καταθέσαµε
εξάλλου την άποψή µας και στις επιτροπές- τη συγκεκριµένη διά-
ταξη, την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, το συγκεκριµένο
άρθρο για το ΚΕΘΕΑ και καλούµε, όπως κάναµε και στην επι-
τροπή, την Κυβέρνηση να την αποσύρει. Στηρίζουµε την ουσια-
στική λειτουργία του ΚΕΘΕΑ, τον αγώνα των εργαζοµένων
ενάντια στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και διεκδικούµε
την ενίσχυση της δράσης του µε νέες µονάδες, µε µόνιµο και
επαρκές προσωπικό, µε πλήρη χρηµατοδότηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό, ώστε να αναπτυχθούν προγράµµατα και µονά-
δες του ΚΕΘΕΑ και όχι να έχουν ηµεροµηνία λήξης, όπως λήγουν
τα ευρωπαϊκά προγράµµατα.

Ακριβώς τον ίδιο στόχο και στα πλαίσια της ίδιας πολιτικής ξε-
διπλώνεται, αν θέλετε, και το ζήτηµα της ακύρωσης της δηµο-
πρασίας της ηλεκτρικής ενέργειας. Εµείς ρωτάµε, ρητορικά
βέβαια: Σε ποιο πλαίσιο γίνεται και αυτή η κίνηση από την πα-
ρούσα Κυβέρνηση -αντίστοιχα και από άλλες στο παρελθόν-
µέσα στο οποίο προγραµµατίζονται οι κινήσεις και της Κυβέρνη-
σης; Ποιο είναι το πλαίσιο; Αφορά την πολιτική της απελευθέρω-
σης και της ενέργειας στο πλαίσιο των ανταγωνισµών µεταξύ των
επιχειρηµατικών οµίλων στην ενέργεια, που προωθείται χωρίς
ουσιαστικές αλλαγές από όλες τις κυβερνήσεις, αξιοποιώντας,
φυσικά, και τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας ως εργαλείο. Πού
οδήγησε αυτή η πολιτική και πού θα οδηγήσει; Οδήγησε, λοιπόν,
παρά τις όποιες κορώνες που ακούγαµε και ακούµε για βελτίωση
µέσα από τον ανταγωνισµό, σε δραµατικές αντιλαϊκές επιπτώ-
σεις. Μοναδικοί κερδισµένοι είναι µία φούσκα µεγάλων οµίλων
που επενδύουν στην ηλεκτρική ενέργεια, αποκοµίζοντας τερά-
στια κέρδη από τους υπέρογκους λογαριασµούς που καταβάλ-
λουν τα λαϊκά στρώµατα.

Από την άλλη έχουµε το χτύπηµα των εργασιακών δικαιωµά-
των των εργαζοµένων στον κλάδο. Το αποτέλεσµα; Για τα εργα-
τικά λαϊκά στρώµατα ένα βασικό αγαθό, όπως το ηλεκτρικό
ρεύµα, τείνει να γίνει είδος πολυτελείας, ενώ είναι χαρακτηρι-
στικό ότι και µε την πολιτική της προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που αυστηροποίησε τα κριτήρια, περίπου εκατόν είκοσι
χιλιάδες νοικοκυριά έµειναν εκτός ακόµη και αυτού του κοινωνι-

κού τιµολογίου, το οποίο, µάλιστα, η τελευταία έκθεση της Κο-
µισιόν για την Ελλάδα το χαρακτηρίζει ως στρέβλωση της αγο-
ράς. Κι όλα αυτά συµβαίνουν την ίδια ώρα που η ΔΕΗ παράγει
ρεύµα µε χαµηλό κόστος από λιγνίτη και υδροηλεκτρικά, το
οποίο θα µπορούσε να διατίθεται στα λαϊκά στρώµατα σε χαµη-
λές τιµές και παράλληλα, το παραχωρεί σε τιµές ακόµα πιο χα-
µηλές από το κόστος του στους ιδιώτες, οι οποίοι το
επαναπωλούν σε τρίτους ή και στη ΔΕΗ σε πολλαπλάσιες τιµές
από αυτές που το αγόρασαν, φυσικά.

Στόχος, λοιπόν, αυτής της πολιτικής, αυτής της στρατηγικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των κυβερνήσεων είναι η στή-
ριξη της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων στον χώρο
της ενέργειας, µε τους εργαζόµενους όµως του κλάδου και τα
λαϊκά στρώµατα να πληρώνουν συνεχώς -και θα πληρώνουν στο
διηνεκές- τον λογαριασµό.

Σε ό,τι αφορά τους δασικούς συνεταιρισµούς και την παρά-
ταση των προθεσµιών, εδώ διαιωνίζονται οι αρνητικές συνθήκες
εµπορίας και εκµετάλλευσης υλοτοµηµένης ξυλείας, σε συνδυα-
σµό µε τη δυνατότητα συµµετοχής σε αυτούς και εµπόρων ξυ-
λείας, κάτι που ψηφίστηκε µάλιστα στον νέο αναπτυξιακό νόµο,
τον νόµο «Επενδύω».

Όσον αφορά τις υδατοκαλλιέργειες, είχε ξαναψηφιστεί παρά-
ταση το 2006, πάλι µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Τώρα,
βέβαια, δίνεται εκ νέου παράταση στη διαδικασία χωροθέτησης
των υδατοκαλλιεργειών. Στην ουσία, αφορά µεγάλες επιχειρή-
σεις και τη διευθέτηση χωροθέτησης των επενδύσεών τους µε
ένα πλαίσιο που χαρακτηρίζεται από την ασυδοσία, προς όφελος
ακριβώς αυτής της κατεύθυνσης διευκόλυνσης της επιχειρηµα-
τικότητας και των επενδύσεων στις υδατοκαλλιέργειες, µε τους
εργαζόµενους, σηµειωτέον, στον κλάδο να διεκδικούν και να
είναι σε κινητοποιήσεις από τον Σεπτέµβριο και να προσπαθούν
να υπογράψουν συλλογική σύµβαση εργασίας και να αγωνίζον-
ται να διασφαλίσουν τα εργασιακά τους δικαιώµατα.

Τον ίδιο ακριβώς στόχο εξυπηρετούν και οι ρυθµίσεις που από
την πρώτη στιγµή, βέβαια, εξέτασε η Κυβέρνηση δείχνοντας µά-
λιστα και γρήγορα αντανακλαστικά για την απαλλαγή των µεγα-
λοξενοδόχων από το τέλος διαµονής και τις ρυθµίσεις για την
καταβολή του ΦΠΑ λόγω της πτώχευσης της «THOMAS COOK»,
ενώ τα µέτρα για τους εργαζόµενους στον κλάδο σε καµµία πε-
ρίπτωση -τα είπαµε και στην επιτροπή- δεν καλύπτουν τις ανάγ-
κες τους. 

Μάλιστα, προτείναµε και στην επιτροπή και ακόµα µία φορά
από αυτό το Βήµα κανένας εργαζόµενος, είτε αυτός που δού-
λευε σε ξενοδοχειακή µονάδα διαχείρισης της «THOMAS COOK»
είτε σε ξενοδοχειακές µονάδες, καταλύµατα κ.λπ. που είχαν
σχέση µε τον όµιλο αυτό, µε την «THOMAS COOK», να µη µείνει
απλήρωτος και ανασφάλιστος και να δοθεί, βεβαίως, έκτακτο
βοήθηµα 1000 ευρώ σε όσους έµειναν είτε άνεργοι είτε απλήρω-
τοι. 

Ακόµα, προτείναµε όλοι οι εργαζόµενοι να λάβουν το επίδοµα
ανεργίας χωρίς όρους και περιορισµούς, να διασφαλιστούν
άµεσα οι θέσεις εργασίας και τα εργασιακά και ασφαλιστικά δι-
καιώµατα των εργαζοµένων, να παρθούν µέτρα προστασίας
ενάντια σε ενδεχόµενες κατασχέσεις, είτε διακοπές κ.λπ. και
αυτές µπορεί να αφορούν τράπεζες, απλήρωτους λογαριασµούς
δηλαδή, και πάει λέγοντας. 

Παράλληλα, προτείναµε την προστασία των µικρών επαγγελ-
µατιών που κινδυνεύουν µε χρεοκοπία και γίνεται λόγος για τα
µικρά καταλύµατα, τους βιοτέχνες, τους παρασκευαστές και
προµηθευτές των ξενοδοχείων που είχαν συναλλαγές µε την
«THOMAS COOK».

Την ίδια κατεύθυνση υπηρετούν και οι ρυθµίσεις για την πρώτη
κατοικία, ρυθµίσεις, δηλαδή, που εντάσσονται και αυτές στο
πλαίσιο του νόµου Σταθάκη µε τον οποίο ξηλώνεται η όποια προ-
στασία µέχρι το τέλος του χρόνου, ρυθµίσεις οι οποίες αφορούν
το πλαίσιο επιτάχυνσης της διαδικασίας για εξόφληση των «κόκ-
κινων» δανείων, µε τον κίνδυνο, βεβαίως, των πλειστηριασµών να
λειτουργεί εκβιαστικά. Πρόκειται για ρυθµίσεις που δεν ανακου-
φίζουν τις λαϊκές οικογένειες µέσα στο γενικότερο κοινωνικοοι-
κονοµικό πλαίσιο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
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τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
Και βέβαια, όπως και στην επιτροπή, έτσι και από αυτό εδώ το

Βήµα προτείνουµε συγκεκριµένες προτάσεις. Μάλιστα, τις εί-
χαµε καταθέσει και µε τροπολογία η οποία δεν είχε γίνει δεκτή
ούτε καν είχε συζητηθεί από τα άλλα κόµµατα. Πρόκειται για τρο-
πολογία που είχαµε καταθέσει στο παρελθόν και αφορούσε
µέτρα ανακούφισης της λαϊκής οικογένειας από την υπερχρέωση
στην κατεύθυνση µετάθεσης του βάρους της κρίσης στους τρα-
πεζικούς οµίλους, προβλέποντας συγχρόνως τη δραστική µεί-
ωση των χρεών των λαϊκών οικογενειών προς τις τράπεζες.
Ενδεικτικά αναφέρω τη διαγραφή οφειλών, τη  διαγραφή των
ποσών των τόκων που ανακεφαλαιοποιήθηκαν και ανατοκίστη-
καν,  το πάγωµα οφειλών, την αναστολή πληρωµών, καθώς και
τη µείωση οφειλών σε κατηγορίες αυτοαπασχολούµενων άλλων
παραγωγικών τάξεων και την παύση πράξεων αναγκαστικής
εκτέλεσης εκ µέρους των πιστωτικών ιδρυµάτων ενάντια στις λαϊ-
κές οικογένειες.

Έχουµε καταθέσει και τροπολογίες. Μάλιστα, η µία κατατέ-
θηκε στα πλαίσια των επιτροπών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου ένα, δύο λεπτά. Προφανώς στις
δευτερολογίες θα έχουµε τη δυνατότητα να πούµε περισσότερα
για τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σε όλους τους εισηγητές επιτρέψαµε να µιλήσουν δύο,
τρία λεπτά παραπάνω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μόνο δύο λεπτά θέλω, κύριε Πρόεδρε. Εξάλλου δεν θα ανα-
φερθώ σε όλες τις τροπολογίες. Θέλω να αναφερθώ µόνο στην
τροπολογία για την κοστολόγηση στην ουσία αναδροµικά των
φαρµάκων, για τη διαµόρφωση της τιµής των φαρµάκων. 

Κατά τη γνώµη µας, λοιπόν, από αυτή τη ρύθµιση, όπως και
από όλες τις προηγούµενες εξάλλου ρυθµίσεις που έχουν γίνει
στο παρελθόν, οι ασθενείς δεν έχουν να ωφεληθούν τίποτα. Πρό-
κειται για ρυθµίσεις στη βάση του φαρµάκου-εµπορεύµατος στα
πλαίσια του ανταγωνισµού και των κανόνων που ευνοούν περισ-
σότερο ή λιγότερο µε τις όποιες ρυθµίσεις γίνονται από τις εκά-
στοτε κυβερνήσεις, είτε προηγούµενα είτε από την παρούσα, τα
διάφορα τµήµατα του κεφαλαίου που δραστηριοποιούνται στον
χώρο του φαρµάκου. 

Οι ασθενείς, όµως, θα συνεχίσουν να πληρώνουν ακριβά τα
φάρµακα, δηλαδή το φάρµακο-εµπόρευµα, ενώ οι δαπάνες
έχουν εκτοξευθεί στα ύψη. Και γνωρίζετε όλοι πολύ καλά τα στοι-
χεία. Με τα µέτρα του εξορθολογισµού και της µείωσης στην
ουσία της ασφαλιστικής και κρατικής δαπάνης για το φάρµακο,
οι Έλληνες σήµερα πληρώνουν κατά 44% περισσότερο από ό,τι
το 2009, ενώ κράτος και ασφαλιστικά ταµεία κατά 57% λιγότερο,
κάνοντας δηλαδή το φάρµακο φαρµάκι.

Βεβαίως εµείς προτάσσουµε και προβάλλουµε ότι από τη
στιγµή που το φάρµακο είναι κοινωνικό αγαθό, αυτό θα πρέπει
να χορηγείται δωρεάν σε όλο τον λαό µας χωρίς καµµία συµµε-
τοχή στην πληρωµή από τους ασθενείς, ενώ θα πρέπει να καταρ-
γηθούν και οι διάφορες λίστες που στην ουσία οδηγούν στην
πληρωµή κατά 100% της δαπάνης για τα φάρµακα.

Σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, θα
τοποθετηθούµε στη δευτερολογία.

Επί της αρχής καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πρώτη

συζήτηση της επιτροπής αναφέραµε ότι, όπως µας έχει συνηθί-
σει η Κυβέρνηση, το υποβληθέν νοµοσχέδιο είναι αποσπασµα-
τικό, κατακερµατισµένο, χωρίς συνοχή και χωρίς ενιαία δοµή,
ενώ αποτελείται από διάσπαρτες και άσχετες µεταξύ τους δια-
τάξεις που πραγµατεύονται θέµατα τριών διαφορετικών Υπουρ-
γείων. Θυµίζει κατά κάποιον τρόπο τα γνωστά CDOs που
οδήγησαν στη χρηµατοπιστωτική κρίση του 2008, τα οποία ήταν

δάνεια διαφορετικής ποιότητας που πακετάρονταν σε ένα προϊόν
για να έχει παραπλανητικά θετική αξιολόγηση για τους επενδυ-
τές.

Εν προκειµένω, σε όλα τα νοµοσχέδια της Κυβέρνησης, όπως
και στο σηµερινό, πακετάρονται θετικοί νόµοι για την Ελλάδα
µαζί µε τους αρνητικούς, έτσι ώστε να παραπλανούνται οι Βου-
λευτές και οι πολίτες κρίνοντας τα νοµοσχέδια θετικά ή να κατη-
γορεί η Κυβέρνηση τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που το
καταψηφίζουν επικαλούµενη τα θετικά τους άρθρα. Παράδειγµα
εδώ είναι η κατάργηση των ΝΟΜΕ που αφορούν τη ΔΕΗ, κάτι
που είναι αναµφίβολα µία σωστή ενέργεια. Αυτό όµως γίνεται
στο ίδιο νοµοσχέδιο που εµπεριέχει τη λανθασµένη κατάργηση
του αυτοδιοίκητου του ΚΕΘΕΑ µε τη δικαιολογία ενός πορίσµα-
τος που το ίδιο συνέταξε και προσκόµισε µε το δικό του τµήµα
εσωτερικού ελέγχου.

Λογικά, λοιπόν, ένα υπεύθυνα αντιπολιτευόµενο κόµµα, το
οποίο δεν κρίνει µε στενά κοµµατικά κριτήρια, αλλά µε το τι είναι
ωφέλιµο για τη χώρα, ψηφίζει εκείνα τα επιµέρους άρθρα που
είναι θετικά για τους πολίτες και καταψηφίζει αυτά που είναι αρ-
νητικά. 

Επίσης, ως συνήθως, η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους ως προς την ενδεχόµενη δαπάνη είναι αόριστη µε τρεις
µόνο µικρές εξαιρέσεις. Ειλικρινά αδυνατούµε να καταλάβουµε
γιατί το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν εκτιµάει, έστω κατά
προσέγγιση, το κόστος της εφαρµογής των νόµων του εκάστοτε
του νοµοσχεδίου παραθέτοντας τις υποθέσεις εργασίας του,
όπως κάνουµε κάθε φορά εµείς, παρά το ότι έχουµε ελάχιστους
πόρους και συνεργάτες στη διάθεσή µας. Αλήθεια, δεν είναι αυτή
η δουλειά του; Είναι λογικό να παραθέτει µόνο προσχηµατικά τις
εκθέσεις του και συνήθως χωρίς αριθµούς; 

Στο νοµοσχέδιο τώρα αναφέραµε πως διακρίνουµε µία σειρά
παρατάσεων προθεσµιών που δεν µπορούµε να κρίνουµε αρνη-
τικά, αν και σε ορισµένες από αυτές διαβλέπει κανείς φωτογρα-
φικές ρυθµίσεις.

Ειδικά όσον αφορά την πώληση ηλεκτρικής ενέργειας από τη
ΔΕΗ µε δηµοπρασίες ΝΟΜΕ, τονίσαµε πως ασφαλώς συµφω-
νούµε, αφού έχουν κοστίσει στην επιχείρηση τεράστια ποσά φέρ-
νοντάς την στα όρια της χρεοκοπίας και δεν έπρεπε να είχαν
διενεργηθεί πότε.

Θα πρέπει όµως επιπλέον να διερευνηθεί η χρήση των ΝΟΜΕ,
αφού οδηγήθηκαν σε εξαγωγές, ενώ υπήρξε και προσφυγή της
ΔΕΗ, σχετικά µε το ποιοι ευθύνονται και ποιοι ωφελήθηκαν
άδικα. 

Πάντως, ποτέ δεν καταλάβαµε γιατί η Ελλάδα υπέγραψε την
επιβάρυνση της ΔΕΗ µε τη ρήτρα ρύπων, όταν ούτε η Πολωνία
ούτε η Βουλγαρία έχουν υπογράψει κάτι ανάλογο όσον αφορά
την Ευρωπαϊκή Ένωση, ούτε φυσικά η γειτονική Τουρκία. Σε
κάθε περίπτωση, η επιβάρυνση ξεκίνησε το 2013, όπως φαίνεται
στο γράφηµα, το οποίο και καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν γράφηµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γνωρίζουµε δε πως ακόµα και σήµερα η Κυβέρνηση θα µπο-
ρούσε να καταργήσει τη ρήτρα προς όφελος της ΔΕΗ και της
χώρας µας, κάτι που θεωρούµε απαραίτητο ειδικά για ένα χρεο-
κοπηµένο κράτος που είναι υποχρεωµένο επιπλέον να ανταπε-
ξέλθει στα αυξηµένα µεταναστευτικά κύµατα µε τα οποία
δροµολογείται ο εποικισµός της Ελλάδας από την Τουρκία.

Δυστυχώς, ο κ. Χατζηδάκης απέφυγε να απαντήσει στις τέσ-
σερις µικρές ερωτήσεις που του υποβάλαµε, εγκαταλείποντας
την Αίθουσα, ενώ ο Υφυπουργός του απάντησε σε µία από
αυτές, στην πρώτη. Εντούτοις, δεν µας έπεισε. Οπότε θα τις επα-
ναλάβουµε, µήπως αυτή τη φορά πάρουµε κάποια απάντηση από
τον Υπουργό.

Οι ερωτήσεις µας αυτές ήταν οι εξής: Πρώτον, επειδή µας
έκανε εντύπωση το ότι οι επιτηρητές της χώρας µας δέχτηκαν
την κατάργηση των ΝΟΜΕ, που οι ίδιοι µας είχαν επιβάλει,
µήπως δόθηκαν έναντι κάποιων ανταλλαγµάτων; Εν προκειµένω,
ο Υφυπουργός απάντησε λέγοντας πως δεν υπήρξε κάποιο αν-
τάλλαγµα. Δεν µας έπεισε, όµως, επειδή όπως του είπαµε τα
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ΝΟΜΕ δεν τα υιοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ επειδή ήθελε, αλλά λόγω του
ότι του επιβλήθηκαν από τους επιτηρητές της χώρας, εξαιτίας
της άρνησής του να πουλήσει τη «µικρή» ΔΕΗ.

Λογικά, λοιπόν, αποδέχτηκαν την κατάργηση τους, όχι επειδή
τους γοήτευσε η καινούργια Κυβέρνηση, αλλά έναντι ανταλλαγ-
µάτων, τα οποία αποσαφηνίζονται στην εξής δεύτερη ερώτηση:
Μήπως τα ανταλλάγµατα αυτά ήταν το ξεπούληµα του υπολοί-
που του ΑΔΜΗΕ και του ΔΕΔΔΗΕ, των µονοπωλιακών δηλαδή δι-
κτύων της ΔΕΗ, που αποτελούν το πολυτιµότερο περιουσιακό
της στοιχείο; 

Τρίτον, θα γίνει εξεταστική επιτροπή για την κατάρρευση της
ΔΕΗ, όπως έχετε προαναγγείλει ο ίδιος, κύριε Χατζηδάκη; 

Τέταρτον, γιατί η Ελλάδα υπέγραψε τη συµφωνία πληρωµής
εκποµπών ρύπων από τη ΔΕΗ το 2013, η οποία µας έχει κοστίσει
1,38 δισεκατοµµύρια ευρώ έως το 2018, όταν δεν την έχει υπο-
γράψει, για παράδειγµα, ούτε η Πολωνία ούτε η Βουλγαρία; Γιατί
καταργούµε τον λιγνίτη το 2028, όταν η Γερµανία το 2038 και η
Ευρωπαϊκή Ένωση υποχρεώνει τα κράτη-µέλη της µετά το 2050;

Στο άρθρο 2, παράγραφος 2, που αφορά την παράταση συµ-
πλήρωσης έργων για µονάδες ΑΠΕ που δεν ηλεκτρίστηκαν, ανα-
φέραµε πως θα πρέπει να προσκοµιστεί ποιες αφορά και µε τι
κόστος κιλοβατώρας, σηµειώνοντας πως γενικά οι παλαιότερες
τεχνολογίες ΑΠΕ είναι πιο ακριβές. Πιστεύουµε, µετά από µία
µικρή έρευνα που διενεργήσαµε, πως ίσως αφορά µονάδες ΑΠΕ
της ΔΕΗ που για κάποιους περίεργους λόγους δεν είχαν υλοποι-
ηθεί. Είναι ένα ακόµη µέτρο που θα πρέπει να διερευνηθεί στην
εξεταστική επιτροπή της ΔΕΗ. Σε περίπτωση που αφορά έργα
ιδιωτών, θα πρέπει να εξεταστούν πρώτα οι λόγοι που δεν συµ-
πληρώθηκαν και µετά κατά πόσον είναι υπαρκτοί. 

Περαιτέρω, για τα άρθρα που αφορούν την «THOMAS COOK»,
πιστεύουµε πως χρειάζεται µία αξιόπιστη ανάλυση της υφιστά-
µενης κατάστασης και µία καταγραφή των ζηµιών διαπεριφερει-
ακά, κατά περίπτωση της εκάστοτε ξενοδοχειακής µονάδας, έτσι
ώστε να αποφευχθούν φαινόµενα τεχνητής διόγκωσης των απαι-
τήσεων.

Σε κάθε περίπτωση, στηρίζουµε την πρόταση του ΣΕΤΕ για
απαλλαγή της υποχρέωσης καταβολής ΦΠΑ για τα ανείσπρακτα
τιµολόγια της «THOMAS COOK», τονίζοντας πως στις περισσό-
τερες χώρες της Ευρώπης δεν εισπράττεται ποτέ ο ΦΠΑ από
ανείσπρακτα τιµολόγια και επίσης, για τη µη υποχρέωση κατα-
βολής φόρου εισοδήµατος για τις ανείσπρακτες απαιτήσεις,
όπως συµβαίνει σε όλες τις χώρες γενικότερα, καθώς και για την
επιτάχυνση της διαδικασίας αύξησης των εγγυήσεων του ΤΕΠΙΧ
προς τις τράπεζες για χαµηλότοκα δάνεια προς τις επιχειρήσεις
που έχουν πληγεί από την «THOMAS COOK». Τα µέτρα αυτά θα
ήταν πολύ πιο αποτελεσµατικά από εκείνα που προτείνει η Κυ-
βέρνηση.

Καταθέτω την πρόταση του ΣΕΤΕ για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάντως, έχουµε ήδη τοποθετηθεί στα αδιέξοδα του ελληνικού
τουριστικού µοντέλου, µε την πτώση των κατά κεφαλήν δαπανών
και µε τη µεγάλη εξάρτησή του από φθηνά πακέτα, ενώ το µεγα-
λύτερο µέρος των προµηθειών του προέρχεται από το εξωτε-
ρικό, σχεδόν το 85%, έναντι 25% της Ιταλίας, µε αποτέλεσµα να
διαφεύγει εκτός της χώρας µεγάλο µέρος του εισερχόµενου του-
ριστικού συναλλάγµατος. Δεν µπορεί µία οικονοµία και µία κοι-
νωνία να είναι δέσµιες ενός µόνο τοµέα.

Στο άρθρο 3 τώρα, που αφορά προσλήψεις νοσοκοµειακού
προσωπικού κλπ. σε hotspot, θεωρούµε απαράδεκτη τη µη κο-
στολόγησή του, τουλάχιστον, από το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους. Δεν εκτιµώνται ο αριθµός των απασχολουµένων, το µέσο
κόστος µισθοδοσίας και άλλων παροχών, µε ποια κριτήρια επι-
λέγονται κ.λπ.. 

Στο άρθρο 4, που αφορά την πίστωση αποθεµατικού στον προ-
ϋπολογισµό του 2020, ρωτήσαµε πόσοι ήταν και δεν πήραµε κά-
ποια απάντηση, υπολογίζοντας την µεταξύ 850 εκατοµµυρίων και
1,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ανάλογα µε το αν αποτελεί ποσοστό
των εσόδων της κεντρικής ή της γενικής κυβέρνησης. Στον προ-

ϋπολογισµό πάντως δεν βρήκαµε τη δαπάνη για αποθεµατικό
ύψους 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ η οποία υπήρχε στο µεσοπρό-
θεσµο, όπου, όπως στην επιτροπή ελέγχου του απολογισµού του
2017 του ΣΥΡΙΖΑ, διαπιστώσαµε ότι ξοδεύτηκαν για λόγους που
σε καµµία περίπτωση δεν ήταν έκτακτοι.

Στην ίδια επιτροπή διαπιστώσαµε επίσης πως ο ισολογισµός
της Ελλάδας το 2017 ήταν χαοτικός, χωρίς καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Είναι µεγάλη ντροπή για τη χώρα µας, η οποία
φαίνεται πως εάν πουλήσει ό,τι έχει και δεν έχει, τα πάντα, ό,τι
της ανήκουν, θα έχει µείνει χρεωµένη µε 212 δισεκατοµµύρια
ευρώ, γεγονός που σηµαίνει πως πιο χρεοκοπηµένη χώρα δεν
γίνεται.

Από που θα προέλθει τώρα αυτό το ειδικό αποθεµατικό που
θέλει να σχηµατίσει η Κυβέρνηση; Ποιες είναι οι επείγουσες
ανάγκες που θα καλύψει; Μήπως το κόστος του µεταναστευτι-
κού, για το οποίο έχουν υπολογιστεί µόλις 138 εκατοµµύρια
ευρώ στον προϋπολογισµό του 2020, ενώ εµείς υπολογίσαµε
έως και 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ για περίπου διακόσιες χιλιάδες
παράνοµους µετανάστες; Γι’ αυτό γίνεται η πρόβλεψη για έκτα-
κτες ανάγκες; 

Στο άρθρο 5 για τις υπερωρίες της ΕΛΣΤΑΤ, συµφωνούµε
ασφαλώς, αλλά θα πρέπει να προσκοµιστεί το είδος των δαπα-
νών.

Όσον αφορά το άρθρο 6, θεωρούµε πως δεν πρόκειται ούτε
αυτό να αποτελέσει λύση για το µεγάλο πρόβληµα των κόκκινων
δανείων και την προστασία της πρώτης κατοικίας, ενώ είναι µάλ-
λον προσχηµατικό για να κλείσει τα µάτια του κόσµου. 

Η λύση εδώ είναι µία και απλή, την έχουµε επαναλάβει πολλές
φορές και δεν υπάρχει λόγος να ανακαλύψουµε τον τροχό, αφού
το έχουν κάνει ήδη άλλοι. Εν προκειµένω, εννοούµε το σύστηµα
που υιοθέτησαν οι Ηνωµένες Πολιτείες τη δεκαετία του 1930,
όταν αντιµετώπισαν ένα ανάλογο πρόβληµα ως προϊόν της βα-
θιάς ύφεσης της οικονοµίας τους.

Το δικό µας, βέβαια, πρόβληµα είναι κάπως διαφορετικό και
ασφαλώς δεν οφείλεται σε αυτούς που το πληρώνουν την τελευ-
ταία δεκαετία πανάκριβα, τους Έλληνες πολίτες, αλλά στις κυ-
βερνήσεις τους που υπερχρέωσαν ανεύθυνα τη χώρα έως το
2009, µε τις λανθασµένες πολιτικές και µε τη θηριώδη διαφθορά
τους, στην κυβέρνηση που οδήγησε την Ελλάδα χωρίς κανέναν
αντικειµενικό λόγο στο ΔΝΤ, στα αλλεπάλληλα µνηµόνια, που φυ-
σικά συνεχίζονται, στο έγκληµα του PSI και στη γνωστή σε όλους
µας προδοσία του 2015.

Αρκεί κανείς να γνωρίζει πως ο µέσος δανειολήπτης στην Ελ-
λάδα είχε ετήσιο εισόδηµα της τάξης των 28.000 ευρώ πριν από
την κρίση, άρα, σωστά δανειζόταν, και σήµερα κάτω από 8.000,
για να καταλάβει πως σίγουρα δεν είναι δική του ευθύνη η αδυ-
ναµία αποπληρωµής του ενυπόθηκου χρέους του, αλλά της πο-
λιτείας που τον καταδίκασε σε αυτή τη δύσκολη θέση,
µειώνοντας τα εισοδήµατά του και αυξάνοντας τους φόρους
χωρίς, δυστυχώς, καµµία απολύτως προοπτική για το µέλλον,
εάν συνεχιστεί η ίδια καταστροφική οικονοµική πολιτική.

Το σύστηµα που υιοθέτησαν οι Ηνωµένες Πολιτείες ήταν η
ίδρυση µιας κρατικής επενδυτικής εταιρείας ειδικού σκοπού, η
οποία αγόρασε τα κόκκινα δάνεια από τις τράπεζες για να τους
λύσει το πρόβληµα και τα διαχειρίστηκε προσεκτικά, ένα προς
ένα, µειώνοντας τα επιτόκια, τις δόσεις κ.λπ., έτσι ώστε να είναι
οι πολίτες σε θέση να τα εξυπηρετούν. Η εταιρεία αυτή πέτυχε
όλους τους στόχους της και έκλεισε µετά από περίπου είκοσι έτη
µε κέρδη. 

Εάν, λοιπόν, δεν δροµολογήσουµε άµεσα κάτι ανάλογο, όπως
το έχει υιοθετήσει η Ελληνική Λύση στο πρόγραµµά της, οι Έλ-
ληνες θα χάσουν τα σπίτια τους, παραµένοντας χρεωµένοι στο
διηνεκές, ενώ η ευθύνη θα ανήκει αποκλειστικά και µόνο στις κυ-
βερνήσεις τους.

Από την άλλη πλευρά, είναι αδιανόητη η συνεχής στήριξη των
αφελληνισµένων τραπεζών από το δηµόσιο όπως µε τα άνω των
40 δισεκατοµµυρίων ευρώ της κεφαλαιοποίησής τους, µε τα 17
δισεκατοµµύρια ευρώ των αναβαλλοµένων φόρων και σήµερα
µε τα 9 δισεκατοµµύρια ευρώ που προγραµµατίζονται για το σχέ-
διο «Ηρακλής», που, φυσικά, δεν θα αποδώσει τα αναµενόµενα,
αφού πρόκειται ξανά για αλχηµεία. Και όλα αυτά,χωρίς κανένα
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αντάλλαγµα εκ µέρους των τραπεζών, όταν όλα τα «κόκκινα» δά-
νεια πρώτης κατοικίας δεν υπερέβαιναν τα 12 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2015.

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για το άρθρο 8, αναφέραµε µεν πως είναι µία θετική ιδέα αλλά
µε µικροπολιτική λογική. Ουσιαστικά, δίνει προτεραιότητα στην
απόδοση χρηµάτων από τα ΕΣΠΑ για έργα στα νησιά που πλήτ-
τονται από το µεταναστευτικό, όπως είναι η Λέρος, η Κως, η Κά-
λυµνος, το Αγαθονήσι, η Σύµη, η Λέσβος, η Σάµος, η Χίος και το
Καστελλόριζο. Πρόκειται, δηλαδή, για ένα είδος χρηµατισµού,
έτσι ώστε να µετριαστεί η οργή.

Στο άρθρο 13, θεωρούµε πως πρέπει να διατηρηθεί το αυτο-
διοίκητο του ΚΕΘΕΑ αλλά µε διαφάνεια και µε έλεγχο του από
το κράτος. Το θέµα θα πρέπει να εξεταστεί πάρα πολύ προσε-
κτικά, κάτι που είναι ευθύνη όλων µας, αφού αυτό που θα πρέπει
να µας ενδιαφέρει είναι η υγεία των ασθενών του οργανισµού και
όχι τα πολιτικά παιχνίδια. Συµφωνούµε, πάντως, µε τον ιδρυτή
του, κατά τον οποίο, όποια κι αν είναι τα προβλήµατα του ΚΕΘΕΑ
στην παρούσα φάση, θα επιδεινωθούν από το διορισµό του διοι-
κητικού συµβουλίου από τον Υπουργό. Είµαστε υπέρ της λύσης
για µικρά ΚΕΘΕΑ ανά περιφέρεια, µε δικές τους γενικές συνε-
λεύσεις και µε δικά τους διοικητικά συµβούλια, µε τη συµµετοχή
της εκάστοτε τοπικής κοινωνίας.

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά το άρθρο 14, µε την παράταση για τις περιοχές
υδατοκαλλιέργειας, προτείνουµε να γίνει προσπάθεια να συµπε-
ριληφθούν οι βραχονησίδες στα θαλάσσια σύνορά µας για γεω-
πολιτικούς σκοπούς, όπως αυτοί που αναφέρουµε αναλυτικά στο
πρόγραµµά µας.

Τέλος, σχετικά µε τη σύσταση επιτροπής για την κλιµατική αλ-
λαγή στο άρθρο 15, θα έπρεπε να γνωρίζουµε το κόστος, ενώ µε
το άρθρο 18 δεν συµφωνούµε επειδή είµαστε εναντίον του επι-
τελικού κράτους.

Με το άρθρο 19, που έχει σχέση µε τον ιαµατικό τουρισµό, εί-
µαστε φυσικά σύµφωνοι, πιστεύοντας πως πρέπει να προωθη-
θούν εναλλακτικές µορφές υψηλού επιπέδου.

Συµφωνούµε, επίσης, µε το άρθρο 20, επειδή πρέπει να υπάρ-
ξει εξυγίανση του χώρου, µε σωστές προδιαγραφές, για να απο-
κτήσει µεγαλύτερη προστιθέµενη αξία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κρίτων Αρσένης από τη ΜέΡΑ25.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πράξη είναι µία µίνι εξετα-

στική της Κυβέρνησης αυτή που συζητάµε. Πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο φέρνει µία παράνοµη ΠΝΠ, µία ΠΝΠ που
φεύγει εντελώς από κάθε κανόνα που ορίζει η ελληνική νοµοθε-
σία για τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Μία πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου µπορεί να έρθει όταν δεν υπάρχει
Κοινοβούλιο ή όταν υπάρχει κάποιος επείγων λόγος, κάποια αν-
θρωπιστική κρίση κ.λπ.. 

Περιµέναµε ενάµιση µήνα για να µάθουµε ποια ήταν η αιτιο-
λογία για αυτή την ΠΝΠ και ποτέ δεν ήρθε. Επί ενάµιση µήνα και
ενώ ρωτούσαν οι πολίτες, οι εργαζόµενοι του ΚΕΘΕΑ και οι Βου-
λευτές ποιος είναι ο λόγος για την ΠΝΠ, πώς τεκµηριώνεται το
επείγον, ποια είναι η κρίση που έρχεται να αντιµετωπίσει, δεν ερ-
χόταν καµµία απάντηση. Και ήρθε το Υπουργείο και η Κυβέρνηση
µετά από ενάµιση µήνα να µας πει ότι υπάρχει ένα έγγραφο του
ΚΕΘΕΑ, το οποίο περιγράφει κάποια προβλήµατα -ακόµα και θέ-
µατα ποινικά- που έχουν εντοπιστεί σε ένα πρόγραµµα του
ΚΕΘΕΑ, τον «Προµηθέα». Και ανακαλύψαµε δύο τινά. Ανακαλύ-

ψαµε ότι, πρώτον, αυτό το πληροφορήθηκε η Κυβέρνηση µία
µέρα πριν - δηλαδή ενάµιση µήνα µετά από αυτή την ΠΝΠ- και
δεύτερον, ότι αυτό το έγγραφο είναι µία εσωτερική διαδικασία
του ΚΕΘΕΑ, την οποία µόνο του την έκανε, αυτοκαθαρίστηκε,
έλαβε αποφάσεις που χρειαζόταν να λάβει για την βελτίωση σε
ένα από τα εκατόν δέκα κέντρα του σε όλη την Ελλάδα.

Αναρωτιέµαι: Ποια ΕΔΕ στην Ελληνική Αστυνοµία έχει προχω-
ρήσει τα τελευταία πάρα πολλά χρόνια; Δεν έχω δει ποτέ, εκτός
από περιπτώσεις ανθρωποκτονιών ή από περίπτωση συµµετοχής
σε εγκληµατικές οργανώσεις, για οποιοδήποτε θέµα κατάχρησης
εξουσίας µία ΕΔΕ να προχωράει. Εδώ πέρα έχουµε έναν αυτοδι-
οίκητο φορέα, ο οποίος αυτοκαθαρίζεται. Δεν ξέρω κανέναν
άλλο φορέα στην Ελλάδα να το κάνει. 

Μετά από αυτό και καθώς καταρρίφθηκε η αξία του κειµένου,
µας φέρατε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
που αφορά το 2017, όπου εξετάζονται διάφορα ζητήµατα διαχεί-
ρισης των οικονοµικών. Και παρουσιάζονται διάφορα προβλή-
µατα στη λειτουργία του ΚΕΘΕΑ. Όµως, δεν λειτουργεί εν κενώ
το ΚΕΘΕΑ. Ανατρέξαµε στο site της Βουλής και βρήκαµε τη συ-
νολική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους για το 2017
για όλους τους φορείς που εξέτασε. Και αυτό που ανακαλύψαµε
ήταν πολύ εντυπωσιακό. Ανακαλύψαµε ότι από τα τρία νοσοκο-
µεία που εξέτασε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους τα δύο νο-
σοκοµεία είχαν χειρότερη βαθµολογία από το ΚΕΘΕΑ, από τις
τρεις διοικήσεις υγειονοµικής περιφέρειας οι δύο είχαν χειρό-
τερη βαθµολογία από το ΚΕΘΕΑ, από τις τρεις περιφέρειες της
χώρας που εξέτασε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, η µία είχε
χειρότερη βαθµολογία και η άλλη είχε την ίδια µε το ΚΕΘΕΑ, ενώ
από τους δύο δήµους και οι δύο δήµοι είχαν χειρότερη βαθµο-
λογία από το ΚΕΘΕΑ. Όταν µάλιστα ο ένας από τους δύο δήµους
ήταν ο Δήµος Αθηναίων.

Οπότε, πάει λίγο και αυτή η ιστορία για την εκ των υστέρων
προσπάθειά σας να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα. Μία πα-
ράνοµη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία παραβιάζει
ακόµα και αυτό το θεσµό στη νοµοθεσία στην Ελλάδα.

Τώρα το ερώτηµα παραµένει: Για ποιον λόγο πήρατε αυτή την
απόφαση για το ΚΕΘΕΑ; Είναι ξεκάθαρο ότι την πήρατε για πο-
λιτικούς λόγους. Ήταν πολιτική η στόχευσή σας. Και αυτό θα
έπρεπε να βγείτε να το πείτε ευθαρσώς. Θα ήταν πιο έντιµο να
το πείτε ευθαρσώς. Το γεγονός ότι προσπαθείτε να σπιλώσετε
τους ανθρώπους που έχουν στήσει και έχουν λειτουργήσει εδώ
και πάνω από τριάντα πέντε χρόνια έναν πρότυπο θεσµό στην
Ελλάδα, τους ανθρώπους που και οι ίδιοι λέτε στη ρητορική σας
ότι τιµάτε και, όµως, ο εισηγητής σας πριν πάλι επιτέθηκε προ-
σωπικά στους εργαζόµενους και στις διαδικασίες εκεί µέσα…

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Αυτό καταλάβατε εσείς;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ναι, αυτό κατάλαβα. Και, δυστυ-

χώς, αυτό κατάλαβαν και οι εργαζόµενοι.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Λάθος καταλάβατε.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Και από τις δηλώσεις τις δικές

σας έφτασαν οι εργαζόµενοι να ξεσπάσουν ακόµα και σε δάκρυα
στην επιτροπή.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Δεν επιτέθηκα στους εργαζόµε-
νους.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δεν επιτέθηκε όπως είπατε κανέ-
νας εργαζόµενος στους εργαζόµενους. Υπάρχει εσωτερική δια-
δικασία. Το γεγονός ότι δεν υπάρχουν ΕΔΕ σε άλλους φορείς
του δηµοσίου είναι το µεµπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ συνεχίστε.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Οι εργαζόµενοι καταφέρθηκαν
εναντίον των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Τσα-
βδαρίδη, σας παρακαλώ.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας άκουσα προσεκτικά. Σπιλώ-
σατε για ακόµα µία φορά εργαζόµενους. Και µιλάµε για έναν
φορέα που εσείς λέτε ότι λειτουργεί σωστά και τους τιµάτε. Και,
όµως, προσπαθείτε να τους σπιλώσετε µε κάθε τρόπο και σε
κάθε σας λόγο. Γιατί; Για να αιτιολογήσετε τα αναιτιολόγητα.
Αντί να βγείτε ευθαρσώς και να πείτε ότι είναι πολιτικοί οι λόγοι,
ότι θέλετε τον πολιτικό έλεγχο του ΚΕΘΕΑ, ότι δεν θέλετε την
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ανεξάρτητη λειτουργία, θέλετε να αποφύγετε το διορισµό συγ-
κεκριµένου υποψηφίου στο ΚΕΘΕΑ, ως Προέδρου του ΚΕΘΕΑ,
µέσα από τη δηµοκρατική διαδικασία, αντί να πείτε ευθαρσώς,
«ναι, θέλω να ελέγξω το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ, να σταµατήσει
και να το ελέγχω εγώ», φέρνετε χαρτιά τα οποία σπιλώνουν τους
εργαζόµενους, σπιλώνουν όλη αυτή την προσπάθεια. 

Το ΚΕΘΕΑ είναι το µοναδικό παράδειγµα στην Ελλάδα, όπου
ένας φορέας του ευρύτερου δηµοσίου αποτελεί επιστηµονικό
σύµβουλο του ΟΗΕ. Και αποτελεί επιστηµονικό σύµβουλο του
ΟΗΕ για έναν συγκεκριµένο λόγο: Διότι είναι παγκόσµιο παρά-
δειγµα λειτουργίας. Υπάρχει, όµως, κι ένας τυπικός λόγος: Διότι
είναι αυτοδιοίκητο και ανεξάρτητο. Εσείς, αυτή τη στιγµή, καταρ-
γείτε αυτή την ανεξαρτησία. 

Επικαλείστε ότι φέρνετε µεγαλύτερες εξουσίες στη γενική συ-
νέλευση, όταν ό,τι αφορά τη λειτουργία της γενικής συνέλευσης
και τις αρµοδιότητες θα ορίζονται εκ του µηδενός µέσα από
υ6πουργική απόφαση. 

Μας είπαν και οι εργαζόµενοι ότι αυτό το νέο διοικητικό συµ-
βούλιο που διορίζετε –και µε βάση τον νόµο- είναι έµµισθο. Μι-
λάτε για πρόεδρο πλήρους απασχόλησης σε αντικατάσταση
ενός άµισθου συµβουλίου. Αυτό δεν θα µπορέσει να λειτουργή-
σει στην πράξη µε το διοικητικό συµβούλιο και µε το ΚΕΘΕΑ για
έναν πολύ απλό λόγο. Διότι στη δοµή του ΚΕΘΕΑ υπάρχει η συµ-
µετοχικότητα. Ο θεραπευόµενος ή η οικογένειά του, οι εργαζό-
µενοι είναι µια οµάδα, µια θεραπευτική κοινότητα. Δεν είναι ένας
απρόσωπος φορέας. Είναι µια κοινότητα. Και λειτουργούν σαν
κοινότητα. Και αυτό είναι κοµµάτι της θεραπείας και της θερα-
πευτικής µεθόδου. Αυτό διαλύετε. 

Αυτό που βλέπουµε είναι ότι ο απώτερος σκοπός είναι να γίνει
και µια συνένωση αργότερα του ΚΕΘΕΑ µε τον ΟΚΑΝΑ. Στην
ουσία, να γίνει µια συνένωση δύο εντελώς διαφορετικών µοντέ-
λων, µια συνένωση ενός µοντέλου κοινότητας κι ενός πιο τυπικού
φορέα του δηµοσίου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό το είδατε
κάπου στα Πρακτικά, σε κάποια οµιλία; 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αυτή είναι η δική µας εκτίµηση,
ότι πηγαίνετε εκεί τα πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, θα τα πείτε µετά. 

Κύριε Αρσένη, συνεχίστε την οµιλία σας, σας παρακαλώ. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Στην εισηγητική έκθεση αναφέ-

ρετε ότι θέλετε το ίδιο µοντέλο εποπτείας των δύο οργανισµών,
όπως αυτό του ΟΚΑΝΑ. Υπάρχουν αναφορές που δίνουν ενδεί-
ξεις σε κάθε περίπτωση. 

Οπότε, το ζήτηµα που τίθεται εδώ είναι η εξής: Γιατί υπάρχει
αυτή η ενόχληση µε το ΚΕΘΕΑ; Αναφέρθηκαν και άλλοι συνά-
δελφοι. Αναφέρθηκα κι εγώ στην επιτροπή. Αυτό είναι ένα γενικό
φαινόµενο που παρατηρούµε. Οτιδήποτε έχει την έννοια του αυ-
τοδιοίκητου, του µη ελεγχόµενου από την Κυβέρνηση, το καταρ-
γείτε. Είδαµε και στους ΟΤΑ και στους δήµους πώς καταργήσατε
την απλή αναλογική. Αυτό είναι κάτι το οποίο δείχνει σαν να µη
θέλετε οτιδήποτε ξεφεύγει από τον έλεγχο του ενός ανδρός,
κατά κανόνα, αρχή. 

Πολλοί συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία, ακόµα και σε συ-
νεντεύξεις, µίλησαν για αριστερή ηγεµονία που πρέπει να καταρ-
γηθεί στο ΚΕΘΕΑ. Αναρωτιόµαστε ποια θα είναι η δεξιά ηγεµονία
που στήνεται αυτή τη στιγµή. Απ’ ό,τι βλέπουµε στην κοινωνία,
και όσον αφορά και την απεξάρτηση, αυτή η ηγεµονία φοβόµα-
στε ότι είναι µια ηγεµονία της καταστολής και της ιδιωτικοποί-
ησης. 

Όσον αφορά τη ΔΕΗ, είναι ένα δράµα που διαρκεί καιρό. Εδώ
και δέκα χρόνια, τουλάχιστον, σταθερά και σταδιακά υπάρχει
απαξίωση της ΔΕΗ και ενίσχυση των συµφερόντων των ιδιωτών
µε την αύξηση των τιµολογίων, προκειµένου, ακριβώς να µπο-
ρούν να συναγωνιστούν οι ιδιώτες την ΔΕΗ -γιατί αλλιώς δεν
µπορούν να το κάνουν- µε εγγυηµένο κέρδος προς τους ιδιώτες
σε βάρος της ΔΕΗ και µε τις ΝΟΜΕ. Εσείς καταργείτε τις ΝΟΜΕ.
Και µας κάνει εντύπωση, επειδή είναι µια δέσµευση προς τους
δανειστές οι ΝΟΜΕ. Θα πρέπει να υποθέσουµε ότι οι δανειστές
συµφωνούν µαζί σας. Άρα, θα πρέπει να υποθέσουµε ότι τους
έχετε εκθέσει σχέδια για την ιδιωτικοποίηση µε τα οποία συµφώ-

νησα. Αλλιώς, δεν µπορούµε να καταλάβουµε πώς κατά τα άλλα
συµφωνούν στην κατάργηση ενός µέτρου που έχουν και οι ίδιοι
θέσει. 

Όσον αφορά το θέµα του Ελληνικού, µας ανησυχεί βαθύτατα
αυτή η διάταξη. Στην ουσία αφήνει, παραχωρεί τους κοινόχρη-
στους χώρους επ’ αόριστο στον κ. Λάτση. Αυτή είναι η δική µας
ανάγνωση. Είναι χωρίς χρονοδιάγραµµα η επιστροφή στους δή-
µους. 

Όσον αφορά το διάταγµα του Υµηττού, για την αναστολή έκ-
δοσης οικοδοµικών αδειών, συµφωνούµε µε την αναστολή. Ανη-
συχούµε, όµως, για ποιον λόγο καθυστερεί το προεδρικό
διάταγµα. Φοβόµαστε ότι όταν έρθει αυτό το προεδρικό διά-
ταγµα θα επιτρέπει και θα αδειοδοτεί επιβλαβείς δραστηριότη-
τες. Θέλουµε να επισηµάνουµε τις παράνοµες εργασίες που
συµβαίνουν αυτή τη στιγµή στην Ηλιούπολη, στο κοµµάτι του
Υµηττού, όσον αφορά την εκκλησία του Προφήτη Ηλία. Φοβόµα-
στε κι εκεί τη δηµιουργία τετελεσµένων, όσον αφορά το ιδιοκτη-
σιακό. 

Όσον αφορά την «THOMAS COOK», θα µιλήσει και ο κ. Λογιά-
δης, ο οποίος είναι ειδικός σε θέµατα τουρισµού στο ΜέΡΑ25.
Ήρθαν οι φορείς και µας τα είπαν. Είναι ανύπαρκτα τα µέτρα που
προτείνετε. Στην πράξη, δεν απαντούν ούτε στο πρόβληµα των
εργαζοµένων ούτε των ξενοδόχων. 

Για την επιτροπή αντιµετώπισης κλιµατικής αλλαγής, αυτό που
θεωρούµε ότι είναι κοµβικό είναι να γίνει ένα λειτουργικό µητρώο
φορέων της κοινωνίας των πολιτών και να δηµιουργηθεί ένα συµ-
µετοχικό όργανο, όσον αφορά την αντιµετώπιση της κλιµατικής
αλλαγής. Διότι τα µέτρα αντιµετώπισης πρέπει να είναι ιδιοκτη-
σία όλων των πολιτών. 

Θα µπορούσε να διορίσει κάποια µέλη η Κυβέρνηση. Θα µπο-
ρούσαν να διορίζονται κάποια µέλη από την κοινωνία των πολι-
τών και από ευρύτερους φορείς και να υπάρξει µία ευρεία
εκπροσώπηση. Πρέπει η αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής
να είναι θέµα όλων. Και οι ιδέες πρέπει να προέρχονται από την
κοινωνία. 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα άλλο ζήτηµα, το οποίο αφορά
τη δυτική Αθήνα. Και θα ήθελα να κάνω από το Βήµα αυτό ένα
κάλεσµα σε όλους τους συναδέλφους Βουλευτές όλων των κοµ-
µάτων από τη δυτική Αθήνα για τη δηµιουργία ενός κοινού µε-
τώπου για δύο θέµατα που καίνε τον τόπο. Είναι ένας χώρος µε
έντονη περιβαλλοντική επιβάρυνση. Και, όµως, απειλείται αυτή
τη στιγµή από την επέκταση του ΧΥΤΑ Φυλής στο λατοµείο Μου-
σαµά, διακόσια µέτρα από τον αστικό ιστό της Πετρούπολης και
από τον Μητροπολιτικό Ναό Λαµίας που διεκδικεί -και φαίνεται
πιθανό να κερδίζει στο εφετείο- ούτε λίγο ούτε πολύ, το Ποικίλο
Όρος, ολόκληρο το βουνό και διακόσια τριάντα οικοδοµικά τε-
τράγωνα κατοικιών στην Πετρούπολη και στο Περιστέρι. 

Είναι µία στιγµή που πρέπει να ξεπεράσουµε τις κοµµατικές
γραµµές και να δράσουµε όλοι µαζί. Καλώ όλους τους Βουλευ-
τές της περιφέρειας, τους συναδέλφους να ενωθούµε µαζί µε
τους δηµάρχους που δηµιούργησαν τις προηγούµενες µέρες
κοινό µέτωπο και να πάµε να συναντήσουµε τον επίσης Βουλευτή
της περιοχής, τον Πρωθυπουργό, ακριβώς για αυτό το ζήτηµα. 

Χρειάζονται να ληφθούν δύο νοµοθετικές πρωτοβουλίες: Να
γίνει περιφερειακό πάρκο το Ποικίλο Όρος, όπως προβλέπει το
ρυθµιστικό και να γίνει νοµοθετική ρύθµιση, ώστε όταν υπάρχει
ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου το οποίο διεκδικεί δηµό-
σια περιουσία ή έχει στην κατοχή του δηµόσια περιουσία, αυτή
να παραχωρείται αυτοδικαίως στους δήµους, εφόσον χρησιµο-
ποιείται για δηµόσια χρήση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Αρσένη και για τον χρόνο. 

Στη συνέχεια, θα µιλήσει ο Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης. Μετά
θα µιλήσει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος, ο κ. Κουτσούµπας. Αµέσως µετά, θα µιλήσει ο κ. Βε-
λόπουλος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα µιλήσει το απόγευµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρεις βασικά πολιτικές παρατη-
ρήσεις θα κάνω. Είναι εδώ ο Υφυπουργός, ο κ. Οικονόµου, ο
οποίος θα µιλήσει και για άλλα ειδικότερα θέµατα. Εγώ θα ξεκι-
νήσω την τοποθέτησή µου από διάφορες παρατηρήσεις που έγι-
ναν για τα θέµατα της ανώτατης εκπαίδευσης, για να εκφράσω
την έκπληξή µου, που ακόµα και σε ένα άσχετο µε την ανώτατη
εκπαίδευση νοµοσχέδιο, ο ΣΥΡΙΖΑ βρήκε την ευκαιρία να εκφρά-
σει την αντίδρασή του για την τήρηση της νοµιµότητας και για την
προσπάθεια η Ελλάδα να γίνει ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος.

Τι κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας; Εφαρµόζει το προεκλογικό της
πρόγραµµα. Και ήταν δέσµευση µας απέναντι στους Έλληνες
πολίτες ότι θα καταργήσουµε το άσυλο. Το καταργήσαµε και
εφαρµόζουµε αυτές τις διατάξεις. Διότι µέχρι τώρα ο µόνος
χώρος που δεν υπήρχε άσυλο ιδεών –ελεύθερη διακίνηση ιδεών-
ήταν τελικά τα ίδια τα πανεπιστήµια. Αλλά πείτε ότι δεν υπήρχε
αυτός ο νόµος, δεν υπήρχε αυτή η προϊστορία και βλέπατε τις
εικόνες που είδαµε στο Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών πρό-
σφατα και οι εικόνες αυτές ήταν αποτέλεσµα δράσης µιας ακρο-
δεξιάς οργάνωσης. Δεν θα καταδικάζατε; Θα σας άρεσε; Θα
λέγατε µπράβο στους ακροδεξιούς που κάνουν όλα αυτά; Ας
τους ανεχθούµε, διότι είναι το πανεπιστηµιακό άσυλο; Προφα-
νώς θα καταδικάζατε και πολύ καλά θα κάνατε. Ε, λοιπόν, όπως
καταδικάζουµε όλοι µας τους ακροδεξιούς, πρέπει να καταδικά-
σουµε και τους ακροαριστερούς µπαχαλάκηδες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διερωτώµαι ποια δύναµη σας κρατά από το να κάνετε µια

πραγµατική στροφή στην πρόοδο και να µην είστε προσκολλη-
µένοι στο παλιό 3% του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο είναι ένα πολιτικός σας
βαρίδι και σας αποκόπτει από την ίδια την ευρεία κοινωνική βάση
του ΣΥΡΙΖΑ, διότι εγώ, προσωπικά, είµαι σίγουρος ότι όλα αυτά
τα οποία εφαρµόζει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη στην
ανώτατη εκπαίδευση δεν τυγχάνουν µόνο της αποδοχής των
δικών µας οπαδών, αλλά και ενός σηµαντικού τµήµατος των
δικών σας οπαδών.

Είστε, λοιπόν, όµηροι αγκυλώσεων και δογµατισµών και όλη
αυτή η κατάσταση δείχνει ότι δεν µπορείτε να παρακολουθήσετε
τις σύγχρονες κοινωνικές εξελίξεις. Αυτή είναι η πρώτη µου πα-
ρατήρηση. 

Έρχοµαι να κάνω δυο παρατηρήσεις για το νοµοσχέδιο αυτό
καθ’ αυτό, µια για τη ΔΕΗ και µια για το Ελληνικό. Για τη ΔΕΗ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -σε αυτό το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο θα έρθει τις επόµενες µέρες νοµοσχέδιο για τον εκσυγ-
χρονισµό της ίδιας της ΔΕΗ- ερχόµαστε και καταργούµε τις
δηµοπρασίες ΝΟΜΕ. Να ξαναπούµε ακόµα µια φορά, για να το
µάθει ο τελευταίος Έλληνας πίσω από αυτά τα σανσκριτικά δη-
µοπρασίες ΝΟΜΕ τι κρύβεται. Κρύβεται η απόφαση της κυβέρ-
νησης Τσίπρα να εγκαταλείψει αυτό που προωθούσε η
κυβέρνηση Σαµαρά, δηλαδή τη «µικρή» ΔΕΗ, την ιδιωτικοποίηση
του 1/3 της ΔΕΗ, µε βάση το οποίο θα ήµασταν εντάξει απέναντι
στους Ευρωπαίους εταίρους µας που πίεζαν εν όψει της απελευ-
θέρωσης αγοράς της ενέργειας να µειωθεί το µερίδιο της ΔΕΗ,
αλλά δεν θα ήµασταν µόνο εντάξει απέναντι στους εταίρους µας,
θα έβαζε η ΔΕΗ λεφτά στην τσέπη της και υπολογιζόταν τότε ότι
θα έβαζε 1,5 µε 2 δισεκατοµµύρια. Εσείς, ενώ ιδιωτικοποιήσατε
τον ΑΔΜΗΕ και το ΔΕΣΦΑ στο χώρο της ενέργειας, αποφασί-
σατε, για να δείξετε πόσο αριστεροί είστε, να εγκαταλείψετε το
µοντέλο της «µικρής» ΔΕΗ. Και τι συµφωνήσατε; Συµφωνήσατε
το καλοκαίρι του 15 –τότε συµφωνήθηκε αυτό- να πάει η ΔΕΗ
από το 95% της αγοράς που είχε, στο 50% ίσα µε το 2020. Και
πώς θα µπορούσε να επιτευχθεί αυτό; Μέσω των δηµοπρασιών
ΝΟΜΕ που εσείς τις ξεκινήσατε και συµφωνήθηκε στο πλαίσιο
των δηµοπρασιών ΝΟΜΕ, η ΔΕΗ να πουλάει στους ανταγωνιστές
της, στα µεγάλα συµφέροντα, κάτω του κόστους της, προκειµέ-
νου οι ανταγωνιστές να κάνουν τους µάγκες µε λεφτά της ΔΕΗ.
Αυτό συµφωνήσατε εσείς που ξιφουλκείτε, κατά τα λοιπά, εναν-
τίον των µεγάλων συµφερόντων. 

Θα περιµέναµε, λοιπόν, µε αφορµή την ψήφιση αυτού του νο-
µοσχεδίου µια αυτοκριτική, µια επεξήγηση για τη στάση σας.

Εσείς, όµως, σταθερά κουνάτε το δάχτυλο και είπε ο εισηγητής
σας, ο αγαπητός και σε µένα και σε όλους µας κ. Παπαδόπουλος
–διότι αυτή είναι η κοµµατική σας γραµµή- ότι τάχα εµείς είχαµε
θεσπίσει τις ΝΟΜΕ. Όχι, είναι µεγάλο ψέµα. Η κυβέρνηση Σα-
µαρά, όσα χαρτιά και να φέρετε εδώ, συζητούσε την περίοδο
που λέτε εσείς εναλλακτικά -γιατί δεν θα µπορούσε να γίνει σω-
ρευτικά, η τρόικα το έλεγε- είτε ΝΟΜΕ από τη µια πλευρά είτε
τη «µικρή» ΔΕΗ και επέλεξε τη «µικρή» ΔΕΗ. Αφής στιγµής, επι-
λέξαµε τη «µικρή» ΔΕΗ και θα είχαµε την εξέλιξη που σας περιέ-
γραψα προηγουµένως, δεν υπήρχε κανένας λόγος για
οποιονδήποτε άνθρωπο που ασχολείται µε την ενέργεια αλλά και
για οποιοδήποτε πολιτικό κόµµα να αποδεχθεί και την άλλη λύση.
Και το ότι εσείς θεσπίσατε τις ΝΟΜΕ, αποδεικνύεται από το ότι
από το 2016 ξεκίνησαν να εφαρµόζονται. Αν δεν κάνω λάθος, η
κυβέρνηση Σαµαρά έπεσε το Νοέµβριο του 2015. Γιατί ξεκίνησαν
από τα µέσα του ’16 και µετά να εφαρµόζονται οι ΝΟΜΕ; 

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σαφή. Στη ΔΕΗ τα έχετε κάνει
θάλασσα. Παραδώσατε µια δραµατική κατάσταση, σπεύσαµε µε
επείγοντα µέτρα το καλοκαίρι που µας πέρασε να αντιµετωπί-
σουµε αυτή την κατάσταση και αυτή την ώρα έχουµε δυο πιστο-
ποιητικά, ένα από τους ορκωτούς ελεγκτές που λένε ότι η ΔΕΗ
έβγαλε τη µύτη της έξω από το νερό και ένα δεύτερο από τη
«STANDARS AND POORS», η οποία αναβάθµισε την πιστολη-
πτική ικανότητα της ΔΕΗ. Αυτή είναι η κατάσταση και θα έχουµε
τη δυνατότητα και τις αµέσως επόµενες µέρες να συζητήσουµε
εν εκτάσει το θέµα, µε αφορµή το νοµοσχέδιο που έρχεται για
την ενέργεια και για τη ΔΕΗ. Εδώ, όµως, νοµίζω ότι είναι ξεκά-
θαρο ότι υπάρχει µια πολιτική κηλίδα για την κυβέρνηση Τσίπρα
και τον ΣΥΡΙΖΑ. Η κυβέρνηση Τσίπρα και ο ΣΥΡΙΖΑ συµφώνησαν
να κάνουν µια δωρεάν ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, διότι αποφασί-
σατε να περιοριστεί στο µισό σχεδόν το µερίδιο της ΔΕΗ, έναντι
µηδενικού οικονοµικού ανταλλάγµατος για την εταιρεία, αλλά και
ακόµη περισσότερο, για να εφαρµόσετε αυτή την ιδιότυπη ιδιω-
τικοποίηση, αποφασίσατε να πληρώσει ακόµη πιο πολύ 600 εκα-
τοµµύρια η ΔΕΗ στους ανταγωνιστές της. Και µετά ισχυρίζεστε
ότι έχετε κοινωνική ευαισθησία, ότι είστε το κόµµα που πονάει
τους φτωχούς, που πολεµάει τα συµφέροντα κ. ο .κ. Αυτό θα
πρέπει κάποια στιγµή να µας το εξηγήσει ο ίδιος ο αρχηγός σας. 

Τελειώνω µε το περιβόητο θέµα του Ελληνικού, όπου η Κυβέρ-
νηση πάλι κατά τον ΣΥΡΙΖΑ ετοιµάζει σηµεία και τέρατα. Ποιο
είναι το ζήτηµα µε το Ελληνικό στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο;
Στη νοµοθεσία για το Ελληνικό προβλέπεται η έκδοση και µιας
κοινής υπουργικής απόφασης µεταξύ άλλων µε την οποία εγκρί-
θηκαν οι πολεοδοµικές µελέτες και ορίστηκαν ρυµοτοµικές
γραµµές, κοινόχρηστοι και κοινωφελείς χώροι, καθώς και χώροι
κοινωνικής ανταποδοτικότητας. Με βάση αυτό, η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ µε νόµο το 2018, καθώς είχε προσχωρήσει στην άποψη
ότι πρέπει να γίνει το Ελληνικό –θεωρητικά βεβαίως είχε προ-
σχωρήσει, αλλά πάντως είχε- όριζε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι η παράδοση των
κοινόχρηστων χώρων δεν θα γίνει άπαξ, αµέσως µετά την πολε-
οδόµηση των αντίστοιχων περιοχών, αλλά τµηµατικά. Το έκανε
ορθώς; Ορθώς το έκανε, λόγω των ιδιαιτεροτήτων του Ελληνι-
κού. Έδωσε, λοιπόν, τους χώρους στον επενδυτή για να τους
διαµορφώσει. Αλλά ταυτόχρονα ο ΣΥΡΙΖΑ παρέλειψε να τροπο-
ποιήσει το άρθρο 3 του ν. 4062/12 για το Ελληνικό που λέει πως
οι χώροι µετά την πολεοδόµηση θα αποδίδονται άπαξ και αµέ-
σως προς δηµόσια χρήση. Άρα, υπήρχε µια αντινοµία. Υπήρχαν
δυο διαφορετικοί νόµοι που συγκρούονταν ο ένας µε τον άλλο.
Ε, αυτό ερχόµαστε να διορθώσουµε. Και ερχόµαστε να εναρµο-
νιστούµε προς το πνεύµα του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ΣΥ-
ΡΙΖΑ, κατά τα λοιπά, µας κατηγορεί γιατί εναρµονιζόµαστε µαζί
του. Βγάλτε άκρη.

Και ποια είναι η επιχειρηµατολογία; Και ο Λάτσης πότε θα
δώσει τους κοινόχρηστους χώρους στον κόσµο;

Εγώ φαντάζοµαι ότι ο Λάτσης θα κάτσει µέσα στους δρόµους
και στα πάρκα, θα τα κρατήσει για πάντα, δεν θα τα δώσει ποτέ
και θα επιχειρήσει να δώσει τα σπίτια και ό,τι άλλο χτίζεται εκεί
πέρα µόνα τους, χωρίς τους δρόµους! Γιατί οι άνθρωποι που θα
πάνε να µείνουν εκεί, οι επιχειρήσεις που θα εγκατασταθούν
κ.λπ., δεν θέλουν δρόµους, δεν θέλουν κοινόχρηστους χώρους,
δεν θέλουν τίποτα απ’ όλα αυτά!

4520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινή λογική λέει ότι, ανεξάρ-
τητα από την όποια ρύθµιση θέλουµε να φέρουµε εµείς, ο όποιος
επενδυτής όποιας τέτοιας επένδυσης έχει κάθε λόγο να δώσει
τους κοινόχρηστους χώρους µαζί µε την υπόλοιπη επένδυση. Εν
πάση περιπτώσει, όµως, επειδή εσείς εξακολουθείτε να έχετε αµ-
φιβολίες, ο Υφυπουργός, ο κ. Οικονόµου, στη συνέχεια θα πα-
ρουσιάσει µία τροπολογία που θα διασκεδάσει, θέλω να πιστεύω,
και τις τελευταίες σας ανησυχίες. 

Πάντως, το ουσιώδες είναι ότι ενώ εσείς κάνατε µία κυβίστηση
και θεωρητικά προσπαθούσατε να προχωρήσετε την επένδυση
στο Ελληνικό, εµείς το είχαµε πει και προεκλογικά, το λέµε και
µετεκλογικά ότι προωθούµε επί της ουσίας αυτή την επένδυση,
διότι θεωρούµε ότι είναι µία επένδυση αναβάθµισης συνολικά
της περιοχής και θεωρούµε, επίσης, ότι είναι µία επένδυση συµ-
βολική, η οποία θα στείλει µε τις χιλιάδες θέσεις εργασίας που
θα δηµιουργηθούν ένα µήνυµα επανεκκίνησης της ελληνικής οι-
κονοµίας. Και η επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας θα γίνει
πράξη µε τους νόµους που περνάµε, αλλά και µε τις καθηµερινές
αποφάσεις και το έργο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και όχι µε θεωρίες σαν του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κουτσούµ-
πας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, αυτές τις ηµέρες η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, η οποία από την πρώτη στιγµή είπαµε πως µπήκε µε
φόρα, για να υλοποιήσει την αντιλαϊκή πολιτική για λογαριασµό
του κεφαλαίου, δίνει τα ρέστα της, για να αποδείξει ότι αυτή η
πολιτική επιβάλλεται µε ένταση του αυταρχισµού και της κατα-
στολής. 

Για τί να πρωτοµιλήσουµε; Για τους Ποινικούς Κώδικες που εν-
σωµατώνουν αντιδραστικούς θεσµούς, που διευρύνουν τις δια-
τάξεις του «τροµονόµου», ώστε να µπορεί να χαρακτηριστεί
τροµοκρατική πράξη οποιοδήποτε απλό αδίκηµα; Για τις αλλα-
γές στον συνδικαλιστικό νόµο, όπου βασική σας επιδίωξη είναι
να βάλετε στον ηλεκτρονικό γύψο το εργατικό κίνηµα;

Για όλα αυτά, βέβαια, δεν έχετε παράπονο. Βρήκατε αρκετή
έτοιµη δουλειά από τον ΣΥΡΙΖΑ και την προχωράτε µε τον γνω-
στό δικό σας τρόπο. 

Για τί, αλήθεια, να πρωτοµιλήσουµε; Μήπως για την παρα-
βίαση του ασύλου και την επίθεση των ΜΑΤ σε φοιτητές που δια-
µαρτύρονταν για το «λοκ αουτ» στην ΑΣΟΕΕ τη Δευτέρα το πρωί;
Για τις συλλήψεις φοιτητών και ό,τι φυσικά ακολούθησε, από το
κλίµα αστυνοµοκρατίας, που καλά κρατεί, µέχρι και την προαναγ-
γελία έντασης της καταστολής από Υπουργό σας;

Όλη αυτή την περίοδο χιλιάδες φοιτητές γεµίζουν τα αµφιθέ-
ατρα, συζητάνε συλλογικά, αποφασίζουν κινητοποιήσεις για το
κόστος των σπουδών τους που µεγαλώνει, για τα πτυχία που τα
βάζουν στην κορνίζα γιατί δεν βρίσκουν δουλειά, για τις ελλεί-
ψεις στη στέγαση, στις υποδοµές. Απορρίπτουν τα παραµύθια
σας ότι έχουν δήθεν να λαβαίνουν από µία ανάπτυξη, από την
οποία έχουν να κερδίσουν µόνο οι λίγοι, κάποιοι επιχειρηµατικοί
όµιλοι, και να είστε σίγουροι πως θα απαντήσουν στον αυταρχι-
σµό και στην καταστολή µαζικά και αγωνιστικά.

Έκφραση, βεβαίως, του κυβερνητικού αυταρχισµού αποτελεί
και η παρέµβαση στο ΚΕΘΕΑ. Από την πρώτη στιγµή που ανα-
κοινώθηκε η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της Κυβέρνησης
για τον διορισµό των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΚΕΘΕΑ ως κόµµα σταθήκαµε αντίθετοι. Σταθήκαµε αντίθετοι,
γιατί θεωρούµε ότι είναι µία πολιτική παρέµβαση της Κυβέρνη-
σης, που στοχεύει στο χτύπηµα της ίδιας της φιλοσοφίας αυτού
που πρεσβεύει το ΚΕΘΕΑ, δηλαδή στη φιλοσοφία της «στεγνής»
θεραπείας. Και δεν θα µπορούσε να είναι διαφορετικά, αφού η
στρατηγική που ακολουθείται στο θέµα της τοξικοεξάρτησης
είναι η διαχείριση του προβλήµατος, η διαχείριση της βλάβης
που προκαλεί η εξάρτηση.

Η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την τοξικοεξάρτηση

µέσα από τα οκτώ διαφορετικά στρατηγικά σχέδια που έχει αλ-
λάξει από τη Συνθήκη του Μάαστριχ µέχρι σήµερα προσδιορίζει
την τοξικοµανία ως ιατρικό, κυρίως, πρόβληµα. Γι’ αυτό προτάσ-
σει και ως µοντέλο θεραπείας τα υποκατάστατα ηρωίνης, όπως
η µεθαδόνη και η βουπρενορφίνη. 

Η ίδια η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα ναρκωτικά
είναι φανερό ότι προσπαθεί να συγκαλύψει την πραγµατική αιτία
του φαινοµένου, που είναι βασικά οι κοινωνικο-οικονοµικές συν-
θήκες µέσα στις οποίες εµφανίζεται. 

Δυστυχώς, αυτή την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην
οποία όλα τα κόµµατα πίνουν νερό στο όνοµα της, εφάρµοσαν
διαδοχικά στη χώρα µας όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις.
Είναι µία πολιτική που αθωώνει την τοξικοµανία και την αποσυν-
δέει από τα κοινωνικά της αίτια, στοχεύει στη διαµόρφωση κοι-
νωνικής ανοχής στο φαινόµενο, διαµορφώνει στάση
ιατρικοποίησης του φαινοµένου, άρα και στην αντιµετώπιση του
φαινοµένου, ενισχύοντας έτσι και την κερδοφορία της φαρµακο-
βιοµηχανίας µε τη µαζική παραγωγή υποκατάστατων ηρωίνης.
Συντηρεί το φαινόµενο της τοξικοµανίας, αφού το αποσυνδέει
από τις αιτίες που το γεννούν και το αναπαράγουν.

Η εξάρτηση από ψυχοδραστικές ουσίες είναι κοινωνικό φαινό-
µενο, στο οποίο ενέχονται πολλοί παράγοντες, οικογένεια, κοι-
νωνία, κουλτούρα, οικονοµική κατάσταση, πολιτιστικό
περιβάλλον, η ίδια η προσωπικότητα του ατόµου. Άρα, µιλάµε
για ένα κοινωνικό φαινόµενο, το οποίο είναι πολυπαραγοντικό
και έχει τις ρίζες του ως προς τον τρόπο εµφάνισης και διάδοσής
του στα αδιέξοδα που γεννά αυτό εδώ το σύστηµα, ο καπιταλι-
σµός, στον άνθρωπο.

Ο τρόπος µε τον οποίο προσεγγίζεις τον χαρακτήρα της εξάρ-
τησης είναι αναγκαία συνθήκη, για να την αντιµετωπίσεις κιόλας.
Προσεγγίζοντας την εξάρτηση µε µία τάση ιατρικοποίησης, την
αντιµετωπίζεις, κυρίως, φαρµακολογικά, µε υποκατάστατα ηρωί-
νης. Προσεγγίζοντας την εξάρτηση ως ένα δυναµικό και σε
διαρκή εξέλιξη φαινόµενο, γιατί δεν είναι ίδιο το προφίλ του χρή-
στη της δεκαετίας του ’60 µε αυτό της δεκαετίας του ’90 και σή-
µερα, δηλαδή, είναι ένα πολυπαραγοντικό φαινόµενο, µπορείς
να την αντιµετωπίσεις µέσα από τη «στεγνή» θεραπευτική προ-
σέγγιση.

Εµείς στηρίζουµε την ενίσχυση της «στεγνής» θεραπείας, κυ-
ρίως, γι’ αυτό που στοχεύει ως θεραπευτική φιλοσοφία. Στοχεύει
να απελευθερώσει τον άνθρωπο από οποιαδήποτε σχέση εξάρ-
τησης µε οποιονδήποτε εξαρτησιογόνο παράγοντα.

Με αυτή την αφετηρία στηρίζουµε τόσα χρόνια την ίδια τη φι-
λοσοφία που πρεσβεύει το ΚΕΘΕΑ, όπως και τα υπόλοιπα «στε-
γνά» προγράµµατα στη χώρα µας, όπως είναι το «18 ΑΝΩ», το
«ΑΡΓΩ» στο Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης και η µονάδα
«ΔΙΑΠΛΟΥΣ» στο Νοσοκοµείο της Κέρκυρας.

Λέµε καθαρά ότι ο διορισµός του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΚΕΘΕΑ από την Κυβέρνηση είναι άµεση παρέµβαση στον χαρα-
κτήρα, στη λειτουργία του, µε στόχο να ασκεί την εκάστοτε κυ-
βερνητική πολιτική για τα ναρκωτικά και τις εξαρτήσεις, όπως
έχει γίνει όλα αυτά τα χρόνια µε τον ΟΚΑΝΑ.

Θέλουµε να σταθούµε σε ένα-δυο ζητήµατα που τα θεωρούµε
πολύ σοβαρά και τα οποία φανερώνουν τη στρατηγική σύµ-
πλευση όλων των άλλων κοµµάτων και στο ζήτηµα των ναρκωτι-
κών. 

Θεωρούµε ότι είναι υποκριτικό το ενδιαφέρον του ΣΥΡΙΖΑ για
το χτύπηµα στο ΚΕΘΕΑ και τη φιλοσοφία του ως «στεγνό» θερα-
πευτικό πρόγραµµα, όταν η όλη η πολιτική που άσκησε ως κυ-
βέρνηση για το ζήτηµα των ναρκωτικών, ουσιαστικά έστρωνε το
δρόµο, για να γιγαντωθεί η κοινωνική ανοχή στα ναρκωτικά και
η εξάρτηση απ’ αυτά. Η πολιτική που άσκησε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση, ουσιαστικά, ναρκοθέτησε ακόµα περισσότερο την πρό-
ληψη αλλά και τη θεραπεία, αφού µε την κοινωνική ανοχή για τα
ναρκωτικά εξοβελίζεται στον νεανικό και στον γενικό πληθυσµό
το κίνητρο για θεραπεία. 

Γιατί; Δεν συµφωνείτε όλοι σας σήµερα µε τον αντιεπιστηµο-
νικό διαχωρισµό των ναρκωτικών σε σκληρά και µαλακά λες και
υπάρχουν σκληρές και µαλακές αιτίες που στρέφουν έναν νέο
άνθρωπο στη χρήση και την εξάρτηση; 

Για εµάς σηµασία δεν έχει στη χρήση ή την εξάρτηση η χηµική
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υπόσταση της ουσίας, αλλά οι συνέπειες σε ό,τι αφορά την απο-
ξένωση του ανθρώπου από το κοινωνικό σύνολο, η αποκοινωνι-
κοποίησή του, από τον ίδιο τον προσδιορισµό του δηλαδή µέσα
στην κοινωνία. 

Γιατί; Δεν συµφωνείτε όλοι σας στη νοµιµοποίηση ναρκωτικών
µε αιχµή την κάνναβη; Έχετε προσδώσει στην κάνναβη τις ιδιό-
τητες βιοµηχανική και ιατρική γιατί σας ενδιαφέρει η νοµιµοποί-
ηση της ψυχαγωγικής χρήσης της κάνναβης. Δηλαδή να
αποδεχθούµε ως τρόπο διασκέδασης τη φυγή από την πραγµα-
τικότητα. Ξέρετε πολύ καλά τι κάνετε και πού στοχεύετε. 

Η βάση της συµφωνίας σας είναι στην αποδοχή της ναρκω-
κουλτούρας ως τρόπου ζωής. Κόπτεστε όλοι για το ατοµικό δι-
καίωµα στη χρήση ναρκωτικών αποµονώνοντας τις κοινωνικές
αιτίες που στρέφουν έναν νέο άνθρωπο στα ναρκωτικά αφού ήδη
του έχετε καταπατήσει κάθε άλλο δικαίωµα στη µόρφωση, στην
υγεία, στην εργασία, στον αθλητισµό, τον πολιτισµό µε την αντι-
λαϊκή πολιτική που ασκείτε. 

Για να υπερασπιστείτε την πολιτική σας για να περπατήσει
χωρίς αντιδράσεις η στρατηγική για την κερδοφορία του µεγά-
λου κεφαλαίου θέλετε τις λιγότερες δυνατές αντιδράσεις και η
ίδια η κοινωνική και πολιτική πείρα έχει δείξει πως η διάδοση των
ναρκωτικών αξιοποιείται και ως µέσο κοινωνικής καταστολής.

Θέλετε τη νεολαία ναρκωµένη και στο περιθώριο, θέλετε αν-
θρώπους σκιές έξω από κάθε κοινωνική δράση. Από αυτή σας
την κοινή αφετηρία συµφωνείτε και στους χώρους εποπτευόµε-
νης χρήσης. Δεν σας ενδιαφέρει ουσιαστικά ο χρήστης, απλά να
µην ενοχλεί και να µην είναι ορατός σας νοιάζει, να µην χαλάει
τη µόστρα της Αθήνας για να γίνει το κέντρο της πιο θελκτικό για
τις ανάγκες του τουριστικού κεφαλαίου.

Η ίδια η αποδοχή των χώρων εποπτευόµενης χρήσης, που ως
ζήτηµα το άνοιξε η Νέα Δηµοκρατία το 2012 και το 2018 το νο-
µοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ, δείχνει, όχι µόνο την αντίληψή σας για τις
εξαρτήσεις, αλλά κυρίως πώς θέλετε τον άνθρωπο, έξω από την
κοινωνική ζωή και δράση.

Τι θα πετύχετε µε τους χώρους εποπτευόµενης χρήσης; Να
δηµιουργηθεί ακόµα µεγαλύτερη ανοχή για το κοινωνικό φαινό-
µενο τις τοξικοεξάρτησης, να µεταφερθούν οι πιάτσες σε υπο-
βαθµισµένες περιοχές µακριά από το κέντρο της Αθήνας. 

Με την πολιτική σας διαδοχικά όλες οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ,
Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ έχετε ρίξει πολύ νερό στον µύλο
ώστε και τα ναρκωτικά να αθωωθούν στην κοινωνική συνείδηση
και κυρίως στους νέους ανθρώπους, αλλά και να απαξιώσετε
κάθε κίνητρο για θεραπεία. Η πολιτική που διαδοχικά έχουν
ασκήσει οι κυβερνήσεις στη χώρα µας για το ζήτηµα των ναρκω-
τικών είναι αυτή που έχει αθωώσει τα ναρκωτικά. 

Γι’ αυτό σήµερα έχουµε τριπλασιασµό της χρήσης στις µαθη-
τικές ηλικίες, τις νέες κοπέλες, δηλαδή τις µαθήτριες να µπαί-
νουν πιο δυναµικά στη χρήση κυρίως µε χρήση χαπιών, τον
πειραµατισµό µε τα ναρκωτικά και κυρίως µε κάνναβη να έχει κα-
τέβει στα δεκατέσσερα έτη, δηλαδή στο γυµνάσιο. Δεν απέχουµε
πολύ από αυτό που συµβαίνει σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής επίσης, που έχουν
νοµιµοποιηθεί τα ναρκωτικά και αυξάνεται συνεχώς η χρήση
τους, όπως και η εγκληµατικότητα. Τέτοιο είναι το αµερικάνικο
και ευρωπαϊκό µοντέλο σας. 

Δεν είναι τυχαίο ότι, ενώ στην Ελλάδα η µέση χρήση κάνναβης
στον µαθητικό πληθυσµό είναι κοντά στο 9%, στο σύνολο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης είναι κοντά στο 24% και στις Ηνωµένες Πολι-
τείες Αµερικής στο 36%. 

Η ίδια η ζωή και η κοινωνική πείρα έχει δείξει ότι σε χώρες που
νοµιµοποιήθηκε η κάνναβη ή διαµορφώθηκε ανοχή στη χρήση
της έχει πολλαπλασιαστεί η χρήση στις πολύ µικρές ηλικίες. Η
µέση χρήση σήµερα στις µαθητικές ηλικίες στην Τσεχία φτάνει
στο 54%, στη Γαλλία στο 42%, στην Ισπανία στο 39%, στη Δανία
στο 38%. Εκεί οδεύει και η δική σας πολιτική και την ίδια περίοδο
έρχεστε και απαξιώνετε ακόµα περισσότερο τη στεγνή θεραπεία. 

Όπως είπα και πριν, συνολικά τις εξαρτήσεις δεν πρέπει να τις
βλέπεις στατικά, αλλά ως ένα κοινωνικό φαινόµενο, που αντικει-
µενικά διαρκώς εξελίσσεται, ώστε να προσαρµόζεις και τον
τρόπο αντιµετώπισης του φαινοµένου.

Σήµερα το προφίλ του χρήστη στη χώρα µας καθορίζεται από

την πολυτοξικοµανία, αφού στη χώρα µας επτά στους δέκα εξαρ-
τηµένους και πλέον κάνουν παράλληλα χρήση πάνω από τρεις
ουσίες. Άρα να αναρωτηθούµε πόσο αποτελεσµατικό είναι το
µοντέλο της διαχείρισης ουσιαστικά της εξάρτησης µε τα υπο-
κατάστατα ηρωίνης, όταν οι αµιγώς ηρωινοµανείς είναι σήµερα
ένας µικρός υποπληθυσµός µέσα στο σύνολο αυτών των εξαρ-
τηµένων.

Η παντελής αποτυχία της προσέγγισης µε τα υποκατάστατα
ηρωίνης ως θεραπεία έχει απαντηθεί ήδη πάλι από την ίδια τη
ζωή. Για παράδειγµα, σε χώρες της Ευρώπης η µεθαδόνη είναι
η κύρια ουσία εξάρτησης, για την οποία απευθύνεται σε στεγνό
πρόγραµµα, όπως στη Δανία, που είναι περίπου ο ένας στους
δύο, ενώ στην ίδια χώρα το 45% των θανάτων από ναρκωτικά
έχουν ως βάση τη µεθαδόνη. 

Ξαναλέµε ότι εµείς ως κόµµα στηρίζουµε και προτάσσουµε τη
στεγνή θεραπευτική προσέγγιση, γιατί απευθύνεται σε όλες τις
ουσίες, όπως τα ναρκωτικά, το αλκοόλ, γιατί µπορεί να απαντή-
σει στην εξέλιξη του φαινοµένου της εξάρτησης και στις νέες
εξαρτήσεις, όπως είναι το διαδίκτυο ή ο τζόγος, αλλά κυρίως
γιατί στοχεύει να απελευθερώσει τον άνθρωπο από οποιαδήποτε
σχέση εξάρτησης µε οποιονδήποτε εξαρτησιογόνο παράγοντα.
Ενισχύει την ικανότητα του ανθρώπου να προσδιορίζεται µέσα
στο κοινωνικό σύνολο ως κοινωνικό ον. 

Σε αυτήν τη διαδικασία της ανάληψης ευθύνης και δράσης
εδράζεται και το αυτοδιοίκητο στο ΚΕΘΕΑ ως συνολικό κοµµάτι
της θεραπευτικής προσέγγισης για τον εξαρτηµένο. 

Η δική µας αντίληψη για το ζήτηµα της τοξικοεξάρτησης έχει
ως βάση τη θέση του ανθρώπου ως κοινωνικό ον στο κέντρο της
κοινωνίας ως παραγωγό, αλλά και συµµέτοχο στην άσκηση της
πολιτικής και κοινωνικής ζωής. Η κοινωνία για την οποία εµείς
παλεύουµε θέτει τον άνθρωπο και τις διευρυµένες ανάγκες του
στο επίκεντρο, θέτει τον άνθρωπο πρωταγωνιστή και δηµιουργό
της ίδιας της κοινωνίας. Κανένας άνθρωπος δεν µπορεί και δεν
πρέπει να είναι στο περιθώριο της ζωής και της δράσης. 

Από αυτήν την σκοπιά εµείς, ως κόµµα, έχουµε ασίγαστο µέ-
τωπο µε όλα τα ναρκωτικά, µε τις εξαρτήσεις από ψυχότροπες
ουσίες. Εµείς θέλουµε τον νέο άνθρωπο µε καθαρό µυαλό, µε
καθαρή σκέψη, ικανό µέσα από τη συλλογική δράση να παλεύει
για τη ζωή του, ικανό να φέρει ζωή στα µέτρα των δικών του
αναγκών. 

Η αντίληψή µας για την αντιµετώπιση του φαινοµένου σήµερα
εδράζεται στο τρίπτυχο πρωτογενής πρόληψη-θεραπεία-κοινω-
νική επανένταξη. Δηλαδή έµφαση στην πρόληψη σε πληθυ-
σµούς, που ακόµα δεν έχουν πειραµατιστεί µε τις ουσίες, στεγνή
θεραπευτική προσέγγιση µε τα προγράµµατα υποκατάστασης
να αφορούν πολύ συγκεκριµένους πληθυσµούς, όπως υπερήλι-
κες χρήστες, εγκυµονούσες κ.λπ. -και να γίνονται ολοκληρωµένα
και αυτά, παραδείγµατος χάριν και µε ψυχολογική υποστήριξη
του χρήστη- ουσιαστικά µέτρα για την κοινωνική επανένταξη του
πρώην χρήστη ή εξαρτηµένου, όπως στήριξη για εργασία, µόρ-
φωση καταπολέµηση του στιγµατισµού και άλλα.

Απαιτούµε από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αξιο-
ποιώντας τον δρόµο που άνοιξε ο ΣΥΡΙΖΑ και στο ζήτηµα της θε-
ραπείας από τα ναρκωτικά που φαίνεται να οδεύει προοπτικά στη
συνέργεια δύο τελείως διαφορετικών φιλοσοφιών της υποκατά-
στασης και της στεγνής θεραπείας, να αποσύρει τώρα την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου για το ΚΕΘΕΑ.

Εµείς ως κόµµα δεν µπαίνουµε σε παζάρια για µια πιο δήθεν
διορθωµένη ή περισσότερο δήθεν αυτοδιοικητική πρόταση για
το ΚΕΘΕΑ. Για παράδειγµα, λέει η Κυβέρνηση, θα χρηµατοδοτώ
το ΚΕΘΕΑ µε 20 εκατοµµύρια ετησίως. Μα, καλά στατικές είναι
οι ανάγκες για απεξάρτηση; Το ΚΕΘΕΑ έχει αποψιλωθεί από χρη-
µατοδότηση και προσωπικό τα τελευταία χρόνια. Την τελευταία
δεκαετία έχουµε µείωση της χρηµατοδότησης από το κράτος
κατά 25%, µείωση 7% το τελευταίο έτος από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Προσλήψεις µόνιµου προσωπικού έγιναν το 2009 και µόλις
τριάντα πέντε το 2017. Την τελευταία δεκαετία έχει µειωθεί κατά
20% το προσωπικό του ΚΕΘΕΑ και έχουν γίνει καθεστώς πλέον
οι εργαζόµενοι µε µερική απασχόληση που από το 2009 αντιπρο-
σωπεύουν σταθερά κάθε έτος περίπου το 11% των εργαζοµένων
του. Είδαµε τι έγινε µε τις επτά πολυδύναµες µονάδες του
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ΚΕΘΕΑ, που έκλεισαν πριν τέσσερα χρόνια, όταν δηλαδή σταµά-
τησε η χρηµατοδότηση από τα ΕΣΠΑ, αφήνοντας στον αέρα εκα-
τοντάδες εξαρτηµένους µε διπλή διάγνωση και ειδικά σε χώρους
όπως η απεξάρτηση µε την ιδιαιτερότητα που αντικειµενικά έχει
η σταθερή σχέση θεραπευτή-θεραπευόµενου φαίνεται πολύ πε-
ρισσότερο πόσο αναγκαία είναι η σταθερή και µόνιµη εργασία.

Το ΚΕΘΕΑ στις τέσσερις δεκαετίες δράσης του στη χώρα µας
έχει δώσει δείγµατα γραφής. Είναι χιλιάδες οι νέοι, οι οικογένειές
τους που από τον δρόµο των ναρκωτικών σήµερα είναι λειτουρ-
γικά ενταγµένοι στην κοινωνική ζωή και δράση.

Το ΚΚΕ θα πρωτοστατήσει, όχι µόνο για να διαφυλαχθεί αυτός
ο χαρακτήρας του ΚΕΘΕΑ, αλλά και για να ενισχυθεί η δράση
του µε νέες µονάδες, µε επαρκές µόνιµο προσωπικό, µε πλήρη
και επαρκή χρηµατοδότηση από τον προϋπολογισµό. Γι’ αυτό
καλούµε τους εργαζόµενους, τους θεραπευόµενους, τις οικογέ-
νειές τους αλλά και συνολικά όλη την κοινωνία να δώσει τη µάχη
και µετά από αυτή την ψηφοφορία σήµερα, µετά από αυτή την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για να µην αλλοιωθεί ο ίδιος ο
χαρακτήρας του ΚΕΘΕΑ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος):Σας ευχα-

ριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πούµε κάποια θέ-

µατα σχετικά µε τη διαδικασία, γιατί µε ρωτούν συνάδελφοι Βου-
λευτές πότε θα ξεκινήσει ο κατάλογος των Βουλευτών. Μου
έχουν ζητήσει -και µε βάση τον Κανονισµό δεν µπορεί να γίνει
διαφορετικά- τον λόγο αµέσως µετά η κ. Ξενογιαννακοπούλου
από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο Υπουργός κ. Κικίλιας. 

ΜΑΡΙΑ-ΕΛΙΖΑ (ΜΑΡΙΛΙΖΑ) ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε
Πρόεδρε, µετά τον κ. Κικίλια µπορώ να πάω εγώ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ τον λόγο για
να αναπτύξω µια τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, αυτό είναι ένα άλλο θέµα.

Θέλω να πω και στους υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους και στην Κυβέρνηση ότι πρέπει να δίνουµε τη δυνατό-
τητα σε τρεις, τέσσερις Βουλευτές να µιλάνε και να γίνεται ένας
κύκλος.

Είχε ζητήσει τον λόγο η κ. Ξενογιαννακοπούλου και ο κ. Κικί-
λιας και δεν γίνεται διαφορετικά. Μετά την κ. Ξενογιαννακοπού-
λου, θα µιλήσει ο κ. Κικίλιας και µετά θα µιλήσουν τρεις
Βουλευτές. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, όµως, θα σας παρακαλέσω να
περιµένετε για ένα λεπτό τον κ. Βορίδη να αναπτύξει την τροπο-
λογία του.

Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατατέθηκε η τροπολογία µε γενικό αριθµό 86 και ειδικό 16, η

οποία ρυθµίζει ένα αρκετά ειδικό, κρίσιµο και κατεπείγον ζήτηµα
και γι’ αυτό την έχουµε καταθέσει σε αυτή τη διαδικασία. Το ζή-
τηµα το οποίο έχει ανακύψει είναι το εξής: Ρυθµίζει το ζήτηµα
της περιπτώσεως συνεταιρισµών, εταιρικών συµπράξεων οι
οποίες είχαν µέσα στη σύνθεσή τους δασικούς συνεταιρισµούς.
Με µια ρύθµιση, η οποία νοµοθετήθηκε µε τον νόµο περί συνε-
ταιρισµών του 2016 ορίστηκε ότι έπρεπε να φύγουν οι δασικοί
συνεταιρισµοί σε περίπτωση που συµµετείχαν στις αγροτικές
αυτές εταιρικές συµπράξεις. 

Δεν επεµβαίνω σε αυτό το θέµα ούτε ανοίγω αυτή τη συζή-
τηση. Διατηρώ τη ρύθµιση αυτή, όπως είχε, γιατί αυτό είναι κάτι
το οποίο θα το αντιµετωπίσουµε και θα το συζητήσουµε συνολικά
στον νόµο για τους συνεταιρισµούς που πρόκειται να καταθέ-
σουµε σύντοµα. Άρα, επί του παρόντος, αυτή η ρύθµιση κατ’αρ-
χήν διατηρείται, όµως, η ρύθµιση αυτή δεν είχε κύρος, δηλαδή,
εξηγούµαι: Δεν έλεγε ο νόµος του 2016 τι θα συµβεί σε µια αγρο-
τική σύµπραξη, εταιρική σύµπραξη ή σε έναν συνεταιρισµό, ο
οποίος δεν συµµορφώνεται µε τη διάταξη αυτή και δεν εκβάλει
τον δασικό συνεταιρισµό από τη σύνθεσή του. Δεν είχε καµµία
κύρωση. Αν ερχόντουσαν στο γραφείο µου και µε ρωτούσαν
αυτοί που το είχαν µέσα, τι θα πάθουµε αν δεν συµµορφωθούµε,

δεν προεβλέπετο να παθαίνουν τίποτα και δεν υπήρχε και χρο-
νική διάρκεια συµµορφώσεως. Δεν ετίθετο δηλαδή, ένας χρόνος
από τον οποίο έπρεπε να συµµορφωθούν. 

Αίφνης, µε µια βουλευτική τροπολογία που καταθέτουν Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ το 2017 γίνεται το εξής: Λέει η τροπολογία
ότι όποιοι δεν είχαν συµµορφωθεί µέχρι τη χρονική στιγµή της
καταθέσεως της τροπολογίας, αυτοδικαίως λύονται, δηλαδή δεν
δίνεται κανένα περιθώριο συµµορφώσεως, πηγαίνουµε δε στην
σκληροτέρα κύρωση η οποία υπάρχει, εξαφανίζεται το νοµικό
πρόσωπο, εξαφανίζεται η εταιρική σύµπραξη, εξαφανίζεται ο συ-
νεταιρισµός, λύονται -προσέξτε!- και εκδίδεται µια διαπιστωτική
υπουργική απόφαση η οποία λέει ότι λύθηκαν. Έρχοµαι, λοιπόν,
εγώ µε αυτήν τη διάταξη και τι λέω; Θεραπεύω αυτή την σκαν-
δαλώδη ανεπιείκεια της διατάξεως αυτής του 2017 και λέω ότι
τάσσω µια προθεσµία να συµµορφωθούν µε τον νόµο του 2016
και σε περίπτωση που δεν συµµορφωθούν µε το νόµο του 2016
θα έχουν την κύρωση που ορίστηκε µεταγενεστέρως µε τον νόµο
του 2018, µια διάταξη του 2018, η οποία λέει ότι θα διαγράφονται
από το µητρώο αγροτικών συνεταιρισµών αν δεν συµµορφω-
θούν. Αυτό, σε περίπτωση που δεν γίνει, να ξέρουµε ότι θα λυ-
θούν αυτοδικαίως συνεταιρισµοί και εταιρικές συµπράξεις,
κυρίως εταιρικές συµπράξεις. Εγώ µπορώ να σας πω και τι υπό-
θεση είναι αυτή. Αυτή είναι µια συγκεκριµένη υπόθεση. Αφορά
ένα συγκεκριµένο συνεταιρισµό, την Ένωση Αγροτικών Συνεται-
ρισµών Κιάτου. Είναι µια ένωση, η οποία έχει υποστεί αυτή τη
σκληροτάτη και ανεπιεική µεταχείριση χωρίς -το τονίζω- καν να
τις δοθεί ποτέ η δυνατότητα να συµµορφωθεί ή να µην συµµορ-
φωθεί.

Άρα, αυτό είναι το οποίο επιλύεται και πρέπει να επιλυθεί. Μι-
λάµε για µια ένωση, η οποία είναι ενεργή. Εντάξει, αν δεν συµ-
µορφωθεί στο νόµο, να υποστεί τις κυρώσεις, αλλά να της
δώσουµε τη δυνατότητα να συµµορφωθεί ή να µην συµµορφωθεί
στο νόµο και όχι αυτή να εκτελεστεί µε βουλευτική τροπολογία,
η οποία δεν της έδωσε προθεσµία µιας ώρας, προκειµένου να
αποφασίσουν οι άνθρωποι τι θα κάνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής των Ελλήνων, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και πέντε συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας
Μαγνησίας και το Δηµοτικό Σχολείο Ασκύφου Χανίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κικίλια, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δούµε τι σηµαίνει ανακου-

φίζω οριζοντίως την ελληνική κοινωνία, τις ευπαθείς οµάδες,
τους µη έχοντες οι οποίοι συνεισφέρουν µε τον όβολό τους στην
ελληνική οικονοµία, στη φορολογία και πώς η Νέα Δηµοκρατία,
η Κυβέρνηση ασκεί κοινωνική πολιτική. Είχα την τιµή να κατα-
θέσω και σήµερα να υποστηρίξω στη Βουλή τροπολογία για την
αλλαγή της κείµενης νοµοθεσίας η οποία έχει κατατεθεί από τον
πρώην Υπουργό Υγείας και τον ΣΥΡΙΖΑ περί αυξήσεων στις τιµές
των φαρµάκων στο ύψος του 10%, που αυτό θα σήµαινε προφα-
νώς επιβάρυνση και για την ελληνική οικονοµία δια µέσου της
Κυβέρνησης, αλλά προφανώς, και στη συµµετοχή, την οποία θα
έπρεπε να επωµιστούν οι Έλληνες φορολογούµενοι και ασφαλι-
σµένοι.

Η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε τροπολογία, η οποία θα ψηφιστεί
ή όχι σήµερα και σας καλώ όλους, όλα τα κόµµατα να την υπερ-
ψηφίσετε, όπου οι αυξήσεις δεν επιτρέπονται.

Νοµοθετούµε για µηδέν αυξήσεις στα φάρµακα και έως 7%
µειώσεις. Αυτό σηµαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι Έλ-
ληνες φορολογούµενοι -είναι προφανές- θα δουν µείωση στο
ποσό της συµµετοχής στην αποζηµίωση της φαρµακευτικής δα-
πάνης. Νοµίζω ότι είναι µία πολύ σηµαντική πρωτοβουλία, που
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δείχνει το κοινωνικό πρόσωπο της Κυβέρνησης. Φιλοδοξούµε να
φέρουµε κι άλλες τέτοιες στο µέλλον, προκειµένου να δείξουµε
ότι, σε µια πολύ δύσκολη εποχή στηρίζουµε τη µέση ελληνική οι-
κογένεια, στηρίζουµε τις ευπαθείς οµάδες, στηρίζουµε τους συν-
ταξιούχους, στηρίζουµε όλους αυτούς οι οποίοι συµµετέχουν
στη φαρµακευτική δαπάνη, καθότι έχουν ανάγκη φαρµάκων.
Αυτή είναι η µία τροπολογία.

Τώρα σε ό,τι έχει να κάνει -θα πάω στην αιτιολογική έκθεση
και τη διάταξη τροπολογίας που καταθέσαµε- µε την κύρωση
τροποποίησης της σύµβασης µεταξύ του ελληνικού κράτους και
του Ιδρύµατος Νιάρχος, θα ήθελα απλά να ενηµερώσω ότι µετά
από διαπραγµατεύσεις, οι οποίες είχαν γίνει και µε την προηγού-
µενη κυβέρνηση και λόγω της µη έγκρισης από το διοικητικό
συµβούλιο του «Ευαγγελισµού» παραχώρησης του χώρου εντός
του Νοσοκοµείου και αναγνωρίζοντας την αναγκαιότητα υποστή-
ριξης του νοσηλευτικού τοµέα στην Ελλάδα, αντικαθίσταται η µία
δωρεά µε µία άλλη παρόµοια, που έχει να κάνει µε το Τµήµα Νο-
σηλευτικής Σχολής Επιστηµών Υγείας του Εθνικού και Καποδι-
στριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών και την Επαγγελµατική Σχολή
Βοηθών Νοσοκόµων του Γενικού Νοσοκοµείου Αθηνών «Ο Ευαγ-
γελισµός - Οφθαλµιατρείο Αθηνών -  Πολυκλινική».

Επίσης, κατόπιν αξιολόγησης των αναγκών της περιοχής της
Λακωνίας και στην προσπάθεια περαιτέρω ενίσχυσης της ευρύ-
τερης περιοχής, µετά από προηγούµενη συζήτηση και σύµφωνη
γνώµη του ελληνικού δηµοσίου, το Ίδρυµα αποφάσισε να εγκρί-
νει τη δωρεά για τη δηµιουργία νέου Γενικού Νοσοκοµείου στη
Σπάρτη.

Επίσης, µε δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» θα κα-
λυφθεί η ανάγκη για την κατασκευή χώρου στάθµευσης και ελι-
κοδροµίου για την εξυπηρέτηση του Νοσοκοµείου «Παίδων»
Θεσσαλονίκης.

Επίσης, κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
χος» για τις άµεσες ανάγκες εξυπηρέτησης των αεροδιακοµιδών
του ΕΚΑΒ -που όλοι ξέρουµε πόσο σηµαντικές είναι, µε βάση τον
ανάγλυφο χάρτη της χώρας, τις πολλές ακριτικές περιοχές και
τα πολλά νησιά- έκρινε και ενέκρινε την προµήθεια µαζί µε τα
δύο νέα αεροσκάφη και δύο νέων ελικοπτέρων, προκειµένου
αυτά να χρησιµοποιηθούν από την Πολιτική Αεροπορία, να είναι
στη δύναµη του ΕΚΑΒ και να µπορούν να γίνονται αεροδιακοµι-
δές.

Μετά από παρότρυνση του ιδρύµατος -και πολύ σωστά, κατά
την άποψή µας, µια που οι διοικητές υπάρχουν ήδη στις θέσεις
τους και έχουν διοριστεί από την προηγούµενη κυβέρνηση- και
αναγνωρίζοντας το ποσοστό της αυξήσεως των ενδονοσοκοµει-
ακών λοιµώξεων, αποφασίστηκε η σχετική χρηµατοδότηση στη
διαµόρφωση και υλοποίηση των εκπαιδευτικών προγραµµάτων
για τις ενδονοσοκοµειακές λοιµώξεις και την αντιµετώπιση του
τραύµατος και βέβαια, την τροποποίηση του «Έργου 6» για την
προµήθεια και εγκατάσταση ειδικού ιατρικού εξοπλισµού -ΠΕΤ,
τοµογραφίας, κ.λπ..

Τώρα, όµως, θα ήθελα να έρθω στο θέµα του ΚΕΘΕΑ. Ξέρετε,
µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και σεβασµό σε όλους τους συνα-
δέλφους, η Κυβέρνηση και οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης πα-
ρακολουθήσαµε για ένα αρκετά µεγάλο χρονικό διάστηµα τις
τοποθετήσεις όλων σας και εντός του Κοινοβουλίου, στις επιτρο-
πές, αλλά και στα δηµόσια φόρα, σε ό,τι έχει να κάνει µε το
ΚΕΘΕΑ. Πολλές φορές έχω την αίσθηση ότι, ενώ υπάρχει σε
πολύ υψηλό βαθµό η διάθεση συνεννόησης, είναι σαν να κά-
νουµε παράλληλους µονολόγους. Αν εξαιρέσω την ιδεολογική
τοποθέτηση, που έκανε ο κύριος Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ -
η οποία είναι απολύτως σεβαστή- για την οποία το µοναδικό
πράγµα που έχω να πω είναι ότι και η Κυβέρνηση, ως τρόπο θε-
ραπείας, στηρίζει τη στεγνή αποκατάσταση σε αυτούς, για τους
οποίους η επιστήµη λέει ότι ενδείκνυται αυτή η αποκατάσταση,
άκουσα συναδέλφους και σήµερα εδώ, να επαναλαµβάνουν αυτά
τα οποία είπαν στην επιτροπή. Βλέπουµε να τα επαναλαµβάνετε
στην Ολοµέλεια, σαν να µην έχετε ακούσει.

Κύριοι συνάδελφοι, µήπως δεν ακούσατε στις επιτροπές ότι η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στηρίζει τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα του ΚΕΘΕΑ; Ότι στηρίζει τη δηµόσια χρηµατοδότηση διά
του κρατικού κορβανά και επίσης την αύξηση της χρηµατοδότη-

σης; Ότι ενισχύει τη Γενική Συνέλευσή του; Ότι δέχεται και στη-
ρίζει το ότι πρέπει να υπάρχει ΣΠΟΚ, Γενικός Διευθυντής, αυτο-
νοµία στη λειτουργία των κατά τόπους κοινοτήτων, όπως ίσχυε
στο παρελθόν, αλλά και αυτονοµία του οργανισµού; Μήπως δεν
τα ακούσατε όλα αυτά; Δεν τα είπαµε όλα αυτά στην Επιτροπή;
Προφανώς, τα είπαµε. Διαλέξατε, όµως, να τα προσπεράσετε
προς χάριν αυτού που µας εντυπωσιάζει.

Ξέρετε κάτι; Σε όλες τις άλλες εκφάνσεις του πολιτικού σας
λόγου µιλάτε για τη χρηστή διοίκηση, για τον σεβασµό στα χρή-
µατα των Ελλήνων φορολογουµένων, για τον τρόπο µε τον
οποίο, µετά από µία πολύ µεγάλη κρίση και µια πολύ µεγάλη
οδύνη και πίεση που υπέστη η µέση ελληνική οικογένεια, ο ελ-
ληνικός λαός, πρέπει να τα σεβόµαστε, για το ότι πρέπει να
υπάρχει έλεγχος και ότι είναι υποχρέωση της θεσµοθετηµένης
πολιτείας να ελέγχει. Βλέπω, όµως, ότι στο ΚΕΘΕΑ τα προσπερ-
νάτε όλα αυτά.

Σας είπαµε εξ’αρχής ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και της Νέας Δηµοκρατίας αισθάνεται την υποχρέωση, µε
όλα αυτά που συζητάµε τα οποία γίνονται στον χώρο της υγείας
-και όχι µόνο εκεί, αλλά και για άλλους οργανισµούς, που είστε
πάρα πολύ αυστηροί- να ελέγξει πού πηγαίνουν τα χρήµατα του
Έλληνα φορολογούµενου. Είναι 20 εκατοµµύρια επί είκοσι πέντε
χρόνια που από µία ΜΚΟ εγκολπωθήκαν στο Υπουργείο Υγείας
και θεωρούµε ότι αυτό είναι λογικό. Σας το είπαµε από την αρχή.
Διαλέξατε τότε να το αγνοήσετε µε πολύ πιο υψηλούς τόνους. Η
Κυβέρνηση και το Υπουργείο Υγείας το υπέµειναν στωικά. Γιατί;
Σας είπα, κύριοι συνάδελφοι, να µην εκληφθεί αυτό ως αδυναµία,
αλλά αντίθετα ως σεβασµός στις αποδείξεις -κι όχι στις φήµες
που είχαν φτάσει στα αυτιά µας. Θεωρώ αδιανόητο να λειτουρ-
γήσει ένας Υπουργός Υγείας µε βάση κουτσοµπολιά και να υιο-
θετήσει πράγµατα, τα οποία δεν µπορούν να τεκµηριωθούν. Και
δεν το έκανα και δεν το κάναµε.

Όµως, σας έφερα στις επιτροπές και έγινε δηµοσίως γνωστό,
το πόρισµα των ίδιων των εργαζοµένων του ΚΕΘΕΑ -προσέξτε
αυτών που διορίστηκαν από την προηγούµενη διοίκηση του
ΚΕΘΕΑ- που τελούσαν υπό την έγκριση της προηγούµενης πο-
λιτικής ηγεσίας µε τον τρόπο λειτουργίας της. Έκαναν µια αυτό-
νοµη εσωτερική έρευνα και κατέθεσαν ένα πόρισµα, το οποίο δεν
ήταν στατικό, αλλά σε ένα διάστηµα κάποιων χρόνων, σε ό,τι έχει
να κάνει, όχι µε µία από τις εκατόν δέκα µονάδες -όπως είπε ένας
συνάδελφος-, αλλά ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα, το Πρόγραµµα
στις Φυλακές Διαβατών, το πρόγραµµα «Προµηθέας» το οποίο
ήταν, αν θέλετε, από το 2015 το στολίδι του ΚΕΘΕΑ. Έτσι το δια-
φήµιζαν κάποιοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµα.
Αποκαλύφθηκαν από τους εργαζόµενους σηµεία και τέρατα.

Υπήρχε δηλαδή παρακύκλωµα, το οποίο χρησιµοποιούσε παρα-
νόµως ναρκωτικά, το οποίο έχριζε ναρκέµπορους σε εν δυνάµει
κοµµάτια της απεξάρτησης του ΚΕΘΕΑ. Σε αυτό το παρακύ-
κλωµα εµπλέκονται, ενδεχοµένως, κατά τα λεγόµενα των εργα-
ζοµένων, σωφρονιστικοί υπάλληλοι, δικηγόροι, υπάλληλοι του
ΚΕΘΕΑ. Υπήρξαν πιέσεις ψυχολογικές, ατασθαλίες, οι οποίες, εν
γνώσει κάποιων, απεκρύβησαν.

Μαζί µε αυτό -για να µην µακρηγορήσω, τα είπα και στην επι-
τροπή- έρχεται και η έρευνα του ΓΛΚ, την οποία παρήγγειλε τότε,
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, το ΓΛΚ και ήρθε να βαθµολογήσει το
ΚΕΘΕΑ όχι όπως κάποιοι,µη ορθώς, αναφέρατε σε καλό επίπεδο
ένα ή δύο στα τέσσερα, άλλα τρία στα τέσσερα και µίλησε για
συγκεκριµένα προβλήµατα. Μίλησε για τιµολόγια, τα οποία ο
ελέγχων και ο ελεγχόµενος ήταν ο ίδιος, ο ταµίας και αυτός ο
οποίος ήλεγχε ήταν ο ίδιος, η ίδια υπογραφή. Μίλησε για το
2017, µία ολόκληρη χρονιά, που δεν υπάρχει στη διαφάνεια τί-
ποτα για το ΚΕΘΕΑ. Το ΚΕΘΕΑ δεν δηµοσιοποίησε τίποτα και
πουθενά. Μίλησε για διάφορα πράγµατα. Εσείς, όµως, επιλέξατε
να το προσπεράσετε έτσι, ελαφρά την καρδία; Αλήθεια; Δηλαδή,
µε δύο µέτρα και δύο σταθµά κανείς σταθµίζει τα χρήµατα των
Ελλήνων φορολογούµενων;

Είναι βούληση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και δι’
αυτού διορίστηκε αυτή η διοίκηση, να υπάρχει ενδελεχής έλεγ-
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χος στα οικονοµικά του ΚΕΘΕΑ και να ξέρουµε πραγµατικά, που
έχουν πάει τα χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου. Το στηρί-
ζουµε το ΚΕΘΕΑ. Αυτός ο τρόπος µε τον οποίο διενεργούµε τη
διοίκηση, αποδεικνύει ότι στηρίζουµε το ΚΕΘΕΑ. Γιατί; Την όλη
δοµή του και φυσιογνωµία του, οι γνωρίζοντες -και αυτό το απο-
κρύψατε από την ελληνική κοινωνία- ξέρουν ότι το διοικητικό
συµβούλιο στη διοίκηση δεν συµµετέχει.Ο γενικός διευθυντής
και τα ΣΠΟΚ συµµετέχουν στη διοίκηση. Ορίζεται άπαξ το Δ.Σ.
και ενηµερώνεται. Αυτή είναι η λειτουργία του ΚΕΘΕΑ, όπως είχε
οριστεί. 

Αποκρύψατε από τον ελληνικό λαό τα λεγόµενα του ιδρυτή
του ΚΕΘΕΑ κ. Ζαφειρίδη. Ο ίδιος ο κ. Ζαφείρης µιλάει µε πολύ
µεγάλο προβληµατισµό για τον τρόπο µε τον οποίο έχει λειτουρ-
γήσει το ΚΕΘΕΑ. Τα έχω καταθέσει στα Πρακτικά της επιτροπής.

Άρα, θα έπρεπε να επικροτήσετε και να πείτε ότι πράγµατι,
εδώ υπάρχει ένα θέµα, το οποίο θα πρέπει να διερευνήσουµε,
ώστε να στηρίξουµε το ΚΕΘΕΑ και να παραδεχτούµε διαχρονικά
την πολύ µεγάλη σηµασία που έχει για τα παιδιά αυτά τα οποία
προσπαθούν να απεξαρτηθούν, αλλά και για τις οικογένειές τους
και για την ελληνική κοινωνία. Δεν υπάρχει καµµία διάθεση για
αντίλογο σ’ αυτό. Όµως, ελάτε να παραδεχτούµε και µια πραγ-
µατικότητα. Ας είµαστε τουλάχιστον ρεαλιστές ως προς αυτό το
οποίο αντιµετωπίζουµε. 

Να σας πω και κάτι άλλο; Δεν έχει η χώρα εθνική στρατηγική
για τα ναρκωτικά και δεν είχε. Είµαστε µία από τις τελευταίες
χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχει. Ούτε αυτό είστε
έτοιµοι να το παραδεχθείτε, ότι πρέπει, εν τοιαύτη περιπτώσει
να αξιολογήσουµε αυτά τα προγράµµατα και να δούµε τι κάνουν
και αν έχουν ανταποδοτικότητα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν βρέθηκε ούτε ένας…(δεν ακού-
στηκε)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Σας παρακαλώ
πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, να µη µε διακόπτετε. Δεν έχω δια-
κόψει ποτέ κανέναν στη ζωή µου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Επιµένετε να µε

διακόπτετε, κύριε συνάδελφε. Επειδή, λοιπόν, είστε και από τη
Βόρεια Ελλάδα, σας λέω ότι ο ίδιος ο κ. Ζαφειρίδης είπε ότι στο
πρόγραµµα «ΙΘΑΚΗ», που στη δοµή είναι ογδόντα κλίνες, αυτή
τη στιγµή όλοι κι όλοι οι χρήστες που προσπαθούν να απεξαρ-
τηθούν είναι δεκαπέντε. Στο άλλο, στη Λάρισα, ενώ είναι ενε-
νήντα, είναι είκοσι. Άρα, υπάρχουν κι άλλα προβλήµατα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνάδελφε,

επιµένετε να µε διακόπτετε για τρίτη φορά. Σας λέω, λοιπόν, ότι
αντί να συναινέσετε στο προφανές, προσπαθείτε πάντα µε προ-
σχήµατα να το ξεπεράσετε. 

Για να αποδείξω, λοιπόν εγώ,για να αποδείξει η Κυβέρνηση,
ότι πράγµατι εννοεί και την έννοια της αντικειµενικής αξιολόγη-
σης και τον τρόπο, µε τον οποίο θεωρεί ότι πρέπει να προχωρούν
τα πράγµατα ακόµα και στο ΚΕΘΕΑ, σας λέω ότι, επειδή η Ελ-
λάδα είναι η µοναδική χώρα στην Ευρώπη, που δεν έχει εθνική
στρατηγική για τα ναρκωτικά και επειδή η προηγούµενη διακυ-
βέρνηση διόρισε εθνικό συντονιστή για τα ναρκωτικά -είναι σή-
µερα εδώ και πρόκειται για τον κ. Χρήστος Κουιµτσίδης- η
Κυβέρνηση θα ορίσει τον εθνικό συντονιστή για τα ναρκωτικά
επικεφαλής της ανεξάρτητης επιτροπής. Θα του δώσει χρόνο,
όπως χρειάζεται, προκειµένου να ερευνήσει µε επιστηµονικά κρι-
τήρια τον τρόπο µε τον οποίο έχει λειτουργήσει στο σύνολό του
το ΚΕΘΕΑ, αλλά και τα επιµέρους προγράµµατά του. Θα µας
κάνει ο άνθρωπος µαζί µε την επιτροπή µια εισήγηση για τον
τρόπο µε τον οποίο πιστεύει ότι θα πρέπει να λειτουργεί το
ΚΕΘΕΑ, ενδυναµώνοντάς το και στηρίζοντας τις θεραπευτικές
πρωτοβουλίες και ούτω καθεξής. Και προφανώς αυτή την εισή-
γηση θα τη λάβει πολύ σοβαρά υπόψη της η Κυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Άρα, λοιπόν, θα σας έλεγα ότι κατόπιν αυτού, δεν υπάρχει καµ-
µία δικαιολογία να µην στηρίξετε την πρωτοβουλία µας σε ό,τι
έχει να κάνει µε το ΚΕΘΕΑ.

Δεν θα ήθελα να µακρηγορήσω, αλλά θα ήθελα απλά να πω

το εξής: Η πολιτική για την υγεία, η πολιτική για το φάρµακο, η
πολιτική γι’ αυτούς οι οποίοι πράγµατι έχουν ανάγκη στήριξης
και βοήθειας, δηλαδή το ΕΣΥ, το δωρεάν Εθνικό Σύστηµα Υγείας
και πώς αυτό µπορεί να υποστηριχθεί, είναι πρώτη προτεραι-
ότητα για µας. Όµως, στις προγραµµατικές δηλώσει εδώ σας
ανέφερα ότι πρέπει να είµαστε ρεαλιστές και να ξέρουµε τι έχετε
παραδώσει, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
και µε βάση αυτά τα οποία έχετε παραδώσει, να δούµε πού πραγ-
µατικά πάµε. Νοµίζω ότι ήταν λυτρωτική η γραπτή κατάθεση των
διοικητών των νοσοκοµείων του ΕΣΥ για το πού βρίσκονται τα
νοσοκοµεία µας.

Άρα, λοιπόν, υπάρχει θετική προαίρεση, υπάρχει καλή διάθεση
και δεν υπάρχει καµµία διάθεση για προσωπική και πολιτική αν-
τιδικία. Όλα αυτά είναι έξω και πέρα από τη φιλοσοφία της ηγε-
σίας του Υπουργείου Υγείας. 

Πράγµατι, για πολλά χρόνια, κάποια πράγµατα όχι απλά δεν
έχουν γίνει, αλλά έχουν δυστυχώς χειροτερέψει. Υπάρχει καλή
διάθεση να βελτιωθούν σε κάτι το οποίο βλέπουµε όλοι ότι είναι
πάρα πολύ δύσκολο, αφού τα οικονοµικά του τοµέα της υγείας
είναι συγκεκριµένα, οι πόροι είναι λελογισµένοι, το σύστηµα γη-
ράσκει και πρέπει να το στηρίξουµε. Νοµίζω ότι στοιχειωδώς, θα
πρέπει όλοι να κάνουµε µια µίνιµουµ προσπάθεια για συναίνεση,
προς χάριν της µέσης ελληνικής οικογένειας, προς χάριν των
ασθενών, προς χάριν των ευπαθών οµάδων. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Επαγγελµατικό Γενικό Λύκειο Αταλάντης
Φθιώτιδας (Α’ Τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
πριν προχωρήσουµε, θα ήθελα να συµπληρώσω κάτι, σχετικά µε
ερώτηση ενός συναδέλφου. 

Είναι προφανές και αυταπόδεικτο από την υπουργική από-
φαση ότι το σύνολο του ΔΣ του ΚΕΘΕΑ λειτουργεί χωρίς αποζη-
µίωση, αµισθί. Αν κάτι πρέπει να προσθέσουµε σε δεύτερο χρόνο
νοµοθετικά, θα το κάνουµε µε πολύ µεγάλη χαρά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Και ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα η κ.

Ξενογιαννακοπούλου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΜΑΡΙΑ-ΕΛΙΖΑ (ΜΑΡΙΛΙΖΑ) ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’αρχάς, θέλω να ξεκινήσω την παρέµβασή µου, αναφερό-

µενη στην απαράδεκτη δήλωση που έκανε ο Υπουργός Ενέρ-
γειας κ. Χατζηδάκης, ο οποίος µας έχει συνηθίσει σε µια
µετριοπάθεια. Όµως, δυστυχώς, σ’ αυτόν τον αυταρχικό παρο-
ξυσµό που ζούµε τις τελευταίες µέρες, µε τις δηλώσεις κυβερ-
νητικών στελεχών και τη στάση µέσων ενηµέρωσης, ο κ.
Χατζηδάκης ήρθε εδώ, στο Βήµα της Βουλής, και χαρακτήρισε
ως «µπαχαλάκηδες» τους φοιτητές και τις φοιτήτριες της
ΑΣΟΕΕ, οι οποίοι υπέστησαν την αστυνοµική καταστολή, που
όλοι βιώσαµε τις προηγούµενες µέρες.

Με αυτό τον τρόπο, βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση έχει µία συγ-
κεκριµένη γραµµή, να απαξιώνει τους φοιτητές και τις φοιτή-
τριες, οι οποίοι ως µέλη της ακαδηµαϊκής κοινότητας διεκδικούν
και αυτοί το δικαίωµα για ένα ανοιχτό πανεπιστήµιο, το δικαίωµα
να συνέρχονται και να µπορούν να κάνουν συγκεντρώσεις και γε-
νικές συνελεύσεις. Επίσης, απαξιώνει συλλήβδην τα δηµόσια πα-
νεπιστήµια της χώρας, και φυσικά, το Οικονοµικό Πανεπιστήµιο,
που είναι από τα πιο υψηλά στην κατάταξη πανευρωπαϊκά.

Και το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, είναι γιατί ακο-
λουθείτε αυτήν την τακτική. Είναι φανερό ότι είναι επιλογή, ότι
είναι γραµµή. Είναι φανερό ότι σε µία περίοδο που βρήκατε πάρα
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πολλά προβλήµατα σε σχέση µε τη διαχείριση του προσφυγικού,
εξαιτίας των ιδεοληψιών που είχατε όλα τα προηγούµενα χρόνια,
είναι φανερό σε µία περίοδο, που είχατε σφοδρές αντιδράσεις,
ακόµα και από Βουλευτές σας και στελέχη σας και στις τοπικές
κοινωνίες, όπου τώρα θερίζετε όλα αυτά που είχατε σπείρει, όλο
το προηγούµενο διάστηµα, τη µισαλλοδοξία, την ξενοφοβία, έρ-
χεστε τώρα και προσπαθείτε µε αυτό τον τρόπο, αφενός να αλ-
λάξετε την ηµερήσια διάταξη της δηµόσιας συζήτησης και
ταυτόχρονα να κάνετε µία επίδειξη αυταρχισµού και καταστο-
λής.

Εµείς θέλουµε και από αυτό το Βήµα της Βουλής να σας προ-
ειδοποιήσουµε. Είναι µέρες του Πολυτεχνείου και είναι διπλά
ανεύθυνη και απαράδεκτη αυτή η πολιτική και η τακτική σας.
Αναλαµβάνετε πλήρως την ευθύνη, όταν δηµιουργείτε αυτά τα
φαινόµενα αυταρχισµού και καταστολής, κατά τη διάρκεια αυτού
του τριηµέρου, που η φοιτητική νεολαία της χώρας µας, µαζί µε
τον ελληνικό λαό, θα τιµήσει ειρηνικά και δηµοκρατικά την εξέ-
γερση του Πολυτεχνείου.

Τώρα, κύριε Κικίλια, όσον αφορά τα ζητήµατα που θέσατε για
το ΚΕΘΕΑ. Η αλήθεια είναι ότι στη διακυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, από τον Ιούλιο µέχρι σήµερα, οι λέξεις και τα νοή-
µατα αποκτούν πλέον άλλη διάσταση. Το επιτελικό κράτος
ταυτίζεται πλέον µε τον έλεγχο του κράτους και την απαξίωση
των θεσµών και µάλιστα µε την κατάργηση ή µε την αλλοίωση
θεσµών που δεν ελέγχονται, όπως θα ήθελε η Νέα Δηµοκρατία
να ελέγχονται. Αυτό το ζήσαµε το προηγούµενο διάστηµα µε την
Επιτροπή Ανταγωνισµού, µε την επιθεωρήτρια δηµόσιας διοίκη-
σης, αλλά και µε τον τρόπο, µε τον οποίο διορίστηκε ο Διοικητής
της ΕΥΠ.

Και όσον αφορά την καλή νοµοθέτηση, για την οποία τόσα
πολλά µας είπατε από την πρώτη µέρα, βλέπουµε να έρχονται
συνεχώς νοµοσχέδια τα οποία είναι συρραφή από διάφορες δια-
τάξεις. Τον Ιούλιο µας είπατε ότι θα ήταν ένα και µοναδικό. Εί-
δαµε, όµως, να ακολουθεί και το αναπτυξιακό και βέβαια να
έρχονται εκατοντάδες τροπολογίες και καθεµία από αυτές να
υποκρύπτει και διάφορα άλλα θέµατα.

Όµως, στο θέµα του ΚΕΘΕΑ υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα
αντισυνταγµατικά, δηµοκρατικά και πολιτικά. Ας ξεκινήσουµε µε
το πρώτο. Στις 30 Σεπτεµβρίου και ενώ η Βουλή ήταν ανοιχτή,
ενώ ήµασταν εδώ και είχαµε συζήτηση -µάλιστα είχαµε την κύ-
ρωση των συµβάσεων για τις εξορύξεις- επιλέξατε να προχωρή-
σετε στην ένταξη των ρυθµίσεων του ΚΕΘΕΑ που καταργεί το
αυτοδιοίκητο. 

Κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω ότι λέω κάτι αστείο. Αναφέροµαι
σε σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Σε εµένα; 
ΜΑΡΙΑ-ΕΛΙΖΑ (ΜΑΡΙΛΙΖΑ) ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι,

στον συνοµιλητή σας. 
Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι επιλέξατε να προχωρήσετε µε µία

πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου όταν, σύµφωνα µε το άρθρο
44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αυτό µπορεί να γίνει µόνο
όταν η Βουλή είναι κλειστή -που η Βουλή ήταν ανοιχτή- ή όταν
υπάρχει κατεπείγον λόγος που το επιβάλει.

Και ερωτώ: Ποιος ήταν ο κατεπείγον λόγος; Πρώτα απ’ όλα,
να µας απαντήστε σ’ αυτό, κύριε Υπουργέ. Δεν µας έχετε απαν-
τήσει. Γιατί το επιλέξατε; 

Η δική µας ανάγνωση; Ο κατεπείγον λόγος ήταν, πρώτα απ’
όλα, προφανώς να αποτρέψετε την εκλογή της κ. Ξένης Δηµη-
τρίου στο ΚΕΘΕΑ. Ο κατεπείγον λόγος ήταν να αιφνιδιάσετε, να
δηµιουργήσετε τετελεσµένα και να µην υπάρχουν αντιδράσεις.
Ο κατεπείγον λόγος ήταν να αποφύγετε τη βάσανο της κοινο-
βουλευτικής διαδικασίας και της διαβούλευσης. Κι έρχεστε και
το κάνετε µετά από ένα διάστηµα δύο µηνών, µέσα σε ένα µε-
γάλο νοµοσχέδιο και όταν πλέον έχετε παράξει τα γεγονότα, τα
τετελεσµένα. 

Να προχωρήσουµε παραπέρα. Γιατί έπρεπε να γίνει αυτή η αλ-
λαγή στο αυτοδιοίκητο ενός οργανισµού, που, κατά κοινή οµο-
λογία, όλες αυτές τις δεκαετίες που έχει λειτουργήσει, όλες οι
κυβερνήσεις, του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ,
κυβερνήσεις συνεργασίας, τον τίµησαν, τον αναγνώρισαν και τον
υποστήριξαν; Δεν µας έπεισαν τα επιχειρήµατα που είπατε, γιατί

είναι επιχειρήµατα, καταρχάς, τα οποία ήρθατε να µας τα πείτε
εκ των υστέρων, πολύ αργότερα. Δεν µας τα είπατε αυτά το Σε-
πτέµβρη. 

Θα αναφερθώ και στην ουσία των επιχειρηµάτων. Μας τα εί-
πατε αργότερα όταν είδατε τις σφοδρές αντιδράσεις, όχι µόνο
των εργαζοµένων και των οικογενειών, αλλά και των επιστηµόνων
και µία ευρύτερη κοινωνική αντίδραση γύρω από αυτό το θέµα.

Να µπούµε, λοιπόν, τώρα στην ουσία των θεµάτων. Αναφέ-
ρατε, τους ελέγχους ως επιχείρηµα. Να ξέρετε πάρα πολύ καλά
-και το είπατε και ο ίδιος- ότι ο µεν πρώτος έλεγχος που αναφέ-
ρατε για τα Διαβατά, πάνω στο οποίο φτιάξετε όλο αυτό το αφή-
γηµα για να δικαιολογήσετε την απόφασή σας, ήταν ένας
έλεγχος, που το ίδιο το ΚΕΘΕΑ, στη συλλογική, που είχε του αυ-
τοελέγχου και της ορθής λειτουργίας, είχε το ίδιο κινήσει. Δεν
ήταν ένας έλεγχος ο οποίος ήρθε απ’ έξω. 

Πολύ περισσότερο, ήταν ένας προκαταρκτικός έλεγχος. Δεν
είχε ολοκληρωθεί. Υπήρχε ένα κατ’αρχήν πόρισµα, το οποίο µά-
λιστα ήταν και εµπιστευτικό, το οποίο στη συνέχεια, θα έπρεπε
να ολοκληρωθεί και υπήρχαν προσωπικά δεδοµένα και µία σειρά
πράγµατα. 

Εσείς επιλέξατε να δηµοσιοποιήσετε αυτό το εµπιστευτικό πό-
ρισµα, για να βασιστείτε πάνω σε αυτό και να φτιάξετε ένα αφή-
γηµα σκανδαλολογίας, διαπόµπευσης και συκοφαντίας,
προκειµένου, δηλαδή, να αιτιολογήσετε γιατί ερχόσασταν µετά
από τόσες δεκαετίες να αλλάξετε το καθεστώς του ΚΕΘΕΑ και
να το ελέγξετε. Αυτό είναι το πρώτο.

Όσον αφορά τον περίφηµο έλεγχο του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους -κι εδώ θέλω να καταθέσω και την σχετική εισήγηση
του κ. Μπαρδάνη ως Προέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΚΕΘΕΑ- ήταν ένας από τους συνηθισµένους τακτικούς ελέγχους
που γίνεται από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους για µία σειρά
από φορείς. Αφορούσε το 2017.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) Ξε-
νογιαννακοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

όπως, µε σαφήνεια, λέει ο κ. Μπαρδάνης οι συστάσεις, στις
οποίες κατέληξε ο έλεγχος αυτός είτε είχαν ήδη εκπληρωθεί είτε
εκπληρώθηκαν. Και βέβαια, να σηµειώσω εδώ -γιατί πρέπει να τα
λέµε όλα, κύριε Υπουργέ- ότι όσον αφορά το 2018, δεν υπήρχε
καµµία παρατήρηση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.
Άρα, πάτε πίσω στο 2017 για έναν έλεγχο, που οι συστάσεις
έχουν εκπληρωθεί και δεν λέτε για τη συνέχεια.

Βέβαια, εδώ τίθενται και µία σειρά άλλα ζητήµατα. Μέσα από
αυτή την αλλαγή, που εσείς στοχεύετε στο ΚΕΘΕΑ, πιστεύετε
πραγµατικά, ότι έρχεστε να εξυπηρετήσετε καλύτερα όλη αυτή
τη µεγάλη προσπάθεια της µάχης απέναντι στις εξαρτήσεις; 

Εσείς επιλέξατε τη µία γραµµή απαξίωσης, µέσω της διαχείρι-
σης, όσον αφορά τους ελέγχους. Ακούσαµε, όµως, τον Υφυ-
πουργό σας, ο οποίος είπε και το εξής καταπληκτικό, ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ αντιδρά -όχι η κοινωνία, όχι οι εργαζόµενοι, όχι οι οικο-
γένειες, ο ΣΥΡΙΖΑ αντιδρά- επειδή αµφισβητείται η ιδεολογική
του ηγεµονία στο χώρο της πάλης εναντίον των εξαρτήσεων.

Εδώ, λοιπόν, εγώ θέτω δύο θέµατα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΑΡΙΑ-ΕΛΙΖΑ (ΜΑΡΙΛΙΖΑ) ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μην

κάνετε έτσι, κύριε συνάδελφε. Θέτουµε δύο θέµατα. Να µας εξη-
γήσετε τι εννοείτε. 

Είτε εδώ δεν καταλαβαίνετε τι σηµαίνει µία ολοκληρωµένη πο-
λιτική απέναντι στις εξαρτήσεις, δηλαδή µία πολιτική, που δεν
ενέχει µόνο την καταστολή, αλλά µία πολιτική πρόληψης, ενηµέ-
ρωσης και σαφώς επανένταξης. Εσείς ο ίδιος είπατε για την
ανάγκη να υπάρχει µία συνεχής ενηµέρωση και ανανέωση της
στρατηγικής. Αυτό είναι µία συζήτηση. Ελάτε να το πείτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν αλλάζει τίποτα σε αυτό.
ΜΑΡΙΑ-ΕΛΙΖΑ (ΜΑΡΙΛΙΖΑ) ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ελάτε

να πείτε στη Βουλή, να γίνει ένας διάλογος, να κουβεντιάσουµε. 
Εσείς δεν κάνατε, όµως, αυτό. Δεν ήρθατε πρώτα να συζητή-

σετε και να πείτε ποια είναι η στρατηγική για τα ναρκωτικά, για
την αντιµετώπιση των εξαρτήσεων και µετά να πάρετε αποφά-
σεις. εσείς, ξεκινήσατε, παίρνοντας αποφάσεις, διαποµπεύοντας
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και κατασυκοφαντώντας έναν οργανισµό, ο οποίος λειτούργησε
όλον αυτό τον καιρό µε απόλυτα κοινή αποδοχή και µε πολύ µε-
γάλη επιτυχία. 

Καταθέτω εδώ και τη σχετική δήλωση των εργαζοµένων, οι
οποίοι εργάζονται πραγµατικά µε την ψυχή τους, όσον αφορά τα
θέµατα της απεξάρτησης και της όλης προσπάθειας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) Ξε-
νογιαννακοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην ουσία υπονοµεύετε έναν κρίσιµο κρίκο σε µία ολόκληρη
αλυσίδα που είναι απαραίτητο να λειτουργεί και επιπλέον δηµι-
ουργείτε τεράστια προβλήµατα.

Για να επανέλθω, λοιπόν, στο ερώτηµα του Υφυπουργού σας,
είτε εσείς δεν κατανοείτε τι σηµαίνει στην πράξη µία ολοκληρω-
µένη πολιτική είτε απλώς προσπαθείτε να βρείτε προσχήµατα,
κάνοντας αντιπολίτευση στην αντιπολίτευση, παρ’ότι είσαστε
πλέον στην Κυβέρνηση, απλώς για να καλύψετε αυτό που είπα
στην αρχή, ότι δηλαδή, η µόνη σας έννοια ήταν ο κρατικός έλεγ-
χος, οι «ηµέτεροι», οι δικοί σας, όσον αφορά τον τρόπο λειτουρ-
γίας του ΚΕΘΕΑ, αδιαφορείτε για όλα τα άλλα και βρήκατε ένα
εύκολο πάτηµα. 

Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, για δύο θέµατα που, επίσης, θα
ήθελα να πω σε σχέση µε το νοµοσχέδιο και τα υπόλοιπα άρθρα,
γιατί ο εισηγητής µας, ο κ. Παπαδόπουλος έκανε µία πάρα πολύ
λεπτοµερή ανάλυση. 

Θα ήθελα να πω κάτι, όσον αφορά την προστασία των δανει-
οληπτών. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έφερε τον ν.4605/2019, ο
οποίος είχε τρεις στόχους και τρεις επιδιώξεις. Διεύρυνε, κατ’αρ-
χάς, τη δυνατότητα ένταξης δανειοληπτών για την προστασία
της πρώτης κατοικίας, βάζοντας µέσα και µικροµεσαίους, που
είχαν θέσει ως εγγύηση την πρώτη κατοικία, επέκτεινε χρονικά
την αποπληρωµή των δανείων, φυσικά µε την αντίστοιχη µείωση
των δόσεων και αντιµετώπισε το κρίσιµο θέµα των κόκκινων δα-
νείων των τραπεζών, µε ό,τι αυτό σηµαίνει.

Εµείς θέλουµε δύο πράγµατα. Κατ’αρχάς, να ζητήσουµε -είναι
εδώ και ο Υπουργός Οικονοµικών- την παράταση της λειτουργίας
της πλατφόρµας για ένα χρόνο και τη διαβεβαίωσή σας, κύριε
Υπουργέ. 

Επίσης, όσον αφορά την τροπολογία του ΚΙΝΑΛ, θα θέλαµε να
πούµε ότι είναι γενικά, σε θετική κατεύθυνση και ιδιαίτερα η δεύ-
τερη παράγραφος της τροπολογίας θεωρούµε ότι είναι σε θετική
κατεύθυνση και οφείλουν και οι κύριοι Υπουργοί να τη λάβουν
υπόψη τους.

Όσον αφορά το Ελληνικό, περιµένουµε να ακούσουµε -είπε ο
κ. Χατζηδάκης κάποια πράγµατα- από τον κ. Οικονόµου αν όντως
αποδίδονται οι κοινόχρηστοι χώροι από τον Άγιο Κοσµά ως το
Ελληνικό στην αυτοδιοίκηση. Είναι κάτι κρίσιµο. Να σας ακού-
σουµε, κύριε Υπουργέ. 

Και όσον αφορά το άλλο κρίσιµο ζήτηµα για τις τουριστικές
επιχειρήσεις που έρχεστε -και σωστά- να τις στηρίξετε µέσα από
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και σήµερα µε την κύρωσή
της, απλώς να επισηµάνουµε ότι πρέπει να είναι ολοκληρωµένη
αυτή η στήριξη και να αναφορά και τους εργαζόµενους. Δηλαδή,
οι επιχειρήσεις αυτές, προκειµένου να λαµβάνουν τη στήριξη της
πολιτείας, πρέπει να είναι συνεπείς όσον αφορά τα δεδουλευ-
µένα και οφειλόµενα στους εργαζόµενους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Το λόγο έχει ο κ. Γιόγια-
κας, από 

τη Νέα Δηµοκρατία, για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µία κυβέρνηση δεν κρίνεται µόνο από το πόσο κάνει
πράξη το πρόγραµµά της, κρίνεται και από το πόσο γρήγορα αν-
τιδρά σε απρόβλεπτες και επείγουσες καταστάσεις, σε προβλή-
µατα που πρέπει να λυθούν όσο πιο σύντοµα γίνεται, πριν αυτά
γεννήσουν άλλα ζητήµατα. 

Αυτό επιδιώκεται και εδώ µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου που κυρώνονται σήµερα µε νόµο από τη Βουλή µας. Ορι-
σµένες από αυτές τις ρυθµίσεις, µάλιστα, αφορούν µία καθόλου

αµελητέα µερίδα συµπολιτών µας. Είναι η ενίσχυση της προστα-
σίας της πρώτης κατοικίας για τα πιο αδύναµα νοικοκυριά. Είναι
η παράταση της ρύθµισης οφειλών προς τους δήµους. Είναι η
κατάργηση της δηµοπράτησης ηλεκτρικού ρεύµατος από τη
ΔΕΗ, που και αυτή συνέβαλε στην παραλίγο κατάρρευσή της, τις
συνέπειες της οποίας θα την αισθανόµασταν άµεσα ή έµµεσα
όλοι µας. 

Οι αλλαγές στη ρύθµιση οφειλών φυσικών προσώπων από στε-
γαστικά και επιχειρηµατικά δάνεια για την προστασία της κύριας
κατοικίας διευκολύνουν κατηγορίες δανειοληπτών, όπως οι πιο
ηλικιωµένοι, τα διαζευγµένα ζευγάρια ή τα ζευγάρια σε διά-
σταση, οι συνιδιοκτήτες µε συγγενική σχέση. Οι αλλαγές, µάλι-
στα, αφορούν και τις νέες αιτήσεις και αυτές, που έχουν
υποβληθεί, άλλα βρίσκονται ακόµα σε επεξεργασία.

Αναµένουµε από την Κυβέρνηση να προχωρήσει σύντοµα -
όπως επανέλαβε και ο κ. Βεσυρόπουλος- στην κατάργηση των
δικαιολογητικών, που απαιτούνται, έτσι ώστε οι αιτήσεις στο διά-
στηµα, που αποµένει, να µπορούν να γίνονται πιο γρήγορα και
πιο εύκολα.

Η παράταση, που δίνεται σε φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις
έως τις 31 Δεκεµβρίου του 2019 να ρυθµίσουν βεβαιωµένες οφει-
λές τους σε δήµους, φιλοδοξούµε να έχει διπλό θετικό αποτέλε-
σµα: να διευκολύνει τον οικονοµικό προγραµµατισµό των
οφειλετών, αλλά και να ενισχύσει τα ταµεία των δήµων.

Η ρύθµιση για τη ΔΕΗ ανήκει στα επείγοντα µέτρα για να στα-
µατήσει η οικονοµική αιµορραγία της επιχείρησης. Πουλώντας
ρεύµα στους ανταγωνιστές σε τιµές κάτω του κόστους, η ΔΕΗ
ζηµιώθηκε από το 2016 περίπου 600 εκατοµµύρια ευρώ. Εµείς
θέλουµε, η επιχείρηση να σταθεί ξανά στα πόδια της, όχι να είναι
βαρίδι για τους φορολογούµενους και ωρολογιακή βόµβα για τη
χώρα. 

Γι’ αυτό καταργούµε τις δηµοπρασίες NOME από δω και στο
εξής, καταργούµε και την τελευταία δηµοπρασία που η προηγού-
µενη κυβέρνηση είχε αποφασίσει για τα µέσα Οκτωβρίου, εξοι-
κονοµώντας, µόνο από αυτή, 90 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό για να
θυµηθούµε πόσο ανεύθυνα και ιδεοληπτικά εγκαταλείφθηκε το
µοντέλο της «µικρής ΔΕΗ», που είχε επιλέξει η κυβέρνηση Σα-
µαρά το 2014.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής
µιας Περιφέρειας που ζει και από τον τουρισµό, δεν µπορώ παρά
να συµµερίζοµαι την αγωνία των επιχειρηµατιών που χτυπήθηκαν
σοβαρά από το «κανόνι» της «THOMAS COOK». Πιστεύω ότι τα
µέτρα για το ΦΠΑ και το φόρο διαµονής δίνουν ένα πρώτο στίγµα
της βούλησης της Κυβέρνησης να στηριχθούν τα ξενοδοχειακά
καταλύµατα. 

Οι εκπρόσωποι του κλάδου έχουν καταθέσει τις προτάσεις
τους και ευελπιστώ ότι θα τις αξιοποιήσετε, ασφαλώς όσο επι-
τρέπουν τα δηµοσιονοµικά περιθώρια της οικονοµίας. Η πρό-
σθετη διευκόλυνση φορολογικών υποχρεώσεων και η ενίσχυση
της ρευστότητας θα βοηθήσουν, ουσιαστικά, τουλάχιστον τις πιο
ζηµιωµένες από αυτές, να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις
τους το επόµενο χρονικό διάστηµα.

Ως Βουλευτής Θεσπρωτίας, θα ήθελα να σταθώ, επίσης, στην
οργανωµένη χωροθέτηση των επιχειρήσεων ιχθυοκαλλιέργειας
ή υδατοκαλλιέργειας, όπως λέγεται, για να συµπεριλάβει και την
εκτροφή άλλων θαλασσινών. Η προθεσµία για να µπουν οι επι-
χειρήσεις αυτές σε οργανωµένες ζώνες, που είναι ένα είδος θα-
λάσσιου επιχειρηµατικού πάρκου, όπου ισχύουν συγκεκριµένοι
κανόνες και περιβαλλοντικοί όροι, έληγε για πρώτη φορά το Νο-
έµβρη του 2017. Παρατάθηκε µέχρι και το Νοέµβρη του 2019,
για να πάρει τώρα νέα παράταση έως το 2021.

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, η παράταση αυτή να µη δώσει άλλοθι
για άλλη καθυστέρηση. Γνωρίζω από πρώτο χέρι ότι οι αρµόδιες
υπηρεσίες δεν έχουν αρκετούς υπαλλήλους, για να τρέξουν τις
µελέτες. Αναµένουµε, λοιπόν, να προχωρήσετε στα µέτρα, που
έχετε ανακοινώσει, όπως είναι η πρόσληψη ειδικευµένων εξωτε-
ρικών συµβούλων, ώστε να ολοκληρωθούν εµπρόθεσµα τα προ-
εδρικά διατάγµατα για τις περιοχές Οργανωµένης Ανάπτυξης
Υδατοκαλλιεργειών. Ευτυχώς, ο φάκελος για τις περιοχές της
Θεσπρωτίας είναι σε καλό δρόµο. Και εδώ, όµως, χρειάζεται να
ανέβουν οι ταχύτητες.
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Κλείνω, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µε δύο σύντοµα
σχόλια για την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για το ΚΕΘΕΑ.
Ας κρατήσουµε ότι ο ορισµός του διοικητικού συµβουλίου από
τον Υπουργό Υγείας δεν αλλάζει το θεραπευτικό µοντέλο των µο-
νάδων του ΚΕΘΕΑ. Η αυτοδιοίκηση και αυτοδιαχείριση στο θε-
ραπευτικό και επιστηµονικό έργο, όχι µόνο διατηρείται, αλλά και
ενισχύεται, αφού δίνονται πρόσθετες ουσιαστικές αρµοδιότητες
στη Γενική Συνέλευση. Αυτό είναι που κυρίως ενδιαφέρει τους
χρήστες των υπηρεσιών του. 

Ας κρατήσουµε, επίσης, το εξής: Η αλλαγή του µοντέλου διοί-
κησης πρέπει και µπορεί να είναι η αρχή µιας συνολικής συζήτη-
σης για την αναµόρφωση του ΚΕΘΕΑ. Όσα ειπώθηκαν στις
συνεδριάσεις των επιτροπών από συµφωνούντες και διαφωνούν-
τες, οδηγούν σε µία ελάχιστη κοινή διαπίστωση. Οδηγούν στη
διαπίστωση ότι υπάρχουν σηµαντικά περιθώρια αλλαγών, υπάρ-
χουν σηµαντικά περιθώρια βελτίωσης, γιατί αυτή η Κυβέρνηση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιδιώκει να φροντίζει για τα τρέ-
χοντα και επείγοντα θέµατα, διατηρώντας, όµως, το βλέµµα στη
µεγάλη εικόνα, στις µεγαλύτερες και µικρότερες αλλαγές, που
χρειάζεται ο τόπος µας, ώστε να γυρίσει οριστικά σελίδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και εγώ ευχαριστώ.
Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Τζούφη από το ΣΥΡΙΖΑ και θα

ακολουθήσει ο κ. Φραγγίδης.
Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω και εγώ µε µία αρχική δή-
λωση, καταδικάζοντας τον αυταρχικό κατήφορο της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη, σχετικά µε τα γεγονότα που συνέβησαν στο Οικο-
νοµικό Πανεπιστήµιο και την απρόκλητη επίθεση, µε ξύλο και χη-
µικά, σε φοιτητές και φοιτήτριες, που αντιδρούσαν στη λαθεµένη
απόφαση της Συγκλήτου για lock out στη σχολή τους, ωσάν να
επρόκειτο για ιδιωτική επιχείρηση και διεκδικώντας το δηµοκρα-
τικό τους δικαίωµα για συνέλευση εντός του χώρου της σχολής
τους.

Το µόνο που πετυχαίνουν τέτοιου τύπου παρεµβάσεις είναι να
πυροδοτούνται επικίνδυνες καταστάσεις. Αυτό επισηµαίνεται µε
πολύ σαφή τρόπο από την απόφαση της Συγκλήτου του Εθνικού
Μετσόβιου Πολυτεχνείου, που λένε ότι αυτού του τύπου οι επεµ-
βάσεις καταστολής µέσα στους πανεπιστηµιακούς χώρους, προ-
καλούν τεράστια ανησυχία και δηλώνουν ότι η Σύγκλητος θα
υπερασπίσει -ως και οφείλει- µε όλες της τις δυνάµεις την πολυ-
τεχνειακή κοινότητα και το πανεπιστηµιακό άσυλο και καλεί σε
µαζική συµµετοχή στις εκδηλώσεις του εορτασµού. Το ίδιο
έχουµε και από τη Σύγκλητο του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου
Θεσσαλονίκης.

Αντίθετα, έχουµε δηλώσεις από ηγετικά στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας -τα οποία αποτέλεσαν και στελέχη της νεολαίας του
Παπαδόπουλου και ηγέτες αυτής της διαβόητης Οργάνωσης της
ΕΠΕΝ- που λένε ότι η επιβολή του νόµου χρειάζεται και ξύλο.
Αυτό στέλνει το µήνυµα για κλιµάκωση και ενθάρρυνση των
αστυνοµικών ακροτήτων. 

Καθιστούµε υπόλογη, για ό,τι συµβεί, την Κυβέρνηση, που δυ-
ναµιτίζει το κλίµα πριν το Πολυτεχνείο, αυτή την κορυφαία στιγµή
της φοιτητιώσας νεολαίας στον τόπο µας, που κάποιοι θέλουν
να ξεχάσουν, να διαγράψουν, να αναθεωρήσουν, κατασυκοφαν-
τώντας το φοιτητικό κίνηµα, αλλά και τα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα ως κέντρα βίας και ανοµίας και παραπέµπουν σε σκο-
τεινές εποχές, που η νεολαία και η Αριστερά ήταν ο εσωτερικός
εχθρός. Δεν θα τους ακολουθήσουµε σε αυτή την κατεύθυνση.

Το δεύτερο θέµα, στο οποίο θέλω να αναφερθώ, είναι το
ΚΕΘΕΑ. Θα ήθελα να πω ότι µε τον ίδιο αυταρχικό τρόπο απο-
φασίστηκε, σε µία νύχτα, να καταργηθεί το αυτοδιοίκητο και να
αναληφθεί η διοίκηση του ΚΕΘΕΑ από έµµισθους, όπως φαίνεται
στη διάταξη, υπαλλήλους -βέβαια, ο κύριος Υπουργός είπε ότι
δεν θα παίρνουν µισθό- χωρίς ειδικές γνώσεις στον ευαίσθητο
τοµέα των εξαρτήσεων, µε τηλεοπτικές δάφνες και µε ενεργό
παρουσία στα κοµµατικά µητρώα.

Από τούδε και στο εξής, λοιπόν, πώς θα υπάρχει αυτοδιοίκητο,
αφού θα διορίζονται από την εκάστοτε κυβέρνηση, που µε τον

τρόπο αυτό, θα ελέγχει τις διοικήσεις και ουσιαστικά, µε τον
τρόπο αυτό φέρνει ένα ισχυρότατο πλήγµα, το οποίο διαταράσ-
σει τις ισορροπίες και επηρεάζει αρνητικά το έργο του Κέντρου,
ενώ εκφράζονται και φόβοι ότι αυτή ακριβώς η απόφαση µπορεί
να ανοίγει και την κερκόπορτα για την ίδρυση και τη λειτουργία
ιδιωτικών κλινικών απεξάρτησης, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τους
χρήστες και τις οικογένειές τους;

Βεβαίως, για να το αποδεχτεί αυτό η ελληνική κοινωνία έχει
ξεκινήσει ο κλασικός τρόπος να αφήνονται υπονοούµενα, να συ-
κοφαντείται η προηγούµενη διοίκηση. Δεν είµαστε, κύριε
Υπουργέ, απέναντι στον έλεγχο, ο οποίος πρέπει να γίνεται.

Να θυµίσω, όµως, εδώ ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
προηγήθηκε ενάµιση µήνα πριν από τα τελευταία γεγονότα των
περιορισµένων καταγγελιών, που αφορούν µία από τις εκατόν
δέκα δοµές, τα οποία αποκάλυψε µάλιστα, ο εσωτερικός έλεγχος
µε την ενεργό δράση των εργαζοµένων. Γιατί αλλάζετε µε αυτό
τον επείγοντα χαρακτήρα το πλαίσιο της αυτοδιοίκησης και δεν
ζητήσατε να προηγηθεί αυτό που είπατε σήµερα -µία µελέτη, η
οποία να δει τις συνθήκες, να σας εισηγηθεί- και επιλέγετε να
γκρεµίσετε, για να φτιάξετε µε παλιά υλικά και µάλιστα, έναν ορ-
γανισµό, που από το 1983 έχει αναπτύξει ένα ευρύτατο δίκτυο
υπηρεσιών, που έχουν συµβάλλει σηµαντικά στη θεραπεία και
στην κοινωνική ένταξη χιλιάδων εξαρτηµένων από ουσίες ατόµων
και στη στήριξη των οικογενειών τους µε πολύ θετικές αξιολογή-
σεις σε διεθνείς φορείς και στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών. 

Θα πω και πιο συγκεκριµένα παραδείγµατα, όπως το ΚΕΘΕΑ
Ήπειρος, που δηµιουργήθηκε το 2007 ως αίτηµα φορέων όλης
της πόλης, µε ένα ολοκληρωµένο δίκτυο θεραπευτικών υπηρε-
σιών, στο οποίο η µεγάλη τους πλειοψηφία προέρχεται από το
Νοµό Ιωαννίνων, αλλά και από τους γειτονικούς νόµους και από
την ευρύτερη περιφέρεια. Πρόκειται για ένα ολοκληρωµένο θε-
ραπευτικό πρόγραµµα, που µετά από δέκα χρόνια περιλαµβάνει
συµβουλευτικό σταθµό, θεραπευτική κοινότητα, κοινωνική επα-
νένταξη, πρόγραµµα οικογένειας, σύλλογο οικογένειας και δύο
ξενώνες, έναν για την επανένταξη και έναν για τη θεραπευτική
κοινότητα και δράσεις για περιστασιακούς χρήστες.

Ειδικά αυτήν την περίοδο, που το ΚΕΘΕΑ βρίσκεται σε µία
κρίση, κατά τη γνώµη µου, λόγω µιας ακραίας και αυθαίρετης
και όχι επιστηµονικά τεκµηριωµένης απόφασης της Κυβέρνησης,
έχει µεγάλη σηµασία να αναδεικνύουµε το έργο, τον ρόλο, την
προσφορά των φορέων και να αναζητούµε τη συνεργασία τους
µε το υπόλοιπο σύστηµα υγείας. 

Αποτέλεσµα αυτής της συνέργειας είναι και το πολυδύναµο
κέντρο αντιµετώπισης της κρίσης χρηστών ναρκωτικών και αλ-
κοολισµού που, µετά από πολλά χρόνια παλινωδιών και εγκατά-
λειψης της προσπάθειας, ξεκίνησε πρόσφατα τη λειτουργία του,
χάρη στις συντονισµένες προσπάθειες πολλών, όπως του διοι-
κητή του νοσοκοµείου, του διοικητικού συµβουλίου, των υπηρε-
σιών του νοσοκοµείου, της τοπικής αυτοδιοίκησης, των
εργαζοµένων και των γιατρών, αλλά κυρίως και χάρη στην επί-
πονη προσπάθεια της προηγούµενης ηγεσίας στο Γενικό Νοσο-
κοµείο «Χατζηκώστα» των Ιωαννίνων. Είναι µία σύγχρονη
πρωτοποριακή δοµή πάρα πολύ κρίσιµη, µε καινοτόµες υπηρε-
σίες. Ο τρόπος που στήθηκε είναι ένα εξαιρετικό µοντέλο, όπου
συνεργάζεται το ΕΣΥ µε δυο µεγάλους δηµόσιους φορείς εξαρ-
τήσεων, το ΚΕΘΕΑ και τον ΟΚΑΝΑ, µε πρωτοποριακό χαρακτήρα
και το οποίο χρηµατοδοτείται από το ΕΣΠΑ. 

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, ότι θα έχετε τη δυνατότητα να το δείτε
από κοντά, γιατί δεν µπορέσατε να έρθετε στα εγκαίνια. Εκφρά-
ζουµε την ελπίδα ότι, λόγω της σπουδαιότητας της δοµής θα κα-
ταβληθεί κάθε προσπάθεια για να λειτουργήσει στη συνέχεια µε
κρατικές δαπάνες µετά το τέλος της ευρωπαϊκής χρηµατοδότη-
σης.

Η κοινωνία είναι απέναντι σε αυτή την απόφασή σας. Μπορώ
να καταθέσω πολλά ψηφίσµατα, πλήθους θεσµικών φορέων της
Ηπείρου, που προφανώς, δεν ανήκουν στον ΣΥΡΙΖΑ, όλου του
περιφερειακού συµβουλίου της Ηπείρου, του δηµοτικού συµβου-
λίου, της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου των Ιωαννίνων, η οποία
δίνει αυτή την απάντηση που έψαχνε ο συνάδελφος εισηγητής.
Λέει: «Γιατί να χρειάζεται αµισθί να είναι η διοίκηση και γιατί να
χρειάζεται το αυτοδιοίκητο;». Διότι αυτό ήταν το κύριο θεραπευ-
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τικό εργαλείο. Δεν ήταν επικοινωνιακό εφεύρηµα. Ήταν η αντα-
νάκλαση του εθελοντικού χαρακτήρα που έχει αυτός ο οργανι-
σµός και η σφραγίδα των σχέσεων εµπιστοσύνης και
αλληλεγγύης, που συνδέουν όλους ισότιµα: τα µέλη, τους θερα-
πευτές και τους θεραπευόµενους.

Θέλω να πω, λοιπόν, καταληκτικά, ότι η ρύθµιση την οποία
προσβάλλετε καταστρέφει µία δοµή, που δεν είναι γραφειοκρα-
τικός οργανισµός, αλλά είναι ένα ζωντανό κύτταρο δράσης µέσα
στην κοινωνία, µε βαθιές ρίζες και µε προσφορά, όχι σε αριθ-
µούς, αλλά σε ανθρώπινες ζωές.

Εποµένως, είναι µία πολιτική απόφαση, την οποία θα πρέπει
να σκεφθείτε πάρα πολύ σοβαρά, διότι οδηγεί στην απαξίωση
δοµών, που θα δώσει την δυνατότητα σε ανθρώπους, που δεν
έχουν άλλη προσβασιµότητα να µην µπορούν να απολαµβάνουν
αυτών των υπηρεσιών. Βεβαίως, πρόκειται για µία πράξη, που
συρρικνώνει το κοινωνικό κράτος, σε βάρος του συνόλου των πο-
λιτών της πατρίδας µας.

Θα ήθελα να µου δώσετε και άλλο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
για να τοποθετηθώ και στην τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Είναι αδύνατο, κυρία
Τζούφη. Με συγχωρείτε, αλλά είστε στα οκτώ λεπτά. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Επειδή υπάρχει µία τροπολογία που έχει
κατατεθεί για θέµατα ειδικής αγωγής που ο αρµόδιος Υπουργός
δεν την έχει παρουσιάσει, θέλετε να τοποθετηθώ τώρα ή στη συ-
νέχεια; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Στη συνέχεια, σας παρα-
καλώ. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ωραία. 
Καταλήγω, λοιπόν. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
Στη συνέχεια, θα µιλήσει ο Υπουργός Οικονοµικών.
Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, η

Κυβέρνηση συνεχίζει τις κακές πρακτικές νοµοθέτησης, παρά τις
υποσχέσεις που έδωσε εδώ και µερικούς µήνες περί του αντιθέ-
του. Φέρνει στη Βουλή και σήµερα ένα νοµοσχέδιο, που περιέχει
στην ουσία την κύρωση τριών πράξεων νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, χωρίς να υπάρχει, βέβαια, κάποια έκτακτη και εξαιρετικά
επείγουσα ανάγκη, όπως ορίζει το Σύνταγµα για την έκδοση πρά-
ξεων νοµοθετικού περιεχοµένου. Φέρνει ένα νοµοσχέδιο, δη-
λαδή, κουρελού πάλι που έχει δώδεκα διατάξεις Υπουργείων
µέσα. 

Με την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, στο άρθρο 2, κα-
ταργείται το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ, ενός οργανισµού µε τε-
ράστια προσφορά στην απεξάρτηση και αµέριστη βοήθεια στην
ελληνική κοινωνία και κυρίως, στις ευπαθείς οµάδες. 

Η πρόθεσή σας είναι να ελέγξετε, δυστυχώς, κοµµατικά και
αυτόν τον φορέα. Μακάρι, να διαψευστώ και να διατηρηθεί το
αυτοδιοίκητο. Η κακοδιαχείριση των οικονοµικών του ΚΕΘΕΑ
που επικαλείστε για να ελέγξετε το διοικητικό συµβούλιο και µά-
λιστα, πριν λάβετε τη γνώση των πορισµάτων ελέγχου από την
επιτροπή του ΚΕΘΕΑ και του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
είναι θέµα που πρέπει να το δει η δικαιοσύνη. Σήµερα, προέχει
κυρίως η αναβάθµιση της λειτουργίας του ΚΕΘΕΑ, για να συνε-
χίσει την κοινωνική του προσφορά στην ελληνική κοινωνία.

Το Κίνηµα Αλλαγής έχει προτείνει να είναι µεταβατική η πα-
ρούσα επταµελής διοίκηση, που ορίσατε και στη συνέχεια να
γίνει ενδεκαµελής, όπως ήταν παλιά, αφού βέβαια ανοίξει ένας
ουσιαστικός διάλογος για ένα νέο µοντέλο διοίκησης µε τη συµ-
µετοχή εκπροσώπων των εργαζοµένων, των θεραπευοµένων και
των οικογενειών τους και βέβαια, δύο επιστηµόνων από τον ια-
τρικό και τον νοµικό χώρο.

Παράλληλα, θα πρέπει να συνεχιστεί η διεξαγωγή ελέγχων για
τη διαχείριση των οικονοµικών του ΚΕΘΕΑ. Το διοικητικό συµ-
βούλιο θα πρέπει να εγγυάται τη διαφάνεια και τον δηµόσιο
έλεγχο. Για όλα, αυτά χρειάζεται, λοιπόν, συζήτηση σε βάθος µε
τη συµµετοχή όλων των πολιτικών δυνάµεων.

Όσον αφορά τις διατάξεις που φέρνετε για την «THOMAS
COOK» επικυρώνονται τα µέτρα, που εξαγγέλθηκαν µετά την κα-
τάρρευση του ταξιδιωτικού οργανισµού. Είναι σωστά και συµφω-
νούµε για την αναγκαιότητα λήψης τους. Ήµασταν εξάλλου οι
πρώτοι, που αναδείξαµε το θέµα εν τη γενέσει του, και στη δη-
µοσιότητα, αλλά και στο Κοινοβούλιο µε την κατάθεση επίκαιρης
ερώτησης, απλής ερώτησης και τροπολογίας, την οποία υιοθε-
τήσατε, αλλά όχι στο σύνολό της. 

Δυστυχώς, όµως, χρειάστηκε να περάσει ενάµισης µήνας για
να νοµοθετήσετε µέτρα, τα οποία όµως δεν αντιµετωπίζουν ρι-
ζικά το τεράστιο πρόβληµα, που έχει προκύψει για τις επιχειρή-
σεις και τους εργαζόµενους. Υπάρχει η επικινδυνότητα της
µετάδοσης της τοξικότητας στην ευρύτερη αγορά, λόγω αδυνα-
µίας εξυπηρέτησης των υποχρεώσεων. Μιλάµε για ανείσπρακτες
επιταγές, προµήθειες σε τρίτους και άλλα πράγµατα.

Κατά τη διάρκεια της ακρόασης, δε, των φορέων στη συνε-
δρίαση των επιτροπών, ακούσαµε τη Διευθύντρια του Ξενοδο-
χειακού Επιµελητηρίου Ελλάδος να λέει ότι η συνολική ζηµιά στα
καταλύµατα της χώρας από τις απαιτήσεις της «THOMAS
COOK» ήταν περίπου 315.000.000 ευρώ. Ενώ τον επόµενο
χρόνο, οι ζηµιές εκτιµώνται ότι θα αγγίξουν περίπου το 1,5 δισε-
κατοµµύριο. Αν, εδώ, λάβουµε υπόψη τον τουριστικό πολλαπλα-
σιαστή, µιλάµε για µία ζηµιά, που θα αγγίζει ή θα υπερβαίνει τα
2.000.000.000 ευρώ

Την ίδια στιγµή, άλλες χώρες, που µας ανταγωνίζονται ως του-
ριστικοί προορισµοί λαµβάνουν γενναία µέτρα στήριξης του του-
ρισµού τους.

H Ισπανία, για παράδειγµα, ανακοίνωσε ένα πακέτο 700 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, για τη στήριξη των επιχειρήσεων και τον εκσυγ-
χρονισµό της τουριστικής υποδοµής της χώρας, προβλέποντας
µέτρα για την προσέλκυση νέων αεροπορικών εταιρειών, την
τουριστική προβολή, τη νοµική υπεράσπιση των συµφερόντων
του κράτους και των πληγεισών επιχειρήσεων. 

Κύριοι Υπουργοί, τα µέτρα που λαµβάνετε, είναι περιορισµένα
και ανεπαρκή. Η απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής του
φόρου διαµονής έχει ως αποδέκτες τους πελάτες της «THOMAS
COOK» και όχι τα ξενοδοχεία, που δεν εισέπραξαν τίποτα από
αυτούς τους πελάτες. Αναστέλλετε την καταβολή ΦΠΑ για έξι
µήνες, δηλαδή, µέχρι 30-3-2020, περιορίζοντας, όµως, το µέτρο
αυτό σε εκείνες τις επιχειρήσεις, που το 25% του τζίρου τους
προέρχονταν από συναλλαγές µε την «THOMAS COOK». Τι θα
γίνει µετά από έξι µήνες, αν διαπιστωθεί ταµειακή δυσχέρεια στις
επιχειρήσεις, λόγω αδυναµίας είσπραξης των οφειλόµενων; Θα
πρέπει να καταβάλουν ΦΠΑ για εισπράξεις που δεν έκαναν; Για
τιµολόγια ανείσπρακτα; Και σε σχέση µε την καταβολή φόρου ει-
σοδήµατος για τις ανείσπρακτες απαιτήσεις της Thomas Cook,
µιλάµε πάλι για χρήµατα που δεν θα εισπραχθούν. Πώς είναι δυ-
νατόν να καταβληθεί φόρος για εισόδηµα που δεν αποκτήθηκε;
Είναι απαραίτητο, λοιπόν, να υπάρξει µία τόνωση των επιχειρή-
σεων, που επλήγησαν οικονοµικά και να τους δοθεί µία ανάσα
ανακούφισης, µέσω παροχής δανείων µε ευνοϊκούς όρους. Θα
µπορούσατε, επίσης, να εξετάσετε το πάγωµα εισφορών και
οφειλών προς τα ασφαλιστικά ταµεία, το δηµόσιο και τις τράπε-
ζες. Πρόκειται για τη βαριά βιοµηχανία της χώρας για τον τουρι-
σµό και πρέπει όλοι να βοηθήσουµε.

Όσον αφορά τα µέτρα, που παίρνετε για τους εργαζόµενους
και τις επιχειρήσεις, συµφωνούµε, αλλά πάλι δεν υιοθετήσατε
όλη την τροπολογία. Εµείς είχαµε προτείνει, η παράταση της κα-
ταβολής της επιδότησης της ανεργίας, κατά ένα µήνα, να ισχύει
για όλους τους εποχικά εργαζόµενους κι αυτό γιατί µπορεί να
ανακύψουν προβλήµατα, όπως το ποιοι είναι οι εργαζόµενοι, που
ανήκουν στις πληγείσες επιχειρήσεις και το πώς θα αποτυπωθεί
αυτό στο σύστηµα υποβολής αιτήσεων για το επίδοµα ανεργίας.

Τέλος, για την προστασία της πρώτης κατοικίας, οι προϋπο-
θέσεις που ορίζονται, προκειµένου να υπαχθεί ένας οφειλέτης
στην ισχύουσα διαδικασία, είναι τόσες πολλές και τόσο αυστη-
ρές και οι όροι συνήθως µη ελκυστικοί, που ουσιαστικά την κα-
θιστούν ανεφάρµοστη. Οι τροποποιήσεις, που προτείνονται,
αναβαθµίζουν τεχνικά τη διαδικασία, αλλά δεν αντιµετωπίζουν το
πρόβληµα. 

Το Κίνηµα Αλλαγής κατέθεσε σχετική τροπολογία, η οποία
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αποτελεί  χρυσή τοµή ανάµεσα στον νόµο -παλαιότερο του
ΠΑΣΟΚ- ονοµαζόµενο «νόµου Κατσέλη» και το άρθρο 76 του
ν.4605/19, µε σκοπό τη µέγιστη ωφέλεια του οφειλέτη, αλλά και
την εξασφάλιση της συναίνεσης των τραπεζών. Και σίγουρα θα
ήταν ωφέλιµη η αποδοχή αυτής της τροπολογίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κατ’αρχήν να σας πω ότι είπατε ότι δεν
υπάρχει έκτακτη ανάγκη γι’ αυτό που συζητάµε σήµερα. Μα, το
περιεχόµενο των περισσότερων διατάξεων είναι έκτακτη ανάγκη,
την οποία διεξοδικά αναπτύξατε. Η «THOMAS COOK”. Είπατε ότι
νοµοθετούµε ένα µήνα µετά. Νοµοθετήσαµε άµεσα, σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείο Τουρισµού. Σήµερα κυρώνουµε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Από τότε ισχύει η πράξη. Εί-
πατε, επίσης, ότι άλλες χώρες ανέλαβαν περισσότερες πρωτο-
βουλίες. Θέλω να σας πω, επειδή είµαι σε επαφή και επικοινωνία
µε την οµόλογό µου Υπουργό Οικονοµικών της Ισπανίας ότι φο-
ρολογικά µέτρα µόνο η Ελλάδα πήρε.

Τώρα πάµε στην ουσία της τοποθέτησης µου που αφορά ου-
σιαστικά συγκεκριµένες διατάξεις για την προστασία της πρώτης
κατοικίας και για το επίδοµα θέρµανσης. Διακηρυγµένος στόχος
της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Οικονοµικών αποτελεί αν-
τιµετώπιση του υψηλού ιδιωτικού χρέους, το οποίο διογκώθηκε
τα τελευταία χρόνια, µε την προστασία όµως ταυτόχρονα των
πιο ευάλωτων νοικοκυριών που επλήγησαν από την κρίση. Προς
αυτή την κατεύθυνση, τους τελευταίους τέσσερις µήνες προχω-
ρήσαµε σε συστηµατικές και συντονισµένες ενέργειες, προκει-
µένου να βελτιώσουµε το νοµοθετικό πλαίσιο προστασίας της
πρώτης κατοικίας, πλαίσιο που ψηφίστηκε από την προηγούµενη
κυβέρνηση. 

Συγκεκριµένα, στις 29 Αυγούστου υπεγράφη η κοινή υπουρ-
γική απόφαση, µε την οποία καταργήθηκε το πιστοποιητικό
βαρών, που αποτελούσε εµπόδιο στην υποβολή αιτήσεων από
τους πολίτες. Δυστυχώς, όµως, παρά τη βελτίωση, εξαιτίας πολ-
λών αδυναµιών, που προϋπήρχαν στο νοµοθετικό πλαίσιο και επι-
σηµάνθηκαν από συναδέλφους Βουλευτές από όλα τα κόµµατα
και από όλες τις πτέρυγες, µόλις άκουσα και τον αγαπητό συνά-
δελφο του ΚΙΝΑΛ να επισηµαίνει κάποιες από αυτές, τα προβλή-
µατα παραµένουν. Η διαδικασία δεν προχωράει µε τους ρυθµούς
που επιθυµούµε, παρά τις µικρές βελτιώσεις. Μέχρι το τέλος της
προηγούµενης εβδοµάδος έχουν δοθεί από τις τράπεζες µόλις
εξήντα έξι προτάσεις ρύθµισης, σε σύνολο τριάντα ενός χιλιάδων
διακοσίων δεκαεπτά χρηστών, που είχαν ξεκινήσει διαδικασία
προετοιµασίας της αίτησης και θα καταθέσω στα Πρακτικά βδο-
µάδα εβδοµάδα πώς πάει το πρόγραµµα προστασίας της πρώ-
της κατοικίας, από τον Ιούλιο, που µπήκε σε λειτουργία, για να
έχουν όλοι οι συνάδελφοι πλήρη εικόνα. Σηµαντική βελτίωση,
αλλά δεν είµαστε εκεί που θέλουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Εξετάσαµε, συνεπώς, τα προβλήµατα κι αναλαµβάνουµε πρό-
σθετες δράσεις. Εντοπίσαµε τις αδυναµίες του θεσµικού πλαι-
σίου στην πράξη και νοµοθετούµε σήµερα µία σειρά βελτιώσεων.
Οι βελτιώσεις που εισηγούµαστε στη Βουλή είναι το αποτέλεσµα,
όχι µόνο δικών µας ενδείξεων για το πώς υλοποιείται ο νόµος,
αλλά όσων κατέθεσαν οι ίδιοι οι πολίτες, οι χρήστες της ηλεκτρο-
νικής πλατφόρµας. Είναι νοµίζω, αναµφίβολα θετικό, η πολιτεία
να αποτελεί καλό αγωγό της κοινωνίας. Να ακούει τα προβλή-
µατα και να αναλαµβάνει πρωτοβουλίες  για την αντιµετώπιση
αυτών.

Σκοπός των βελτιώσεων του σχεδίου νόµου είναι η περαιτέρω
διευκόλυνση των οφειλετών, ώστε περισσότεροι δικαιούχοι να
µπορούν να ενταχθούν στις προστατευτικές πρόνοιες του
νόµου. Οι αλλαγές αφορούν, τόσο σε νέες αιτήσεις που θα υπο-
βληθούν, όσο και σε αιτήσεις, που έχουν ήδη υποβληθεί, αλλά
δεν έχουν ακόµη ολοκληρωθεί.

Αναλυτικότερα, µε το σχέδιο του νόµου, πρώτον, επιτρέπεται
πλέον να υποβάλλουν αίτηση, για να προστατεύσουν την πρώτη
κατοικία τους και όσοι διαµένουν σε µισθωµένο ή παραχωρηµένο
ακίνητο, εκτός της περιφερειακής ενότητας στην οποία βρίσκεται
η κύρια κατοικία τους. Αφορά, κυρίως, όσους διαµένουν σε άλλη
πόλη. Δηλαδή, όσοι έχουν µετατεθεί εξαιτίας της εργασίας τους,
όπως είναι αστυνοµικοί, οι στρατιωτικοί, οι λιµενικοί, οι πυροσβέ-
στες, οι τελωνειακοί, οι γιατροί, οι νοσηλευτές, οι δάσκαλοι, οι
καθηγητές. 

Δεύτερη αλλαγή. Σε περιπτώσεις που υπάρχουν περισσότεροι
του ενός ιδιοκτήτες, δίνεται η δυνατότητα προστασίας ολόκλη-
ρης της κατοικίας µε αίτηση µόνο του ενός συνιδιοκτήτη. Αφορά,
για παράδειγµα, συγγενείς, των οποίων κάποιο εµπλεκόµενο
µέλος είναι στο εξωτερικό και αδυνατεί να ενταχθεί στην πλατ-
φόρµα, κληρονόµους που δεν έχουν αποδεχτεί την κληρονοµιά
του θανόντος, διαζευγµένων ζευγάρια που δεν επικοινωνούν µε-
ταξύ τους κι άλλες σχετικές περιπτώσεις.

Τρίτη πρωτοβουλία. Διευκολύνεται η υποβολή αιτήσεων σε πε-
ριπτώσεις οφειλετών, που βρίσκονται αποδεδειγµένα σε διά-
σταση, ώστε να µην χρειάζεται συνυπογραφή της αίτησης από
το έτερο εν διαστάσει µέλος, ειδικά σε περιπτώσεις που δεν
υπάρχει επαφή µεταξύ των µελών.

Τέταρτη παρατήρηση. Προβλέπεται διάταξη, ώστε να δι-
καιούνται της κρατικής επιδότησης όλοι οι συνιδιοκτήτες, που
αιτούνται της προστασίας της πρώτης κατοικίας. Αυτό διευρύνει
το προστατευτικό πεδίο, σε περιπτώσεις που ένα δάνειο εµπλέ-
κει ως συνοφειλέτες περισσότερα από ένα άτοµα.

Πέµπτον, παρέχεται η δυνατότητα να συµµετέχει εγγυητής µι-
κρότερης ηλικίας σε περιπτώσεις ηλικιωµένων οφειλετών που
µέχρι σήµερα δεν µπορούσαν να ωφεληθούν από τη ρύθµιση των
δόσεων σε βάθος εικοσιπενταετίας. Έτσι, εάν ένας οφειλέτης
είναι εβδοµήντα ετών, τότε θα λάµβανε ρύθµιση δεκαετίας, αφού
σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές τραπεζικές οδηγίες, δεν παρέχεται
ρύθµιση άνω των ογδόντα ετών. Πλέον µπορεί να ενταχθεί ένα
νέος συνοφειλέτης εγγυητής, µικρότερης ηλικίας, έτσι ώστε µαζί
να λάβουν αποπληρωµή σε εικοσιπενταετία, που είναι το µέγιστο
βάθος που παρέχει ο νόµος.

Έκτη αλλαγή. Δίνεται η δυνατότητα στους οφειλέτες, που
έχουν λάβει στεγαστικό δάνειο από εταιρείες παροχής πιστώ-
σεων, να ρυθµίζουν τις οφειλές τους και να προστατεύουν την
πρώτη κατοικία τους, µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας.
Οµοίως µπορούν να ρυθµίσουν και τα δάνειά τους, που αγορά-
στηκαν ή ανατέθηκαν σε εταιρείες απόκτησης και διαχείρισης
απαιτήσεων, τα fund δηλαδή και τους servicers.

Έβδοµη αλλαγή. Εάν χρειαστεί κάποια αίτηση να επανυποβλη-
θεί, λόγω ελλείψεων ή σφαλµάτων, διατηρείται η προστασία της
πρώτης κατοικίας στο διάστηµα, που µεσολαβεί µέχρι την επα-
νυποβολή. Αυτό διευκολύνει τους οφειλέτες, που προσήλθαν
στην πλατφόρµα, αλλά προέβησαν εξ αµελείας σε σφάλµατα.

Όγδοη αλλαγή. Εφόσον οι πολίτες επιθυµούν να αναθέσουν
σε εξειδικευµένο δικηγόρο την προετοιµασία της αίτησης τους,
µπορούν πλέον να το πράξουν µε χρηµατοδότηση της αµοιβής
του δικηγόρου από την τράπεζα, που έχει την πρώτη υποθήκη
της κύριας κατοικίας του.

Ένατη αλλαγή. Σηµειώνεται, επίσης, ότι σύµφωνα µε το
ν.4605/2019, αφότου ολοκληρωθεί η διαδικασία ρύθµισης του
στεγαστικού δανείου, µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, ο πο-
λίτης µπορεί στη συνέχεια να υποβάλει αίτηση στο δικαστήριο,
µε σκοπό τη ρύθµιση και των υπόλοιπων οφειλών του, εάν είναι,
για παράδειγµα, χωρίς υποθήκη στην πρώτη κατοικία, ληξιπρό-
θεσµες οφειλές προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία,
οφειλές προς ΔΕΚΟ και όλα τα άλλα. 

Αυτά στο σχέδιο νόµου, προκειµένου να διευκολύνουµε την
ένταξη. Δεν σταµατά, όµως, µόνο εδώ. Άκουσα προηγουµένως
συναδέλφους, όπως ενδεικτικά τελευταία τον κ. Γιόγιακα να λέει
«να υπάρξει άρση των δικαιολογητικών». 

Πράγµατι, προωθήσαµε σήµερα την τελευταία κοινή υπουρ-
γική απόφαση, που αποσκοπεί στην κατάργηση των απαιτούµε-
νων υποχρεωτικών δικαιολογητικών, ώστε να καταστεί η
διαδικασία ευκολότερη και ταχύτερη για τους πολίτες. Πλέον, η
αίτηση υποβάλλεται ηλεκτρονικά, χωρίς να απαιτείται η προσκό-
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µιση οποιουδήποτε δικαιολογητικού. Κανένα δικαιολογητικό,
καµµία γραφειοκρατία, καµµία διοικητική διαδικασία για τον πο-
λίτη και πρωτίστως, κανένα πρόσθετο έξοδο για τη συµµετοχή
του πολίτη στη διαδικασία του νόµου.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά αυτήν την
ενότητα, η Κυβέρνηση είναι έτοιµη, σε διαβούλευση µε τους θε-
σµούς, να αναλάβει έγκαιρα πρόσθετες πρωτοβουλίες, ώστε να
διευκολύνει τους πολίτες -εξαιρώντας τους στρατηγικούς κακο-
πληρωτές- να αντιµετωπίσουν το ιδιωτικό χρέος που συσσωρεύ-
τηκε κυρίως τα τελευταία χρόνια. Γνωρίζουµε καλά ότι πρόκειται
για µία µεγάλη πρόκληση. Γνωρίζουµε ότι έχουµε να διαχειρι-
στούµε µία πραγµατική κατάσταση, η οποία επηρεάζει ποιοτικά
τη ζωή των πολιτών. Είµαστε εδώ, όµως, για να αντιµετωπίσουµε
τα προβλήµατα, µε αποτελεσµατικότητα και ρεαλισµό, βήµα-
βήµα, χωρίς αυταπάτες.

Στο πλαίσιο αυτό, θα ήθελα να προσθέσω κάτι ακόµα. Με διά-
ταξη υπουργικής τροπολογίας που καταθέσαµε στη Βουλή κα-
ταργείται το όριο της προηγούµενης κυβέρνησης για το επίδοµα
θέρµανσης. Η προηγούµενη κυβέρνηση είχε θέσει ένα όριο.
Ήταν 58 εκατοµµύρια ευρώ. Το ψήφισε τον Μάιο του 2017 και
αυτή η οροφή ισχύει από 1-1-2018. 

Με την κατάργηση του ανώτατου ορίου της συνολικής δαπά-
νης υλοποιείται η δέσµευση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας για την αυξηµένη χορήγηση του επιδόµατος θέρµανσης,
καθώς το ποσό που θα δαπανηθεί φέτος εκτιµάται ότι θα ανέλθει
στα 68 εκατοµµύρια. Η ηλεκτρονική πλατφόρµα δεν µπορούσε
να ανοίξει, διότι υπήρχε η οροφή του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ για 58
εκατοµµύρια. Τώρα πλέον µε τα 68 εκατοµµύρια και µάλιστα
µέσα στο 2019, όχι στο 2020, η ηλεκτρονική πλατφόρµα θα ανοί-
ξει τις επόµενες ηµέρες.

Υπενθυµίζεται ότι το επίδοµα ολόκληρης της χειµερινής πε-
ριόδου θα δοθεί εµπροσθοβαρώς σε όλους τους δικαιούχους,
πριν τα τέλη του τρέχοντος έτους. Το επίδοµα θα είναι σηµαντικά
αυξηµένο, αποτέλεσµα του πρόσθετου δηµοσιονοµικού χώρου
που δηµιουργήθηκε τους τελευταίους µήνες και ο οποίος κατευ-
θύνεται αποκλειστικά στο σύνολό του στην κοινωνία, ιδιαίτερα
στα χαµηλότερα εισοδηµατικά στρώµατα.

Και κάποιες βασικές διαφορές. Πέρυσι είχε δοθεί επίδοµα
ύψους 0,16 ευρώ ανά λίτρο πετρελαίου θέρµανσης και υπήρχαν
συγκεκριµένα όρια κατανάλωσης µε βάση τα τετραγωνικά της
κατοικίας και τη γεωγραφική ζώνη. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα είτε
να επιδοτείται µόνο ένα µικρό µέρος του κόστους, που κατέβαλε
ο δικαιούχος είτε νοικοκυριά που δεν είχαν οικονοµική δυνατό-
τητα να καταναλώσουν το µέγιστο επιτρεπτό να λαµβάνουν τε-
λικά πολύ µικρή επιδότηση, πολύ µικρότερη απ’ αυτήν που
δικαιούνταν. Φέτος, για να λάβει ο δικαιούχος αυτό το επίδοµα,
αρκεί να πραγµατοποιήσει αγορές πετρελαίου θέρµανσης, αξίας
ίσης ή µεγαλύτερης µε το διπλάσιο του ανωτέρω επιδόµατος.

Έτσι, η επιδότηση αυξάνεται στο 50% επί του σχετικού κόστους
που καταβάλει ο δικαιούχος για τις αγορές µέχρι το ανωτέρω
ύψος. Με αυτόν τον τρόπο νοικοκυριά που δεν έχουν τη δυνατό-
τητα να καταναλώσουν µεγάλες ποσότητες θα λάβουν πολύ υψη-
λότερο επίδοµα.

Επιπροσθέτως, σε αντιδιαστολή µε την πρόβλεψη του ΣΥΡΙΖΑ,
προβλέπεται αύξηση του επιδόµατος κατά 10% για κάθε εξαρ-
τώµενο τέκνο, ώστε να καταστεί το επίδοµα κοινωνικά ακόµα πιο
δίκαιο, λαµβάνοντας υπόψη τα πραγµατικά δεδοµένα των νοικο-
κυριών.

Επίσης, σε αντιδιαστολή µε την πρόβλεψη της προηγούµενης
κυβέρνησης, φέτος για πρώτη φορά -ήταν ένα αίτηµα αυτό των
περισσότερων συναδέλφων Βουλευτών απ’ όλες τις πτέρυγες
κυρίως της επαρχίας- θα λάβουν πρόσθετο επίδοµα οι ορεινοί
δήµοι της Α’ Ζώνης, που αντιµετωπίζονταν ως πεδινοί µέχρι
τώρα.

Τέλος, σε αντιδιαστολή µε αυτό που προέβλεπε η προηγού-
µενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αφουγκραζόµενοι τις αγωνίες των συ-
ναδέλφων Βουλευτών κυρίως της επαρχίας, οι ορεινές
κοινότητες, που ανήκουν σε δήµους, που δεν έχουν χαρακτηρι-
στεί ως ορεινοί, θα λάβουν υψηλότερο επίδοµα κατά 20%, όπως
προβλέπεται για τους ορεινούς δήµους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βελτίωση του πλαισίου προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας, που ήταν η πρώτη ενότητα της
τοποθέτησής µου, και η ενίσχυση και η εµπροσθοβαρής αξιοποί-
ηση του επιδόµατος θέρµανσης αποδεικνύουν ότι η σηµερινή
Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση της Δηµοκρατίας και το οικονοµικό
επιτελείο στο σύνολο του λειτουργούν µε όρους οικονοµικής
αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης, λειτουργούν
µε οδηγό το συµφέρον της χώρας και όλων των πολιτών της, ιδι-
αίτερα των µεσαίων και χαµηλότερων εισοδηµατικών στρωµάτων
της κοινωνίας. Η προσπάθειά µας συνεχίζεται. Συνεχίζεται µεθο-
δικά και αποφασιστικά και φέρνει αποτέλεσµα. Φέρνει απτό απο-
τέλεσµα για την ελληνική κοινωνία.

Κλείνοντας, ήθελα να σας ενηµερώσω ότι από τις βουλευτικές
τροπολογίες γίνεται αποδεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 87
ειδικό 17. 

Για το Ελληνικό θα µιλήσει ο αρµόδιος Υφυπουργός στη συ-
νέχεια.

Επίσης, καταθέτω στα Πρακτικά δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις
για συγκεκριµένα θέµατα, όχι του Υπουργείου Οικονοµικών,
αλλά συναρµόδιων Υπουργείων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Επαγγελµατικό Γενικό Λύκειο
Αταλάντης (Β’ Τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, µετά από µία εβδοµάδα συνεχών συνεδριάσεων στις επι-
τροπές βρισκόµαστε σήµερα εδώ για την κύρωση πράξεων
νοµοθετικού περιεχοµένου της Κυβέρνησης από διάφορα
Υπουργεία.

Για την πλειοψηφία των εν λόγω πράξεων δεν θα είχα αντίρ-
ρηση και πιστεύω ότι βρίσκονται σε σωστή κατεύθυνση αν και
επιµέρους θέµατα θα µπορούσαν µε την ευκαιρία αυτή να είναι
ακόµα καλύτερα και να οδηγούν σε πιο ουσιαστικά και µόνιµα
αποτελέσµατα. Θεραπείες έχουµε ανάγκη όχι ασπιρίνες.

Τα µέτρα για τους πληγέντες από τη χρεοκοπία της «THOMAS
COOK» είναι σίγουρα µια πρώτη θετική αντίδραση της Κυβέρνη-
σης, αλλά θα πρέπει να συνεχιστεί η παρακολούθηση των συνε-
πειών αυτής της χρεοκοπίας προκειµένου να αποτραπούν άλλα
προβλήµατα στο µέλλον, αλλά και να εξασφαλιστεί η αποδοτι-
κότητα των µέτρων που ήδη σήµερα και εµείς ως Ελληνική Λύση
ψηφίζουµε.

Φυσικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη χρεοκοπία αυτή
επηρεάζεται όλη η τροφοδοτική και εργασιακή αλυσίδα των του-
ριστικών επιχειρήσεων. Και θα πρέπει να έχουµε στον νου µας
και ειδικά εσείς, κύριοι Υπουργοί, να µην έχουµε φαινόµενα κα-
τάχρησης των δυνατοτήτων που σήµερα δίνουµε στις τουριστι-
κές επιχειρήσεις, αλλά ούτε και περιστατικά εκµετάλλευσης εις
βάρος των υπολοίπων που εµπλέκονται, παραδείγµατος χάριν
των εργαζόµενων στον τουρισµό και τους προµηθευτές µε επί-
κληση δήθεν τη χρεοκοπία. Με λίγα λόγια να µην αρχίσουν οι ξε-
νοδόχοι να λένε µας βρήκε χρεοκοπία δεν σε πληρώνω.

Στη συνέχεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αναγνωρίζετε
και συµφωνούµε επ’ αυτού µε την καταβολή των υπερωριών
στους εργαζοµένους της ΕΛΣΤΑΤ έτσι ώστε να αρθεί µία αδικία
καθώς φαίνεται.

Με την ίδια λογική όµως, µία ακόµα αδικία µπορεί να αρθεί,
κύριε Υπουργέ, αυτή της µη συµµόρφωσης των διοικήσεων των
νοσοκοµείων ΕΣΥ µε την 431/20189 τελεσίδικη απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας υπέρ των ιατρών του ΕΣΥ η οποία
επιβάλει την από τον Φεβρουάριο του 2018 επαναφορά των απο-
δοχών στα επίπεδα του 2012 και µε βάση αυτές να εφαρµοστεί
το νέο µισθολόγιο, είναι πραγµατικά ακατανόητος ο λόγος για
τον οποίο µέχρι σήµερα οι διοικήσεις των νοσοκοµείων αρνούν-
ται να συµµορφωθούν. Δεν πρέπει να µεριµνήσετε επ’ αυτού;

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ ιδιαίτερα
στο θέµα του ΚΕΘΕΑ. Απ’ όλες τις συνεδριάσεις της Επιτροπής
Κοινωνικών Θεµάτων και από τις συζητήσεις που έγιναν τόσο µε-
ταξύ Βουλευτών και της Κυβέρνησης όσο και από τις ακροάσεις
των σχετιζόµενων µε τον φορέα προέκυψαν πολλά και ενδιαφέ-
ρονται συµπεράσµατα. 

Η Κυβέρνηση καταγγέλλει σκάνδαλα, η Αντιπολίτευση και ει-
δικά ο ΣΥΡΙΖΑ υπερασπίζεται τη µέχρι πρότινος κατάσταση λες
και το αυτονόητο θέλει υπερασπιστές απ’ όπου και αν προέρχον-
ται.

Ακούσαµε τον πρώην Πρόεδρο του Δ.Σ. του ΚΕΘΕΑ να υπε-
ρασπίζεται τα πεπραγµένα τους και να µιλά για τον στενό δεσµό
της διοίκησης µε τους εργαζοµένους και τη θεραπευτική κοινό-
τητα, σαν οικογένεια, ας πούµε. Οι εργαζόµενοι µίλησαν για το
επιτυχές του έργου τους ενώ από τους ασθενείς του «Προµη-
θέα» αναδείχθηκαν οι εσωτερικές διαφορές µέσα στα ΚΕΘΕΑ.
Οι δε οροθετικοί διαµαρτύρονται και λένε ότι είναι δικαιούχοι και
συζητητές δεύτερης ταχύτητας ακόµα και εντός των τειχών.

Γνωρίζουµε ότι η κατάσταση δεν είναι αγγελικά πλασµένη,
αλλά πάνω απ’ όλα αναδείχθηκε ότι έχουµε µπροστά µας όχι ένα
µεγάλο πρόβληµα αντίληψης των προβληµάτων και της λύσης
τους, αλλά ένα δύσκολο πρόβληµα διαχείρισης της εξουσίας
που κάθε ένας εµπλεκόµενος βιώνει.

Προσωπικά, όπως είπα και στην επιτροπή, χαιρετίζω την πρω-
τοβουλία για έλεγχο και απολογισµό και προτείνω την επέκτασή
του στον προϋπολογισµό, τις προµήθειες και τις αναθέσεις επί-
σης.

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ της Υγείας, το ουσιαστικό πρόβληµα
του ΚΕΘΕΑ δεν είναι το αυτοδιοίκητό του, αλλά ίσως είναι η κα-
θεστωτική αντίληψη του ίδιου του αυτοδιοίκητου και των διοι-
κούντων του. Γιατί άλλο αυτοδιοίκητο και άλλο κράτος εν κράτει.

Το ΚΕΘΕΑ και η προσφορά του από τότε που πρωτοξεκίνησε
τη δεκαετία του 1980 και µέχρι σήµερα δεν αποτελεί ιδιοκτησία
και τσιφλίκι κανενός. Δεν ανήκει στη διοίκησή του όσο καλή και
να είναι. Δεν ανήκει στους εργαζόµενούς του όσο δοτικοί και αν
είναι. Δεν ανήκει ούτε στους θεραπευόµενους, στους εξυπηρε-
τούµενους και στις οικογένειές τους. Δεν ανήκει ούτε καν στο
ελληνικό κράτος. Ανήκει σε όλους µας, τον ελληνικό λαό και την
ελληνική πολιτεία.

Ο ελληνικός λαός φορολογείται για να υπάρχουν τα χρήµατα
και να λειτουργούν και να εξελίσσονται τα θεραπευτικά προ-
γράµµατα προς όφελος των συνανθρώπων µας και η ελληνική
πολιτεία φροντίζει αυτό  να γίνεται σωστά, νόµιµα και ηθικά.

Η Κυβέρνηση µάς παρέδωσε πορίσµατα µε ευρήµατα οικονο-
µικών ατασθαλιών στο ΚΕΘΕΑ, αλλά και εκθέσεις αντιδεοντολο-
γικών και παράνοµων συµπεριφορών των εργαζοµένων και άλλα.
Με αυτά και µε αυτά τα οποία επικαλείται προβαίνει µε πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου στην ανατροπή του µέχρι τώρα διοι-
κητικού καθεστώτος. Το δε µέχρι τώρα καθεστώς όπου και αν
αυτό βρίσκεται διαµαρτύρεται και µιλά για κατάργηση του αυτο-
διοίκητου λες και κόπτονται µόνο για τη θεωρία του θέµατος. Ο
αναµάρτητος πρώτος τον λίθο βαλέτω. 

Ε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέω ναι στο αυτοδι-
οίκητο, αλλά όχι στο ανέλεγκτο των προθέσεων και της καθηµε-
ρινότητας του ΚΕΘΕΑ. Λέω ναι στην εποπτεία και στον έλεγχο,
αλλά όχι στην επιτροπεία και στη χειραγώγηση του ΚΕΘΕΑ.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει τα ευρήµατά σας να πάνε αµελλητί
στον εισαγγελέα και επίσης πρέπει να εξετάσετε και όλα τα πι-
στοποιητικά χρηστών που έχουν εκδοθεί και χρησιµοποιηθεί.
Πρέπει, επίσης, να εξασφαλίσετε τη συνέχεια των προγραµµά-
των των σχεδιασµών και των δράσεων, προκειµένου να µην προ-
κληθεί ανησυχία στους συνανθρώπους µας που εξυπηρετούνται.
Και κυρίως πρέπει να µην µετατρέψετε το ΚΕΘΕΑ σε ΔΕΚΟ µε
διοικήσεις ηµετέρων.

Η επόµενη περίοδος µε τη διορισµένη διοίκησή σας θα πρέπει
να είναι µία µεταβατική περίοδος η οποία θα µας φέρει σε ένα
πιο τίµιο και ασφαλές διοικητικό µοντέλο του σήµερα και του
µέλλοντος και ίσως για αυτόν τον λόγο θα έπρεπε εξαρχής να
δώσετε τη δυνατότητα στη γενική συνέλευση του ΚΕΘΕΑ να εκ-
προσωπηθεί ουσιαστικότερα στο νέο διοικητικό συµβούλιο. Δεν
δίνω τη διοικητική µου ψήφο ούτε στο Υπουργείο ούτε σε αυτούς
που διαµαρτύρονται. Και αυτό γιατί γνωρίζω ότι κανείς δεν έχει
µόνο δίκιο ή µόνο άδικο. 

Πιστεύω ότι λύση είναι η τακτική συνύπαρξη της αναβαθµισµέ-
νης παρουσίας της πολιτείας στη διοίκηση του οργανισµού µε
την αποδεδειγµένη επιτυχία των πρωτοβουλιών του αυτοδιοίκη-
του. Και αν το θελήσουν άπαντες, θα τα καταφέρουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να βρεθεί το σχήµα για
µια συνεργασία και συνέργεια µε σκοπό τη διατήρηση και εξέλιξη
των κατακτήσεων και των θεραπευτικών αποτελεσµάτων, αλλά
και την προστασία αυτών από επίδοξους, φιλόδοξους και επαγ-
γελµατίες φιλάνθρωπους και τιµητές της κοινωνικής δράσης και
της συµπόνοιας. Χρειάζεται ένα σχήµα µιας αποτελεσµατικής
οµάδας εργασίας. Σαν οµάδα όµως, όχι σαν οικογένεια, γιατί οι
οικογένειες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρύβουν µυστικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Λογιά-
δης από το ΜέΡΑ 25 και ακολουθεί ο κ. Μαραβέγιας.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν θα µιλήσω µόνο ως Βουλευτής του ΜέΡΑ 25 από
το Ηράκλειο Κρήτης, είµαι και ξενοδόχος. Γνωρίζω την
«THOMAS COOK» και από το 2012 ξέραµε ότι είναι µία εταιρεία
η οποία ήταν σε πολύ δύσκολη κατάσταση. Προσωπικά διακό-
ψαµε τη συνεργασία µας το 2012. 

Αλλά ας πάµε στο σηµερινό µας θέµα. Είναι η κύρωση τριών
διαφορετικών πραγµάτων. Το ίδιο νοµοσχέδιο περιέχει τρία δια-
φορετικά µεταξύ τους άρθρα µε διαφέροντα περιεχόµενα, ρυθ-
µίσεις, ασύνδετες µεταξύ τους. Είναι δείγµα κακής και πρόχειρης
νοµοθεσίας η οποία, όµως, περιέχει κάποιους παράξενους στό-
χους, κατά τη γνώµη µας. Όλα επείγοντα ή κατεπείγοντα, όλα
υπό πίεση χρόνου χωρίς δυνατότητα ορθής διαβούλευσης και
χωρίς να δίδει ουσιαστικές λύσεις. 

Με εµπαιγµό και όχι µε ουσιαστικά µέτρα είναι το σχέδιο της
Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση της καταστροφής από την κα-
τάρρευση της «THOMAS COOK». Το να απαλλάσσουµε τα ξενο-
δοχεία από τον φόρο διαµονής είναι σαν θέλουµε να σώσουµε
κάποιον µε ένα χάδι που έχει φάει µία σφαίρα στο κεφάλι. Ο του-
ρισµός αυτήν τη στιγµή έχει δεχθεί ένα τεράστιο πλήγµα σε όλη
την Κρήτη, σε όλη την Ελλάδα και στη Μεσόγειο, αλλά µιλάω για
την Κρήτη και για την Ελλάδα.

Τεράστια ποσά δεν καταβλήθηκαν και δεν θα καταβληθούν
ποτέ. Άρα, λοιπόν, η απαλλαγή του φόρου διαµονής είναι ένα
µέτρο που δεν δίνει λύση. Είναι ένας εµπαιγµός και µια κοροϊδία.
Και για να το θέσουµε και στη σωστή βάση ο φόρος διαµονής
δεν εισπράττεται από τον tour operator, την «THOMAS COOK»
στη συγκεκριµένη περίπτωση, και αποδίδεται στα ξενοδοχεία,
αλλά εισπράττεται από τα ξενοδοχεία µε την άφιξη του πελάτη
στο ξενοδοχείο.

Στο άλλο θέµα του ΦΠΑ που αφορά τιµολόγια της «THOMAS
COOK» εδώ ως ξενοδόχος, ως επενδυτής, ως Έλληνας διαβά-
ζοντας ότι αναστέλλεται αυτή η καταβολή του ΦΠΑ µέχρι 31
Μαρτίου αναρωτιέµαι τι σηµαίνει αναστέλλεται. Δεν θα πληρωθεί
µέχρι τότε; Από εκεί και πέρα τι θα γίνει; Αυτή η διατύπωση για
εµένα είναι θεωρώ πρόχειρη. Μετά τις 31 Μαρτίου θα πληρωθεί
ο ΦΠΑ ή δεν θα πληρωθεί; Είναι ένας ΦΠΑ που ποτέ δεν θα ει-
σπραχθεί από κανένα ξενοδοχείο και δεν είναι µόνο ο ΦΠΑ που
δεν θα εισπραχθεί. Δεν θα εισπραχθούν και άλλα ποσά, υπηρε-
σίες που τα ξενοδοχεία προσέφεραν στους πελάτες τον µήνα
Ιούλιο, Αύγουστο και Σεπτέµβριο, είναι η υψηλή περίοδος µε
πολύ υψηλές τιµές.

Πάµε τώρα στο τρίτο που είναι για τους εργαζόµενους. Η ρύθ-
µιση είναι στη σωστή κατεύθυνση, αλλά και αυτό είναι πάρα πολύ
λίγο για τους ανθρώπους αυτούς. Αυτή η τρύπα στους ξενοδό-
χους και γενικά στο σύστηµα είναι πολύ µεγάλη και µε τον πολ-
λαπλασιαστή που έχει θα επιδεινώσει την κατάσταση ακόµα πιο
πολύ. Φοβάµαι ότι θα µετακυλήσει, αν δεν λάβουµε άµεσα µέτρα
και ουσιαστικά, για να ενισχύσουµε τους ξενοδόχους, τους ερ-
γαζόµενους και όλους αυτούς γύρω από τον τουρισµό. 

Οι προτάσεις µας είναι να δοθούν στις επιχειρήσεις που επλή-
γησαν ισόποσα δάνεια δεκαετούς διάρκειας µε 1% επιτόκιο για
να µπορέσουν οι επιχειρήσεις να πληρώσουν τους µισθούς των
εργαζοµένων όλους, τους προµηθευτές τους, τους υπαλλήλους
τους, τα δάνειά τους, τις εισφορές τους, οτιδήποτε αφορά τις
επιχειρήσεις. 

Η πτώχευση της «THOMAS COOK» ανέδειξε µε ένα τεράστιο
τρόπο τις παθογένειες της πολιτείας µας. Ο τουρισµός, η βαριά
µας βιοµηχανία δεν ήξερε τίποτα γι’ αυτό το πράγµα, δεν είµαστε
προετοιµασµένοι, δεν είχαµε κάνει τίποτα, διότι πραγµατικά
οδεύουµε χωρίς γνώση και αυτό είναι γιατί δεν έχουµε ένα πα-
νεπιστήµιο τουρισµού στην Ελλάδα. Ο κάθε ξενοδόχος µόνος
του δεν µπορεί να απαιτήσει και να ζητήσει από τους tour oper-
ators να πληρώνεται µε την άφιξη του πελάτη στο ξενοδοχείο,
όπως γινόταν και παλιότερα, αλλά και µε τους πελάτες του δια-
δικτύου όπως γίνεται σήµερα. Θα πρέπει να υπάρξει µια νοµο-
θετική ρύθµιση. Στην επιτροπή είχα προτείνει στον κύριο
Υπουργό του Τουρισµού, τον κ. Θεοχάρη, η πολιτεία να το ρυθ-
µίσει αυτό νοµοθετικά, ούτως ώστε να µειωθεί πάρα πολύ η οι-
κονοµική εξάρτηση από τους tour operators και από τους
κινδύνους που υπάρχουν και για τις επιχειρήσεις και για όλο το

κοινωνικό σύστηµα.
Ένα άλλο τεράστιο θέµα στον τουρισµό είναι η έλλειψη των

αεροπορικών συνδέσεων. Αυτό µας το αναδεικνύει η κατάρ-
ρευση της «THOMAS COOK», η αεροπορική σύνδεση της Ελλά-
δος µε τις αγορές της Κεντρικής και Βόρειας Ευρώπης. Η
Κύπρος δεν είχε τόσο µεγάλη εξάρτηση από την «THOMAS
COOK». Έχει κατορθώσει να έχει συνεργασίες µε εταιρείες χα-
µηλού κόστους, τις low cost flights, ούτως ώστε να µην εξαρτάται
τόσο πολύ από τους µαζικούς tour operators, από τον µαζικό του-
ρισµό. 

Όσον αφορά τον τουρισµό οι Ισπανοί, οι Ιταλοί, οι Τούρκοι
βρήκαν δικούς τους τρόπους να αναδείξουν το προϊόν τους και
τον πολιτισµό τους και να έχουν µεν µαζικό τουρισµό αλλά µε
συγκεκριµένο προσανατολισµό. 

Εµείς ούτε εδώ τα έχουµε καταφέρει καθόλου καλά, οπότε
πρέπει να µπούµε σε µια νέα φιλοσοφία. Αυτή τη λύση είναι που
δεν βλέπω πουθενά από καµµία κυβέρνηση. 

Να αναφερθώ τώρα και στο ΚΕΘΕΑ, διότι γνωρίζω το ΚΕΘΕΑ
Ηρακλείου για το οποίο έχω µεγάλη εκτίµηση. Το Κέντρο Θερα-
πείας Εξαρτηµένων Ατόµων κάνει ένα πολύ σηµαντικό κοινωνικό
έργο.

Το νοµοσχέδιό σας αµφισβητεί ευθέως τον αυτοδιοικητικό χα-
ρακτήρα και τη λειτουργία του, της πρόσληψης, της απεξάρτη-
σης και της κοινωνικής επανένταξης των ατόµων αυτών.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δηµιουργεί έναν ασύµµετρο πό-
λεµο, έναν πόλεµο εντυπώσεων κατά του ΚΕΘΕΑ και της αυτο-
διοίκησής του. Η διαβούλευση που έγινε για το ΚΕΘΕΑ περιόρισε
στον ελάχιστο χρόνο έναν τεκµηριωµένο διάλογο που θα µπο-
ρούσε να γίνει για τα θέµατα που αφορούν µια εξαιρετικά ευά-
λωτη οµάδα συνανθρώπων µας που χρήζουν της υποστήριξης
της κοινωνίας µας.

Το ΚΕΘΕΑ είναι οι εργαζόµενοί του, οι οικογένειες των ανθρώ-
πων που στηρίζει, το διοικητικό συµβούλιο, είναι ο δήµος, είναι
η περιφέρεια. Προσωπικά, θεωρώ ότι το ΚΕΘΕΑ πρέπει να µείνει
αυτοδιοίκητο. Αυτό λέει το ΜέΡΑ25, ότι το αυτοδιοίκητο του
ΚΕΘΕΑ πρέπει να υπάρχει µε σχέδιο, µε όραµα, µε διαφάνεια,
αποτελεσµατικά και εφαρµόσιµα.

Άρα περισσότερη αποκέντρωση και όχι κεντρική διοίκηση και
επιτελικό κράτος, όπως από την αρχή αυτής της κοινοβουλευτι-
κής περιόδου βλέπουµε ότι κάνετε, όχι στον απώτερο στόχο της
ιδιωτικοποίησης που, προφανώς, σκοπό έχετε business as usual. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία θα λάβει τον λόγο

και µετά θα µιλήσει για πέντε λεπτά ο κ. Διγαλάκης από το
Υπουργείο Παιδείας και µετά ο κ. Μπουκώρος. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω, αν µου επιτρέπετε και
εσείς, κύριοι Υπουργοί, από ένα από τα τελευταία άρθρα που
προστέθηκε στο νοµοσχέδιο και αφορά την τιµολόγηση του φαρ-
µάκου. Μιλώντας και µε την ιατρική µου ιδιότητα οφείλω να επι-
σηµάνω τη σπουδαιότητα της τροπολογίας αυτής του Υπουργού
Υγείας κ. Κικίλια, όχι µόνο για τα οικονοµικά της υγείας, αλλά και
για την πολιτική συζήτηση όλων αυτών των ηµερών. Αναφέροµαι,
βέβαια, στην υπόθεση «NOVARTIS» και στη θεωρία του ΣΥΡΙΖΑ
περί δήθεν σκανδαλώδους διαχείρισης της φαρµακευτικής δα-
πάνης από τη Νέα Δηµοκρατία, µια θεωρία που φυσικά δεν απο-
δείχθηκε ποτέ γιατί απλά δεν ισχύει και δεν ισχύει γιατί ήταν µια
ψεύτικη κατασκευή, για την οποία υψηλόβαθµοι παράγοντες της
δικαιοσύνης έχουν παρουσιάσει στοιχεία και αποδεικνύουν ότι
πρόκειται για σκευωρία. Επρόκειτο για µια στηµένη έρευνα, κα-
τασκευασµένη στα σκοτεινά υπόγεια της Κουµουνδούρου και
των συνοδοιπόρων της, προκειµένου να λασπωθεί συνολικά το
κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Τελικά, δεν τα καταφέρατε και η
Νέα Δηµοκρατία είναι σήµερα στην Κυβέρνηση και εσείς στην
Αντιπολίτευση. Ίσως, λοιπόν, κατόπιν εορτής να δίνετε και λίγο
δίκιο στα δικά σας στελέχη που έλεγαν πως ο µόνος τρόπος για
να παγιώσετε το καθεστώς του ΣΥΡΙΖΑ είναι να στέλνατε τους
πολιτικούς σας αντιπάλους στη φυλακή. Αυτό, δυστυχώς, για
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εσάς δεν συνέβη και σήµερα καλείστε να αποδείξετε γιατί επι-
καλεστήκατε τέτοιες συκοφαντίες.

Όµως, ας έλθουµε για να συζητήσουµε και τα σηµαντικά και
αυτό που ενδιαφέρει τον ελληνικό λαό είναι το φθηνό φάρµακο.
Είµαστε εδώ για να στηρίξουµε την πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
σης του Κυριάκου Μητσοτάκη να κάνει φθηνότερη και διαφανέ-
στερη και απλούστερη την τιµολόγηση των φαρµάκων του
ελληνικού λαού. 

Προεκλογικά, ο ΣΥΡΙΖΑ ετοίµαζε δελτίο τιµών µε µεγάλες αυ-
ξήσεις στις τιµές πολλών δηµοφιλών φαρµάκων, αυξήσεις για
περισσότερα από ένα στα τρία φαρµακευτικά προϊόντα που θα
επιβάρυναν όλους και θα ήταν άδικη. 

Σήµερα ο νέος Υπουργός Υγείας µε τη συζητούµενη τροπολο-
γία του παγιώνει τον τρόπο τιµολόγησης των φαρµάκων µε βάση
τον µέσο όρο των δύο χαµηλότερων τιµών των κρατών - µελών
της Ευρωζώνης και διευκρινίζει ότι δεν θα επιτρέπονται διαδοχι-
κές αυξήσεις τιµών. Παράλληλα, οι ρυθµίσεις του Υπουργείου
Υγείας προβλέπουν µειώσεις στις τιµές ως 7% των πρωτότυπων
φαρµάκων που ανατιµολογούνται µε νέο δελτίο τιµών µε κατώ-
τερο όριο τον µέσο όρο των δύο χαµηλότερων διαφορετικών
τιµών των κρατών - µελών της Ευρωζώνης.

Αντίστοιχα, διαµορφώνονται και οι τιµές των γενόσηµων, οι
οποίες ορίζονται στο 65% της τιµής του αντίστοιχου προϊόντος
αναφοράς. Έτσι, οι ασφαλισµένοι θα δουν το επόµενο τρίµηνο
µειώσεις στις τιµές συµµετοχής τους κατά την αγορά τέτοιων
φαρµάκων. Αυτό ζητά η ελληνική κοινωνία και αυτό φέρνει η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη, µια Κυβέρνηση µε τους πολλούς για τους
πολλούς, ένα κόµµα, όπως η Νέα Δηµοκρατία, που πρωτοστά-
τησε το 2012-2014 στη µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης κατά
δισεκατοµµύρια ευρώ και σήµερα συνεχίζει την τεράστια αυτή
προσπάθεια προς όφελος του συνόλου της ελληνικής κοινωνίας.

Κύριε Πρόεδρε, ένα πραγµατικά ξεχωριστό κοµµάτι του νοµο-
σχεδίου είναι και αυτό που βελτιώνει την προστασία της κύριας
κατοικίας µε σκοπό τη διευκόλυνση των οφειλετών έτσι ώστε οι
περισσότεροι δικαιούχοι να µπορούν να ενταχθούν στις προστα-
τευτικές ρυθµίσεις του νόµου.

Χαίροµαι που οι αλλαγές αυτές αφορούν τόσο σε νέες αιτή-
σεις όσο και στις αιτήσεις που έχουν ήδη υποβληθεί, αλλά δεν
έχει ολοκληρωθεί η επεξεργασία τους. Δίνονται λύσεις που επι-
τρέπουν να υποβάλουν αίτηση προστασίας της πρώτης κατοι-
κίας τους και όσοι διαµένουν σε µισθωµένο ή παραχωρηµένο
ακίνητο εκτός της περιοχής όπου βρίσκεται η κύρια κατοικία
τους. Είναι ένα κοινωνικά δίκαιο µέτρο που αφορά κυρίως όσους
διαµένουν υποχρεωτικά σε άλλη πόλη λόγω της εργασίας τους.
Είναι, επίσης, εξαιρετικά θετικό ότι δίνεται η δυνατότητα προ-
στασίας της κατοικίας µε αίτηση µόνο ενός εκ των συνιδιοκτη-
τών, καθώς και ότι θα δικαιούνται πλέον τυχόν κρατικής
επιδότησης όλοι οι συνιδιοκτήτες που αιτούνται της προστασίας
της κύριας κατοικίας τους.

Τέλος, είναι πολύ σηµαντική και η δυνατότητα που θα δίνεται
σε οφειλέτες µε στεγαστικό δάνειο να ρυθµίζουν τις οφειλές
τους, προστατεύοντας παράλληλα την κύρια κατοικία τους µέσω
πλατφόρµας. 

Πρόκειται για καίριες παρεµβάσεις της Νέας Δηµοκρατίας
υπέρ των πολιτών στη λογική του αυτονόητου. Αυτό και µόνο
αρκεί για να πούµε πως και το παρόν νοµοσχέδιο εκφράζει τη φι-
λοσοφία του Πρωθυπουργού για εφαρµογή του αυτονόητου και
του κοινού νου, πέραν από παράξενες ιδεοληψίες και αθέµιτες
εξαρτήσεις. Είναι ένα ακόµη νοµοσχέδιο που συνεχίζει την καλή
παράδοση όλων των νοµοθετικών πρωτοβουλιών που έχει πάρει
µέχρι σήµερα η νέα Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας αναφερθεί σε όλα όσα
ιδιαίτερα επιτυχηµένα γίνονται από τους αρµόδιους Υπουργούς,
θέλω να κλείσω και µε δύο προτάσεις προς αυτούς για όσα µπο-
ρούν να γίνουν. Αναφέροµαι σε ένα σηµαντικό µέτρο για τη Μα-
γνησία, την ιδιαίτερη περιοχή µου, όπως και για πολλές άλλες
περιοχές της χώρας µας, όπου, δυστυχώς, ακόµα και σήµερα
δεν υπάρχει δασολόγιο.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο προβλέπει -και σωστά- την πα-
ράταση προθεσµιών υποβολής αντιρρήσεων, προκειµένου να κα-
ταλήξουµε σε πιο αξιόπιστους και οριστικούς δασικούς χάρτες.

Tο Υπουργείο Περιβάλλοντος και οι αρµόδιες αποκεντρωµένες
υπηρεσίες προφανώς θέλουν να υπάρξουν δασικοί χάρτες που
να περιγράφουν µια κατάσταση αντίστοιχη µε την πραγµατικό-
τητα. Διότι, όλοι µας ξέρουµε πως όταν αυτό που γράφουµε στο
χαρτί δεν σχετίζεται µε αυτό που πραγµατικά ισχύει, τότε πραγ-
µατικά υπερισχύουν πάντα τα γεγονότα.

Εν προκειµένω, µε πρωτοβουλία του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος δίνεται µια πολύ χρήσιµη παράταση τόσο σε κατοίκους εσω-
τερικού όσο και σε αυτούς του εξωτερικού, να υποβάλουν τις
αντιρρήσεις τους, που αφορούν µεταξύ άλλων νοµών και αναρ-
τήσεις δασικών χαρτών της Μαγνησίας, καλύπτοντας περιοχές
όπως η Νέα Αγχίαλος, ο Βόλος, η Σκιάθος και η Αλόννησος.
Υπάρχουν κι άλλες περιοχές, όµως, κύριε Υπουργέ, όπως µία πε-
ριοχή στα περίχωρα του Βόλου, το Παλιούρι, που σε προηγού-
µενη φάση του δασολογίου βρέθηκε µπλεγµένη µέσα σε ένα
διοικητικό παραλογισµό. Γεωργικές εκτάσεις για τις οποίες δεν
έδειξε ιδιαίτερο ενδιαφέρον ο ΣΥΡΙΖΑ το 2017 και τις άφησε στην
τύχη τους να χαρακτηριστούν δασικές, ενώ τέτοιες δεν υπήρξαν
ποτέ. Ελπίζω πως θα ξαναδείτε συνολικά το θέµα αυτών των φαν-
ταστικών εκτάσεων, που σας έθεσα και µέσω του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου τον περασµένο Σεπτέµβριο, µε µια αναφορά.

Και στα νησιά µας υπάρχει παρόµοιο πρόβληµα, όπου ιδιοκτή-
τες γης δυσκολεύονται και δεν θα επιτρέψουν ούτε εκεί τη δηµι-
ουργία ενός αξιόπιστου και πραγµατικά µη οριστικού
δασολογίου. Εποµένως, περιµένουµε και µια νοµοθετική πρωτο-
βουλία που θα είναι προς το συµφέρον όλων και θα οδηγήσει όχι
µόνο σε ασφαλή εφαρµογή του δικαίου, αλλά κυρίως σε µία δί-
καιη λύση για εκείνες τις περιοχές που πραγµατικά δεν έπρεπε
να υπάρχει αµφισβήτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την κατανόησή σας, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, ολοκληρώ-

στε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Αυτό φυσικά ισχύει για τη

Μαγνησία, αλλά και για ολόκληρη τη χώρα.
Κλείνοντας, θα αναφερθώ για ένα µόνο λεπτό στην υπόθεση

του ΚΕΘΕΑ, µεταφέροντας αυτούσια τα λόγια του ιδρυτή του,
όπως µας τα παρέθεσε µε το υπόµνηµα που κατέθεσε στην αρ-
µόδια επιτροπή. Λέει, λοιπόν, ότι «όσοι γνωρίζουν τα πράγµατα
του ΚΕΘΕΑ, γνωρίζουν πολύ καλά ότι στην πράξη το Δ.Σ. εκλέ-
γεται τυπικά µόνο από τη γενική συνέλευση του φορέα». Και συ-
νεχίζει: «Σας αναφέρω συνοπτικά ότι είναι τόσο µεγάλο το
πρόβληµα, όταν γιγαντώθηκε ο οργανισµός και οι γενικές συνε-
λεύσεις έγιναν µία φιέστα και παρωδία δηµοκρατίας, παρά ου-
σιαστικός έλεγχος.». Μιλάει επίσης, για ασυδοσία της ηγετικής
οµάδας και µέθη εξουσίας. Προτείνει και κάτι πιο δραστικό, το
σπάσιµο του ΚΕΘΕΑ και τη δηµιουργία χαλαρής συνοµοσπον-
δίας µεταξύ µικρότερων δοµών σαν τον ΚΕΘΕΑ.

Είναι προφανές ότι στο τέλος διαφωνεί µε το Υπουργείο για
λόγους συναισθηµατικούς και όχι ουσίας. Αυτή είναι η διαφορά
του πολιτικού. Ο ιδρυτής του ΚΕΘΕΑ δεν είναι πολιτικός. Ο πο-
λιτικός όµως δεν πρέπει να συνεπαίρνετε από το συναίσθηµα
του. Αφού λοιπόν, ο «πατέρας» του ΚΕΘΕΑ έχει τέτοια γνώµη για
το «παιδί» του, εσείς συνεχίστε να ενοχλείτε για την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου του Υπουργείου Υγείας, αντί να πέσετε
σε περισυλλογή για το γεγονός ότι ξεσηκώνετε τους διάφορους
εµπλεκόµενους σε αντιδράσεις. Έτσι κι αλλιώς δεν είναι η πρώτη
φορά που το κάνετε και δυστυχώς, ούτε η τελευταία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Διγαλάκης, Υπουργός Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων για το µέρος της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου
που αφορά το Υπουργείο του, για πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΔΙΓΑΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι σύντοµος. Πριν όµως,
αναφερθώ στις διατάξεις, θα ήθελα να σχολιάσω αυτά που ακού-
στηκαν από την εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Θέλουµε πανεπιστήµια, στα οποία θα γίνεται πραγµατικά ελεύ-
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θερη διακίνηση ιδεών και δεν θα καταπιέζονται από ορισµένες
ισχυρές µειοψηφίες. Θέλουµε πανεπιστήµια στα οποία η ακαδη-
µαϊκή κοινότητα θα κινείται µέσα στους χώρους της ελεύθερη
και δεν θα είναι καταφύγια εξωπανεπιστηµιακών και γιάφκες
αναρχικών στοιχείων. Θέλουµε πανεπιστήµια, στα οποία θα προ-
άγεται η διδασκαλία, η καλλιέργεια της γνώσης, η έρευνα. Θέ-
λουµε πανεπιστήµια, τα οποία θα είναι εξωστρεφή και
αυτοδιοίκητα. Και να είστε βέβαιοι ότι αυτό θέλει και η ελληνική
κοινωνία.

Τώρα σχετικά µε την τροπολογία για τα τµήµατα ένταξης. Ρυθ-
µίζεται µία χρόνια εκκρεµότητα, µε τον τρόπο υπολογισµού του
αριθµού των εκπαιδευτικών και ανά ειδικότητα που διδάσκουν
στα τµήµατα ένταξης. Δηλαδή, ενώ υπήρχε στο υφιστάµενο θε-
σµικό πλαίσιο ελάχιστος αριθµός µαθητών για να λειτουργήσει
ένα τµήµα ένταξης, δεν υπήρχε µέγιστος αριθµός για να τοπο-
θετηθεί δεύτερος εκπαιδευτικός, µε αποτέλεσµα είτε την αυθαί-
ρετη τοποθέτηση είτε τα τµήµατα ένταξης µε πολύ µεγάλο
αριθµό µαθητών. Χαρακτηριστική περίπτωση, ένα µεγάλο δηµο-
τικό σχολείο µε πενήντα οκτώ διαγνώσεις όπου καλείται ένας εκ-
παιδευτικός ΠΕ70 να καλύψει όλες τις ανάγκες, κάτι που είναι
προφανώς ανέφικτο.

Επίσης, στη δευτεροβάθµια υπήρχε µία χαοτική κατάσταση,
όπως αποτυπωνόταν στο «myschool» και τώρα ορίζεται µε σα-
φήνεια ποιες ειδικότητες και µε ποιες προϋποθέσεις τοποθετούν-
ται στα τµήµατα ένταξης. Δεύτερον, καθορίζει µε σαφήνεια η
διάταξη τον αριθµό των οργανικών θέσεων σε κάθε σχολική µο-
νάδα που έχει τµήµα ένταξης, κάτι που ήταν επίσης θολό τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Τρίτον, δίνει τη δυνατότητα πραγµατοποίησης
µεταθέσεων ή αποσπάσεων στις θέσεις που δηµιουργούνται και
αυξάνει τις περιπτώσεις κινητικότητας των εκπαιδευτικών, προ-
κειµένου να βρεθούν κοντά στον τόπο τους, κυρίως στη δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση. Για πρώτη φορά λοιπόν, θεσµοθετούνται
οργανικές θέσεις στα τµήµατα ένταξης. Τέταρτον επιλύει το πρό-
βληµα των διορισµών στην ειδική αγωγή, που επίκεινται σύντοµα,
καθώς δηµιουργείται µε αυτόν τον τρόπο σηµαντικός αριθµός
οργανικών θέσεων. Πέµπτον, κάνει οµαλό και απολύτως συµβατό
µε την πραγµατικότητα και το υφιστάµενο πλαίσιο, τον τρόπο δη-
λώσεων κενών για αναπληρωτές στα τµήµατα ένταξης, κάτι που
προηγουµένως ήταν ένα πρόβληµα.

Διάταξη για τις τάξεις µαθητείας: Για την εύρυθµη λειτουργία
των τάξεων µαθητείας σε συνδυασµό µε το πρακτικό µέρος της
µαθητείας, έπρεπε να παραταθεί το διάστηµα έναρξης λειτουρ-
γίας εντός του µηνός Νοεµβρίου. Η παράταση επιµηκύνει τον
χρόνο για τη σύναψη των συµβάσεων µαθητείας από τις εκπαι-
δευτικές δοµές µε τους φορείς του δηµόσιου τοµέα.

Διάταξη για το κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας: Εξα-
σφαλίσαµε στον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Παι-
δείας τη χρηµατοδότηση για τις εξετάσεις του κρατικού
πιστοποιητικού γλωσσοµάθειας και µε τη διάταξη διευκολύνεται
η προετοιµασία και η διεξαγωγή των εξετάσεων της περιόδου
Νοεµβρίου του 2019. Είναι προφανώς επείγουσα, λόγω της επι-
κείµενης οργάνωσης των εξετάσεων κατά το µήνα Νοέµβριο.

Διάταξη για το τµήµα Τεχνολογίας, Αλιείας, Υδατοκαλλιερ-
γειών του παραρτήµατος Μουδανιών του πρώην Αλεξάνδρειου
ΤΕΙ Θεσσαλονίκης. Με τη ρύθµιση αυτή αντιµετωπίζεται το κα-
τεπείγον ζήτηµα των φοιτητών του πρώην τµήµατος Τεχνολο-
γίας, Αλιείας, Υδατοκαλλιεργειών, του πρώην Αλεξάνδρειο ΤΕΙ.
Με το προεδρικό διάταγµα 82/2013 το τµήµα αυτό συγχωνεύ-
τηκε µαζί µε άλλα τµήµατα σε αντίστοιχο τµήµα στο ΤΕΙ Δυτικής
Ελλάδας µε έδρα το Μεσολόγγι. Με τις µεταβατικές διατάξεις
του προηγούµενου προεδρικού διατάγµατος προβλεπόταν η συ-
νέχιση λειτουργίας του τµήµατος αυτού έως τις 31 Οκτωβρίου
του 2018, οπότε και καταργήθηκε. Μετά την κατάργησή του, το
προεδρικό διάταγµα προέβλεπε ότι οι φοιτητές θα εντάσσονταν
αυτοδικαίως, µε πράξη του Προέδρου του ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας,
το οποίο θα υποδεχόταν τους φοιτητές, στο ΤΕΙ Δυτικής Ελλά-
δας µε έδρα το Μεσολόγγι. Όµως, αυτό δεν έγινε ποτέ. Ο Πρό-
εδρος του ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας δεν εξέδωσε ποτέ αυτήν τη
διαπιστωτική πράξη. Στη συνέχεια το ΤΕΙ Δυτικής Ελλάδας µε
τον ν.4610/2019 καταργήθηκε και απορροφήθηκε από το Πανε-
πιστήµιο Πατρών και αυτό που είχαµε ως αποτέλεσµα ήταν ότι

βρέθηκαν τετρακόσιοι εβδοµήντα πέντε φοιτητές στον αέρα, στο
κενό και δεν είναι εγγεγραµµένοι σε καµία σχολή. Με τη ρύθµιση
αυτή προφανώς, προτείνουµε τη ρύθµιση αυτή, προκειµένου να
ενταχθούν στο τµήµα του Πανεπιστηµίου Πατρών.

Τέλος, η τελευταία διάταξη αφορά την εκπροσώπηση της συ-
νόδου των Προέδρων των ΤΕΙ. Μετά την κατάργηση όλων των
ΤΕΙ, σε πολλά όργανα που προβλέπεται η εκπροσώπηση της συ-
νόδου των Προέδρων των ΤΕΙ, αυτό θα πρέπει να ρυθµισθεί.
Εποµένως είναι επείγουσα, καθώς αυτές τις ηµέρες πρόκειται να
προχωρήσουµε και στις κατ’ εξαίρεση µεταγραφές, στην επι-
τροπή των οποίων απαιτείται η συµµετοχή εκπροσώπων των
Προέδρων των ΤΕΙ και αυτό αντικαθίσταται µε εκπρόσωπο της
Συνόδου των Προέδρων των Πρυτάνεων.

Ευχαριστώ.   
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Χρή-
στος Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία.        

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γινόµαστε µάρτυρες τις τελευ-

ταίες µέρες ενός εµπορίου κοινωνικής ευαισθησίας από την
πλευράς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είδαµε µόλις πριν εδώ
στο Βήµα της Βουλής δύο Υπουργούς της Κυβέρνησης και πιο
συγκεκριµένα τον Υπουργό Οικονοµικών και τον Υπουργό Υγείας
να εξαγγέλλουν δύο µέτρα, τα οποία είναι σοβαροί και ευρύτατοι
δείκτες κοινωνικής ευαισθησίας.

Πιο συγκεκριµένα, ο Υπουργός Οικονοµικών εξήγγειλε τον νέο
τρόπο καταβολής του επιδόµατος θέρµανσης που πλέον αφορά
πολύ περισσότερες περιοχές, πολύ περισσότερους ανθρώπους
και περισσότερα χρήµατα βεβαίως. Η προηγούµενη κυβέρνηση
είχε συρρικνώσει κυριολεκτικά το επίδοµα θέρµανσης, ενώ επι-
διδόταν συνεχώς σε ένα εµπόριο κοινωνικής ευαισθησίας υπέρ
των ευάλωτων, υπέρ των φτωχών και όλα αυτά που έχει κάνει
σηµαία του ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Το τωρινό επίδοµα θέρµανσης, λοιπόν, εν όψει του χειµώνα
δεν έχει καµµία σχέση µε το επίδοµα θέρµανσης των κυβερνή-
σεων ΣΥΡΙΖΑ. Είναι κατά 10 εκατοµµύρια αυξηµένο και αφορά
βεβαίως και κατοίκους ορεινών περιοχών. Οι έδρες των δήµων
στους οποίους ανήκουν δεν είχαν αυτόν τον χαρακτηρισµό, µε
αποτέλεσµα να αποκλείονται και στην ελληνική περιφέρεια που
οι ορεινοί όγκοι είναι πολλοί και οι µειονεκτικές περιοχές ακόµα
περισσότερες αυτό είναι σπουδαίο, είναι σηµαντικό, είναι µία
ανάσα. Άλλοι είναι, λοιπόν, κοινωνικά ευαίσθητοι στα λόγια και
άλλοι µε πράξεις, στα έργα.

Επίσης, η τροπολογία του Υπουργού Υγείας που οδηγεί σε µεί-
ωση των τιµών των φαρµάκων µέχρι και 7%, ενώ η προαποφασι-
σµένη πολιτική της προηγούµενης κυβέρνησης οδηγούσε σε
αύξηση των τιµών των φαρµάκων έως και 10% είναι και αυτό ένα
γεγονός που µπορεί να οδηγήσει σε ασφαλή συµπεράσµατα περί
κοινωνικής ευαισθησίας.

Γιατί πρέπει επιτέλους να πάψουµε στην Ελλάδα να είµαστε
ό,τι δηλώνουµε! Δεν εκχωρούµε, λοιπόν, την κοινωνική ευαισθη-
σία σε κανέναν ΣΥΡΙΖΑ και σε κανένα άλλο κόµµα. Οι αποφάσεις
οι κυβερνητικές, οι νόµοι και όλο το πλέγµα της κυβερνητικής
πολιτικής είναι η απόδειξη για το ποιος είναι κοινωνικά ευαίσθη-
τος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!

Όµως αυτό το εµπόριο της κοινωνικής ευαισθησίας από πλευ-
ράς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, συνεχίζεται και για το
ΚΕΘΕΑ που απασχολεί το σηµερινό µας το νοµοσχέδιο.

Πριν πάµε όµως εκεί, δεν µπορώ να µη σηµειώσω την αγω-
νιώδη προσπάθεια των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, µε αφορµή τα
γεγονότα στην ΑΣΟΕΕ, να εξάψουν τα πάθη της νεολαίας εν όψει
των επετειακών ηµερών που ακολουθούν φυσικά και να εκµεταλ-
λευτούν για µία ακόµη φορά τα όποια γεγονότα, µιλώντας για
αυταρχισµό, για καταστολή ωσάν να πρόκειται για γενικευµένες
καταστάσεις.

Αυτό είναι µία διαστρέβλωση της πραγµατικότητας, την οποία
συστηµατικά εξακολουθεί να επιλέγει ως πρακτική ο ΣΥΡΙΖΑ.
Έχετε εγκαταλείψει, βλέπετε, το αφήγηµα της «NOVARTIS» γιατί
δεν βολεύει, καθώς επιτέλους ήρθε η ώρα να µιλήσει ο κ. Φρου-
ζής. 

Και από τα όσα διαρρέουν από την επιτροπή σε άλλη αίθουσα
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του Κοινοβουλίου, από την Προανακριτική, µάλλον οφείλετε ορι-
σµένες εξηγήσεις στον ελληνικό λαό. Μάλλον οφείλετε να εξη-
γήσετε πώς εσείς, οι διώκτες των οργανωµένων συµφερόντων
και των φαρµακευτικών εταιρειών, οδηγήσατε την εξωνοσοκο-
µειακή δαπάνη σε πελώρια ύψη επί των ηµερών σας και πάντως
σε πολύ σηµαντική αύξηση, σε σχέση µε τα προηγούµενα έτη,
ενώ το νοµοσχέδιο Γεωργιάδη την είχε συρρικνώσει. Οφείλετε
να εξηγήσετε πώς ο κύκλος εργασιών της «NOVARTIS» αυξή-
θηκε 100 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως κατά πώς λέει στην Προ-
ανακριτική ο κ. Φρουζής και κυρίως να εξηγήσετε τις πολλές
συναντήσεις της ηγεσίας του ΣΥΡΙΖΑ µε τον κ. Φρουζή. 

Λέει στην Προανακριτική σήµερα για συναντήσεις µε τον κ.
Τσίπρα, µε τον πρώην Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης –για να µη
λέµε ονόµατα-, µε τον πρώην Υπουργό Υγείας, µε κορυφαία στε-
λέχη του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Φρουζής. Και δεν φαντάζοµαι ότι ένας άν-
θρωπος ο οποίος αυτήν την ώρα βρίσκεται στο µικροσκόπιο της
δικαιοσύνης, των µέσων ενηµέρωσης, των πολιτικών δυνάµεων
της χώρας θα έριχνε ονόµατα και νούµερα στον αέρα.

Φαίνεται ότι δεν σας βγαίνει, λοιπόν, το αφήγηµα, αγαπητέ
κύριε Παπαδόπουλε, γιατί δεν έχω ακούσει σχόλια από το πρωί
και βλέπω ότι εγκαταλείπετε το αφήγηµα και φέρνετε άλλα αφη-
γήµατα «νόµος και τάξη, καταστολή, βία και όλα αυτά». Δεν πει-
ράζει! Κι αυτά µε την επιστροφή στην κανονικότητα θα τα
εγκαταλείψετε. Η πραγµατικότητα θα σας αναγκάσει να εγκατα-
λείψετε και τα νέα σας αφηγήµατα. 

Ας έλθουµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο για το ΚΕΘΕΑ. Άκουσα
σειρά Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ να καταστροφολογούν, να υποστη-
ρίζουν ότι καταργείται το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ, ότι θα κλείσει
το ΚΕΘΕΑ, ότι είναι µια καταστροφή για το ΚΕΘΕΑ, να συκοφαν-
τείτε τις απόψεις του Υπουργείου, να µιλάτε για τα προγράµµατα
που δεν αλλάζουν, να µιλάτε για τη γενική συνέλευση που δεν
αλλάζει, να µιλάτε για τον τρόπο λειτουργίας που δεν αλλάζει.

Στέκεστε δε σε ένα διοικητικό συµβούλιο που θα έχει καθαρά
εποπτικό χαρακτήρα. Γιατί θα έχει εποπτικό χαρακτήρα; Πρώτον,
γιατί το δηµόσιο, το ελληνικό κράτος χρηµατοδοτεί και µάλιστα
φέτος αυξάνει τη χρηµατοδότηση προς το ΚΕΘΕΑ και δεύτερον
για να εξαλειφθεί κάθε θολό σηµείο, κάθε γκρίζα νησίδα σαν κι
αυτές που έφεραν στην επιφάνεια τόσο ο εσωτερικός έλεγχος
του ΚΕΘΕΑ όσο και η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους. 

Μα, είναι ερώτηµα κόµµατος που αυτοπροσδιορίζεται ως προ-
οδευτικό «γιατί µετά από σαράντα χρόνια αλλάζετε τον τρόπο
ορισµού του διοικητικού συµβουλίου»; Γιατί θέλουµε το κάθε
ευρώ του Έλληνα πολίτη σε αυτά τα σπουδαία και αποτελεσµα-
τικά προγράµµατα, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, να αξιο-
ποιηθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και κυρίως να υπάρχει
ένα εποπτικό όργανο για να πιστοποιεί πού πηγαίνουν τα χρή-
µατα του Έλληνα φορολογούµενου! Υπάρχει απλούστερη απάν-
τηση από αυτή;

Θα καταλάβαινα τις αιτιάσεις σας, αν άλλαζαν –παραδείγµα-
τος χάριν- τα στεγνά προγράµµατα. Όσοι έχουµε εµπλακεί µε το
ΚΕΘΕΑ -και έχω την τιµή στο παρελθόν µε άλλη ιδιότητα να έχω
βάλει κι εγώ µια υπογραφή για την επέκταση των δοµών του
ΚΕΘΕΑ, που πράγµατι στον Βόλο λειτουργούν µε τρόπο µον-
τέρνο, σύγχρονο και πρωτοποριακό- γνωρίζουµε ότι είναι απο-
δεκτό το έργο τους από την κοινωνία και είναι αποδεκτό και από
το Υπουργείο και από την Κυβέρνηση. Και αυτό που κάνει, δια-
σφαλίζει την οµαλή λειτουργία µε την τοποθέτηση ενός διοικητι-
κού συµβουλίου που θα είναι άµισθο. 

Ήρθε ο Υπουργός εδώ, είπε ότι θα είναι άµισθο το διοικητικό
συµβούλιο και αν χρειαστεί και κάποια νοµοτεχνική βελτίωση σε
κάποια φράση θα την κάνει. Και όµως, εξακολουθούσαν οι συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αγαπητέ κύριε Παπαδόπουλε –όχι εσείς-,
να λένε ότι θα είναι έµµισθο το διοικητικό συµβούλιο, να ζητούν
διευκρινίσεις και τα λοιπά. Αυτό αν θέλετε είναι µία µικρή από-
δειξη ότι επιχειρείται µία συνολική διαστρέβλωση αυτής της πο-
λιτικής.

Εγώ δεν άκουσα από κανέναν Υπουργό ότι αλλάζουν τα στε-
γνά προγράµµατα. Δεν άκουσα από κανέναν Υπουργό ότι µει-
ώνεται ο ρόλος της γενικής συνέλευσης. Δεν άκουσα από
κανέναν Υπουργό Υγείας ότι θα πληρωθεί η χρηµατοδότηση του

ΚΕΘΕΑ. Αντιθέτως, άκουσα ότι θα αυξηθεί. Από πού λοιπόν αυτά
τα –επιτρέψτε να τα χαρακτηρίσω- αυθαίρετα συµπεράσµατα, τα
οποία οπλίζουν το οπλοστάσιο των επιχειρηµάτων σας, που δεν
εδράζονται σε γεγονότα;

Πραγµατικά κατηγορείτε την Κυβέρνηση για προσπάθεια ελέγ-
χου του ΚΕΘΕΑ, αλλά θα αντιστρέψω εγώ την κατηγορία λέγον-
τας ότι από τότε που η κυβέρνηση αποφάσισε µία αλλαγή,
αµέσως µέσα από µία οργανωµένη προσπάθεια υπήρξε ένας ξε-
σηκωµός που στην αρχή όλους µας τρόµαξε. Πρόσωπα και µέσα
ενηµέρωσης προσκείµενα στον ΣΥΡΙΖΑ πρωτοστάτησαν σε
αυτόν τον ξεσηκωµό! Μήπως επειδή πρόσωπα προσκείµενα στον
ΣΥΡΙΖΑ χάνουν τον έλεγχο, προκαλούνται αυτές οι αντιδράσεις
–για να αντιστρέψουµε το ερώτηµα;

Σε κάθε περίπτωση, θα λέγαµε ότι το ΚΕΘΕΑ θα επεκταθεί και
σε προγράµµατα γιατί αυξάνεται η χρηµατοδότηση και τίποτα
δεν χάνει από την διοικητική του αυτονοµία και από την υλοποί-
ηση των προγραµµάτων που πραγµατικά έχουν δώσει αποτελέ-
σµατα.

Όµως, τι θα θέλατε, αλήθεια, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Περιπτώσεις σαν και αυτές των φυλακών στα Διαβατά Θεσ-
σαλονίκης και σε άλλα κέντρα ή προγράµµατα της βορείου
Ελλάδος; Να µην έχει έναν εποπτικό ρόλο η πολιτεία; Να µην
µπορεί να βάλει ένα φρένο; Να τα αφήσει να εξαπλωθούν και σε
άλλες δοµές; 

Ας πάψει, λοιπόν, το εµπόριο της κοινωνικής ευαισθησίας και
γι’ αυτό το θέµα και το Υπουργείο για τις επιλογές του θα κριθεί
από τα αποτελέσµατα. Και άλλωστε, γνωρίζετε οι εισηγητές και
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων -αν δεν κάνω
λάθος, σας έχει ενηµερώσει ο Υπουργός- ότι πρόκειται και µια
αρχή να τοποθετηθεί, η οποία θα δει την εξέλιξη των προγραµ-
µάτων και θα καταθέσει πόρισµα στο Υπουργείο και τη Βουλή
για τον νέο τρόπο λειτουργίας του ΚΕΘΕΑ που στα ουσιαστικά,
τα σηµαντικά, τα βασικά δεν αλλάζει τίποτα. 

Και το λέω για τρίτη φορά, για να το ακούσουν κυρίως οι συµ-
πατριώτες µου, µέλη του ΚΕΘΕΑ, στον Βόλο και η διοίκηση και
οι άνθρωποι, οι οποίοι κάνουν χρήση των προγραµµάτων, ότι στα
προγράµµατα και τη διοίκηση του οργανισµού δεν αλλάζει απο-
λύτως τίποτα. Τοποθετείται απλά και µόνο ένα εποπτικό όργανο,
όπως οφείλει η πολιτεία να κάνει. 

Από εκεί και πέρα, για τα υπόλοιπα σηµεία του νοµοσχεδίου
µίλησαν πάρα πολλοί συνάδελφοι, όµως δεν µπορώ να µην πω
µία κουβέντα για τις δηµοπρασίες ρεύµατος, τις γνωστές ΝΟΜΕ.
Ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήρθε στην κυβέρνηση, απέρριψε την επιλογή που
είχε κάνει η κυβέρνηση Σαµαρά για τη µικρή ΔΕΗ. Δυο χρόνια
αργότερα, λοιπόν, πέρασε στις δηµοπρασίες ρεύµατος, δίδον-
τας από µια καθηµαγµένη ΔΕΗ 600 εκατοµµύρια στους ανταγω-
νιστές της. Αυτό δεν είναι µικρό ποσό. 

Δεν αισθάνεται την ανάγκη ο ΣΥΡΙΖΑ να εξηγήσει πώς και γιατί
οδήγησε σε αυτήν την επιλογή και την απώλεια τόσων σοβαρών
οικονοµικών πόρων από τη µεγαλύτερη εταιρεία του ελληνικού
δηµοσίου που κυριολεκτικά γονάτισε κι αν δεν δίνονταν οι τεχνη-
τές αναπνοές από τη νέα Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
και από τον Κώστα Χατζηδάκη, τον Υπουργό Περιβάλλοντος, εν-
δεχοµένως τώρα που µιλάµε να είχε καταρρεύσει η ΔΕΗ; 

Δεν αισθάνεται καµµία ανάγκη απολογίας η προηγούµενη κυ-
βέρνηση; Άφησε τη ΔΕΗ µε ζηµιές, απολύτως ταπεινωµένη, απο-
λύτως καθηµαγµένη, έκανε τέτοιου είδους επιλογές, όπως οι
ΝΟΜΕ, και δεν λέτε κουβέντα! Δεν λέτε κουβέντα τώρα που η
ΔΕΗ πάει να ορθοποδήσει. Ακόµα µία απόδειξη για τις επιλογές
του ΣΥΡΙΖΑ που καθυστέρησαν τη χώρα, καθυστέρησαν την ανά-
πτυξη, καθυστέρησαν την έξοδο από την κρίση, οδήγησαν σε
απώλεια οικονοµικών πόρων και θέσεων εργασίας, µε αποτέλε-
σµα η χώρα µας να είναι η τελευταία που εξέρχεται απ’ αυτή την
κρίση, από την οποία δοκιµάστηκαν και άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. 

Και σε κάθε περίπτωση, και η πολιτική σας κρίθηκε και η δική
µας πολιτική, η πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
θα κριθεί. Και τα πρώτα σηµάδια, όπως λένε οι πολίτες µε κάθε
ευκαιρία, είναι µάλλον θετικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χρυσοµάλλης από τη Νέα Δηµοκρατία και

αµέσως µετά ο κ. Αµανατίδης.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται σήµερα η συζήτηση για

τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου της Κυβέρνησης, που επί
της ουσίας, τελικά αυτό που διαπιστώνεται από την όλη κου-
βέντα είναι ότι κανείς δεν διαφωνεί, πλην ενός σηµείου στο οποίο
θα αναφερθώ παρακάτω και αφορά το ΚΕΘΕΑ και ενός δεύτε-
ρου σηµείου που δεν αφορά το νοµοσχέδιο, αλλά είναι απλά
στην επικαιρότητα. 

Γιατί, άλλωστε, κυρίες και κύριοι, ποιος µπορεί να διαφωνήσει
µε τη σύµβαση που κυρώνεται µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
για το Νοσοκοµείο της Σπάρτης όπου θα γίνει µελέτη και για τη
δωρεά δύο αεροσκαφών και δύο ελικοπτέρων; Κανείς. Ποιος
µπορεί να διαφωνήσει για το επίδοµα θέρµανσης που ανέφερε
πριν ο Υπουργός, που θα δοθεί σε περισσότερους συµπολίτες
µας, µε πολύ πιο δίκαια κοινωνικά κριτήρια; Άλλη µία απόδειξη
ότι η κοινωνική αλληλεγγύη αποτελεί προτεραιότητα γι’ αυτήν
την Κυβέρνηση. 

Ποιος µπορεί να διαφωνήσει µε την παράταση της ρύθµισης
για τα χρέη στους δήµους; Κανείς. Ποιος µπορεί να διαφωνήσει
για την προστασία της πρώτης κατοικίας, την οποία, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τελικά δεν προστατέψατε; Και
όχι µόνο δεν προστατέψατε, αλλά θυµάµαι τα ΜΑΤ να έχουν πάει
στον πρώην σύντροφό σας, τον κ. Λαφαζάνη να τον συλλάβουν,
αλλά αυτό είναι, όπως λέτε κι εσείς, παρελθόν. 

Ας πάµε τώρα στα σηµαντικότερα. Κατ’ αρχάς όσον αφορά τη
διάταξη για την τιµολόγηση των φαρµάκων, πλέον οι συµπολίτες
µας θα µπορούν να έχουν φθηνότερα φάρµακα και όχι ακριβό-
τερα, όπως είχαν επί των ηµερών σας. Μέχρι και 10% αύξηση
προέβλεπε το νοµοσχέδιο που είχατε καταθέσει και είχατε ψη-
φίσει. 

Και µιας και µιλάµε για φάρµακα κι επειδή ακούω διάφορα από
τη διπλανή αίθουσα, τελικά τι γίνεται ακριβώς µε τον κ. Φρουζή;
Απ’ ό,τι ακούµε, πιο συχνά ήταν στην Κουµουνδούρου παρά σπίτι
του. Πιο συχνά έβλεπε τον κ. Τσίπρα και τον κ. Φίλη στην «ΑΥΓΗ»,
παρά τα παιδιά του. Καταλάβαµε ότι ήταν ο συντάκτης των ανα-
κοινώσεων του ΣΥΡΙΖΑ για το φάρµακο, ο συντάκτης του νοµο-
σχεδίου. Νοµίζω έχουν πολλά να απαντήσουν τις επόµενες µέρες
από την πλευρά σας.

Όσον αφορά τη ΔΕΗ, ευτυχώς, έστω και µε καθυστέρηση, στη
δεύτερη επιτροπή ωριµάσετε και πλέον κι εσείς δεν διαφωνείτε
µε την κατάργηση των δηµοπρασιών των ΝΟΜΕ. Ξέρετε ποιο
είναι το δυστύχηµα; Ότι αυτή η πολιτική σας ωρίµανση είχε πε-
ρίπου ένα κόστος 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ στην πλάτη του Έλ-
ληνα φορολογούµενου, περίπου 2 δισεκατοµµύρια ευρώ που
χάθηκαν επειδή δεν προχωρήσατε το σχέδιο της µικρής ΔΕΗ που
βρήκατε έτοιµο από την κυβέρνηση Σαµαρά –η ιδιωτικοποίηση
τότε του ενός τρίτου απέφερε από 1,5 έως 2 δισεκατοµµύρια στα
κρατικά ταµεία- και άλλα 600 εκατοµµύρια µε τα οποία ζηµιώ-
σατε τη ΔΕΗ, ακριβώς µε τη δηµοπρασία των ΝΟΜΕ και πουλά-
γατε ρεύµα στους ανταγωνιστές της ΔΕΗ σε τιµές κατώτερες
του κόστους. 

Τελικά, για να είστε σύννοµοι µε την ευρωπαϊκή νοµολογία και
να µειωθεί στο 50% από το 90% που ήταν η επιρροή της ΔΕΗ, το
κάνατε ζηµιώνοντας τους Έλληνες φορολογούµενους. Πρέπει
να είναι παγκόσµια πρωτοτυπία. Πραγµατικά, πρέπει να διδάσκε-
ται ως case study προς αποφυγήν, όµως, πώς κάνεις ιδιωτικο-
ποίηση όχι χωρίς να πάρεις ούτε ένα ευρώ, αλλά πληρώνοντας
κιόλας τους ανταγωνιστές.

Τέλος, για το ΚΕΘΕΑ, πραγµατικά τι ακριβώς είναι αυτό που
σας ενοχλεί, για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµα τους; Τι ακρι-
βώς σας ενοχλεί; Ότι δεν µπαίνει η κ. Δηµητρίου Πρόεδρος, η
γνωστή Εισαγγελέας και φίλη του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί; Γιατί υπάρχει
ένα πόρισµα που λέει ότι µία µονάδα του ΚΕΘΕΑ στα Διαβατά
λειτουργούσε ως χορηγός νόµιµων ευεργετηµάτων µέσα από τα
οποία -τα δήθεν νόµιµα ευεργετήµατα- αθωώνονταν έµποροι
ναρκωτικών µε τις ευεργετικές διατάξεις του νόµου Παρασκευο-
πούλου, ο οποίος υπήρξε και για πολλά χρόνια Πρόεδρος του

ΚΕΘΕΑ. Τυχαίο; Τυχαίο είναι ότι εκεί θέλετε την κ. Δηµητρίου;
Δεν ξέρω. 

Πάντως, το µόνο σίγουρο είναι ότι όλα αυτά θα διερευνηθούν.
Κι επειδή ακούστηκε από τους συναδέλφους εδώ του ΣΥΡΙΖΑ ότι
αυτή τη ρύθµιση στερεί τη δυνατότητα στους χιλιάδες χρήστες
να αλλάξουν τη ζωή τους προς το καλύτερο, σας λέω όχι, αυτή
η ρύθµιση στερεί τη δυνατότητα στον οποιοδήποτε έµπορο ναρ-
κωτικών να αθωωθεί µέσω τέτοιων διαδικασιών. 

Αυτά θα ελεγχθούν από το πόρισµα που βγήκε από το ίδιο το
ΚΕΘΕΑ. Θα αναζητηθούν οι ευθύνες. Και εξάλλου, δεν είναι και
κακό όταν 20 και πλέον εκατοµµύρια δίνονται στο ΚΕΘΕΑ από
τον Έλληνα φορολογούµενο να υπάρχει µια εποπτική διοίκηση,
ακριβώς για να δει µε διαφάνεια πού πάνε αυτά τα λεφτά. 

Τέλος, όσον αφορά αυτό που ακούστηκε –και δεν αφορά φυ-
σικά το νοµοσχέδιο-για τα επεισόδια στην ΑΣΟΕΕ και την κρατική
βία, η κρατική βία είναι νόµιµη απέναντι σε ανθρώπους που δη-
µιουργούν µπάχαλο, που καίνε, που λεηλατούν τις περιουσίες
των συνανθρώπων µας. Αυτή είναι ακριβώς η µόνη νόµιµη κρα-
τική βία που µπορεί να υπάρξει. Και φυσικά, όχι η κρατική βία την
οποία ασκούσατε εσείς απέναντι σε παιδιά, γυναίκες, συµπολίτες
µας κάποιας ηλικίας, οι οποίοι διαδήλωναν ειρηνικά για τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών και τους τσακίσατε µε χηµικά. Αυτή είναι η
µεγάλη διαφορά που µας χωρίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Αµανατίδης έχει τον
λόγο και µετά για πέντε λεπτά ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, ο κ. Οικονόµου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνά-
δελφοι, εάν ήταν κοινοβουλευτικά επιτρεπτό, θα διατύπωνα την
άποψή µου µε τη µορφή ερωτήσεων και θα ανέµενα αντίθετες
απόψεις, τεκµηριωµένες για κάθε θέµα χωριστά. Θα ήταν µια ευ-
καιρία να τις συζητήσουµε µε έναν διαφορετικό τρόπο. Αυτό το
λέω, γιατί έχω βαθιά την πεποίθηση ότι για να είναι κανείς αξιό-
πιστος στην έκφραση αντιρρήσεων και εν προκειµένω στις νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες που συζητούµε, θα πρέπει να δέχεται
αρχικά και χωρίς δισταγµό ό,τι είναι χρήσιµο, ό,τι είναι απαραί-
τητο και ό,τι είναι αυτονόητο.

Και ξέρετε -ακούστηκε και νωρίτερα- αυτό που εµένα µε ικα-
νοποιεί είναι το ότι έστω και επί των πράξεων νοµοθετικού περιε-
χοµένου δεν ακούστηκαν, θα έλεγα, ισχυρές διαφορετικές
απόψεις ή σηµαντικές προσθήκες, έτσι ώστε να πει κανείς ότι
δεν πρέπει να ψηφίσουµε αυτές. Άλλωστε, πίσω από κάθε ρύθ-
µιση δεν κρύβεται καµµία «παράξενη» πρόθεση. Αυτά, βέβαια,
θα µου πείτε αποτελούν µία ιδεατή µατιά, γι’ αυτό επιτρέψτε µου
επί µερικών σηµείων του σχεδίου νόµου να διατυπώσω τις από-
ψεις µου.

Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά τις ρυθµίσεις που αφορούν την «TH-
OMAS COOK» γίνονται αυτές -και αυτό είναι κατανοητό- προς
όφελος των επιχειρήσεων και των εργαζοµένων και όχι για τις
ίδιες τις επιχειρήσεις και βέβαια, δεν θίγονται οποιεσδήποτε µελ-
λοντικές απαιτήσεις του ελληνικού δηµοσίου έναντι της εται-
ρείας. Εποµένως, όπως και ο κύριος συνάδελφος νωρίτερα είπε
µε µορφή ερωτήσεων, µπορεί να διαφωνήσει κανείς για τις ρυθ-
µίσεις για το φόρο διαµονής, για το ΦΠΑ και για το επίδοµα της
ανεργίας;

Δεύτερον, η κατάργηση των ΝΟΜΕ αποτελούσε δέσµευση της
Κυβέρνησης και τώρα υλοποιείται. Διαφωνεί κανείς ότι εξοικο-
νοµούνται πόροι δεκάδων εκατοµµυρίων που θα µπορούσαν να
βελτιώσουν και την οικονοµική κατάσταση και την ανταγωνιστι-
κότητα της επιχείρησης; Θέλετε να πω την άποψή µου; Εγώ προ-
τιµώ τα ποσά αυτά να τα δώσει η ΔΕΗ στην περιοχή από την
οποία προέρχοµαι, στην Κοζάνη, στη Φλώρινα, για χρήµατα που
χρωστάει σε εργολάβους, για χρήµατα που χρωστάει σε ανθρώ-
πους που εργάζονται στους φορείς, στην αυτοδιοίκηση της πε-
ριοχής. Νοµίζω ότι, πράγµατι, είναι µία πρωτοπόρα, θα έλεγα,
δυνατή απόφαση την οποία θα πρέπει να τη στηρίξουµε.

Οι παρατάσεις, βέβαια, για τη λειτουργία των µονάδων ΑΠΕ
και ΣΗΘΥΑ είναι αναγκαίες. Νοµίζω ότι όλοι συµφωνήσαµε σε
αυτό. Το ίδιο ισχύει και για τις παρατάσεις για τους δασικούς συ-
νεταιρισµούς.
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Σε ό,τι αφορά τώρα το Κέντρο Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατό-
µων, το γνωστό ΚΕΘΕΑ, έχω να πω ότι κάθε απόφαση κρίνεται
από το αποτέλεσµα που επιφέρει. Η νέα ρύθµιση προβλέπει µεν
τον διορισµό του διοικητικού συµβουλίου από τον Υπουργό, αλλά
εδράζεται στην αποκτηθείσα εµπειρία. Δεν σας κρύβω ότι σε κά-
ποια στιγµή ρώτησα τον Υπουργό στη συζήτηση που γινόταν:
«Μα, έχω να πω µία διαφορετική πρόταση.». Κατάλαβα από αυτά
που µου είπε ότι ασφαλώς και εξαντλήθηκε η δυνατότητα να
υπάρξει κάποια διαφορετική ρύθµιση. Εποµένως, και συνεχίζον-
τας πάλι το σκεπτικό µου, να πω ότι µε βάση τη σύνθεση της γε-
νικής συνέλευσης, που δεν αλλάζει και µε βάση το αντικείµενο
της γενικής συνέλευσης, αυτό που φαίνεται είναι ότι τη στρατη-
γική και τις τύχες του Κέντρου την εκφράζει η γενική συνέλευση
και έρχεται ένα διοικητικό συµβούλιο το οποίο θα κριθεί -και
πράγµατι θα κριθεί- από το αποτέλεσµα και τότε να υπάρχουν
διαφορετικές απόψεις, εφόσον το αποτέλεσµα δεν είναι αυτό το
οποίο αναµένουµε, και θα κληθεί να επιτελέσει έναν ρόλο που
της έχει αναθέσει γενική συνέλευση.

Εν πάση περιπτώσει, για ποια κατάργηση της συµµετοχικότη-
τας και του αυτοδιοίκητου µιλάνε, όταν καµµία απόφαση της γε-
νικής συνέλευσης δεν φαίνεται από τα κείµενα ότι εγκρίνεται από
ένα άλλο ανώτερο επίπεδο; Άλλωστε, έχω µάθει στην επαγγελ-
µατική µου δραστηριότητα ότι η δοµή είναι το µέσον, ο στόχος
είναι το ζητούµενο που επ’ αυτού κρινόµαστε όλοι και το αποτέ-
λεσµα.

Να πω, επίσης, ότι δίνεται η δυνατότητα έτσι κι αλλιώς από-
σπασης γιατρών καθώς και άλλων υπαλλήλων του δηµόσιου
τοµέα. Καµµία άλλη αλλαγή δεν γίνεται. Η λειτουργία των διευ-
θυντών είναι ίδια. Η αυτοδιαχείριση του ΚΕΘΕΑ δεν καταργείται.

Σε ό,τι αφορά τώρα τις ρυθµίσεις για τους δικαιούχους υπο-
βολής αιτήµατος προστασίας της κύριας κατοικίας, είναι αυτο-
νόητο να πούµε ότι µε τις διευκολύνσεις που παρέχονται,
απλουστεύονται οι διαδικασίες, εξυπηρετούνται οι πολίτες. Αν
είναι αυτονόητο, θα πρέπει να το πούµε ότι είναι ορθό. Αν δεν
είναι αυτονόητο, να πούµε ότι οι ρυθµίσεις προτείνουν κάτι και-
νοτόµο που θα πρέπει να το υποστηρίξουµε.

Κλείνοντας, θέλω να πω και για την ειδική επιστηµονική επι-
τροπή για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. Πάλι για το
θέµα αυτό έγινε πολύς λόγος. Εγώ φαντάζοµαι ότι ο πρόεδρος
αυτής της επιτροπής είναι αρµόδιος να τη συγκαλεί, να συντονί-
ζει τις εργασίες της και µέχρι εκεί. Φαντάζοµαι, επίσης, ότι ο συν-
τονιστής αυτής της επιτροπής, ο οποίος δεν πρέπει να
συσχετίζεται κατά τη γνώµη µου µε τη θητεία των µελών της επι-
τροπής, που προβλέπεται να είναι τριετής, είναι αυτός ο ειδικός
επιστήµονας ο οποίος συνδυάζει τους στόχους της επιτροπής,
έτσι όπως µε τη σύστασή της θα προβλέπονται, µε το εξωτερικό
περιβάλλον, µε φόρα, µε άλλους επιστήµονες αντίστοιχων ειδι-
κοτήτων και τελικά θα είναι ο συνδετικός κρίκος µεταξύ των πο-
λιτικών και των εργασιών που φτιάχνει αυτή η επιτροπή.
Εποµένως, δεν υπάρχει καµµία αλληλοεπικάλυψη και θα έλεγα
ότι αν δεν προτείνονταν η σύσταση του συντονιστή, θα έπρεπε
να την είχαµε ανακαλύψει, γιατί είναι γνωστό -και έτσι φαίνεται-
ότι ο πρόεδρος της επιτροπής πιθανόν να έχει και µια πολιτική
χροιά.

Σε ό,τι αφορά τώρα τη θέση του εκπροσώπου για την κλιµα-
τική αλλαγή, συµφωνώ, επίσης και να σας πω γιατί. Στις διεθνείς
συναντήσεις πρώτον, µπορεί να εκπροσωπηθεί καλύτερα και
µέσα από την ειδική γνώση η χώρα µας και εποµένως να δηµι-
ουργούνται και συµµαχίες επιτόπου κατά τη διαδικασία και τη
λειτουργία των επιτροπών.

Θέλω να πω, επίσης, ότι δεν µπορεί κανείς ασφαλώς να δια-
φωνήσει µε την κατάργηση της προθεσµίας υποβολής αιτήσεων
για την αναγνώριση των υφιστάµενων ιαµατικών πηγών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι χρήσιµο να χτίζουµε πάνω στα αυ-
τονόητα και στα ωφέλιµα, αναγνωρίζοντας την αξία της συνε-
χούς βελτίωσης. Τότε µόνον η διαφοροποίηση επί της ουσίας και
εκεί όπου πραγµατικά υπάρχει, θα έχει αξία και θα συµβάλλει
στον κοινό στόχο, όχι γιατί πρέπει να διαφοροποιούµαστε. Με
αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, εγκρίνω το σχέδιο νόµου και ασφαλώς
περιµένω το επόµενο. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει για πέντε λεπτά ο κ. Οικονόµου, Υφυπουργός

Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αρχίσω από δύο διατάξεις, αυτήν που αφορά την παρά-

ταση προθεσµιών για τις υδατοκαλλιέργειες και αυτήν που
αφορά την παράταση προθεσµιών για την αναστολή οικοδοµικών
αδειών στον Υµηττό. Ευχαριστώ πραγµατικά τις δυνάµεις που
στήριξαν µε ευρύτερο τρόπο τις διατάξεις αυτές, γιατί ήταν εύ-
λογες. Και στις δύο περιπτώσεις, βέβαια, έχουµε διατάξεις οι
οποίες δίνουν παράταση σε υποχρεώσεις του κράτους, τις
οποίες δεν τις έχει εκπληρώσει εγκαίρως. Από αυτή την άποψη
είναι δυσάρεστο για όλους µας, νοµίζω, και ελπίζω ότι δεν θα
χρειαστεί άλλη παράταση. Είµαι βέβαιος ότι δεν θα χρειαστεί
άλλη παράταση και στις δύο αυτές περιπτώσεις.

Τώρα να µιλήσω πολύ συνοπτικά για το θέµα του Ελληνικού.
Έχει γίνει ούτως ή άλλως ζήτηση και δεν θα επαναλάβω σε
έκταση τα επιχειρήµατα που έχουν ακουστεί. Έχουν υπάρξει οι
εξής αιτιάσεις, συνοπτικά:

Πρώτον, ότι αυτό που έγινε µε την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου για τους κοινόχρηστους και κοινωφελείς χώρους, για
τη µη άµεση παράδοση δηλαδή στους δήµους, είναι πρωτοφα-
νές, ότι δεν έχει ξανασυµβεί άλλη φορά και ότι για πρώτη φορά
στην ελληνική έννοµη τάξη συµβαίνει αυτό το πράγµα. Το δεύ-
τερο ήταν ότι αυτή η διάταξη ισοδυναµούσε µε ακύρωση του κοι-
νόχρηστου χαρακτήρα των κοινόχρηστων χώρων και µε
παράδοση τους στη ΛΑΜΔΑ και η τρίτη αιτίαση ήταν ότι αυτό
ήταν επ’ αόριστον.

Από τη συζήτηση που έγινε και στις επιτροπές, έχω την εντύ-
πωση ότι υπήρξε παρεξήγηση. Για να το δούµε πιο συγκεκρι-
µένα. Δεν ήταν η πρώτη φορά που η παράδοση των
κοινόχρηστων χώρων δεν θα συνέβαινε αµέσως µετά την έγ-
κριση της πολεοδοµικής µελέτης.

Η πρώτη φορά που προβλέφθηκε αυτό ήταν µε διάταξη του
ΣΥΡΙΖΑ το 2018 και αφορούσε αποκλειστικά το Ελληνικό. Και,
όπως είπα επανειληµµένα και στις επιτροπές, πολύ καλά έκανε
ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί ήταν εύλογο, διότι το Ελληνικό είναι η µοναδική
περίπτωση που υπόχρεος για την υλοποίηση των κοινόχρηστων
και κοινωφελών χώρων δεν είναι ο δήµος, αλλά κάποιος άλλος
φορέας. Έπρεπε, λοιπόν, να µείνει σε αυτόν τον φορέα η διαχεί-
ριση µέχρι να ολοκληρώσει αυτό που πρέπει να κάνει, αυτό που
είναι υποχρεωµένος να κάνει. 

Το δεύτερο είναι ότι εποµένως δεν πρόκειται για µια παρά-
δοση κοινόχρηστων χώρων. Όµως, επειδή υπήρξε αµφισβήτηση
ή και εύλογη ενδεχοµένως καχυποψία, µε µία τροποποίηση που
φέραµε σήµερα προβλέπουµε ρητώς ότι η κυριότητα των κοινό-
χρηστων και κοινωφελών χώρων και της κοινωνικής ανταποδοτι-
κότητας θα περάσει στους δήµους, στον φορέα διαχείρισης των
κοινόχρηστων χώρων του Ελληνικού. Πάντως, θα περάσει στους
δήµους τελικά αµέσως µετά τη διανοµή και πριν τη µεταβίβαση,
πράγµα που σηµαίνει ότι σε περίπου τρεις µήνες η κυριότητα θα
περάσει στους δήµους. Αυτό προβλέπεται ρητώς από την τρο-
ποποίηση που κάνουµε. 

Το τρίτο σηµείο, όσον αφορά δηλαδή την επ’ αόριστον παρά-
ταση αυτού του καθεστώτος, της µη παράδοσης των κοινοχρή-
στων χώρων, δεν ήταν ακριβές. Από το σχέδιο ολοκληρωµένης
ανάπτυξης του Ελληνικού του 2018 προβλέπεται ένα χρονοδιά-
γραµµα για το Ελληνικό το οποίο έχει χρονικό βάθος είκοσι πέντε
ετών. Αυτό δεν σηµαίνει ότι όλα τελειώνουν σε είκοσι πέντε χρό-
νια, αλλά µάξιµουµ είναι είκοσι πέντε χρόνια. Εκ των πραγµάτων
η παράδοση των κοινόχρηστων χώρων και µε την ΠΝΠ, αλλά και
µε την προηγούµενη διάταξη του ΣΥΡΙΖΑ συνδεόταν µε αυτό το
χρονοδιάγραµµα το οποίο είναι εγκεκριµένο.

Αυτό που φέρνουµε τώρα µε τροπολογία είναι ότι η κοινή
υπουργική απόφαση την οποία προβλέπει η τροπολογία µέσω
της οποίας θα προσδιοριστούν οι λεπτοµέρειες εφαρµογής
αυτής της διάταξης, δηλαδή για την καθυστερηµένη τµηµατική
παράδοση των κοινόχρηστων χώρων, θα προσδιορίσει και σαφές
και καταληκτικό χρονοδιάγραµµα. Θα προβλέπεται, δηλαδή, για
τους κοινόχρηστους χώρους -τµηµατικά βέβαια- συγκεκριµένο
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χρονοδιάγραµµα παράδοσης των κοινόχρηστων χώρων στον
φορέα, το ίδιο που θα προβλέπεται -το λέει πάλι η τροπολογία-
και για την παράδοση των κοινωφελών χώρων.

Αυτό που θέλω να πω δεν το λέει η τροπολογία. Όµως, δη-
λώνω επισήµως και δεσµεύοµαι ότι η παράδοση όλων των κοι-
νωφελών χώρων στο Ελληνικό θα γίνει πάρα πολύ γρήγορα,
δηλαδή µέσα στον επόµενο χρόνο. Η παράδοση των κοινοχρή-
στων θα προχωρεί τµηµατικά, αλλά σίγουρα δεν θα φτάσει τα εί-
κοσι πέντε χρόνια. Θα είναι πολύ µικρότερο το χρονικό βάθος.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει τώρα για επτά λεπτά ο κ. Κέλλας και µετά ο κ.
Χήτας. 

Ορίστε, κύριε Κέλλα, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου επι-

λύονται και διευθετούνται µία σειρά από κρίσιµα ζητήµατα που
αφορούν στην έµπρακτη ενίσχυση του κοινωνικού κράτους. Θα
ήθελα, λοιπόν, να ξεκινήσω από τα θέµατα υγείας τα οποία µε
αφορούν διπλά λόγω και της ιατρικής µου ιδιότητας. 

Κατ’ αρχάς µε το άρθρο 12 επιλύονται χρονίζοντα προβλήµατα
τα οποία αντιµετωπίζουν πολλά νοσοκοµεία της χώρας. Και θέλω
εδώ να συγχαρώ τους αρµόδιους Υπουργούς, τον κ. Κικίλια και
τον κ. Κοντοζαµάνη, γιατί προάγουν συνολικά την ευελιξία και
ενισχύουν την αποτελεσµατικότητα των µονάδων υγείας της
χώρας.

Τα νοσοκοµεία είναι µονάδες υγείας που έχουν ως σκοπό τη
θωράκιση της δηµόσιας υγείας και τη διαρκή αναβάθµιση των
παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους πολίτες. Εποµένως µε τη
διάταξη για την κατάρτιση, τροποποίηση των οργανισµών των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου του τοµέα υγείας του
Υπουργείου Υγείας µε ΚΥΑ έως τις 30 Απριλίου του 2020 επανε-
νεργοποιείται  η δυνατότητα της άµεσης δράσης και επίλυσης
πλειάδας οργανωτικών και λειτουργικών ζητηµάτων από τους συ-
ναρµόδιους Υπουργούς αντί της διαδικασίας έκδοσης προεδρι-
κών διαταγµάτων τα οποία, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, είναι
πολύ χρονοβόρα σε σύγκριση µε την ταχύτητα µε την οποία πρέ-
πει να λειτουργεί η δηµόσια υγεία.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο αφορά αρµοδιότητες του Υπουρ-
γείου Υγείας είναι το ΚΕΘΕΑ, και ειδικότερα η νέα διαδικασία διο-
ρισµού του διοικητικού συµβουλίου µε πράξη του Υπουργού
Υγείας. Πρόκειται για ένα θέµα το οποίο ξεσήκωσε θύελλα δια-
µαρτυριών και ενστάσεων από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και της
Αντιπολίτευσης. Και πραγµατικά, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δεν καταλαβαίνω το γιατί. Ο Υπουργός εξήγησε και τεκµη-
ρίωσε πληρέστατα την παρέµβασή του. Η δηµόσια
χρηµατοδότηση που εξασφαλίστηκε είναι 20 εκατοµµύρια ευρώ
και µοναδικός λόγος και στόχος είναι να υπάρξει αποτελεσµατι-
κότερη διοίκηση σε θέµατα οικονοµικού ελέγχου και λογοδοσίας.
Ούτε η αυτοδιοίκηση ούτε η αυτοδιαχείριση του ΚΕΘΕΑ αναι-
ρούνται σε όλους τους τοµείς της θεραπευτικής παρέµβασης και
δράσεών του. 

Η σύνδεση της γενικής συνέλευσης εξακολουθεί να είναι απα-
ράδεκτη και η λειτουργία της δεν αναιρείται. Αντιθέτως αυτή ορί-
ζεται ως το κεντρικό όργανο λήψης αποφάσεων για τον ετήσιο
στρατηγικό σχεδιασµό αναφορικά µε τις θεραπευτικές πρακτι-
κές, συναφή ιδεολογικά και εκπαιδευτικά ζητήµατα.

Εκτιµούµε δε ότι µε τον συγκεκριµένο επανασχεδιασµό και σε
συνδυασµό µε τις ρυθµίσεις του άρθρου 13 που αφορούν τη
ρύθµιση, την εύρυθµη λειτουργία του κέντρου, θα ενισχυθεί η
συνολική αποτελεσµατικότητά του στο πλαίσιο της εθνικής πο-
λιτικής για τα ναρκωτικά 2020-2024.

Τρίτον, οι αρµόδιοι Υπουργοί Υγείας ρυθµίζουν το επίσης σο-
βαρό ζήτηµα της τιµολόγησης των φαρµάκων. Αναφέροµαι ειδι-
κότερα στην τροπολογία µε αριθµό 76/11 που αναφέρει ότι ως
τιµή διαµόρφωσης ενός φαρµάκου θα ορίζεται ο µέσος όρος των
δύο χαµηλότερων τιµών των κρατών µελών της ευρωζώνης, ενώ
κατά την ανατιµολόγησή τους δεν θα επιτρέπονται αυξήσεις
τιµών.

Επιπλέον, ορίζεται ότι για να λάβει πρώτη φορά τιµή ένα φάρ-
µακο αναφοράς πρέπει να έχει τιµολογηθεί τουλάχιστον σε τρία
κράτη µέλη της Ευρωζώνης. Αδιαµφισβήτητα οι συγκεκριµένες
προβλέψεις θα διευκολύνουν τους ασθενείς και έχουν ξεκάθαρο
κοινωνικό πρόσηµο.

Αναλόγως, ιδιαίτερα κρίσιµη για την κοινωνική µας πολιτική
είναι και η τροπολογία που εισήχθη από την Υπουργό Παιδείας,
η τροπολογία µε αριθµό 84/15, η οποία ανοίγει τον δρόµο για την
υλοποίηση της δέσµευσής µας για διορισµούς στην ειδική
αγωγή, που αποτελεί κορυφαία προτεραιότητά µας στο πλαίσιο
του σχεδιασµού µας για την αναβάθµιση του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος, αξιοποιώντας τις δυνατότητες των ΑΜΕΑ.

Μία ακόµα σηµαντικότατη ρύθµιση µε ισχυρό κοινωνικό χαρα-
κτήρα είναι η βελτίωση του υπάρχοντος θεσµικού πλαισίου για
την προστασία της πρώτης κατοικίας. Όπως τονίσαµε και στην
επιτροπή, δεικνύεται µέριµνα για τους οφειλέτες και µπορούν να
ενταχθούν στις προστατευτικές ρυθµίσεις του νόµου περισσό-
τεροι δικαιούχοι. Είτε πρόκειται για νέες αιτήσεις είτε πρόκειται
για αιτήσεις οι οποίες έχουν ήδη υποβληθεί αλλά δεν έχουν ολο-
κληρωθεί, οι δικαιούχοι θα προστατεύουν την πρώτη κατοικία
τους, ανεξάρτητα αν διαµένουν σε µισθωµένο ή παραχωρηµένο
ακίνητο εντός της περιφερειακής ενότητας στην οποία βρίσκεται
η κύρια κατοικία τους.

Σε συνδυασµό δε µε τις υπόλοιπες ρυθµίσεις και σε σχέση µε
την υποβολή αιτήσεων, προσφέρεται για τα νοικοκυριά η δυνα-
τότητα ενός καλύτερου µακροπρόθεσµου οικονοµικού προγραµ-
µατισµού.

Τέλος, το επισηµάναµε και στην επιτροπή για τις διατάξεις του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, αναντίρρητα διευθετούνται ζητή-
µατα τα οποία έχουν αναπτυξιακή διάσταση. 

Κατά πρώτον, εισάγονται ρυθµίσεις που στοχεύουν στην κα-
λύτερη λειτουργία της αγοράς ενέργειας και την αποτελεσµατι-
κότερη προσαρµογή της χώρας και της οικονοµίας στην
κλιµατική αλλαγή. 

Κατά δεύτερον, προωθούνται η απρόσκοπτη λειτουργία των
δασικών συνεταιριστικών οργανώσεων, ο αποτελεσµατικότερος
καθορισµός περιοχών οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιερ-
γειών, καθώς και η παράδοση χώρων κοινωνικής ανταποδοτικό-
τητας στο Ελληνικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνεται αντιληπτό µε την
υπερψήφιση του παρόντος σχεδίου νόµου ρυθµίζονται µία σειρά
από εφαρµοστικά, αλλά ιδιαιτέρως κρίσιµα θέµατα τα οποία ενι-
σχύουν το κοινωνικό κράτος.

Συγχρόνως, αντιµετωπίζονται δυσλειτουργίες και λαµβάνονται
ειδικότερα µέτρα σε συγκεκριµένους τοµείς καλύπτοντας τα
κενά τα οποία δηµιουργούνται µεταξύ της νοµοθέτησης των πο-
λιτικών και της υλοποίησής τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,

κύριε Κέλλα. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Χήτας. Μετά θα λάβουν τον λόγο ο κ. Σταµενί-
της, ο κ. Λοβέρδος, ο κ. Μαντάς, ο Υπουργός κ. Θεοχάρης, ο κ.
Λιούπης και ο κ. Αποστόλου. Αυτή είναι η σειρά.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε  τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε µια απάντηση στον συνάδελφο Κοινοβουλευ-

τικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Μπουκώρο, ο
οποίος δεν είναι τώρα εδώ, αλλά θα έλθει σε λίγο και θα µάθει
το τι έχει ειπωθεί στην Αίθουσα. Είναι κατανοητό να πάρει δυο
ανάσες ο άνθρωπος. Τον άκουσα να µιλάει για τη ΔΕΗ και να κα-
τηγορεί τον ΣΥΡΙΖΑ για την κατάντια της ΔΕΗ. Δεν θα διαφωνή-
σουµε σ’ αυτό. Αναρωτήθηκε ο κ. Μπουκώρος και αναρωτιέται η
Νέα Δηµοκρατία γενικώς αν θα απολογηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ για την κα-
τάσταση της ΔΕΗ. 

Εµείς φωνάζουµε. Έχουµε υποβάλει συνεχόµενα ερωτήµατα
στον κ. Χατζηδάκη και σήµερα εγώ ο ίδιος περπάτησα από εδώ
µέχρι τα υπουργικά έδρανα για να του πω: «Κύριε Χατζηδάκη,
δεν απαντήσατε στο ερώτηµα που σας θέσαµε και σήµερα. Εξε-
ταστική Επιτροπή για τη ΔΕΗ θα κάνετε; Θα τους στήσετε στον
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τοίχο; Θα τους ρωτήσετε γιατί καταχρέωσαν τη ΔΕΗ και την έφε-
ραν στο σηµείο αυτό;». Τους κατηγορείτε, στήνετε ένα θέατρο,
στήνετε µια στηµένη µάχη - µονοµαχία για τα δελτία ειδήσεων,
για τα πάνελ, για τα µάτια του κόσµου, αλλά όταν έρχεται η ώρα
να στριµώξετε πραγµατικά οι µεν τους δε, κάνετε πίσω. 

Τα ίδια λαµβάνουν χώρα και σε µια αίθουσα λίγο πιο πάνω από
εδώ, µέσα στο Κοινοβούλιο, στην Προανακριτική για τη «NOVAR-
TIS». Να ‘χαµε να λέγαµε. Όλα για το θεαθήναι, θεατρινισµοί, τά-
χαµου δήθεν µαλώνετε, είστε αντίπαλοι. Ουσιαστικά τα έχετε
βρει. Τα έχουµε πει πολλές φορές. Ο κόσµος το έχει τούµπανο
κι εσείς κρυφό καµάρι. Σας έχουν πάρει χαµπάρι όλοι. Κόραξ κο-
ράκου µάτι δεν βγάζει. Δεν πρόκειται να βγει τίποτα στη φόρα,
δυστυχώς. Δεν µας είπατε και δεν θα µάθει ποτέ ο ελληνικός
λαός πού είναι τα εκατοµµύρια, τα δισεκατοµµύρια ευρώ τα
οποία έχασε, αυτά που έφαγαν οι γιατροί στην υγειά των κορόι-
δων και των ασθενών. Αυτό ενδιαφέρει τον ελληνικό λαό. Για τη
ΔΕΗ «ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα». Αφού σας νοιάζει τόσο
πολύ, κάντε εξεταστική, ώστε να µας πουν οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ
πώς έφτασαν τη ΔΕΗ στον γκρεµό, αφού τόσο πολύ σας κόπτει.

Θα πω δυο πράγµατα για το σηµερινό νοµοσχέδιο πριν πάω
στα υπόλοιπα θέµατα. Καταβάλλετε πραγµατικά µια σοβαρή
προσπάθεια να κλείσετε άρον-άρον λογαριασµούς µε το παρελ-
θόν και να ανοίξετε νέους λογαριασµούς µε το µέλλον. Το νοµο-
σχέδιο µοιάζει µ’ ένα σκωτσέζικο ντους. Από τη µια κλείνει
πραγµατικά σοβαρά θέµατα, τα οποία πρέπει να εξετάσουµε,
από την άλλη όµως φέρνετε κάποιες «φωτογραφικές» διατάξεις.
Είναι ένα νοµοσχέδιο –αν µου επιτρέπεται η έκφραση- χαµηλής
πτήσης και χαµηλών προσδοκιών. Συµβιβάζεται εκεί που δεν
πρέπει και δεν κάνει την υπέρβαση εκεί που πρέπει. 

Ακούστε, κυρίες και κύριοι, Ελληνίδες και Έλληνες. Το Υπουρ-
γείο Υγείας στο σηµερινό νοµοσχέδιο κάνει λόγο για ανάγκη
πρόσληψης προσωπικού στις δοµές φιλοξενίας προσφύγων. Να
προσλάβει προσωπικό το Υπουργείο Υγείας για δοµές φιλοξε-
νίας προσφύγων και σ’ όλα τα υπόλοιπα νοσοκοµεία της Ελλά-
δος ο Έλληνας πεθαίνει στα ράντζα. Για εκεί δεν έχουµε
λογαριάσει, δεν έχουµε προνοήσει να βάλουµε κάτι από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, που τον έχουµε ξεπεράσει ούτως ή άλλως.
Αυτά είναι τώρα άλλα χρήµατα. Στύβουµε για τα καλά τον Έλ-
ληνα πολίτη. Πείτε µας: Γι’ αυτές τις προσλήψεις που πρέπει να
γίνουν άµεσα, όπως λέτε εσείς, υπάρχουν έτοιµα ιατρεία; Πού
θα στεγαστούν αυτοί οι γιατροί; Για ποιες ειδικότητες µιλάµε;
Πού θα ανήκουν; Δεν δίνετε καµµία πληροφορία γι’ αυτό το τόσο
σηµαντικό θέµα. Τι συµβάσεις θα υπογράψουν; 

Πάµε τώρα στο Υπουργείο Παιδείας. Κυρίες και κύριοι, Έλλη-
νες και Ελληνίδες, ακούστε. Ειδική επιστηµονική επιτροπή –λέει
το Υπουργείο Παιδείας- για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλ-
λαγής. Φοβερό. Θα επιβλέπεται –λέει- απευθείας από την
Υπουργό η επιτροπή αυτή, θα έχει τριετή θητεία, θα συµµετέ-
χουν διάφορες οργανώσεις, διακεκριµένοι επιστήµονες και δεν
έχει τελειωµό. Μπράβο. Πάθατε ΣΥΡΙΖΑ; Αυτά τα έλεγε ο Παπ-
πάς µε τη διαστηµική εταιρεία που ήθελε να φτιάξει. Τα ίδια κά-
νετε κι εσείς; Ειδική επιστηµονική επιτροπή για την κλιµατική
αλλαγή; 

Επίσης, τα «παράθυρα» τα ανοίγετε διάπλατα για να τακτοποι-
ήσετε «γαλάζια» στελέχη, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ακούστε και αυτό το παράδοξο και µετά πάω σ’ άλλα θέµατα.
Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στην προστασία της πρώτης κα-
τοικίας. Ακούστε, κυρίες και κύριοι. Συγκεκριµένα αναφέροµαι
στη διάταξη που προβλέπει ότι θα πληρώνει η τράπεζα –ακούστε
λίγο- τον δικηγόρο που θα συµβουλεύει τον δανειολήπτη για να
στραφεί νοµικά εναντίον της τράπεζας. Δηλαδή, η τράπεζα θα
πληρώνει τον δικηγόρο του φουκαρά, ο οποίος θέλει να στραφεί
εναντίον της τράπεζας. Καλά, γίνονται αυτά, ρε παιδιά;

Πάµε λίγο στο θέµα των ηµερών, στο οποίο αναφέρθηκα και
χθες και γίναµε και θέµα, κύριε Μάρκου, στα sites χθες. Σας
έδωσα την ευκαιρία να ανακαλέσετε και δεν ανακαλέσατε. Ανα-
φέροµαι στους «µπαχαλάκηδες» και στο άσυλο. Σαν φορολογού-
µενος πολίτης, λοιπόν, αλλά και σα γονιός απαιτώ όσοι ρηµάζουν
τα πανεπιστήµια, τα οποία είναι δηµόσια περιουσία, να πληρώ-
νουν για τις ζηµιές που προκαλούν. Τελεία και παύλα. 

Σήµερα είχαµε φοιτητικό συλλαλητήριο, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,

κύριοι της Αριστεράς γενικότερα. Έσπασαν καταστήµατα τα
πουλάκια µας στη φοιτητική πορεία που έκαναν. Χτύπησαν φω-
τορεπόρτερ δεξιά και αριστερά. Χτύπησαν συναδέλφους σας,
κύριοι συνάδελφοι. Έσπασαν τζαµαρίες και κατέβασαν µαγαζιά.
Ποιος θα τα πληρώσει αυτά, ρε παιδιά; Ποιος θα τα πληρώσει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Οι µακεδονοµάχοι …
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Οι µακεδονοµάχοι θα πληρώσουν,

κύριε Μπάρκα; Ποιος θα τα πληρώσει; Πες!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Χήτα, κύριε
Μπάρκα, σας παρακαλώ.

Συνεχίστε, κύριε Xήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μέχρι τώρα αγκαλιά µε τα ΜΑΤ κυ-

βερνούσατε και τώρα ξαφνικά γίνατε πάλι επαναστάτες. Άντε
τώρα! Τεσσεράµισι χρόνια διοικούσατε αγκαλιά µε τις κλούβες.
Ούτε να περπατήσετε στους δρόµους δεν µπορούσατε. Νόµος
και τάξη, λοιπόν, και αν σας αρέσει. Θέλω, όµως, να τελειώσει
αυτή η ιστορία, αν µπορούν να επιβάλουν οι από δω τον νόµο και
την τάξη. Το είπαµε και χθες, το είπε και ο Πρόεδρός µας. Εµείς
θέλουµε να φύγουν τα πανεπιστήµια από το κέντρο και να πάνε
έξω στις περιφέρειες και να επιβληθεί πραγµατικά νόµος και
τάξη.

Ακούστε τι είπε ο κ. Τσίπρας σήµερα. Είπε ότι φταίνε τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης για την εικόνα των πανεπιστηµίων. Ο µέσος
τηλεθεατής έχει µια λανθασµένη εικόνα γιατί –λέει- νοµίζει ότι
στα πανεπιστήµια δεν γίνεται µάθηµα, αλλά φτιάχνουν µόνο µο-
λότοφ και γενικώς υπάρχει ένα άντρο ανοµίας. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι στα ελληνικά πανεπιστήµια γίνεται
όντως καλό µάθηµα, ότι το επίπεδο των πανεπιστηµιακών µας
είναι όντως πάρα πολύ υψηλό. Έχουµε από τα καλύτερα δηµό-
σια πανεπιστήµια στην Ευρώπη και θέλουµε αυτά να τα προστα-
τεύσουµε από το «κακό σπυρί» που λέγεται «µπαχαλάκηδες».
Γιατί να µη συµφωνήσουµε σ’ αυτό; 

Εµείς δεν λέµε ότι τα πανεπιστήµια είναι κακά. Δεν λέµε ότι τα
δηµόσια πανεπιστήµιά µας είναι κακά. Λέµε ότι είναι πάρα πολύ
υψηλού επιπέδου, αλλά ας τα προστατεύσουµε, αφού είναι τόσο
υψηλού επιπέδου. Ό,τι σπάµε από εδώ και πέρα, τα στέλνουµε
στον κ. Μπάρκα. Ποιος ελέγχει τον λογαριασµό; Αυτό εννοώ.

Κυρίες και κύριοι, πάµε λίγο στο λαθροµεταναστευτικό, γιατί
θα τρελαθούµε τελείως σ’ αυτήν τη χώρα. Στο τέλος της µέρας
θα τρελαθούµε τελείως. Ακούστε τώρα. ΔΟΜ, Διεθνής Οργανι-
σµός Μετανάστευσης. Ποιος ελέγχει, ρε παιδιά, αυτόν τον ΔΟΜ;
Τι είναι αυτός ο ΔΟΜ; Είναι πιο ισχυρός ο ΔΟΜ, αυτός ο Διεθνής
Οργανισµός Μετανάστευσης, από την Κυβέρνηση; Ακούστε τι
κάνει αυτός ο ΔΟΜ. Παρουσιάζει, κυρίες και κύριοι, την Ελλάδα
–και θα µιλήσω µε στοιχεία- ως παράδεισο για τους λαθροµετα-
νάστες. Ψάχνει σπίτια να νοικιάσει. Ποιο Airbnb; Ψάχνει σπίτια
να νοικιάσει και τα παρουσιάζει ως παράδεισο. Φωνάζει «ζήτω ο
ελληνικός µεταναστευτικός παράδεισος». Από πού κι ως πού ένα
κράτος ελεύθερο όπως είναι η Ελλάδα επιτρέπει σ’ έναν οργανι-
σµό –τι σόι οργανισµός είναι αυτός ο ΔΟΜ- να κάνει κουµάντο
σε µια χώρα και σε ολόκληρες περιοχές, να έχει λαθροκαµπάνιες
για να φέρνει τους λαθροµετανάστες εδώ; 

Έχετε δει το τελευταίο βίντεο που διαφηµίζει ο ΔΟΜ την πρα-
µάτεια του; Ποιος ΕΟΤ; Κύριε Θεοχάρη, ποιος ΕΟΤ; Ο ΔΟΜ στην
τελευταία του καµπάνια διαφηµίζει την Ελλάδα ως γη της επαγ-
γελίας. Διαφηµίζει ξενοδοχεία φιλοξενίας µε πισίνες στην Εύ-
βοια. Είναι αλήθεια αυτό. Ελπίζω να το ξέρετε. Ο ΔΟΜ, ο Διεθνής
Οργανισµός Μεταναστών, λέει: «Ελάτε στην Ελλάδα». Να δείτε
τα βίντεο, τι γίνεται µέσα.

Καταθέτω στα Πρακτικά τις φωτογραφίες και το άρθρο µε το
τι ακριβώς συµβαίνει. Λένε: «Στην Ελλάδα πάτησα το πόδι µου
ανήµερα των Χριστουγέννων του ‘17. Ο ΔΟΜ δεν θα µπορούσε
να µου έχει δώσει περισσότερα. Οι εργαζόµενοι του ΔΟΜ έχουν
γίνει αδέλφια µου και µε κακοµαθαίνουν. Τον περασµένο Μάιο
µού ανακοινώθηκε πως η Ελλάδα µού χορήγησε άσυλο, αναγνω-
ρίζοντάς µε ως πρόσφυγα. Το µόνο που µου αποµένει είναι να
πάρω τα επίσηµα έγγραφά µου, το διαβατήριό µου και να µου
εκδώσουν και ΑΦΜ.».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
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βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εισβολή στη χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυ-
στυχώς εξελίσσεται ακριβώς όπως η επάρατη νόσος. Έχει στά-
δια. Επίσης, δυστυχώς η επιµονή των κυβερνήσεων να κάνουν
όλους αυτούς τους λάθος χειρισµούς έχει επιτρέψει την εξά-
πλωση αυτής της νόσου. Η ασθένεια έχει περάσει πλέον στο δεύ-
τερο στάδιο, στο στάδιο των συνεπειών και αν θα έχουµε µια
«αγρανάπαυση» τώρα χειµωνιάτικα, από Μάρτη και µετά που θα
φτιάξει πάλι ο καιρός, θα δείτε τι έχει να γίνει.

Στη Χίο έκαψαν την Αγία Τράπεζα της Εκκλησίας. Στη Σάµο
κόβουν δένδρα δάσους, ρίχνουν τσιµέντα και φτιάχνουν σπίτια
κατόπιν της οδηγίας των µη κυβερνητικών οργανώσεων. Στον
Έβρο στήνουν ενέδρες σε κυνηγούς και επιχειρούν να τους κλέ-
ψουν τα όπλα. Στη Θεσσαλονίκη προχθές, στην Αριστοτέλους,
στο κεντρικότερο σηµείο είχαµε πάλι µαχαιρώµατα για το ποιος
θα καταλάβει την πιάτσα, ποιος θα είναι ο αρχηγός, δηλαδή, της
πιάτσας. Στα Διαβατά προχθές που η Ελληνική Λύση βρέθηκε και
εκεί, ακούσαµε συγκλονιστικές καταγγελίες από τους κατοίκους.
Η Ελλάδα είναι παράδεισος για τους λαθροµετανάστες και εξε-
λίσσεται σε κόλαση για τους Έλληνες. 

Δυστυχώς, αποδεικνύεται ότι είστε ανίκανοι να αντιµετωπίσετε
αυτήν την κρίση, γιατί σας είπαµε ότι αυτή η κρίση αντιµετωπί-
ζεται µε συγκεκριµένο τρόπο. Κλείνετε τα σύνορα, ισόβια στους
λαθροδιακινητές, µεταφέρετε σε ακατοίκητα νησιά µε δοµές
στους λαθροµετανάστες και κλείνετε τις ΜΚΟ και τελειώνει το
παραµύθι. Όλα τα άλλα είναι ασπιρίνες.

Αποκάλυψε χθες ο Κυριάκος ο Βελόπουλος ότι τα λεφτά γι’
αυτούς τους λαθροµετανάστες τα πληρώνουν οι Έλληνες φορο-
λογούµενοι. Σήµερα ακούσαµε και το εξής απίστευτο. Τους
πήγαν στη Μονή Πορέτσου, διαµαρτυρήθηκαν –λέει- οι λαθρο-
µετανάστες και έφυγαν. Είπαν καλύτερα στη Μόρια παρά εκεί.
Καλύτερα στη Μόρια παρά εκεί! Και διάβαζα τώρα, πριν από
λίγο, ότι είναι από τη Σοµαλία, από το Σουδάν, από το Κονγκό
και το Ιράν. 

Πριν από λίγα λεπτά το Λιµενικό ανακοίνωσε –µπείτε να το
δείτε τώρα, κύριοι της Κυβέρνησης- επίσηµα «σοβαρό επεισόδιο
ανοικτά της Χίου και µε πυροβολισµούς µε ταχύπλοο, το οποίο
µετέφερε λαθροµετανάστες στα ανοιχτά της Χίου και τελικά
αναγκάστηκε να στραφεί πάλι µε αντίθετη κατεύθυνση προς την
Τουρκία.». 

Και κλείνω, κυρίες και κύριοι, µε το εξής. Ξέρω ότι πολλοί συ-
νάδελφοι δεν θα ήταν σήµερα εδώ, γιατί η παρουσία του Κυριά-
κου Μητσοτάκη –της Νέας Δηµοκρατίας αναφέροµαι- στη
Θεσσαλονίκη, θα τους επέβαλε να ήταν εκεί. Τι ειρωνεία! Η
πρώτη συνάντηση Μητσοτάκη - Ζάεφ µετά το γαλλικό µπλόκο
για την ένταξη των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση να λαµβάνει
χώρα στη Θεσσαλονίκη. Τι ειρωνεία! Συγχαρητήρια. Εδώ απο-
δεικνύεται ότι όχι µόνο είχατε την ευκαιρία ότι αυτή η συµφωνία
µπορούσε να µπλοκαριστεί, όπως την µπλόκαραν οι Γάλλοι, αλλά
φυσικά εσείς νιώθετε ανακουφισµένοι, γιατί οι κύριοι από εδώ
σας βγάλαν από τη δύσκολη θέση. Η ειρωνεία είναι ότι η πρώτη
συνάντηση Μητσοτάκη - Ζάεφ λαµβάνει χώρα στην πρωτεύουσα
της Μακεδονίας, της µίας και µοναδικής Μακεδονίας, της ελλη-
νικής Μακεδονίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Χήτα.
Για γνωστικούς µόνο λόγους –για λόγους γνώσης, δηλαδή- ο

Διεθνής Οργανισµός Μετανάστευσης είναι οργανισµός του ΟΗΕ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και; Θα κάνει κουµάντο εδώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, επειδή ρωτάγατε

ποιος οργανισµός είναι αυτός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το έλεγα προφανώς ρητορικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Φαντάζοµαι ότι ο ΟΗΕ

ξέρετε ποιος είναι. Είναι οργανισµός του ΟΗΕ και χρησιµοποιεί
µόνο χρήµατα που του δίνει ο ΟΗΕ και η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Απλά για να το γνωρίζετε. 

Ο κ. Σταµενίτης έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µε την ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου προχω-

ράµε στην κύρωση των τριών πράξεων νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, οι οποίες έχουν ιδιαίτερη σηµασία και καλύπτουν ζητήµατα
τοµέων, όπως η οικονοµία, η ενέργεια, το περιβάλλον. Ρυθµίσεις
που διευκολύνουν την καθηµερινότητα των πολιτών, λύνουν προ-
βλήµατα και λειτουργούν µε τρόπο ενισχυτικό στη συνολική προ-
σπάθεια ανάτασης και ανάπτυξης της οικονοµίας.

Στην τοποθέτησή µου, θα ήθελα να σταθώ περισσότερο στις
διατάξεις του άρθρου 2 που αφορούν την κύρωση της πράξης
της 30ης Σεπτεµβρίου 2019, που αφορά στην κατάργηση της δη-
µοπρασίας προθεσµιακών προϊόντων ηλεκτρικής ενέργειας, τις
περίφηµες ΝΟΜΕ, η οποία ήταν προγραµµατισµένη να γίνει στις
16 Οκτωβρίου 2019, µε ταυτόχρονη κατάργηση της δυνατότητας
διενέργειας άλλων νέων δηµοπρασιών που βασίζονται στο ίδιο
µοντέλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας προχωρά ορθώς στην παρούσα ρύθµιση, για τον
απλούστατο λόγο ότι υπάρχει µεγάλη ανάγκη εξυγίανσης της
ΔΕΗ, καθώς παραλάβαµε τον οργανισµό µε χρέη άνω των 900
εκατοµµυρίων στα όρια της κατάρρευσης. 

Προχωρά στη ρύθµιση, γιατί είναι απολύτως αναγκαίο να προ-
στατευτούν οι καταναλωτές, αλλά και ο ίδιος ο οργανισµός. Προ-
χωρά στη ρύθµιση, γιατί η δική µας λογική δεν είναι να
προστατεύσουµε τα συµφέροντα των άλλων, ούτε να λειτουργή-
σουµε µε τρόπο που ωφελεί τους ανταγωνιστές της ΔΕΗ.

Καταργούνται, λοιπόν, οι δηµοπρασίες που θεσπίστηκαν από
την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4389/2016, οι
οποίες έδιναν στην πράξη στους ανταγωνιστές της επιχείρησης
τη δυνατότητα να αγοράζουν ρεύµα σε τιµή χαµηλότερη από το
κόστος.

Είναι, εποµένως, αναµφισβήτητο ότι σε αυτό το πλαίσιο
έπρεπε η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου συγκεκριµένα
να προχωρήσουν στην άµεση επίλυση αυτών των ζητηµάτων.
Ήταν πλέον και ζήτηµα επιβίωσης της επιχείρησης. Για να κατα-
λάβει κανείς το µέγεθος της ζηµιάς που προκαλούσε η απόφαση
της προηγούµενης κυβέρνησης, αρκεί να πούµε ότι υπάρχει εκτί-
µηση πως εξαιτίας των ΝΟΜΕ η ΔΕΗ είχε ζηµιές της τάξεως των
600 εκατοµµυρίων ευρώ συνολικά τα τρεισήµισι χρόνια προς
όφελος των ανταγωνιστών της. 

Αντιλαµβανόµαστε, συνεπώς, ότι ο σκοπός της προτεινόµενης
ρύθµισης εντάσσεται στον ευρύτερο σχεδιασµό που υπάρχει για
την ενεργειακή πολιτική και θα τον παρουσιάσει µε νόµο, όπως
ανέφερε, ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας και αφορά
στην πλήρη αναδιοργάνωση της εγχώριας αγοράς ενέργειας.
Παράλληλα, ευνοείται η ενίσχυση περισσότερο αποδοτικών και
αποτελεσµατικών πολιτικών για τους καταναλωτές και την ανά-
πτυξη της χώρας συνολικά.

Εδώ αξίζει να σηµειώσουµε ότι και σ’ αυτήν την περίπτωση χά-
σαµε χρόνο και χρήµα µε τις ιδεοληψίες και τις αγκυλώσεις της
προηγούµενης κυβέρνησης. Αντί να ακολουθήσει τη συµφωνία
της τότε κυβέρνησης Σαµαρά µε τους θεσµούς, η οποία προ-
έκρινε το µοντέλο της µικρής ΔΕΗ και όχι των ΝΟΜΕ, προτίµησε
τις φωνές και τις αντιδράσεις κατά των ιδιωτικοποιήσεων, αλλά
ουσιαστικά παρέδωσε τζάµπα το 50% των πελατών της ΔΕΗ
στους ανταγωνιστές. 

Θα πρέπει, επίσης, να πούµε στο σηµείο αυτό ότι το µοντέλο
της µικρής ΔΕΗ θα έδινε τη δυνατότητα στην επιχείρηση να βγά-
λει χρήµατα και όχι να χάνει, όπως µε το µοντέλο που επέλεξε ο
ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση, δηλαδή αυτό των ΝΟΜΕ. Τι προτίµησε,
δηλαδή, ο ΣΥΡΙΖΑ; Αντί της µικρής ΔΕΗ, που το 30% των πελα-
τών της παραγωγής ενέργειας είτε από λιγνίτη είτε από υδροη-
λεκτρικά θα δίνονταν σε ιδιώτη µε διεθνή διαγωνισµό, µε έσοδα
απευθείας στη ΔΕΗ περίπου 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ, χρή-
µατα που θα βοηθούσαν τον εκσυγχρονισµό της ΔΕΗ, προτίµησε
τις ΝΟΜΕ, δηλαδή τις δηµοπρασίες ρεύµατος παραγωγής από
λιγνίτη, µε πώληση κάτω από το κόστος, µε αποτέλεσµα να χάσει
η ΔΕΗ 600 εκατοµµύρια ευρώ και ουσιαστικά να παραδώσει και
το 50% των πελατών δωρεάν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ας ξέρει, λοιπόν, ο ελληνικός λαός ποιοι εργάζονται για το δη-
µόσιο συµφέρον και το συµφέρον των Ελλήνων καταναλωτών και
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ποιοι σκορπούν το εθνικό κεφάλαιο σε ιδεοληπτικές και τελικά
λανθασµένες και επιζήµιες επιλογές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου αποτε-
λεί ακόµα µία απόδειξη ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
τιµά την ψήφο του ελληνικού λαού. Στοχεύει στην ουσιαστική πα-
ραγωγή έργου, διορθώνει προβλήµατα και ξεπερνάει εµπόδια,
όπως µε αυτήν την ανακοίνωση που έκανε ο Υπουργός Οικονο-
µικών, ο κ. Σταϊκούρας, σχετικά µε το πετρέλαιο θέρµανσης, που
εντάσσει στην κατηγορία Α’ µικρές κοινότητες, όταν η έδρα του
δήµου δεν είναι ορεινή, διευρύνει τους ωφελούµενους και αυξά-
νει πάρα πολύ τα ποσά που δίνονται, τα οποία προκαταβάλλονται
στους ωφελούµενους του επιδόµατος θέρµανσης. Στοχεύει, δη-
λαδή, επαναλαµβάνω, στην ουσιαστική παραγωγή έργου και
διορθώνει τα προβλήµατα και ξεπερνάει εµπόδια. 

Όλα αυτά τα κάνουµε γρήγορα, χωρίς να αφήνουµε τον χρόνο
να περνάει εις βάρος των πολιτών και της χώρας. Η προσπάθεια,
άλλωστε, που γίνεται από την εποµένη κιόλας των εκλογών για
την ανασυγκρότηση της χώρας απαιτεί άµεσες, πραγµατικές και
ουσιαστικές λύσεις σε µεγάλα, αλλά και µικρά ζητήµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 17ο Δηµοτικό Σχολείο
Λάρισας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ανδρέας Λοβέρδος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Καλησπέρα στα παιδιά που είναι εδώ και στους καθηγητές

τους. 
H πρώτη ενότητα των σκέψεών µου, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, προκαλείται από την τοποθέτηση της Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου του ΣΥΡΙΖΑ, της κ. Ξενογιαννακοπούλου, η οποία
ξεκίνησε την τοποθέτησή της αναφερόµενη στα γεγονότα στο
Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών, στην ΑΣΟΕΕ, όπως λέγαµε.

Αναµφισβήτητα η συντριπτικότατη πλειοψηφία των Ελληνίδων
και των Ελλήνων θέλει τα πανεπιστήµια να λειτουργούν σε καθε-
στώς ευταξίας ως χώροι διακίνησης γνώσεων, πληροφοριών,
σκέψης και εν γένει ως χώρων ακαδηµαϊκής ελευθερίας. Η συν-
τριπτική πλειοψηφία των γονιών που µαθαίνουν ότι το παιδί τους
µπήκε στο ελληνικό πανεπιστήµιο, ειδικά σε αυτά των Αθηνών
και της Θεσσαλονίκης, θέλει τα πανεπιστήµια να είναι χώροι γνώ-
σης, όπως τους περιέγραψα λίγο πριν, και όχι χώροι αταξίας,
ναρκωτικών, βίας, τροµοκρατίας.

Ακούστηκε, αγαπητή συνάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ, ένα χαριτωµένο
από στέλεχός σας, ότι δεν βρήκε η Αστυνοµία στην έφοδο που
έκανε την Κυριακή και κανένα καλάσνικοφ. Προφανώς. Ούτε
όλµο βρήκε. Αλλά δεν µπήκε σε στρατόπεδο, σε πανεπιστήµιο
µπήκε. Συνεπώς αυτά τα χαριτωµένα καλά είναι για να τα λέτε
µεταξύ σας, όχι να τα απευθύνετε στον ελληνικό λαό, γιατί η συν-
τριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, επαναλαµβάνω, θεωρεί
πως η τήρηση του νόµου, η ευταξία και η ασφάλεια είναι προ-
ϋποθέσεις της δηµοκρατίας. Αυτή είναι η θέση αρχής. Όποιος
είναι δηµοκράτης αυτά τα καταδικάζει.

Στο σχέδιο νόµου και στα θέµατά του, κυρίες και κύριοι, εµείς,
όπως ο εισηγητής µας στη Διαρκή Επιτροπή, ο κ. Κεγκέρογλου,
έχει επανειληµµένα αναφέρει, δεν µπορούµε να βρούµε αρχή
στο σχέδιο νόµου αυτό, για να πούµε ναι ή όχι και οδηγούµαστε
στο όχι. Γιατί όταν ερωτάσαι επί της αρχής, πρέπει την αρχή να
την αναγνωρίζεις µέσα στο κείµενο. Αυτό είναι ένα πολυνοµο-
σχέδιο, µια «σκούπα», που αρχή και τέλος δεν έχει. Συνεπώς,
αρχή δεν υπάρχει και η δική µου τοποθέτηση ως Κοινοβουλευτι-
κού Εκπροσώπου θα είναι σηµειακή, αφού επικαλεστώ τα όσα

είπε ο Μιχάλης Κατρίνης, ο συνάδελφός µου και εισηγητής του
Κινήµατος Αλλαγής στην Ολοµέλεια.

Αρχίζω µε µια µικρή αναφορά στα θέµατα της εκπαίδευσης,
απευθυνόµενος στην κυρία Υπουργό. Της έχω πει και σε προ-
ηγούµενη τοποθέτησή µου ότι δεν νοείται Υπουργός Παιδείας
να τροπολογεί και να µη νοµοθετεί. Δεν υπάρχει σχέδιο νόµου
που έρχεται στη Βουλή και να µην έχει µία τροπολογία της, µε
αποτέλεσµα µετά από τέσσερις µήνες να µην µπορούµε να κα-
ταλαβαίνουµε αυτό το Υπουργείο πού το πηγαίνει και να πρέπει
να διαβάζουµε εφηµερίδες, όπου κάθε µέρα, κάθε εφηµερίδα
έχει και δυο - τρία µέτρα που εξαγγέλλει. Δεν γίνεται έτσι. 

Δεν θέλω να κάνω αναφορά -επικαλούµαι όσα έχει πει η κ. Κε-
φαλίδου- αλλά θέλω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να θυµίσω, µε
την ευκαιρία αυτής της αναφοράς στο Υπουργείο Παιδείας, ότι
σήµερα ορκίστηκε ο Αργύρης Κουµτζής, ο τυφλός φοιτητής, ο
οποίος πέρασε όταν ήµουν εγώ Υπουργός Παιδείας στο πανεπι-
στήµιο. Δεν τον έγραφε το πανεπιστήµιο στις τάξεις του, επειδή
ήταν τυφλός. Τον συµβούλευε ο τότε Πρύτανης της Αριστεράς,
ο κ. Μυλόπουλος, να πάει στο Παιδαγωγικό. Το παιδί µπορούσε.
Ακούγοντας εγώ τον Δήµαρχο του δήµου του, τον Σίµο τον Δα-
νιηλίδη και µαθαίνοντας το πρόβληµα, έκανα ότι πέρναγε από το
χέρι µου να εγγραφεί το παιδί στο Φυσικό. Γράφτηκε, αρίστευσε
και σήµερα ορκίστηκε. Το λέω και ανατριχιάζω. Γιατί πόση προ-
σπάθεια χρειάζεται, όταν έχεις τέτοιο πρόβληµα προσωπικό, να
είσαι άριστος. Και έγινε δεκτός από το Ανόβερο ως µεταπτυχια-
κός φοιτητής, για να κάνει το ντοκτορά του, παρακαλώ. Σήµερα
ορκίστηκε και µετά από λίγες µέρες θα φύγει για το Ανόβερο για
να κάνει την διδακτορική του διατριβή. Μπράβο στο παράδειγµα
που δίνει αυτός ο νέος Έλληνας σε όλες τις οικογένειες και σε
όλα τα παιδιά.

Τώρα, για το Υπουργείο Υγείας, σηµειακή είναι η παρέµβασή
µου. Δεν µπορώ να τοποθετηθώ επί του θέµατος. Θα τοποθε-
τηθώ επί κάποιων θεµάτων εκ των πολλών που ρυθµίζει το σχέδιο
νόµου αυτό. Είπα στον κ. Κικίλια σε προηγούµενο σχέδιο νόµου
-και αναφέροµαι σ’ εσάς τώρα, κύριε Κοντοζαµάνη, σας λέµε
Κοντοβαζαινίτη, γιατί λέγεστε και Βασίλης και µας θυµίζετε τον
παλιό αθλητικογράφο- το έλεγα στον κ. Ξανθό πολλές φορές:
Δεν γίνεται στο κέντρο της Αθήνας ο Έλληνας, η Ελληνίδα, ο
τουρίστας να βλέπει τα ανθρώπινα ράκη έξω από το Υπουργείο
Εξωτερικών, κάτω από το υπόστεγο της Τραπέζης της Ελλάδος,
σχεδόν παντού. Αυτό είναι ζήτηµα του Υπουργού Υγείας, κανε-
νός άλλου. Διότι δεν είναι απλό πράγµα αυτούς τους ανθρώπους
που είναι µήνες εκεί να τους µαζέψεις. Ούτε και ο όρος µου αρέ-
σει. Πρέπει να τους αντιµετωπίσεις βοηθώντας τους. Το ΕΚΑΒ
δεν µπορεί ως έχει σήµερα µε ένα απλό όχηµά του να τους µε-
ταφέρει σε έναν καλύτερο χώρο από τον δρόµο. Χρειάζεται ειδι-
κώς εξοπλισµένο όχηµα και ειδικώς εξοπλισµένοι άνθρωποι, οι
οποίοι θα πάνε και δεν θα κινδυνεύσουν -γιατί αρνούνται να πάνε-
από τα µικρόβια που µπορεί να έχει ο άνθρωπος που είναι πέντε,
έξι, επτά µήνες και κοιµάται στον δρόµο. 

Κάντε το αυτό. Είναι δείγµα ανθρωπιάς. Εµείς το κάναµε στις
δικές µας µέρες. Προπηλακιζόµενοι κατά τα λοιπά, το κάναµε
όµως. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το αντιµετώπισε. Τέσσερις µήνες εσείς το
κοιτάτε. Τι το κοιτάτε; Δηλαδή, τι περιµένετε για να πείτε ότι πρέ-
πει να το αντιµετωπίσετε;

Υγεία νούµερο 2. Εµείς τη ρύθµιση που κάνετε για την τιµολό-
γηση θα την καταψηφίσουµε και θα την καταψηφίσουµε γιατί
απορούµε. Είδες πώς καµµιά φορά βλέπεις εύκολα πως άλλα
λες όταν είσαι αντιπολίτευση και άλλα κάνεις όταν γίνεσαι κυ-
βέρνηση; Είχαµε τιµολογήσει τα φάρµακα µε πρωτοβουλία νο-
µοθετική του ΠΑΣΟΚ -δική µου, Κατσέλη, Ξενογιαννακοπούλου-
ως τιµολογούµενα µε τις τρεις χαµηλότερες τιµές στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Ξαφνικά γίνεται εδώ παρέµβαση ΣΥΡΙΖΑ και λένε
«όχι, µε τις δύο χαµηλότερες της Ευρωζώνης». Από τρεις δύο,
από Ευρωπαϊκή Ένωση, Ευρωζώνη. Εµείς και η Νέα Δηµοκρατία
λέγαµε «Μα, γιατί το κάνετε αυτό; Ακριβαίνει έτσι το φάρµακο»
και µας απαντούσε ο κ. Ξανθός ότι «δεν µας νοιάζει, γιατί υπάρ-
χει το claw back, άρα το δηµόσιο δύο δισεκατοµµύρια πληρώνει,
αυτά είναι». Να όµως που εχθές «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στις οικονο-
µικές σελίδες γράφει ότι το 2019 αυξάνεται κατά 41% το claw
back. Μία αιτία είναι οι περισσότεροι ανασφάλιστοι, δεύτερη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 14 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2019 4543



αιτία η υψηλότερη δαπάνη για τα εµβόλια και τρίτη αιτία και βα-
σική και µόνιµη η υπερβολική συνταγογράφηση. Αν πέσει στο
Συµβούλιο της Επικρατείας το claw back, τι θα κάνετε; 

Και λέµε: Θα καταθέσουµε και τροπολογία, γιατί δεν ακούτε.
Λέµε ότι θα πρέπει εσείς που είστε κυβέρνηση να πάρετε νοµο-
θετική πρωτοβουλία και να επαναφέρετε τη µέθοδο τιµολόγησης
ως είχε, αφαιρώντας την παρέµβαση του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν το
κάνετε; Μέχρι να το κάνετε, θα καταψηφίζουµε κάθε σχετική
ρύθµιση, ακόµα κι αν εµπεριέχει κάποια µικρή εκπτωσούλα. Όχι,
το µείζον είναι αυτό. Είστε τώρα Κυβέρνηση. Έχετε την πλήρη
νοµοθετική πρωτοβουλία και πρέπει να το κάνετε. 

Υγεία νούµερο 3, για το ΚΕΘΕΑ. Κατ’ αρχάς, αυτό που µαγει-
ρευόταν για να αναδειχθεί µια συγκεκριµένη κυρία επικεφαλής
του ΚΕΘΕΑ θα δικαιολογούσε οποιεσδήποτε ενέργειες. Γιατί, εν-
τάξει, υπάρχουν και όρια στο θράσος. Αλλά δεν µε νοιάζει αυτό. 

Eµένα µε ενδιαφέρει η πρόταση του δικού µας Βουλευτή, Αν-
δρέα Πουλά, ο οποίος είπε ότι πρέπει να πάτε σε µία άλλη διά-
ταξη του διοικητικού οργάνου που διοικεί το ΚΕΘΕΑ. Λέτε για
επτά µέλη, µεταβατικά. Πρέπει να γίνουν εννέα και έντεκα µε την
πρόσθεση δύο µελών που έρχονται από επιστηµονικούς χώρους,
δικηγορικό και νοµικό, και άλλων δύο που έρχονται από τις οικο-
γένειες των ανθρώπων που πάσχουν από την ασθένεια αυτή -
γιατί αρρώστια είναι- και έναν εκπρόσωπο των εργαζοµένων.

Εν πάση περιπτώσει, ό,τι γινόταν και ό,τι έγινε και ό,τι µεθο-
δεύτηκε δηλαδή για την ηγεσία του ΚΕΘΕΑ δεν συγχωρεί κοµ-
µατικές, πελατειακές παρεµβάσεις. Δεν θα πάµε από το ένα άκρο
στο άλλο. Η κατάργηση οιονεί του αυτοδιοίκητου του ΚΕΘΕΑ
εµάς µας βρίσκει απέναντι. Δεν συµφωνούµε. Εάν ήταν µία λύση
για να ξεπεράσετε ένα πρόβληµα τώρα µε το πρόσωπο που µε-
θόδευαν να ηγηθεί του ΚΕΘΕΑ, θα φανεί αν µετά από λίγες εβδο-
µάδες φέρετε µία ρύθµιση που θα προστατεύει το οιονεί
αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ.

Σχετικά µε την υγεία, το τελευταίο θέµα που θέλω να θίξω. Κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ και δύο χρόνια που έσκασε το
σκάνδαλο, η οικονοµική και πολιτική σκευωρία «NOVARTIS», λέω
από αυτό το Βήµα, µε σεβασµό στη δικαιοσύνη και στην πολιτική,
ότι τον γενικό διευθυντή αυτής της εταιρείας τον συνάντησα για
δέκα-είκοσι δευτερόλεπτα το πολύ, όσο κρατάει µία χειραψία.
Αυτή ήταν η γνωριµία µου µαζί του. Ούτε πριν, ούτε µετά τον είχα
δει ποτέ στη ζωή µου, ούτε είχα την παραµικρή επικοινωνία.

Επί δύο χρόνια οι σκευωροί δεν τον καλούσαν να το πει αυτό,
επί δύο χρόνια, και έπρεπε να γίνει προανακριτική για το παρα-
δικαστικό για να ακουστεί αυτή η αλήθεια σήµερα στη Βουλή. Το
λέω δύο χρόνια στην αίθουσα αυτή. Έχει µαλλιάσει η γλώσσα
µου.

Είναι απλό για έναν πολιτικό της δικής µου διαδροµής να αν-
τιµετωπίζει χωρίς φόβο -γιατί ο Ανδρέας Λοβέρδος δεν φοβάται
κανέναν- σε επίπεδο επιχειρηµάτων αηδίες και ανοησίες, αλλά
δεν είναι καθόλου απλό, όµως, να βλέπεις ότι επιχειρήµατα και
αλήθειες κάποιοι σκευωροί δεν τα αφήνουν να ακουστούν στη
δικαιοσύνη. Αυτό το υπογραµµίζω και τελειώνω µε αυτό.

Πάµε τώρα στο τελευταίο θέµα της σηµειακής εξ ανάγκης πα-
ρέµβασής µου. Ξαναλέω, αυτό το σχέδιο νόµου δεν έχει καµµία
αρχή. Είναι ένα νοµοσχέδιο - σκούπα και δεν µπορούµε να εντο-
πίσουµε αρχή για να πούµε αν είµαστε υπέρ ή κατά, γι’ αυτό και
θα καταψηφίσουµε. Είναι η ρύθµιση για τα θέµατα της πρώτης
κατοικίας.

Άκουσα από τον κ. Σταϊκούρα -δεν έχουν βγει ακόµα τα Πρα-
κτικά, ο κ. Kατρίνης µε ενηµέρωσε γιατί άκουσε το βίντεο και από
ό,τι µπόρεσε να καταλάβει- ότι ο κύριος Υπουργός των Οικονο-
µικών ήρθε και εξήγησε την παρέµβασή του και έδωσε πίνακες
που είναι πάρα πολύ χρήσιµοι οι οποίοι αποκαλύπτουν -εγώ τους
ζήτησα και τους πήρα αµέσως- πόσο µεγάλο είναι το πρόβληµα.
Από το συνολικό πρόβληµα που έλεγα χθες των 80 δισεκατοµ-
µυρίων των κόκκινων δανείων πάρα πολλά είναι στεγαστικά και
πάρα πολλά από αυτά αφορούν την πρώτη κατοικία.

Τον ευχαριστούµε για τους πίνακες. Θα τους αξιοποιήσουµε. 
Προβληµατιζόµαστε για κάτι και µε αυτό ολοκληρώνω. Εµείς

από το 2018 έχουµε ασκήσει νοµοθετική πρωτοβουλία. Ο συνά-
δελφός µου κ. Κωνσταντινόπουλος την είχε προετοιµάσει. Και
έχουµε συζητήσει µε αρκετά στελέχη τραπεζών, δεν πετάξαµε

µία δηµαγωγία στο δρόµο, το ενδεχόµενο πριν πωληθεί ένα στε-
γαστικό δάνειο, που αδυνατεί ο ιδιοκτήτης οικίας, της πρώτης
κατοικίας, να πληρώσει τις υποχρεώσεις του, πριν µεταφερθεί
σε fund, να µπορεί να συνδιαλλαγεί το πιστωτικό ίδρυµα µε τον
ίδιο.

Τα ποσοστά µε τα οποία αγοράζουν τα funds είναι πάρα πολύ
χαµηλά. Όπως έχω πει και σε άλλη τοποθέτησή µου, είναι λάθος
να λέµε: «Ανακουφίστηκε η τράπεζα, τελείωσε και το πρόβληµα».
Όχι, ένα κοµµάτι του προβλήµατος αντιµετωπίζεται µε το να µην
υποφέρουν οι τράπεζες από τα κόκκινα δάνεια, αλλά ο άνθρω-
πος ο οποίος αδυνατεί να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του αν-
τιµετωπίζει πια κάποιους άλλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι
οι τελευταίες µου φράσεις.

Αντιµετωπίζει πια κάποιους άλλους και που µπορεί να είναι πιο
σκληροί από τις τράπεζες.

Είναι πάρα πολύ λογικό να ακούσετε τη βασική µας ιδέα. Τώρα
ο ΣΥΡΙΖΑ την ακούει. Ακούω ότι αρκετοί συνάδελφοι από το
κόµµα αυτό εκφράζονται µε συµπάθεια. Όµως, εµείς τους το
προτείναµε το 2018. Δεν το είχαν δεχτεί και µάλιστα µας περιέ-
παιζαν κιόλας ενίοτε.

Λέµε, λοιπόν, ότι αυτή η πλευρά της πρότασής µας πρέπει να
γίνει σεβαστή από την Πλειοψηφία. Όπως είπα χθες, κλείνοντας
την οµιλία µου και το επαναλαµβάνω, όταν η αντιπολίτευση κάνει
και µία καλή πρόταση, η κυβέρνηση κερδίζει στον τοµέα της λο-
γικής, άµα την υιοθετεί. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε γιατί
αυτό που µεθοδικά βγαίνει, τεχνικά προκύπτει, δεν είναι µία πρό-
ταση που ακούγεται καλά αλλά τεχνικά δεν µπορεί να πραγµα-
τοποιηθεί, γιατί δεν το ακούτε;

Σας το προτείνουµε, λοιπόν, γιατί µόνο µε αυτόν τον τρόπο
µπορεί η κάθε κυβέρνηση και η κάθε Βουλή να κοιτάξει κατάµατα
τους ανθρώπους που δεν µπορούν να εκπληρώσουν τις υποχρε-
ώσεις τους και να τους πει ότι εγώ έκανα ό,τι περνούσε από το
χέρι µου και δεν ανταποκρίθηκες εσύ. Είναι ένα sine qua non
µιας κοινωνικής αντιµετώπισης του θέµατος από την Κυβέρνηση
και από το πολιτικό σύστηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Μαντά από την Νέα Δηµοκρατία

να σας ενηµερώσω ότι µετά τον κ. Μαντά θα δώσω τον λόγο στον
Υπουργό Τουρισµού, κ. Θεοχάρη για δέκα λεπτά και στη συνέ-
χεια στην κ. Διαµάντω Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας για δώδεκα λεπτά.

Κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι το τελευταίο

διάστηµα ένα µεγάλο θέµα αναδείχθηκε στην επικαιρότητα. Ένα
θέµα που αποτέλεσε πεδίο έντονης αντιπαράθεσης, αλλά και ένα
θέµα που συµβολίζει µε ξεκάθαρο τρόπο τις βαθύτερες αιτίες
της παρακµής, που βίωσε η χώρα µας τα τελευταία χρόνια. Μιας
περιόδου που οφείλουµε όλοι µας να αφήσουµε οριστικά πίσω
µας. Αναφέροµαι φυσικά στο ΚΕΘΕΑ, το Κέντρο Θεραπείας
Εξαρτηµένων Ατόµων, το κέντρο µε διακηρυγµένο σκοπό του την
απεξάρτηση και την κοινωνική επανένταξη ατόµων µε εξαρτή-
σεις.

Προέρχοµαι από τον Νοµό Μεσσηνίας. Εδώ και χρόνια είχα
την ευκαιρία να δω από κοντά τις δράσεις της τοπικής δοµής του
ΚΕΘΕΑ, να έρθω σε επαφή µε τους εργαζόµενους, τους εθελον-
τές, να εκτιµήσω το πραγµατικά σηµαντικό τους έργο, αλλά και
να γνωρίσω και πολλά από τα µέλη των θεραπευτικών προγραµ-
µάτων και να αναγνωρίσω από πρώτο χέρι τους δικούς τους αγώ-
νες για κοινωνική επανένταξη. Και αυτό είναι κάτι που σύσσωµη
η τοπική κοινωνία της Μεσσηνίας στηρίζει µε πολλούς και διά-
φορους τρόπους.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σκοπός και το έργο
του οργανισµού, όσο σηµαντικά κι αν είναι, δεν πρέπει να λει-
τουργούν ως παραπέτασµα. Δεν πρέπει να µας τυφλώνουν και
να µην µας αφήνουν να δούµε όλα όσα συµβαίνουν στο εσωτε-
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ρικό του. Διότι πράγµατι ήταν πολλά αυτά που συνέβαιναν. Αδια-
φανείς διαδικασίες, παράνοµα κυκλώµατα, δεν είναι λίγα και
αυτά που έχουν ακουστεί τις τελευταίες µέρες στη δηµοσιότητα.
Και δυστυχώς για τους εµπλεκόµενους, οι καταγγελίες είναι σα-
φείς και είναι και επώνυµες. Μόνο στο πόρισµα του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους αν σταθούµε, αρκεί για να κάνουµε
διάφορες σκέψεις για το τι πραγµατικά συνέβαινε στα εσωτερικά
του οργανισµού: Μη ρεαλιστική κατάρτιση προϋπολογισµού εξό-
δων, µη δέσµευση ποσών που δεν χρησιµοποιούνται, χρηµατικά
εντάλµατα χωρίς στοιχεία υπογράφοντος, ελλιπή δικαιολογη-
τικά, µη τήρηση προβλεπόµενων διαδικασιών για προµήθειες. 

Σας ρωτώ: Είναι δυνατόν το πρόσωπο που ενέκρινε τη δαπάνη,
να είναι το ίδιο πρόσωπο που κάνει και την εκκαθάριση; Είναι δυ-
νατόν να υπάρχει τόσο µεγάλο ποσοστό απευθείας αναθέσεων,
χωρίς να υπάρχει ένα εγκεκριµένο πρόγραµµα προµηθειών; 

Αν λάβουµε υπ’ όψιν µας δε, και τα όσα καταγγέλλει ο ιδρυτής
του ΚΕΘΕΑ, κ. Ζαφειρίδης, τότε µάλλον τα πράγµατα είναι πολύ
χειρότερα απ’ ό,τι µπορεί κανείς να φανταστεί. 

Και τι δεν λέει ο κ. Ζαφειρίδης, για εξουσιοµανία της άτυπης
ηγετικής οµάδας, για θεραπευτικές κοινότητες που υπολειτουρ-
γούν, για κατάρτιση προγραµµάτων χωρίς καµµία µελέτη, για αυ-
τοδιοίκηση µε εναλλαγή των κυρίων Παρασκευόπουλου και
Νοταρά στη θέση του Προέδρου για είκοσι χρόνια, για εκφοβι-
σµό στελεχών. Και βέβαια πάνω απ’ όλα «η διαφθορά στα Δια-
βατά της Θεσσαλονίκης», µε τους ναρκέµπορους να βαφτίζονται
«χρήστες» και να τυγχάνουν ευνοϊκής µεταχείρισης από τον νόµο
Παρασκευόπουλου.

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία είναι
συγκλονιστικά. Και ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Κικίλιας, έκανε το
αυτονόητο, αυτό που ο καθένας µας θα έκανε στη δική του θέση
αν βρισκόταν αντιµέτωπος µε µία τέτοια κατάσταση. Βάζει ένα
τέλος σε αυτό το χάος της αδιαφάνειας, των παρατυπιών και της
ανοµίας. 

Σε αυτό το σηµείο, όµως, θα πρέπει να είµαστε ξανά σαφής.
Άλλο το έργο του ΚΕΘΕΑ και οι εργαζόµενοι του και άλλο η δι-
οίκηση και η λογική του παραµάγαζου, που µέχρι σήµερα έχει
εφαρµόσει. Γιατί κανένας δεν τα βάζει µε τους εργαζόµενους και
πράττει πολύ κακώς ο ΣΥΡΙΖΑ που τους χρησιµοποιεί για να
κάνει φθηνή αντιπολίτευση. Ας το γνωρίζουν όλοι ότι η κακοδια-
χείριση δεν µπορεί να κουκουλωθεί πίσω από την τεχνητή
όξυνση, βάζοντας µπροστά τους εργαζόµενους και το κοινωνικό
έργο του ΚΕΘΕΑ. Ούτε, επίσης, πλήττεται η αυτοδιοίκηση και η
αυτοδιαχείριση του οργανισµού όπως ορισµένοι ψευδά διατεί-
νονται. Αλλά αντιθέτως αυτές γίνονται πιο ξεκάθαρες και πιο λει-
τουργικές. 

Γιατί η γενική συνέλευση του κέντρου -όπως αναβαθµίστηκε
από την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου- έχει διευρυµένες αρ-
µοδιότητες και µπορεί να διαµορφώσει τη συνολική στρατηγική
του οργανισµού και των δοµών του, ενώ σε αυτή συµµετέχουν
τόσο οι εργαζόµενοι στο ΚΕΘΕΑ όσο και τα µέλη των θεραπευ-
τικών προγραµµάτων, γονείς, φίλοι και επίτιµα µέλη.

Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το ξεκαθάρι-
σµα σε αυτή τη χώρα πρέπει να συνεχίσει. Οφείλουµε να βά-
λουµε ένα τέλος σε κάθε εστία παραβατικότητας, αδιαφάνειας
και σπατάλης. Γιατί όλοι οφείλουµε να καταλάβουµε ότι «λεφτό-
δεντρα» πλέον δεν υπάρχουν, ότι τα κονδύλια πρέπει να πιάσουν
τόπο και ότι η ευλαβική τήρηση της νοµιµότητας και η λογοδοσία
θα εφαρµοστούν σε κάθε πτυχή του δηµόσιου τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Και τώρα θα δώσω τον λόγο στον τον Υπουργό Τουρισµού, κ.

Θεοχάρη για 10 λεπτά.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Δεν θα χρειαστώ τόσα λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μακάρι!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολλές οι διατάξεις σε αυτό το νοµοσχέδιο. Οπότε καλό

θα είναι όσο µπορούµε να συµπτύξουµε τα σχόλιά µας γι’ αυτές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις παρούσες διατάξεις ρυθ-
µίζονται θέµατα σηµαντικά για τον ελληνικό τουρισµό, θέµατα
που έχουν επείγοντα χαρακτήρα και γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει
να περάσουν τώρα µε την κύρωση των δύο πράξεων νοµοθετι-
κού περιεχοµένου.

Από την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση εί-
παµε ότι για εµάς, για την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
ο τουρισµός είναι µία εθνική υπόθεση και ο τρόπος που αντιµε-
τωπίζουµε το τουριστικό προϊόν περνάει µέσα από µία διαφορε-
τική οπτική, δηλαδή, βιωσιµότητα, αυθεντικότητα, ποιότητα. Το
τρίπτυχο αυτό αποτελεί τη βάση της στρατηγικής µας. Γι’ αυτό
προχωράµε, λοιπόν, στη ρύθµιση αυτών των ζητηµάτων που έµ-
παιναν κάτω από το χαλί, έστω και αν είναι κάποια µικρά, λίγα,
επείγοντα ζητήµατα.

Πρώτο ζήτηµα είναι οι ιαµατικοί πόροι. Από σχεδόν την πρώτη
µέρα που ανέλαβα το Υπουργείο Τουρισµού δεχόµουν τηλεφω-
νήµατα από διάφορες περιοχές της χώρας, καθώς έληγε η προ-
θεσµία υποβολής αιτήσεων ή αντιµετώπισαν διάφορα άλλα
προβλήµατα σε σχέση µε την αδειοδότηση ή τη συνέχιση λει-
τουργίας τους, Καϊάφας, Πόζαρ, Ικαρία, Σαµοθράκη, Κυλλήνη,
Αγιά Λάρισας. 

Και φυσικά υπάρχουν ακόµα πολλές εκκρεµείς περιοχές. Είναι
περιοχές που οι ιαµατικοί πόροι αποτελούν ουσιαστικό πόλο
έλξης, δυνατό σηµείο για την περιοχή. Υπήρχαν βέβαια ολιγω-
ρίες. Και συνήθως η αλήθεια είναι -και πρέπει να το πούµε- οι
δήµοι είναι αδύναµοι. Δεν  έχουν τη δυνατότητα να διεκπεραι-
ώσουν όλες αυτές τις αναγκαίες µελέτες. Και αυτό οδηγούσε σε
µία ισχυρή δυσλειτουργία για να µπορέσουν να τελειώσουν τις
διαδικασίες αυτές.

Τώρα ερχόµαστε εδώ σε αυτό το νοµοσχέδιο να αλλάξουµε
µία διάταξη, η οποία δεν είχε καµµία λογική. Υπήρχε προθεσµία
για τη δυνατότητα να κάνει κάποιος αίτηση για να αναγνωριστεί
µία πηγή ως ιαµατική. Εάν δηλαδή σήµερα, που έχει λήξει η προ-
θεσµία αυτή, κάποιος κάνει µία τρύπα και βρει νερό σε µία γεώ-
τρηση και είναι ιαµατικό ή υποψιάζεται ότι είναι ιαµατικό και κάνει
µελέτες για να αναγνωριστεί, δεν µπορεί να κάνει καν αίτηση.
Δεν έχει τη δυνατότητα να αναγνωριστεί η πηγή του. Ήδη έχουµε
έξι τέτοιες περιπτώσεις, οι οποίες δεν µπορούν να κάνουν την
αίτηση αυτή. Δεν έχει, λοιπόν, καµµία λογική η προθεσµία.

Ίσως ως ένα έµµεσο µέσο πίεσης των υπαρχόντων πια από το
2006 -που µπήκε αρχικά το νοµοσχέδιο που προσπάθησε να
βάλει µία τάξη, είχε ίσως κάποιο νόηµα για να οδηγήσει σε µία
διαδικασία πιο γρήγορης αναγνώρισης ή να πιέσει- ήρθαν µία
σειρά από παρατάσεις και έφτασε πια, νοµίζω, η στιγµή να κα-
ταργήσουµε την προθεσµία υποβολής των αιτήσεων για την ανα-
γνώριση των υφιστάµενων ιαµατικών πόρων. 

Όσοι διοικούν ή διαχειρίζονται ή εκµεταλλεύονται τους ιαµα-
τικούς φυσικούς πόρους µπορούν να κάνουν αίτηση στην αρµό-
δια υπηρεσία του Υπουργείου Τουρισµού και βέβαια αυτή µε τη
σειρά της µέσω της αρµόδιας επιτροπής να αναγνωρίσει ή όχι -
αν δεν είναι ιαµατικός ο πόρος- τον πόρο αυτό. 

Ζήτηµα δεύτερο είναι η κατάταξη των τουριστικών καταλυµά-
των. Το Υπουργείο εδώ νοµοθετεί για ένα θέµα που είναι σηµαν-
τικό για τον ξενοδοχειακό κλάδο και βάζει ένα τέρµα στον φαύλο
κύκλο των παρατάσεων. Και εδώ είχαµε µια διαδικασία που ξεκί-
νησε το 2015 -µπήκε µία πρώτη προθεσµία- µέχρι το 2017. Και
από τότε είχαµε συνεχείς παρατάσεις, οι οποίες έχουν οδηγήσει
σε µία κατάσταση στην οποία ακόµη πάρα πολλές χιλιάδες του-
ριστικές επιχειρήσεις δεν έχουν πιστοποιηθεί για τα αστέρια
τους. 

Τι γινόταν, λοιπόν; Κάθε φορά -και αυτό ήταν η αρχική εισή-
γηση των υπηρεσιών- δίνουµε έναν χρόνο, γιατί δεν έχουµε προ-
λάβει, δηλαδή µία συνέχιση του φαύλου κύκλου. Αυτό µε το
Υπουργείο µας, µε το Υπουργείο τουρισµού, µε τη λογική µε την
οποία εγώ τουλάχιστον βλέπω τα πράγµατα, δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί.

Νοµοθετούµε, λοιπόν, για πρώτη φορά µε δικαιοσύνη, µε ρε-
αλισµό και µε αποτελεσµατικότητα, µε αυτό το τρίπτυχο. Λέω για
δικαιοσύνη, γιατί όσα καταλύµατα έχουν ήδη καταταγεί µε βάση
τις προϊσχύουσες τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές, όσοι
δηλαδή είναι νοµοταγείς, παίρνουν αυτόµατα µία παράταση στην
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κατάταξη που έχουν πάρει για τρία ακόµη χρόνια. Επιτέλους
αυτοί που είναι νοµοταγείς, κάποια στιγµή σε αυτή τη χώρα πρέ-
πει να επιβραβευθούν. 

Λέω για ρεαλισµό, γιατί έξι χιλιάδες ξενοδοχεία δεν έχουν τε-
λειώσει την πιστοποίηση της κατάταξης τους. Η χώρα µας έχει
τη δυνατότητα να κατατάσσει περίπου τρεις χιλιάδες ξενοδοχεία
το χρόνο. Συνεπώς δίνουµε µία παράταση για δύο χρόνια, ώστε
όλοι να έχουν τη δυνατότητα να καταταγούν σε εύλογο χρόνο.
Δεν βάζουµε παρατάσεις ανά έτος, ενώ ξέρουµε ότι δεν είναι
εφικτό να καταταγούν. Η προθεσµία, λοιπόν, κατάταξης παρα-
τείνεται µέχρι 31-12-2021.

Λέω για αποτελεσµατικότητα, γιατί δεν θέλουµε να ξανανοµο-
θετήσουµε µε µια άλλη παράταση µετά από δύο χρόνια. Αν τε-
λειώναµε εκεί, σε δύο χρόνια αντί για έξι χιλιάδες ξενοδοχεία, θα
είχαµε πέντε χιλιάδες οκτακόσια και πάλι η Βουλή θα ερχόταν να
συζητήσει για παράταση. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, δίνουµε
σαφή κίνητρα ώστε να καταταγούν όλοι στον χρόνο που είναι εύ-
λογο και επιθυµούν και µπορούν. 

Εάν η κατάταξη ολοκληρωθεί τον πρώτο χρόνο από τα δύο
που δίνουµε παράταση, τότε ισχύει για πέντε έτη. Εάν η κατά-
ταξη ολοκληρωθεί τον δεύτερο χρόνο, τότε θα ισχύει για τρία
έτη. Συνεπώς όλοι έχουν το κίνητρο για να έρθουν να κατατα-
γούν, να δούµε ότι πράγµατι αυτά που έχουν δηλώσει στο Notify
my Business ισχύουν και πράγµατι δικαιούνται τα αστέρια τα
οποία λένε.

Βέβαια, αν µετά την 31-12-2021 δεν έχει προσκοµιστεί πιστο-
ποιητικό κατάταξης, τότε η εγκατάσταση θα σφραγιστεί. Δεν
υπάρχει άλλος δρόµος από τη νοµιµότητα και αυτό πρέπει να
είναι καθαρό και σεβαστό από την αρχή. Έχουµε δώσει τα κα-
τάλληλα κίνητρα και φυσικά εάν κάποιο ξενοδοχείο σφραγιστεί,
έχει τη δυνατότητα να έρθει να πιστοποιηθεί να καταταγεί και να
ξανανοίξει. Δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα ως προς αυτό.

Τρίτο ζήτηµα και τελευταίο είναι η διαχείριση των συνεπειών
της «THOMAS COOK». Από τις πρώτες κιόλας ώρες τέθηκε σε
εφαρµογή -τα έχουµε πει, δεν νοµίζω ότι προσθέτουµε τίποτα
άλλο αν τα ξαναλέµε- σχέδιο άµεσης αντιµετώπισης του προβλή-
µατος που δηµιουργήθηκε από την κατάρρευση της «THOMAS
COOK».

Από τις 23 Σεπτεµβρίου έως και τις 4 Οκτωβρίου σε διάστηµα
δέκα ηµερών αναλάβαµε µια σειρά πρωτοβουλιών µε τις ΠΝΠ
που, σε συνεργασία µε τα συναρµόδια υπουργεία και κυρίως το
Υπουργείο Οικονοµικών, ήρθαν, υλοποιήθηκαν και ερχόµαστε
σήµερα να τις κυρώσουµε.

Είναι µέτρα που εφαρµόστηκαν άµεσα και σήµερα νοµοθε-
τούµε και ένα τρίτο µέρος ουσιαστικό και σηµαντικό, τα µέτρα
στήριξης των απασχολουµένων σε επιχειρήσεις που έχουν πλη-
γεί από την «THOMAS COOK».

Μειώνονται, λοιπόν, τα αναγκαία ένσηµα για την καταβολή του
επιδόµατος ανεργίας από τα 100 στα 80 και επεκτείνεται ο χρό-
νος καταβολής του επιδόµατος κατά έναν µήνα. Η δουλειά που
έχει γίνει στην προσπάθεια να αρθούν οι συνέπειες της
«THOMAS COOK» είναι φανερή. 

Φυσικά, όπως έχω υποχρέωση, βρέθηκα σε µια από τις δύο
µεγαλύτερες εκθέσεις του Λονδίνου τις προηγούµενες µέρες,
την «World Travel Market», και µίλησα µε όλους τους σηµαντικό-
τερους φορείς και tour operator της Μεγάλης Βρετανίας, αλλά
και ευρύτερα. Εκεί, αλλά και µιλώντας σχετικά και µε τους ξενο-
δόχους στη χώρα µας, φαίνεται ότι ήδη οι προσπάθειες και οι
συζητήσεις και οι συνδέσεις µεταξύ των επιχειρηµατιών του του-
ρισµού έχουν ήδη υλοποιηθεί και τώρα πια µιλάµε και συζητάµε
και σκεφτόµαστε για τα επόµενα βήµατα, πώς µπορούµε µεσο-
µακροπρόθεσµα να βελτιώσουµε την κατάσταση και τη διαδικα-
σία.

Η δουλειά, λοιπόν, είναι φανερή. Ενθαρρύνουµε και ενθαρρύ-
ναµε τις συµφωνίες, επικοινωνήσαµε τη στρατηγική µας, ώστε
να επουλωθούν άµεσα οι πληγές και αυτό το πράγµα έχει δείξει
ήδη τα αποτελέσµατα του.

Κυρίως, όµως, η δουλειά µας θα συνεχιστεί. Θα είµαστε κοντά
στους επιχειρηµατίες, στους φορείς, στους τουρίστες τους ίδι-
ους. Όλοι όσοι σχετίζονται µε τον τουρισµό θα ξέρουν ότι το
Υπουργείο Τουρισµού είναι κοντά τους και γι’ αυτόν τον λόγο

φέτος για πρώτη χρονιά θα ξεκινήσει πολύ νωρίς και πολύ πιο
γρήγορα η διαφηµιστική καµπάνια απ’ ότι γινόταν τις προηγού-
µενες χρονιές και από ότι έγινε φέτος που ξεκίνησε τον Ιούνιο,
στη µέση, δηλαδή, της χρονιάς.

Κλείνουµε, λοιπόν, τη χρονιά δυνατά και κοιτάζουµε το 2020
µε αισιοδοξία, µε σκληρή δουλειά. Μαζί µε τους ανθρώπους του
τουρισµού θα κερδίσουµε το στοίχηµα για ένα ισχυρό τουριστικό
προϊόν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Νόµιζα ότι θα κέρδιζα κανένα πεντάλεπτο από τον
Υπουργό, αλλά δεν έγινε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το Γυµνάσιο Φαιάκων Κέρκυρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Βελόπουλος, ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, έχει τον
λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ πάρα πολύ.

Θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας κάτι από το παρελθόν, που
θα έπρεπε να είναι ο φωτοδότης για όλους µας. Πλάτωνας:
«Όταν ο άνθρωπος πάρει σωστή εκπαίδευση γίνεται θεϊκό και
πολύ ήµερο ζώο και όταν δεν ανατραφεί αρκετά ή κατάλληλα γί-
νεται το πιο άγριο από όσα γέννησε η φύση».

Αυτό θα έλεγα ότι θα έπρεπε να είναι σηµατοδότης και φωτο-
δότης όλων αυτών που σήµερα διαδραµατίζονται τις τελευταίες
µέρες γύρω από τη Βουλή και κυρίως στα ελληνικά πανεπιστή-
µια. Φτιάξαµε µια παιδεία που δεν δηµιουργεί πολιτισµένα όντα,
αλλά βαρβάρους, βαρβάρους σε συµπεριφορές που έχουν να
κάνουν µε τσεκούρια, µε µπαλτάδες, µε µολότοφ και όλα αυτά.

Υπαίτιοι είµαστε όλοι. Και αυτό που µε προβληµατίζει είναι ότι
εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου υπάρχουν καθηγητές πανεπι-
στηµίου, παρακαλώ, καθηγητές, εκπαιδευτικοί, ακαδηµαϊκοί, δά-
σκαλοι, οι οποίοι έχουν µπερδέψει την παιδεία και την αγωγή των
ανθρώπων µε τη βαρβαρότητα και τον τραµπουκισµό.

Άκουσα έκπληκτος καθηγητή, γιατί είχα και εγώ καθηγητές
στο πανεπιστήµιο, να λέει το εξής αµίµητο. Δεν θα πω καν το
όνοµά του για έναν και µόνον λόγο, σέβοµαι την ιδιότητά του.
Είναι καθηγητής, είναι εκπαιδευτικός, είναι παιδαγωγός. Είπε,
λοιπόν: «Άµα πάω στη διαδήλωση, µπορεί να έχω κράνος κοντά
να µην σπάσουν το κεφάλι µου τα ΜΑΤ. Θα έχω ένα κοντάρι µε
σηµαία που µπορεί να το χρησιµοποιήσω ως όπλο. Δέκα µπου-
κάλια όλα κι όλα, τα µισά διάχυτα, τα µισά ήταν από νερό πλα-
στικό». Αυτά τα είπε καθηγητής ελληνικού πανεπιστηµίου,
άνθρωπος εκλεγµένος στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Περίµενα ένα συγγνώµη, γιατί ο καθηγητής -και δεν µιλάει ο
πολιτικός, γιατί όλοι είµαστε πολιτικά όντα- είναι αυτός που εκ-
παιδεύει, παιδαγωγεί, δίνει αγωγή στα παιδιά µας, έθος και ήθος.
Συγγνώµη δεν άκουσα.

Κι εδώ θα κάνω ένα ρητορικό ερώτηµα: Αν αυτόν τον ακού-
γαµε σε ένα γήπεδο, θα τον λέγαµε χουλιγκάνο ή τραµπούκο. Αν
αυτόν τον ακούγαµε σε µια αγορά µεταξύ δύο οµάδων που σκο-
τώνονται µεταξύ τους, θα τον λέγαµε βάρβαρο, θα τον λέγαµε
βάνδαλο. Αυτός είναι καθηγητής και αντί να ζητήσει συγγνώµη,
καθώς όλοι κάνουµε λάθη στη ζωή µας και µια λεκτική αστοχία,
επιµένει ακόµη και τώρα αυτός ο συνάδελφος Βουλευτής και
παιδαγωγός.

Αν εγώ τον είχα στη δική µου κοινοβουλευτική οµάδα, θα τον
είχα διώξει από χθες -και λυπάµαι που το λέω-, γιατί η υποκίνηση
σε βία είναι και αδίκηµα, όπως ξέρετε. Δεν µπορεί να λέει: «Θα
έχω µαζί µου στυλιάρια για όπλα». Δεν είναι δυνατόν να λέγονται
αυτά τα πράγµατα όχι µόνο στο Κοινοβούλιο, αλλά και στις τη-
λεοράσεις.
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θέλετε το όνοµά του; Είναι ο συνάδελφος Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Κώστας Μάρκου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι είπε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Πάλι τα ίδια να πω ξανά από την αρχή; Θα µου φάει τον
χρόνο ο Πρόεδρος. Είπε το εξής: «Θα έχω ένα κοντάρι µε σηµαία
που µπορεί να το χρησιµοποιήσω ως όπλο». Ο Χριστός και η Πα-
ναγία! Και κανείς δεν λέει τίποτα. 

Ο κ. Τσίπρας πρέπει να τον θέσει εκτός Κοινοβουλευτικής
Οµάδας και το λέω για να το καταλάβουν ορισµένοι. Αν το έλεγε
ένας άλλος από οποιοδήποτε οµάδα, από τη Νέα Δηµοκρατία ή
από εµάς, θα τον λέγατε ακροδεξιό, φασίστα.

Ο φασισµός δεν έχει χρώµα ούτε κόκκινο ούτε µπλε. Ο φασι-
σµός είναι  νοοτροπία. Είτε αριστερός είσαι και έχεις φασίζουσα
αντίληψη είτε δεξιός το ίδιο πράγµα είναι για µας. Είναι ξεκά-
θαρα τα πράγµατα. 

Και αυτά τουλάχιστον πρέπει να λέγονται προσεκτικά. Μας
ακούνε και παιδιά, παιδιά δεκαπεντάχρονα, δεκαεξάχρονα, δε-
καεπτάχρονα. Όταν βλέπουν τον δάσκαλό τους να προωθεί τη
βία, να προάγει τη βία, τι περιµένουµε από τα παιδιά τα δεκαε-
ξάχρονα που βράζει το αίµα τους; Σαφώς και θα µπουν στο πα-
νεπιστήµιο, σαφώς θα µπουν και στο Πολυτεχνείο να το κάψουν,
να το σπάσουν, αφού ο άλλος έχει πάρει τα ρόπαλα.

Ξεκίνησα έτσι τον λόγο µου και µε πολύ θλίψη το λέω αυτό ει-
λικρινά, γιατί είχαµε όλοι καθηγητές. Βέβαια, οι παλαιότεροι κα-
θηγητές ήταν κάπως διαφορετικοί από τους νεότερους. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Εµένα µε δίδαξαν ήθος πάντως και έθος.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Συγκεχυµένες διατάξεις, ασύνδε-
τες µεταξύ τους, κύριοι Υπουργοί. Εκείνη η ρήση του Πρωθυ-
πουργού µας, τον οποίο σέβοµαι «η αρχή της καλής
νοµοθέτησης» πού πήγε;

Τροπολογίες επί τροπολογιών, άσχετα πράγµατα τα αναµι-
γνύετε µεταξύ τους. Τα φέρνετε εδώ. Εκείνη η δέσµευση η προ-
εκλογική της Νέας Δηµοκρατίας ότι «ξέρετε, έχουµε πρόγραµµα,
µην ψηφίζετε ΣΥΡΙΖΑ, ψηφίστε εµάς γιατί έχουµε πρόγραµµα»
εκείνο το πρόγραµµα, το σχέδιο πού πήγε, πού υπάρχει;  Εγώ το
έλεγα προεκλογικά ότι δεν έχετε σχέδιο και πρόγραµµα. Επέ-
µενα σε αυτό και απεδείχθη µετά από τέσσερις µήνες.

Πάµε στην «THOMAS COOK». Πολύ φειδωλούς σας βλέπω. Οι
άνθρωποι έχασαν πολλά λεφτά. Για µένα, όµως, δεν είναι µείζον
το θέµα αυτό όσο το άλλο.

Εσείς οι λάγνοι µε την Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί δεν λέτε στον
ελληνικό λαό ότι όταν µια ελληνική εταιρεία πτωχεύει, πτωχεύει
οριστικά. Γιατί η Γερµανία πήγε στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε την
«THOMAS COOK», την «CONCORD», τον «ΚΟΝΔΩΡΑ» και ζή-
τησε πριµοδότηση 380 εκατοµµύρια ευρώ και τα πήρε από την
Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Η θυγατρική της «THOMAS COOK» µέσω της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως παίρνει 380 εκατοµµύρια ευρώ για να υπάρξει, κύριοι
Υπουργοί. Εµείς τα ναυπηγεία µας -γιατί πήραµε 200 εκατοµµύ-
ρια ευρώ- τα κλείσαµε γιατί οι Γερµανοί τα έκλεισαν.

Στη µία περίπτωση, λοιπόν, που έχουν το µαχαίρι και το καρ-
πούζι, η γερµανική Ευρώπη πιέζει την Ευρώπη και της δίνει
λεφτά από τη πλούσια Γερµανία και στην άλλη την πτωχευµένη
Ελλάδα της κλείνουν τα ναυπηγεία, που για µας επί χιλιάδες χρό-
νια ήταν η ανάπτυξή µας.

Βλέπετε, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει Ευρώπη. Στο µυαλό σας µπο-
ρεί να υπάρχει Ευρώπη, αλλά η Ευρώπη της αλληλεγγύης, της
πραγµατικής Ευρώπης, η Ευρώπη των λαών και των εθνών, η Ευ-
ρώπη της βοήθειας του ενός στον άλλον δεν υπάρχει. Καταλά-
βετέ το. Είναι µια γερµανική Ευρώπη, µια φασιστική Ευρώπη, µια
ναζιστική Ευρώπη της γερµανικής µπότας. Αυτή είναι η αλήθεια.
Σας έδωσα ένα µόνο παράδειγµα για να καταλάβετε την ουσία
των πραγµάτων.

Το άρθρο 2 αφορά στην  κατάργηση της δηµοπρασίας ΝΟΜΕ
της ΔΕΗ. Εξαιρετικό: Και εδώ φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ. Έκαναν ένα έγ-
κληµα, έπαιρνε ο ιδιώτης πιο χαµηλά την τιµή του ρεύµατος από
ότι έβγαινε από τη ΔΕΗ. 

Έτσι χρεοκόπησε η ΔΕΗ, κύριοι. Αυτή η συµφωνία που έκανε

ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν εγκληµατική και ήταν ο θάνατος της ΔΕΗ.
Βέβαια, έχουν γίνει και άλλα εγκληµατικά λάθη κατά το παρελ-

θόν. Δεν έγινε εκσυγχρονισµός, δεν έγινε υπογειοποίηση, υπήρ-
χαν υψηλοί µισθοί, λίγη δουλειά. 

Όλα αυτά όµως, δείχνουν ότι εδώ δεν έχει συνέχεια το κράτος,
κύριοι Υπουργοί. Γιατί εδώ δεν έχει συνέχεια το κράτος; Κράτος
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, νοµοθέτησε. Γιατί εδώ δεν συνεχίζεται η διαδι-
κασία και την αλλάζετε; Αλλάξτε τη διαδικασία και στη Μακεδο-
νία. Γιατί το κράτος έχει συνέχεια µόνο στη Μακεδονία και δεν
έχει αλλού; Βλέπετε λοιπόν, τις αντιφάσεις σας;

Ξέρετε, γνωρίζω πολλούς από τη Νέα Δηµοκρατία προσωπικά.
Τους ξέρω καλά. Ξέρω ότι και οι ίδιοι ψηφίζουν χωρίς να το θέ-
λουν, γιατί πολύ απλά η κοµµατική πειθαρχία είναι υπεράνω της
λογικής και της εθνικής κυριαρχίας και κυρίως πολλές φορές της
λογικής. Αν είστε λοιπόν, πραγµατικά Νέα Δηµοκρατία, φιλελεύ-
θερη, µια Νέα Δηµοκρατία η οποία έχει ένα διαφορετικό προφίλ,
σας προκαλώ τώρα. Κάντε εξεταστική για τη ΔΕΗ. Κάντε εξετα-
στική για τη ΔΕΗ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το έλεγε ο Χατζηδάκης, το έλεγε ο Πρωθυπουργός. Κάντε εξε-

ταστική για τη ΔΕΗ! Και να το πω και αλλιώς αν θέλετε. Κάντε
εξεταστική για τους πρώτους έξι µήνες, που καταγγείλατε ότι ο
Βαρουφάκης και η παρέα του ΣΥΡΙΖΑ έχασε 100 δισεκατοµµύ-
ρια. Γιατί έκανε πίσω ο Πρωθυπουργός; Κύριοι Υπουργοί, γιατί
κάνατε πίσω; Δικά σας λεφτά ήταν τα 100 δισεκατοµµύρια; Αν
είστε, επαναλαµβάνω, αυτό που λέτε! Εκτός αν συγκεκαλυµένα
είστε κάτι άλλο που δεν λέτε και υπάρχει υπόγεια συµφωνία.
Υπάρχουν δηµοσιεύµατα για συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Δη-
µοκρατίας. Υπάρχουν τέτοια δηµοσιεύµατα, δεν ξέρω αν τα δια-
βάζετε. Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ µου, διαβάστε τα
δηµοσιεύµατα, «συγκυβέρνηση», «ψήνεται», κ.λπ.. 

Το λέω αυτό γιατί υπάρχουν πολλά πράγµατα στα οποία θα
µπορούσε κανείς να διαφωνήσει µε εσάς. Όµως, στο άρθρο 3
σχετικά µε την «παράταση για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας» -
αν και διαφωνώ µε το παραµυθάκι αυτό, κύριε Υπουργέ, µε τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας- δεν θα πω «όχι». Θα πω όµως,
κάτι άλλο. Έχει πει κανείς εδώ ότι η ανεµογεννήτρια έχει µόνο
τριάντα χρόνια ζωής; Ξέρετε πώς γίνονται οι ανεµογεννήτριες;
Από σπάνιες γαίες. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Τοξικότητα, τοξικό
περιβάλλον. Όταν τελειώσουν που θα πάνε οι ανεµογεννήτριες;
Έχετε κάνει µια συµφωνία µε τις εταιρείες ότι αυτές θα πάνε
κάπου να αποθηκευτούν ή κάπου να µείνουν, χωρίς να δηµιουρ-
γήσουν τοξικότητα στο περιβάλλον; Δεν θα πω τα υπόλοιπα περί
καλαισθησίας, αυτά που βλέπω πάνω στα βουνά, αυτό το
έκτρωµα µε τις ανεµογεννήτριες. Δεν ξέρω αν σας αρέσει όταν
πετάτε µε αεροπλάνα να βλέπετε όλα τα ελληνικά, µαγευτικά
βουνά, τα Άγραφα να έχουν κάτι σίδερα που γυρίζουν για να πα-
ράγουν ενέργεια. Το θέµα είναι που θα πάνε αυτές οι ανεµογεν-
νήτριες αν τελειώσει αυτή η ιστορία; Που θα πάνε; Γιατί αν
ψάξετε, γίνονται από σπάνιες γαίες, το επαναλαµβάνω ακόµα µια
φορά. Είναι τοξικές για το περιβάλλον. 

Για το Ελληνικό, εντάξει, ο φίλος σας ο Λάτσης εξυπηρετείται
πάντα έτσι κι αλλιώς. Ο άνθρωπος πρέπει να εξυπηρετηθεί. Του
κάναµε καζίνο, του δίνουµε το ένα, του δίνουµε το άλλο, λεφτά
δεν έχει ο άνθρωπος. Θα κάνει ό,τι έκανε µια γνωστή εταιρεία µε
τα αεροδρόµια, θα πάρει εγγύηση ελληνικού δηµοσίου, θα πάρει
το δάνειο, θα κάνει επένδυση. Έτσι γίνοµαι επενδυτής κι εγώ, ξέ-
ρετε. Αν µου δώσετε 700 εκατοµµύρια ευρώ αύριο το πρωί,
µπορώ να σας κάνω ό,τι επένδυση θέλετε. Είµαι επιχειρηµατίας
κιόλας, και καλός. Έχω κερδοφόρες επιχειρήσεις, αλλά αν µου
δώσετε και 700 δισεκατοµµύρια ευρώ, θα είµαι ο καλύτερος. Δεν
υπάρχει. Αυτές είναι οι επενδύσεις που φέρνετε. Επενδύσεις πε-
ρίεργες, αεριτζίδικες. Δεν είναι επένδυση αυτή.

Όσο για το ΚΕΘΕΑ, θα πω κάτι το οποίο το πιστεύω. Είµαι από
αυτούς που πιστεύουν ότι µε την καταστολή δεν µπορείς να λύ-
σεις ένα πρόβληµα. Τα παιδιά αυτά είναι άρρωστα και πρέπει να
τα αγκαλιάσουµε. Ούτε µε κατασταλτικά µέτρα µπορούµε να λύ-
σουµε το πρόβληµα ούτε µε αποτρεπτικά. Όλα είναι θέµα παι-
δείας και αγωγής. Εγώ έχω επενδύσει πάνω στη λέξη παιδεία και
αγωγή. Πρέπει να οικοδοµήσουµε µια παιδεία σοβαρή, ώστε τα
παιδιά αυτά να έχουν ιδανικά και αξίες. Όταν όµως, ακούω από
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δάσκαλο, πανεπιστηµιακό να µιλάει για ρόπαλα αρχίζω και προ-
βληµατίζοµαι. Αν τα παιδιά µας λοιπόν, τα γαλουχήσουµε, τα κοι-
νωνικοποιήσουµε και τα εντάξουµε στην κοινωνία διαφορετικά
ούτε ΚΕΘΕΑ θα χρειαζόµαστε ούτε απεξάρτηση ούτε τίποτα. Δεν
θα χρειάζονται ναρκωτικά. 

Βέβαια, θα έλεγα ότι εδώ έχετε µερικές αντιφάσεις. Στο άρθρο
3 λέτε ότι ο αρµόδιος Υπουργός Εργασίας θα κάνει κατ’ εξαί-
ρεση µόνος του προσλήψεις, πληρωµές, µέχρι συστάσεις του
ΕΟΔΥ. Να σας πω κάτι; Γιατί επικαλείστε τον 441 έκτακτες και
επείγουσες ανάγκες στο νοµοσχέδιό σας και δεν επικαλείστε τον
783 που είναι η κατάσταση έκτακτης ανάγκης; Η Νέα Δηµοκρα-
τία έχει µια ιστορική ευκαιρία τώρα να κηρύξει τη χώρα µας ως
χώρα εκτάκτου ανάγκης. Η σύµβαση είναι 78 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, υπογεγραµµένη. Να κηρύξουµε την Ελλάδα σε κατά-
σταση ανάγκης λόγω του προσφυγικού και εκεί µπορούµε να πά-
ρουµε µέτρα. Αν κηρυχθεί η Ελλάδα σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης, γιατί είµαστε σε έκτακτη ανάγκη, µπορούµε να πά-
ρουµε µέτρα, µπορούµε να ζητήσουµε αρωγή. 

Και θα σας πω και κάτι που δεν κάνατε και δεν καταλαβαίνω
γιατί το κάνετε αυτό. Γιατί δεν πάει ο Υπουργός, ο κ. Δένδιας
στην Αλγερία, στο Μαρόκο, στο Αφγανιστάν, στο Πακιστάν επί-
σηµη επίσκεψη και να πιέσει τις κυβερνήσεις, µέσω της Ευρω-
παϊκής Ενώσεως, να παίρνουν τα λεφτά αυτές και όχι ο
Ερντογάν, ο οποίος παίρνει τα χρήµατα και µας εκβιάζει κάθε
µέρα, ώστε να δέχονται πίσω οι Αφγανοί τους Αφγανούς, οι Πα-
κιστανοί τους Πακιστανούς και οι όποιοι άλλοι Αλγερινοί, Μαρο-
κινοί, αυτούς πίσω; Αυτοί έχουν ανάγκη από χρήµατα. Δώστε
χρήµατα, απευθείας σε αυτούς. Κάνετε το έγκληµα να κάνετε
ρυθµιστή του προσφυγικού ζητήµατος τον Ερντογάν, του λαθρο-
µεταναστευτικού για την αλήθεια. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί
είστε τόσο ανεπαρκείς στο προσφυγικό; Αυτό είναι ανεπάρκεια.
Δεν χρειάζεται πολύ µυαλό. Θα πάω στη χώρα από όπου έρχεται
αυτός. Ο Αφγανός είναι Αφγανός, θα πάω στην Αφγανική Κυβέρ-
νηση. Ο Αλγερινός, ο Μαροκινός, ο Σοµαλός και µε 50-100 εκα-
τοµµύρια ετησίως θα τους πάρουν όλους πίσω. Θα παρακαλούν
να τους πάρουν πίσω. Δίνεται δισεκατοµµύρια στον εχθρό της
Ελλάδας, τον Ερντογάν, για να µας εκβιάζει κι από πάνω. Είναι
απίστευτα. 

Και πριν πάω σε αυτό, θέλω να πω κάτι για σηµερινό δηµοσί-
ευµα των «FINANCIAL TIMES». Οικτρή εντύπωση. Το διαβάσατε;
Σας κατηγορεί λοιπόν αυτή η έγκριτη εφηµερίδα. Κάποτε θυµά-
µαι τους σηµερινούς Υπουργούς, πρώην Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας έβγαιναν και έλεγαν ότι η «New York Times»
έγραψε «αυτό» για το ΣΥΡΙΖΑ, η «FINANCIAL TIMES» λέει ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ είναι κακός. Σήµερα σας λένε πλυντήριο βρώµικου χρή-
µατος µε τη χθεσινή σας τροπολογία. Την καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

«FINANCIAL TIMES»: Σας αποκαλούν πλυντήριο βρώµικου
χρήµατος µε την τροπολογία σας. Εσείς, οι κήνσορες της ηθικής
τάξης, του φιλελευθερισµού, της εντιµότητας που επικαλούσα-
σταν τη «FINANCIAL TIMES», σήµερα η ίδια εφηµερίδα σας λέει
πλυντήρια βρώµικου χρήµατος. Σας έλεγα από χθες πως είναι
βρώµικη η τροπολογία αυτή και εµείς δεν τη ψηφίζουµε. Κάτι ξέ-
ραµε. Κάποιους εξυπηρετείτε. Κάποιους µε µαύρο χρήµα. Αυτό
είναι το δυσάρεστο. Αυτό λένε οι εφηµερίδες, που επικαλούσα-
σταν εσείς για τη δική τους παραδοσιακή αλήθεια. Μιλάει για νο-
µιµοποίηση εσόδων, για περιουσιακά στοιχεία κ.λπ..

Πάµε τώρα στο άλλο έγκληµα που πάτε να κάνετε. Ακούστε
εδώ, Ολυµπία Οδός. Την ξέρετε; Έχει καταδικαστεί για καρτέλ.
Και πάει ο Υπουργός σας να ξαναδώσει το συγκεκριµένο δρόµο
Κορίνθου – Πατρών – Πύργου - Τσακώνας, επειδή υπήρχε ο Κα-
λογρίτσας, ο οποίος έκανε ό,τι έκανε, στην Ολυµπία Οδό. Σε ποι-
ους; Στο καρτέλ. Είστε αµετανόητοι και το λέω ειλικρινά. Πάντα
υπηρετούσατε τους νταβατζήδες, όπως έλεγε ο πρώην Πρωθυ-
πουργός που χτύπησε το καρτέλ και σήµερα έρχεστε εσείς να
δώσετε στο ίδιο καρτέλ τη δουλειά αυτή και αδικείτε άλλους ερ-
γολάβους, τους οποίους δεν ξέρω κιόλας και δεν µε ενδιαφέ-

ρουν. Τι κάνετε; Τι κάνετε; Στο καρτέλ να δίνετε δουλειές; Είστε
µε τα καλά σας; Είστε µε τα καλά σας; Και δεν είναι µόνο αυτό.
Πάτε και µου βάζετε διόδια στο Ωραιόκαστρο Θεσσαλονίκης και
στα Ασπροβάλτα. Δεν πληρώνω τέλη κυκλοφορίας εγώ, κύριε
Υπουργέ; Τέλη κυκλοφορίας στην Ευρώπη -υπάρχει κοινοτική
οδηγία την οποία ποτέ δεν εφαρµόζει η Ελλάδα-, σηµαίνει ότι
πληρώνω για να κυκλοφορώ το αυτοκίνητό µου στους δικούς
µας δρόµους. Γιατί να πληρώνω και διόδια; Πείτε µου µια ευρω-
παϊκή χώρα που έχει και διόδια και τέλη κυκλοφορίας. Αν βρείτε
µια, θα πω ότι έχετε δίκιο. Δυστυχώς όµως, δεν έχετε δίκιο. Είναι
παράλογο αυτό που κάνετε. Οι κάτοικοι του Ωραιόκαστρου και
της Ασπροβάλτας να πληρώνουν λεφτά για να πάνε στο δρόµο;
Είστε µε τα καλά σας; 

Επειδή θέλω λίγο παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε, έχω
µπροστά µου αυτό που µε ενοχλεί περισσότερο. Μπαίνουν πα-
ράνοµα στην Ελλάδα. Αυτό λέγεται παράνοµη µετανάστευση.
Ό,τι και να µου πείτε εσείς δεν είναι πρόσφυγες, δεν είναι µετα-
νάστες, αλλά είναι παράνοµοι µετανάστες. Τέλος. Τελεία και
παύλα, η λογική λέει αυτό. Κύριοι Υπουργοί και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ φοβάστε να δείτε την αλήθεια. Η Δανία δεν είναι στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Κάνω κανένα λάθος; Δεν είναι ευρωπαϊκή χώρα
αυτή; Πήρε ένα ακατοίκητο νησί και από σήµερα, λέει, όποιος
µπαίνει παράνοµα στη Δανία, θα πηγαίνει στο ακατοίκητο νησί.
Όταν το λέει η Ελληνική Λύση, θεωρείται ακροδεξιό, φασιστικό.
Όχι! Είναι λογικό. Η λογική αυτό λέει. Είναι παράνοµοι, δεν ξέ-
ρουµε ποιοι είναι, θα τους πάµε εκεί να τους ελέγξουµε. Κάντε
αυτό. Το κάνει η Δανία. Δεν σας λέω για την Ιαπωνία και την Αυ-
στραλία. Το κάνει η Δανία, το ξεκίνησε από σήµερα το πρωί. Και
δεν είναι µόνο αυτό. Η Ισπανία είναι ευρωπαϊκή χώρα; Η Ισπανία
εφαρµόζει ένα νόµο. Ξέρετε πώς λέγεται; «Gauss Law». Νόµος
από το 2014, τον έχω µπροστά µου. Το τι µέτρα έχει. Μας έχετε
πρήξει µε το Διεθνές Δίκαιο! Μας έχετε πρήξει τα έντερα µε το
Διεθνές Δίκαιο! Ακούστε λοιπόν, για να καταλάβουµε επιτέλους
τι συµβαίνει γύρω µας. Μιλάει η Ισπανία για άµεση απέλαση
όσων συλλαµβάνονται στα σύνορα ως αποτροπή παράνοµης ει-
σόδου, µη υπαγωγή στις διατάξεις περί ασύλου και άρα µη εξέ-
ταση σχετικών αιτηµάτων. Όποιος συλλαµβάνεται στα Ισπανικά
σύνορα, κατευθείαν απέλαση. Εσείς τι λέτε; Φέρτε τους στην Ελ-
λάδα, να τους εξετάσουµε, να δούµε και τους κάνουµε και εδώ
Έλληνες.

Είστε µε τα καλά σας; Αντικαθιστάτε τον πληθυσµό της Ελλά-
δας; Αυτό κάνετε τώρα; Για να καταλάβω και εγώ! Κι αυτά όλα
είναι στην Ισπανία. Θα µπορούσα να τα αναλύσω, αλλά δεν έχω
τον χρόνο.

Ακούστε τώρα τα υπόλοιπα, έχει κι άλλα. Έχω µπροστά µου
κάτι πολύ ωραίο. Έχω µπροστά µου την απάντηση του Υπουργού
-επί ΣΥΡΙΖΑ έγιναν αυτά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ- για δαπάνες 163
εκατοµµυρίων ευρώ για σίτιση. Ακούστε τι κοµπίνες έκαναν αυτοί
οι απατεώνες που ανέλαβαν την ιστορία. Είναι απατεώνες! Είναι
του κοινού Ποινικού Δικαίου απατεώνες! Ακούστε! Είχαν δώσει
997.000 ευρώ για διακόσιες είκοσι επτά χιλιάδες µερίδες φαγη-
τού άλλου διαγωνισµού. Για την ίδια ποσότητα πλήρωσαν
170.000 ευρώ σε έναν διαγωνισµό απευθείας. Για την ίδια ποσό-
τητα πάλι πλήρωσαν άλλα χρήµατα, 240.000 ευρώ. Δεν τα κατα-
λαβαίνω εγώ αυτά. Απευθείας αναθέσεις 163 εκατοµµύρια ευρώ!

Χθες µας είπε ο κ. Σκυλακάκης ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε ποτέ
έλεγχο ιατροφαρµακευτικό και περιθάλψεως και είπε ο Υπουρ-
γός σας ότι δώσαµε 30 δισεκατοµµύρια ευρώ τα τελευταία πέντε
χρόνια για αυτή την ιστορία του προσφυγικού - λαθροµετανα-
στευτικού. Ποιος τα πλήρωσε; Ο ΣΥΡΙΖΑ, εγώ, εσείς; Ο ελληνικός
λαός τα πλήρωσε! Τριάντα δισεκατοµµύρια! Και τα είπε ο Υπουρ-
γός σε συνέντευξη Τύπου, 30 δισεκατοµµύρια σε έξι χρόνια!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν υπάρχει αυτό το νούµερο! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Το είπε ο ίδιος Υπουργός, κύριε Ξανθέ. Τριάντα δισεκα-
τοµµύρια! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν ξέρω, ο Υπουργός το είπε! Ο Υπουργός, κύριε
Ξανθέ µου, ο Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας. Αν δεν σας αρέ-
σει, εδώ να του τα πείτε!
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν υπάρχει αυτό το νούµερο! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Να είναι 20 δισεκατοµµύρια, να είναι 10 δισεκατοµµύρια;
Δεν είναι από την τσέπη σας ούτε από τη δική µου. Ο ελληνικός
λαός πληρώνει. Πληρώνει τον Ιµπραήµ και τον Χασάν, όταν ο Έλ-
ληνας για να πάει στο νοσοκοµείο και δεν έχει ένσηµα, πληρώνει
κανονικά ο ίδιος. Πληρώνει και τα φαρµακάκια του και όλα, αν
δεν έχει ασφάλεια! Αυτός είναι ο ρατσισµός έναντι των Ελλήνων
και πολλά άλλα πράγµατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ας κλείσουµε λοιπόν µε το εξής: Ξέρετε τι είπε ο Υπουργός;

Τα νοσοκοµεία δεν κατέγραφαν τις µεταναστευτικές και προσφυ-
γικές δαπάνες ποτέ! Ο Υπουργός το είπε! Η συνολική οικονοµική
επιβάρυνση ήταν από το 2016 µέχρι το 2018 στα 30 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, κύριε Ξανθέ µου. Υπουργός ήσασταν!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Λάθος! Τριάντα εκατοµµύρια µπορεί να
ήταν.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τώρα πλάκα µας κάνεις; Τριάντα εκατοµµύρια σε τέσ-
σερα χρόνια σε φάρµακα και νοσοκοµεία; Πού απευθύνεστε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Εννιά δισεκατοµµύρια είναι η δηµόσια
δαπάνη της χώρας τον χρόνο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ξανθέ, σας πα-
ρακαλώ!

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ήρθε ο Υπουργός και µας λέει ότι σε τέσσερα χρόνια
30 εκατοµµύρια ευρώ δαπανήθηκαν για τους µετανάστες! Ο Χρι-
στός και η Παναγία! Θα µας τρελάνετε εδώ µέσα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Βελόπουλε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν είναι δυνατόν αυτό και σας εκτιµώ σαν άνθρωπο!

Εδώ, λοιπόν, έχουµε τον ΟΗΕ σας, την Ύπατη Αρµοστεία του
ΟΗΕ. Είδατε να πηγαίνουν να γίνονται διαφηµίσεις και να λένε
ότι θα πάρετε κάρτα των 550 ευρώ κάθε µήνα µόνο αν µένετε
στην Ελλάδα; Το καταθέτω στα Πρακτικά, είναι έγγραφο του
ΟΗΕ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει, λοιπόν, ο ΟΗΕ; Ότι ο Ιµπραήµ και ο Χασάν θα παίρνουν
550 ευρώ µόνο αν µένουν στην Ελλάδα. Λέει ότι πάνε στη Γερ-
µανία, δεν θα παίρνουν τίποτα! Αν πάνε στα Σκόπια, δεν θα παίρ-
νουν τίποτα! Σαν να λέµε «ανοίξαµε και σας περιµένουµε»!

Και ο Έλληνας για να πάρει ένα επίδοµα, περιµένει τον
Υπουργό -και µαθαίνω ότι έχουµε ευχάριστα νέα, καλό είναι
αυτό- να δώσει ένα επιδοµατάκι. Αυτά δεν είναι λογικά πράγ-
µατα! Αυτά είναι απίστευτα, πραγµατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ ολοκληρώ-
στε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Και κλείνοντας εµείς αύριο λογικά θα καταθέσουµε την
πρότασή µας. 

Θα σας πω όµως κάτι πολύ απλό, για να κλείσουµε εδώ. Σή-
µερα άκουγα τον δήµαρχο Οινουσών απελπισµένο να ουρλιάζει.
Πιο εύκολα -είπε- βλέπουµε τουρκικά αεροπλάνα παρά καθηγη-
τές. Οι καθηγητές φθάνουν λίγο πριν τη λήξη της σχολικής χρο-
νιάς. Η Υπουργός Παιδείας ας το δει. Οι µαθητές στη Χίο κάνουν
µάθηµα σε κοντέινερ από τους λαθροµετανάστες που δεν το
χρειάζονται. 

Αν αυτό λέγεται κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σοβαρή,
τεχνοκρατική, τότε έχω άλλη αντίληψη εγώ για το πώς µπορεί να
κυβερνηθεί ο τόπος. Για εµάς -επαναλαµβάνω- πρώτα είναι οι
Έλληνες, πρώτα η Ελλάδα και µετά ο οποιοσδήποτε άλλος.

Και επειδή έχετε γεµίσει την Ελλάδα µε Πακιστανούς, σας δεί-
χνω αυτό εδώ. Χθες το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας µετέδωσε µία
είδηση, ότι ένα πακιστανικό αεροσκάφος P-3 Orion παραβίαζε
συνεχώς το Καστελόριζο.

Κι εγώ ρωτώ εσάς, Υπουργοί µου. Γεµίσατε την Ελλάδα Πακι-

στανούς. Το Πακιστάν είναι σύµµαχος της Τουρκίας, έχουν υπο-
γράψει σύµφωνο κοινής επιθέσεως. Εσείς δέχεστε αγόγγυστα
όποιον Πακιστανό µπαίνει εδώ µέσα. Αν ήταν σοβαρή η Νέα Δη-
µοκρατία και το ελληνικό κράτος, δεν θα δεχόταν κανέναν Πακι-
στανό που η χώρα του θεωρείται εχθρός της Ελλάδας και
σύµµαχος της Τουρκίας. 

Αυτή είναι η έλλειψη λογικής και σοβαρότητος. Δεν είναι εξ-
τρεµισµός, δεν είναι ακροδεξιά, δεν είναι τίποτα άλλο. Είναι λο-
γική! Αν δεν βρούµε τη λογική, θα χάσουµε την Ελλάδα, θα
χάσουµε τους Έλληνες. Και µπορεί να µην έχετε εσείς τότε την
κυβέρνηση -κάποιοι άλλοι θα είναι-, αλλά δεν θα υπάρχουν Έλ-
ληνες εδώ κάτω.

Αν εσείς το θέλετε αυτό, εµείς δεν το θέλουµε. Επαναλαµ-
βάνω: Πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλληνες! Μάθετε να κυβερ-
νάτε ελληνικά, αυτό είναι το καλύτερο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Λιούπη, από τη Νέα Δηµο-

κρατία, για επτά λεπτά. Θα ακολουθήσει ο κ. Αποστόλου.
Ορίστε, κύριε Λιούπη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµερινό

νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται πολλές καλές διατάξεις που κά-
νουν διαρθρωτικές παρεµβάσεις σε αρκετά ανοιχτά θέµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Με το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπονται παρατάσεις προθε-
σµιών σε µία σειρά περιπτώσεων, όπως η παράταση µέχρι 31-12
για ρύθµιση χρεών στους δήµους. Με αυτόν τον τρόπο περισσό-
τερα άτοµα και εταιρείες θα έχουν τη δυνατότητα να υπαχθούν
στη ρύθµιση µέχρι τέλος του έτους.

Δίνεται παράταση µέχρι 31 Μαρτίου 2020 στις δασικές συνε-
ταιριστικές οργανώσεις ώστε να κάνουν τις αλλαγές που ήδη
έχουν ψηφιστεί, σύµφωνες µε τον αριθµό των µελών τους και το
καταστατικό τους. 

Επίσης, µία σηµαντική βελτίωση που προβλέπεται είναι η κα-
τάρτιση και τροποποίηση των οργανισµών των νοσοκοµείων και
γενικώς το ΝΠΔΔ του Υπουργείου Υγείας, µε κοινή υπουργική
απόφαση και όχι µε προεδρικό διάταγµα. Με αυτόν τον τρόπο
επιτυγχάνεται ταχύτερη προσαρµογή στις ιδιαίτερες ανάγκες
των νοσοκοµείων, µε τη δηµιουργία νέων τµηµάτων και τις αλλα-
γές σύµφωνα µε τις ιατρικές επιταγές.

Σήµερα κυρώνεται η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που
αφορά στα µέτρα που ελήφθησαν µετά την κατάρρευση της
«THOMAS COOK». Όλοι θυµόµαστε ότι στις 23 Σεπτεµβρίου ένα
από τα µεγαλύτερα και αρχαιότερα ταξιδιωτικά γραφεία κήρυξε
πτώχευση. Περισσότερες από χίλιες ξενοδοχειακές µονάδες
στην Ελλάδα συνεργάζονταν µε το συγκεκριµένο ταξιδιωτικό
γραφείο και υπέστησαν σοβαρό οικονοµικό πλήγµα.

Η Κυβέρνηση αντέδρασε άµεσα. Μόλις σε δυο µέρες µετά την
κατάρρευση της εταιρείας θέσπισε την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου για τη µη απόδοση του φόρου διαµονής. Στη συνέ-
χεια ελήφθησαν και άλλα µέτρα στήριξης των επιχειρήσεων αλλά
και των εργαζοµένων. Ειδικότερα αναστέλλεται ο ΦΠΑ µέχρι 31-
3-2020 για όλες τις επιχειρήσεις που επλήγησαν. Οι εργαζόµενοι
χρειάζονται λιγότερα ένσηµα -ογδόντα αντί για εκατό-, προκει-
µένου να λάβουν το επίδοµα ανεργίας και επίσης δικαιούνται το
επίδοµα αυτό κατά ένα µήνα περισσότερο, ώστε να αντισταθµι-
στεί η πιθανή πρόωρη διακοπή της εργασίας τους.

Ο Υπουργός κ. Βεσυρόπουλος εξέφρασε δηµόσια τη διάθεση
να υπάρξουν κι άλλες δηµοσιονοµικές πρωτοβουλίες της Κυβέρ-
νησης για την οικονοµική ενίσχυση, τις οποίες και αναµένουµε
µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον.

Ένα άλλο σηµαντικό θέµα που ρυθµίζεται µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο είναι η κατάργηση των δηµοπρασιών των ΝΟΜΕ. Οι δη-
µοπρασίες αυτές, όπως ξέρουν όλοι, που έγιναν για να µειώσει
το µερίδιό της στην αγορά η ΔΕΗ, διέθεταν ρεύµα σε χαµηλότε-
ρες τιµές στις ανταγωνίστριες εταιρείες και οδήγησαν τελικά τη
ΔΕΗ να έχει ζηµιές ύψους κοντά στα 600 εκατοµµύρια ευρώ.

Ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα ήταν εξαγωγές ρεύµατος µέσω των
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ΝΟΜΕ οι οποίες ευνόησαν γειτονικές µας χώρες. Σύµφωνα µε
τα στοιχεία της ΔΕΗ, για κάθε ένα ευρώ διαφοράς τιµής µεταξύ
ελληνικής αγοράς και χωρών εξαγωγής δηµιουργούνταν έλ-
λειµµα ύψους 3,7 εκατοµµυρίων ευρώ στο οικονοµικό ισοζύγιο
της χώρας. Σχηµατικά είναι σαν όλη η παραγωγή µιας µονάδας
βάσης της ΔΕΗ να χρησιµοποιούνταν για να δίνει φθηνό ρεύµα
στις γειτονικές χώρες σε βάρος φυσικά της ελληνικής οικονο-
µίας. 

Έτσι µε την κατάργηση των δηµοπρασιών των ΝΟΜΕ και τις
σηµαντικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας µπαίνει οριστικά τέλος σε µία από τις αιτίες που έφε-
ραν τη ΔΕΗ στη σηµερινή δύσκολη οικονοµική της κατάσταση. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνει καίριες διορθωτικές παρεµβά-
σεις στο νοµικό πλαίσιο για την προστασία της κύριας κατοικίας.
Μία από τις δίκαιες και εύλογες αλλαγές που γίνονται αφορά σε
αυτούς που διαµένουν για επαγγελµατικούς λόγους σε άλλη πε-
ριφέρεια -στρατιωτικοί, γιατροί, εκπαιδευτικοί- να µπορούν να αι-
τηθούν την προστασία της κύριας κατοικίας τους. 

Λύνονται θέµατα συνιδιοκτησίας. Όταν υπάρχουν συγκύριοι,
η ρύθµιση θα γίνει αναλογικά µε το ποσοστό που κατέχει ο κα-
θένας και αν µόνο ένας συγκύριος κάνει αίτηση, µπορεί να υπαχ-
θεί στη ρύθµιση και µετά να στραφεί αναγωγικά εναντίον του
άλλου. 

Μια ακόµα σηµαντική προσθήκη είναι στην περίπτωση των συ-
ζύγων που τελούν σε διάσταση. Μπορεί ο ένας εκ των δύο να
κάνει την αίτηση. Στην περίπτωση που υπάρχει εγγυητής για ρύθ-
µιση σε βάθος εικοσιπενταετίας, πρέπει είτε ο αιτών είτε ο εγ-
γυητής να µην έχει ξεπεράσει το ογδοηκοστό έτος της ηλικίας
του µετά από είκοσι πέντε χρόνια. 

Όλες αυτές οι αλλαγές βοηθούν ουσιαστικά να διευρυνθεί ση-
µαντικά ο αριθµός των ανθρώπων που δικαιούται πια να καταφύ-
γει στη διαδικασία αυτή ώστε να ρυθµίσει τα χρέη του και να
διασώσει την κύρια κατοικία του.

Κι έρχοµαι και στο ζήτηµα του ΚΕΘΕΑ για το οποίο έχουν προ-
κύψει µεγάλες αντιδράσεις τις τελευταίες ηµέρες. Κανείς δεν
υποβαθµίζει το µεγάλο έργο που έχει γίνει εδώ και τρεις δεκαε-
τίες και τον σοβαρό ρόλο που έχει διαδραµατίσει το ΚΕΘΕΑ στην
πρόληψη, τη θεραπεία και επανένταξη των εξαρτηµένων ατόµων. 

Οι εργαζόµενοι του ΚΕΘΕΑ είναι αδιαµφισβήτητα πυλώνας της
επιτυχηµένης πορείας του κέντρου. Αυτή η αξιόλογη διαδροµή
του ΚΕΘΕΑ και των ανθρώπων που το στελεχώνουν µας υποχρε-
ώνει να εξασφαλίσουµε ότι το µέλλον του κέντρου θεραπείας
εξαρτηµένων ατόµων θα είναι εξίσου δηµιουργικό και αποδοτικό. 

Όµως, δεν µπορούµε να παραγνωρίσουµε ότι τα τελευταία
χρόνια παρατηρούνται σοβαρά διοικητικά και διαχειριστικά προ-
βλήµατα. Το ΚΕΘΕΑ διαχειρίζεται σε ετήσια βάση σηµαντικά κε-
φάλαια της τάξεως περίπου των 20 εκατοµµυρίων. Η αλλαγή του
τρόπου διοίκησής του κρίνεται αναγκαία, ιδιαίτερα µετά τις απο-
καλύψεις σε σχέση µε πρακτικές που πιθανόν να φτάνουν στα
όρια της νοµιµότητας.

Η έκθεση που συντάχθηκε για το πρόγραµµα «ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ»
καταγράφει ιδιαίτερα ανησυχητικά περιστατικά. Η έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους καταγράφει πολλά σηµαντικά
προβληµατικά σηµεία στην οικονοµική διαχείριση, πολλές απευ-
θείας αναθέσεις, καµµία ανάρτηση χρηµατικών ενταλµάτων στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» για το έτος 2017 και εντάλµατα πληρωµής χωρίς το
όνοµα του υπογράφοντος. Όλα αυτά φυσικά πρέπει να ερευνη-
θούν περαιτέρω από τους αρµόδιους. 

Συνηγορητικές σε αυτά που υποστηρίζουµε είναι και οι από-
ψεις του ιδρυτή του ΚΕΘΕΑ, του κ. Ζαφειρίδη, αν και πιστεύει
ότι πρέπει να συνεχίσει το αυτοδιοίκητό του. Μέχρι τότε, όµως,
είναι δεδοµένο ότι χρειάζονται αλλαγές στη διοίκηση του
ΚΕΘΕΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το διοικητικό συµβούλιο, όπως όλοι ξέρουµε, είναι επταµελές

και ορίζεται από τον Υπουργό Υγείας. Σε καµµία περίπτωση δεν
έχουµε αποδόµηση του ΚΕΘΕΑ, όπως ακούσαµε τις τελευταίες
µέρες. Αναβαθµίζεται σηµαντικά ο ρόλος της γενικής συνέλευ-
σης, στην οποία, όπως ξέρουµε, συµµετέχουν εργαζόµενοι, µέλη

θεραπευτικών προγραµµάτων που βρίσκονται στο στάδιο της
επανένταξης, µέλη των ΔΣ των συλλόγων γονέων, φίλων και επί-
τιµων µελών.

Η γενική συνέλευση αναλαµβάνει νέο πιο καθοριστικό ρόλο
στο κεντρικό όργανο που χαράσσει στρατηγικό σχεδιασµό για
τις θεραπευτικές πρακτικές, τα εκπαιδευτικά ζητήµατα και τα
προγράµµατα απεξάρτησης. Και φυσικά, οι εργαζόµενοι θα
έχουν έναν πιο ενεργό ρόλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Κλείνοντας, το παρόν νοµοσχέδιο
δίνει άµεσες και αποφασιστικές διεξόδους σε πολλά προβλή-
µατα. Αυτός είναι ο ρόλος της εκτελεστικής εξουσίας, αλλά και
η δική µας ευθύνη ως νοµοθετικό σώµα. Σε αυτή τη δέσµευση
θα παραµένουµε πιστοί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Αποστόλου που περιµένει εναγωνίως και πολλή ώρα, θα
λάβει τον λόγο ο Υφυπουργός Εσωτερικών ο κ. Λιβάνιος.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Για ένα λεπτό, κύριε Αποστόλου, την ανοχή σας.
Θέλω να κάνω δύο τρεις διευκρινίσεις για διατάξεις που αφο-

ρούν το Υπουργείο Εσωτερικών και είναι µέσα στην υπό κύρωση
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αλλά και στην τροπολογία µε
γενικό αριθµό 84 η οποία έχει κατατεθεί.

Για το άρθρο 18 του σχεδίου νόµου που συζητάµε, γίνεται µία
διευκρίνιση σχετικά µε τα προσόντα που θα πρέπει να έχουν οι
υπηρεσιακοί γραµµατείς, να µην θέλουν έναν χρόνο για να πά-
ρουν σύνταξη και να µην έχουν καταδικαστεί για απάτη. Γίνεται
µια διευκρίνιση προκειµένου να είναι εναρµονισµένο µε τον κώ-
δικα δηµοτικών υπαλλήλων. 

Με το άρθρο 21, εκ παραδροµής στις δηµοτικές εκλογές λόγω
γραφειοκρατίας δεν µπόρεσε το Εθνικό Τυπογραφείο που πράγ-
µατι απασχολείται στην προετοιµασία των εκλογών, ιδίως όσον
αφορά την έκδοση των εντύπων για τις εκλογές, να καταβληθεί
η ειδική εκλογική αποζηµίωση, οπότε λύνεται αυτό το θέµα. Για
την ακρίβεια, τα χρήµατα είχαν έρθει µία µέρα µετά το πέρας
των εκλογών -µία ή δύο µέρες µετά- στον Ιούνιο του 2019

Και τέλος, για την τροπολογία, το άρθρο 1 αναφέρει σε ποιους
φορείς θα τοποθετηθούν ειδικοί γραµµατείς. Επίσης, υπάρχει
άλλο ένα άρθρο που αφορά την παράταση ρύθµισης χρεών
στους ΟΤΑ σχετικά µε τα βεβαιωµένα χρέη που έχουν οι πολίτες.
Δόθηκε µια παράταση µέχρι τις 31-12-2019. Θα συµπεριλαµβάνει
και χρέη που θα βεβαιωθούν µέχρι το τέλος του µήνα που δια-
νύουµε, του Νοεµβρίου. 

Είναι µια ευκαιρία για όλους τους πολίτες να ρυθµίσουν παλιές
οφειλές στους δήµους, να γλιτώσουν ένα κοµµάτι των προσαυ-
ξήσεων. Είναι µια πάρα πολύ ευνοϊκή ρύθµιση. Αναγκαστικά µετά
οι δήµοι θα προχωρήσουν σε µέτρα είσπραξης των χρηµάτων,
προκειµένου να µην υπάρχει αδικία σε αυτούς που µπορούν και
πληρώνουν και σε αυτούς που µπορούν και δεν πληρώνουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα διπλωµατικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, ο
πρόεδρος της Γενικής Συνέλευσης, µέλη της Διεθνούς Γραµµα-
τείας, πρόεδροι και εισηγητές επιτροπών, όλοι οι Βουλευτές ορ-
θοδόξων κρατών της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης
Ορθοδοξίας, της οποίας µέλος είµαι κι εγώ κι άλλοι συνάδελφοι
του ελληνικού Κοινοβουλίου .

Η ελληνική Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι Βουλευτές από διάφορες ορθόδοξες χώρες, είκοσι πέντε
στον αριθµό, που αποτελούν µέλη µιας πολύ σηµαντικής οργά-
νωσης, της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας.

Και µε την ευκαιρία της εδώ διήµερης γραµµατείας, επισκέ-
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φθηκαν και τη Βουλή. Και είναι ιδιαίτερη χαρά για εµένα που προ-
εδρεύω αυτή τη στιγµή και βρίσκονται στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο.

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρ-

χίζω την τοποθέτησή µου µε την εκπρόθεσµη τροπολογία που
κατέθεσε ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε
αριθµό 86, προκειµένου να εξυπηρετήσει έναν συγκεκριµένο συ-
νεταιρισµό. 

Είναι αντισυνταγµατική, γιατί η νοµοθετική εξουσία αµφισβητεί
απροκάλυπτα τη δικαστική. Πιο συγκεκριµένα, γιατί παρακάµπτει
την απόφαση 1968/2019 στο Συµβούλιο της Επικρατείας που εκ-
δόθηκε πριν από λίγες µέρες και η οποία απέρριπτε την προ-
σφυγή αυτού του συνεταιρισµού κατά της λύσης του, σύµφωνα
µε την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Και µε την τροπολογία που κατέθεσε ο Υπουργός, τροποποιεί
τον νόµο, διευκολύνοντας κάποιους να µεταβιβάσουν τη συνε-
ταιριστική περιουσία σε τρίτους, αφού η λειτουργία τους δεν θα
διέπεται πλέον από τις συνεταιρικές αρχές και τον ν.4384/2016.
Φαίνεται ότι αυτά που πέτυχε ο συνεταιρισµός µε την προσφυγή
του µε τον κ. Γεραπετρίτη ως δικηγόρο, έρχεται και τα ανατρέπει
µε την τροπολογία του ο κύριος Υπουργός.

Είναι δυνατόν, κύριοι Υπουργοί, όταν χάνονται υποθέσεις, να
τροποποιούνται οι νόµοι; Ανακαλέστε, λοιπόν, τη συγκεκριµένη
τροπολογία. Και βεβαίως, δείχνει ιδιαίτερα τον τρόπο µε τον
οποίον σκέφτεται να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα του αγροτι-
κού χώρου ο συγκεκριµένος Υπουργός. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Θα σταθώ ιδιαίτερα στην τοποθέτησή µου στα άρθρα που
αφορούν σε παρατάσεις εφαρµογής ρυθµίσεων στον δασικό
χώρο. Το πρώτο, για την προσαρµογή των δασικών συνεταιρι-
σµών στις διατάξεις του ν.4423/2016 και το δεύτερο, για την πα-
ράταση στους δασικούς χάρτες.

Συµφωνώ µε την παράταση για τους συνεταιρισµούς. Δεν θα
φτάσει, όµως, ούτε αυτό το εξάµηνο ούτε και άλλα εξάµηνα, όχι
µόνο γιατί δεν έχει τίποτα γίνει ως τώρα, αλλά και γιατί δεν υπάρ-
χει δυνατότητα να γίνει.

Εξηγώ: Ας πάρουµε µια από τις απαραίτητες διαδικασίες που
πρέπει να γίνουν εντός της νέας προθεσµίας. Τα προς ένταξη
µέλη στον συνεταιρισµό πρέπει να αποκτήσουν την ιδιότητα του
δασεργάτη, δηλαδή πιστοποιητικό δεξιότητας στις δασικές ερ-
γασίες από τη δασική υπηρεσία. 

Πώς υλοποιούσαµε εµείς ως κυβέρνηση αυτήν την προϋπό-
θεση; Εδώ και δύο οκτάµηνα εκπαιδεύουµε στην πρόληψη µε ευ-
θύνη των δασικών υπηρεσιών πέντε χιλιάδες ανέργους των
παραδασόβιων περιοχών µέσα από ένα κοινωφελές πρόγραµµα
του ΟΑΕΔ, µε στόχο να έχουµε όσο γίνεται περισσότερους δα-
σεργάτες.

Τι κάνετε εσείς, τώρα µάλιστα που τα δασαρχεία πήραν οδη-
γίες για να προχωρήσουν στην υλοποίηση της δέσµευσης του
προγράµµατος για τη χορήγηση πιστοποιητικού; Δεν προχωράτε
στην παράταση της απασχόλησής τους και δυστυχώς όταν ξεκι-
νήσει η επόµενη αντιπυρική περίοδος, δεν θα έχουµε στην πιο
απαραίτητη δασική εργασία, που είναι η πρόληψη, αυτούς που
εκπαιδεύουµε γι’ αυτόν τον σκοπό. Η ευθύνη σας είναι τεράστια.
Δεν έδειξε το Υπουργείο Περιβάλλοντος κανένα ενδιαφέρον για
την αξιοποίηση αυτών των ανθρώπων. 

Έρχοµαι στο δεύτερο θέµα που αφορά τους δασικούς χάρτες.
Ανέδειξαν προβλήµατα που κρύβονται κάτω από το χαλί από την
απελευθέρωση της χώρας µας µέχρι σήµερα, προβλήµατα που
σχετίζονται µε τις µορφές, τον χαρακτήρα, τις χρήσεις γης και
εµµέσως µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς. Βεβαίως και είναι υψί-
στης σηµασίας η κατάρτιση των δασικών χαρτών, αλλά η µέχρι
σήµερα διαδικασία επικύρωσε µεν µερικώς τα υπάρχοντα δάση,
που βέβαια προστατεύονται και χωρίς τους χάρτες, αλλά ανέ-
δειξε εκατοντάδες χιλιάδες προβλήµατα, τα οποία στο σύνολό
τους δεν έχουν αντιµετωπιστεί. 

Οι λόγοι βασικά είναι τρεις. Ο πρώτος λόγος είναι η αδυναµία
στήριξης των σχετικών επιτροπών που προσφεύγουν οι πολίτες
από τη δασική υπηρεσία που είναι πλήρως αποδεκατισµένη. 

Ο δεύτερος λόγος είναι η απροθυµία των πολιτών να προσφύ-
γουν στις επιτροπές. Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να καταλάβει ο αγρότης ότι το ελαιοπερίβολο που κληρονόµησε
από τον παππού του ή τον πατέρα του είναι δασικού χαρακτήρα
έκταση και ως τέτοια υπόκειται στο τεκµήριο κυριότητας του δη-
µοσίου. 

Ο τρίτος λόγος, ο πιο δύσκολος, είναι ότι κατέρρευσε στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας ο τρόπος που επιχειρήθηκε να λυθούν
τα προβλήµατα. Όλες οι διαδικασίες, από τις εξαγορές µέχρι τις
οικιστικές πυκνώσεις, κρίθηκαν αντισυνταγµατικές.

Ανακοίνωσε πρόσφατα ο Υπουργός Περιβάλλοντος ότι στόχος
του είναι να θεωρηθούν και να αναρτηθούν οι δασικοί χάρτες
εντός του Ιανουαρίου του 2020 και για το υπόλοιπο 50% της
χώρας, ώστε να υπάρχουν µερικώς κυρωµένοι χάρτες για όλες
τις περιοχές. Η ανάρτηση είναι σωστή, γιατί αναδεικνύει τα προ-
βλήµατα. Το ζήτηµα είναι ότι η µερική κύρωση αποφεύγει τη
λύση, όπως και η υπάρχουσα ως τώρα µερική κύρωση και αντι-
λαµβάνεστε ότι γι’ αυτήν τη διαδικασία θα χρειαστούν πάρα πολ-
λές δεκαετίες. 

Όµως, έτσι όπως έχει διαµορφωθεί η κατάσταση µετά τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας και προκειµένου να µη
χαθεί η ευκαιρία η χώρα να ολοκληρώσει και να κυρώσει τους
δασικούς χάρτες, πρέπει να δοθούν λύσεις. Λύσεις υπάρχουν.
Θέλουν δουλειά, µεθόδευση και διάλογο µε όλη την κοινωνία, µε
τις δοµές του κράτους και της δικαιοσύνης. 

Για παράδειγµα, στους δασωθέντες αγρούς µπορούµε να
απεµπλέξουµε το ιδιοκτησιακό από τη µορφή, αφού ούτως ή
άλλως το ίδιο το δηµόσιο δέχεται ότι η έκταση αυτή το 1945 ήταν
αγροτική και κατά συνέπεια δεν είναι δηµόσια. Υπήρξε από πλευ-
ράς της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ συγκεκριµένη ρύθµιση προς
αυτήν την κατεύθυνση, όπως υπήρξε η πρόταση για ρύθµιση και
για τις χορτολιβαδικές εκτάσεις των νησιωτικών και παραθαλάσ-
σιων περιοχών. 

Μπορούµε, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να βρούµε λύσεις.
Εµείς θέλουµε το έργο - ορόσηµο για τη χώρα µας να ολοκλη-
ρωθεί, για να αποκτήσει το βασικό εργαλείο που προστατεύει το
περιβάλλον, κατοχυρώνει τη δηµόσια περιουσία και δηµιουργεί
καθαρό ορίζοντα για όποιον ενδιαφέρεται να επενδύσει στη
χώρα µας µε καθαρούς όρους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε Αποστόλου.

Τον λόγο έχει η κ. Διαµάντω Μανωλάκου από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας για έξι λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με τη δευτερολογία θα πάει πε-
ρισσότερος χρόνος, κύριε Πρόεδρε. Ένα δεκάλεπτο.

Μετά το παραλήρηµα ρατσιστικού µίσους και ξενοφοβίας, την
οποία καταδικάζουµε και δυστυχώς συνεχίζεται και χωρίς τη
Χρυσή Αυγή, ας έλθουµε στο νοµοσχέδιο, που είναι στον ίδιο
προσανατολισµό που ξεδιπλώνει την πολιτική της Κυβέρνησης
για στήριξη του κεφαλαίου, ικανοποιώντας προκλητικά και απρο-
κάλυπτα ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων σε µια σειρά από
τοµείς και σε βάρος του κοινωνικού συνόλου. 

Βέβαια, παράλληλα µε τα αντιλαϊκά µέτρα πάει και το δόγµα
σας «νόµος και τάξη», βάζοντας εµπόδια όχι µόνο στην απεργία
ή την κατάργηση του πανεπιστηµιακού ασύλου και την επίθεση
των ΜΑΤ σε διαµαρτυρόµενους φοιτητές, αλλά «πυροβολείτε»
ακόµα και συλλογικές µορφές εκλογής και διοίκησης, όπως είναι
η κατάργηση του αυτοδιοίκητου του ΚΕΘΕΑ. Ο βίαιος και αυταρ-
χικός τρόπος µιας πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου µε την κα-
τάργηση του αυτοδιοίκητου και τη συµµετοχή των µελών και των
εργαζοµένων δεν θα γίνει ποτέ αποδεκτός. Υπάρχει κατακραυγή
και το ξέρετε, γιατί η κατάργηση αποτελεί το πρώτο βήµα απο-
δόµησης του σηµερινού δωρεάν και δηµόσιου πεδίου αντιµετώ-
πισης των εξαρτήσεων στην κατεύθυνση περιορισµού της χωρίς
όρους και προϋποθέσεις πρόσβασης σε υπηρεσίες, αλλά και της
ιδιωτικοποίησης της διαχείρισης του προβλήµατος.

Το αυτοδιοίκητο, λοιπόν, του οργανισµού συνδέεται µε τη λο-
γική της δηµόσιας και δωρεάν φροντίδας των εξαρτηµένων και
των οικογενειών τους ανεξαρτήτως φυλής, εθνικότητας, σεξουα-
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λικού προσανατολισµού, κοινωνικής τάξης και εισοδήµατος. Ένα
διορισµένο διοικητικό συµβούλιο θα λογοδοτεί µόνο σ’ αυτόν
που το διόρισε, δηλαδή δίνετε και άλλα δείγµατα γραφής στον
τοµέα της κοινωνικής πολιτικής που υποβαθµίζεται παραπέρα. 

Για να δικαιολογήσετε την πράξη σας, επειδή έχουν ξεσηκωθεί
και καταδικάσει µαζικά σωµατεία και σύλλογοι, συκοφαντείτε την
αυτοδιοικητική µορφή και προσπαθείτε να ενοχοποιήσετε το δι-
οικητικό συµβούλιο για υπαρκτά προβλήµατα που το ίδιο το
ΚΕΘΕΑ διαµόρφωσε σε ένα πόρισµα και τώρα εσείς το ανεµί-
ζετε. Χρησιµοποιείτε κατά κόρον τον κ. Ζαφειρίδη για τις παρα-
τηρήσεις του, όµως δεν συµφωνεί µε το έκτρωµά σας και δεν το
σώζει ούτε ο διορισµός ενός επικεφαλής ανεξάρτητης αρχής.

Βέβαια, ξέρουµε καλά ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
είναι ενταγµένη σ’ έναν γενικότερο και µακροχρόνιο σχεδιασµό.
Πριν από δεκαπέντε χρόνια Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ,
ΛΑΟΣ µαζί ψήφισαν ότι η τοξικοεξάρτηση είναι µια χρόνια αυτο-
προκαλούµενη υποτροπιάζουσα νόσος και ξανακούστηκε αυτό
στην Αίθουσα. Αυτή η πολιτική εκφράζεται σήµερα πιο αποφασι-
στικά και στη χρηµατοδότηση και στον προσανατολισµό. 

Η χρηµατοδότηση του ΚΕΘΕΑ τελευταία ήταν µέσω ΕΣΠΑ, δη-
λαδή ολιγόµηνες συµβάσεις, µερική απασχόληση, µπλοκάκια,
ΟΑΕΔ, χρηµατοδότηση που δεν ξέρεις πότε και αν θα την πά-
ρεις. Επίσης, δεν µπορείς να κάνεις πρόληψη όταν απελευθερώ-
νεις την κάνναβη, που είναι ουσία έναρξης χρήσης των
ναρκωτικών για το 90% των εξαρτηµένων. Το µόνο σίγουρο είναι
ότι η κίνηση να ενταχθεί το ΚΕΘΕΑ σ’ έναν ευρύτερο φορέα ή
συνέργεια στο όνοµα του πλουραλισµού της θεραπείας υπονο-
µεύει τα «στεγνά» προγράµµατα. Η πολιτική χορήγησης υποκα-
τάστατων έχει χρησιµοποιηθεί κατά κόρον και έχει αποτύχει. 

Ξέρουµε, λοιπόν, ότι η αυταρχική πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου της Κυβέρνησης έχει πολυεπίπεδη οικονοµική και ιδεο-
λογική στόχευση: Να στραγγαλίσει το ΚΕΘΕΑ, βάζοντας
ταφόπλακα στη φιλοσοφία της απεξάρτησης, τινάζοντας στον
αέρα το δικαίωµα όσων στραβοπάτησαν κάποια στιγµή να ξανα-
βρούν τον δρόµο στη ζωή.

Ότι τα δίνετε όλα στο κεφάλαιο και τους οµίλους φαίνεται µε
προκλητικό τρόπο και στην περίπτωση του Ελληνικού. Φτάνετε
µέχρι το σηµείο να δίνετε τους κοινόχρηστους χώρους, τους χώ-
ρους κοινής ωφέλειας, πράγµα που είναι απαράδεκτο.

Και το ερώτηµα του κ. Χατζηδάκη: «Μα θα δίνουν κατοικίες
χωρίς δρόµους;» Δηλαδή στους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς
οι δρόµοι που δηµιουργούνται ανήκουν σε ιδιώτες και όχι στον
δήµο; Μην κοροϊδεύετε, δεν δικαιολογήστε.

Βέβαια να πω ότι όλοι µαζί ψηφίσατε την ιδιωτικοποίηση του
Ελληνικού, δηλαδή την κατασκευή µιας ολόκληρης ιδιωτικής
πόλης µέσα στην πόλη για πολύ υψηλά εισοδήµατα, µιας πόλης
µακριά από την κάλυψη λαϊκών αναγκών, καθώς έχει σχεδιαστεί
για καζίνο, µαρίνες, εµπορικά κέντρα, ξενοδοχεία, ουρανοξύ-
στες. Στην ιδιωτική αυτή πόλη των έξι χιλιάδων στρεµµάτων, τα
δυόµισι χιλιόµετρα ακτογραµµής ιδιωτικοποιούνται για τις ανάγ-
κες των ξενοδοχειακών ζωνών και δεν θα υπάρχει καµµία πρό-
σβαση των κατοίκων των γύρω δήµων.

Βέβαια, δεν καταλαβαίνω τις αντιρρήσεις του ΣΥΡΙΖΑ. Αφού
αυτά ψήφιζε, γιατί τώρα διαµαρτύρεται; Αν υπάρχει βεβαίως κα-
νένα άρθρο ή παράγραφος που να φαίνονται θετικά για εργαζό-
µενους, είναι για χρωστουµέικα, δηλαδή καθυστερήσεις στην
απληρωσιά, που αυτή δεν τιµωρείται. Εάν, όµως, έχουν οφειλές
οι εργαζόµενοι από αδυναµία, τότε µπαίνουν πανωτόκια, είναι
στα κόκκινα δάνεια και µε µεγάλες ταχύτητες οδηγούνται στους
πλειστηριασµούς.

Πολλά έχουν ειπωθεί για τα κόκκινα δάνεια και για το φάρµακο
οι εκατόν είκοσι δόσεις. Αλήθεια, πόσοι έχουν πρόσβαση και τι
όρους θέτετε; Το µόνο σίγουρο είναι ότι σηµαίνει το τέλος της
εποχής στην προστασία της πρώτης κατοικίας, ήδη από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, και φαίνεται ότι αυτό θέλετε να
εξασφαλίσετε.

Υπάρχει η εκτίµηση ότι στην τριετία 2019 - 2021 η µείωση της
µάζας µε κόκκινα δάνεια που εµφανίζονται στους ισολογισµούς
των τραπεζικών οµίλων θα είναι στο ύψος των 53 δισεκατοµµυ-
ρίων. Στόχος είναι η σύγκλιση µε τον µέσο όρο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, που είναι το 5% επί του συνόλου των τραπεζικών χορη-

γήσεων. Γι’ αυτό χρησιµοποιείτε εργαλεία όπως οι εκατόν είκοσι
δόσεις µε λεόντειους όρους. Ναι, µερικοί, λίγοι θα εξυπηρετη-
θούν. Όµως, οι υπόλοιποι τι θα γίνουν;

Απενοχοποιηµένοι, λοιπόν, θα συνεχίσετε µε µαζικούς πλειστη-
ριασµούς στη λαϊκή κατοικία, µε πωλήσεις, µε τιτλοποιήσεις προ-
βληµατικών δανείων σε άλλους επενδυτές, αλλά και βιώσιµες
λύσεις που θα δώσουν οι τράπεζες µέσω αναδιαρθρώσεων. Αυτό
ήταν το αίτηµα από την Ελληνική Ένωση Τραπεζών. Αυτό κάνετε.

Συνοπτικά, λοιπόν, το υποτυπώδες σύστηµα προστασίας που
έχει αποµείνει στην πρώτη κατοικία λήγει 31 Δεκέµβρη αυτής της
χρονιάς, µε βάση βεβαίως τη διάταξη της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
που τηρεί και η Νέα Δηµοκρατία στο πλαίσιο των µεταµνηµονια-
κών δεσµεύσεων.

Ωστόσο, τα παραπάνω συνδέονται µε διαδοχικούς κόφτες. Λε-
όντειοι, λοιπόν, οι όροι που προβλέπονται και για τις ρυθµίσεις
διευκόλυνσης. Τελικά σφίγγει κι άλλο η θηλιά των εκβιασµών,
κλιµακώνονται οι απειλές για µαζικό ξεσπίτωµα λαϊκών νοικοκυ-
ριών.

Έτσι γίνεται, λοιπόν. Η λειτουργία της πλατφόρµας σηµατο-
δοτεί απαλλαγή των τραπεζών από χρονοβόρες διαδικασίες και
την ίδια ώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται να χτί-
σει πάνω στα κεκτηµένα της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ σε ό,τι αφορά
την ένταση της καταστολής απέναντι στο εργατικό λαϊκό κίνηµα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κάντε

ησυχία.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έτσι, όσα νοµοθέτησε η κυβέρ-

νηση ΣΥΡΙΖΑ για τη διενέργεια των πλειστηριασµών αποκλειστικά
µε ηλεκτρονικά µέσα και τη νοµοθέτηση της αυτεπάγγελτης δίω-
ξης για αδικήµατα και τη διατάραξη της οικιακής ειρήνης σε
βάρος συµβολαιογράφων, εµπλουτίζονται τώρα από τις σοβαρές
αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα. Αυτά, λοιπόν, ψηφίσατε. Δηλαδή
ακόµα και για µία συµβολική κατάληψη προβλέπει η ποινή µέχρι
τρία χρόνια φυλάκισης.

Στο χέρι, λοιπόν, του λαού είναι να βάλει εµπόδια σε αυτή την
νέα επίθεση επιβολής σιγής νεκροταφείου, µε ισχυρό εργατικό
κίνηµα και κοινωνική συµµαχία για να ικανοποιηθούν οι σύγχρο-
νες ανάγκες.

Και τελειώνω. Θεωρούµε απαράδεκτη την τροπολογία του κ.
Βορίδη. Ανατρέπει απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας,
γιατί στο Μάτι υπάρχουν οι περιουσίες των συνεταιρισµών. Ζη-
τάµε την απόσυρσή του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Μανωλάκου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Βο-
ρίδης, αλλά περιµένει εδώ και ώρα ο κ. Γρηγοριάδης από το
ΜέΡΑ25. Αν θέλει να του δώσει δύο λεπτά ο κ. Γρηγοριάδης,
καλώς. Διαφορετικά θα µιλήσει ο κ. Γρηγοριάδης.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο πριν από τις
18:00’.

Κύριε Βορίδη, για πόσο θέλετε να µιλήσετε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για δύο λεπτά.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας τα παραχωρώ µε µεγάλη χαρά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απολογούµαι και για την παρέµβαση, αλλά νοµίζω ότι είναι

χρήσιµη και για τη ροή της συζήτησης για να διευκρινιστούν
πράγµατα.

Πρώτον, δεν έχω καταλάβει πώς παραχωρείται σε ιδιώτες πε-
ριουσία των συνεταιρισµών όταν εκείνο το οποίο κάνουµε είναι
να διατηρούµε εν ζωή τον συνεταιρισµό. Αυτό να µου το εξηγή-
σετε γιατί είναι ένα µαγικό αυτό το οποίο λέτε τώρα. Αν ο συνε-
ταιρισµός λυθεί και εκκαθαριστεί, προφανώς η περιουσία του θα
οδηγηθεί εκ της εκκαθαρίσεως στους ιδιώτες.

Εµείς φέρνουµε τροπολογία που τον διατηρούµε εν ζωή. Πώς
ακριβώς εκχωρείται στους ιδιώτες; Μην προσχωρείτε, γιατί
υπάρχει δολιώτης στην αρχική ρύθµιση. Μην προσχωρείτε σε
αυτήν την πρακτική.

Δεύτερον, άκουσα περί αντισυνταγµατικότητος. Έχει κανείς
την ευγενή καλοσύνη να µου πει σε τι συνίσταται η αντισυνταγ-
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µατικότητα της ρυθµίσεως; Να µου πει ποιο άρθρο του Συντάγ-
µατος παραβιάζεται.

Άκουσα ότι υπάρχει µία απόφαση του ΣτΕ που κρίνει πράγµατι
κατά πλειοψηφία, πράγµατι, ότι η προηγούµενη ρύθµιση ήταν
συνταγµατική. Μάλιστα. Έτερον εκάτερον. Το ότι η προηγού-
µενη ρύθµιση ήταν συνταγµατική, σηµαίνει ότι η παρούσα είναι
αντισυνταγµατική; Ποιος τα βγάζει αυτά; Πού τα σκέφτεστε; 

Και πάµε λίγο στην ουσία. Δηλαδή η θέση εδώ της Αντιπολι-
τεύσεως είναι ότι πρέπει να οδηγήσουν σε λύση µία Ένωση
Αγροτικών Συνεταιρισµών, µε κύκλο εργασιών 2 εκατοµµυρίων,
µε εργαζόµενους οι οποίοι αφού θα λυθεί θα απολυθούν, για να
υποστηριχθεί µια τροπολογία της τελευταίας ώρας η οποία δεν
έδωσε σε αυτήν την Ένωση τη δυνατότητα ούτε δευτερόλεπτο
να συµµορφωθεί µε τον νόµο, χωρίς να έχει προβλεφθεί εκ των
προτέρων ότι αν δεν συµµορφωνόταν η κύρωση θα ήταν η λύση.
Και πρέπει αυτό να το επικροτήσουµε και να πούµε ότι έκαναν
καλά; Και τι λέει αυτή η τροπολογία; Μα, αφήστε τη δυνατότητα
στην Ένωση, δώστε της δυνατότητα να συµµορφωθεί µε εκείνη
την αρχική ρύθµιση. Αλλά δώστε της τον χρόνο και πείτε επίσης,
ποια είναι η κύρωση αν δεν συµµορφωθούν. Δεν τα είχαν πει. Και
ήλθαν και τα έκαναν µε βουλευτική τροπολογία, χωρίς να δοθεί
-το τονίζω- καµµία δυνατότητα.

Θέλετε το Κοινοβούλιο δηλαδή, αυτή είναι η θέση της αντιπο-
λιτεύσεως, να συναινέσει στη διάλυση ενός νοµικού προσώπου;
Γιατί, µε συγχωρείτε, το ανάποδο ακριβώς ισχύει από αυτό που
είπε ο κ. Αποστόλου. Οι ιδιωτικές αντιδικίες είναι που ζητούν σή-
µερα τη λύση του συνεταιρισµού, οι οποίες, µάλιστα, έχουν αχθεί
σε κρίσεις στη δικαιοσύνη.

Οι ηττηθέντες από την αστική διαφορά µεθόδευσαν αυτή την
υπόθεση για να οδηγήσουν σε λύση τον συνεταιρισµό. Προστα-
τεύουµε τον συνεταιρισµό και απολογούµαστε και από πάνω; Και
αντί να σιωπήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, εντάξει, ήταν φίλοι σας, δεν ήταν
φίλοι σας, σας πιάσανε, συνεννοηθήκατε, εντάξει. Αφήστε τώρα
να τα κάνουµε όπως πρέπει. 

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ.
Ο κ. Αποστόλου έχει τον λόγο για είκοσι δεύτερα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν απάντησε ο κ. Βορίδης στο

ζήτηµα ότι υπάρχει συγκεκριµένη απόφαση πριν λίγες ηµέρες
του Συµβουλίου της Επικρατείας και αυτήν την απόφαση εσείς
έρχεστε και την ανατρέπετε µέσα από την ανάκληση του νόµου
τον οποίο εφαρµόσαµε εµείς µε αυτήν την απόφαση. Δηλαδή το
τερατούργηµα της δραστηριότητάς σας είναι ότι αγνοείτε ότι
υπάρχει η συγκεκριµένη απόφαση και έρχεστε ουσιαστικά και
υπερκαλύπτετε, όχι απλώς παρακάµπτετε τις αποφάσεις της δι-
καιοσύνης. 

Άρα, λοιπόν, δεν καταλαβαίνω, από ’κει και πέρα, γιατί ενίστα-
σθε σε ένα πράγµα το οποίο είναι οφθαλµοφανές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αποστόλου…
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: ...αύριο µεθαύριο στο Συµβούλιο

της Επικρατείας ο ένας µετά τον άλλο….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αποστόλου, το

καταλάβαµε το ερώτηµα, το καταλάβαµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Χαίροµαι που προτάξατε το νοµικό ως πεδίον
αντιπαραθέσεως µαζί µου, χαίροµαι γι’ αυτό. Ερωτώ ξανά, για
να συνεννοηθούµε µε τα νοµικά µας: Η απόφαση του Σ.τ.Ε. που
µου ζητάτε να σεβαστώ τι κρίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αλλά θα πρέπει
να απαντήσει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι ρητορική, δεν θα πρέπει να απαντήσει,
γιατί απαντώ εγώ.

Τι κρίνει; Κρίνει τη συνταγµατικότητα ή µη της προηγούµενης
ρυθµίσεως. Μάλιστα. Και την κρίνει κατά πλειοψηφία συνταγµα-
τική. Επειδή µια διάταξη εκρίθη συνταγµατική, σηµαίνει ότι είναι
ορθή πολιτικά; Αυτό απαντήστε. Συνταγµατική κρίθηκε. Σηµαίνει
ότι δεν µπορώ να κάνω εγώ άλλη ρύθµιση στη διάταξη αυτή, που
να ρυθµίζω το συγκεκριµένο θέµα διαφορετικά; Και αν το κρίνω
διαφορετικά, πάσχει συνταγµατικότητας η ρύθµισή µου; 

Γι’ αυτό σας λέω. Τα νοµικά να τα ξέρουµε σφαιρικά. Σας φέ-
ρανε µια απόφαση, δεν την έχετε καν διαβάσει ως προς το πε-
ριεχόµενο της, γιατί εγώ την έχω µελετήσει αναλυτικά. Το είδα,
σας τη φέρανε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Απαντήσατε, κύριε
Βορίδη. Ευχαριστώ πολύ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Σας τη φέρανε, αλλά εκείνο που δεν σας είπανε,
γιατί αυτή είναι η ταµπακιέρα, είναι το πώς θα λυθεί αυτή η βαριά
αδικία η οποία έχει γίνει και η οποία έχει δυσµενέστατες συνέ-
πειες. Και επιµένετε σε αυτό, ενώ είναι σαφώς λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Το γράφει µέσα όµως, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, όχι.

Δεν θα γίνει πάνελ. Θα µιλήσει ο κ. Γρηγοριάδης. Κύριε Αποστό-
λου, σας παρακαλώ.

Ορίστε, κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο, για δώδεκα λεπτά.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ όλους που είστε ήρεµοι και συναι-

νετικοί. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ιδιαιτέρως κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι Υπουργοί, ήθελα να σας
ρωτήσω, «FINANCIAL TIMES» διαβάζετε καθόλου; Αν δεν διαβά-
σατε το σηµερινό site τους, θέλω να σας ενηµερώσω πως το κα-
τάπτυστο αντιεξουσιαστικό, γνωστό κοµµουνιστικό αυτό site των
Ερυθρών Χµερ σε εκτενέστατο άρθρο του σήµερα λέει πως η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη ετοιµάζεται να αµνηστεύσει µεγαλοτρα-
πεζίτες και µεγαλοϋπαλλήλους τραπεζών, οι οποίοι ενέχονται σε
τραπεζικά σκάνδαλα και ατασθαλίες, µε φωτογραφικό νόµο.
Άρθρο είναι, ρίξτε του µια µατιά και τα συζητάµε πάλι αύριο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Κυβέρνησης, εδώ και τρεις
µήνες τώρα συστηµατικά σας παρακαλούµε, σας εγκαλούµε,
σας προειδοποιούµε να µην συνεχίσετε τον ευτελισµό της Κοι-
νοβουλευτικής Δηµοκρατίας µας, χρησιµοποιώντας µε αυτόν τον
απαράδεκτο τρόπο τη Βουλή των Ελλήνων. Αν δεν το έχετε κα-
ταλάβει, σας ενηµερώνουµε εµείς ότι εδώ και τέσσερις και πλέον
µήνες είστε εσείς, που κυβερνάτε αυτόν τον τόπο και ότι όλες οι
αποφάσεις για όλες τις διαδικασίες που ακολουθούνται σε όλα
τα επίπεδα βρίσκονται απολύτως στα χέρια σας. 

Το λέω αυτό γιατί ακούγεται πια σαν δικαιολογία µικρού παι-
διού να µας θυµίζετε διαρκώς τον ευτελισµό, που είχε επιφέρει
ήδη στις κοινοβουλευτικές διαδικασίες η προηγούµενη διακυ-
βέρνηση από εσάς. Και αν µπορείτε να απευθύνεστε στην Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, λέγοντάς της κάθε φορά που σας εγκαλεί
ότι η ίδια ως κυβέρνηση άρχισε όλη αυτή την κατρακύλα και επο-
µένως,  όπως θα έλεγαν και µερικοί από τους Υπουργούς του
αείµνηστου Ανδρέα Παπανδρέου, «δεν δικαιούται διά να οµιλεί»,
εµείς του ΜέΡΑ25 πολύ φοβάµαι ότι  δικαιούµαστε και παραδι-
καιούµαστε.

Είναι σαφέστατο το Σύνταγµά µας, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας. Σας παρακαλούµε, πάψτε επιτέλους να το κατα-
πατάτε. Εάν θέλετε να ονοµάζεστε, αν όχι οι άριστοι, τουλάχι-
στον εκ των αρίστων, µάθετε επιτέλους ότι οι άριστοι δεν µπορεί
ποτέ να είναι και καταπατητές. 

Όσον αφορά το ΚΕΘΕΑ, όπως λέει και το τραγούδι, τα λόγια
είναι περιττά. Όλη η κοινότητα των εξαρτηµένων ανθρώπων και
των συγγενών τους, αλλά και όλη η υπόλοιπη ελληνική κοινωνία
γνωρίζουν πολύ καλά, καλύτερα από εµένα, ότι το ΚΕΘΕΑ εδώ
και τριάντα δύο συναπτά χρόνια αποτελεί το απόλυτο πρότυπο
λειτουργίας, διαχείρισης, οικονοµικής και ανθρώπινης, αλλά και
αποτελεσµατικότητας ενός µη κερδοσκοπικού αυτοδιοίκητου δη-
µόσιου φορέα. Όποιος το αρνείται αυτό ή το αµφισβητεί είναι
απλώς -επιτρέψτε µου να πω- εκτός τόπου και χρόνου. 

Η αιτία των σπάνιων, για να µην πω των µοναδικών για τα δε-
δοµένα της ελληνικής πραγµατικότητας, επιτευγµάτων του
ΚΕΘΕΑ, είναι ακριβώς αυτή που καταργεί σήµερα η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου του Υπουργείου Υγείας, δηλαδή το αυ-
τοδιοίκητο. Οι άνθρωποι αυτοί επί τριάντα δύο χρόνια τώρα µε
αποδείξεις δεν καταχράστηκαν ούτε µία δραχµή, ούτε ένα ευρώ.
Ξέρετε γιατί; Γιατί οι περισσότεροι υπήρξαν οι ίδιοι εξαρτηµένοι
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ή συγγενείς και φίλοι εξαρτηµένων και νιώθουν στο δέρµα τους
και στην καρδιά τους τι ατιµία είναι να επωφελείσαι µε οποιον-
δήποτε τρόπο από ένα τέτοιο δράµα.

Για τους ίδιους λόγους είναι βαθείς γνώστες του αντικειµένου,
που υπηρετεί ο φορέας τους, αλλά και του τρόπου που αυτές οι
παρεχόµενες υπηρεσίες θα είναι οι αποτελεσµατικότερες δυνα-
τές. Για τους ίδιους λόγους δεν καταδέχονται όλα αυτά τα χρό-
νια να τηρήσουν ωράρια στην προσφορά τους, δεν καταδέχονται
σε καµµία περίπτωση, όχι να πλουτίσουν, αλλά ούτε καν να αµεί-
βονται από αυτή την προσφορά, γι’ αυτό και τόσα χρόνια δεν
ακούστηκε ποτέ το παραµικρό έστω σκανδαλάκι για το ΚΕΘΕΑ,
εκτός από την -συγγνώµη για την έκφραση- κατάπτυστη αποσπα-
σµατική αναφορά ενός πορίσµατος, που µας το φέρατε µισό στη
Βουλή,  όπως µάθαµε λίγο αργότερα, από τους ίδιους τους αν-
θρώπους του ΚΕΘΕΑ, ενός πορίσµατος, του οποίου το άλλο µισό
µας αποκρύψατε ή σας το απέκρυψαν εκείνοι που σας το παρέ-
δωσαν. Και κυρίως ενός πορίσµατος που αποτελεί το ίδιο αδιά-
σειστη απόδειξη ελεύθερης λειτουργίας και δυνατότητας
δηµοσιοποίησης εκείνων που το συνέταξαν. 

Μπορείτε να φανταστείτε, για παράδειγµα, να παραγγελλόταν
και τελικά να συντασσόταν ποτέ ένα τέτοιο πόρισµα από το ΔΣ
του ΚΕΕΛΠΝΟ; Όχι βέβαια. Γιατί, µόλις θα δηµοσιοποιείτο ένα
αντίστοιχο πόρισµα για το ΚΕΕΛΠΝΟ, θα έπρεπε να παραπεµ-
φθεί στη δικαιοσύνη αµέσως όλο το διοικητικό συµβούλιο του
ΚΕΕΛΠΝΟ. Κάτι µου λέει ότι θα είχαν ήδη προ πολλού εξαφανι-
στεί από προσώπου γης όλοι οι δόλιοι υπάλληλοι οι οποίοι θα
είχαν αναλάβει τη διερεύνηση και τη σύνταξη ενός τέτοιου πορί-
σµατος. 

Να σηµειώσω εδώ ότι, όπως µας είπε ο ίδιος ο Πρόεδρος του
διοικητικού συµβουλίου του ΚΕΘΕΑ, ο έλεγχος που αναγκαστικά
προέκυψε από το πόρισµα αυτό ευλόγως δεν έχει ολοκληρωθεί
ακόµα, γιατί το πόρισµα είναι πρόσφατο, όπως ξέρετε, και αυτός
είναι ο µόνος λόγος, που δεν έχουν ήδη αποδοθεί ως τώρα ευ-
θύνες στους τυχόν εµπλεκοµένους. 

Τώρα, λοιπόν, χωρίς κανέναν λόγο µετά από τριάντα δύο χρό-
νια αίρεται το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ και παίρνετε από αυτή
τη στιγµή την ευθύνη να ορίζετε εσείς οι ίδιοι τον Πρόεδρο και
το διοικητικό συµβούλιο µε το λογικοφανές, οµολογώ, επιχεί-
ρηµα ότι δεν µπορεί ένα κράτος να παρέχει εν λευκώ τόσα εκα-
τοµµύρια ευρώ σε έναν φορέα χωρίς να ελέγχει το ίδιο πού πάνε.
Λογικοφανές επιχείρηµα, αλλά µε µια µικρή απόκρυψη: Από κα-
ταβολής ΚΕΘΕΑ, όπως αναφέρεται σαφώς στο καταστατικό του,
δύο άνθρωποι που αντιπροσωπεύουν την Ελληνική Δηµοκρατία,
το κράτος, είναι παγίως µέσα στο διοικητικό του συµβούλιο,
ώστε να ελέγχουν για λογαριασµό του κράτους το πώς διαχειρί-
ζεται αυτά τα εκατοµµύρια το ΚΕΘΕΑ. Το επιχείρηµα νοµίζω κα-
ταρρέει.  

Ας δούµε, όµως, τελικά ποιος θα αποφασίζει και θα ελέγχει
πού πάνε τελικά αυτά τα περίφηµα χρήµατα. Οι αναµνήσεις ξα-
ναγυρίζουνε! Ας θυµηθούµε κατ’ αρχάς ποιο είναι το δυαδικό
δόγµα της Κυβέρνησής σας, αυταρχισµός –λυπάµαι που το λέω-
και συγκεντρωτισµός. Ένας, λοιπόν, Υπουργός, όπως πάντα, θα
ελέγχει πού πάνε τα χρήµατα, ο οποίος όπως πάντα θα ελέγχεται
από τον Πρωθυπουργό. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, λοιπόν, ανα-
λαµβάνει την τελική ευθύνη.

Και ας µου επιτραπεί να πω µε µία ελαφρώς χιουµοριστική διά-
θεση –µην µε παρεξηγήσετε και µην εκνευριστείτε, πραγµατικά
το λέω µε χιουµοριστική διάθεση- ότι εγώ έχω ήδη αρχίσει να
φαντάζοµαι τον πολυπράγµονα Πρωθυπουργό µας να αλλάζει
ταχύτατα ρόλους και να περνά απ’ αυτόν του ένστολου που κόβει
κλήσεις τα βράδια σε µπαρ για παράνοµο κάπνισµα και το αµέ-
σως επόµενο πρωί σε αυτόν του νοσηλευτή µε τη λευκή ποδιά
που απεξαρτά ο ίδιος -µε τον τρόπο που µόνο αυτός ξέρει-
όλους τους εξαρτηµένους αυτής της χώρας. 

Και µιλώ για τον τρόπο που µόνο αυτός ξέρει, γιατί στην περί-
πτωση των εξαρτηµένων ατόµων, που προαυλίζονταν στην
ΑΣΟΕΕ αναζητώντας εναγωνίως τη δόση τους, -την οποία πα-
ρεµπιπτόντως σε οποιαδήποτε ευνοµούµενη κοινωνία θα έπρεπε
το κράτος, µέσα σε καθαρά νοσοκοµεία, να τους παρέχει µέχρι
αυτοί να απεξαρτηθούν- η θεραπεία που επέλεξε ο Πρωθυπουρ-
γός µας ήταν τα ΜΑΤ και η γιατρειά που τελικά τους έφερε είναι

ότι τώρα πλέον αυτοί προαυλίζονται, αναζητώντας πάντα εναγω-
νίως τη δόση τους, στη συµβολή των οδών Χαλκοκονδύλη και
Λιοσίων.

Προειδοποιούµε, λοιπόν, τον Πρωθυπουργό που αναλαµβάνει
ο ίδιος την ευθύνη, ότι όπως σε όλες τις περιπτώσεις φορέων µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα όπου το κράτος αποφασίζει να βάλει
το χεράκι του, να βγάλει δηλαδή τους ειδικούς για να βάλει τους
δικούς του, οι κίνδυνοι διαφθοράς, αδιαφορίας και κακοδιαχεί-
ρισης πολλαπλασιάζονται γεωµετρικά, όπως καλά µας έχει δείξει
η σύγχρονη εµπειρία. 

Και αν, κύριε Πρωθυπουργέ, µέχρι σήµερα χανόταν έστω και
ένα ευρώ από το ΚΕΘΕΑ -και τι παράξενο και ασυνήθιστο,
τριάντα δύο χρόνια τώρα δεν χάθηκε ούτε ένα!- κανείς δεν θα
µπορούσε να σας εγκαλέσει, καθώς αυτό ήταν αυτοδιοίκητο.
Από αύριο το πρωί που θα το διοικείτε εσείς, θα είστε υπόλογος
για κάθε ζηµιά. Και πολύ φοβάµαι πως η πρώτη ζηµία που θα
έρθει, δεν θα είναι δυστυχώς οικονοµική. Θα είναι ανθρώπινη
ζηµία ή αν προτιµάτε ζηµία ανθρώπινων όντων, συνανθρώπων
µας.

Γιατί όταν αποµακρύνουµε τους ειδικούς για να βάλουµε τους
«δικούς», χάνεται η επιστηµονική εµπειρία τόσων χρόνων, αλλά
κυρίως χάνονται οι ανθρώπινες σχέσεις, σχέσεις εµπιστοσύνης
µεταξύ των διοικούντων θεραπευτών και των θεραπευοµένων.
Σχέσεις που χρειάστηκαν χρόνια για να δοµηθούν. Γι’ αυτό και
αυτή η ζηµία -που υπάρχει άµεσος κίνδυνος να προκαλέσετε-
είναι ζηµία ανυπολόγιστης αξίας.

Κύριε Πρωθυπουργέ, ειδικά για το ΚΕΘΕΑ -και ελπίζω να είναι
η πρώτη και η τελευταία φορά που αναγκάζοµαι να το κάνω
αυτό- σας εκλιπαρώ, σας θερµοπαρακαλώ να το ξανασκεφτείτε.
Θα κόψετε τον ήλιο και θα βυθίσετε στο σκοτάδι όλους αυτούς
τους ανθρώπους, που είχαν αρχίσει να νιώθουν για πρώτη φορά
λίγο φως στο µάγουλο τους. Θα δείξετε αχαριστία βαθιά και
άδικη στους σπάνιους άλλους αυτούς ανθρώπους, τους εθελον-
τές, τους διοικούντες, τους νοσηλευτές και τους γιατρούς του
ΚΕΘΕΑ.

Και µιας και ήµουν εξαιρετικά γρήγορος και έχω λίγο χρόνο
ακόµα, θα σας διαβάσω ένα µικρό άρθρο, που δηµοσίευσε πρό-
σφατα κυριακάτικη εφηµερίδα και έγραψα εγώ. Δεν το κάνω γιατί
θέλω να το ξαναδιαβάσω. Το κάνω γιατί θέλω να αποτίσω φόρο
τιµής στις Ελληνίδες γυναίκες που αφορά αυτό το άρθρο. Είναι
πολύ σύντοµο, µόλις τρεις σελίδες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω χρήση της δευτερολογίας µου, κύριε Πρόεδρε.
Πριν από µερικές µέρες ο γνωστός σε όλους µας εδώ και

δέκα χρόνια επαναληπτικός, µακρόσυρτος και ζοφερός επιθα-
νάτιος ρόγχος της πατρίδας µας διακόπηκε επιτέλους ξαφνικά
έστω για µία µέρα, έστω για µερικά λεπτά. Ήταν σαν η χώρα µας
να προσπάθησε και να κατάφερε τελικά να πάρει µία µεγάλη
ανάσα για να συνεχίσει αµέσως µετά το θλιβερό και αγωνιώδες
δίχως τέλος µακροβούτι της προς το απόλυτο αδιέξοδο, στο
οποίο χρόνια τώρα τραβάει.

Ήταν σαν ο ευρισκόµενος στο τελευταίο στάδιο και παραγε-
µισµένος σαν γαλοπούλα µε κορτιζόνη, ώστε να δείχνει ολοζών-
τανος, καρκινοπαθής ασθενής να στάθηκε στα πόδια του για µία
στιγµή, διεκδικώντας εντελώς απρόσµενα να χορέψει το τελευ-
ταίο ταγκό του. Και τα κατάφερε θαυµάσια για µία στιγµή. Ήταν
όλες και όλες δέκα κοπέλες. Μια µικρή µερίδα «γελοίων υποκει-
µένων», καθώς είπε ο δήµαρχος της περιοχής, όπου ελάµβανε
χώρα η παρέλαση. Μια µικρή µερίδα «γελοίων υποκειµένων», που
αποφάσισαν να παρελάσουν µπροστά µας σαν ξεκούρδιστα
στρατιωτάκια, σαν στρατιωτάκια που µπούχτισαν πια να εκτε-
λούν παραγγέλµατα και αποφάσισαν απλώς να τα χλευάσουν. 

Και χλεύασαν ταυτοχρόνως εκείνη τη στιγµή, αλλά και για
πάντα όλα τα παραγγέλµατα και όλους τους εκτελεστές παραγ-
γελµάτων αυτού του κόσµου. Όλους εµάς που δέκα χρόνια
τώρα, αν όχι εδώ και αιώνες, κάνουµε παρέλαση τον ίδιο τον θά-
νατό µας. Τον περιφέρουµε ξεδιάντροπα αριστερά και τώρα τε-
λευταία δεξιά, έχοντας επιτύχει το ασύλληπτο: Σε όλα αυτά τα
χρόνια της περιφοράς του επιταφίου µας, µία στιγµή να µην ξε-
κουρδιστούµε, να συνεχίζουµε αενάως τον προγραµµατισµένο
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δρόµο µας προς το απόλυτο πουθενά, ενώ -όπως σαφώς τα
ωραία αυτά κορίτσια ήδη µας ενηµέρωσαν- έχουµε στο µεταξύ
γίνει το απόλυτο τίποτα.

Το ερώτηµα προς όλους εµάς είναι απλό: Θα συνεχίσουµε να
µην ζούµε; Θα συνεχίσουµε το µηχανικό βάδισµά µας; Ή επιτέ-
λους θα αποφασίσουµε να αντισταθούµε; 

Το ξέρουν και οι ίδιες –ξέρετε- πως είναι δύσκολο. Το ξέρουν
γιατί χρειάστηκε, για να µας κάνουν αυτό το δώρο, να ξεπερά-
σουν την αµηχανία της στιγµής, να ξεπεράσουν την αµηχανία
που περιµένεις να γευτείς την αντίδραση που προκάλεσε η
δράση σου στο ετερόκλητο πλήθος, στις αρχές και στο µέγα τε-
λετάρχη τους, τον δήµαρχο. 

Το ξέρουν, γιατί χρειάστηκε να σταθούν όρθιες απέναντι στο
ενδεχόµενο, στο ρίσκο να αντιµετωπίσουν τις συνέπειες του
νόµου. Το ξέρουν, λοιπόν, καλά πως είναι δύσκολο. Αλλά ξέρουν
ακόµα καλύτερα πως δεν είναι ακατόρθωτο, γιατί αυτές το κα-
τάφεραν εκείνη τη στιγµή. 

Και ακόµα είναι και µία άλλη οµάδα ανθρώπων που το ξέρει
καλά, γιατί τα καταφέρνουν τριάντα δύο χρόνια τώρα, από το
1987 που έφτιαξαν µε την ψυχή και τα χέρια τους το ΚΕΘΕΑ, να
αντιστέκονται συστηµατικά σε όλα όσα µικραίνουν τον κόσµο
µας και µάλιστα όχι από το περίσσευµα, αλλά από το υστέρηµά
τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Και τώρα που ύστερα απ’ όλα αυτά τα χρόνια όλοι εµείς οι µι-
κρόψυχοι κουρδιστοί στρατιώτες τους κλέβουµε το σπίτι τους
και τους δείχνουµε τον δρόµο της εξόδου, αυτοί –ξέρετε κάτι;-
δεν καταδέχονται να µας δείξουν ούτε καν το θυµό τους. Το µόνο
που είδαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις επιτροπές ήταν
τα δάκρυά τους. Και αφού τα είδαµε, ξέρετε τι θα κάνουµε; Θα
συνεχίσουµε τον δρόµο µας, γιατί εµείς είµαστε από την πατρίδα
των κανονικών, των προβλέψιµων, των αρίστων. Εσείς πάλι κο-
ρίτσια, ήρθατε απ’ άλλες πατρίδες, τις πατρίδες των περιττών,
των απρόβλεπτων, των ζωντανών, Σας ευχαριστούµε, λοιπόν,
πολύ κοριτσάκια µας, που επιχειρήσατε να σώσετε την τιµή µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ.

Έχει ζητήσει τον λόγο η Υφυπουργός, κ. Αραµπατζή. Θα την
παρακαλούσα, όµως, να δείξει κατανόηση γιατί έχουµε κάποιους
συναδέλφους που είναι µέσα στην Αίθουσα από πολύ νωρίς.
Είναι σχεδόν από τις 16:00’.. Ευχαριστώ πολύ, κυρία Υφυπουργέ.

Θα ήθελα να δώσω τον λόγο στον συνάδελφό της Νέας Δη-
µοκρατίας, κ. Κωτσό για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συ-

νάδελφοι, παίρνοντας αφορµή από το τελευταίο απόσπασµα,
που διάβασε ο συνάδελφος του ΜέΡΑ25, θα ήθελα να θυµίσω
ότι την 28η Οκτωβρίου γιορτάζουµε και τιµούµε εκείνους, που
εκτέλεσαν εντολές και πολέµησαν στην Πίνδο, για να αποτρέ-
ψουν φασιστικά καθεστώτα, να κρατήσουν τη χώρα µας όρθια.

Κι αν πήγαιναν σαν ξεκούρδιστα στρατιωτάκια, απορυθµι-
σµένα, να είστε σίγουρος ότι σήµερα το µέλλον της Ευρώπης
δεν θα ήταν αυτό που έχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτό, λοιπόν, ελάχιστη τιµή, ελάχιστο σεβασµό απέναντι σε

εκείνους, που θάφτηκαν σ’ εκείνα τα ύψη, που γύρισαν ανάπηροι
πίσω, που έδωσαν τη ζωή τους, πέρασαν κακουχίες, προκειµένου
σήµερα εµείς να έχουµε την ευκαιρία να λέµε αυτά που εσείς
λέτε ελεύθερα, ανερυθρίαστα και χωρίς λογοκρισία.

Και, εν πάση περιπτώσει, αυτή είναι και η απάντηση στο αν
χρειαζόµαστε σήµερα άσυλο στο πανεπιστήµιο, έτσι όπως εννο-
ούνταν παλιά.

Προφανώς σήµερα αποδείχθηκε και σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα
µε αυτά που ειπώθηκαν ότι έχουµε πλήρη ελευθερία λόγων,
πλήρη ελευθερία διακίνησης ειδών, πλήρη ελευθερία διακίνησης
γνώσης και πιθανότατα να µην έχουµε πλήρη ελευθερία διακίνη-
σης της ασυδοσίας, µολότοφ, κονταριών, κρανών ή οτιδήποτε
άλλο κάποιοι προσπαθούν να το δικαιολογήσουν ως εκπαιδευ-

τικό εξάρτηµα.
Μετά τη νικηφόρα έκβαση, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, των εκλογών για τη Νέα Δηµοκρατία, κληθήκαµε να πραγ-
µατοποιήσουµε το άλµα στο µέλλον, να κάνουµε έναν αγώνα
δρόµου, ώστε να βγει η πατρίδα από το τέλµα στο οποίο είχε πε-
ριπέσει, στο οποίο µας είχατε ρίξει.

Μετά από στιβαρές παρεµβάσεις και κρίσιµα νοµοσχέδια κα-
λύψαµε  µεγάλη απόσταση στον µαραθώνιο της βελτίωσης της
καθηµερινότητας και της διαβίωσης των συµπολιτών µας. Είµα-
στε στην ευχάριστη θέση να διαβεβαιώσουµε τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες ότι µπορούν να ατενίζουν το µέλλον µε περισσό-
τερη αισιοδοξία. Όµως, η σκληρή δουλειά συνεχίζεται και αυτό
έρχεται να επιβεβαιώσει και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο.

Η Κυβέρνηση, συµµεριζόµενη τις ευαίσθητες κοινωνικές οµά-
δες, που τα χρόνια της κρίσης έχασαν µεγάλο τµήµα του εισο-
δήµατος τους, έρχεται να διευρύνει την προστασία της κύριας
κατοικίας, που ξέρετε τι σηµαίνει για τη συνείδηση της Ελληνίδας
και του Έλληνα η κατοικία, και ειδικά για τα πιο ευάλωτα νοικο-
κυριά. 

Και αυτό είναι ξεκάθαρα ένα µήνυµα που πρέπει να περάσει
στο σύνολο της κοινωνίας ότι ως Νέα Δηµοκρατία έχουµε έλθει
για να λύσουµε κοινωνικές ανισότητες, κοινωνικές αδικίες και όχι
να καταδικάσουµε τα συνήθη φορολογικά υποζύγια. Γι’ αυτό και
επιτρέπεται να υποβάλουν αίτηση προστασίας ολόκληρης της
κατοικίας και όσοι διαµένουν σε µισθωµένο η παραχωρηµένο ακί-
νητο εντός της περιφερειακής ενότητας και αφορά δηµοσίους
υπαλλήλους, καθηγητές, Σώµατα Ασφαλείας, που ξέρετε ότι
πολλές φορές είναι και µονόµισθοι και αναγκάζονται λόγω της
δουλειάς τους να είναι σε άλλη περιοχή από εκείνη που διαµέ-
νουν, επιβαρύνοντας το οικογενειακό τους εισόδηµα.

Δίνουµε, επίσης, τη δυνατότητα προστασίας ολόκληρης της
κατοικίας µε την αίτηση ενός εκ των συνιδιοκτητών. Για όσους
είναι διαζευγµένοι, για όσους είναι συνιδιοκτήτες ξέρετε τι ση-
µαίνει να υπάρχει αυτή η πολυπλοκότητα και πολλές φορές να
µη δίνεται η δυνατότητα να κατατεθεί αυτή η αίτηση προστασίας
της κατοικίας.

Και, βέβαια, απαλλάσσουµε τη ΔΕΗ από τις τοξικές ΝΟΜΕ,
από αυτές τις απίθανες δηµοπρασίες, που πουλούσαν το ρεύµα
της ΔΕΗ κάτω της αξίας σε µεγαλοεπιχειρηµατίες που πολλές
φορές δεν το έδιναν ούτε καν στην Ελλάδα, προκειµένου να το
βγάλουν στο εξωτερικό σε χαµηλές τιµές και να επιβαρύνουν τη
ΔΕΗ µε εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ, βυθίζοντάς την ακόµη
πιο πολύ στην ανυποληψία και να είναι επί της ουσίας µια ωρο-
λογιακή βόµβα, που παρέλαβε η σηµερινή Κυβέρνηση, έτοιµη να
εκραγεί στα χέρια της, έτοιµη να εκραγεί στα χέρια των Ελληνί-
δων και των Ελλήνων µε απρόβλεπτες συνέπειες αν κρασάριζε
η ΔΕΗ. Και, ευτυχώς, χάρη στις άοκνες προσπάθειες του Υπουρ-
γού, αλλά και της Κυβέρνησης συνολικά, αυτή η βόµβα απασφα-
λίστηκε.

Με αυτές τις παρεµβάσεις, θέλουµε να αντιληφθούν οι Έλλη-
νες πολίτες και στο πιο αποµακρυσµένο χωριό της Ελλάδος ότι
στεκόµαστε δίπλα τους, ώστε να µην αισθάνονται ότι το κράτος
δεν αφουγκράζεται τις δυσκολίες, που αντιµετωπίζουν και να πα-
ραµείνουν στις περιοχές τους και να προστατεύσουν την πρώτη
τους κατοικία, που µε τόσο κόπο απέκτησαν και οι συγκυρίες, οι
οικονοµικές δυσκολίες της τελευταίας δεκαετίας τους ανάγκα-
σαν να µην µπορούν πολλές φορές να την υπερασπιστούν.

Και για αυτό η ρύθµιση, που έρχεται για το πετρέλαιο θέρµαν-
σης ξεχωρίζοντας τα δηµοτικά διαµερίσµατα από τον δήµο είναι
στην ορθή κατεύθυνση. Θα σας πω µόνο ένα παράδειγµα. Στους
έξι δήµους του Νοµού Καρδίτσας οι δύο είναι ακριβώς ορεινοί
δήµοι και δικαιούνται το επίδοµα, οι τρεις –Μουζακίου, Καρδί-
τσας και Σοφάδων- δεν είναι ορεινοί δήµοι. Έχουν, όµως, πάρα
πολλά ορεινά διαµερίσµατα, δηµοτικά διαµερίσµατα που διαµέ-
νουν φτωχοί και ανήµποροι άνθρωποι, που δεν δικαιούνται το
επίδοµα θέρµανσης επειδή ακριβώς ανήκαν σε έναν δήµο που
δεν χαρακτηριζόταν ως ορεινός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός αντιλαµβάνε-
ται όταν εµείς οι πολιτικοί βρισκόµαστε δίπλα του και τότε ακρι-
βώς και αυτός βρίσκεται δίπλα µας και µας στηρίζει και µας
υποστηρίζει.
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Ξεφεύγοντας, λοιπόν, από τα κακέκτυπα του παρελθόντος η
Κυβέρνησή µας δείχνει ευαισθησία σε όλους όσους σήκωσαν
στους ώµους τους το βάρος της κρίσης και το επερχόµενο φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο ακολουθεί ορισµένους άξονες που θα δώ-
σουν πρόσθετη ανάσα στους φορολογούµενους και στις
επιχειρήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιγραµµατικά, θα µπορούσα να αναφέρω φορολογική ελά-
φρυνση κ.λπ.. 

Επειδή ο χρόνος πιέζει, όµως, και έχουµε καθυστερήσει και
πολλοί συνάδελφοι αδηµονούν να πάρουν τον λόγο, θα ήθελα
να κάνω µια αναφορά στην ιδιαίτερη πατρίδα του, την Καρδίτσα.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, ο Νοµός Καρδίτσας είναι
ο προτελευταίος σε επίπεδο κατά κεφαλήν εισοδήµατος στη
χώρα. Είναι 9.870 ευρώ κατά 40% πιο κάτω από το µέσο κατά κε-
φαλήν εισόδηµα της χώρας και είναι φανερή η φθίνουσα πορεία,
που έχει το αγροτικό εισόδηµα τα τελευταία χρόνια στην πατρίδα
µας και ειδικότερα στον Νοµό Καρδίτσας, που είναι εξαιρετικά
αγροτικός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Γι’ αυτό πιστεύω πως η Κυβέρνηση θα
πρέπει να ενσκήψει µε µεγάλο ενδιαφέρον και να δώσει µια επι-
πλέον προσοχή στις περιοχές, που παρατηρήθηκε κατακρήµνιση
του εισοδήµατός τους, να δώσει µεγάλη σηµασία στους ανθρώ-
πους της υπαίθρου, στους ανθρώπους που κρατούν ζωντανές
σύγχρονες Θερµοπύλες, που κρατούν ζωντανή την Ελλάδα, την
ύπαιθρο Ελλάδα, προστατεύοντας, ενισχύουµε και δίνοντας
ανάσα στους ανθρώπους του µόχθου, στους ανθρώπους της
γης, στους ανθρώπους της υπαίθρου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα δώσω τώρα τον

λόγο στο κ. Δηµοσχάκη από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά
στην Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, την κ. Αραµπατζή.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, επειδή
υπάρχει ανειληµµένη υποχρέωση και είµαι αµέσως µετά, αν συµ-
φωνεί η κυρία Υφυπουργός, θα µπορούσα να προηγηθώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Αυτό προσπαθώ να
κάνω, κύριοι συνάδελφοι, αµέσως µόλις ανέβηκα στην Έδρα και
ευτυχώς και η κυρία Υφυπουργός ήταν πολύ θετική, όπως επίσης
και ο κύριος Υπουργός προηγουµένως.

Κύριε Δηµοσχάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση συνεχίζει τις νο-

µοθετικές παρεµβάσεις µε σκοπό τον εξορθολογισµό, την προ-
στασία του δηµοσίου συµφέροντος, τη στήριξη του Έλληνα
πολίτη σε ανάγκη, αλλά και την προστασία και ενίσχυση της επι-
χειρηµατικότητας.

Δίνουµε παράταση για την υποβολή αιτήσεων ρύθµισης έως
το τέλος του έτους, βεβαιωµένων οφειλών φυσικών ή νοµικών
προσώπων σε δήµους. Οι οφειλέτες έχουν την ευκαιρία να αν-
ταποκριθούν σε δυσβάσταχτες υποχρεώσεις, που δηµιουργήθη-
καν στα χρόνια της κρίσης και οι δε δήµοι να αυξήσουν τα έσοδά
τους.

Οι πολίτες της χώρας και ιδιαίτερα του Έβρου έχουν πληγεί
από τη φοροεπιδροµή της απελθούσας κυβέρνησης και χρει-
άζονται µέτρα που θα τους επιτρέψουν να ανταπεξέλθουν µε
αξιοπρέπεια στις υποχρεώσεις τους. 

Καίριας σηµασίας είναι και οι βελτιώσεις από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών για την προστασία της πρώτης κατοικίας, έτσι ώστε
οι περισσότεροι δικαιούχοι να µπορούν να ενταχθούν στις προ-
στατευτικές ρυθµίσεις του νόµου. Δίνουµε σε περισσότερες και
περισσότερους Έλληνες τη δυνατότητα να υποβάλουν αίτηση
για να προστατέψουν την κύρια κατοικία τους και σε όσους δια-
µένουν σε µισθωµένο η παραχωρηµένο ακίνητο εντός της περι-
φερειακής ενότητας, στην οποία βρίσκεται η κύρια κατοικία τους.
Δίνουµε έτσι µεγάλη ανάσα σε κατηγορίες πολιτών, που αναγ-

κάζονται να διαµένουν σε άλλη πόλη λόγω της εργασίας τους.
Υπογραµµίζω ως εξαιρετικής σηµασίας τη ρύθµιση, που σχε-

τίζεται µε την προσπάθεια εξυγίανσης και περαιτέρω αποτροπής
διολίσθησης των οικονοµικών µεγεθών της ΔΕΗ. Με τον
ν.4389/2016 της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ η ίδια η ΔΕΗ έδινε τη
δυνατότητα στους ανταγωνιστές της να αγοράζουν ρεύµα σε
τιµή χαµηλότερη του κόστους µε ζηµιές της τάξεως των
600.000.000 ευρώ τα τελευταία τρεισήµισι χρόνια. Αλήθεια, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
ποιος θα πληρώσει αυτό το κόστος των 600.000.000 ευρώ;

Καίριας σηµασίας για τον τουρισµό µας αποτελεί και η προ-
βλεπόµενη απαλλαγή από την υποχρέωση απόδοσης φόρου δια-
µονής των επιχειρήσεων, που είχαν συµβληθεί µε την εταιρεία
«THOMAS COOK». Πρόκειται για χέρι έµπρακτης συµπαράστα-
σης της Κυβέρνησης στο ελληνικό επιχειρείν που συνδέεται µε
το τουριστικό προϊόν, προκειµένου να µη βουλιάξει από την πτώ-
χευση της γνωστής εταιρείας.

Επίσης, η αλλαγή του διοικητικού µοντέλου του Κέντρου Θε-
ραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων, του γνωστού ως ΚΕΘΕΑ, γίνεται
µε γνώµονα τη διασφάλιση της διαφάνειας, τη σωστή διαχείριση
και την εποπτεία των οικονοµικών πόρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο του συγκεκριµένου
νόµου κατέθεσα τροπολογία, την οποία συνυπέγραψαν και συ-
νάδελφοί µου της Θράκης, που αφορά στην εξαιρετικού φυσικού
κάλους και εθνικής σηµασίας περιοχή του δέλτα του ποταµού
Έβρου. Η προηγούµενη κυβέρνηση, παρά τις έγκαιρες κοινοβου-
λευτικές παρεµβάσεις µου, ολιγώρησε και αδιαφόρησε, εν πολ-
λοίς περιφρόνησε και δεν προέβη εγκαίρως στη νοµοθετική
ρύθµιση του ζητήµατος. Το αποτέλεσµα είναι να φτάσουµε ένα
βήµα πριν την κατεδάφιση των κατασκευών των καλυβών που
βρίσκονται στο δέλτα του ποταµού, αλλά και στην καταβολή των
προστίµων.

Με την τροπολογία ζητήσαµε τη χορήγηση επιπλέον διετούς
παράτασης, που προβλέπει ο ν.4495/2017, µέχρι να εκδοθεί το
ρυθµιστικό προεδρικό διάταγµα, που θα δώσει την οριστική νο-
µοθετική λύση για το καθεστώς λειτουργίας της χρήσης του
δέλτα του ποταµού Έβρου, καθώς και τις λοιπές λειτουργίες
στον εν λόγω εθνικό δρυµό, προορισµό υδρόβιων πουλιών και
όχι µόνο. 

Σήµερα το Δέλτα του ποταµού Έβρου µε τις τρεις λιµνοθά-
λασσες, που µπορούν να καταστούν παραγωγικές, είναι τόπος
αγιασµένος και λαµβάνει τη σηµασία και την αξία που του αρµό-
ζει. Παραµένουµε συνεπείς ως παράταξη, αλλά και ως Κυβέρ-
νηση στις δεσµεύσεις µας να εργαστούµε για το καλό των
πολιτών και υπηρετούµε πιστά την πατρίδα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηλώνω ικανοποιηµένος και χαί-
ροµαι διπλά που η Κυβέρνηση µε τον αρµόδιο Υπουργό, που µου
«άναψε το πράσινο φως» της κατάθεσης αυτής της τροπολογίας,
πριν από λίγο και µετά από δεύτερη σκέψη και σχεδίαση, απο-
φάσισε να συµπεριληφθεί η παρούσα τροπολογία για λόγους νο-
µοτεχνικούς και πολιτικούς ως κανονική διάταξη στον αµιγή
νόµο, που κατατίθεται αύριο στη Βουλή των Ελλήνων από το αρ-
µόδιο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η διαδικασία του
οποίου θα ολοκληρωθεί στο προσεχές δεκαπενθήµερο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κοινοβουλευτικό µας έργο
είναι απόλυτα εναρµονισµένο µε το λαϊκό αίσθηµα τόσο σε το-
πικό όσο και σε πανελλαδικό επίπεδο. Πριν από λίγο παρέλαβα
συγχαρητήρια επιστολή από την Κυνηγετική Συνοµοσπονδία Ελ-
λάδας, µε την οποία εκφράζει την ικανοποίηση διακοσίων πε-
νήντα τεσσάρων κυνηγετικών συλλόγων της χώρας µε εκατόν
εβδοµήντα χιλιάδες κυνηγούς, που ως γνωστόν είναι οι φύλακες
της οικολογίας, αλλά και τις ισορροπίας στη φύση.

Χαίροµαι λοιπόν για την κοινοβουλευτική µας ενέργεια διπλά,
γιατί αποτρέπει την κατεδάφιση των υπαρχουσών καλυβών στο
Δέλτα του Ποταµού Έβρου, καθώς και την αποτροπή της κατα-
βολής των προστίµων στους κατόχους αυτών.

Πριν κλείσω την οµιλία µου, κυρία Πρόεδρε, επειδή έχει ιδιαί-
τερη αξία και σηµασία η επιστολή της Κυνηγετικής Συνοµοσπον-
δίας Ελλάδας, την καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
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βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Κεφαλίδου από το Κίνηµα Αλ-
λαγής για επτά λεπτά και αµέσως µετά η Υφυπουργός, πριν πε-
ράσουµε στους συναδέλφους.

Ορίστε, κυρία Κεφαλίδου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και την κυρία Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

πρωτοτυπία στη σηµερινή συζήτηση δεν είναι ότι συζητάµε µια
ΠΝΠ. Η πρωτοτυπία σε αυτή τη συζήτηση είναι ότι συζητάµε για
δυο διατάξεις του Υπουργείου Παιδείας, µια το άρθρο 9 και µια
η νυχτερινή τροπολογία και µέχρι σήµερα, πέντε µήνες από τότε
που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση, δεν έχει έρθει ούτε ένα ολοκλη-
ρωµένο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας. Ό,τι διατάξεις
έχουν περάσει είναι µέσα σε άλλα, άσχετα νοµοσχέδια.

Και ξέρετε, αυτά τα είχαµε συνηθίσει επί συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τα στιγµάτιζε τότε θυµάµαι και η Νέα Δηµοκρα-
τία ως αξιωµατική αντιπολίτευση, αλλά φαίνεται ότι είναι
κολλητικό το σύνδροµο της νοµοθέτησης στο πόδι, του αιφνιδια-
σµού του Κοινοβουλίου, του νοµοθετικού έργου µέσω ΠΝΠ και
τροπολογιών. 

Όµως, επιτρέψτε µου, µε κάθε σοβαρότητα, να σας πω ότι δεν
είναι µία τακτική που τιµά κάποιον. Και δεν τιµά ούτε την ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας. Εκθέτει δε και τον Πρωθυπουργό, που
ως αρχηγός της αξιωµατικής αντιπολίτευσης στιγµάτιζε –και δι-
καίως- αυτή τη µέθοδο που είχε εφαρµόσει ο κ. Τσίπρας και η
κυβέρνηση του. 

Κατά τα άλλα, θυµάµαι µε πόσο πολύ µεγάλη σοβαρότητα
ακούσαµε όλοι την πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης, που συµβολικά είχε να κάνει µε την ορθή νοµοθέτηση και
δυστυχώς καθηµερινά αποδοµείται από εσάς τους ίδιους. Είναι
φόβος ή επιπολαιότητα;

Εµείς πάντως στο Κίνηµα Αλλαγής τονίζουµε για χιλιοστή
φορά ότι τα ζητήµατα παιδείας δεν προσφέρονται για γονατο-
γραφήµατα και αποσπασµατική νοµοθέτηση. Χρειαζόµαστε εκ-
παιδευτικές πολιτικές, που δεν θα ανατρέπονται την επόµενη
µέρα και πολιτικές µε µακρόχρονο σχεδιασµό και ευρύτατες,
όσο το δυνατόν, συναινέσεις. Για αυτό επιµένουµε –και θα το
λέµε µε κάθε ευκαιρία- και για την ανασύσταση του Εθνικού Συµ-
βουλίου Παιδείας. 

Όπως καταλάβατε, θα µιλήσω αποκλειστικά για θέµατα παι-
δείας, διότι εδώ έχουµε το άρθρο 9 που κάθε παράγραφός του
είναι και ένα διαφορετικό νοµοθέτηµα, είναι και µια διαφορετική
ρύθµιση. Και θα δεχθώ ότι υπάρχει η αναγκαιότητα να ρυθµι-
στούν θέµατα, που έχουν κατεπείγοντα χαρακτήρα, γιατί η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση κατάφερε µέσα σε τεσσεράµισι χρόνια να
δηµιουργήσει πάρα πολλά προβλήµατα στο χώρο της παιδείας.
Η γενική παρατήρηση είναι ότι εδώ έχουµε ετερόκλητα ζητή-
µατα, τακτοποιήσεις και διευθετήσεις, τα οποία όµως τείνουν να
δηµιουργήσουν µια στρεβλή εικόνα. Και περιµένουµε επιτέλους
από το Υπουργείο την ολοκληρωµένη παρέµβαση, γιατί µέσα
από αυτές τις αποσπασµατικές µέχρι τώρα λύσεις και τις σοβα-
ρές ελλείψεις που βλέπουµε, οι στρεβλώσεις στο χώρο την παι-
δείας συνεχίζονται.

Πρώτη παράγραφος λοιπόν. Έχουµε τον ανακαθορισµό του
χρονικού διαστήµατος έναρξης του προγράµµατος µεταλυκεια-
κού έτους τάξης µαθητείας. Κανονικά ξεκινούσε από την αρχή
του σχολικού έτους και ήταν µέχρι τις 31 Οκτωβρίου. Έρχεται
και αλλάζει και γίνεται 15 Νοεµβρίου. Είναι απολύτως φυσικό,
διότι καθυστέρησε πάρα πολύ η κοινή υπουργική απόφαση. Υπο-
γράφηκε µόλις στις 22 Οκτωβρίου και χωρίς να υπάρχει αυτή η
απόφαση δεν µπορεί να ξεκινήσει καµµία από τις συµβάσεις µα-
θητείας.

Όµως, µε την ευκαιρία θέλω να θέσω ένα ερώτηµα στην Κυ-
βέρνηση σε σχέση µε τα εσπερινά λύκεια. Ξέρετε ότι ήταν τετρα-
ετούς θητείας. Ο ΣΥΡΙΖΑ για καθαρά ψηφοθηρικούς λόγους

ήρθε και τα µετέτρεψε σε τριετούς διάρκειας. Και ξέρετε πολύ
καλά ότι κινδυνεύουν µε την τριετία οι ισοτιµίες των πτυχίων.

Θυµίζω ακόµη ότι η τετραετής διάρκεια είχε ένα νόηµα. Οι πε-
ρισσότεροι από τους µαθητές ήταν εργαζόµενοι, που σηµαίνει
ότι δεν είχαν τον χρόνο να παρακολουθήσουν το ωρολόγιο πρό-
γραµµα για αυτό και επεκτάθηκε στον τέταρτο χρόνο. Η ερώ-
τηση είναι ότι η σχολική χρονιά έχει ξεκινήσει από το Σεπτέµβριο.
Η πρόταση του Υπουργείου Παιδείας σε σχέση µε τα εσπερινά
λύκεια είναι κάτι το οποίο ακόµη περιµένουµε. 

Παράγραφος 2: διαδικαστικό θέµα. Έπρεπε µε κάποιο τρόπο
να υπάρξει επιχορήγηση των ΕΛΚΕ, τόσο του Καποδιστριακού
όσο και του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου, για να µπορέσουν να
προχωρήσουν δράσεις, εργασίες και προµήθειες, που σχετίζον-
ται µε τις εξετάσεις που γίνονται τον Νοέµβριο και αφορούν το
κρατικό πιστοποιητικό γλωσσοµάθειας. Ευτυχώς, βρέθηκε η
λύση µέσα από τον κρατικό προϋπολογισµό για να καλυφθεί
αυτό το κονδύλι.

Και προχωράµε στην παράγραφο 3. Σας λέω ότι είναι απολύ-
τως διαφορετικά θέµατα µεταξύ τους. Πάρα πολύς λόγος έγινε
για τους τετρακόσιους εβδοµήντα πέντε φοιτητές του πρώην
Τµήµατος Τεχνολογίας, Αλιείας και Υδατοκαλλιέργειας του πα-
ραρτήµατος Μουδανιών. Ξέρετε ότι αυτοί οι άνθρωποι βρέθηκαν
στον αέρα κυριολεκτικά. Δεν ήταν πουθενά γραµµένοι και το σύ-
στηµα δεν µπορούσε να τους εντοπίσει πουθενά. Η ερώτηση που
καταθέσαµε προς την Υπουργό Παιδείας δεν απαντήθηκε ποτέ.
Το θέµα έρχεται λοιπόν, σήµερα να τακτοποιηθεί και οι άνθρωποι
αυτοί θα µεταγραφούν στο αντίστοιχο τµήµα στο Μεσολόγγι. 

Όλα αυτά τι δείχνουν; Ότι οι αλχηµείες της προηγούµενης κυ-
βέρνησης όντως έχουν ναρκοθετήσει το τοπίο. Πρόταση, όµως,
από την Κυβέρνηση για το πώς θα έλθουµε να διαχειριστούµε
όλο το θέµα της ανωτατοποίησης των ΤΕΙ σε πανεπιστήµια
ακόµη, πέντε µήνες µετά, δεν έχουµε δει. 

Παράγραφος τέταρτη, στο µοναδικό άρθρο 9 του νοµοσχε-
δίου. Εδώ λοιπόν, έχουµε το µεγάλο θέµα, το οποίο θα ζήσουµε
τις επόµενες µέρες, µε τις µεταγραφές των φοιτητών. Η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση στη βιασύνη της δεν σκέφτηκε ότι πρέπει
να αντικαταστήσει τη σύνοδο των Προέδρων των ΤΕΙ και την
άφησε να υπάρχει µέσα στο θεσµικό σώµα που ασχολείται µε το
θέµα των µεταγραφών. Επιτέλους, λίγη σοβαρότητα θα βοη-
θούσε όλους µας περισσότερο.

Και θέλω να µιλήσω λίγο και για το θέµα της τροπολογίας, που
αφορά τη ρύθµιση προσλήψεων εκπαιδευτικών ειδικής αγωγής.
Είναι αυτές οι τεσσεράµισι χιλιάδες, που περιµένουµε να δούµε
πώς θα ολοκληρωθούν. Ξέρετε, εδώ υπάρχει µια ηθική και µια
θεσµική αντίφαση. Οι προσλήψεις αυτές θα γίνουν µε κριτήρια,
που η Κυβέρνηση όταν ήταν αξιωµατική αντιπολίτευση είχε κα-
ταγγείλει. Εµείς εξακολουθούµε ως Κίνηµα Αλλαγής να λέµε ότι
είναι µεγάλη αδικία για τους αναπληρωτές, που υπηρέτησαν στις
εσχατιές της Ελλάδας, µε βάση την προκήρυξη που ουσιαστικά
πατάει πάνω στον νόµο Γαβρόγλου, να µοριοδοτούνται µε έναν
τρόπο που µηδενίζονται, λόγω της υπερβολικής πριµοδότησης
των τυπικών προσόντων των υποψηφίων. 

Και κοιτάξτε τώρα το θέατρο του παραλόγου. Η σηµερινή Κυ-
βέρνηση έχει δεσµευτεί ότι θα φέρει νοµοθετική αλλαγή για τον
νόµο αυτό, σπεύδει όµως να προχωρήσει στην εφαρµογή του και
από την άλλη µας λέει ότι ετοιµάζεται να τον αλλάξει. Γι’ αυτό
µιλάµε και για µεγάλη προχειρότητα. Βεβαίως, δεν µπορούµε να
πούµε ότι δεν είναι µια θετική εξέλιξη, το γεγονός ότι επιτέλους
έγινε κατανοητό ότι δεν µπορούµε να προχωρήσουµε σε προσ-
λήψεις -όχι µόνο στην ειδική αγωγή, οπουδήποτε-, χωρίς να
προσδιοριστούν οργανικές θέσεις εκπαιδευτικών και χωρίς να
υπάρχουν οι αντίστοιχες πιστώσεις στον προϋπολογισµό. Βέ-
βαια, αυτά ήταν η κανονικότητα ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Τώρα η θεσµο-
θέτηση οργανικών θέσεων είναι η µόνη λύση, που υπάρχει για
να προχωρήσουν οι προσλήψεις, παρ’ όλο που γίνεται πρόχειρα
και αποσπασµατικά και σ’ αυτό δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία. 

Εµείς θα στηρίξουµε αυτή την τροπολογία, διότι δεν µπορούν
οι µαθητές µε ειδικά µαθησιακά προβλήµατα και ανάγκες να πε-
ριµένουν άλλο. Είµαστε θετικοί. Περιµένουµε όµως, από την ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας περισσότερη σοβαρότητα,
περισσότερη σύνεση, διάλογο για τα ζητήµατα τα οποία όλοι θε-
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ωρούµε διακηρυγµένο µέχρι σήµερα ότι είναι εθνικά θέµατα και
πρώτης προτεραιότητας. Σας θυµίζω ότι όλοι κρινόµαστε.

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων, κ. Αραµπατζή, αφού την ευχαριστήσω για την υποµονή
της. Αµέσως µετά τον λόγο θα έχει ο  Υπουργός, κ. Παναγιωτό-
πουλος. Και θα πάµε κανονικά στον κατάλογο, κύριοι συνάδελ-
φοι.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση για την

κύρωση πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, που επιλύουν
πολλά σηµαντικά ζητήµατα, διεξήχθη, δυστυχώς, σε µία ατµό-
σφαιρα τεχνητής πολιτικής έντασης, που επιχειρεί να επιβάλει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση για τα κρύψει την ανυπαρξία θέσεων
και προτάσεων της. Καµµία όµως, παραποιηµένη εικόνα δεν µπο-
ρεί να αλλάξει την πραγµατικότητα, γιατί στην πραγµατικότητα
από τη µια έχουµε µία Κυβέρνηση, που υλοποιεί µε συνέπεια και
σταθερότητα τις προεκλογικές της δεσµεύσεις στην οικονοµία,
στην ασφάλεια του πολίτη, στην πάταξη της ανοµίας, στην απε-
λευθέρωση των πανεπιστηµίων από κάθε είδους µπαχαλάκηδες.
Και από την άλλη έχουµε τον ΣΥΡΙΖΑ, που πατά σε δύο βάρκες
επιχειρώντας από τη µία να εµφανιστεί ως θεσµικό κόµµα εξου-
σίας και από την άλλη ως κόµµα της ρητορείας του 3%. Της ρη-
τορείας του 3% που επιδοκιµάζει όσους σπάνε λουκέτα στα
πανεπιστήµια και νοµιµοποιεί δυστυχώς, τις επιθέσεις του «Ρου-
βικώνα» σε πολιτικά γραφεία. Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ η
συµπεριφορά σας αυτή, δυστυχώς, τορπιλίζει την πολιτική ηρε-
µία και τη δηµοκρατική οµαλότητα, που έχει ανάγκη όσο ποτέ ο
τόπος µας.

Προχωρώ στο νοµοσχέδιο, όπου υπάρχουν τρεις διατάξεις για
την πρωτογενή παραγωγή, για τις υδατοκαλλιέργειες συγκεκρι-
µένα, για τους δασικούς συνεταιρισµούς, για τους δασικούς χάρ-
τες, χωρίς βεβαίως να ξεχνάµε τη διάταξη για την αντιµετώπιση
της µείζονος κλιµατικής αλλαγής. Το αξιοσηµείωτο είναι ότι
αυτοί οι τοµείς, µε διαφορετικά διαρθρωτικά χαρακτηριστικά,
έχουν ένα βασικό κοινό γνώρισµα. Το πολύ µεγάλο κοινωνικό
τους αποτύπωµα. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι τόσο οι ιχ-
θυοκαλλιέργειας όσο και η αξιοποίηση, βεβαίως, του δασικού
πλούτου πάντοτε αναπτύσσονται κυρίως σε αποµακρυσµένες,
δυσπρόσιτες, ορεινές και παραθαλάσσιες περιοχές, περιοχές
δηλαδή όπου συνήθως δεν υπάρχουν άξιες λόγου εναλλακτικές
πηγές εισοδήµατος. Άρα η αξία τους, που ούτως ή άλλως είναι
µεγάλη, επαυξάνεται αν συνυπολογιστεί ότι στις µεν υδατοκαλ-
λιέργειες απασχολούνται αµέσως ή εµµέσως δώδεκα χιλιάδες
εργαζόµενοι, διαφόρων ειδικοτήτων, στα δε δάση δραστηριοποι-
ούνται διακόσιοι πενήντα δασικοί συνεταιρισµοί, µε δεκάδες
µέλη ο καθένας.

Τι έκανε λοιπόν, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µε το δήθεν κοινωνικό
πρόσωπο; Αντί να συµβάλει, ώστε να δηµιουργηθούν περισσό-
τερες θέσεις εργασίας και να αυξηθεί το εισόδηµα, όρθωσε ένα
τεράστιο φρένο στις υδατοκαλλιέργειες και επιχείρησε να αφή-
σει τους δασικούς συνεταιρισµούς, χωρίς µέλι, οδηγώντας τους
στην πράξη στο λουκέτο. 

Τι σηµαίνει όµως φρένο στις υδατοκαλλιέργειες; Σηµαίνει
φρένο σε ενδιαφερόµενους, ξένους και Έλληνες επενδυτές,
φρένο σε επενδύσεις δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ, φρένο σε
νέες θέσεις εργασίας. Για να αντιληφθούν και όσοι πιθανόν δεν
γνωρίζουν τι σηµαίνει ελληνική υδατοκαλλιέργεια, παραθέτουµε
συνοπτικά τα εξής: Η Ελλάδα είναι δεύτερη στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ως προς τον όγκο και την αξία παραγωγής ιχθυοκαλλιέρ-
γειας. Το 80% της ελληνικής παραγωγής µας εξάγεται, αναφέ-
ροµαι σε δηµοφιλή ψάρια, όπως η τσιπούρα και το λαβράκι. Το
2017 ήταν το πρώτο αγροτικό εξαγώγιµο προϊόν µας, ξεπερνών-
τας και τη ναυαρχίδα που είναι το ελληνικό ελαιόλαδο. Δώδεκα
µεγάλα επενδυτικά funds έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον να δρα-
στηριοποιηθούν στον κλάδο, ο οποίος βρίσκεται σε φάση ανα-
διάρθρωσης, ενώ στα αναπτυξιακά µέτρα του επιχειρησιακού

προγράµµατος αλιείας και θάλασσας έχουν κατατεθεί επενδυ-
τικά σχέδια συνολικού ύψους 111 εκατοµµυρίων ευρώ. Όµως,
όπως καταλαβαίνετε για να επεκταθούν οι υδατοκαλλιέργειες και
να προωθηθούν οι επενδύσεις, το πιο βασικό είναι να εξασφαλι-
στεί ο απαιτούµενος ζωτικός χώρος. Αυτό είχε δροµολογηθεί να
επιτευχθεί µε το ειδικό πλαίσιο χωροταξικού σχεδιασµού και αει-
φόρου ανάπτυξης για τις υδατοκαλλιέργειες, το οποίο θυµίζω
εγκρίθηκε το 2011, έπρεπε εντός πενταετίας να αξιολογηθεί και
να θεσµοθετηθούν τα αιτήµατα ίδρυσης των περιοχών οργανω-
µένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών, που αποτελούν δηλαδή
τους θύλακες ανάπτυξης της υδατοκαλλιέργειας, οι λεγόµενες
ΠΟΑΥ. Φυσικά η απελθούσα κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ούτε το χω-
ροταξικό αξιολόγησε µέχρι το 2016 και ενώ έδωσε παράταση
µέχρι το Νοέµβριο του 2019 γι’ αυτές τις ΠΟΑΥ, από τα είκοσι
πέντε αιτήµατα που έχουν κατατεθεί ενέκρινε µόνο το ένα. Επα-
ναλαµβάνω από τα είκοσι πέντε, µόνο το ένα.

Εποµένως η διετής παράταση, που δίνουµε είναι απολύτως δι-
καιολογηµένη και επιβεβληµένη για την ανάπτυξή τους. Εµείς
όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν δίνουµε παρατάσεις
που τις αφήνουµε να πηγαίνουν στο βρόντο. Τουναντίον το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος συστήσαµε εδώ και δύο µήνες διυπουργική υπηρεσιακή επι-
τροπή, η οποία αφ’ ενός θα βγάλει τις προδιαγραφές του
αναδόχου για την αξιολόγηση του χωροταξικού, αφ’ ετέρου και
κυρίως, θα εργαστεί ώστε να απλοποιηθούν, να αποσυµφορη-
θούν από άποψη γραφειοκρατίας και να επιταχυνθούν οι διαδι-
κασίες έγκρισης των συγκεκριµένων θυλάκων ανάπτυξης των
υδατοκαλλιεργειών.

Όπως στις υδατοκαλλιέργειες έτσι και στους δασικούς συνε-
ταιρισµούς η κυβέρνησή σας έβαλε το κάρο µπροστά από τα
άλογα. Το 2016 ψηφίσατε ένα νέο θεσµικό πλαίσιο για τους εν
λόγω συνεταιρισµούς και χωρίς να έχετε δροµολογήσει το δευ-
τερογενές δίκαιο, δηλαδή τα προαπαιτούµενα που ο ίδιος ο
νόµος σάς έθετε, καλούσατε τους διοικούµενους να συµµορφω-
θούν σε ένα αρρύθµιστο ουσιαστικά καθεστώς. 

Όλα αυτά σήµερα θεραπεύονται µε την παράταση έως 31.3,
ενώ µε µια άλλη διάταξη στο πρόσφατο νοµοσχέδιο, Επενδύω
στην Ελλάδα, που ψηφίσαµε, απαλείψαµε τη στρέβλωση του
ασυµβίβαστου, που είχατε φέρει και µας είχατε κληροδοτήσει,
ασυµβίβαστο που απέκλειε ουσιαστικά από µέλη των συνεταιρι-
σµών τους εµπόρους ξυλείας, τους συζύγους αυτών, ακόµη και
τους συγγενείς Α’ βαθµού. 

Ολοκληρώνοντας, µε την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, στο νο-
µοσχέδιο προβλέπεται –και σωστά- η σύσταση επιστηµονικής
επιτροπής για την κλιµατική αλλαγή. Θέλω να επισηµάνω για µια
ακόµη φορά ότι η γεωργία είναι ο τοµέας εκείνος, ο οποίος επη-
ρεάζεται περισσότερο από τον οποιονδήποτε από την κλιµατική
αλλαγή, την ίδια στιγµή, µάλιστα, που αναπτύσσεται η λεγόµενη
Ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία -το λεγόµενο Green Deal όπως
ανακοίνωσε πρόσφατα η Πρόεδρος της Επιτροπής Ούρσουλα
Φον Ντερ Λάιεν, δηµιουργώντας σειρά περαιτέρω νέων υποχρε-
ώσεων για τους αγρότες µας. 

Η άποψή µας είναι ότι στις νέες αυτές στρατηγικές οι αγρότες
και οι κτηνοτρόφοι πρέπει να είναι µέρος της λύσης και όχι µέρος
του προβλήµατος. Γι’ αυτό πρέπει να διαµορφώσουµε µαζί αυτές
τις πολιτικές προς όφελός τους. Εξάλλου, οι γεωργοί είναι οι
πρώτοι, που έρχονται αντιµέτωποι µε τις αρνητικές επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής και οφείλουµε να τους στηρίξουµε σε
αυτή την πράσινη µετάβαση µε την καινοτοµία, την προώθηση
των νέων τεχνολογιών µέσα από τη βιολογική γεωργία και τη βι-
οοικονοµία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις, που σας προανέ-
φερα και σας καλώ να υπερψηφίσετε δεν είναι από αυτές που
ενδεχοµένως θα δώσουν πρωτοσέλιδα στις εφηµερίδες. Είναι
όµως νευραλγικής σηµασίας για στρατηγικούς κλάδους της οι-
κονοµίας µας, καθώς και για τις τοπικές κοινωνίες σε ένα µεγάλο
µέρος της άλλης, της ξεχασµένης και της παραµεληµένης µέχρι
χθες Ελλάδας. Γιατί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει
λάβει ισχυρή εντολή των πολιτών και για τις µεγάλες µεταρρυθ-
µίσεις και για επενδύσεις αλλά και για να βελτιώσει συνολικά το
επιχειρηµατικό επενδυτικό περιβάλλον, σφυρηλατώντας παράλ-
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ληλα την αναγκαία κοινωνική συνοχή. 
Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία
Υφυπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Νίκος Παναγιω-
τόπουλος για επτά λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, πιθανώς να µη χρειαστώ ούτε
τα επτά λεπτά. 

Απλά δηλώνω ότι έχω την ικανοποίηση να φέρνω προς υπο-
στήριξη και ψήφιση σήµερα ενώπιον του Σώµατος την τροπολο-
γία του Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά ειδικά την τρίτη διάταξη
από τις τρεις αυτής της τροπολογίας, που αφορά το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας, µε γενικό αριθµό 79 και ειδικό 13, που έχει να
κάνει µε το µεγάλο, κοµβικής σηµασίας θα έλεγα για την Πολε-
µική µας Αεροπορία αλλά και για την εθνική άµυνα εν συνόλω,
πρόγραµµα της αναβάθµισης των F-16 στην κατηγορία Viper,
που είναι η πιο προηγµένη εκδοχή αυτού του αεροσκάφους σή-
µερα παγκοσµίως. 

Θεωρώ ότι αυτή η τροπολογία είναι η πρώτη νοµοθετική πα-
ρέµβαση, που έρχεται υπ’ όψιν του Σώµατος. Θα ακολουθήσουν
εντός του µηνός Νοεµβρίου ασφαλώς και οι υπόλοιπες, δηλαδή
η τροποποίηση της σύµβασης της αναβάθµισης των F-16 και ει-
δικά τα όσα έχουν να κάνουν µε τα προγράµµατα παροχών σε
αυτή, µετά από πολλή προεργασία, εξαντλητική θα έλεγα εργα-
σία του ζητήµατος µε την πολιτική και στρατιωτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και ασφαλώς και η σύµβαση, που
στην ουσία θα απογειώσει -για να χρησιµοποιήσω και αυτόν τον
δόκιµο για την Πολεµική Αεροπορία όρο- τις δυνατότητες της
ΕΑΒ αλλά κατ’ επέκταση της ελληνικής βιοµηχανίας στη χώρα
µας. 

Όπως γνωρίζετε, στις 30 Απριλίου 2018 µε απόφαση του
ΚΥΣΕΑ εγκρίθηκε η έκτη τροποποίηση αυτής της διακρατικής
συµφωνίας µε την Κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερι-
κής ύψους περίπου 1,5 δισεκατοµµυρίου, η οποία αφορά σε πα-
ράδοση από την Κυβέρνηση των ΗΠΑ προς το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας του έργου της αναβάθµισης των µαχητικών αε-
ροσκαφών F-16 και υλοποιείται µέσω του συστήµατος αλλοδα-
πών στρατιωτικών πωλήσεων, το λεγόµενο FNS των ΗΠΑ. 

Στο πλαίσιο αυτής της διακρατικής συµφωνίας, η Κυβέρνηση
των ΗΠΑ έχει αναθέσει την υλοποίηση αυτού του προγράµµατος
στην εταιρεία «LOCKHEED MARTIN», την κατασκευάστρια εται-
ρεία των F-16, και επιπλέον κατόπιν απαίτησης της ελληνικής
πλευράς προβλέπεται η εκτέλεση του συνόλου των εργασιών
των αεροσκαφών να πραγµατοποιηθεί στην Ελλάδα, στην ΕΑΒ. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, από πλευράς των ΗΠΑ, είχε τεθεί ως προ-
ϋπόθεση -και είχε γίνει δεκτή και από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση- να διατηρηθεί το αρχικό τίµηµα του περίπου 1,5
δισεκατοµµυρίου ευρώ και η καθολική απαλλαγή του προγράµ-
µατος από τον ΦΠΑ και δασµούς. Αυτή ήταν η προϋπόθεση. 

Η µεν απαλλαγή από τον ΦΠΑ είναι δυνατή σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία –ν.2859/2000- επειδή τα εισαγόµενα εµπο-
ρεύµατα εντάσσονται στο καθεστώς της τελειοποίησης προς
επανεξαγωγή, το οποίο λήγει µε την παράδοση αυτών των αερο-
σκαφών στην Πολεµική Αεροπορία. Η δε απαλλαγή από τους δα-
σµούς είναι δυνατή µε την ένταξη στο καθεστώς της
τελειοποίησης προς επανεξαγωγή, για την οποία θα µεριµνήσουν
οι ελληνικές εταιρείες, που πρόκειται να εµπλακούν ως υποκα-
τασκευαστές. 

Ακριβώς αντίστοιχο θέµα και ακριβώς αντίστοιχη νοµοθετική
διευθέτηση είχε τεθεί και για την έναρξη του προγράµµατος ανα-
βάθµισης των αεροσκαφών P-3, των αεροσκαφών ναυτικής συ-
νεργασίας του Πολεµικού Ναυτικού, το οποίο διέπεται από το
ίδιο καθεστώς. Επιλύθηκε µε παρόµοια τροπολογία όπως αυτή,
που φέρνουµε σήµερα προς ψήφιση, η οποία είχε ενσωµατωθεί
στο άρθρο 56 του ν.4487/2017. Σήµερα κάνουµε ακριβώς το ίδιο
πράγµα. 

Η προωθούµενη τροπολογία ουσιαστικά απαλλάσσει τις ελλη-
νικές εταιρείες, που συµµετέχουν στο πρόγραµµα αναβάθµισης
των F-16 και ιδίως την ΕΑΒ από την υποχρέωση να παρέχει στο

δηµόσιο εγγυητικές επιστολές για τους δασµούς και τους φό-
ρους εισαγωγής, των οποίων η πληρωµή αναστέλλεται για όσο
διάστηµα τα εισαγόµενα υλικά και ο εξοπλισµός υπάγονται σε ει-
δικό καθεστώς αποταµίευσης ή τελειοποίησης όπως είπα προς
σε επανεξαγωγή. 

Διευκρινίζω τελικά αυτά αφού εισαχθούν από τις ελληνικές
εταιρείες είτε θα χρησιµοποιηθούν τα ίδια για την κατασκευή
άλλων υλικών που εν τέλει θα τοποθετηθούν στα αεροσκάφη ή
θα τοποθετηθούν όπως είναι, χωρίς άλλη επέµβαση, πέραν εν-
δεχοµένων τεχνικών ελέγχων βεβαίως, στα αεροσκάφη, οπότε
θα απαλλαγούν τελικώς από την υποχρέωση καταβολής φόρων
και δασµών. 

Γιατί πρέπει να περάσει αυτή η τροπολογία; Γιατί η µη απαλ-
λαγή των ελληνικών εταιρειών από την υποχρέωση να συνάψουν
εγγυήσεις προς το ελληνικό δηµόσιο θα αύξανε το χρηµατικό κό-
στος τους το οποίο θα µετακυλίοταν µε τη σειρά του στην αµε-
ρικανική εταιρεία, που υλοποιεί τη σύµβαση. Αυτή, µε τη σειρά
της, θα αύξανε το συνολικό κόστος της διακρατικής συµφωνίας
–θα πληρώναµε παραπάνω δηλαδή. Στη δε περίπτωση της ΕΑΒ
το ξέρετε ότι δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή η ρευστότητα, δηλαδή
η δυνατότητα σύναψης εγγυήσεων λόγω της έλλειψης ρευστό-
τητας της εταιρείας. 

Συνεπώς, η µη έγκριση της προωθούµενης τροπολογίας ου-
σιαστικά θα έχει ως συνέπεια να µπλοκαριστεί η έναρξη των
απαιτούµενων εργασιών στην ΕΑΒ και εποµένως θα δηµιουρ-
γούσε ακόµα σηµαντικές καθυστερήσεις –γιατί ήδη έχουµε κα-
θυστερήσει και θυµίζω η τελευταία απόπειρα να περάσει αυτή η
τροπολογία ήταν τον Μάρτιο του 2018 και έκτοτε τίποτα- στην
εξέλιξη του προγράµµατος αναβάθµισης που είναι όπως σας
είπα εξαιρετικά σηµαντικό για τις υπηρεσιακές δυνατότητες της
Πολεµικής µας Αεροπορίας. 

Εποµένως και σύντοµα, σύµφωνα µε το πρόγραµµα υλοποί-
ησης του προγράµµατος, θα ενταχθεί προς αναβάθµιση –θα το
τοποθετούσα εντός ενός, δυο µηνών- το πρωτότυπο αεροσκά-
φος στις εγκαταστάσεις της ΕΑΒ, προκειµένου να ξεκινήσουν οι
εργασίες αναβάθµισης του πρωτοτύπου γιατί είναι περίπλοκη η
διαδικασία µε πολλές τεχνικές παραµέτρους, όπως καταλαβαί-
νετε. Θα πρέπει να αποσταλούν στη χώρα όλα τα υλικά που απαι-
τούνται για την υλοποίηση αυτή. 

Εποµένως από εδώ προκύπτει και ο επείγων χαρακτήρας της
τροπολογίας. Την ώρα που µιλάµε έχουν ήδη έρθει όλα τα υλικά
από την «LOCKHEED MARTIN», βρίσκονται στην Ελλάδα και πρό-
κειται να µεταφερθούν οσονούπω στις εγκαταστάσεις της ΕΑΒ
για να αρχίσει αυτό το µεγάλο πρόγραµµα. 

Μίλησα για καθυστερήσεις, όµως όπως καταλαβαίνετε είναι
σηµαντικό για την άµυνα της χώρας η αποφυγή οποιασδήποτε
επιπλέον καθυστέρησης στην υλοποίηση της αναβάθµισης των
αεροσκαφών F-16 γιατί αυτή η αναβάθµιση τελικά θα δώσει στην
Πολεµική µας Αεροπορία το ποιοτικό πλεονέκτηµα, που χρειάζε-
ται για να προασπίσει τα κυριαρχικά της δικαιώµατα. 

Εποµένως, θεωρώ ότι αυτή η διαδικασία, τουλάχιστον, ως
προς το νοµοθετικό της σκέλος ξεκινά σήµερα. Θα ολοκληρωθεί
συντοµότατα. 

Είναι ένα πρόγραµµα από το οποίο στην ουσία εξαρτάται η δυ-
νατότητα της Πολεµικής µας Αεροπορίας να διατηρήσει τη µε-
γάλη αποτρεπτική ισχύ, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τα εθνικά
µας συµφέροντα. 

Είναι εθνική ανάγκη, θα έλεγα, να προχωρήσει τάχιστα αυτό
το πρόγραµµα και µαζί µε αυτό, παράλληλα, η ΕΑΒ να καταστεί
η λειτουργική ανταγωνιστική βιοµηχανία, το κόσµηµα, θα έλεγα,
της αµυντικής βιοµηχανίας, για να εκτελέσει όχι µόνο αυτό το
πρόγραµµα, αλλά και άλλα τα οποία θα είναι πλέον σε θέση, µετά
και την υπερψήφιση, σύντοµα, της τροποποίησης της συµφω-
νίας, ιδίως ως προς το σκέλος των παροχών, που κάποτε απο-
καλούσαµε αντισταθµιστικά ωφελήµατα αλλά θα δείτε σύντοµα
ότι πρόκειται για παροχές, που θα αποτελέσουν εσωτερική επέν-
δυση µέσα στην ΕΑΒ, για να µπορέσουν να προσελκύσουν, να
διεκπεραιώσουν όχι µόνο αυτό το σηµαντικό πρόγραµµα που
σας είπα, αλλά και άλλες παρεµφερείς εργασίες προς όφελος
τελικά της αµυντικής µας βιοµηχανίας, των Ενόπλων Δυνάµεων,
αλλά και της πατρίδας µας.
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Γι’ αυτούς τους λόγους, σας καλώ να υποστηρίξετε αυτή την
τροπολογία. Είναι, όπως σας είπα, η εκκίνηση µιας διαδικασίας
η οποία έχει τη δική της µέγιστη εθνική σηµασία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Πριν τον κ. Αναστασιάδη, τον λόγο έχει ζητήσει ο κ. Γρηγοριά-
δης για ένα λεπτό.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Με συγχωρείτε, κύριε Αναστασιάδη. Δεν θα σας καθυστερήσω

καθόλου. Ένα λεπτό θα µιλήσω, για να πω δυο πράγµατα ,που
νοµίζω ότι δεν πρέπει να µείνουν αναπάντητα.

Το πρώτο πράγµα, που θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε, είναι ότι
είναι τουλάχιστον παγκοσµίως καινοφανής η άποψη ότι θα πρέ-
πει να θριαµβολογούµε, να ευχαριστούµε και να χαιρόµαστε που
µπορούµε να εκφράζουµε την άποψή µας στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. 

Είχα την εντύπωση -είµαι βέβαιος ακόµα- ότι έχουµε δηµοκρα-
τία σε αυτή τη χώρα και ότι ακριβώς αυτό κάνουµε εδώ, δηλαδή
λέει ο καθένας εκπρόσωπος του ελληνικού λαού ό,τι ακριβώς
θέλει µέσα σε κόσµια επίπεδα. Αυτά ως προς αυτό.

Το δεύτερο, που θέλω να πω για την αποκατάσταση της αλή-
θειας αυτή τη φορά είναι ότι εγώ σαφώς είπα ότι έκαναν πολύ
καλά που διαπόµπευσαν τα κορίτσια αυτά µία σχολική παρέλαση.
Δεν µίλησα καθόλου για στρατιωτική παρέλαση. 

Και θυµίζω και δεν θα πω τίποτε άλλο ότι σχολικές παρελάσεις
συνεχίζουν να γίνονται σε αυτόν τον πλανήτη µόνο σε καθεστώτα
µη δηµοκρατικά, όπως αυτό της Βόρειας Κορέας ή όπως αυτό
του υπαρκτού σοσιαλισµού, πριν πέσει ο υπαρκτός σοσιαλισµός
ή όπως αυτό που θέλει να επαναφέρει ο σχιζοφρενής παρανοϊ-
κός πλανητάρχης Trump και ευτυχώς, δεν το έχει καταφέρει
ακόµα, την παρέλαση δηλαδή µαθητών στη Νέα Υόρκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστασιάδης.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι, όπως εσείς ζητάτε το δικαίωµα

να εκφράζετε την άποψή σας και το έχετε και κανείς δεν σας το
στέρησε, έτσι πρέπει να αναγνωρίσετε και το δικαίωµα σε αυ-
τούς, που διαφωνούν µαζί σας να σας κάνουν κριτική. Αυτό έγινε. 

Και η παρέµβασή σας νοµίζω ήταν άστοχη και άκαιρη, για να
µην µπούµε ξανά σε αυτή την διαδικασία. Ελέχθησαν και αντι-
λέχθησαν. Όποιος θέλει ασπάζεται τη µία άποψη και την άλλη
άποψη. Γιατί µιλήσατε για Βόρειο Κορέα και κάνατε παραλληλι-
σµούς, που δεν έχουν θέση σε αυτό το Κοινοβούλιο και δεν είχαν
ποτέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο, που έρχεται
σήµερα στη Βουλή προς ψήφιση και συζητάµε, ρυθµίζονται µια
σειρά από θέµατα διαφόρων Υπουργείων. 

Αντιµετωπίζονται έκτακτα ζητήµατα, βελτιώνονται παθογένειες
χρόνων, επιδιώκεται και δροµολογείται η εξυγίανση της ΔΕΗ,
επεµβαίνει το κράτος εκεί που χρειάζεται, όταν παρουσιάζονται
έκτακτες ανάγκες -όπως είναι τα προβλήµατα, που δηµιούργησε
η κατάρρευση της «THOMAS COOK», του γνωστού τουριστικού
οργανισµού-, βελτιώνεται η προστασία της πρώτης κατοικίας. 

Οι παρεµβάσεις αυτές επιβεβαιώνουν για µία ακόµα φορά την
απόφαση και του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης ότι η Κυ-
βέρνηση αυτή θα τραβήξει τη χώρα µπροστά, όχι µόνο µε διαπι-
στώσεις και ρητορική ,αλλά µε λύσεις όπου χρειάζονται και όπου
υπάρχουν προβλήµατα.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η ΔΕΗ. Γιατί µε την κατάρ-
γηση της δηµοπράτησης προθεσµιακών προϊόντων ηλεκτρικής
ενέργειας, της γνωστής ΝΟΜΕ, γίνονται αποφασιστικά βήµατα
για την εξυγίανσή της. Και όλοι γνωρίζουµε ότι η διαδικασία αυτή
κόστισε στη ΔΕΗ τα τελευταία τριάµισι χρόνια περί τα 600 εκα-
τοµµύρια εις βάρος και της εταιρείας, αλλά κατ’ επέκταση και
του ελληνικού λαού, της κοινωνίας.

Και σας τιµά, κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, το γεγονός ότι συµφωνείτε κι εσείς µε την κατάργηση αυτής

της διαδικασίας, παρ’ ότι ήσασταν εσείς, που τη θεσµοθετήσατε.  
Βελτιώνουµε, επίσης, το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο για την προ-

στασία της πρώτης κατοικίας, διευκολύνοντας περισσότερο τους
οφειλέτες. Με τις αλλαγές, που φέρνει η Κυβέρνηση, περισσό-
τεροι δικαιούχοι µπορούν να ενταχθούν στις προστατευτικές
ρυθµίσεις, όχι µόνο αυτοί που θα κάνουν νέες αιτήσεις, αλλά και
αυτοί που είχαν κάνει ήδη αιτήσεις µε το παλαιότερο καθεστώς. 

Η απαλλαγή δε από την υποχρέωση της απόδοσης φόρου των
επιχειρήσεων που είχαν συνεργαστεί µε τον τουριστικό οργανι-
σµό «THOMAS COOK» έρχεται να προστεθεί στην προσπάθεια
της Κυβέρνησης να στηρίξει τις τουριστικές επιχειρήσεις, που
επλήγησαν από την κατάρρευση της εν λόγω εταιρείας και να
προστατεύσει κατ’ επέκταση και τους εργαζόµενους στις επιχει-
ρήσεις αυτές. 

Ερχόµαστε τώρα στο ΚΕΘΕΑ για το οποίο έγινε πολλή συζή-
τηση και για το αυτοδιοίκητο και τις αντιπαραθέσεις γι’ αυτό σε
αυτή την Αίθουσα σήµερα, αλλά και στις επιτροπές. Θέλω να
υπενθυµίσω τα εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της αντιπολί-
τευσης. Η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά έχει στηρίξει τόσο το αυ-
τοδιοίκητο όσο και τη συνολική προσπάθεια του ΚΕΘΕΑ. Ποτέ
δεν είχε τεθεί θέµα κατάργησης του αυτοδιοίκητου, όπως δεν τί-
θεται και τώρα. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ο ση-
µερινός Υπουργός, στηρίζοντας στην ουσία το ΚΕΘΕΑ και το αυ-
τοδιοίκητο, κρίνουν ότι πρέπει να αλλάξει το µοντέλο διοίκησης.
Κι επειδή ακούσαµε εδώ διάφορα περί πραξικοπηµάτων και άλλα
τέτοια, θέλω να ρωτήσω το εξής. Δεν δέχεστε εσείς ως δηµο-
κρατικό δικαίωµα της πλειοψηφίας να ορίζει αυτή τον τρόπο δι-
οίκησης του οργανισµού; Και βεβαίως, να κριθεί και σε λίγο
καιρό αυτή τους η πρωτοβουλία, όπως έχετε δικαίωµα να κάνετε.

Με την παρέµβαση αυτή δεν αναιρείται το αυτοδιοίκητο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού δεν αναιρείται και δεν αγγίζεται
καθόλου η λειτουργία της γενικής συνέλευσης, που είναι αυτή
που έχει τον κεντρικό ρόλο λήψης αποφάσεων και καθορίζει και
τον στρατηγικό σχεδιασµό του οργάνου. 

Γιατί, όµως, δηµιουργήθηκε αυτό το θέµα; Γιατί η Κυβέρνηση
ξαφνικά και ο Υπουργός αποφάσισαν να το κάνουν αυτό; Τους
ήρθε κάποια στιγµή έτσι η έµπνευση; 

Γιατί, κύριε Ξανθέ, όπως ξέρετε, υπάρχει πόρισµα από το
οποίο προκύπτουν σαφείς ενδείξεις για την ύπαρξη παρακυκλώ-
µατος µέσα στους κόλπους του ΚΕΘΕΑ, στην περιοχή της Θεσ-
σαλονίκης. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Γιατί δεν το είπατε αυτό την πρώτη µέρα;
Κοροϊδεύετε τον κόσµο! Λέτε ψέµατα! Αυτό κάνετε.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεν πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει
έλεγχος; Δεν καταλαβαίνω τον εκνευρισµό σας. Γιατί εξεγείρε-
στε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Έλεος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Τι µας λέτε, λοιπόν; Δεν πρέπει να

υπάρξει έλεγχος; Δεν πρέπει να γίνει σε βάθος έρευνα γι’ αυτά
που είδαν το φως της δηµοσιότητας; Αυτό µας λέτε; Αυτά θέ-
λετε; Αυτά λέτε στον ελληνικό λαό; 

Και δεν πρέπει να υπάρχει, τέλος, έρευνα και έλεγχος εκεί που
υπάρχει κρατική χρηµατοδότηση; Να τα αφήσουµε όλα µε ένα
καθεστώς ασυδοσίας να ρυθµίζονται;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Όπως ήταν το ΚΕΕΛΠΝΟ.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Μην πετάτε την µπάλα στην κερ-

κίδα, όταν δεν έχετε να πείτε κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, συ-

νεχίστε.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολο-

κληρώνω την τοποθέτησή µου µε το θέµα της διετούς παράτα-
σης για την ολοκλήρωση της διαδικασίας θεσµοθέτησης των
περιοχών οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών, τις
ΠΟΑΥ.  

Αναφέροµαι, κυρίως, σε αυτό διότι υπάρχουν οργανωµένες
υδατοκαλλιέργειες στον Θερµαϊκό Κόλπο, στην περιοχή της Χα-
λάστρας, των Κυµίνων, των Μαλγάρων, της Επανοµής, της Μη-
χανιώνας. Και το λέω αυτό διότι άκουσα το πρωί τον εισηγητή
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του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας που εξαιτίας της παρά-
τασης αυτής, για να δοθεί η δυνατότητα να λειτουργήσουν υδα-
τοκαλλιέργειες, αναφέρθηκε σε στήριξη βιοµηχάνων εξαιτίας
αυτής της απόφασης.

Θέλω να πω ότι στην περιοχή του Θερµαϊκού Κόλπου, όπου
αναπτύσσεται περίπου το 90% της µυδοκαλλιέργειας, µε το 90%
µε εξαγωγικό προσανατολισµό -και έχει αυτό τη σηµασία του για
την ελληνική οικονοµία- οι υδατοκαλλιεργητές είναι µεροκαµα-
τιάρηδες µικροκαλλιεργητές και δεν έχουν καµµία σχέση µ’ αυτό
που αναφέρθηκε το πρωί από τον εισηγητή του ΚΚΕ και συγχα-
ρητήρια, κύριε Υπουργέ, που κάνετε αυτήν την παρέµβαση, για
να µπορέσουν να λειτουργήσουν.

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση µε αργά αλλά σταθερά βήµατα
προχωρά προς τη σωστή κατεύθυνση, εντοπίζει προβλήµατα,
παρεµβαίνει µε λύσεις, αντιµετωπίζει τις προκλήσεις τις καθηµε-
ρινότητας, βελτιώνει τη ζωή των πολιτών και έτσι θα προχωράµε
µε σχέδιο, αποφασιστικότητα και στρατηγική και έτσι θα µας αν-
τιµετωπίσει και θα µας επιλέξει και πάλι ο λαός.

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Μουζάλας για
επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, είχα µια αγωνία αν θα προλάβω να µι-
λήσω µετά την οµιλία από την Ελληνική Λύση. Λέω: Θα προλάβω
κι εγώ πριν χαθεί η Ελλάδα, πριν χαθούν οι Έλληνες; Εγώ πρό-
λαβα. Εύχοµαι και στους υπόλοιπους να ολοκληρώσουν.

ΚΕΘΕΑ: Πάρα πολλοί εδώ µέσα δεν ξέρουν τι είναι το ΚΕΘΕΑ
για το οποίο µίλησαν. Είναι, λοιπόν, ένας θεραπευτικός οργανι-
σµός µε µεγάλο κοινωνικό ρόλο, που στηρίζεται πάνω σε επιστη-
µονικές πραγµατικότητες. Δηµιουργήθηκε το 1983 από το
ΠΑΣΟΚ. Ήταν από τα πολύ θετικά ίχνη που άφησε το ΠΑΣΟΚ στο
ζήτηµα των τοξικοµανών και της καταπολέµησης των ναρκωτι-
κών ουσιών. Δούλεψαν πάρα πολύ σκληρά ο κ. Στεφανής και ο
κ. Ρουπακιώτης και τους χρωστάµε. Γιατί έγινε αυτοδιοίκητο;
Διότι είναι από τα πιο σκληρά προγράµµατα. Τα «στεγνά» προ-
γράµµατα είναι από τα πιο σκληρά, από τα πιο δύσκολα προ-
γράµµατα, που υποβάλλονται οι τοξικοµανείς και οι εξαρτώµενοι.
Εποµένως, το µοντέλο να είναι συνδιοικούµενο είναι πλέον επι-
στηµονικά –και µπορώ να σας φέρω βιβλιογραφίες, είµαι για-
τρός, όπως ξέρετε- το επιθυµητό µοντέλο για τα «στεγνά»
προγράµµατα.

Δεν ήταν, λοιπόν, µια τυχαία επιλογή και δεν ήταν τυχαίο ότι
τόσες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας δεν
πείραξαν αυτό το µοντέλο. Δεν είναι τυχαίο ότι αυτό το µοντέλο
µέχρι σήµερα µόνο καλά ακούγεται στην κοινωνία και διεθνώς.
Σήµερα, αύριο, τις επόµενες µέρες ο καινούργιος διορισµένος
Πρόεδρος θα πάει να παραλάβει ένα ακόµα διεθνές βραβείο για
το ΚΕΘΕΑ, το οποίο άνοιξε ένα πρόγραµµα για την εξάρτηση
από τον τζόγο και από τα µηχανάκια αυτά, τα οποία δεν ξέρω
πώς τα λένε.

Επίσης, το ΚΕΘΕΑ τι είναι; Είναι ένας κρίκος σε µια αλυσίδα,
η οποία φτιάχνει την προσπάθεια του κράτους, την προσπάθεια
της κοινωνίας να ανταπεξέλθει σε αυτή την ύπουλη κοινωνική αρ-
ρώστια, αλλά και βιολογική αρρώστια των ναρκωτικών. Ο κλονι-
σµός του ΚΕΘΕΑ δηµιουργεί κλονισµό και σε όλους τους άλλους
κλάδους και δεν είναι τυχαίο ότι δεν υπάρχει κανείς από αυτούς
τους θεσµούς και από αυτές τις δοµές που ασχολούνται µε τα
ναρκωτικά, που να µη διαµαρτύρεται. 

Εδώ πέρα κάνετε ένα κόλπο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Το κάνετε συνέχεια. Βάζετε το λάθος ερώτηµα και δίνετε τη
σωστή απάντηση. Αυτό είναι εύκολο. Λέτε: Γιατί αντιδρά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Δεν είναι αυτό το ερώτηµα. Γιατί αλλάζετε το ΚΕΘΕ είναι
το ερώτηµα, ένα ΚΕΘΕΑ το οποίο είναι πεντακάθαρο. Όταν ψη-
φίσατε αυτό το πράγµα, δεν είχατε πει τίποτα ούτε για τον εσω-
τερικό έλεγχο που έκανε το ΚΕΘΕΑ, ούτε για το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους. Τα βγάλατε τώρα, όταν είδατε ότι δεν
υπάρχει κανείς επιστήµονας µέσα σ’ αυτή την ιστορία, που να
συµφωνήσει µ’ αυτό που κάνετε και µιλάµε για επιστήµονες σε

πολλές επιστήµες, νοµικούς, κοινωνιολόγους, γιατρούς. Δεν
υπήρξε κανείς για τριάντα έξι χρόνια. Μέχρι και ο Σαµαράς επα-
ναεπιβεβαίωσε το αυτοδιοίκητό του. Το ερώτηµα είναι, γιατί το
αλλάζετε. 

Κοιτάξτε τώρα να σας πω εγώ, από τα λίγα που µπορώ να κα-
ταλάβω, πώς λειτουργείτε. Ο νόµος για να ορίσετε τον διοικητή
της ΕΥΠ που θέλατε δεν σας έκανε. Αλλάξατε τον νόµο. Εδώ
πέρα τώρα ο νόµος για να µη βγει Πρόεδρος µία την οποία δεν
συµπαθείτε, δεν σας έκανε. Αλλάζετε ξανά τον νόµο. Όταν τε-
λειώνουν όλα σας τα επιχειρήµατα, καταλήγετε στο ότι «µας ψή-
φισε το 40%». Παιδιά, το ξέρουµε αυτό. Όταν ήλθε ο κ.
Μητσοτάκης στο Μαξίµου, ο Πρωθυπουργός µας κ. Τσίπρας
ήταν εκεί και τον δέχτηκε. Όταν γίναµε εµείς κυβέρνηση, εσείς
δεν ξέρατε ότι γίναµε κυβέρνηση και έλειπαν οι Υπουργοί σας
και αυτοί που έπρεπε να παραδώσουν την κυβέρνηση; Δεν ανα-
φέροµαι σε κανέναν από εσάς, κύριοι συνάδελφοι. Απλά είστε
µπροστά µου και σας κοιτάω. Το λέω για να µην έχουµε καµµία
παρεξήγηση.

Ποιο είναι το τελικό επιχείρηµα; Σαράντα τοις εκατό. Έχουµε
δηµοκρατία. Δεν είναι αντίληψη για δηµοκρατία αυτό. Αυτό είναι
αντίληψη για το πώς η πλειοψηφία θα ασκήσει δικτατορική εξου-
σία πάνω σε όλες τις µειοψηφίες. Θα ήθελα να θυµόµαστε όλοι
–εγώ το έλεγα και στο δικό µου κόµµα- ότι το 40% είναι πλειοψη-
φία µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά είναι µειοψηφία στον λαό και
αυτό θα πρέπει να το θυµάται η οποιαδήποτε πλειοψηφία µέσα
στο Κοινοβούλιο. 

Πάµε, λοιπόν, παρακάτω. Η εξουσιολαγνεία τού ότι δεν µπο-
ρείτε να διανοηθείτε ότι θα υπάρχουν οργανισµοί, που δεν θα
ελέγχονται άµεσα από εσάς είναι αυτό που δηµιουργεί µια ανα-
ταραχή που θα την πληρώσουν οι θεραπευόµενοι, γιατί ξέρετε
ότι έχει µεγάλη σηµασία η οµαλή πορεία, η οµαλή σχέση του θε-
ραπευόµενου µε τον θεραπευτή του και το κατασυκοφαντείτε,
δηλαδή λέτε ότι κάνει οικονοµικές ατασθαλίες. Το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους έχει αποδεχθεί όλες τις εκθέσεις του
ΚΕΘΕΑ. Σε αυτή την έκθεση που λέτε κάνει παρατηρήσεις και µε
βαθµολογία από 1 έως 5 το βαθµολογεί για πρώτη φορά µε 4.
Ψάξτε στους δηµόσιους οργανισµούς να δείτε αντίστοιχες βαθ-
µολογίες. Ανέφερε κάποια στοιχεία ένας Βουλευτής, νοµίζω ο
Κρίτων Αρσένης από το ΜέΡΑ25. Δεν στέκει τίποτα απ’ ό,τι λέτε
και το συκοφαντείτε. Συκοφαντείτε ένα από τα κύρια όπλα που
έχουµε. Λέει ο Υπουργός: «Δεν έχουµε πρόγραµµα». Δεν έφερε
πρόγραµµα. Άλλαξε ένα διοικητικό συµβούλιο. Θα βάλουµε µετά
µια επιστηµονική επιτροπή να κρίνει. Δεν µας έφερε µια έκθεση
επιστηµονικής επιτροπής να κρίνει. Άλλαξε απλά ένα διοικητικό
συµβούλιο. Δεν µπήκε συννυφάδα σ’ αυτό. Δεν µπήκε συµπε-
θέρα σ’ αυτό. Μπήκαν άλλοι άνθρωποι. Δεν τους κρίνω, αλλά να
σας πω ποιοι πέρασαν, για να κάνετε συγκρίσεις; Φατούρος,
Πλωρίτης, Κούνδουρος, Νοταράς, Νέστορας, Μπιτσάκης, Ζέη,
Παρασκευόπουλος, Μουζέλης, Βούλγαρης, Μεγαπάνου. Αυτό
είναι το αυτοδιοίκητο, αυτό είναι που κατέκτησε την κοινωνία.
Δεν είναι οι βίαιες αλλαγές, οι οποίες γίνονται στη βάση τού 40%. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως
µετά η κ. Φωτίου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, εγώ θα πω κάτι. Πριν ήλθε ο κ. Παναγιωτόπουλος και
έφερε µια πολύ σοβαρή τροπολογία, για την οποία πληροφορού-
µαι –γιατί δεν είµαι ο καθ’ ύλην αρµόδιος- ότι δεν έχουµε αντίρ-
ρηση.

Όµως, είναι ένα πρόγραµµα ενάµισι δισεκατοµµυρίου, ανα-
βάθµιση των F16, το οποίο θα πραγµατοποιηθεί στην ΕΑΒ και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ: Όχι όλο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Όχι όλο. Λοιπόν, στο πλαίσιο της

καλής νοµοθέτησης φέρνουµε µία τέτοια τροπολογία µίας τέ-
τοιας σηµασίας τελευταία στιγµή λίγο πριν ολοκληρωθεί αυτό το
νοµοσχέδιο των τριών πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου; Δη-
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λαδή αυτή είναι η κανονικότητα; Αυτή είναι η καλή νοµοθέτηση
που υποσχεθήκατε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: ...να ξαναµιλήσουν µετά για καλή νοµο-
θέτηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τουλάχιστον, θα έπρεπε να έχει
συζητηθεί στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας αυτό το θέµα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι, πα-

ρακαλώ ησυχία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει εγώ

θα ήθελα πριν πω δυο λόγια για το νοµοσχέδιο, αυτό το συνον-
θύλευµα των τριών πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, θα
ήθελα κατ’ αρχάς να εκφράσω και από αυτό το Βήµα την κατα-
δίκη µου, µε κατηγορηµατικό τρόπο, του κλίµατος το οποίο έχει
δηµιουργηθεί τις τελευταίες µέρες, ένα κλίµα αυξανόµενου κυ-
βερνητικού αυταρχισµού απέναντι στους φοιτητές και στη νεο-
λαία εν όψει του Πολυτεχνείου. 

Όλα αυτά που είδαµε αυτές τις µέρες. Η επέµβαση των µατ
σε φοιτητές που φώναζαν: «Ψωµί – Παιδεία - Ελευθερία», οι
αθρόες προσαγωγές φοιτητών και νεολαίων -σήµερα, µάλιστα,
προσήχθη και ο γραµµατέας της σπουδάζουσας νεολαίας του
ΣΥΡΙΖΑ, µετά αφέθηκε ελεύθερος, διότι δεν είχε κάνει κανένα έγ-
κληµα, ένα χαρτόνι είχε υψώσει, όπως είχαν κάνει οι εξεγερµένοι
τότε φοιτητές του Πολυτεχνείου στο κέντρο της Αθήνας- και, επί-
σης, η απίστευτη ντροπιαστική µεταχείριση ανθρώπων που προ-
σάγονται σε ορισµένα αστυνοµικά τµήµατα. Αυτό το πράγµα
είναι ντροπή για τη δηµοκρατία και πρέπει να το καταδικάσουµε
διότι οδηγείτε τη νεολαία και τη χώρα σε πολύ δύσκολες ατρα-
πούς.

Καλούµε, λοιπόν, εµείς σε ειρηνικές µαζικές κινητοποιήσεις το
τριήµερο που ξεκινάει από αύριο στο Πολυτεχνείο και στην πο-
ρεία την Κυριακή. Καλούµε όλο το λαό, όλη τη νεολαία, όλους
τους φοιτητές να συµµετάσχουν για να απαντήσουµε µε δηµο-
κρατικό τρόπο σε ένα κλίµα αυταρχισµού το οποίο γίνεται στο
όνοµα του νόµου και της τάξης.

Θα πω τώρα και δυο λόγια για τις πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Σχετικά µε το θέµα του ΚΕΘΕΑ έχουν µιλήσει πάρα
πολλοί συνάδελφοι. Νοµίζω ότι το θέµα του ΚΕΘΕΑ αποτελεί
εφαρµογή του ενός σκέλους στο οποίο βασίζεται η κυβερνητική
πολιτική. Για µένα τρία σκέλη προχωρά η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας: Νόµος και τάξη, ασφυκτικός έλεγχος του κράτους
από το λεγόµενο επιτελικό κράτος και ένας ιδιότυπος νεοφιλε-
λευθερισµός µε προνοµιακούς αποδεκτές ορισµένα µεγάλα συµ-
φέροντα µέσα στη χώρα, στα οποία συνεχώς, µε τροπολογίες
στα διάφορα νοµοσχέδια που έχουν έρθει από τον Αύγουστο και
µετά, έχουµε συνεχιζόµενα δωράκια.

Λοιπόν, τι γίνεται στο ΚΕΘΕΑ: Βάναυση παρέµβαση του κοµ-
µατικού κράτους Αυτό γίνεται. Περί αυτού πρόκειται. Καταργείτε
έναν αυτοδιοίκητο οργανισµό ο οποίος έχει αξιολογηθεί θετικά
από τον ΟΗΕ. Δεν έχει αξιολογηθεί από εσάς. Από τον ΟΗΕ έχει
αξιολογηθεί θετικά. Και στην ουσία εσείς καταργείτε όλο αυτό
το έργο, το µηδενίζετε, διότι δεν έχετε να πείτε κάτι συγκεκρι-
µένο. Μας φέρατε κάποια πορίσµατα, αλλά δεν προχωρήσατε
σε µία αµφισβήτηση της διοίκησης και της χρηστής διαχείρισης
της διοίκησης, κάποιου τµήµατος εν πάση περιπτώσει το οποίο
µε τον δικό της εσωτερικό έλεγχο είχε ήδη εντοπιστεί και ήταν
σε µία διαδικασία διαλεύκανσης.

Πρόκειται, λοιπόν, για µία βάναυση παρέµβαση του κοµµατι-
κού κράτους στο ΚΕΘΕΑ. Γι’ αυτό εγώ πιστεύω ότι έχετε υποστεί
µία πολιτική και ηθική ήττα µεγάλων διαστάσεων σε αυτό το
θέµα, όσο κι αν δεν φαίνεται αυτό, γιατί ήδη έχει προχωρήσει η
διοίκηση που έχετε διορίσει. Όµως, µέσα στην κοινωνία έχετε
απαξιωθεί από αυτό το ζήτηµα και θα το δείτε στη συνέχεια.

Θα πω δυο λόγια τώρα και για το θέµα των επιπτώσεων της
«THOMAS COOK». Κατ’ αρχάς, πρέπει να πούµε για την κατάρ-
ρευση αυτού του µεγάλου οργανισµού, της εταιρείας αυτής.
Εχθές στη Γερµανία ανακοινώθηκε ότι και η θυγατρική της «TH-
OMAS COOK» έπεσε σε πτώχευση και βρίσκονται στον αέρα εξα-
κόσιες χιλιάδες πελάτες.

Τα µέτρα τα οποία πήρατε εσείς, και σας το είπαν και οι φο-
ρείς, είναι ανεπαρκή και πενιχρά. Και εδώ θέλω να πω ότι υπάρχει

ειδικά για τους εργαζόµενους ένα ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου το οποίο καλεί τις χώρες-µέλη να αξιοποιήσουν πλή-
ρως τα διαθέσιµα µέσα της Ευρωπαϊκής Ένωσης προκειµένου
να µετριαστεί ο αντίκτυπος της χρεοκοπίας της «THOMAS
COOK».

Λέει επί λέξει και επισηµαίνει: «Οι κυβερνήσεις θα πρέπει να
χρησιµοποιήσουν το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο και το Ταµείο
Προσαρµογής στην παγκοσµιοποίηση για να βοηθήσουν τους
εργαζόµενους που απολύθηκαν». Επίσης, ζητά το ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο από την επιτροπή να υποβάλει πρόταση σχετικά µε
το δικαίωµα των εργαζοµένων να πληροφορούνται για τις δια-
βουλεύσεις και να συµµετέχουν σε αυτές.

Μια κουβέντα ακόµα και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι θετικό
ότι ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος πάει να αποσύρει τη διάταξη
µε την οποία επ’ αορίστου παραχωρούνται οι κοινόχρηστοι χώροι
στην εταιρεία -δωράκι κι αυτό στους επενδυτές- που θα αξιοποι-
ήσει το Ελληνικό. Πρέπει, όµως, να διευκρινιστούν πολλά πράγ-
µατα ακόµα.

Όπως ξέρετε υπάρχει και προσφυγή στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας από τον Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολόγων και από δύο
σωµατεία του Υπουργείου Πολιτισµού για τον αρχαιολογικό
χώρο ο οποίος υπάγεται και αυτός στους κοινόχρηστους χώ-
ρους, τον αρχαιολογικό χώρο, που βρίσκεται στον Άγιο Κοσµά.
Να δούµε πώς είναι διατυπωµένα τα πράγµατα. Ο αγώνας πάν-
τως και των κατοίκων της περιοχής και των φορέων και της αντι-
πολίτευσης έφερε καρπούς και υποχωρήσατε σε αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η συνάδελφος κ. Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ
για επτά λεπτά.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή
κύρωση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου του Σεπτεµβρίου
είναι µία ακόµη ψηφίδα στο πολιτικό σχέδιο της Νέας Δηµοκρα-
τίας και τους τρόπους εφαρµογής αυτού του πολιτικού σχεδίου
εδώ και τέσσερις µήνες.

Το πολιτικό σχέδιο είναι η εκχώρηση στα µεγάλα ιδιωτικά συµ-
φέροντα των δηµόσιων αγαθών, των εργασιακών δικαιωµάτων,
του κοινωνικού κράτους, υγεία, παιδεία, ασφάλιση, πρόνοια,
καθώς και η στελέχωση όλου του κράτους µε τους ηµετέρους,
τα δικά µας παιδιά.

Για να υλοποιηθεί το σχέδιο προϋποθέτει την παράλυση του
κοινωνικού σώµατος και τη διαίρεσή του. Αυτό επιτυγχάνεται µε
την επίδειξη ενός ακραίου πολιτικού αυταρχισµού, µε τη συκο-
φάντηση, λασπολογία και σκευωριολογία θεσµών, κοινωνικών
οµάδων και προσώπων, που αντιστέκονται και µε την επαναφορά
του φόβου ως κυρίαρχο στοιχείο της καθηµερινότητας.

Εδώ και µέρες η Νέα Δηµοκρατία έχει στήσει ένα πολεµικό
κλίµα για να τροµοκρατηθεί η κοινωνία και να µην κατέβει στην
πορεία της 17ης Νοεµβρίου, να µην διαδηλώσει ενάντια σε όλα
αυτά ,που κάνετε και επιχειρείτε τεσσεράµισι µήνες τώρα.

Χρησιµοποιείται ο φόβος για να παραλύσει η κοινωνία και η
νεολαία. «Απειλούµαστε» από τους φοιτητές, που παρουσιάζον-
ται ως εν δυνάµει τροµοκράτες και «µπαχαλάκηδες». «Απειλού-
µαστε» από τα πανεπιστήµια, που εδώ και χρόνια καταγγέλλονται
ως κέντρα, τόποι βίας και ανοµίας. «Απειλούµαστε» από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τους Βουλευτές του, που θέλουν το καθεστώς βίας και
ανοµίας. Μια ολόκληρη πόλη, η Αθήνα, η πρωτεύουσα της
χώρας, απειλείται. Ο φόβος σπέρνεται πάνω από την πόλη. Χρη-
σιµοποιείται για να νοµιµοποιήσει την καταστολή και βία µε την
οποία θέλει να κυβερνήσει η Νέα Δηµοκρατία. Γι’ αυτό και επι-
στρατεύθηκαν οι ακροδεξιοί της Νέας Δηµοκρατίας, που δίνουν
τα ρέστα τους αυτές τις µέρες στα κανάλια. Η καταστολή και η
βία είναι νόµιµες ενέργειες του κράτους, το ξύλο είναι στοιχείο
αναγκαστικότητας, αυτά ακούµε από τους ακροδεξιούς Υπουρ-
γούς της Νέας Δηµοκρατίας. Ο φόβος όµως διαιρεί και διχάζει
την κοινωνία και τους νέους. Αυτές είναι οι παράπλευρες απώ-
λειες. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν διδάχθηκε τίποτε από όσα συνέβησαν
στο προσφυγικό και από την ανικανότητά της να τα διαχειριστεί
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εδώ και τεσσερισήµισι µήνες. Η συνταγή διακυβέρνησης, που πε-
ριέγραψα, εφαρµόζεται πλήρως στην πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου για το ΚΕΘΕΑ, δηλαδή το τρίπτυχο: εκποίηση δηµόσιων
δοµών σε ιδιωτικά συµφέροντα, πολιτικός αυταρχισµός, απα-
ξίωση και λασπολογία εναντίον όσων αντιδρούν και διορισµός
των «ηµετέρων» σε ό,τι έτσι κι αλλιώς δεν µπορούµε να ελέγ-
ξουµε. Εδώ έχουµε µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που
δεν εκδόθηκε γιατί ήταν κλειστή η Βουλή ή γιατί υπήρχε εξαιρε-
τικά επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη, όπως υπήρχαν µε τα
µνηµόνια για τα οποία ακριβώς έγιναν όσα γίνονταν µε τις πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, όπως λέει το άρθρο 44 παρά-
γραφος 1 του Συντάγµατος. Εκτός αν εξαιρετικά επείγουσα και
απρόβλεπτη ανάγκη ήταν η διαφαινόµενη εκλογή στο τιµόνι του
ΚΕΘΕΑ της Ξένης Δηµητρίου, πρώην Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, µε τεράστια εµπειρία και διεθνή ακτινοβολία. Η κ. Δηµη-
τρίου δεν ελέγχεται πολιτικά. Αυτό δεν είναι ανεκτό από τη Νέα
Δηµοκρατία. Αντί της εκλογής, λοιπόν, του δηµοτικού συµβου-
λίου από τη γενική συνέλευση, όπως ίσχυε, ο Υπουργός διορίζει
µόνος του το σύνολο των µελών του διοικητικού συµβουλίου -και
τους επτά!- και τίθεται µε αυτόν τον τρόπο σε κίνδυνο η διεθνής
υπόσταση του φορέα και ο ρόλος του ως συµβούλου του ΟΗΕ
για τα ναρκωτικά, τον οποίον κατέκτησε  εξαιτίας της πολιτικής
του ανεξιθρησκίας και της θεραπευτικής του πρακτικής. Αλλά
σιγά µη νοιάζεται η Κυβέρνηση για αυτά!

Ο άλλος λόγος για τον οποίο στοχοποιήθηκε το ΚΕΘΕΑ είναι
ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν αντέχει την ύπαρξη στον δηµόσιο
τοµέα ενός πετυχηµένου φορέα, που λειτουργεί µε βάση το αυ-
τοδιοικούµενο µοντέλο. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το
µόνο σχέδιο, που έχει κατά των εξαρτήσεων είναι η παραχώρηση
των δοµών αντιµετώπισής τους στο ιδιωτικό κεφάλαιο. Άρα, το
τρίπτυχο που περιλαµβάνει αυτό που εξήγησα, όλη τη φιλοσοφία
της Νέας Δηµοκρατίας -κοµµατικό έλεγχο, εκχώρηση σε ιδιωτικά
συµφέροντα-, ολοκληρώνεται µε την απαξίωση, λασπολογία, κα-
τασυκοφάντηση για οικονοµικές ατασθαλίες. Το θεσµικό πραξι-
κόπηµα, που συντελέστηκε στο ΚΕΘΕΑ είναι απόρροια του
πολιτικού αυταρχισµού της Νέας Δηµοκρατίας και εδράζεται σε
µια επικίνδυνη πεποίθηση, ότι το 40% που πήρε στις εκλογές η
Νέα Δηµοκρατία είναι διαβατήριο για θεσµικά πραξικοπήµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θεσµικά πραξικοπήµατα κάνατε και χθες στην τροποποίηση
του Ποινικού Κώδικα και διασύρατε τη χώρα παγκοσµίως. Σύµ-
φωνα µε σηµερινό δηµοσίευµα των «FINANCIAL TIMES» -που,
από όσο γνωρίζω, µόνο συριζαϊκό κοµµατικό έντυπο δεν είναι-,
η αλλαγή του ελληνικού νόµου συνιστά πισωγύρισµα ως προς το
«ξέπλυµα µαύρου χρήµατος». Το δηµοσίευµα αναφέρεται στην
τροπολογία της τελευταίας στιγµής, κατά την οποία άτοµα που
είναι ύποπτα για εγκληµατική απάτη και νοµιµοποίηση εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες ανακτούν περιουσιακά στοιχεία
-τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- που είχαν «παγώσει» από το δικαστή-
ριο, αν δεν τεθούν σε δίκη εντός δεκαοκτώ µηνών. Το δηµοσί-
ευµα επικαλείται τις αναφορές δύο σηµαντικών οργανισµών, της
«Financial Action Task Force» και της «GRECO» και επισηµαίνει
ότι ανάµεσα σε όσους θα επωφεληθούν από αυτήν την κίνηση
είναι µια δωδεκάδα  Έλληνες εφοπλιστές, εξέχοντες επιχειρη-
µατίες και πρώην τραπεζίτες υπό έρευνα για νοµιµοποίηση εσό-
δων από παράνοµες δραστηριότητες. Ενώ τα περιουσιακά τους
στοιχεία είναι «παγωµένα» τα τελευταία δύο µε επτά χρόνια, ούτε
ένας από τους κατηγορούµενους δεν εµφανίστηκε ποτέ στο δι-
καστήριο. Μιλάµε για περιουσιακά στοιχεία ύψους 1,02 δισσεκα-
τοµµυρίου. Αυτά είναι τα υπερδώρα στα µεγάλα συµφέροντα
που έφεραν τη Νέα Δηµοκρατία στην εξουσία, αυτά είναι τα
γραµµάτια που ξεχρεώνει. 

Πολύ γρήγορα κατέρρευσε, µέσα σε τεσσεράµισι µήνες, το
δήθεν ήπιο, φιλελεύθερο, κεντροδεξιό προφίλ της Κυβέρνησης.
Αποκαλύπτεται το πρόσωπο της Δεξιάς, που οι παλιότεροι
έχουµε γνωρίσει πολύ καλά: φόβος, αυταρχισµός, διαίρεση του
κοινωνικού σώµατος, εξυπηρέτηση µεγάλων συµφερόντων, πε-
λατειακό κράτος. Αυτή είναι η Δεξιά, η νέα Δεξιά δήθεν, του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη! 

Καταψηφίζουµε την κύρωση. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το δηµοσίευµα που προανέφερα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεανώ Φωτίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ και να ετοιµά-

ζεται η κ. Νοτοπούλου. Παρακαλώ θερµά τηρήστε τον χρόνο, αν
µπορείτε, γιατί έχουµε αρκετούς οµιλητές ακόµη. 

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βέ-

βαια πρέπει να λυθούν κάποιες απορίες, που ευτυχώς δεν αφο-
ρούν στην Προεδρεύουσα της διαδικασίας, γιατί το έθεσε, δεν
γίνεται από τη µία να θέτετε ζητήµατα οµαλής και έντιµης νοµο-
θέτησης και την ίδια ώρα, σε µία ηµέρα, µε την παρουσία σε ένα
νοµοσχέδιο-«σκούπα» να εµφανίζονται δέκα ή δεκαπέντε Υπουρ-
γοί να παρεµβαίνουν, µε αποτέλεσµα να φθάνουµε στις 10 η ώρα
για να εκφραστούν οι Βουλευτές. Και θεωρώ ότι είναι ένα ακόµη
δείγµα τού πώς αντιλαµβάνεστε και τη δηµοκρατία και τον κοι-
νοβουλευτισµό, µόνο µε συνθήκες και όρους Νέας Δηµοκρατίας. 

Αφού, όµως, προσυπογράψω µέχρι τελευταίας λέξης, κόµµα-
τος και στιγµής τα όσα είπε προηγουµένως ο Γιάννης Μουζάλας,
νιώθω ιερή υποχρέωση να µην σπαταλήσω χρόνο στα αποµεινά-
ρια µιας κακής κυβέρνησης που έχει προηγηθεί και που µάλλον
στα πρότυπά της, στα πρότυπα της κυβέρνησης Σαµαρά, συνε-
χίζετε κι εσείς. 

Θέλω να αναφερθώ στο ΚΕΘΕΑ. Αν θα ήταν εδώ ο Υπουργός
Υγείας -δεν είχε να διαθέσει περισσότερες από δύο ώρες από το
πρωί!- θα ήθελα να του προτείνω κάτι πάρα πολύ απλό. Πριν
βάλει σήµερα την υπογραφή του, την υπογραφή στην ταφό-
πλακα του δικτύου του ΚΕΘΕΑ σε όλη την Ελλάδα, θα του πρό-
τεινα να επισκεφθεί -ποτέ δεν είναι αργά και εύχοµαι, ειλικρινά
σας λέω, να είναι µύθος ότι δεν γνώριζε τι είναι το ΚΕΘΕΑ όταν
άνοιξε η κουβέντα ή όταν του επέβαλαν την κουβέντα για το
ΚΕΘΕΑ, ελπίζω να µην αληθεύει αυτό- ή θα έπρεπε να είχε ήδη
επισκεφθεί στη ζωή του τις δοµές του ΚΕΘΕΑ, την «Ιθάκη», τον
«Προµηθέα», το κέντρο απεξάρτησης που λειτουργεί στις Φυλα-
κές Διαβατών και επικουρικά είναι διασυνδεδεµένο και µε το σχο-
λείο δεύτερης ευκαιρίας. Βέβαια το ενδιαφέρον της παράταξής
σας φαίνεται και από την αριθµητική παρουσία της κυβερνητικής
πλειοψηφίας και της Αντιπολίτευσης σε αυτό το πολυνοµοσχέ-
διο. Ένας φωτογράφος αν το έβλεπε από εδώ πάνω, θα καταλά-
βαινε πόσο ενδιαφέρον και σπουδή δείχνετε για αυτά που
εισηγείστε να νοµοθετήσουµε.  Φοβάµαι, λοιπόν, ότι ο κ. Κικίλιας
αν ερχόταν ενώπιος ενωπίω µε τα µέλη, τα στελέχη, τους εργα-
ζόµενους του ΚΕΘΕΑ, αν κοιτούσε µάτια και πρόσωπα και πλη-
γωµένα κορµιά, θα καταλάβαινε τι σηµαίνει να ξαναγεννιέται
ένας άνθρωπος. 

Πριν από λίγες µέρες ο Δηµήτρης είπε το εξής: «Πρώτη φορά
µε γέννησε η µάνα µου, ξαναγεννήθηκα στο ΚΕΘΕΑ».

Εγώ στη θέση σας, κύριε συνάδελφε, αν άκουγα τέτοιες εκ-
φράσεις, δεν θα µιλούσα στο τηλέφωνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έλεος! Δεκάξι ώρες είµαστε εδώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Συνεχίστε, δεν το λέω γι’ αυτό.
Αλλά στο αποστειρωµένο περιβάλλον που ζείτε, προφανώς

δεν µπορείτε να το καταλάβετε. Και οι άνθρωποι, ξέρετε, κρίνον-
ται για τα πρόσωπα που επιλέγουν ως συνεργάτες τους. Αυτό
που προτείνει ο κ. Κικίλιας για το ΚΕΘΕΑ είναι ένα καλό πάνελ
για ένα ριάλιτι ίσως, αλλά για το ΚΕΘΕΑ δεν είναι. Στο ΚΕΘΕΑ
χιλιάδες άνθρωποι, οικογένειες, εξαρτηµένοι, πολίτες και συγγε-
νείς είδανε τους ανθρώπους τους να πεθαίνουν και να ξαναγεν-
νιούνται. 

Και πραγµατικά µου κάνει εντύπωση -όπως το είπε πολύ εύ-
στοχα και ο Γιάννης Μουζάλας-. έπρεπε να χρησιµοποιήσετε µια
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου νύχτα και µετά από µερικές
εβδοµάδες να εφεύρετε ότι υπάρχουν οικονοµικές ατασθαλίες;
Ίσως δεν γνωρίζετε, γιατί αυτούς τους ανθρώπους δεν τους
έχετε συναντήσει και ποτέ ή ελάχιστες φορές στη ζωή σας, ότι
ακόµα και ζητήµατα διαχείρισης είναι σηµαντικά. Κάτι που δεν
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καταλαβαίνετε είναι ότι το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ είναι θερα-
πεία, δεν είναι πυραµίδα εξουσίας, ούτε µόνο τρόπος διοίκησης,
είναι µέρος της θεραπείας. 

Μου αφηγήθηκαν, λοιπόν, ένα περιστατικό όπου όντως ένα
από τα µέλη της κοινότητας έφυγε ένα πρωί µε το ταµείο της µο-
νάδας από την δοµή µε χίλια ευρώ. Το ξέρετε ότι σε δύο εβδο-
µάδες ξαναγύρισε επιστρέφοντας τα χρήµατα και
προσπαθώντας να µπει στην κρίση των υπολοίπων µελών της κοι-
νότητας για το αν θα επανενταχθεί; Είναι πράγµατα, είναι καθη-
µερινές στιγµές, είναι ζητήµατα που δεν µπορούµε να
αντιληφθούµε ούτε µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα, αν δεν το ζή-
σουµε εκεί που γίνεται. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή µου ζήτησε η κ. Σακοράφα και θα
συµβάλω σε αυτό, στην οικονοµία του χρόνου, το πρόβληµα δεν
είναι µόνο το ΚΕΘΕΑ. Το πρόβληµα είναι ότι είστε αδιόρθωτοι.
Το πρόβληµα είναι ότι την ίδια ώρα που σας κατηγορούν ότι ξε-
πλένετε περίεργες και βρώµικες υποθέσεις, την ίδια ώρα, αυτήν
την ώρα συζητάτε στην περιοχή της Νάουσας στα Τρία Πέντε
Πηγάδια να χτίσετε, να δηµιουργήσετε στο όνοµα των ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας φαραωνικούς πυλώνες και ανεµογεννή-
τριες δίπλα στο χιονοδροµικό κέντρο των Τριών Πέντε Πηγαδιών. 

Είστε αδιόρθωτοι, γιατί, ξέρετε, συνήθως τα νοµοσχέδια-
σκούπα καθαρίζουν σκόνη, ακαθαρσίες ή πολιτικές ατιµίες. Μάλ-
λον κάτι τέτοιο συµβαίνει. Αρχίζετε και γίνεστε θλιβεροί, εκτός
από επικίνδυνοι και φοβάµαι ότι το µόνο που σας συνδέει µε τις
δηµοκρατικές ευαισθησίες και τον κοινοβουλευτισµό είναι µόνο
ο τίτλος του κόµµατος σας, όσο παραµένει Νέα Δηµοκρατία και
δεν πηγαίνει προς Ελληνική Λύση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά

λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αφού συγχαρούµε τη Νέα Δηµοκρατία και την Κυ-
βέρνησή της γιατί έλυσε το ζήτηµα µε τα µακεδονικά προϊόντα,
αντιγράφοντας το λογότυπο του κόµµατός της, ας µπούµε και
στην ουσία της συζήτησης.

Πριν όµως ξεκινήσω την τοποθέτησή µου σχετικά µε τα µέτρα
ανακούφισης των επιχειρήσεων που έχουν πληγεί από την κα-
τάρρευση της «THOMAS COOK», νιώθω προφανώς την ανάγκη
να εκφράσω την αγανάκτησή µου, την οργή µου για την αυταρ-
χική, πραξικοπηµατική παρέµβαση της Κυβέρνησης στην κατάρ-
γηση του αυτοδιοίκητου του ΚΕΘΕΑ. Είναι προφανές πως ό,τι
δεν ελέγχετε, το καταλύετε, το διαλύετε. Φτάνετε όµως να συν-
τρίψετε ένα θεραπευτικό µοντέλο που ηγείται αυτήν τη στιγµή
τόσο στη χώρα µας, αλλά και ως σύµβουλος διεθνώς, στα προ-
γράµµατα απεξάρτησης.

Τόσα χρόνια έχει δώσει ζωή, έχει αγκαλιάσει τόσους ανθρώ-
πους στη χώρα µας. Τους έχει δώσει κυριολεκτικά ζωή, τους έχει
αναστήσει. Άρα, τι είναι αυτό που σας οδηγεί σε µια τέτοια επι-
λογή; Είναι τα κονδύλια που δεν ελέγχετε, όπως είπατε, γιατί ξέ-
ρουµε τι έγινε µε όσα έχετε ελέγξει στο παρελθόν; Είναι µια
αίσθηση παντοδυναµίας που έχετε ή είναι η απόλυτη πολιτική
σας ανασφάλεια; 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό λίγο µας απασχολεί. Έφτασε όµως
ο Υπουργός Υγείας να κάνει µια επίθεση λάσπης. Πολιτική λά-
σπης είναι το µόνο πράγµα που ξέρετε τόσο καλά να κάνετε. Το
κάνετε πράγµατι µε επιτυχία. Φυσικά δεν κατάφερε να στοιχει-
οθετήσει το αφήγηµά του.

Αν περάσουµε τώρα στα µέτρα για την αντιµετώπιση των συ-
νεπειών της «THOMAS COOK», έµεινα έκπληκτη για άλλη µια
φορά ακούγοντας τον αρµόδιο Υπουργό, τον Υπουργό Τουρι-
σµού, να λέει και πάλι ότι ανταποκρίθηκε µε θέρµη από την
πρώτη στιγµή στις ανάγκες των φορέων, των επαγγελµατιών,
των εργαζοµένων, µετά την κατάρρευση της «THOMAS COOK».
Πραγµατικά από πού το εξάγει αυτό το συµπέρασµα κανένας δεν
µπορεί να το καταλάβει. 

Ο Υπουργός Τουρισµού από την πρώτη µέρα και τι δεν είπε!

Είπε ότι φταίει η Νοτοπούλου ή ότι θα κατέρρεε η «THOMAS
COOK» νωρίτερα µαζί µας. Είπε ότι έχει επιδείξει γρήγορα αν-
τανακλαστικά. Το επανέλαβε µάλιστα στη διεθνή έκθεση «PHI-
LOXENIA», ελλείψει προφανώς άλλου σχεδίου για τον τουρισµό. 

Και αναρωτιέµαι ποιους πιστεύετε ότι κοροϊδεύετε, κυρίες και
κύριοι της Κυβέρνησης. Σίγουρα πάντως δεν κοροϊδεύετε τους
εργαζόµενους, για τους οποίους δεν έχετε νοµοθετήσει ακόµα.
Σίγουρα πάντως δεν κοροϊδεύετε τις επιχειρήσεις -τις οποίες
έχετε ήδη παραπλανήσει- και σίγουρα δεν κοροϊδεύετε τους φο-
ρείς του τουρισµού, οι οποίοι στην αρµόδια επιτροπή, όπου συ-
ζητήθηκε και αυτή η ΠΝΠ τοποθετήθηκαν. Βέβαια, ούτε ο
Υπουργός Τουρισµού ούτε ο Υπουργός Εργασίας ήταν στις αν-
τίστοιχες επιτροπές της Βουλή, προκειµένου στοιχειωδώς, από
έναν σεβασµό στο πλαίσιο της δηµοκρατίας και της διαβούλευ-
σης, να ακούσουν τους φορείς. Δεν ένιωσαν αυτήν την ανάγκη.

Μετά το φιάσκο, λοιπόν, που πλήγωσε τη Σαµοθράκη και την
αφήνει πληγωµένη, και εκεί µας είχε διαβεβαιώσει ο κ. Θεοχάρης
ότι όλα βαίνουν καλώς, ότι είµαστε φαντασιόπληκτοι. Βέβαια,
ήταν τα δικά σας τα ΜΜΕ, της Νέας Δηµοκρατίας, που τον διέ-
ψευδαν από την πρώτη στιγµή. Για άλλη µια φορά, λοιπόν, εµ-
φανίζεται η Κυβέρνηση εντελώς ανέτοιµη, ανίκανη να καταλάβει
το πόσο µεγάλο πρόβληµα έχει δηµιουργήσει η κατάρρευση της
«THOMAS COOK». 

Και προφανώς δεν σας είπαµε, παρ’ όλο που γνωρίζατε, γνώ-
ριζε ο Υπουργός Τουρισµού την πολύ κακή κατάσταση της εται-
ρείας, δεν του είπαµε να βγει στην πλατεία του Συντάγµατος και
να το φωνάξει ούτε του είπαµε να τοποθετηθεί από τηλεοπτικά
πάνελ. Όφειλε όµως να ενηµερώσει τους υπόλοιπους Υπουρ-
γούς, όφειλε να ενηµερώσει τους φορείς του τουρισµού, όφειλε
να καταρτίσει στοιχειωδώς ένα υποτυπώδες σχέδιο αντιµετώπι-
σης της κρίσης.

Και φτάνουµε σήµερα, πολλούς µήνες µετά, και θα κάνω και
µια χρονική αναδροµή, να φέρνετε µία ΠΝΠ και τα ένσηµα -και
όχι µόνο- που παραπέµπει στην έκδοση µιας µεταγενέστερη
ΚΥΑ. Άρα, τίποτα απολύτως δεν έχετε κάνει για την «THOMAS
COOK». 

Ας τα πάρουµε όµως ένα-ένα. Σε ό,τι αφορά στην απαλλαγή
από το τέλος διαµονής, έχουν τοποθετηθεί ήδη οι φορείς. Δεν
διευκολύνει τους επιχειρηµατίες. Οι επαγγελµατίες το εισπράτ-
τουν, το αποδίδουν στο κράτος, όπως οφείλουν, το εισπράττουν
από τους τουρίστες.

Σχετικά µε την αναστολή της καταβολής του ΦΠΑ, συζητήσαµε
εµείς, ζήτησαν οι φορείς µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα προκει-
µένου να εισπράξουν, διότι µια κλειστή επιχείρηση από πού θα
εισπράξει, από πού θα βρει τη ρευστότητα για να σας το αποδώ-
σει; 

Αρκεί, βέβαια, µια σύντοµη αναφορά για να καταλάβουµε και
την αδιαφορία της Κυβέρνησής σας, αλλά κυρίως -θα το επανα-
λάβω- την ανικανότητα, διότι η συνάντηση του κ. Θεοχάρη µε τα
στελέχη της «THOMAS COOK» έγινε τον Ιούλιο. Στις 23 Σεπτεµ-
βρίου καταρρέει η εταιρεία. Πραγµατοποιήθηκαν δύο υπουργι-
κές συναντήσεις, πάρα πολλές εξαγγελίες, πάρα πολλές
ανακοινώσεις. Οι περισσότερες χτυπούσαν τον ΣΥΡΙΖΑ. Καµµία
σοβαρή πολιτική. Και σήµερα έρχεται να µας παραπέµψετε σε
µεταγενέστερη ΚΥΑ. 

Σας ρωτάµε ξανά και ξανά. Δεν έχετε βρει ούτε µία απάντηση
στα ερωτήµατα που σας θέτουµε τόσες µήνες. Φτάσαµε να σας
φέρουµε το δελτίο Τύπου από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που
παροτρύνει όλες τις χώρες, τα κράτη-µέλη, να αξιοποιήσουν τα
εργαλεία, να αξιοποιήσουν τους πόρους, προκειµένου να προ-
στατεύσουν τους εργαζόµενους. Δεν σας αφορά προφανώς.
Υποσχεθήκατε τεσσερισήµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας. Πού
είναι; 

Υπάρχει η αντίστοιχη απόφαση από το Διοικητικό Συµβούλιο
του ΟΕΑΔ, δεν υπάρχει υπουργική απόφαση από το Υπουργείο
Εργασίας. Και ήσασταν και τυχεροί, διότι από την προηγούµενη
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και από το Υπουργείο Εργασίας επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχατε παραλάβει ένα πλαίσιο αντιµετώπισης σε αντίστοιχες
περιπτώσεις πτωχεύσεων. Το επιτελικό σας κράτος το µόνο που
πραγµατικά έχει να επιδείξει είναι µια επιτελική αδράνεια. 

Το χειρότερο όµως είναι ότι σε όλους αυτούς τους κλυδωνι-
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σµούς και τις προκλήσεις η Κυβέρνηση δεν ανοίγει καν τη συζή-
τηση για ένα νέο πλάνο. Για ένα νέο πλάνο που θα αντιµετωπίσει
τις προκλήσεις στον τουρισµό που αλλάζουν και τον παγκόσµιο
χάρτη. 

Επιδίδεται σε ένα ρεσιτάλ οικειοποίησης του έργου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είτε αφορά στις αεροπορικές συνδέσεις –βλέπε το Αθήνα-
Σαγκάη- είτε αφορά στο άνοιγµα της σχολής ξεναγών. Να
θυµίσουµε, όµως, ότι η Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή που έκλεισε
τις σχολές ξεναγών και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που τις έχει
ανοίξει.

Εµείς συνεχίζουµε να προτείνουµε και να ζητάµε τη διασφά-
λιση των εργασιακών σχέσεων, την ενεργοποίηση της ΠΟΛ
1170/2015, -που υπάρχει, γιατί δεν την ενεργοποιείτε;- τη διεύ-
ρυνση των κριτηρίων και την υπαγωγή εκ νέου στις 120 δόσεις,
φυσικά µεγαλύτερη αναστολή της καταβολής ΦΠΑ, φυσικά συµ-
ψηφισµούς του µη καταβληθέντος ΦΠΑ από ανείσπρακτα τιµο-
λόγια µε την «Thomas Cook» µε τον µελλοντικό ΦΠΑ. 

Άλλωστε ήταν µια δική σας εξαγγελία. Στις 27 Σεπτεµβρίου εί-
χατε αναφέρει πως εξετάζετε την απλοποίηση της διαδικασίας
έκπτωσης επισφαλών απαιτήσεων για τα τιµολόγια της
«THOMAS COOK». Τι έχει συµβεί από τότε; Πέρασε αρκετός και-
ρός, αλλά δεν έχετε κάνει κάτι. Να µην ξανααναφέρω το γεγονός
πως εµείς µιλούσαµε και είχαµε εξασφαλίσει τη µείωση της προ-
καταβολής φόρου στο 50% και αυτό δεν το πράττετε ούτε καν
για την περίπτωση των εταιρειών που είχαν συµβληθεί µε την
«THOMAS COOK».

Για τα ιαµατικά λουτρά, πράγµατι και εµείς δίναµε παρατάσεις.
Αναρωτιέµαι, όµως, γιατί δεν υπάρχει συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα –και κλείνω εδώ- προκειµένου να πιεστούν φορείς όπως
η ΕΤΑΔ να καταρτίσουν ένα πλαίσιο αξιοποίησης και προβολής
αυτών των πόρων. Αλλά µάλλον ο σχεδιασµός της πολιτικής δεν
είναι στις προτεραιότητες, αναγκαιότητες του Υπουργείου Του-
ρισµού. 

Οι ανάγκες σας –και εδώ αναφέρω την καταγγελία του συλλό-
γου εργαζοµένων στο Υπουργείου Τουρισµού και κατεβαίνω από
το Βήµα- αναλώνονται µόνο στην επίδειξη αυταρχικής συµπερι-
φοράς από τα στελέχη του Υπουργείου στους εργαζόµενους. 

Εµεί σας παραδώσαµε έναν τουρισµό που είχε χτυπήσει ρεκόρ
σε επενδύσεις και σε αφίξεις, σε βραβεύσεις και εσείς στο τέλος
της ηµέρας επιδεικνύετε απλά ανικανότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών, κ. Βεσυρόπουλος

για εννέα λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τοποθέτηση µου για το παρόν

νοµοσχέδιο επικεντρώνεται στα άρθρα που εµπίπτουν στην αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών.

Όπως γνωρίζετε, το νοµοσχέδιο που εισάγεται προς ψήφιση
δεν αφορά µόνο στην κύρωση των από 25-09-2019 και από 30-
09-2019 πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την άµβλυνση των
συνεπειών από την κατάρρευση της «THOMAS COOK», αλλά και
σε µία σειρά άλλων ρυθµίσεων που η ψήφισή τους είναι επιβε-
βληµένη.

Όλοι γνωρίζουν ότι αµέσως µετά την κατάρρευση της εται-
ρείας «THOMAS COOK» υπήρξε άµεση αντίδραση από την
πλευρά µας. Στη σύσκεψη που έγινε τις πρώτες ώρες µετά το
έκτακτο γεγονός, ελήφθησαν όλα τα απαραίτητα µέτρα για να
µη δηµιουργηθεί αναστάτωση µε τον επαναπατρισµό των τουρι-
στών που είχαν έρθει µε πακέτα της «THOMAS COOK» και για
να αποφευχθούν οι αρνητικές αναταράξεις στον τουρισµό µας.

Παράλληλα όµως η Κυβέρνηση, στο µέτρο των δυνατοτήτων
της, κινήθηκε στην κατεύθυνση της στήριξης των επιχειρήσεων
που είχαν σηµαντική έκθεση στις επαγγελµατικές σχέσεις τους
µε την «THOMAS COOK». Ο στόχος µας ήταν -και είναι- να αµ-
βλύνουµε αυτές τις επιπτώσεις, κάτι που τόνισα και στις παρεµ-
βάσεις µου στην επιτροπή.

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που εκδόθηκε στις 25 Σε-
πτεµβρίου και επικυρώνεται σήµερα, προβλέπει την απαλλαγή

από την υποχρέωση καταβολής του φόρου διαµονής για τις ξε-
νοδοχειακές επιχειρήσεις και τα καταλύµατα, που είχαν συµβλη-
θεί µε την εταιρεία «THOMAS COOK» για το χρονικό διάστηµα
από 23-09-2019 µέχρι και 10-10-2019.

Στη συγκεκριµένη ρύθµιση εντάσσονται και οι περιπτώσεις
όπου ο φόρος διαµονής έχει ήδη εισπραχθεί από τη βρετανική
εταιρεία και δεν έχει καταβληθεί στις επιχειρήσεις, όπως επίσης
και οι περιπτώσεις που υπόχρεοι για την καταβολή του φόρου
διαµονής είναι οι διαµένοντες στις εν λόγω επιχειρήσεις.

Προκειµένου αυτό να γίνει πλήρως κατανοητό, θα πρέπει να
εξηγήσουµε ότι οι συγκεκριµένες ξενοδοχειακές επιχειρήσεις και
τα καταλύµατα θα εκδώσουν µεν τα ειδικά στοιχεία και θα ανα-
γράψουν σε αυτά το φόρο διαµονής, αλλά δεν θα τα συµπεριλά-
βουν στις δηλώσεις που θα υποβληθούν για την περίοδο
Σεπτεµβρίου-Οκτωβρίου 2019. 

Με την από 30-09-2019 πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ανα-
στέλλεται µέχρι και τις 31-03-2020 η καταβολή του ΦΠΑ, που έχει
βεβαιωθεί από χρεωστικές δηλώσεις µε καταληκτική προθεσµία
υποβολής τις 30-09-2019 και τις 31-10-2019 για τις υποκείµενες
στον φόρο επιχειρήσεις που είχαν συναλλαγές µε την εταιρεία
«THOMAS COOK». Η αναστολή ισχύει για επιχειρήσεις των
οποίων ποσοστό άνω του 25% του τζίρου τους προέρχονταν από
πελάτες της «THOMAS COOK». 

Επιπρόσθετα και παράλληλα µε την αναστολή καταβολής του
ΦΠΑ µέχρι και τις 31-03-2020 δεν οφείλονται και οι τυχόν αναλο-
γούντες τόκοι εκπρόθεσµης καταβολής για το ίδιο χρονικό διά-
στηµα. Φυσικά στα µέτρα στήριξης εντάχθηκαν και ρυθµίσεις
που αποτελούν αρµοδιότητα άλλων Υπουργείων, όπως τα µέτρα
στήριξης των εργαζοµένων από τον ΟΑΕΔ και του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ σε µία
σειρά άλλων διατάξεων που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Οικονοµικών και περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο.
Αρχής γενοµένης από την παράταση της προθεσµίας υποβολής
αιτήσεων για τη ρύθµιση οφειλών προς τους δήµους µέχρι τις
30 Δεκεµβρίου 2019. Η ρύθµιση αφορά οφειλές που έχουν βε-
βαιωθεί ή θα βεβαιωθούν έως 29 Νοεµβρίου του τρέχοντος
έτους και είναι επιβεβληµένη. Αποτελούσε διαρκές και οµόθυµο
αίτηµα της αυτοδιοίκησης και θεωρώ δεδοµένο ότι θα τύχει της
συναίνεσης όλων των πολιτικών δυνάµεων. 

Το ίδιο πιστεύω ισχύει και για τη δηµιουργία ενός ειδικού απο-
θεµατικού, για να καλύπτονται οι επείγουσες ανάγκες του κρά-
τους. Εξήγησα αναλυτικά και στην επιτροπή τη σκοπιµότητα και
το στόχο µία τέτοιας κίνησης. Το ειδικό αποθεµατικό θα αξιοποι-
είται για δαπάνες που είναι µεν προβλέψιµες, αλλά εµπεριέχουν
στοιχεία αβεβαιότητας, προκειµένου να επιλύονται λειτουργικά
προβλήµατα του κράτους και των Υπουργείων. Ουσιαστικά διευ-
κολύνονται τα Υπουργεία που δεν θα είναι αναγκασµένα πλέον
να διαθέτουν στους τακτικούς προϋπολογισµούς τους δαπάνες,
το ύψος των οποίων δεν µπορούν µε βεβαιότητα να προβλέψουν,
µε αποτέλεσµα να παρουσιάζεται το φαινόµενο της υποεκτέλε-
σης του τακτικού προϋπολογισµού, αλλά και να µην αντιµετωπί-
ζονται οι λειτουργικές ανάγκες.

Το ύψος αυτού του ειδικού αποθεµατικού δεν θα µπορεί να ξε-
περάσει το 50% της πίστωσης, που εγγράφεται ως αποθεµατικό
στον κρατικό προϋπολογισµό, ενώ το άθροισµα των δύο αποθε-
µατικών δεν µπορεί να υπερβαίνει το ανώτατο όριο που προβλέ-
πεται ως αποθεµατικό στον κρατικό προϋπολογισµό.

Από εκεί και πέρα, στο νοµοσχέδιο έρχεται µία σειρά ρυθµί-
σεων που βελτιώνουν το νόµο για την προστασία της πρώτης κα-
τοικίας. Και θα βελτιώνουµε ακόµα περισσότερο αυτό το πλαίσιο,
αν και όταν χρειάζεται. Ο στόχος µας είναι να διευκολύνουµε
τους πολίτες, προκειµένου να έχουν τη δυνατότητα να ενταχθούν
στο νόµο για την προστασία της πρώτης κατοικίας όσο το δυνα-
τόν περισσότεροι. 

Έτσι προχωράµε σε διαρθρωτικές ρυθµίσεις και παρεµβάσεις
όπως: Πρώτον, η δυνατότητα που δίνεται σε οφειλέτες να υπο-
βάλουν αίτηση για να προστατεύψουν την κύρια κατοικία τους,
ακόµα και αν διαµένουν σε µισθωµένο ή παραχωρηµένο ακίνητο
εκτός της περιφερειακής ενότητας στην οποία βρίσκεται η κύρια
κατοικία τους. 
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Δεύτερον, η δυνατότητα να συµµετέχει εγγυητής µικρότερης
ηλικίας σε περιπτώσεις ηλικιωµένων οφειλετών, που µέχρι τώρα
δεν µπορούσαν να ωφεληθούν από τη ρύθµιση των δόσεων σε
βάθος 25ετίας. 

Τρίτον, η δυνατότητα προστασίας ολόκληρης της κατοικίας µε
αίτηση µόνο του ενός συνιδιοκτήτη για τις περιπτώσεις που
υπάρχουν περισσότεροι από ένας ιδιοκτήτες. 

Τέταρτον, η διευκόλυνση υποβολής αιτήσεων για τις περιπτώ-
σεις οφειλετών που βρίσκονται αποδεδειγµένα σε διάσταση µε
έναν εκ των δύο να µπορεί να καταθέτει αίτηση. 

Πέµπτον, η δυνατότητα να αξιοποιούν το δικαίωµα της κρατι-
κής επιδότησης όλοι οι συνιδιοκτήτες που αιτούνται της προστα-
σίας της κύριας κατοικίας. 

Έκτον, η πρόβλεψη ότι σε περίπτωση που χρειαστεί να επα-
νυποβληθεί κάποια αίτηση λόγω ελλείψεων ή σφαλµάτων, θα δια-
τηρείται η προστασία της κύριας κατοικίας στο µεσοδιάστηµα
που µεσολαβεί µέχρι την επανυποβολή.

Έβδοµον, η δυνατότητα στους οφειλέτες που έχουν λάβει στε-
γαστικό δάνειο από εταιρείες παροχής πιστώσεων, δηλαδή, και
από ανώνυµες εταιρείες που νόµιµα παρέχουν δάνεια, να ρυθµί-
ζουν τις οφειλές τους και να προστατεύουν την κύρια κατοικία
τους µέσω της πλατφόρµας.

Πρέπει να επισηµάνω ότι οι βελτιωτικές αυτές τις παρεµβάσεις
ισχύουν όχι µόνο για τις νέες αιτήσεις που θα υποβληθούν, αλλά
και για τις αιτήσεις που έχουν ήδη υποβληθεί, αλλά δεν έχουν
ολοκληρωθεί.

Κατανοώ τις ευαισθησίες όλων, αλλά εµείς είµαστε εδώ για να
αντιµετωπίσουµε ένα πρόβληµα, που έχει αποκτήσει µεγάλες
διαστάσεις και γι’ αυτό, φέραµε άµεσα ένα νέο θεσµικό πλαίσιο
για την προστασία της πρώτης κατοικίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη νοµοθετεί µε ορθολογικά κριτήρια. Έχει ξεκάθαρη στό-
χευση για τη χώρα, θέλει να δηµιουργήσει ένα ευρύ πλέγµα
ευκαιριών για όλους, τις προϋποθέσεις για να επιστρέψουν όλοι
οι πολίτες που έχουν πρόβληµα σε µια κατάσταση κανονικότη-
τας. Η στόχευση αυτή αποτυπώθηκε µε τη ρύθµιση για τις εκα-
τόν είκοσι δόσεις και µε τον νόµο για την προστασία της πρώτης
κατοικίας. Θα αποτυπωθεί και στο φορολογικό νοµοσχέδιο που
βρίσκεται στη διαδικασία της διαβούλευσης, το οποίο περιλαµ-
βάνει ένα δεύτερο κύµα µείωσης φόρων και, παράλληλα, διαθέ-
τει έντονο αναπτυξιακό χαρακτήρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος κ. Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ
για επτά λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, άλλο ένα πολυνοµοσχέδιο κουβεντιάζουµε

σήµερα, έτσι όπως έχει έρθει µε τις τροπολογίες. Δεν θα πω
πολλά για το ΚΕΘΕΑ. Είπαν πολλά οι προηγούµενοι συνάδελφοι.
Όµως, ακούστε αυτά που θα σας πω, επειδή το έχετε κάνει ση-
µαία.

Και µιλάω σ’ εσάς, κύριε Κοντοζαµάνη, καθώς δεν είναι ο κ. Κι-
κίλιας εδώ. Εγώ έκατσα και τη διάβασα την έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους. Την έχει διαβάσει κάποιος από εσάς;
Είναι εγκληµατική. Έτσι;

Σε είκοσι δύο θεραπευτικά προγράµµατα του ΚΕΘΕΑ αυτό
που τους καταλογίζει είναι ότι στα τρία δεν ανεβάζουν στο «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ», αλλά ανεβάζουν στο ΚΗΜΔΗΣ, την ανάληψη υποχρέω-
σης.

Τι λέτε; Το µισό ελληνικό δηµόσιο το κάνει αυτό. Και σε άλλα
ένα-δυο προγράµµατα υπογράφει –λέει- µόνο ο υπεύθυνος δι-
ευθυντής οικονοµικών και δεν είναι ευανάγνωστες οι υπογραφές.
Τι λέτε; Μεγάλο σκάνδαλο ανακαλύψατε. Τεράστιο σκάνδαλο
είναι. Να τους κλείσουµε όλους φυλακή. Κλείστε µέσα το µισό
ελληνικό δηµόσιο µε βάση αυτό.

Έπρεπε να βρείτε µια δικαιολογία γιατί δεν έπρεπε να γίνει η
Δηµητρίου πρόεδρος του ΚΕΘΕΑ και βάλατε τον life style απο-
τυχηµένο πολιτευτή Τρικάλων, τον Λιάπη τον ψυχίατρο, που
ξέρει -απ’ όσο διάβασα τα βιογραφικά του- από τοξικοεξάρτηση

όσο ξέρω εγώ από αεροναυπηγική, και έπρεπε να τη βρείτε ενά-
µιση µήνα µετά αυτή. Μπράβο! Συγχαρητήρια!

Να σας δείξω το αντίστοιχο του ΚΕΕΛΠΝΟ, που πέφτανε τα
δεκάδες  εκατοντάδες εκατοµµύρια σαν το χαλάζι; Και το έχετε
καταπιεί αµάσητο. Και εδώ δεν είναι –λέει- «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» η ανά-
ληψη υποχρέωσης; Ντροπή σας!

Πάµε παρακάτω. Διάλειµµα από το νοµοσχέδιο. Επειδή έχετε
πει πολλά και θα τα κουκουλωθείτε όλα και θα τα λουστείτε όλα,
µέσα σε µια εβδοµάδα στην Παλιόχωρα και στην Κουντούρα και
στο Λαφονήσι στη νοτιοδυτική Κρήτη έριξε δύο φορές χαλάζι και
περάσαν τέσσερις υδροστρόβιλοι σίφουνες.

Εγώ είµαι πενήντα τεσσάρων ετών. Ο πρώτος υδροστρόβιλος
που είδα στη ζωή µου ήταν το 2014 το καλοκαίρι στα Σφακιά,
όταν κάναµε την κινητοποίηση για τα χηµικά της Συρίας, λίγο
πριν ξεκινήσουµε. Τότε πρωτοείδα.

Τι έγινε, παιδιά; Τι είναι; Είναι κλιµατική αλλαγή ή δεν είναι
αυτό; Για να θυµηθούµε και το Μάτι λίγο-λίγο.

Εκεί, λοιπόν, καταστράφηκαν από την κλιµατική αλλαγή µε τέ-
τοια καιρικά φαινόµενα που δεν θα τα έχουµε δει ξανά, εκατό
στρέµµατα. 

Έφυγε η κ. Αραµπατζή. Σιγά την τροπολογία που παρουσίασε.
Δίνουµε παράταση στις αγροτικές εταιρικές συµπράξεις να γί-
νουν συνεταιρισµοί και δεν δώσαµε –λέει- χρονικό διάστηµα προ-
σαρµογής. Γιατί; Τα δύο χρόνια που έχουν περάσει τι είναι και
δίνει άλλους έξι µήνες; Σιγά τα ωά!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ο Βορίδης.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακούστε. Το λέω από τώρα. Δεν είναι η

κ. Αραπατζή. Απευθύνοµαι στον κ. Βορίδη, ο οποίος µας είπε ότι
και το ξύλο είναι αναγκαστικό. Το ξύλο θα είναι µε κατσούνες,
αν την ώρα της κλιµατικής αλλαγής δεν δώσουµε αποζηµιώσεις
από τα «DE MINIMIS» προγράµµατα, που για πρώτη φορά µε τον
κ. Αραχωβίτη µπορέσαµε και χρηµατοδοτήσαµε τέτοιου τύπου
ζηµιές και πρέπει να δοθούν άµεσα.

Υπάρχει ολοσχερής καταστροφή εκατό στρεµµάτων θερµοκη-
πιακών µανιταριών και πάρα πολλά άλλα, για να µην πούµε ξανά
για το ξύλο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Το απαγορεύει ο κανονισµός.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να νοµοθετήσετε, κύριε Δαβάκη, να το

επιτρέψει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εδώ νοµοθετήσατε ότι χωρίς πτυχίο ή µε

πτυχίο µουσικής γίνεται ο άλλος… Για ηρεµήστε λίγο. Εδώ θα
µπλοκάρει η νοµοθέτηση;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είπε ότι θα δώσει. Δεν έδωσε για τις
ελιές το «DE MINIMIS».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, µη συζη-
τάτε µεταξύ σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είπαµε ότι «DE MINIMIS», για τις περσι-
νές καταστροφές στα Χανιά πήρανε …

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πώς θα µου πεις όχι; 6 εκατοµµύρια έδω-

σαν. Εδώ είναι να στο επιβεβαιώσουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Πολάκη, στην

οµιλία σας, σας παρακαλώ. Όχι συζήτηση µεταξύ σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μα, µε διακόπτουν.
Κύριε Κοντοζαµάνη, όσον αφορά στη δωρεά του ιδρύµατος

«Σταύρος Νιάρχος», χαίροµαι που συνεχίζετε αυτά που είχαµε
συµφωνήσει µε το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Και µετά την απο-
τυχία του κτισίµατος της νέας νοσηλευτικής στον «Ευαγγελι-
σµό», τα ανταποδοτικά που έχουν συµφωνηθεί εδώ και το νέο
νοσοκοµείο της Σπάρτης που, απ’ ότι υποθέτω, θα είναι στον
χώρο και στο οικόπεδο που υπάρχει µέσα στο υπάρχον νοσοκο-
µείο, δίπλα στην καινούργια πτέρυγα που έχει κτιστεί εκεί.

Δύο παρατηρήσεις, όµως, θα κάνω πολύ σοβαρές και πολύ
πονηρές, γιατί εµείς διαβάζουµε πολύ.

Πρώτον, γιατί ζητήσατε καινούργια ελικόπτερα; Είχαν συµφω-
νήσει. Πριν ήρθε εγώ ο συνάδελφος, Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Παναγιωτόπουλος και είπε ότι εδώ βοηθάµε την ΕΑΒ µέσα από
αυτήν την ιστορία κ.λπ..

Κι εµείς, επειδή θέλαµε να βοηθήσουµε την ΕΑΒ, είπαµε ότι
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µπορούν να επισκευαστούν τα δύο από τα τρία ελικόπτερα. Η
βλάβη που έχουνε είναι ότι συµπλήρωσαν κάποιες άλλες λει-
τουργίες και απλά πρέπει να γίνει ένας συνολικός έλεγχος, όπως
λένε, του κινητήρα. Και είχαµε συµφωνήσει µε την ΕΑΒ και το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» να αναλάβει αυτό να τα επισκευάσει.
Γιατί πρέπει να πάρουµε καινούργια; Και απ’ ότι είδα, το προτεί-
νατε εσείς. Γιατί; Δεν θέλετε να ενισχύσετε την ΕΑΒ; Το είχαµε
συµφωνήσει. Είχαν έλθει τα στελέχη. Είχαµε συµφωνήσει. Είχαµε
συνυπογράψει. Αυτό γιατί το αλλάζετε; Τώρα τι θα γίνουν; Θα
πάνε για παλιοσίδερα;

Δεύτερον, βλέπω µια πονηρή παράγραφο που δεν µου αρέσει
καθόλου στα pet. Είναι το µόνο που αλλάζετε. Έχουµε πει ότι θα
αγοραστούν τέσσερα pet-ct και τέσσερα κυκλοτρόνια. Έτσι δεν
είναι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Τρία και τέσσερα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μπράβο. Βλέπω εδώ ότι υπάρχει µια πα-

ράγραφος που λέει ότι θα τοποθετηθούν –λέει- τα pet-ct, οι µο-
νάδες παραγωγής ραδιοφαρµάκου, για να απεµπλακούµε από
αυτόν τον τύπο στο Λαύριο που µας το πουλάει ο κούκος αηδόνι-
σε επιλεγµένα δηµόσια νοσηλευτικά ιδρύµατα ή και σε άλλους
χώρους που θα υποδείξει το ελληνικό δηµόσιο.

Τι είναι αυτό; Ακούστε, επειδή εγώ µιλάω στα ίσα. Αν αυτό είναι
επειδή κάποιος δικός σας θέλει να πάει το pet-ct στο ΙΤΕ, ξεχάστε
το. Έχει χώρο το πανεπιστηµιακό Ηρακλείου πάρα πολύ και ξέρω
ότι έχουν και πάρα πολλά.

Χαµογελάτε. Άρα, αυτό είναι. Δεν θα πάει. Σας το λέω από
τώρα.

Αν δεν είναι αυτό και αυτό είναι ο προάγγελος να αλλάξετε την
ιστορία και αντί για τα baby κυκλοτρόνια, που θα µπουν σε κάθε
ένα νοσοκοµείο που θα µπει το pet για να παράγει ραδιοφάρ-
µακο, να πάνε για ένα µεγάλο που να µπει κάπου αλλού για να
µη γίνει ποτέ και να συνεχίσει να µας πίνει το αίµα αυτός που
βγάζει τώρα το ραδιοφάρµακο, πάλι µην τολµήσετε να το κάνετε.

Δύο πράγµατα ακόµη θέλω να σας πω. Τα υπόλοιπα τα έχουµε
πει. Επειδή υπάρχει ένα ζήτηµα που έχει δηµιουργηθεί, δεν
έχουµε βγει να το κάνουµε «ανάστα ο Κύριος». Καταλαβαίνουµε
κάποια πράγµατα. Εγώ θέλω να µου απαντήσετε, όµως, σε µια
ερώτηση.

Στις 30 Νοεµβρίου πρέπει να απολυθούν τριακόσιοι ενενήντα
επτά επικουρικοί γιατροί που έχουν πάει µε παράταση, γιατί χρη-
µατοδοτούνται από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. 

Παρατήρησα ότι πήρατε από την πίστωση την εγκεκριµένη για
το 2019 από τρία έργα -από το Κέντρο Υγείας του Μανταµάδους
στη Μυτιλήνη, από το παλιό νοσοκοµείο του Αγρινίου και από το
στεφανιογράφο στο «Λαϊκό»- ένα ποσό περίπου στα 2 εκατοµµύ-
ρια, αφήνοντας πολύ λίγο χρήµα στην πίστωση την πραγµατική
για αυτά τα τρία έργα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
νετε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακούστε το. Έχει σηµασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το ακούω, αλλά έχετε

ξεπεράσει τον χρόνο σας κατά πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δέχοµαι ότι δεν θα προλάβουν να απορ-

ροφηθούν φέτος, εκτός από το «Λαϊκό», αλλά ελπίζω να µην είναι
προάγγελος, για παράδειγµα, στο Αγρίνιο να απενταχθεί το
έργο. Μπορούµε τη χρηµατοδότηση. Μόλις τελειώσουν οι µέρες,
θα προκηρυχθεί.

Προσέξτε, όµως. Το «Λαϊκό» είναι στη διαδικασία ανοίγµατος
οικονοµικών προσφορών. Τελείωσαν οι τεχνικές και είναι στις οι-
κονοµικές προσφορές. Εντάξει, δεν θα µπει µέχρι τον Δεκέµβριο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, στε-
ρείτε τον χρόνο από συνάδελφό σας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Αφήνετε τετρακόσιες χιλιάδες, αλλά πρέπει να δεσµευθείτε

ότι αυτά τα έργα θα χρηµατοδοτηθούν. Μην τα απεντάξετε
αύριο-µεθαύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, στε-
ρείτε τον χρόνο από συνάδελφό σας. Έχετε πάει ήδη στα εννέα
λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχετε δίκιο. 
Θέλω µία συγκεκριµένη απάντηση σε αυτό, κύριε Κοντοζα-

µάνη, γιατί ειδικά στο θέµα του «Λαϊκού» θα χρειαστούν τα άλλα
200.000, 300.000 από αυτά που πήρατε. 

Επίσης –τώρα το θυµήθηκα- δίνετε 2 εκατοµµύρια. Αυτά τα 2
εκατοµµύρια είναι για δύο µήνες. Δηλαδή στις 31 Δεκεµβρίου
πάλι θα τρέχουµε; Έχετε σκοπό αυτοί να κρατηθούν και µετά; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο κ. Αβραµάκης έχει
τον λόγο για επτά λεπτά.

Ελπίζω, κύριε Αβραµάκη, να σεβαστείτε τον χρόνο, γιατί υπάρ-
χουν αρκετοί συνάδελφοι που δεν θα προλάβουν να µιλήσουν.

Ορίστε, κύριε Αβραµάκη.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε για άλλη µία φορά στο

ίδιο έργο θεατές. Άλλη µία, θα έλεγα, παρωδία στη λογική της
απαξίωσης της κοινοβουλευτικής διαδικασίας και της κακής νο-
µοθέτησης από την πλευρά της Κυβέρνησης, η οποία µας φέρνει
άλλο ένα πολυνοµοσχέδιο µε την υπογραφή δεκατριών Υπουρ-
γών και τρεις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου προς ψήφιση
µε τους Υπουργούς, τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,
τους αγορητές να παρεµβαίνουν στη διάρκεια της διαδικασίας
των οµιλιών, µε αποτέλεσµα να πάει πίσω η διαδικασία, να κου-
ράζεται και το Σώµα και οι Βουλευτές, να φτάνουµε αργά τα µε-
σάνυχτα και να κουράζουµε και τον κόσµο που ίσως µας βλέπει. 

Θέλω να ξεκινήσω κάνοντας µία καταγγελία –είναι εδώ ο κ.
Κοντοζαµάνης- για τον Υπουργό Υγείας κ. Κικίλια. Μου αναφέρ-
θηκε σήµερα ότι είχε ραντεβού µε εργαζόµενους στο κοµµάτι
της σίτισης, τραπεζοκόµους του «Δροµοκαΐτειου Ιδρύµατος»,
του «Λαϊκού»  Νοσοκοµείου και του Νοσοκοµείου Σερρών που
επιζητούν αγωνιωδώς µία απάντηση για τις συµβάσεις εργασίας
τους, που λήγουν στις 20 του µηνός. 

Είχαν ραντεβού, όπως µου επισηµάνθηκε. Δεν πήγε στο ραν-
τεβού ο κ. Κικίλιας. Έφυγε από την πίσω πόρτα, όπως ακριβώς
µου είπαν. Θέλω να το διασταυρώσετε. Είναι πραγµατικά άδικο
για ανθρώπους που έκαναν εξακόσια χιλιόµετρα –και µιλάω για
τους συντοπίτες µου από τις Σέρρες- για να εκφράσουν την αγω-
νία τους για το αύριο και το µέλλον τους να µην τους δεχθεί του-
λάχιστον ο Υπουργός και να τους πει τον σχεδιασµό του όσον
αφορά αυτό το κοµµάτι. Θα έπρεπε, αν µη τι άλλο, τις αγωνίες
των απλών ανθρώπων να τις συµµερίζεστε και να είστε εκεί να
δώσετε απαντήσεις στο τραπέζι του διαλόγου, έστω και αν αυτές
δεν είναι στην κατεύθυνση που οι εργαζόµενοι επιζητούν.

Θα ήθελα τώρα να σχολιάσω τις δηλώσεις των κυρίων Γεωρ-
γιάδη και Βορίδη. Άκουσα µε έκπληξη και οργή τις δηλώσεις του
κ. Γεωργιάδη πως αν τυχόν γίνουν µαθητικές καταλήψεις, το σχέ-
διο της Κυβέρνησης θα είναι κάτι ανάλογο µ’ αυτό τις ΑΣΟΕΕ.
Μιλάµε για τη νεολαία µας, για τους εφήβους. Σύµφωνα και µε
τις δηλώσεις του κ. Βορίδη, ο οποίος είπε ότι το ξύλο είναι στοι-
χείο αναγκαστικότητας, που µάλλον για σας είναι και µέσο κανο-
νικότητας απ’ ό,τι βλέπω µε βάση αυτό που πρεσβεύετε και
θέλετε να εφαρµόσετε, αυτό είναι το µέλλον για τη νεολαία µας; 

Πιστεύω ότι αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση και η Νέα Δηµοκρα-
τία ακροβατούν ανάµεσα στην ακροδεξιά και τον νεοφιλελευθε-
ρισµό. Και το κάνει διολισθαίνοντας σε µία ακροδεξιά ατζέντα
όσον αφορά στην ποινικοποίηση των κοινωνικών αγώνων και των
αγώνων της νεολαίας ενώ σε οικονοµικό επίπεδο εφαρµόζει µία
νεοφιλελεύθερη πολιτική που εξυπηρετεί µία οικονοµικά ολιγαρ-
χική ελίτ. 

Ένα τρίτο σχόλιο, όσον αφορά µία δήλωση του κ. Σταϊκούρα
για τις φοροελαφρύνσεις και τις παροχές στις οποίες προχωρά
η Κυβέρνηση. Μας είπε ο κ. Σταϊκούρας -χαιρετίζουµε αυτές τις
φοροελαφρύνσεις και γενικότερα χαιρετίζουµε οτιδήποτε αφορά
στη στήριξη της ελληνικής κοινωνίας- ότι αυτό οφείλεται στο δη-
µοσιονοµικό χώρο που άφησε η πολιτική που εφαρµόστηκε τους
τελευταίους τέσσερις µήνες. 

Μα, κοροϊδευόµαστε; Σας αφήσαµε µαξιλαράκι 37 δισεκατοµ-
µύρια και βάσει αυτών σήµερα προχωρείτε σε µία φοροελά-
φρυνση και σε µία κοινωνική πολιτική στήριξης των κατώτερων
στρωµάτων, γιατί τα µεσαία στρώµατα πάλι τα βάλλετε και αυτό
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θα φανεί στο επόµενο φορολογικό νοµοσχέδιο που θα καταθέ-
σετε και στον προϋπολογισµό. Τουλάχιστον αναγνωρίστε τις
προσπάθειες της προηγούµενης κυβέρνησης στην κατεύθυνση
σήµερα εσείς να έχετε τη δυνατότητα να κάνετε αυτή την πολι-
τική. Όπως χαρακτηριστικά είπα και άλλη φορά, «κάνετε µνηµό-
συνο µε ξένα κόλλυβα». Τουλάχιστον αναγνωρίστε το. 

Ένα τέταρτο σηµείο που θέλω να θίξω είναι αυτή η κατάπτυ-
στη, εκτρωµατική διάταξη στην οποία προχωρήσατε χθες για την
αµνήστευση και ασυλία των τραπεζιτών, η οποία στηλιτεύεται όχι
µόνο από µας, αλλά και από τον διεθνή Τύπο, όπως χαρακτηρι-
στικά αναφέρει σήµερα σε άρθρο της η έγκριτη εφηµερίδα «FI-
NANCIAL TIMES», λέγοντας ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
διευκολύνει το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος µε κερδισµένους φυ-
σικά εφοπλιστές, επιχειρηµατίες και πρώην τραπεζίτες. 

Ένα άλλο θέµα που θέλω να θέσω είναι αυτό της συνταγµατι-
κής ισονοµίας. Υπάρχει ένα Σύνταγµα, σύµφωνα µε το οποίο όλοι
είµαστε ίσοι απέναντι στους νόµους και έχουµε τα ίδια δικαιώ-
µατα και τις ίδιες υποχρεώσεις. Πώς διασφαλίζεται στην πράξη
αυτή η ισονοµία, όταν κόµµατα, µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
ακόµη και φυσικά πρόσωπα, πολιτικά πρόσωπα όπως ο σηµερι-
νός Πρωθυπουργός δεν αποπληρώνουν τα δάνειά τους, δεν είναι
συνεπείς στις υποχρεώσεις τους και µένουν στο απυρόβλητο,
ενώ ο απλός πολίτης δέχεται καθηµερινά την πίεση τραπεζών και
εισπρακτικών εταιριών για τη ρύθµιση και αποπληρωµή των δα-
νείων του, από εσάς που κόπτεστε για νοµιµότητα, δικαιοσύνη
και κανονικότητα;

Για το ΚΕΘΕΑ τα είπανε και οι προλαλήσαντες συνάδελφοί
µου. Καταργήσατε εντάξεις στο αυτοδιοίκητο και φερθήκατε τε-
λείως υποκριτικά, γιατί ετοιµάσατε µία πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου πριν δύο µήνες και έγινε σύµφωνα µε τη λογική που
εδώ έθεσαν πολύ σωστά οι συνάδελφοί µου της Αντιπολίτευσης,
για να µη γίνει Πρόεδρος η κ. Δηµητρίου. Αυτή την ιδεοληπτική
σας θέση και στάση, γιατί ενοχλούσε το Μαξίµου και προσωπικά
τον κ. Μητσοτάκη, την πλήρωσε ένας ολόκληρος οργανισµός και
φορέας, ο οποίος στα τόσα χρόνια παρουσίας και λειτουργίας
του δεν έδωσε κανένα δικαίωµα και µία διαδικασία που και εσείς
στηρίξατε στα χρόνια τα δικά σας. Οφείλατε να µην το κάνετε µε
αυτόν τον τρόπο.

Όσον αφορά την «THOMAS COOK», πιστεύω ότι η παρέµβαση
που έκανε η Κυβέρνηση λειτούργησε στην κατεύθυνση σε πρώτη
φάση να εξυπηρετήσει τον επιχειρηµατικό  κόσµο και σε δεύτερη
φάση τους εργαζόµενους. Στην ουσία ούτε αυτό κάνατε, γιατί
όπως φαίνεται καθαρά η σηµερινή πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου δεν δίνει λύση στο πρόβληµα που δηµιουργήθηκε, αλλά
το παραπέµπει σε επόµενη ΚΥΑ. Άρα, καταλαβαίνετε ότι στην
ουσία η νοµοθέτησή σας, ακόµη και µε  πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, δεν δίνει λύση στο πρόβληµα, συνολικά τουλάχι-
στον.

Όσον αφορά τη ΔΕΗ, έχουµε πει ότι όσο και να προσπαθεί ο
κ. Χατζηδάκης να µας πείσει ότι ήταν έργο της κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ, ξέρετε πολύ καλά ότι οι ΝΟΜΕ ήταν νόµος και έργο της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης Σαµαρά.
Εµείς απλά εφαρµόσαµε αυτό το σχέδιο. Εσείς είχατε ένα σχέδιο
όσον αφορά τη µικρή ΔΕΗ, που προέβλεπε και περιλάµβανε την
εκποίηση φυσικών πόρων όπως τα υδροηλεκτρικά εργοστάσια
στα οποία εµείς δεν συναινέσαµε. Εµείς κρατήσαµε όρθια την
ΔΕΗ. Εσείς την απαξιώνετε καθηµερινά. Αυξάνετε τα τιµολόγια
σε επιχειρήσεις, σε νοικοκυριά και σε καταναλωτές. Σπρώχνετε
τους καταναλωτές σε εναλλακτικούς παρόχους ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και στόχος και σκοπός σας δεν είναι η εξυγίανση της ΔΕΗ,
αλλά το ξεπούληµα και η ιδιωτικοποίησή της.

Όσον αφορά την τροπολογία Βορίδη, είναι φωτογραφική διά-
ταξη για συγκεκριµένη αγροτική ένωση. Καταστρατηγεί την αρχή
της διάκρισης των λειτουργιών, γιατί έρχεται σε αντίθεση µε την
απόφαση του Σ.τ.Ε., αλλά υπάρχει και ένα ερώτηµα. Όλες οι
άλλες ΑΕΣ συµµορφώθηκαν εντός των χρονικών πλαισίων. Γιατί
αυτή όχι; Οι αιτιάσεις και οι δικαιολογίες του κ. Βορίδη δεν αλ-
λάζουν την ουσία της νοµοθετικής του παρέµβασης στην κατεύ-
θυνση εξυπηρέτησης των συµφερόντων της συγκεκριµένης ΑΕΣ.

Θέλω να καταθέσω για ακόµη µία είδηση βόµβα που φτάνει
στα αυτιά µας –βέβαια διαψεύδεται από τον κ. Βρούτση- όσον

αφορά αυτό που κυκλοφόρησε σήµερα και την πρόθεση της Κυ-
βέρνησης –µάλιστα το «REUTERS» φωτογραφίζει ως πηγή τον
Υφυπουργό Εργασίας κ. Μηταράκη- ότι επίκειται η ιδιωτικοποί-
ηση ληξιπρόθεσµων οφειλών, δηλαδή πωλούνται ληξιπρόθεσµες
οφειλές της τάξεως των 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε ιδιώτες.
Εάν αυτό ισχύει και αποδειχθεί στην πορεία του χρόνου, κατα-
λαβαίνετε τι έχουν να αντιµετωπίσουν όλοι αυτοί που σήµερα
χρωστάνε στα ασφαλιστικά ταµεία και µέσα σε µία νύχτα θα χά-
σουν τα µαγαζάκια τους και την περιουσία τους. Αυτό να το έχετε
υπ’ όψιν σας. 

Κλείνοντας να πω ότι δυστυχώς αυτό είναι το κράτος που θέ-
λετε, κοµµατικό και πελατειακό. Δυστυχώς, αυτή είναι η ανά-
πτυξη που επιδιώκετε. Λιγότεροι περιορισµοί για τους
επενδυτές, λιγότερα δικαιώµατα και µικρότεροι µισθοί για τους
εργαζόµενους. Δυστυχώς, αυτή είναι η οικονοµία που επιδιώ-
κετε. Χωρίς κανόνες για την οικονοµική ελίτ, χωρίς προστασία
για τους αδύναµους, χωρίς νόµους που θα περιορίζουν την αυ-
θαιρεσία ή θα προστατεύουν τη δηµόσια περιουσία.

Και επειδή επικαλείστε πολύ συχνά σε αυτήν την Αίθουσα ότι
ο λαός σας έδωσε αυτοδυναµία και ένα ποσοστό της τάξης πε-
ρίπου του 40%, να ξέρετε ότι η πολιτική είναι µία δυναµική δια-
δικασία. Τίποτε δεν είναι µόνιµο. Να σας θυµίσω ότι και άλλα
κραταιά κόµµατα του 48% βρέθηκαν στο 6% και στο 7%. Ακόµη
και το δικό σας κόµµα έφτασε στο 18%. Ο λαός είναι εδώ, κρίνει.
Θα µας κρίνει και εκεί θα πάρει ο καθένας ό,τι του αξίζει. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Να δι-
ευκρινίσω στον κύριο Βουλευτή ότι δεν υπήρχε ραντεβού µε την
ΠΟΕΔΗΝ σήµερα στο Υπουργείο. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Όχι µε την ΠΟΕΔΗΝ. Με το σω-
µατείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Με το
σωµατείο. Ήλθαν µε τον Πρόεδρο της ΠΟΕΔΗΝ. Ο Υπουργός
ήταν εκτός σε υπηρεσιακές ανάγκες.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Έφυγε από την πίσω πόρτα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν

είχαν ραντεβού. Αυτό θέλω να σας πω.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Δεν είχαν;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Όχι.

Δεν υπάρχει ραντεβού.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Επτακόσια χιλιόµετρα έκαναν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Τους

είδαν τους ανθρώπους γιατί ήµασταν εκτός Υπουργείου. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Τους είδαν;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Βε-

βαίως, τους είδαν. Και έχουµε εξηγήσει πάρα πολλές φορές ότι
τα γραφεία της ΠΟΕΔΗΝ είναι απέναντι από το Υπουργείο
Υγείας. Μπορούµε να συνεννοηθούµε και να µην ταλαιπωρείται
ο κόσµος, όπως λέτε και εσείς, που έρχεται από όλα τα µέρη της
Ελλάδος. Πρέπει να υπάρχει συνεννόηση και νοµίζω ότι µέχρι
σήµερα το Υπουργείο Υγείας έχει δείξει διάθεση, διότι έχουµε
κάνει όλες τις συναντήσεις που έχουν ζητήσει όλοι οι συνδικαλι-
στικοί φορείς. Δεν έχουµε αρνηθεί σε κάποιον συνάντηση. Δεν
υπήρξε κάποιο ραντεβού. Αυτό προς διευκρίνιση.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Εύχοµαι να έχετε δίκιο. Θα το
επιβεβαιώσω και θα επανέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Σπα-
νάκη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Εθνική Αντι-
προσωπεία καλείται να εγκρίνει, να κυρώσει τρεις πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου, αλλά και συγκεκριµένες τροπολογίες
υπουργικές και βουλευτικές, που κατατέθηκαν.

Πρώτα απ’ όλα χαιρετίζω την αποδοχή της 8717 τροπολογίας

4568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που καταθέσαµε σήµερα δέκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
και αφορά στην επένδυση του Ελληνικού, επιλύοντας µ’ αυτήν
την τροπολογία άµεσα, στην ουσία τους τα ιδιοκτησιακά ζητή-
µατα που αφορούν στους κοινόχρηστους και κοινωφελείς χώ-
ρους εντός επένδυσης του Ελληνικού.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Την έκανε αποδεκτή, κύριε συνάδελφε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Με την τροπολογία αυτή

εξυπηρετείται άµεσα, σύντοµα και ουσιαστικά το δηµόσιο συµ-
φέρον. Δίνουµε στους φυσικούς δικαιούχους, στους δήµους Ελ-
ληνικού, Αργυρούπολης, Γλυφάδας και Αλίµου την αξιοποίηση
των χώρων αυτών και ταυτόχρονα βάζουµε ένα τέλος, ένα µε-
γάλο στοπ στις κασσάνδρες που έσπευσαν να κινδυνολογήσουν.

Στη διακυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη πρωταγωνιστής
είναι η τοπική κοινωνία. Αυτή σεβόµαστε και αυτήν υπηρετούµε.
Ας το καταλάβουν καλά οι εκφραστές της υποκρισίας, του λαϊκι-
σµού και του ψέµατος. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει
νωπή και ισχυρή λαϊκή εντολή να αλλάξει τη χώρα, να κτίσει το
µέλλον που αξίζει στα παιδιά µας, να υπερασπιστεί το δηµόσιο
συµφέρον, τις ακαδηµαϊκές ελευθερίες και να αφήσει πίσω µια
και καλή τα φαινόµενα µπαχαλάκηδων. Λυπάµαι πολύ που επώ-
νυµα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, ταυτίστηκαν τις προηγούµενες ηµέ-
ρες µε τους µπαχαλάκηδες, την ίδια ώρα που οφείλουµε να
επιστρέψουµε τα πανεπιστήµιά µας στους καθηγητές, στους φοι-
τητές και στο διοικητικό προσωπικό, αλλά οφείλουµε πάνω απ’
όλα να σεβαστούµε κάθε ευρώ φόρου που πληρώνει ο Έλληνας
φορολογούµενος.

Άκουσα σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι κλονίζεται η καλή νοµοθέ-
τηση. Θέλω να παραπέµψω τους συναδέλφους στην έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, όπου στο δεύτερο µέρος
αναφέρει ξεκάθαρα ότι η υπό κύρωση πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου υπεβλήθησαν εγκαίρως στις 4 Νοεµβρίου και δύνα-
ται να κυρωθούν. Θέλετε όµως, να µιλήσουµε για την τροπολογία
που αφορά στη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»; Δεν
θέλετε την αναβάθµιση του ΕΚΑΒ, την προµήθεια δύο νέων, σύγ-
χρονων ελικοπτέρων για την κάλυψη της περιοχής, των ακριτικών
περιοχών, της νησιωτικής Ελλάδας; Δεν θέλετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, την αναβάθµιση των πολεµικών µας αεροσκαφών,
της Πολεµικής Αεροπορίας, των F16, την αναβάθµιση της εγχώ-
ριας αµυντικής βιοµηχανίας, µέσω του προγράµµατος αναβάθ-
µισης των πολεµικών αεροσκαφών F16 και κυρίως, τη
διασφάλιση των θέσεων εργασίας των εργαζοµένων µας στην
αµυντική βιοµηχανία; Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει κά-
ποιος σ’ αυτήν την αίθουσα που δεν θέλει τη µείωση των τιµών
των φαρµάκων, τη προστασία της κύριας κατοικίας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε κάποιος να πει
πολλά γι’ αυτό το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών.
Επιτρέψτε µου όµως, να δώσω έναν τίτλο, τον πραγµατικό τίτλο
αυτού του νοµοσχεδίου. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έχει αντανακλαστικά, έχει σχέδιο, έχει όραµα και κυρίως έχει τα-
χύτητες που η αριστερή σας ιδεοληψία δεν µπορεί να ακολου-
θήσει. Και απορώ. Θα καταψηφίσετε σήµερα µέτρα στήριξης για
τους εργαζόµενους των επιχειρήσεων που επλήγησαν από την
πτώχευση της «THOMAS COOK» ή θετικά µέτρα που αφορούν
στον φόρο διανοµής, το ΦΠΑ;

Επιτρέψτε µου όµως, από το Βήµα αυτό να απευθυνθώ στους
Έλληνες πολίτες και να τους πω ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη δίνει πραγµατικές ευκαιρίες. Έδωσε ευκαιρίες στους
οφειλέτες της εφορίας, στους οφειλέτες των ασφαλιστικών τα-
µείων, αλλά υπάρχει µια ακόµη ευκαιρία σε όσους χρωστούν σε
δήµους και σε νοµικά πρόσωπα δήµων. Να ζητήσουν µέχρι τις
31 Δεκεµβρίου του 2019 την υπαγωγή τους στην ευνοϊκή ρύθ-
µιση και αν δεν τις έχουν βεβαιώσει, µπορούν µέχρι τις 29 Νοεµ-
βρίου να τις βεβαιώσουν, µε γενναία απαλλαγή προσαυξήσεων
και τόκων εκπρόθεσµης καταβολής τόσο για την εφάπαξ κατα-
βολή όσο και για τη ρύθµιση των οφειλών τους έως εκατό δό-
σεις.

Το νοµοσχέδιο αυτό όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεί-
χνει τον δρόµο της υπεράσπισης του δηµοσίου συµφέροντος.
Με την κατάργηση των δηµοπρασιών ΝΟΜΕ της ΔΕΗ, για την
κατάσταση της ΔΕΗ και τη ζηµιά εις βάρος της τσέπης κάθε ελ-
ληνικού νοικοκυριού, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ οφείλει να ζητήσει

ένα µεγάλο συγγνώµη. Σήµερα η παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ οφείλει
να το πράξει.

Το νοµοσχέδιο όµως αυτό προστατεύει τον Υµηττό, µε την πα-
ράταση αναστολής των οικοδοµικών εργασιών, αλλά και µε την
ειδική επιστηµονική επιτροπή για την αντιµετώπιση της κλιµατι-
κής αλλαγής. Δίνει παράταση προθεσµίας για τους δασικούς
χάρτες µέχρι τις 31 Νοεµβρίου.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι σήµερα οι Έλληνες πο-
λίτες βλέπουν τη διαφορά. Βλέπουν τις διαφορές µεταξύ του
χθες και του σήµερα, βλέπουν καθηµερινά, αισθάνονται καθηµε-
ρινά την προχειρότητα της κυβέρνησης Τσίπρα-Καµµένου και
την ωριµότητα της Κυβέρνησης Κυριάκου Μητσοτάκη. Κυρίως,
καταλαβαίνουν ότι εµείς δεν ήρθαµε εδώ για να διχάσουµε τον
ελληνικό λαό, αλλά για να ενώσουµε τον ελληνικό λαό. Χρειάζον-
ται όµως βήµατα γρήγορα, βήµατα σταθερά, βήµατα ουσίας και
αντίπαλός µας σ’ αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια, σε κάθε περί-
πτωση είναι ο χρόνος. 

Η Ελλάδα καθηµερινά επανασυστήνεται διεθνώς και αποκτά
τη χαµένη αξιοπιστία της. Η ελληνική µας οικονοµία στέκεται επι-
τέλους γερά στα πόδια της και η χώρα µας γίνεται ένα σταυρο-
δρόµι επενδύσεων και ουσιαστικής ανάπτυξης. Για να πετύχουµε
όλα αυτά, όµως, το Κοινοβούλιο µας, το ελληνικό Κοινοβούλιο
οφείλει να νοµοθετεί εύστοχα, έγκαιρα και ουσιαστικά. Και µέσα
σ’ αυτό το πλαίσιο είναι το σηµερινό νοµοθέτηµα, που καλώ όλες
τις πτέρυγες του ελληνικού Κοινοβουλίου να υπερψηφίσουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπούµπας Κωνσταντίνος από την Ελληνική Λύση για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα προσπαθήσω να διαχειριστώ όσο µπορώ τον χρόνο, καθώς
τα θέµατα είναι πάρα πολλά. Ευτυχώς µιλάω λίγο γρήγορα, αλλά
να δούµε τι θα θίξουµε.

Να ξεκινήσω λίγο από την ΔΕΗ. Για τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ
µάλλον είναι νοµή σε ανταγωνίστριες εταιρείες. Εάν πάµε στο
παρελθόν αυτής της εταιρείας, θα δείτε ότι η ΔΕΗ µέχρι το 1950
που συστάθηκε σε Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού εξαγόρασε
τετρακόσιες ιδιωτικές εταιρείες, για να φτάσει να είναι ένα εθνικό
δίκτυο ηλεκτροδότησης για όλους τους Έλληνες, όχι µόνο για
τους πατρικίους, τους ιππείς κατά την εποχή, αλλά και για τους
πληβείους. Και έρχεται τώρα όπου θα ανταγωνιστεί σε αριθµό
δεκαεπτά εταιρείες. Άρα λοιπόν αυτό το εθνικό δίκτυο ξεπου-
λάµε. Διότι είναι ενέργεια και όταν πουλάς την ενέργεια, πουλάς
τα αεροδρόµια, πουλάς πυρήνες της εθνικής σου υπόστασης,
δεν έχεις ανεξαρτησία, δεν έχεις µέλλον ως χώρα. Και αυτό, διότι
είναι µνηµονιακή δέσµευση και καλώ τη Νέα Δηµοκρατία να µας
το πει. Η µνηµονιακή δέσµευση είναι η απελευθέρωση της αγο-
ράς ενέργειας και επίσης, είναι ότι η ΔΕΗ θα µειώσει κατά 50%
το κεφάλαιο της τα επόµενα χρόνια. Είναι µνηµονιακή δέσµευση
µε χρονικό ορίζοντα το 2020.

Ορεινός όγκος Υµηττού, µιλάµε για τα αυτονόητα, προστα-
τεύεται από τη «NATURA». 

Κάποτε ο λογοτέχνης Δηµήτρης Καµπούρογλου έλεγε ότι είναι
το βουνό που χωρίζει την Αθήνα σε δύο µέρη. Από τη µία είναι ο
τόπος του πνεύµατος και από την άλλη ο τόπος του οινοπνεύµα-
τος λόγω των αµπελώνων. Ποια είναι η πολιτική της Νέας Δηµο-
κρατίας στους ορεινούς όγκους; Έχουν εκπονηθεί πάνω από
είκοσι δύο πανεπιστηµιακές µελέτες που πρέπει να υποστηρί-
ξουµε τους ορεινούς όγκους, να αυξήσουµε εκεί τη νεανική επι-
χειρηµατικότητα, χωρίς να θίξουµε πανίδα και χλωρίδα.

Θα αφήσω το ΚΕΘΕΑ, αν προλάβω, για αργότερα. 
Πάµε στην ΕΛΣΤΑΤ παρακαλώ, κυρίες και κύριοι, που δεν

ακούστηκε από κανέναν Βουλευτή το θέµα της ΕΛΣΤΑΤ. Είναι µία
στατιστική εταιρεία ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου που
ανήκει στη Βουλή. Συστάθηκε το 1956. Σίγουρα οι υπάλληλοι
πρέπει να αµειφθούν υπερωριακά, αλλά να παίρνουµε και τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Δεν είναι ο κ. Μουζάλας εδώ που έλεγε ότι
κατά την Ελληνική Λύση δεν θα προλάβει την Ελλάδα. 

Σβήνει, κυρίες και κύριοι, η Ελλάδα. Τα τελευταία στοιχεία του
2018 κάνουν λόγο για 86.000 γεννήσεις, 120.000 θανάτους.
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Μέχρι το 2030 θα συρρικνωθούµε περίπου στα έξι εκατοµµύρια
και µπράβο µας που µε την πολιτική για το δηµογραφικό, την
αστυφιλία δεν κάνουµε τίποτα.

Θα πάω στην προστασία της κύριας κατοικίας που θίξατε διότι
υπάρχουν φάουλ. Υπάρχει σηµείο που πρέπει να προστατευτεί
το κεραµίδι του Έλληνα βιοπαλαιστή, του Έλληνα µεροκαµα-
τιάρη. Ουαί κι αλίµονο αν πειράξουµε τον κάµατο των Ελλήνων
για το κεραµίδι που έχουνε βάλει. Και ποιο είναι αυτό; Αλλάζουν
τα εισοδηµατικά κριτήρια αν κάποιος βρει δουλειά για να πλη-
ρώνει µεγαλύτερη δόση. Μέχρι εδώ καλά, γιατί ήταν σε αδυναµία
πληρωµής. 

Όµως, η δουλειά που βρίσκει, µε τη σύµβαση που υπογράφει,
είναι ορισµένου χρόνου. Στο σύστηµα, λοιπόν, έτσι όπως είναι,
υπάρχουν δικαστικές αποφάσεις που τον πετάνε απ’ έξω. Γιατί
λοιπόν να µην µπορεί αυτός εύκολα, χωρίς µεγάλες, αλλά µε συ-
νοπτικές, διαδικασίες να µπει στη ρύθµιση; Καταλαβαίνετε τι γί-
νεται; Αν κάποιος σήµερα µπορεί να πληρώνει µια δόση και
βρίσκει καλύτερη δουλειά, σίγουρα µπορεί να πληρώσει παρα-
πάνω. Είναι όµως ορισµένου χρόνου. Να µην τον απεντάσει, λοι-
πόν, τον Έλληνα βιοπαλαιστή, σπιτονοικοκύρη. 

Προστατέψτε την πρώτη κατοικία του Έλληνα αλλιώς όπως η
θεά Θέµιδα, δεν είναι µόνο θεά της δίκης, είναι και θεά προφή-
της, είναι και θεά Ιχναία η θεά Θέµιδα. Είχε κάνει τις Μοίρες και
τις Ώρες τις κόρες του Δία και του Ουρανού και δεν µπορεί να
προσβάλλουµε το σπίτι του Έλληνα και να µην υπάρχει δικαιο-
σύνη. Διότι είχε κι άλλα παιδιά, είχε την Οδό και τη Δίκη η θεά
Θέµιδα, να το δείτε οι νοµικοί για τη Θέµιδα, τη δεύτερη γυναίκα
του Δία κατά τη µυθολογία. 

Πάµε λίγο στα επενδυτικά σχέδια. Όταν εµείς µιλάµε για λα-
θροεισβολείς, µας λέτε ακραίους. Εδώ αναγνωρίζετε ότι είναι
προβληµατικές περιοχές αυτές που έχουν δεχθεί µεγάλη εισροή
λαθροεισβολέων. Άρα, λοιπόν, το παραδέχεστε για να γίνουν τα
επενδυτικά σχέδια. 

Ξέρετε αυτό µου θυµίζει όταν µας πιάνει όλους η ευαισθησία
για το περιβάλλον, αλλά όταν µιλάµε για ανακύκλωση απορριµµά-
των –δεν παραλληλίζω, προς θεού- λέµε µακριά από µας και όπου
θέλει ας είναι! Πηγαίνετε να αγοράσετε ένα σπίτι δίπλα σε ένα hot
spot. Το κάνει κάποιος; Μόνο µιλάει. Διότι και η εµπορική και η αν-
τικειµενική του αξία έχουν πάρει και παίρνουν την κατιούσα.

Έρχοµαι στο θέµα της «THOMAS COOK». Από το Μάιο ορκω-
τοί λογιστές έλεγαν ότι η εταιρεία που δεν εναρµονίζεται στο νέο
περιβάλλον µε έναν διαφορετικό τρόπο από τους tour operators
θα είχε κατάρρευση και κανείς δεν έκανε κάτι. Και ποια είναι αυτά
τα κίνητρα που δίνεται για τους απολυµένους της «THOMAS
COOK»; Με τον έναν µήνα είναι η πανάκεια του ζητήµατος; 

Δώστε φορολογικά κίνητρα στους ξενοδόχους να τους προσ-
λάβουν αυτούς τους απολυµένους Έλληνες εργαζόµενους που
µε τα all inclusive έχετε καθαρίσει την αγορά στο θέµα των µε-
γάλων τουριστικών εγκαταστάσεων και δεν µπορούν να δουλέ-
ψουν οι «δορυφόροι», δηλαδή τα άλλα καταστήµατα στις
τουριστικές περιοχές.

Ως προς το θέµα µε τους προµηθευτές των νοσοκοµείων, θα
πω το αυτονόητο ότι πρέπει να πληρώνουν. 

Όµως, πριν πάω σ’ αυτό, θα πάω στο θέµα των οφειλών στους
δήµους. Λέτε, λοιπόν, ότι πρέπει να πληρωθούν από νοµικά και
φυσικά πρόσωπα. Πολλοί βρέθηκαν σε αδυναµία πληρωµής. Σί-
γουρα θα πρέπει να πληρωθούν. Το κράτος που χρωστάει στους
δήµους από τα τέλη κυκλοφορίας, από τον φόρο ζύθου και όλα
αυτά που δεν τα έχει καταβάλει δεν είναι ο κακοπληρωτής; Αλλά
δεν θέλει αυτοδιοίκηση. Θέλει ετεροδιοίκηση. Να το δούµε και
αυτό.

Να πάµε στην υδατοκαλλιέργεια; Μα η υδατοκαλλιέργεια είναι
το µέλλον της χώρας για τους φοιτητές από τα Μουδανιά που
έκλεισε η σχολή και πήγε στο Μεσολόγγι. Τα επόµενα χρόνια
µέχρι το 2020 το 70%, όπως λέει η έκθεση από διατροφικές εται-
ρείες, θα είναι µέσα από τις υδατοκαλλιέργειες. Άρα έχουν µέλ-
λον οι υδατοκαλλιέργειες. Πού είναι ένα business plan για τις
υδατοκαλλιέργειες που σήµερα στην Ελλάδα τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι το 78% εξάγεται; 

Είναι πάρα πολλά τα θέµατα στα οποία θα ήθελα να ανα-
φερθώ.

Ας πάω στο θέµα µε τους δασικούς συνεταιρισµούς που δεν
προστατεύεται το επάγγελµα του δασεργάτη; Πρέπει να µπουν
υπό άλλο καθεστώς. Ξέρετε, ο έµπορος ξυλείας δεν µπορεί να
είναι µέλος δασικού συνεταιρισµού και ορθά. Ο δασεργάτης
όµως που θα µαζέψει και τα ξερά φύλλα, θα µεριµνήσει για τις
αντιπυρικές ζώνες, θέλει ειδικό πλαίσιο συνεταιριστικό.

Να πάµε σε αυτό που οι Ιταλοί, σε ένα πρόγραµµα, έλεγαν
aqua corretivo, δηλαδή ιαµατικός τουρισµός; Ακούστε γιατί είναι
πολύ βασικό και απευθύνοµαι στον Υπουργό και στην Υφυ-
πουργό -που είναι και συντοπίτισσά µου-  Αγροτικής Ανάπτυξης.
Η γεωθερµία πού µπορεί να συνδράµει; Κι εµείς ως Ελληνική
Λύση λέµε πρωτογενής τοµέας, ανάπτυξη µε οργάνωση θερµο-
κηπίων. Γνωρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το να πάρεις ζεστό
νερό από τη γεωθερµία, αυτό δεν αποτελεί ανανεώσιµη πηγή
ενέργειας αλλά µεταλλευτική εξόρυξη; Αντιλαµβάνεστε ότι είναι
το Ινστιτούτο Γεωλογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών που εµ-
πλέκεται;

Πώς θα πάµε λοιπόν στον ιαµατικό τουρισµό που σήµερα
έχουµε 156 ιαµατικές πηγές στη Στερεά Ελλάδα, 115 στη Μακε-
δονία, 114 στην Πελοπόννησο και 100 στην Κρήτη; Αντιλαµβάνε-
στε; Δώστε βαρύτητα στη γεωθερµία για να πάµε σε
θερµοκήπια…

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και στα ξενοδοχειακά καταλύµατα που είναι σε αποµακρυσµέ-

νες περιοχές, όπου εκεί πήγανε νεανικά ζευγάρια σε αποµακρυ-
σµένα χωριά και τους βάζετε να είναι στο Ξενοδοχειακό
Επιµελητήριο Ελλάδος, καλά κάνετε, αλλά βοηθήστε να µην
έχουν και τέλος εκεί. Διότι τα ζευγάρια αυτά που πήγαν σε απο-
µακρυσµένα χωριά της ακριτικής Ελλάδας κρατάνε τον τουρισµό
έστω και λίγες µέρες που µπορούν να έχουν τουρισµό. Οπότε
πρέπει να µπουν άλλα κριτήρια.

Υπάρχουν και άλλα θέµατα που µπορούµε να θίξουµε, αλλά
λόγω έλλειψης χρόνου σταµατώ εδώ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πριν τοποθετηθώ σε σηµεία της σηµερινής µας συζήτησης, θα
ήθελα κατ’ αρχάς θα προβώ σε µια εισαγωγική παρατήρηση, η
οποία κατά τη γνώµη µου θα αποτελέσει και ένα ευρύτερο πολι-
τικό σχόλιο. 

Επειδή και από πολλούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά και συλλήβδην από τους συναδέλφους της Βουλής και σή-
µερα και τις προηγούµενες µέρες και στις επιτροπές αλλά και σε
ραδιόφωνα και σε τηλεοράσεις έχει ανοίξει ένα ζήτηµα για το
πώς µία συντεταγµένη ευνοµούµενη πολιτεία κατ’ αρχάς εννοεί
το αίσθηµα της εµπέδωσης της ασφάλειας στους πολίτες, αλλά
και το πώς ένα κράτος, µία πολιτεία συµβάλλει και προωθεί τη
διατήρηση της κοινωνικής ειρήνης, νοµίζω ότι κατά κάποιο τρόπο
έχουµε χάσει και την αίσθηση του µέτρου, αλλά και πολλές
φορές αποµακρυνόµαστε από αυτό που ο κόσµος θα ονόµαζε
κοινή λογική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι νοµίζω προφανές και αυ-
τονόητο ότι όταν µέσα σε πανεπιστηµιακούς χώρους υπάρχουν
παραβατικές και έκνοµες συµπεριφορές, αυτές προφανώς θα
πρέπει να αντιµετωπίζονται ως τέτοιες. Είναι άλλο όµως αυτό και
άλλο να θεωρείς ότι συµβάλλεις στη διατήρηση της κοινωνικής
ειρήνης όταν µε ασύµµετρο τρόπο επιδίδονται οι αστυνοµικές
δυνάµεις σε συγκεκριµένους φοιτητές, όταν υπάρχουν όργανα
της τάξης τα οποία σέρνουν φοιτήτριες από τα µαλλιά θεωρών-
τας συλλήβδην τους φοιτητές ως µπαχαλάκηδες ή θεωρώντας
συλλήβδην όλον αυτόν τον κόσµο ότι θα µπορούσε να αποτελέ-
σει έναν κόσµο ο οποίος θα αναπτύξει αργότερα παραβατική
συµπεριφορά.

Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω ότι συµβάλλεις στη δια-
τήρηση της κοινωνικής ειρήνης όταν εισβάλλεις µέσα σε χώρους
αναψυχής, βάζεις διακόσια παιδιά στο πάτωµα µε τα χέρια στο
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κεφάλι και θεωρείς ότι µε αυτόν τον τρόπο εµπεδώνεις το αί-
σθηµα της ασφάλειας.

Ακόµη, θεωρώ ότι και κάτι άλλο δεν διατηρεί την κοινωνική ει-
ρήνη, όταν θεσπίζεις διατάξεις οι οποίες προωθούν την ατιµω-
ρησία και το ακαταδίωκτο σε ανθρώπους οι οποίοι έχουν µία
προνοµιακή σχέση και µε τον επιχειρηµατικό κόσµο, αλλά και µε
το πολιτικό σύστηµα. Και µιλάω προφανώς για τη διάταξη που
θεσπίζει το ακαταδίωκτο για τα τραπεζικά στελέχη, τα οποία µπο-
ρεί να υποκύψουν στο αδίκηµα της κακουργηµατικής απιστίας.
Ούτε αυτό, από την άλλη, συµβάλλει στην κοινωνική ειρήνη. 

Νοµίζω λοιπόν ότι θα πρέπει ως πολιτικό σύστηµα να µιλάµε
έχοντας αµέριστη συναίσθηση του µέτρου.

Ας έρθω όµως και στο κοµµάτι του νοµοσχεδίου και προκατα-
βολικά να αναφέρω ότι θα αναπτύξω αποκλειστικά το κοµµάτι
που αφορά το ΚΕΘΕΑ γιατί νοµίζω όλες τις υπόλοιπες διατάξεις
µε επάρκεια οι συνάδελφοί µου τις έχουν αναπτύξει. 

Θεωρώ ότι υπάρχουν πολλά σηµεία τα οποία θα µπορούσε κά-
ποιος να καταλογίσει στη νέα Κυβέρνηση. Ένα πράγµα όµως
που σας αναγνωρίζω είναι ότι είστε πρωτότυποι και µε τη διάταξη
αυτή που φέρνετε για το ΚΕΘΕΑ αποδεικνύετε για άλλη µια
φορά την πρωτοτυπία σας. Να ξέρετε ότι είστε η µόνη κυβέρ-
νηση η οποία από την ίδρυση του ΚΕΘΕΑ, µε την κατοχύρωση
του αυτοδιοίκητου του, νόµιµα από το 1983, επαναλαµβάνω
είστε η µόνη κυβέρνηση η οποία επιχειρεί να καταργήσει το αυ-
τοδιοίκητο και να επιβάλλει αυτό το νέο τρόπο διοίκησης που τον
χαρακτηρίζετε κατά κάποιο τρόπο ως πιο κανονικό. 

Μάλιστα η δική σας πάλι κυβέρνηση το 2013, επί πρωθυπουρ-
γίας κ. Σαµαρά, είχε επιβεβαιώσει το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ
µε νόµο του 2013. Το κάνατε µάλιστα, µε µια εξαιρετικά επεί-
γουσα πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.

Και νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, είναι τουλάχιστον πολιτικά αφελές να εξισώνουµε το επεί-
γον θεµάτων, όπως η κατάρρευση της «THOMAS COOK» που
αποτελεί ωρολογιακή βόµβα και απειλεί χιλιάδες ελληνικές επι-
χειρήσεις, µε το µοντέλο διοίκησης του ΚΕΘΕΑ που αποτελεί
φορέα πρότυπο εδώ και τέσσερις δεκαετίες, καθώς δεν έχει δη-
µιουργήσει µαύρες τρύπες, δεν έχει πάρει δάνεια, δεν συνδέ-
θηκε µε σκάνδαλα και µάλιστα, βαθµολογείται από το ίδιο το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους µε βαθµό σχεδόν άριστα. 

Κι εδώ πρέπει να πάρετε µιαν απόφαση. Επειδή µία δοµή από
τις εκατόν δέκα παρουσίασε όντως ορισµένα φαινόµενα ατασθα-
λίας και κακοδιαχείρισης ή θα πούµε ότι βάσει αυτής της δοµής,
όλο το ΚΕΘΕΑ, όλη η διαδροµή του, ήταν και ένα άντρο κακο-
διαχείρισης και αυθαιρεσίας ή θα καλωσορίσετε τον εαυτό σας
στην πραγµατικότητα και θα αποδεχτείτε ότι όντως όλες οι διοι-
κήσεις του ΚΕΘΕΑ όλα αυτά τα χρόνια δηµιούργησαν έναν
φορέα πρότυπο.  

Αντί, λοιπόν, να κάνετε αυτό, διαχωρίζετε τη διοίκηση από
τους εργαζόµενους και αµφισβητείτε ευθέως την ικανότητα και
την εµπειρία του διοικητικού προσωπικού που έκανε το ΚΕΘΕΑ
φορέα πρότυπο και είναι σήµερα µε τεράστια ποσοστά επιτυ-
χίας, στον αγώνα ενάντια στην τοξικοεξάρτηση.

Πολλές φορές σας βλέπω να χαίρεστε και να πανηγυρίζετε σ’
όλες της δηµόσιες εκφράσεις σας, λέγοντας ότι είχατε έναν τε-
ράστιο βαθµό ετοιµότητας, αναλογικά µε την ταχύτητα που στε-
λεχώνετε, από την ηµέρα ανάληψης των καθηκόντων σας, τους
δηµόσιους οργανισµούς και γενικότερα, το κράτος. Το θέµα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είναι
µόνο η ταχύτητα µε την οποία στελεχώνετε, αλλά πρέπει να βλέ-
πουµε και τον κόσµο µε τον οποίο στελεχώνετε όλες τις δηµό-
σιες δοµές. 

Και αναφορικά µε τον κόσµο που επιλέγετε, εγώ νοµίζω ότι εάν
κάποιος κάτσει και σκιαγραφήσει τις επιλογές που έχετε κάνει,
µε πρόσχηµα αυτό που ονοµάζεται «επιτελικό κράτος», επανα-
φέρετε µια παλιά λογική στο πολιτικό σύστηµα και στα πράγµατα
µέσω των οποίων διαµορφώνεται η ελληνική δηµόσια διοίκηση.
Τι εννοώ; 

Φερ’ ειπείν, σε επίπεδο ΚΕΘΕΑ αντικαθιστάτε άρον άρον το
άµισθο διοικητικό συµβούλιο, εκλεγµένο από τη γενική συνέ-
λευση του οργανισµού, µε πραγµατική εµπειρία, µε έµµισθους
διορισµένους και εκλεκτούς και µάλιστα, ο Πρόεδρος είναι και

κοµµάτι του κοµµατικού µητρώου της Νέας Δηµοκρατίας. Αντι-
λαµβάνεστε ότι επαναφέρουµε την παλιά λογική να αντιµετωπί-
ζουµε το δηµόσιο συµφέρον ως λάφυρο, προκειµένου σε όλες
τις δοµές του να τοποθετήσουµε ανθρώπους της δικής µας αρε-
σκείας.

Το ΚΕΘΕΑ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασίστηκε
στο αυτοδιοικούµενο µοντέλο το οποίο του επέτρεψε να παρα-
µείνει ακοµµάτιστο, ανεπηρέαστο από κυβερνητικές αλλαγές και
πολιτικές παρεµβάσεις και σταθερά προσηλωµένο στην κοινω-
νική του αποστολή. 

Εγώ νοµίζω ότι όντως ακούσατε αυτές τις τεράστιες αντιδρά-
σεις όλου του κόσµου, των θεραπευτικών κοινοτήτων, των εργα-
ζοµένων, των φίλων του ΚΕΘΕΑ απέναντι σ’ αυτήν την ενέργειά
σας. Νοµίζω, όµως, ότι τον ακούσατε µε λίγο στρεβλό τρόπο,
γιατί επιστρατεύσατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, για άλλη µία φορά, µια προσφιλή σας τακτική,
αυτή της συκοφαντίας και του εκµηδενισµού.

Χρησιµοποιήσατε, λοιπόν, στοιχεία έκθεσης για ατασθαλίες σε
µία από τις εκατόν δέκα δοµές του ΚΕΘΕΑ, σε µια ακόµη προ-
σπάθεια να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα. Ο τρόπος µε τον
οποίο αντιµετωπίζετε τα στοιχεία αυτά, όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, νοµίζω ότι γυρνούν εναντίον σας, γιατί προέρχονται
από πόρισµα εσωτερικού ελέγχου του ΚΕΘΕΑ, αποδεικνύοντας,
για άλλη µία φορά, ότι το µοντέλο διοίκησης που λειτουργεί εν-
τοπίζει µόνο του τις παθογένειες και αυτοθεραπεύεται.

Έχουµε µια φοβερή δοµή του ΚΕΘΕΑ στον Βόλο. Την έχω επι-
σκεφτεί πάρα πολλές φορές. Οι εργαζόµενοί του, το διοικητικό
του προσωπικό, προσπαθούν κάθε µέρα και δίνουν αγώνα πραγ-
µατικό, µαζί µε τους γονείς, ενάντια στις τοξικοεξαρτήσεις και
κάθε είδους άλλες εξαρτήσεις. Και όλος αυτός ο κόσµος, όλο
αυτό τον καιρό, όχι µόνο ανησυχεί, αλλά έχει εναντιωθεί σε
αυτήν την απόφαση. 

Εσείς πιστεύετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όλοι αυτοί
οι γονείς, όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι, όλοι αυτοί οι άνθρωποι που
πραγµατικά καταθέτουν την ψυχή τους, θέλουν αυτό που εσείς
λέτε, δηλαδή το ΚΕΘΕΑ ως έναν οργανισµό που έχει αυθαιρε-
σίες και κακοδιαχείριση; Δεν το νοµίζω. 

Όλοι αυτοί οι άνθρωποι, σεβόµενοι τη διαδροµή του ΚΕΘΕΑ,
το αγκαλιάζουν και αναγνωρίζουν στη διοίκησή του ένα πράγµα,
ότι όλα αυτά τα χρόνια έχει κατορθώσει να δηµιουργήσει έναν
φορέα πρότυπο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Αν-
δρέας Πουλάς από το Κίνηµα Αλλαγής, για επτά λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πράξη νο-

µοθετικού περιεχοµένου που κατήργησε το αυτοδιοίκητο του
ΚΕΘΕΑ προκάλεσε και προκαλεί σωρεία αντιδράσεων. Οι αντι-
δράσεις ήταν πολλές και έντονες, καθώς στα τριάντα δύο χρόνια
λειτουργίας του ουδείς ποτέ το έχει αµφισβητήσει. Μέχρι σή-
µερα το Υπουργείο Υγείας τού ασκούσε µάλλον µια χαλαρή επο-
πτεία, αφήνοντας τη διοικητική και λειτουργική πρωτοβουλία σ’
αυτό. 

Με την έκδοση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, η Κυ-
βέρνηση κατόρθωσε το ακατόρθωτο, να συγκρουστεί µε την
ευαίσθητη κοινωνικά οµάδα των εξαρτηµένων. Και το ερώτηµα
είναι, γιατί; Λίγοι πείθονται από τα επιχειρήµατα περί ατασθαλιών
και οικονοµικών παρατυπιών. Οι διαπιστώσεις της έκθεσης ελέγ-
χου που διάβασε στην επιτροπή κοινωνικών υποθέσεων ο Υπουρ-
γός παρατηρούνται στη λειτουργία των περισσότερων φορέων
του δηµοσίου. Η δε βαθµολογία που δίνεται στο ΚΕΘΕΑ από το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ως δηµόσιου φορέα δεν είναι
αρνητική. Χρειάζεται βελτίωση; Δεν θα διαφωνήσουµε. 

Επίσης, λίγοι πείθονται από την προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ να ερ-
γαλειοποιήσει πολιτικά το ΚΕΘΕΑ, αναλαµβάνοντας εργολαβικά
την υπεράσπιση του αυτοδιοίκητού του. Και αυτό γιατί το Υπουρ-
γείο Υγείας επί των ηµερών του έδειξε αµηχανία, αδράνεια, για
να εκπονήσει πολιτικές για την αντιµετώπιση των εξαρτήσεων. 

Αν θέλουµε, λοιπόν, να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους,
η άρση του αυτοδιοίκητου συνδέεται µε την προσπάθεια κοµµα-
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τικού ελέγχου της διοίκησης του ΚΕΘΕΑ. Αυτή τη στιγµή οι αι-
τιάσεις και από τις δύο πλευρές µόνο τραυµατίζουν τον οργανι-
σµό και καταλύουν την αξιοπιστία του στα µάτια της κοινής
γνώµης. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, ποιος θα βγει κερδισµένος από
ένα καταρρακωµένο και κοινωνικά αναξιόπιστο ΚΕΘΕΑ; 

Επί της ουσίας, η Κυβέρνηση επιδιώκει να ελέγξει τόσο τη δι-
οίκηση όσο και τη διαχείριση των 20 εκατοµµυρίων ευρώ του
προϋπολογισµού του. Για να το πετύχει, έφερε την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου βιαστικά και καταχρηστικά, καθώς δεν
αποτελούσε ούτε επείγον ζήτηµα ούτε εξαιρετικής σηµασίας που
δεν θα µπορούσε να λυθεί διαφορετικά. 

Με την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ρυθµίστηκαν ζητή-
µατα, όπως ο διορισµός από τον Υπουργό όλων των µελών της
διοίκησης του οργανισµού, χωρίς να διευκρινίζεται η διαδικασία
αξιολόγησής τους, η µείωση των µελών του διοικητικού συµβου-
λίου από έντεκα σε επτά, η παράλληλη αύξηση της θητείας τους
από δύο σε τρία χρόνια, η πρόβλεψη αµοιβής στην ειδική και αι-
τιολογική έκθεση. Επίσης, επαναφέρατε τις διατάξεις για τον
σκοπό και τους πόρους του ΚΕΘΕΑ που είχαν παραλειφθεί από
την αρχική πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Όλα τα παραπάνω δεν συνιστούν ουσιαστικές παρεµβάσεις
και  δεν βελτιώνουν τυχόν παθογένειες. Αντίθετα, δηµιουργούν
µια διοικητική κρίση που µπορεί να καταλήξει στην παρακµή του
ίδιου του ΚΕΘΕΑ. 

Το Κίνηµα Αλλαγής είναι απέναντι στους πολιτικούς τακτικι-
σµούς τόσο της Κυβέρνησης, αλλά και της µείζονος αντιπολίτευ-
σης. Σε αυτό συγκαταλέγεται και η ανακοίνωση του Υπουργού
Υγείας προηγουµένως, για τη δηµιουργία οµάδας εργασίας µε
επικεφαλής τον εθνικό συντονιστή για άµεση εξέταση των ζητη-
µάτων του ΚΕΘΕΑ. 

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής, θέλοντας να δώσουµε µια λύση
στο θέµα του αυτοδιοίκητου του οργανισµού, σας προτείναµε τη
δηµιουργία µιας ενδεκαµελούς διοίκησης, µε τη συµµετοχή των
µελών που προτείνει ο Υπουργός, των εκπροσώπων των εργα-
ζοµένων, των οικογενειών των θεραπευοµένων και των επιστη-
µονικών φορέων. 

Το συµβούλιο αυτό θα λειτουργήσει µεταβατικά έως ότου βγει
το πόρισµα του εθνικού συντονιστή, για να γίνει δηµόσια διαβού-
λευση και συζήτηση στο Κοινοβούλιο για τον πιο αποτελεσµατικό
τρόπο διοίκησης του οργανισµού, ο οποίος θα διασφαλίζει την
υλοποίηση ποιοτικών θεραπευτικών προγραµµάτων.

Το ΚΕΘΕΑ είναι έργο του ΠΑΣΟΚ που από το 1987 έδωσε
φωνή, στέγη και αυτοτέλεια στα εξαρτηµένα άτοµα να αναλά-
βουν τα ίδια την ευθύνη των θεραπευτικών τους προγραµµάτων.
Αναγνωρίζουµε, όµως, ότι δεν είναι δυνατόν σήµερα να αντιµε-
τωπίζουµε τον συγκεκριµένο χώρο µε τους ίδιους όρους που
υπαγόρευσαν την ίδρυσή του πριν από τριάντα δύο χρόνια. Η
µάχη κατά των εξαρτήσεων δεν είναι θέµα πολιτικού ελέγχου και
αυστηρής διαχείρισης των πόρων. 

Εµείς θέλουµε ένα κράτος που να προλαµβάνει, να προστα-
τεύει τους πολίτες του από κάθε είδους εξαρτήσεις. Είναι αρµο-
διότητα του ελληνικού Κοινοβουλίου να εκπονήσει µακρόπνοη
εθνική στρατηγική σ’ αυτήν την κατεύθυνση. 

Τέλος, το ζήτηµα της τιµολόγησης των φαρµάκων που εισά-
γεται µε την τροπολογία αυτή είναι µείζον και ταλανίζει πολιτικά
και οικονοµικά τη χώρα, γι’ αυτό χρειάζεται να καταλήξουµε σε
εθνική στρατηγική για το φάρµακο και όχι σε προσωρινές και
αποσπασµατικές λύσεις. 

Βέβαια, η τροπολογία για την απαγόρευση των αυξήσεων στις
τιµές των φαρµάκων µπορεί να φαίνεται ότι βρίσκεται σε σωστή
κατεύθυνση, όµως, κύριε Υπουργέ, κινδυνεύει η αγορά να µείνει
από φάρµακα πρώτης γραµµής διότι, όπως καλά γνωρίζετε, οι
ελλείψεις στα φάρµακα που παρατηρούνται κατά καιρούς στη
χώρα µας οφείλονται στις παράλληλες εξαγωγές φαρµάκων που
κάνουν οι φαρµακαποθήκες και οι φαρµακοβιοµηχανίες σε
χώρες που η τιµή τους είναι πιο συµφέρουσα. Έτσι δηµιουργεί-
ται τεχνητή έλλειψη, η οποία οδηγεί τον ΙΦΕΤ να αγοράζει το ίδιο
φάρµακο σε υψηλότερη τιµή για να καλύψει τις ανάγκες της ελ-
ληνικής αγοράς. Το έχετε λάβει αυτό σοβαρά υπ’ όψιν σας; 

Επίσης, θυµίζω ότι από το 2012 δεν επιτρέπονταν αυξήσεις σε
τιµολογηµένα φάρµακα, παρά µόνο σε περίπτωση διόρθωσης

προγενέστερων λαθών. Μέχρι το 2019 η τιµή των φαρµάκων ανα-
φοράς υπό καθεστώς προστασίας ορίζεται ως ο µέσος όρος των
τριών χαµηλότερων τιµών του ιδίου φαρµάκου ως προς τη δρα-
στική ουσία, τη φαρµακοτεχνική µορφή, την περιεκτικότητα και
τη συσκευασία στα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ξαφνικά ανέτρεψε την κατάσταση και ψήφισε µε εκ-
πρόθεσµη τροπολογία το άρθρο 161 στον ν.4600/2019, κάτι που
προκάλεσε την έντονη αντίδραση τόσο τη δική µας όσο και της
Νέας Δηµοκρατίας. Θυµίζω ότι ως αντιπολίτευση χαρακτηρίζατε
τη διάταξη αυτή ως δωράκι για τους φαρµακοβιοµήχανους και
απ’ ό,τι πληροφορήθηκα και σήµερα, αυτό το χρησιµοποιήσατε
ως επιχείρηµα στην προανακριτική επιτροπή. 

Τι εισήγαγε, λοιπόν, το άρθρο 161; Η ανώτατη καθαρή τιµή πα-
ραγωγού φαρµάκου ορίζεται ως o µέσος όρος των δύο χαµηλό-
τερων διαφορετικών τιµών στα κράτη-µέλη όχι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αλλά της Ευρωζώνης. Στην πραγµατικότητα οι µειώσεις
τιµών που να οφείλονταν στη διάταξη αυτή του ΣΥΡΙΖΑ δεν µπο-
ρεί να υπάρξουν και αυτό διότι οι χώρες της Ευρωζώνης ανήκουν
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και άρα ο υπολογισµός τιµών των φαρ-
µάκων µε βάση τις φθηνότερες χώρες της Ευρωζώνης δεν µπο-
ρεί να έχει ως αποτέλεσµα φθηνότερες τιµές απ’ αυτές που
ίσχυαν µέχρι σήµερα. Τυχόν µειώσεις θα οφείλονται στην καθυ-
στέρηση έκδοσης νέου δελτίου τιµών και σε πιθανή µείωση των
τιµών στις φθηνότερες χώρες της Ευρωζώνης στο διάστηµα
αυτό. 

Αυτή η τροπολογία είναι µια πρόχειρη προσπάθεια αντιµετώ-
πισης µιας ήδη στρεβλής κατάστασης στην τιµολόγηση των φαρ-
µάκων. Το σύστηµα δεν αντέχει άλλο αποσπασµατικές ρυθµίσεις.
Πρέπει να επιταχυνθεί η διαδικασία εξεύρεσης µηχανισµού για
τον εξορθολογισµό και τον έλεγχο των τιµών, ώστε και οι τιµές
των φαρµάκων να συγκρατηθούν, να µείνουν οι φαρµακευτικές
εταιρείες στη χώρα µας δίνοντας θέσεις εργασίας και να µην
υπάρχει έλλειψη φαρµάκων στην αγορά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρα-
κολουθώ µε προσοχή τη διαδικασία όπως εξελίσσεται και βλέπω
πράγµατι κάτι το οποίο αποδεικνύει αυτά που πολλές φορές
έχουµε πει σ’ αυτήν την Αίθουσα: Η διαχείριση του αντιπολιτευ-
τικού λόγου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ είναι ένα µνηµείο υποκρισίας
και θα έλεγα και µιας αλυσιτελούς άσκησης και προσπάθειας να
αντιπολιτευτεί την πραγµατικότητα. 

Είπε προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Συρµαλένιος, ο εκπρό-
σωπος των Κυκλάδων από τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι ο Υπουργός Εθνικής
Άµυνας κ. Παναγιωτόπουλος έφερε µια τροπολογία σχετικά µε
το θέµα της αναβάθµισης των F16. Είπε ότι το έφερε µε τη
µορφή της τροπολογίας, ενώ θα έπρεπε να υπάρχει µια άλλου
είδους διαδικασία για ένα τόσο σοβαρό θέµα, αυτό της αναβάθ-
µισης των F16. 

Νωπές είναι οι µνήµες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και πρέ-
πει να το θυµηθούµε αυτό- όταν ο κ. Καµµένος έφερνε αντισταθ-
µιστικά ωφελήµατα 230 εκατοµµυρίων ευρώ σ’ αυτήν την
Αίθουσα –καταθέτω το σχετικό έγγραφο- και ευτυχώς ο διάδο-
χός του κ. Αποστολάκης δεν το έφερε ποτέ µέσα σ’ αυτήν την
Αίθουσα, µετά τον ορυµαγδό ο οποίος υπήρξε, µε όλα αυτά τα
οποία συνιστούσαν την πρακτική της εποχής εκείνης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νάσιος Δαβάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ας µην πούµε και άλλα τα οποία συνέβαιναν διά τροπολογιών,
τα οποία αιφνιδίαζαν τους εισηγητές των κοµµάτων και τα οποία
πόρρω απείχαν από µια καλή νοµοθέτηση, την οποία επιτέλους
εφαρµόζει αυτή η Κυβέρνηση. 

Γιατί εφαρµόζει την καλή νοµοθέτηση; Πρώτον, αυτή η ρύθ-
µιση που έφερε ο κ. Παναγιωτόπουλος είναι µια νοµική προϋπό-
θεση του Υπουργείου Οικονοµικών και έρχεται σε νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Οικονοµικών προς την Εθνική Αντιπροσωπεία. 
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Δεύτερον, η κύρια σύµβαση είναι επικυρωµένη από το ΚΥΣΕΑ
της δικής σας κυβερνήσεως. Μιλώ γι’ αυτό για το οποίο κατήγ-
γειλε τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Συρµαλένιος. 

Τρίτον, ο ίδιος ο Νίκος Παναγιωτόπουλος, ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας, είπε ότι η Κυβέρνηση θα φέρει το σύνολο της τρο-
ποποίησης σχετικά µε τα F16 στην Εθνική Αντιπροσωπεία για
συζήτηση. Τι καθαρότερο αυτού µπορούµε να πούµε;

Έχω πει και άλλες φορές ότι παριστάνετε τις κακές πεθερές
για θέµατα τα οποία δίνουν ανάσα στην εθνική και στην αµυντική
µας βιοµηχανία, τονώνουν την ΕΑΒ, η οποία θα πάρει µέρος του
κατασκευαστικού έργου για τα F16 και δίνουν µια ευοίωνη προ-
οπτική στην πολύπαθη αµυντική βιοµηχανία της χώρας µας. 

Θα αναφερθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο σε δύο τρο-
πολογίες. H µία έχει να κάνει µε τα F16, τα οποία, όπως προείπα,
αποτελούν µια σηµαντική τοµή στο γενικότερο ζήτηµα της άµυ-
νας της χώρας µας. Αναβαθµίζονται, όπως είπε και ο Υπουργός
Άµυνας, σε viper και δίνουν µια ουσία πάνω σε ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την άµυνα του εναέριου χώρου µας. 

Επίσης θα πω και για την πολύ σοβαρή παρέµβαση που έχει
κάνει ήδη και συνεχίζει να κάνει το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
στον υγειονοµικό χάρτη της χώρας µας. Θέλω κατά τούτο να εκ-
φράσω τις µεγάλες ευχαριστίες µου απ’ αυτό το Βήµα ως εκπρό-
σωπος του λακωνικού λαού, µε την ψήφο του οποίου βρίσκοµαι
εδώ και σας µιλάω αυτήν τη στιγµή, διότι µε την υπ’ αριθµόν
83/14 τροπολογία, η οποία αποτελεί ένα σηµείο-σταθµό για την
υγειονοµική κατάσταση στη Λακωνία, θα ιδρυθεί ένα νέο νοσο-
κοµείο µε έξοδα, µε φροντίδα, µε δαπάνες του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος». 

Όπως πολλοί από τους συναδέλφους πρέπει να γνωρίζουν, ο
µεγάλος Σταύρος Νιάρχος καταγόταν από τη Λακωνία και κατά
τούτο φαίνεται ότι οι απόγονοί του και οι συνεργάτες του δεν ξε-
χνούν τον τόπο καταγωγής του ιδρυτού και αποδίδουν τα τρο-
φεία, όπως έλεγαν κάποτε, σ’ αυτόν τον τόπο, ο οποίος πράγµατι
έχει τεράστια προβλήµατα όσον αφορά στα ζητήµατα υγείας.

Πιστεύω ότι η αναβάθµιση των δοµών υγείας της Λακωνίας µ’
αυτήν την παρέµβαση του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» θα
αναβαθµίσει και την οικονοµική και την τουριστική ζωή του τόπου
και θα δώσει µια καλύτερη προοπτική σε πολλά ζητήµατα που
έχουν να κάνουν και µε την επάνοδο των νέων παιδιών, τα οποία
θέλουµε να επανέλθουν στον τόπο τους.

Το Νοσοκοµείο της Σπάρτης αποτελεί µια κρίσιµη υποδοµή και
πιστεύω ότι αυτή η ολιστική λύση που δίνει το Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος» θα αποτελέσει µια τοµή πάνω στα ζητήµατα της υγείας
για τον τόπο µας. 

Εδώ βέβαια δεν µπορώ παρά να καταθέσω και την πικρία την
οποία αισθανόµαστε όλοι εµείς οι Λάκωνες, γιατί µε απόφαση
και µε νοµοθέτηση της προηγούµενης κυβέρνησης και ειδικά του
κ. Γαβρόγλου, έφυγε η Νοσηλευτική Σχολή της Σπάρτης και
πήγε στην Τρίπολη. Το νέο Νοσοκοµείο Σπάρτης, το οποίο θα
γίνει από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», θα αποτελούσε µια
πολύ σηµαντική άσκηση πρακτικής για τους νέους φοιτητές της
νοσηλευτικής, αλλά η σχολή πλέον βρίσκεται στην Τρίπολη και
ελπίζω και ευελπιστώ ότι µε τη νέα Κυβέρνηση θα αποκατασταθεί
αυτό το οποίο δυστυχώς έγινε, ενώ είχε βγει και το µηχανογρα-
φικό δελτίο.

Χαίροµαι που βρίσκεται στην Αίθουσα ο Υφυπουργός Υγείας.
Θα ήθελα, κύριε Υφυπουργέ, να πω ότι µ’ αυτήν τη σηµαντική
παρέµβαση του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» λύνονται τα χέρια
της πολιτείας όσον αφορά στα διάφορα χρηµατοδοτικά εργα-
λεία, προκειµένου να κοιτάξει και άλλα ζητήµατα του υγειονοµι-
κού χάρτη της Λακωνίας, όπως είναι το Νοσοκοµείο Μολάων που
θέλει µεγαλύτερη οργάνωση και στελέχωση, όπως είναι η λει-
τουργία σε εικοσιτετράωρη βάση του ΕΚΑΒ των Μολάων, όπως
είναι το Κέντρο Υγείας Καστορίου, όπως είναι η ίδρυση ενός
Σταθµού ΕΚΑΒ στη Νεάπολη, που αποτελεί το ακρότατο σηµείο
της ηπειρωτικής Ευρώπης.

Και πρέπει εκεί στον Κάβο Μαλιά και στην ευρύτερη περιοχή
να υπάρξει, κατά την άποψή µου, το είχα πει και στην προηγού-
µενη πολιτική ηγεσία, ίσως το θυµάται ο κ. Ξανθός και ο κ. Πο-
λάκης, να υπάρξει µία σηµαντική παρέµβαση όσον αφορά το
ΕΚΑΒ στην περιοχή.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την εθνική αµυντική στρατηγική και µε την
αεροπορική µας βιοµηχανία είναι πολύ σηµαντικά και αυτό τα το-
νώνει και δίνει µία καλή προοπτική η τροπολογία η οποία αναλύ-
θηκε προηγουµένως από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας.

Νοµίζω ότι ο κ. Παναγιωτόπουλος αυτή τη στιγµή αναλαµβάνει
µία τεράστια υπόθεση, που έχει να κάνει µε την αναβάθµιση του
µαχητικού αεροπορικού στόλου της χώρας µας. Τα F-16 είναι
ένα σηµαντικό όπλο το οποίο έχει µία σηµαντική, θα έλεγα, πα-
ρέµβαση όσον αφορά στην αµυντική στρατηγική του τόπου µας.
Πιστεύω ότι η αναβάθµισή τους, πέραν της τεράστιας εθνικής
σηµασίας την οποία έχει, θα δώσει –ξαναλέω- µία µεγάλη αιµο-
δότηση στην Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία, επειδή –ξανα-
λέω- θα πάρει ένα µέρος του κατασκευαστικού έργου το οποίο
διευκολύνεται µε την απαλλαγή από τους δασµούς, όπως λέει
και η τροπολογία των διαφόρων τµηµάτων, των απαρτίων, όπως
λέει ο τεχνικός όρος, τα οποία θα έρθουν από το εξωτερικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Ξανθός από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά

λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχουν δύο θέ-

µατα στα οποία θα ήθελα να επικεντρωθώ. Το ένα είναι η πολυ-
συζητηµένη παρέµβαση στο ΚΕΘΕΑ, η κατάργηση του
αυτοδιοίκητου. Και το άλλο είναι η τροπολογία που έφερε η Κυ-
βέρνηση για µία σηµειακή αλλαγή στον τρόπο τιµολόγησης των
φαρµάκων, τον οποίο είχαµε νοµοθετήσει εµείς.

Για το ΚΕΘΕΑ έχουν ειπωθεί πάρα πολλά πράγµατα. Νοµίζω
ότι είναι απολύτως σαφής η εικόνα ότι η Κυβέρνηση προχώρησε
σε µία κίνηση ακραίου πολιτικού αυταρχισµού, δυσανεξίας προς
ανθρώπους που δεν είναι της αρεσκείας της οι οποίοι θα εκλέ-
γονταν και όχι θα διορίζονταν, προφανώς, από µία δηµοκρατική,
ανοιχτή και συµµετοχική διαδικασία που προβλεπόταν πάντα για
την εκλογή διοίκησης στο ΚΕΘΕΑ.

Η προσπάθεια που έγινε εκ των υστέρων να βρεθεί ένα πάτηµα
για να δικαιολογηθεί αυτή η παρέµβαση, κατά την άποψή µου,
ήταν καταγέλαστη και επέτεινε την αναξιοπιστία και την έλλειψη
ευαισθησίας από την πλευρά της Κυβέρνησης. 

Όµως, αυτό που ενόχλησε, κατά την άποψή µου, περισσότερο
είναι ο τρόπος µε τον οποίο επιχειρήθηκε να δικαιολογηθεί αυτή
η παρέµβαση. Δεν ήταν µόνο ο στόχος, που ήταν ο απόλυτος
κοµµατικός και κυβερνητικός έλεγχος. Ενόχλησε νοµίζω ιδιαί-
τερα τους ανθρώπους του ΚΕΘΕΑ, αλλά και ένα µεγάλο κοµµάτι
της κοινωνίας, που έχει ευαισθησία σε θέµατα δηµοκρατικής λει-
τουργίας και σέβεται τη δουλειά και τον κόπο και τον µόχθο δε-
καετιών, ανθρώπων που παλεύουν να βγουν από τον δύσκολο
και φαύλο κύκλο της εξάρτησης, ενόχλησε και ο τρόπος.

Πραγµατικά υπήρξε δηµόσιος διασυρµός αυτού του φορέα
και το είδαµε και σήµερα εδώ. Το είπε ο Υπουργός ξανά. Υπήρ-
ξαν οι ίδιες αναφορές σε κακοδιαχείριση, σε τέρατα και σηµεία.
Αυτή ήταν η έκφραση σήµερα: Τέρατα και σηµεία περιγράφουν
τα πορίσµατα. Τα πορίσµατα, που όπως αναλύθηκε από όλους,
είτε είναι µία διαδικασία εσωτερικού ελέγχου, είτε είναι οι συνή-
θεις υποδείξεις και συστάσεις που κάνει το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους σε όλους τους ελεγχόµενους φορείς του δηµοσίου.

Θεωρώ ότι είναι πραγµατικά πολύ υποτιµητικό για τη νοηµο-
σύνη των ανθρώπων να πιστεύετε ότι σπιλώνοντας, απαξιώνον-
τας και διασύροντας µε αυτό τον τρόπο φορείς, ανθρώπους µε
τόσο σηµαντική κοινωνική παρουσία και δράση µπορείτε να επι-
βάλλετε χρηστή διοίκηση, να υπάρξει κλίµα ηρεµίας, να ξεπερα-
στεί αυτή η τροµερή κρίση στην οποία βάλατε τον φορέα αυτό
και τους ανθρώπους του εδώ και ενάµιση µήνα.

Θεωρώ ότι είναι, επίσης, προσβλητικό για τη νοηµοσύνη µας
να έρχεστε να µας λέτε ότι στηρίζετε αυτόν τον φορέα, στηρίζετε
το αυτοδιοίκητό του, δίνετε αρµοδιότητες στη γενική συνέλευση,
θέλετε να τον βοηθήσετε να αναπτύξει τη δράση του και τα προ-
γράµµατά του κ.λπ..

Αποδοµείτε αυτόν τον φορέα, γιατί εξηγήσαµε πάρα πολλές
φορές ότι ήταν στο DNA του αυτή η συµµετοχική λειτουργία, η
ενεργός εµπλοκή των εξαρτηµένων, των θεραπευοµένων, των
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θεραπευτών, των οικογενειών τους στη διαδικασία αυτή. Νοµίζω
ότι το πιο σηµαντικό πολιτικό ζήτηµα είναι ότι δεν έχετε και κα-
νένα σχέδιο για τις εξαρτήσεις. Δεν έχετε µια προσέγγιση για δη-
µόσιες πολιτικές στο πεδίο της απεξάρτησης.

Μας είπατε σήµερα, και µας το παρουσίασε ο Υπουργός ως
κάτι πολύ καινοτόµο, ότι θα αναθέσετε στον εθνικό συντονιστή
να ηγηθεί µιας ανεξάρτητης επιτροπής η οποία θα παραγάγει
εθνικό σχεδιασµό. Αυτά είναι νοµοθετηµένα στον ν.4139/2013.

Δικό σας νόµος ήταν, της κυβέρνησης Σαµαρά, που λέει ότι
υπάρχει ο θεσµός του εθνικού συντονιστή, που κάτω από τον
εθνικό συντονιστή υπάρχει µία εθνική επιτροπή σχεδιασµού και
συντονισµού που αντιµετωπίζει και παράγει εθνικό σχέδιο. Δεν
χρειάζεται να φτιάξετε ούτε ανεξάρτητες επιτροπές, ούτε τίποτα,
χρειάζεται να λειτουργήσει ο νόµος.

Εµείς γι’ αυτό βάλαµε έναν εξαιρετικό και αξιόλογο άνθρωπο
ο οποίος ήρθε από το Ηνωµένο Βασίλειο µε τεράστια εµπειρία
στο πεδίο των εξαρτήσεων. Πραγµατικά πιστεύουµε ότι µπορεί
να συνθέσει στρατηγικές, προγράµµατα, σχεδιασµούς, που
υπήρχαν από όλους τους εποπτευόµενους φορείς, σε ένα ενιαίο
συγκροτηµένο και συνεκτικό εθνικό σχέδιο. Αυτός είναι ο στόχος
και αυτό πρέπει να προχωρήσετε.

Εµείς σε αυτήν την κατεύθυνση κάναµε πάρα πολλά πράγ-
µατα. Διευρύναµε την προσέγγιση της εξάρτησης, συµπεριλά-
βαµε και το αλκοόλ και το διαδίκτυο και τον τζόγο, υπήρξε
συνέργεια των φορέων όλα αυτά τα δύσκολα χρόνια, ενισχύθη-
καν µε ανθρώπινους πόρους, έγιναν ογδόντα µόνιµες προσλή-
ψεις στον τοµέα των εξαρτήσεων, όταν είχαν να γίνουν πάνω από
δέκα-δώδεκα χρόνια, ακόµα και πριν από την κρίση, χώροι επο-
πτευόµενης χρήσης, δώσαµε έµφαση βεβαίως και στη µείωση
της βλάβης, γιατί εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θεωρούµε ότι
υπάρχουν καλά και κακά προγράµµατα απεξάρτησης. Υπάρχουν
φορείς που ο καθένας από αυτούς έχει την επιστηµοσύνη του,
την ιστορικότητά του, την κουλτούρα του, την κοινωνική -ας
πούµε- αντίληψη και ότι όλοι αυτοί είναι χρήσιµοι, ανάλογα µε
τις ανάγκες κάθε εξαρτηµένου, γιατί δεν έχουν όλοι οι εξαρτη-
µένοι τις ίδιες ανάγκες.

Κάναµε παρεµβάσεις ενίσχυσης της κοινωνικής επανένταξης,
θεσµοθετήσαµε τους Κοινωνικούς Συνεταιρισµούς Ένταξης,
τους ΚοιΣΕν, που είναι κάτι σαν τους ΚοινΣΕπ ή τους ΚοιΣΠΕ.
της ψυχικής υγείας ειδικά για τους εξαρτηµένους, ακριβώς για
να υπάρχει µία προοπτική αυτοί οι άνθρωποι να µπορούν µετά
την επώδυνη διαδικασία της απεξάρτησης να επανενταχθούν
οµαλά.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πραγµατικά έχετε εκτεθεί ανεπανόρθωτα.
Δηµιουργήσατε ένα τοξικό κλίµα και θεωρώ ότι έχετε βάλει σε
πολύ µεγάλη και παρατεταµένη κρίση και αστάθεια όχι µόνο το
σύστηµα του ΚΕΘΕΑ, αλλά φοβάµαι και όλο το σύστηµα των δη-
µόσιων πολιτικών για τις εξαρτήσεις.

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου και µία µικρή ανοχή στον χρόνο
για να πω δύο πράγµατα για το ευαίσθητο θέµα της φαρµακευ-
τικής πολιτικής, το οποίο συχνά έρχεται και επανέρχεται.

Μας είπε ο Υπουργός...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ. Έχετε µια πολύ µικρή ανοχή, γιατί η ώρα είναι πολύ περα-
σµένη και είναι ακόµα και άλλοι συνάδελφοι, είναι οι
δευτερολογίες των εισηγητών. Έχετε ένα λεπτό ακόµη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν θα κάνω κατάχρηση.
Ποια είναι η πραγµατική εικόνα, λοιπόν; Η Νέα Δηµοκρατία

διατηρεί τον ίδιο µηχανισµό, την ίδια αρχιτεκτονική, την ίδια δοµή
στην τιµολογιακή πολιτική την οποία νοµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ, κά-
νοντας µία τεράστια κυβίστηση. Και τι δεν είχαµε ακούσει εκείνες
τις µέρες από τη Νέα Δηµοκρατία και από εξέχοντα στελέχη της
και από πρώην Υπουργούς, δυστυχώς, και από συναδέλφους του
Κινήµατος Αλλαγής.

Μας µιλούσαν, λοιπόν, για την αλλαγή της βάσης αναφοράς
και τη µετάπτωση στο καλάθι χωρών της Ευρωζώνης, µε τις
οποίες βεβαίως, τις χώρες αυτές του ευρώ, θέλουµε να συµβα-
δίζουµε ως χώρα. Δώσαµε µια µεγάλη µάχη και καταφέραµε η
χώρα µας µετά από χρόνια να σταθεί όρθια, ισότιµη και αξιοπρε-
πής στη ζώνη του ευρώ. Αυτό ήταν τεράστια επιτυχία του ελλη-
νικού λαού και βεβαίως και της Κυβέρνησης η οποία ολοκλήρωσε

το µνηµονιακό πρόγραµµα. 
Η θεωρία ότι η ζώνη του ευρώ είναι η πλούσια ζώνη και η ζώνη

των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης των 28 είναι η ζώνη των
φτωχών δεν ισχύει προφανώς. Στη ζώνη του ευρώ υπάρχουν
χώρες από το πρώην σοσιαλιστικό στρατόπεδο -είναι οι χώρες
της Βαλτικής, είναι η Σλοβενία, είναι η Σλοβακία- και στη ζώνη
εκτός ευρώ είναι το Ηνωµένο Βασίλειο, είναι η Σουηδία, είναι η
Δανία, χώρες µε υψηλότατο επίπεδο οικονοµικό και κοινωνικό και
φυσικά µε υψηλές τιµές φαρµάκων. Άρα, αυτά είναι επικοινωνια-
κού χαρακτήρα επιχειρήµατα.

Εµείς µε την παρέµβασή µας αυτή κάναµε ένα πλάνο, κάναµε
το σύστηµα πιο διαφανές, γιατί έχουν ενιαίο νόµισµα, είναι πιο
εύκολη η σύγκριση των τιµών, πιο σταθερό και πιο βιώσιµο και
προέκυπτε µεσοσταθµικά µείωση 3,6% µέσα από µια αυξοµεί-
ωση τιµών που υπήρχε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εσείς, λοιπόν, τι κάνετε; Εµείς προβλέπαµε µείωση 10%. Εσείς

το κάνατε 7%. Και λέτε ότι παγώνετε τις αυξήσεις. Πρέπει να ξέ-
ρετε ότι οι αυξήσεις αυτές στην δραµατική τους πλειονότητα
αφορούσαν φτηνά φάρµακα τα οποία έχουν τιµή κάτω από την
κατώτατη τιµή της Ευρωζώνης και οι αυξήσεις που θα δίνονταν
ήταν της τάξης των 70 και των 80 λεπτών. Ο στόχος ήταν ακρι-
βώς να παραµείνουν φτηνά αποτελεσµατικά, γενόσηµα κατά κυ-
ριότητα φάρµακα, εγχωρίως παραγόµενα, για να στηριχθεί και
η εγχώρια παραγωγή και η ανάπτυξη της χώρας και η παραγω-
γική της ανασυγκρότηση, για την οποία κόπτεστε, και αυτό το
πράγµα κατά την άποψή µας το θέτετε σε µια διακινδύνευση. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θα την υπερψηφίσουµε την τροπολογία
αυτή, διατηρώντας όµως αυτές τις επιφυλάξεις και τονίζοντας
ότι το ζήτηµα δεν είναι µόνο η τιµολογιακή πολιτική, είναι ένα συ-
νολικό πλέγµα που αφορά την αξιολόγηση, που αφορά τη δια-
πραγµάτευση, που αφορά τα πρωτόκολλα. Αυτά είναι τα βήµατα
τα θεσµικά τα οποία έχουµε προχωρήσει και αυτό διασφαλίζει
σε βάθος χρόνου το κατάλληλο φάρµακο στη φθηνότερη τιµή.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σαντορινιός από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε λύπη δια-

πιστώνουµε πως για µια ακόµα φορά βρισκόµαστε σε ένα ακόµα
πολύ καλό νοµοθέτηµα του επιτελικού κράτους της Νέας Δηµο-
κρατίας. Δεν πέρασαν τρεις µήνες που πανηγύριζαν για το επι-
τελικό κράτος και έχουµε ένα νοµοσχέδιο που έχει άπειρες
τροπολογίες, σκόρπιες διατάξεις και τρεις άσχετες πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου. Συγχαρητήρια! Επιτελικό κράτος στα
καλύτερά του!

Και πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου τη στιγµή που υπήρχε
νοµοθετική πρωτοβουλία στη Βουλή, που θα µπορούσαν να έρ-
θουν σαν τροπολογίες να ψηφιστούν και να συζητηθούν κιόλας.
Παρήγαγαν αποτελέσµατα και έρχεστε σήµερα να τις κυρώ-
σουµε.

Τι λέει, λοιπόν, το Σύνταγµα στο άρθρο 44 παράγραφος 1; Λέει
ότι πρέπει να αντιµετωπίζει έκτακτες περιπτώσεις και εξαιρετικά
επείγοντα ζητήµατα και ιδίως αν δεν υπάρχει συζήτηση, αν δεν
υπάρχει νοµοθετική πρωτοβουλία στη Βουλή. Θα περιµέναµε,
λοιπόν, ιδιαίτερα ας πούµε για την «THOMAS COOK», να έχετε
εντάξει ρυθµίσεις που πραγµατικά θα αποτελούσαν ανάσα για
τις επιχειρήσεις στην ασφυξία που δηµιουργήθηκε στον κλάδο
του τουρισµού από την κατάρρευση της «THOMAS COOK», γιατί
ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτή η κατάρρευση αυτού του κολοσσού
δηµιούργησε ένα ντόµινο προβληµάτων και κινδύνους επιβίωσης
για µια σειρά από επιχειρήσεις, αλλά πολύ περισσότερο έφερε
µπροστά στην εργασιακή ανασφάλεια εκατοντάδες εργαζόµε-
νους. 

Είναι οι ρυθµίσεις που φέρατε έγκαιρες; Όχι. Είναι επαρκείς
και αντιµετωπίζουν το πρόβληµα; Απάντησαν οι φορείς: Όχι. Τι
προβλέπετε; Αναστολή καταβολής του ΦΠΑ για όσες επιχειρή-
σεις έχουν πληγεί µέχρι τον Μάρτη, λες και µέχρι τον Μάρτη,
που θα είναι κλειστά τα ξενοδοχεία, θα βρουν λεφτά για να πλη-
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ρώσουν µετά τον ΦΠΑ. Οι επιχειρήσεις αυτές θα συνεχίσουν να
χρωστάνε και τον Μάρτη θα πρέπει να πληρώσουν αυτά τα
λεφτά, αυτές οι επιχειρήσεις που επλήγησαν, που έχουν πρό-
βληµα οικονοµικό. Σε αυτές τις επιχειρήσεις τι τους λέτε; «Σας
απαλλάσσουµε από τον φόρο διαµονής». Μα, οι ίδιοι φορείς
είπαν ότι είναι καλοδεχούµενη διάταξη, αλλά δεν λύνει το πρό-
βληµα. 

Και για τους εργαζόµενους περνάτε κάποιες µικρές ρυθµίσεις
τις οποίες τις φέρνετε εκ των υστέρων. Οι προβλέψεις σας είναι
λειψές και τελικά κάνουν µια τρύπα στο νερό και δίνουν την αί-
σθηση ότι δεν ακούτε, δεν ακούσατε τίποτα στις επιτροπές και δεν
έχετε καµµία επαφή µε τις πραγµατικές ανάγκες του κλάδου.

Πώς περιµένετε µόνο µε την αναστολή της καταβολής του
ΦΠΑ που νοµοθετείτε να βοηθηθούν οι επιχειρήσεις, αφού, όπως
είπα και πριν, τον Μάρτη του 2010 δεν θα έχουν παραγάγει
έσοδα; Πώς θα τον πληρώσουν τον ΦΠΑ; Οι επιχειρηµατίες ξέ-
ρουν πολύ καλά ότι αυτό δεν µπορεί να τους ανακουφίσει, δεν
στοχεύετε στην ενίσχυση της ρευστότητας των επιχειρήσεων,
απλά παίρνετε διοικητικά µέτρα. Αλήθεια, µε τα τιµολόγια που
δεν θα πληρωθούν τι θα γίνει; Θα υπάρξει κάποιος συµψηφι-
σµός; Θα κάνετε κάτι; Αυτοί οι άνθρωποι θα πληρώσουν ΦΠΑ για
τιµολόγια και φόρο γι’ αυτά τα τιµολόγια που δεν έχουν πληρω-
θεί. Και από ’κει και πέρα;

Αλλά το καλύτερο είναι ότι µας λέτε ότι κάνατε πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου για τους εργαζόµενους και βάζετε κοινή
υπουργική απόφαση, η οποία είχατε πει ότι θα βγει σε είκοσι τέσ-
σερις ώρες και δεν βγήκε ποτέ. Πότε θα τη βγάλετε αυτήν την
κοινή υπουργική απόφαση για να µπορέσουν οι εργαζόµενοι τε-
λικά να πάρουν το επίδοµα ανεργίας; Και τελικά γιατί δεν προ-
βλέψατε καµµία δικλίδα ασφαλείας, έτσι ώστε µόνο όσες
επιχειρήσεις δεν έχουν εκκρεµείς υποχρεώσεις δεδουλευµένων
να εντάσσονται στις πράξεις της πράξης νοµοθετικού περιεχο-
µένου;

Και πότε θα τεθεί σε λειτουργία το πρόγραµµα του ΟΑΕΔ, που
εσείς έχετε πάρει απόφαση από το ΔΣ του ΟΑΕΔ και περιµέ-
νουµε την υπουργική απόφαση για να τεθεί το πρόγραµµα της
στήριξης τεσσερισήµισι χιλιάδων θέσεων εργασίας πλήρους
απασχόλησης για τους εργαζόµενους των επιχειρήσεων που
επλήγησαν από την πτώχευση αυτή; 

Τελικά αποδεικνύεται ότι στην πρώτη κρίση στον τοµέα του
τουρισµού περάσατε κάτω από τον πήχη. Δεν µπορέσατε να τη
διαχειριστείτε. Δείξατε ολιγωρία, καθυστέρηση και έλλειψη συν-
τονισµού, αλλά και απουσία πολιτικής βούλησης να προσφέρετε
στο πιο αναπτυξιακό κοµµάτι της ελληνικής οικονοµίας. Ακόµα
και τώρα µπορείτε να ενσωµατώσετε τις προτάσεις µας και να
φέρετε µια πραγµατική στήριξη και ανακούφιση, καταφέρνοντας
να ανατρέψετε τις αρνητικές συνέπειες από την πτώχευση του
κολοσσού αυτού που λέγεται «THOMAS COOK». 

Βέβαια, όταν µιλάµε για υπόδειγµα καλής νοµοθέτησης είναι
και οι προβλέψεις σας για το ΚΕΘΕΑ, όπου εκεί διαπιστώνουµε
το απλό: Η Κυβέρνηση, αν δεν µπορεί να καθυποτάξει µια ανε-
ξάρτητη αρχή, απλά την κοµµατικοποιεί. Όποια δοµή δεν µπορεί
να ελέγξει, κοµµατικοποίηση. Η απόφαση για κατάργηση του αυ-
τοδιοίκητου χαρακτήρα του ΚΕΘΕΑ είναι µια ρύθµιση µε αυταρ-
χική και απόλυτα κοµµατική λογική που εντάσσεται σε µια πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου που δεν αιτιολογείται το κατεπείγον.
Και ποιος είναι ο σκοπός; Να αποδοµήσετε έναν φορέα µε έργο
δεκαετιών χωρίς προηγούµενη διαβούλευση και χωρίς ενηµέ-
ρωση των εµπλεκόµενων. 

Ποιο ήταν το έκτακτο και ποιο το επείγον στην απόφασή σας
αυτή; Μήπως είναι αυτά τα στοιχεία που ήρθε ο κ. Κικίλιας εδώ
µέσα και µας έδειξε ότι το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους είπε
ότι -το είπε ο κ. Πολάκης πριν- δεν ανέβαζαν τις αποφάσεις ανά-
ληψης στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»; Φοβερό έγκληµα! Πρέπει να τους κατα-
δικάσουµε γι’ αυτό. Ή µήπως αυτό το εσωτερικό πόρισµα το
οποίο έκανε το ίδιο το ΚΕΘΕΑ, το οποίο περιλαµβάνει προσωπικά
δεδοµένα και ήρθε εδώ και το κράδαινε, δηµοσία θέα, ο κ. Κικί-
λιας, αντί να πάει στον εισαγγελέα, ένα πόρισµα το οποίο έγινε
µέσα από τις ίδιες τις διαδικασίες εσωτερικού ελέγχου του
ΚΕΘΕΑ; 

Γιατί πιστέψατε, πως χτυπώντας το ΚΕΘΕΑ, θα χτυπήσετε τον

ΣΥΡΙΖΑ. Το είπατε άλλωστε. Μιλήσατε περί πολιτικής ηγεµονίας
της Αριστεράς στο επίπεδο αντιµετώπισης των εξαρτήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σκοπό σας είναι να κατασκευάσετε εντυπώσεις για δήθεν

σκάνδαλα τύπου ΚΕΕΛΠΝΟ και να δείξετε ότι όλοι είναι ίδιοι, ενώ
δεν διστάσατε να αποδοµήσετε έναν θεσµό που από το 1983
µέχρι και σήµερα αποτελεί βοηθό, συµπαραστάτη, προστάτη χι-
λιάδων οικογενειών και ατόµων απέναντι στις εξαρτήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Ποτέ δεν
θα γίνουµε ίδιοι. Και όσο και αν προσπαθείτε να ξεπλύνετε την
ιστορία σας, εσείς βαρύνεστε µε τη «SIEMENS», βαρύνεστε µε
τη «NOVARTIS», βαρύνεστε µε το ΚΕΕΛΠΝΟ, τα θαλασσοδάνεια,
τον «ΚΗΡΥΚΑ ΧΑΝΙΩΝ», την αστυνοµοκρατία, την κατάργηση του
ασύλου και τώρα µε την διάλυση του ΚΕΘΕΑ. Δεν είµαστε ίδιοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Εµ-

µανουήλ Θραψανιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα το πολυνο-

µοσχέδιο των Υπουργείων Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας όπου το ενδιαφέρον µονοπώλησε σχεδόν η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου µε την οποία καταργήθηκε το αυτοδιοί-
κητο του ΚΕΘΕΑ.

Το πολυνοµοσχέδιο περιλαµβάνει επίσης σηµαντικές διατάξεις
µε χαρακτηριστικό το κλείσιµο του µατιού σταθερά προς µία κα-
τεύθυνση. Οι «FINANCIAL TIMES» επισηµαίνουν σε σηµερινό
τους άρθρο: «Γιατί η Ελλάδα σταµατά να ακολουθεί τις διεθνείς
πρακτικές καταπολέµησης της διαφθοράς και ξέπλυµα µαύρου
χρήµατος;».

Προφανώς αυτήν την είδηση αλλά κι άλλες παρόµοιες δεν θα
τη δει κανείς στα φιλικά σας µέσα ενηµέρωσης, γιατί έχετε φρον-
τίσει να δηµιουργήσετε ένα πέπλο σιωπής γι’ αυτά. Ως και το κα-
νάλι της Βουλής, που ήταν το µοναδικό ίσως αντικειµενικό µέσο
ενηµέρωσης, φροντίσατε να το µετατρέψετε σε κοµµατικό µέσο
προπαγάνδας.

Και όποιος έχει αµφιβολία γι’ αυτό, ας ανατρέξει στην ενηµε-
ρωτική εκποµπή του Σαββάτου 9-11-2019 για το κοινοβουλευτικό
έργο. Και θα διαπιστώσει του λόγου το αληθές. Θα διαπιστώσει
πως κατά τη συζήτηση µίας επίκαιρης ερώτησης παραδείγµατος
χάριν, ο πολίτης ακούει µόνο την ερώτηση και την απάντηση του
Υπουργού, ενώ επιτηδευµένα µάλλον αφαιρείται η δευτερολογία
και ο αντίλογος. Είναι πάρα πολλά τα παραδείγµατα λογοκρισίας
της Αντιπολίτευσης. Για ποιο λόγο; 

Φυσικά και η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που εκδόθηκε
στις 30 Σεπτεµβρίου και καταργεί το αυτοδιοίκητο του ΚΕΘΕΑ,
έπεσε σαν κεραυνός εν αιθρία. Ακόµη και αρθρογράφοι, που δεν
πρόσκεινται στον ΣΥΡΙΖΑ, αιφνιδιάστηκαν. Η κατάργηση του αυ-
τοδιοίκητου χωρίς ενηµέρωση κανενός προσώπου ή συλλογικού
οργάνου, αποτελεί πράξη πολιτικού αυταρχισµού, που στόχο
έχει τον ασφυκτικό έλεγχο ενός αυτοδιαχειριζόµενου φορέα
αλλά προφανώς αποτελεί και µεγάλο οικονοµικό ενδιαφέρον για
ιδιώτες. 

Θα πλήξει βίαια το θεραπευτικό µοντέλο του ΚΕΘΕΑ. Ένα µον-
τέλο που βασίζεται στις αρχές της αυτοοργάνωσης, της συλλο-
γικότητας και της θεσµοθετηµένης συµµετοχής των
εργαζοµένων, των θεραπευοµένων και των οικογενειών τους
στην εκλογή της διοίκησής του. Έναν φορέα που για σαράντα
χρόνια αποδεδειγµένα προσφέρει στο κοινωνικό σύνολο.

Εύλογα, λοιπόν, αναρωτιέται κανείς για τον λόγο κατάργησης
του αυτοδιοίκητου. Ο λόγος είναι, πολύ απλά, γιατί δεν το ελέγ-
χατε. Και επειδή πιστεύετε πως ό,τι δεν είναι µαζί σας, είναι εναν-
τίον σας, προσπαθείτε να το συκοφαντήσετε, να το απαξιώσετε
στην κοινή γνώµη.

Αυτό ακριβώς προσπάθησε να κάνει σήµερα και ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας. Αφιέρωσε τη µισή οµιλία του στο ΚΕΘΕΑ, γιατί
αντιλαµβάνεται ότι ο κονιορτός που σηκώθηκε από τις ενέργειές
σας δεν κατακάθεται εύκολα. Γι’ αυτό χρησιµοποιείτε έναν εσω-
τερικό έλεγχο, που προκάλεσε το ίδιο το ΚΕΘΕΑ στο πλαίσιο του
αυτοελέγχου.
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Παίρνετε, λοιπόν, την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους µε παρατηρήσεις και ανακαλύψατε το σκάνδαλο του
αιώνα, λες και είναι ανάλογο του σκανδάλου της «NOVARTIS».Το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους στο πλαίσιο ελέγχου που έχει
υποχρέωση να κάνει, χρησιµοποιεί ένα σύστηµα βαθµολογίας µε
κλίµακα από 1 έως 5, µε το 1 να θεωρείται καλή βαθµολογία.
Στην έκθεσή του, λοιπόν, αξιολογεί τη λειτουργία του ΚΕΘΕΑ µε
2 και προβαίνει σε παρατηρήσεις όταν άλλοι οργανισµοί όπως ο
Δήµος Αθηναίων, περιφέρειες και λοιπά βαθµολογήθηκαν µε 3.

Σηµειωτέον ότι ο µέσος όρος βαθµολογίας των είκοσι έξι φο-
ρέων που ελέγχθηκαν, βαθµολογήθηκαν κατά µέσο όρο µε 2,6.
Καλύτερη βαθµολογία, λοιπόν, και άρα καλύτερη διαχείριση από
το µέσο όρο. Να σηµειωθεί, επίσης, ότι πολλές από τις παρατη-
ρήσεις και συστάσεις πάρθηκαν υπ’ όψιν από το Δ.Σ. και βελτιώ-
θηκαν. 

Προς τι λοιπόν όλη η φασαρία, πέρα απ’ αυτό που οµολόγησε
ο Υπουργός Υγείας ότι θέλει να βάλει τέρµα στην ηγεµονία της
Αριστεράς στο χώρο των εξαρτήσεων; Αναγνωρίζετε, δηλαδή,
κύριε Υπουργέ, ότι η παράταξή µας έχει να παρουσιάσει έργο
σε αυτό τον τοµέα, ενώ αντίθετα η δική σας παράταξη δεν έχει
να επιδείξει τίποτα. Πρέπει, επίσης, να έχετε κατά νου ότι αυτό
δεν επιτυγχάνεται µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αλλά µε
δουλειά και συνέπεια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν επίσης άρθρα τα
οποία -όπως επισήµανε και ο εισηγητής µας- θα τα ψηφίσουµε.
Εκεί, όµως, που οι απόψεις µας διίστανται και είναι εκ διαµέτρου
αντίθετες, είναι σε θέµατα ενέργειας και διαχείρισης, όπως πα-
ραδείγµατος χάριν η ΔΕΗ. Και εδώ καµµία πρωτοτυπία.

Προεκλογικά ο Υπουργός, κ. Χατζηδάκης, πλειοδοτούσε σε
καταστροφολογία. Στις 13 Ιουλίου µία εβδοµάδα µετά τις εκλο-
γές, δηλώνει πως η ΔΕΗ δεν έχει χρήµατα να αγοράσει ούτε κο-
λώνες. Αναφέρει δε σε δραµατικό ύφος πως παλεύει για να µην
µείνει η χώρα στο σκοτάδι. Στις 20 Ιουλίου δηλώνει ότι δεν υπάρ-
χει λύση για την ΔΕΗ. Δεν είναι ταχυδακτυλουργός, γιατί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ την απαξίωσε, την οδήγησε στην καταστροφή. Στις 23
Ιουλίου ανακοινώνεται µεσοσταθµική αύξηση στα τιµολόγια της
ΔΕΗ κατά 16,5% προσδοκώντας να εισπράξουν 500 εκατοµµύρια
ευρώ. Στις 24 Σεπτεµβρίου, δύο µήνες µετά, ανακοινώνει περι-
χαρής ότι τα κατάφεραν. Δηλώνει: «Από τις 7 Ιουλίου εργαστή-
καµε µεθοδικά και τα καταφέραµε.».

Για να δούµε τι ακριβώς καταφέρατε. Η ΔΕΗ ανακοινώνει ότι
τα αποτελέσµατα του πρώτου εξαµήνου του 2019 ήταν σε θετική
κατεύθυνση, οπότε και οι προοπτικές της είναι θετικές.

Εδώ, λοιπόν, συµβαίνουν περίεργα πράγµατα. Τι ακριβώς
άραγε κατάφερε ο Υπουργός, αφού τα αποτελέσµατα αφορού-
σαν το πρώτο εξάµηνο και -αν δεν κάνω λάθος- κυβέρνηση στο
πρώτο εξάµηνο ήταν ο τρισκατάρατος ΣΥΡΙΖΑ και Υπουργός ο
κ. Σταθάκης; Μάλλον ο κύριος Υπουργός κατάφερε να γυρίσει
πίσω το χρόνο, οπότε του αξίζει να προταθεί για βραβείο Νόµπελ
Φυσικής, αφού εργαζόµενος σκληρά για το πρώτο εξάµηνο κα-
τάφερε να κάνει κερδοφόρα τη ΔΕΗ!

Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να µην αναφερθώ στα γεγονότα
των ηµερών και στην επέµβαση της Αστυνοµίας στην ΑΣΟΕΕ. Και
για την επέµβαση παραπέµπω στη δήλωση της κ. Έλενας Ακρίτα,
γνωστή δηµοσιογράφο, µε τον τίτλο, «Μαζέψτε τους» αναφερό-
µενη στη δήλωση του προέδρου των ειδικών φρουρών, ότι αστυ-
νοµικός είναι ο µόνος που έχει το δηµοκρατικό και συνταγµατικό
δικαίωµα να δέρνει. Και παραπέµπει στα άρθρα 1β και 2δ, όπου
ρητά αναφέρεται ότι ο αστυνοµικός πρέπει να σέβεται το δι-
καίωµα στη ζωή και να εγγυάται για την προσωπική ασφάλεια
των πολιτών.

Αλλά ποιον να πρωτοµαζέψει κανείς; Τον πρόεδρο των ειδικών
φρουρών ή τον κ. Βορίδη, ο οποίος δηλώνει ότι το ξύλο είναι
στοιχείο αναγκαστικότητας ή τον ειδικό φρουρό που χτυπάει
προκλητικά µε την ασπίδα τη φοιτήτρια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνετε, πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρό-
εδρε, τελειώνοντας µία αναφορά στην κατάργηση των νεοϊδρυ-
θέντων πανεπιστηµιακών τµηµάτων. Ο Νοµός Λασιθίου επλήγη
βάναυσα απ’ αυτή την απόφαση. Δύο εµβληµατικές σχολές σχε-

διασµένες ώστε να έχουν συνέργεια µεταξύ τους και να δώσουν
ώθηση στην αναπτυξιακή προοπτική του νοµού, καταργούνται.
Με την απόφαση αυτή µας γυρίζετε πίσω στα πρώτα πέτρινα
χρόνια των µνηµονίων. Το µόνο που µπορεί να πει κανείς γι’
αυτήν σας την πράξη είναι άξιος ο µισθός σας!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνουµε τις
τοποθετήσεις των συναδέλφων Βουλευτών µε τον κ. Καββαδά
από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα διαθέ-

τει πλέον ένα νέο υπόδειγµα διακυβέρνησης και νοµοθέτησης.
Είναι καιρός η νοµοθετική διαδικασία να αποκτήσει τεκµηρίωση,
να επικεντρώνεται στη βελτίωση του θεσµικού πλαισίου και στα
πραγµατικά προβλήµατα. Και αυτό γίνεται.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επέδειξε άµεσα αντανα-
κλαστικά στο ζήτηµα της χρεοκοπίας της «THOMAS COOK».
Προχώρησε άµεσα στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της
25ης Σεπτεµβρίου, την οποία καλείται να κυρώσει σήµερα η
Βουλή.

Μέσα από αυτήν θεσπίζεται η απαλλαγή από τον φόρο διαµο-
νής για τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις και τα καταλύµατα που
είχαν συµβληθεί µε την εταιρεία «THOMAS COOK» για το χρο-
νικό διάστηµα από τις 23 Σεπτεµβρίου έως τις 10 Οκτωβρίου.

Σηµαντική ανάσα για αυτές τις επιχειρήσεις, όµως, αποτελεί
το γεγονός ότι µε το επόµενο άρθρο της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου η Κυβέρνηση αναστέλλει την καταβολή ΦΠΑ που
έχει βεβαιωθεί από χρεωστικές δηλώσεις µε καταληκτική προθε-
σµία υποβολής την 30-9-2019 και την 30-10-2019 για τις επιχει-
ρήσεις που είχαν συναλλαγές µε την εταιρεία «THOMAS COOK».

Ταυτόχρονα, προβλέπεται και η απαλλαγή των επιχειρήσεων
µέχρι και 31-3-2020 από ενδεχόµενο καταλογισµό τόκων εκπρό-
θεσµης καταβολής ΦΠΑ για την περίοδο από την 1η έως την 30η

Σεπτεµβρίου. Αναµφίβολα πρόκειται για ουσιαστικές κινήσεις
στήριξης στο µέτρο του δυνατού για επιχειρήσεις που επλήγη-
σαν από την πτώχευση της συγκεκριµένης εταιρείας. Και πολλές
από αυτές τις επιχειρήσεις βρίσκονται και στην Περιφέρεια Ιο-
νίων νήσων, ενώ οι συνέπειες άγγιξαν και τη Λευκάδα.

Μέριµνα, επίσης, υπάρχει για τους εργαζόµενους σε αυτές τις
επιχειρήσεις µε ειδικά µέτρα στήριξης, όπως η υλοποίηση προ-
γράµµατος από τον ΟΑΕΔ για τη διατήρηση τεσσερισήµισι χιλιά-
δων θέσεων εργασίας πλήρους απασχόλησης. Απασχόληση που
θα γίνει σε επιχειρήσεις του τουριστικού τοµέα που επλήγησαν
από τη χρεοκοπία της εταιρείας «THOMAS COOK» µε την επιχο-
ρήγηση του ποσού που αντιστοιχεί στο 100% των εργοδοτικών
εισφορών και µε ανώτατο όριο των 500 ευρώ µηνιαίως για χρο-
νικό διάστηµα δώδεκα µηνών.

Ουσιαστικό µέτρο στήριξης είναι και η µείωση του αριθµού
των αναγκαίων ενσήµων για καταβολή επιδόµατος ανεργίας από
εκατό σε ογδόντα µε ταυτόχρονη επέκταση του χρόνου καταβο-
λής του επιδόµατος ανεργίας κατά ένα µήνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο στόχος αυτής της Κυβέρνη-
σης είναι να δώσει τη δυνατότητα σε όλους τους πολίτες που
έχουν οφειλές να ανταποκριθούν σε αυτές µε τη θέσπιση γεν-
ναίων ρυθµίσεων. Η ρύθµιση για τις εκατόν είκοσι δόσεις για τις
οφειλές προς την εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία είχε θετικό
αντίκτυπο και αποτέλεσµα.

Σήµερα έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο και παρατείνει µέχρι την
31η Δεκεµβρίου το χρονικό όριο για την ένταξη σε ρύθµιση οφει-
λών προς τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Αναµφί-
βολα ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε
σε οικονοµικό και κοινωνικό επίπεδο είναι η διαχείριση των κόκ-
κινων δανείων και κυρίως στο κοµµάτι εκείνο που αφορά στην
προστασία της πρώτης κατοικίας.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιχείρησε από τις πρώ-
τες µέρες της θητείας της να αντιµετωπίσει αυτό το µεγάλο κενό
που υπήρχε στην προστασία της πρώτης κατοικίας. 

Υπενθυµίζω ότι στις 29 Αυγούστου υπεγράφη κοινή υπουργική
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων και Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε την οποία κα-
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ταργήθηκε το πιστοποιητικό βαρών που αποτελούσε ανασχετικό
παράγοντα στην υποβολή αιτήσεων από τους πολίτες για την έν-
ταξή τους στη ρύθµιση για την προστασία της πρώτης κατοικίας.

Το νοµοσχέδιο που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα περι-
λαµβάνει µια σειρά βελτιωτικών παρεµβάσεων και ρυθµίσεων
στο υπάρχον θεσµικό πλαίσιο προστασίας της πρώτης κατοικίας.
Και µε πολύ µεγάλη ικανοποίηση ακούσαµε όλοι τον Υπουργό
Οικονοµικών να ανακοινώνει την κατάργηση και άλλων δικαιολο-
γητικών, ώστε να καταστεί η διαδικασία πιο εύκολη και ταχύτερη
για τους πολίτες.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, είναι θετικές οι ρυθµίσεις που έχουν
ενταχθεί στο νοµοσχέδιο. Θα αναφερθώ στη διάταξη, σύµφωνα
µε την οποία επιτρέπεται πλέον να υποβάλουν αίτηση για να προ-
στατεύσουν την πρώτη κατοικία τους και όσοι διαµένουν σε µι-
σθωµένο ή παραχωρηµένο ακίνητο εκτός της περιφερειακής
ενότητας, στην οποία βρίσκεται η κύρια κατοικία τους.

Είναι µια διάταξη που δίνει λύση στο πρόβληµα που αντιµετω-
πίζουν οι στρατιωτικοί, αλλά και δηµόσιοι λειτουργοί, όπως δά-
σκαλοι και οι γιατροί που αναγκαστικά δεν διαµένουν στον τόπο
κατοικίας τους.

Αντιµετωπίζονται, επίσης, πλέον µε διαφορετικό τρόπο οι πε-
ριπτώσεις κατά τις οποίες υπάρχουν περισσότεροι ιδιοκτήτες
του ενός, αφού δίνεται η δυνατότητα προστασίας ολόκληρης της
κατοικίας µε αίτηση µόνο του ενός συνιδιοκτήτη.

Διευκολύνεται η υποβολή αιτήσεων σε περιπτώσεις οφειλετών
που βρίσκονται αποδεδειγµένα σε διάσταση µε την υπογραφή
του ενός εκ των δύο προσώπων.

Δίνεται η δυνατότητα να συµµετέχει στη ρύθµιση για την
πρώτη κατοικία εγγυητής µικρότερης ηλικίας σε περιπτώσεις ηλι-
κιωµένων οφειλετών, που µέχρι τώρα δεν µπορούσαν να ωφελη-
θούν από τη ρύθµιση των δόσεων σε βάθος εικοσιπενταετίας.
Έτσι αν ένας οφειλέτης είναι εβδοµήντα ετών, θα λάµβανε ρύθ-
µιση δεκαετούς διάρκειας, αφού, σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές
τραπεζικές οδηγίες, δεν παρέχεται ρύθµιση άνω του ογδοηκο-
στού έτους. Στο εξής θα µπορεί να καταστεί ένας νέος συνοφει-
λέτης ή εγγυητής µικρότερης ηλικίας, έτσι ώστε µαζί να λάβουν
αποπληρωµή εικοσιπενταετούς διάρκειας που είναι το µέγιστο
που παρέχει ο νόµος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό έχει θετικές
διατάξεις, έχει θετική και ουσιαστική στόχευση.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη αντιµετωπίζει µετωπικά τα µεγάλα προβλή-
µατα της χώρας και δεν τα µεταθέτει στο µέλλον. Προχωράµε
µπροστά µε αισιοδοξία και αποφασιστικότητα και κυρίως µε τη
στήριξη των πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Για να ολοκληρώ-
σουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, θα δώσω τον λόγο σε
όποιον εκ των εισηγητών, ειδικών αγορητών και Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων θέλει να δευτερολογήσει, τρία λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τέσσερα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα µιλήστε από τη

θέση σας και όχι πάνω στο Βήµα, γιατί θα χάσουµε χρόνο αν έλ-
θετε πάνω. Εξάλλου, δεν το επιτρέπει και ο Κανονισµός. Από
πέντε λεπτά και πάνω αναφέρει. Τέλος, θα κλείσει ο ένας εκ των
δύο Υφυπουργών Υγείας .για δύο λεπτά 

Κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βαίνει σιγά-σιγά

προς το τέλος της µια αναλυτική συζήτηση ηµερών και στις αρ-
µόδιες επιτροπές και στην Ολοµέλεια αναφορικά µε τις πολλές
και εξαιρετικά σηµαντικές ρυθµίσεις του πολυνοµοσχεδίου που
έφερε προς ψήφιση η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Πρό-
κειται για ένα πολυνοµοσχέδιο που δείχνει ότι η νέα Κυβέρνηση
δεν ασχολείται µε συνθήµατα, αλλά µε πράξεις, δεν θεωρητικο-
λογεί, αλλά σηκώνει τα µανίκια.

Ειλικρινά, όµως, στεναχωριέµαι όταν βλέπω τον εισηγητή του
ΣΥΡΙΖΑ να λέει ότι το πολυνοµοσχέδιο κάνει αυταρχικές παρεµ-
βάσεις, ότι αποκαλύπτει τις ιδεολογικοπολιτικές αγκυλώσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και τις πρακτικές οικοδόµησης, επανί-

δρυσης του γαλάζιου λουδοβίκειου κράτους ή όταν χαρακτηρίζει
την εισήγησή µου µ’ έναν φανατισµένο λόγο για ζητήµατα περί
νόµου και τάξης, που µπερδεύει τη διεκδίκηση των φοιτητών να
κάνουν γενική συνέλευση µε ζητήµατα µπαχαλάκηδων.

Σοβαρά µιλάτε; Θεωρείται φανατικό λόγο όποιον µιλάει για
νόµο και για τάξη;

Ε, λοιπόν, κύριε Παπαδόπουλε, φοβάµαι ότι βρίσκεστε σε
βαθιά πλάνη και σας πληροφορώ ότι η παρούσα Κυβέρνηση
εκλέχθηκε για να βάλει όντως σε τάξη τη χώρα που είχατε αφή-
σει έρµαιο, καθώς και να εφαρµόσει επιτέλους τους νόµους που
και εσείς ψηφίζατε, αλλά σφυρίζατε αδιάφορα στην υλοποίησή
τους.

Όσο για το επιχείρηµα ότι η Νέα Δηµοκρατία µπερδεύει τη
διεκδίκηση των φοιτητών να κάνουν γενική συνέλευση µε ζητή-
µατα µπαχαλάκηδων αυτό προκαλεί µόνο θυµηδία.

Για ποια διεκδίκηση φοιτητών µιλάτε; Τα δικά σας παιδιά τα
αναγάγετε σε σύνολο φοιτητών; Και τι γνώµη έχουν τα δικά σας
παιδιά για τα στειλιάρια και τις γιάφκες της ΑΣΟΕΕ, για τις µο-
λότοφ, για τα αλυσοπρίονα που σπάνε κλειδαριές, για τα τούβλα
που χτίζουν γραφεία καθηγητών, για τους ξυλοδαρµούς φοιτη-
τών ή καθηγητών στα πανεπιστήµια, για το εµπόριο ουσιών, για
την ανοµία;

Γι’ αυτά τα δικά σας παιδιά έκαναν ποτέ γενική συνέλευση για
να τα καταδικάσουν; Και στο κάτω-κάτω έχουµε έναν ψηφισµένο
νόµο για το άσυλο και έχουµε και απόφαση Συγκλήτου για κλεί-
σιµο της σχολής. Τι δουλειά έχουν τα αλυσοπρίονα;

Και κλείνω µε κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Θεωρώ µνηµείο
παρέµβασης επί προσωπικού αυτή της κ. Φωτίου νωρίτερα. Πώς
επιχειρηµατολόγησε η κ. Φωτίου; Κάνοντας ένα ιδεολογικό µα-
νιφέστο ενάντια στον φόβο που υποτίθεται ότι η Νέα Δηµοκρατία
θέλει να σπείρει στην κοινωνία, προκειµένου, τάχα, εµείς να δη-
µιουργήσουµε κλίµα πολεµικό και να τροµοκρατήσουµε τους πο-
λίτες για να µην κατέβουν στην πορεία της επετείου της 17ης

Νοεµβρίου. Ένα ιδεολογικό µανιφέστο, έµµεσο κάλεσµα στη νε-
ολαία να βγει στον δρόµο ενάντια σε µία κακή Κυβέρνηση, που
σύµφωνα µε την κ. Φωτίου θέλει, δήθεν, να νοµιµοποιήσει την
καταστολή και να κυβερνήσει µε τη βία. 

Κυρία Φωτίου –είστε απούσα- λίγο ντροπή δεν θα έβλαπτε.
Φτάνει πια, γιατί κουράσατε τόσα χρόνια. Ο κόσµος πια αυτά τα
έχει ξεπεράσει. Μείνατε στο 1970, ξεχαστήκατε εκεί και ξεχά-
σατε ότι κυβερνήσατε. Και οµολογώ ότι το µπάχαλο στα πανεπι-
στήµια που υποστηρίζετε συγκρίνεται µόνο µε το µπάχαλο της
κυβέρνησής σας για τεσσεράµισι χρόνια.

Αυτό το µπάχαλο κάθε µέρα η Νέα Δηµοκρατία καλείται να το
αντιµετωπίσει και να το νοικοκυρέψει και κάθε µέρα µε πολιτική
τόλµη, µε πολλή δουλειά και µε αποφασιστικότητα το καταφέρ-
νει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-
παδόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πανεπιστηµιακό άσυλο δεν
υπήρχε το 1975, κι όµως όλοι οι φοιτητές της Ιατρικής σχολής
του Αριστοτέλειου σε µία µαζικότατη γενική συνέλευση αποφα-
σίσαµε να κάνουµε κατάληψη της Ιατρικής σχολής για τρεις
µέρες. Στη γενική συνέλευση µίλησαν από εκπροσώπους της
φοιτητικής παράταξης της Νέας Δηµοκρατίας µέχρι ακροαριστε-
ρές οργανώσεις, που ήταν ιδεολόγοι, τροτσκιστές, µαοϊκοί, οπα-
δοί του Ενβέρ Χότζα. Κι όµως κάναµε µία συζήτηση άριστη επί
τριήµερο. Ήµουν πρόεδρος στη γενική συνέλευση. Ήρθε η Με-
λίνα Μερκούρη και µίλησε και όταν τελειώσαµε τη γενική συνέ-
λευση σε καµµία περίπτωση δεν θέλησε, όπως και στη διάρκεια
της κατάληψης η Αστυνοµία να παρέµβει, παρά το ότι δεν
υπήρχε πανεπιστηµιακό άσυλο.

Η σχολή παραδόθηκε κατάλευκη. Μαζέψαµε όλα τα σκουπί-
δια, δεν έγινε τίποτα που να θυµίζει µπαχαλάκηδες, όπως λέτε
εσείς, γιατί είπατε και για ακροαριστερές αντιλήψεις. Και ήταν
ιδεολόγοι αυτοί που συµµετείχαν. Δεν είχαν καµµία σχέση ούτε
µε παρασκευή µολότοφ, ούτε µε τσεκούρια όµως, για να συνεν-
νοούµαστε. 

Αυτά για να τιµήσουµε λίγο ένα διαχρονικό φοιτητικό κίνηµα
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που συνεχίζει µε προβληµατισµούς, µε τα δικά του προβλήµατα
στις µέρες µας, αλλά δεν πρόκειται να το βάλετε σε κλούβα. Δεν
γίνεται. Το φοιτητικό κίνηµα µε όλες τις αντιλήψεις θα συνεχίζει
να υπάρχει, θα συνεχίζει να διεκδικεί γενικές συνελεύσεις για να
πει την άποψή του για σηµαντικά ζητήµατα, όπως λέγαµε και
εµείς την άποψή µας για τα ζητήµατα εκείνης της περιόδου και
νοµίζουµε ότι η φετινή γιορτή για το Πολυτεχνείο θα δίνει απαν-
τήσεις σε όλα αυτά και θα γίνει ειρηνικά. Αν βέβαια αυτοί οι πει-
ρασµοί να κάνουµε εκτροπές προς το αυταρχικό κράτους δεν
ενδώσουν. 

Στο ΚΕΘΕΑ εκείνο που είναι το κεντρικό ζήτηµα είναι ότι δεν
µπορούν να είναι ταυτόχρονα, αγαπητοί φίλοι, και κοµµατικά
ελεγχόµενη διοίκηση και αυτοδιοίκηση. Δεν γίνεται. Και σας προ-
ειδοποιούν γι’ αυτό, για να µην υπάρξει µόνιµη ρήξη, όλοι οι φο-
ρείς που συµµετέχουν στη γενική συνέλευση.

Ποιο είναι το πρόβληµά σας; Και φαίνεται και σε άλλα ζητή-
µατα. Η εκλογή της κ. Δηµητρίου, η οποία ήταν πρώην Πρόεδρος
του Αρείου Πάγου, ο πειρασµός να τη σπιλώσετε, όπως το κά-
νετε τώρα και µε την κ. Τουλουπάκη και µε το κ. Τζούρα και µε
τον κ. Μανώλη, την εισαγγελία δηλαδή κατά της διαφθοράς, είναι
ζητήµατα που αποτελούν εκτροπή από έναν σεβασµό στη δικαιο-
σύνη, που θεωρητικά λέτε ότι έχετε, αλλά στην πράξη δεν τον
έχετε, όπως και στα ζητήµατα τα οποία µπήκαν εδώ µε τροπο-
λογίες. Νοµίζουµε ότι απαντήσεις έδωσε για την τιµολόγηση των
φαρµάκων πλήρεις ο Ανδρέας Ξανθός Δεν χρειάζεται να µιλήσω.

Για την προστασία της πρώτης κατοικίας περιµένουµε ακόµη
απάντηση αν υιοθετήσατε εκείνες τις παρατηρήσεις που κάναµε
και κυρίως αν δίνεται η δυνατότητα στους ανθρώπους που θέ-
λουν να υπερασπίσουν την πρώτη κατοικία τους να µπορούν να
το κάνουν πριν πάνε στα funds. Αυτή την απάντηση δεν τη δώ-
σατε, ούτε στην τροπολογία που έκανε το ΚΙΝΑΛ και που εµείς
είχαµε ετοιµάσει νοµοθετική ρύθµιση βελτίωσης του µέχρι τότε
προστατευτικού πλαισίου, ώστε να δίνει πλήρεις απαντήσεις για
όλα τα ζητήµατα που αφορούν µη στρατηγικούς κακοπληρωτές.

Για το άρθρο 3 νοµίζω ότι έχουµε δώσει απαντήσεις.
Για την πλήρη και αποκλειστική απασχόληση του Προέδρου

του ΚΕΘΕΑ δεν δώσατε απάντηση.
Για την τροπολογία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης νο-

µίζω ότι καταλήγουµε στο «όχι», γιατί δεν δόθηκαν….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα τα πείτε στην ψη-

φοφορία αυτά. Κλείστε, σας παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είναι έτσι, τελείωσα, κύριε

Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει από το

Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Κατρίνης για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι φθάνουµε στο τέλος µίας πολύ ενδιαφέρουσας συ-

ζήτησης. Επιτρέψτε µου να πω ξεκινώντας ότι µαζί µε την κακή
νοµοθέτηση που χαρακτηρίζει αυτό το νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι
ήταν και κακή η τροπή που πήρε η συζήτηση. Και αυτό αποδει-
κνύεται από το γεγονός ότι πάρα πολλοί συνάδελφοι που ενε-
γράφησαν να µιλήσουν, γιατί φαίνεται ότι το νοµοσχέδιο αυτό
είχε ενδιαφέρον, δυστυχώς αναγκάστηκαν να αποσυρθούν λόγω
της ανάγκης δεκάδων Υπουργών να παρεµβαίνουν εµβόλιµα για
να δικαιολογήσουν τις τροπολογίες που επίσης έφεραν εµβό-
λιµα. Νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει κάποια στιγµή να το συζητή-
σουµε και να το διορθώσουµε, γιατί προσβάλλει τους
συναδέλφους οι οποίοι περιµένουν επί ώρες για να τοποθετη-
θούν.

Θεωρώ θετικό ότι έπεσαν οι τόνοι στο ΚΕΘΕΑ. Νοµίζω ότι
παρά την όποια διάσταση απόψεων και παρά το γεγονός ότι δεν
βρέθηκε χρυσή τοµή, δεν βρέθηκε λύση που να σέβεται την ιστο-
ρία του ΚΕΘΕΑ και να δίνει και στην Κυβέρνηση τη δυνατότητα
να εφαρµόσει ένα άλλο µοντέλο λειτουργίας, θεωρώ πολύ εν-
θαρρυντικό ότι η συζήτηση κινήθηκε σε τελείως διαφορετικούς
τόνους από την Επιτροπή. 

Δράττοµαι της ευκαιρίας να µιλήσω για αυτά που ανέφερε ο
τέως Υπουργός Υγείας, ο κ. Ξανθός που µίλησε για τους επο-
πτευόµενους σταθµούς χρήσης, που θυµάµαι ότι συζητούσαµε

το 2014. Πέρασαν τέσσερα χρόνια για να ψηφιστεί. Ακόµα δεν
έχουν λειτουργήσει, κύριε Κοντοζαµάνη.

Και το λέω γιατί κάθε φορά που έχουµε θέµα µε τα δηµόσια
πανεπιστήµια, βγαίνουν κάποιοι και λένε ότι γίνεται διακίνηση
ναρκωτικών, λες και η διακίνηση ναρκωτικών δεν ήταν αυτεπάγ-
γελτο αδίκηµα και έµπαινε η Αστυνοµία ούτως ή άλλως, λες και
αν πάνε και τους συλλάβουν από τα πανεπιστήµια αυτούς που
κάνουν χρήση ναρκωτικών θα θεραπευτούν ως διά µαγείας ή αν
εγκλειστούν στις φυλακές. Αυτή, λοιπόν, είναι µία υποκρισία, που
κάποια στιγµή νοµίζω ότι πρέπει να τη δούµε κατάµατα.

Θα κάνω δύο παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε την
οµιλία του Υπουργού Οικονοµικών. Η πρώτη αφορά το επίδοµα
θέρµανσης, το οποίο ήρθε πάλι να το διαφηµίσει και να πει «αυ-
ξάνουµε το όριο, δίνουµε 10 εκατοµµύρια επιπλέον». Αυτό δη-
λαδή που είχε πει πριν από δεκαπέντε ηµέρες στο προσχέδιο
προϋπολογισµού του 2020, έρχεται σήµερα να το επαναλάβει και
να το παρουσιάσει ως κάτι καινούργιο. Λέει, λοιπόν, «εµείς υλο-
ποιούµε τη δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας για αυξηµένη χο-
ρήγηση επιδόµατος θέρµανσης». Πολύ ωραία!

Εδώ, λοιπόν, εγώ έχω µία ερώτηση, κύριε Πρόεδρε και κύριε
Υπουργέ. Εδώ γράφει «Νέα Δηµοκρατία», αν δεν κάνω λάθος.
Έχει ηµεροµηνία 12-10-2018, έχει στο πίσω µέρος εβδοµήντα
τρεις υπογραφές. Η πρώτη είναι η δική σας και η δεύτερη είναι
του κ. Σταϊκούρα, ο οποίος είπε όλα αυτά.

Και τι λέτε σε αυτήν την ερώτηση που απευθύνετε στον τότε
Υπουργό κ. Τσακαλώτο έναν χρόνο πριν; «Αναγκαίος τουλάχι-
στον ο διπλασιασµός του επιδόµατος θέρµανσης στα 120 εκα-
τοµµύρια» -δεν ισχύει- «επαναφέροντας παράλληλα διευρυµένα
εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια χορήγησης του 2014» -
ούτε αυτό το κάνατε- και βεβαίως µπορεί να χορηγηθεί από τα
αποθεµατικά του κρατικού προϋπολογισµού µε την αιτιολογία
ότι πρόκειται για έκτακτη ανάγκη που οφείλεται σε εξωγενείς πα-
ράγοντες».

Τι ειρωνεία! Σήµερα ήλθε ο κ. Σκυλακάκης να επιχειρηµατολο-
γήσει υπέρ της ανάγκης τροποποίησης του ειδικού αποθεµατι-
κού. Άρα, δεν υλοποιείτε την προεκλογική σας δέσµευση, την
οποία έχετε καταθέσει το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας έναν χρόνο πριν, απλώς αυξάνετε κατά
10 εκατοµµύρια το επίδοµα θέρµανσης.

Τελευταία µου αναφορά, κύριε Πρόεδρε. Ο Υπουργός ήλθε
και έκανε αναλυτική παρουσίαση των τροποποιήσεων στον
ν.4506 για την πρώτη κατοικία. Μάλιστα, µας διόρθωσε γιατί εί-
παµε ότι είχαν γίνει πενήντα έξι ρυθµίσεις, ενώ µας είπε ότι οι
ρυθµίσεις είναι εξήντα έξι. Αυτό σηµαίνει πρακτικά ότι οι ρυθµί-
σεις σε ποσοστό επί των αιτήσεων από 0,3 τοις χιλίοις αυξήθηκαν
σε µία εβδοµάδα στο 0,4 τοις χιλίοις. Άρα αν έχουµε αύξηση 0,1
τοις χιλίοις ανά εβδοµάδα, καταλαβαίνετε πόσες χιλιάδες εβδο-
µάδες θέλουµε για να έχουµε αποτελεσµατική προστασία στην
πρώτη κατοικία. Δεν είπε τίποτα όµως, για την τροπολογία που
καταθέσαµε και αφορά την επαναφορά του ν.3689/2010 την
οποία µε χαρά είδαµε τον ΣΥΡΙΖΑ -ο οποίος κατήργησε αυτόν
τον νόµο- να την υποστηρίζει, όπως επίσης και τα άλλα κόµµατα
ούτε για τη δυνατότητα προς τους δανειολήπτες να αγοράσουν
το δάνειό τους πριν µεταβιβαστεί στα funds, το οποίο επίσης
ακούστηκε από άλλες πτέρυγες ότι υποστηρίζετε. Δυστυχώς,
δεν έκανε καµµία αναφορά σε όλα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, παρακαλώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Βλέπω και θέλω να το αφιερώσω στον κύριο Υπουργό, ότι σή-

µερα ο πρόεδρος των εταιρειών που ασχολούνται µε τις απαιτή-
σεις, τα funds, στο συνέδριο που κάνουν, λέει ότι εµείς πρέπει
να ασχοληθούµε µε αυτό το θέµα, γιατί οι τράπεζες είναι εξειδι-
κευµένες να χρηµατοδοτούν την οικονοµία. Αντίθετα εµείς, λέει,
έχουµε εξειδίκευση, έχουµε τεχνογνωσία, τα εργαλεία για να µε-
γιστοποιήσουµε τα αποτελέσµατα ενώ κουβαλάµε ευρωπαϊκή και
διεθνή εµπειρία σε αυτόν τον τοµέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, γίνατε αντι-
ληπτός.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να είστε σίγουρος, κύριε Πρόεδρε, ότι
οι συµπολίτες µας που βρίσκονται αντιµέτωποι µε το φάσµα των
µαζικών πλειστηριασµών, αυτό ακριβώς φοβούνται. Και καλούµε
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έστω και τώρα, την ύστατη στιγµή, την Κυβέρνηση να αναθεω-
ρήσει το πλαίσιο, να δει κατάµατα το πρόβληµα. Είµαι σίγουρος
ότι όλοι οι συνάδελφοι σε αυτή την Αίθουσα και όλες οι πτέρυγες
συµφωνούν ότι πρέπει να υπάρχει προστασία στην πρώτη κατοι-
κία και ότι πρέπει να δοθεί η δυνατότητα στους δανειολήπτες να
αγοράσουν τα δάνειά τους πριν φθάσουν στα funds. Να πάρουν
την πολιτική απόφαση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-

ώργιος Λαµπρούλης, Αντιπρόεδρος της Βουλής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναφερθήκαµε σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο και στην πρωτο-

λογία και στην παρέµβαση του Γενικού Γραµµατέα, αλλά και της
Κοινοβουλευτικής µας Εκπροσώπου. Βεβαίως, εµείς ζητήσαµε
και στην επιτροπή την απόσυρση της συγκεκριµένης διάταξης,
που αφορά το ΚΕΘΕΑ. Είναι κατανοητό πως η Κυβέρνηση δεν
την αποσύρει. Όπως επίσης, παρ’ όλο που πέρασε ένας αρκετά
µεγάλος αριθµός -και απ’ αυτό το Βήµα, αλλά και από τις επιτρο-
πές- Υπουργών, κανένας δεν πήρε θέση στις προτάσεις του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας σε ό,τι αφορά την πρώτη
κατοικία και τους εργαζόµενους, µε αφορµή την υπόθεση της
«THOMAS COOK» και σε άλλες προτάσεις τις οποίες καταθέ-
σαµε.

Σε ό,τι αφορά τώρα τις τροπολογίες εν τάχει, κύριε Πρόεδρε.
Για την τροπολογία σχετικά µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», η
µόνη διαφορά επί της ουσίας είναι ότι η αρχική σύµβαση που
προχώρησε µε κυβέρνηση Σύριζα, τώρα η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας την τροποποιεί και τη διαχειρίζεται. Και η ψήφος
µας σε ό,τι αφορά αυτήν την τροπολογία εκφράζει αφ’ ενός την
κριτική για τις ευθύνες της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
όπως και της προηγούµενης του ΣΥΡΙΖΑ, που µε τις πολιτικές
υπέρ της πλουτοκρατίας περικόπτουν δηµόσιες παροχές στην
υγεία, αυξάνουν την ανταποδοτικότητα και τις πληρωµές στις
υπηρεσίες υγείας, στα φάρµακα, στις εξετάσεις, συµβάλλοντας
ώστε το δικαίωµα των ασθενών σε απαραίτητες δηµόσιες µονά-
δες υγείας να παρουσιάζεται ως προσφορά απ’ αυτούς που κα-
ταδικάζουν τον λαό στην εξαθλίωση. Αφ’ ετέρου η κριτική µας
εστιάζεται και στο ότι µε τους όρους της σύµβασης το Ίδρυµα
αποκτά µε έµµεσο τρόπο -το είχαµε θέσει βεβαίως και όταν είχε
έρθει και νοµοθετήθηκε µε την προηγούµενη κυβέρνηση- το δι-
καίωµα του ελέγχου και της παρέµβασης στους τοµείς που αφο-
ρούν τη δωρεά. Όπως για παράδειγµα και στη συγκεκριµένη
τροπολογία στο άρθρο 3 που αν ήταν ξεχωριστό, ξέχωρο θα το
καταψηφίζαµε, διότι αφορά τις παρεµβάσεις που ενδεχοµένως
να κάνουν στην κατεύθυνση του καθορισµού και του προσανα-
τολισµού του περιεχοµένου της εκπαιδευτικής διαδικασίας στα
νοσηλευτικά ιδρύµατα.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 84 και ειδικό
15 εµείς θα συµφωνούσαµε αν ήταν ξεχωριστά. Θα θέλαµε να
ψηφίσουµε τα ζητήµατα που αφορούν τα θέµατα ειδικής αγωγής
και εκπαίδευσης. Η τροπολογία όµως, περιέχει δύο άρθρα, ένα
απ’ αυτά είναι αυτό που µόλις ανέφερα. Σε ό,τι αφορά, όµως το
πρώτο άρθρο έχουµε τις επιφυλάξεις µας. Επειδή πρόκειται για
δύο διαφορετικά ζητήµατα, θα θέλαµε –επαναλαµβάνω- να ψη-
φίσουµε το δεύτερο, όµως αναγκαζόµαστε να πάµε στο
«παρών», διότι δεν στηρίζουµε, δεν θα ψηφίσουµε το πρώτο
άρθρο. Αν ήταν ξεχωριστά, λέω. Οπότε µας αναγκάζετε µε αυτόν
τον τρόπο να ψηφίσουµε «παρών». Οφείλουµε να το πούµε για
να µην δηµιουργούνται και συνειρµοί.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό. Άκουσα τον κ. Βορίδη, ο
οποίος ήλθε εδώ να υποστηρίξει την τροπολογία για τους συνε-
ταιρισµούς. Εµείς θα καλούσαµε τον κ. Βορίδη, κύριε Πρόεδρε,
να καταθέσει στη Βουλή την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Τελεία και παύλα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Αν-

τιπρόεδρε και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση

για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ο Υπουργός Άµυνας, έφερε τελευταία στιγµή µια τροπολογία
για την εισαγωγή υλικών από τις Ηνωµένες Πολιτείες εκ µέρους
της ΕΑΒ, κάτι που θα τη στηρίξει και θα την καταστήσει διεθνώς
ανταγωνιστική, όπως είπε. Το πρωί όµως, στην επίκαιρη ερώτησή
µας, για την άλλη αµυντική βιοµηχανία µας και όχι µόνο, για την
ΕΛΒΟ είπε πως προωθείται η ιδιωτικοποίηση της. Λογικά λοιπόν,
αναρωτιόµαστε εάν σκοπεύει να ιδιωτικοποιήσει και την ΕΑΒ, σε
µία εποχή που η Ελλάδα έχει περισσότερο από ποτέ την ανάγκη
µιας δικής της αµυντικής βιοµηχανίας και για λόγους ανάπτυξης
της οικονοµίας της.

Σηµειώνω πως η ΕΛΒΟ παραµένει σε αδράνεια, ενώ οι Ένο-
πλες Δυνάµεις µας έχουν προβεί σε αποδοχή µεγάλου αριθµού
δωρεάν θωρακισµένων οχηµάτων M113 από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες, αγνώστου σε µας τουλάχιστον αποτελεσµατικότητας και
κόστους συντήρησης. Λογικά, λοιπόν, αυτά τα γεγονότα µας
προβληµατίζουν. Εξετάζεται επίσης, η προµήθεια φορτηγών για
αντικατάσταση των Steyr που κατασκεύασε η ΕΛΒΟ και που απο-
τελούν τη ραχοκοκαλιά των µεταφορών, κάτι που ελπίζουµε να
είναι λάθος.

Η αµυντική βιοµηχανία δεν µπορεί να υπάρξει χωρίς υποστή-
ριξη και χωρίς εξοπλιστικά προγράµµατα. Εκτός της δυνατότη-
τας συµµετοχής στα εξοπλιστικά, η ΕΛΒΟ θα µπορούσε να
παράγει οχήµατα του δηµοσίου και των αστικών συγκοινωνιών.
Είχε ήδη δροµολογηθεί από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ η ανανέωση
του στόλου του ΟΑΣΑ και του ΟΑΣΘ. Τώρα µελετάται η προµή-
θεια περίπου χιλίων λεωφορείων. Ο Υπουργός Μεταφορών
όµως, µας απάντησε πως δεν µπορεί να επέµβει στους κανόνες
του διαγωνισµού προς όφελος της τοπικής εταιρείας. Δυστυχώς,
έτσι καταστρέφουµε τις εταιρείες µας.

Τέλος, θυµίζουµε πως η τρόικα απαιτούσε από τα πρώτα χρό-
νια των µνηµονίων να κλείσουν οι αµυντικές µας βιοµηχανίες,
κάτι που πρόσφατα υποστήριξε το πρώην στέλεχος του ΔΝΤ και
σύµβουλος του τέως Πρωθυπουργού Κωνσταντίνου Μητσοτάκη,
η κ. Ξαφά. Εποµένως, δεν µπορούµε παρά να είµαστε πάντα επι-
φυλακτικοί σε τέτοιες τροποποιήσεις της τελευταίας στιγµής. Ει-
δικά αν δεν έχει προηγηθεί µία σύσκεψη τουλάχιστον της
Επιτροπής Εξωτερικών, η οποία θα µπορούσε να αποφασίσει και
να κρίνει καλύτερα από µας το συγκεκριµένο θέµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κρίτων Αρσένης από το ΜέΡΑ25 για τρία

λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σε λίγο θα έχουµε την ολοκλήρωση ενός ακόµα δράµατος,

όσον αφορά τους δηµοκρατικούς µας θεσµούς. Ένα εργαλείο
που είχε αποµείνει, αυτό της ΠΝΠ που κάπως είχε γίνει κατά-
χρηση, αλλά τουλάχιστον τηρούνταν οι προϋποθέσεις του. Πάµε
να εγκρίνουµε µε την ψήφο –δυστυχώς, η πλειοψηφία είναι δε-
δοµένη-, µια ΠΝΠ η οποία καταστρατηγεί όλες τις προϋποθέσεις
των ΠΝΠ. Καταλύουµε ακόµα ένα θεσµικό εργαλείο αυτής της
δηµοκρατίας.

Αυτό δεν είναι το µόνο προβληµατικό σηµείο στη διαδικασία
νοµοθέτησης σε αυτή τη χώρα. Ήδη στη χθεσινή ψηφοφορία
έπρεπε οι Βουλευτές να επιλέξουν αν θα δώσουν ασυλία στους
τραπεζίτες ή ταυτόχρονα να αυξήσουν τις ποινές στους βιαστές.
Έπρεπε να διαλέξουν ποιο είναι πιο σηµαντικό. Το να πουν όχι
στην ασυλία στους τραπεζίτες ή ναι στην αύξηση των ποινών
στους βιαστές; Γιατί ήταν στο ίδιο άρθρο. 

Στο άρθρο 2 έχετε τα θέµατα του ΚΕΘΕΑ για τα οποία υπάρχει
οµοβροντία καταδίκης αυτών που προτείνει η Κυβέρνηση, την
ίδια στιγµή που έχετε την αναστολή καταβολής του ΦΠΑ για τις
επιχειρήσεις του «THOMAS COOK». Είναι πρακτικές βαθιά αντι-
δηµοκρατικές. 

Σε κάθε περίπτωση, η κατάσταση θα µπορούσε να βελτιωθεί
και τεχνικά. Πρέπει να δει η Βουλή αν υπάρχει η παραµικρή ειλι-
κρίνεια σε αυτά τα θέµατα, τουλάχιστον να µπορούν να ψηφίζον-
ται και να τίθεται ονοµαστική ψηφοφορία όχι µόνο στα άρθρα
αλλά και σε επίπεδο παραγράφων, όπως γίνεται σε όλα τα κοι-
νοβούλια του κόσµου.

Το ΜέΡΑ25 δεν θα µπει στην παγίδα αυτή. Θα ψηφίσουµε κατά
στο συγκεκριµένο άρθρο για το θέµα του ΚΕΘΕΑ παρότι θα συµ-
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φωνούσαµε µε τα µέτρα για την «THOMAS COOK», αν και τα θε-
ωρούµε ελλιπή. Όµως, δεν θα µας παγιδέψετε και δεν θα λάβετε
την παραµικρή στήριξη σε αυτά που φέρνετε τελευταία, µε οποι-
οδήποτε τερτίπι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Ξενογιαννακο-
πούλου, κλείνουµε µε εσάς.

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κλείνουµε πάνω από δέκα ώρες συζήτηση και µε πάρα πολύ

ενδιαφέρον παρακολουθήσαµε –προσωπικά άκουσα- και τον
Υπουργό, τον κ. Κικίλια και όλους τους συναδέλφους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας.

Τρεις διαπιστώσεις σε σχέση µε το ΚΕΘΕΑ. Ακούσαµε πάρα
πολλούς Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι ανέφεραν
την θετική εντύπωση έχουν από τη λειτουργία του δικτύου
ΚΕΘΕΑ στις εκλογικές τους περιφέρειες. Μέχρι και ο αγαπητός
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας ανέφερε
την αντίστοιχη λειτουργία στον Βόλο. 

Επίσης, οι συνάδελφοι ένιωσαν την ανάγκη να αναφέρουν ότι
δεν αλλάζει κάτι, όλα θα συνεχιστούν και τα προγράµµατα και ο
τρόπος λειτουργίας. Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι η πρώτη διαπί-
στωση είναι ότι οι ίδιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
µε τη δική τους εµπειρία κρίνουν θετική την έως τώρα δράση και
λειτουργία του ΚΕΘΕΑ.

Συνεπώς, δεν µπόρεσε να αποδειχθεί γιατί έρχεται η Κυβέρ-
νηση και κάνει την αλλαγή. Η ίδια η Κυβέρνηση –και εκεί υπήρχε
όντως µία προσπάθεια από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας να στηρίξουν και αυτή είναι η δεύτερη διαπίστωση- έθεσε
το θέµα, µε πολύ µεγάλη βέβαια καθυστέρηση και εκ των υστέ-
ρων, αφού είχε δηµιουργήσει τα τετελεσµένα µε την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου, αναφέροντας το θέµα της διαχείρισης
των πόρων και µε τις δύο αυτές περιπτώσεις που ανέφερε ο κύ-
ριος Υπουργός που αφορούσε την υπόθεση στα Διαβατά και την
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, αυτό που φάνηκε από τη συζήτηση
είναι ότι καταρρίφθηκαν αυτά τα δύο επιχειρήµατα γιατί το µεν
ένα, όπως όλοι οµολόγησαν –και ο ίδιος ο Υπουργός παραδέ-
χτηκε- ήταν ένας εσωτερικός έλεγχος του ίδιου του ΚΕΘΕΑ,
όσον δε αφορά τον έλεγχο του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους κατατέθηκε η έκθεση και έγινε αναφορά ότι ισχύει το αντί-
θετο και µάλιστα είχε συµµορφωθεί το ΚΕΘΕΑ στις
συγκεκριµένες συστάσεις. 

Άρα λοιπόν, η τρίτη διαπίστωση είναι ότι δεν υπήρχε ουσιαστι-
κός λόγος, δεν µας έχουν πείσει γιατί έγινε. Από ό,τι αποδεικνύε-
ται είναι για να ελέγξουν τη διοίκηση και τον πρόεδρο.
Ενδεχοµένως, στο πίσω µέρος του µυαλού της Κυβέρνησης είναι
να κάνουν χώρο στο µέλλον και για ιδιωτικά συµφέροντα στον
χώρο της απεξάρτησης.

Και να κλείσω και µε ένα τελικό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε. Ακού-
σαµε από τον κύριο Υπουργό –και το είπαν και κάποιοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας- ότι εφόσον το κράτος επιχορηγεί µε
20 εκατοµµύρια, είναι φυσικό να θέλει να έχει τον έλεγχο µε κρα-
τικά οριζόµενη διοίκηση, µια µορφή δηλαδή κρατικοποίησης. Εν-
διαφέρον πολύ από µια κυβέρνηση µε νεοφιλελεύθερο
πρόσωπο! Το σηµειώνουµε για τα Πρακτικά αυτό. 

Ελπίζουµε σε πολύ πιο µείζονα πράγµατα στο µέλλον, από όσα
έχετε απειλήσει ως Κυβέρνηση: από την ιδιωτικοποίηση πτυχών
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µέχρι την επικουρική ασφάλιση
και δηµόσιες λειτουργίες του ελληνικού κράτους. Να θυµηθείτε
τα λόγια που είπατε σήµερα για τα 20 εκατοµµύρια, γιατί φαντά-
ζοµαι ότι δεν µπορείτε πλέον να υποστηρίξετε στο µέλλον οποι-
αδήποτε τέτοια διαφορετική κατεύθυνση.

Αυτό ας το κρατήσουµε, λοιπόν, για το µέλλον ως κάτι θετικό
από επιχείρηµά σας, το οποίο σας το επιστρέφουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τη συζήτηση επί του

σχεδίου νόµου θα κλείσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Κοντοζαµάνης
για τρία λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι σύντοµος. 

Θα ήθελα να κάνω µερικές επισηµάνσεις µόνο σε αυτά που
είπε ο κ. Ξανθός, ο κ. Πολάκης και ένα σχόλιο σε ό,τι αφορά το
ΚΕΘΕΑ. Νοµίζω εξαντλήθηκε η συζήτηση. Ακούστηκαν τα επιχει-
ρήµατα. 

Αυτό που θέλουµε να τονίσουµε για µία ακόµη φορά είναι ότι
η οποιαδήποτε παρέµβαση κρίνεται από το αποτέλεσµα και νο-
µίζω ότι µε την παρέµβασή µας αυτή στο ΚΕΘΕΑ θα δικαιωθούµε
και φαίνεται στην πορεία της συζήτησης του νοµοσχεδίου και
των ηµερών όπου διάφορα πράγµατα βγαίνουν στην επιφάνεια
και νοµίζω ότι µε τον καλύτερο τρόπο δικαιώνουν την επιλογή
µας.

Να πω κάτι αναφερόµενος στο τέλος της εισήγησής σας,
κυρία Ξενογιαννακοπούλου σε ό,τι αφορά το δηµόσιο χρήµα.
Ναι, πράγµατι το ΚΕΘΕΑ χρηµατοδοτείται από τα χρήµατα των
Ελλήνων φορολογουµένων και πρέπει να γνωρίζουν πού πάει η
τελευταία δραχµή και πρέπει µε τα χρήµατα αυτά να υπάρχουν
ακόµα περισσότεροι ωφελούµενοι στο ΚΕΘΕΑ και να έχουν πε-
ρισσότεροι άνθρωποι τη δυνατότητα να λαµβάνουν τις υπηρε-
σίες του ΚΕΘΕΑ. 

Να τονίσω για µία ακόµη φορά ότι δεν πειράζουµε σε καµµία
περίπτωση τη λειτουργία του οργανισµού. Ενισχύσαµε τις αρµο-
διότητες της γενικής συνέλευσης, οι δοµές παραµένουν απείρα-
χτες. Εποµένως, παρεµβαίνουµε µόνο στην οικονοµική
διαχείριση. Και επειδή µιλήσατε για κρατικοποίηση του ΚΕΘΕΑ,
επιτρέψτε µου να σας απαντήσω ότι θα το θεωρούσα µία σύµ-
πραξη του δηµόσιου µε τον ιδιωτικό τοµέα.

Σε αυτά που είπε ο κ. Πολάκης, πραγµατικά ο ΣΥΡΙΖΑ δεν στα-
µατά να µας εκπλήσσει και αναφέροµαι στην περίπτωση του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Να σας θυµίσω πριν µερικά χρό-
νια ότι το κόµµα σας είχε καταψηφίσει τη δωρεά του Κέντρου
Πολιτισµού και µάλιστα είχατε και κάποιες διαφωνίες και αλλά-
ξατε τον εισηγητή προκειµένου να ψηφίσετε αρνητικά. Τουλάχι-
στον, µε το πέρασµα των χρόνων αποδεχθήκατε ότι οι δωρεές
από ανθρώπους και ιδρύµατα «οι οποίοι έχουν µεγαλουργήσει
πίνοντας το αίµα του λαού» είναι καλό για τον τόπο! 

Όµως, και αυτές τις δωρεές δεν µπορέσατε να τις προγραµ-
µατίσετε και να τις σχεδιάσετε σωστά. Και θα αναφερθώ στα κύ-
κλοτρα τα οποία είπε ο κ. Πολάκης, Ουσιαστικά, µας είπε ότι η
συµφωνία για τα κύκλοτρα έγινε, προκειµένου να κυνηγήσει έναν
ιδιώτη! Έστω να δεχτούµε ότι έγινε για να κυνηγήσει τον ιδιώτη. 

Όµως, γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Ξανθέ, γιατί ήσασταν
Υπουργός, ότι ο ΕΟΠΥΥ έχει διαπραγµατευτεί την τιµή του ρα-
διοφαρµάκου και θα έπρεπε να είχατε κάνει µελέτη να δείτε πόσο
είναι το κόστος των ραδιοφαρµάκων µε την εγκατάσταση των µι-
κρών κυκλότρων στα τέσσερα σηµεία της χώρας. Θα έπρεπε να
γνωρίζετε ότι 3,3 εκατοµµύρια ευρώ περίπου τον χρόνο ο ΕΟΠΥΥ
κερδίζει, έχει όφελος από τη διαπραγµάτευση που έχει κάνει µε
το ραδιοφάρµακο και να είχατε κάνει µία µελέτη για το πόσο κο-
στίζει η παραγωγή του ραδιοφαρµάκου στα νοσοκοµεία, στα
οποία πρόκειται να εγκατασταθούν τα κύκλοτρα. 

Ακόµα δε περισσότερο δεν είχατε ρυθµίσει –και προσπαθούµε
εµείς, σε συνεργασία µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» να επι-
λύσουµε- ζητήµατα που αφορούν την εγκατάσταση των κυκλό-
τρων, τη διακίνηση του ραδιοφαρµάκου και βεβαίως τη
βιοµηχανική παραγωγή των ραδιοφαρµάκων. Είναι πράγµατα τα
οποία θέτουν σε κίνδυνο µια τέτοια επένδυση. 

Σε ό,τι αφορά τα ελικόπτερα, η επισκευή των ελικοπτέρων
ήταν της τάξης των 6,1 εκατοµµυρίων ευρώ. Σε συνεννόηση µε
το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», τις Ένοπλες Δυνάµεις και το
ΕΚΑΒ, κρίθηκε καλύτερη η αγορά δύο νέων ελικοπτέρων. Σί-
γουρα τα νέα ελικόπτερα έχουν καλύτερες δυνατότητες από την
επισκευή κάποιων παλαιών ελικοπτέρων και βεβαίως, οι επιχει-
ρησιακές τους δυνατότητες είναι σαφώς καλύτερες. 

Σε ό,τι αφορά αυτό που είπε ο κ. Πολάκης για τους επικουρι-
κούς γιατρούς που η σύµβασή τους λήγει στις 30 του µήνα και
δεν απολύονται -λήγει η σύµβαση- ως επικουρικοί γιατροί από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, βεβαίως το έχουµε πει
και πολλές φορές ότι η Κυβέρνηση, το Υπουργείο Υγείας έχει
ήδη δροµολογήσει την προκήρυξη θέσεων, ώστε αυτές οι θέσεις
που κατείχαν επικουρικοί γιατροί να ξανακαλυφθούν µε επικου-
ρικό προσωπικό τις επόµενες ηµέρες.

4580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Και σε ό,τι αφορά τα µηχανήµατα τα οποία πρόκειται να πά-
ρουµε µε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, κανένα µηχά-
νηµα βεβαίως δεν πρόκειται να απενταχθεί από κανένα
πρόγραµµα και η προµήθεια των µηχανηµάτων αυτών θα προ-
χωρήσει κανονικά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας µια κουβέντα για το φάρ-
µακο. Αφού µάθατε µετά από τόσα χρόνια τι είναι θεραπευτικά
πρωτόκολλα, τι είναι αποζηµίωση φαρµάκων, τι είναι αξιολόγηση,
τι είναι διαπραγµάτευση, γιατί αυτά, σας υπενθυµίζω, τα είχατε
καταψηφίσει, όταν τα ψήφιζε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας την περίοδο 2012-2014 και προηγούµενες κυβερνήσεις το
2010-2012, έρχεστε και µας κάνετε µάθηµα για τη φαρµακευτική
πολιτική και µας λέτε ότι κρατήσατε όρθια τη χώρα.

Πιο όρθιο κρατήσετε το clawback και το εκτινάξατε. Και το σύ-
στηµα υγείας αυτή τη στιγµή βρίσκεται υπό διάλυση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Υπό διάλυση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ναι,

γιατί αυτή την κατάσταση παραλάβαµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Έχετε θράσος!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Εσείς

έχετε θράσος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Ξανθέ, να ολοκληρώσει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Απύθµενο θράσος. Εµείς καλύψαµε αυ-

τούς που είχατε αφήσει ανασφάλιστους και µιλάτε για clawback!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Ξανθέ, τα έχουµε ξαναπεί. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Είστε εκπρόσωπος της φαρµακοβιοµη-

χανίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

Ξανθέ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν

ντρέπεστε να λέτε αυτά τα πράγµατα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Έχετε αφήσει δυόµισι εκατοµµύρια

χωρίς φάρµακα και έχετε το θράσος και µιλάτε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Το έχω

ξαναπεί, κύριε Ξανθέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ησυχία, παρακαλώ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Διώξατε τρεις χιλιάδες γιατρούς το

2014!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Τους

ανασφάλιστους η Νέα Δηµοκρατία τους κάλυψε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ξανθέ, µην µε

αναγκάζετε να οξύνω τον τόνο!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Πρέπει

να το πάρετε απόφαση αυτό, ότι εµείς καλύψαµε τους ανασφά-
λιστους.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Εσείς τους καλύψατε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ναι,

βεβαίως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Γελάνε και τα µαρούλια! Διακόσια πε-

νήντα εκατοµµύρια ήταν η φαρµακευτική δαπάνη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ξανθέ, έτσι
έκαναν όταν ήσασταν εσείς Υπουργός; Σας παρακαλώ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Πάρτε

το απόφαση.
Και ολοκληρώνω, λέγοντας ότι βεβαίως και η φαρµακευτική

πολιτική µιας Κυβέρνησης δεν εξαντλείται στην ψήφιση µιας διά-
ταξης όπως είναι η σηµερινή, αλλά σε συνέχεια δύο προηγούµε-
νων διατάξεων τον προηγούµενο καιρό και σε επόµενες κινήσεις,
στις οποίες θα προβούµε, πιστεύουµε ότι θα έχουµε ολοκληρώ-
σει τη θεσµική µας παρέµβαση σε ό,τι αφορά τη φαρµακευτική
πολιτική και θα είµαστε σε θέση να προσφέρουµε το καλύτερο
φάρµακο στη χαµηλότερη δυνατή τιµή, µε το ελάχιστο κόστος
για τον Έλληνα πολίτη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση: α) της από 25.09.2019 Π.Ν.Π.
«Επείγουσα ρύθµιση για την απαλλαγή από την υποχρέωση από-
δοσης του φόρου διαµονής» (Α’ 142), β) της από 30.09.2019
Π.Ν.Π. «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας των Υπουρ-
γείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οικονοµικών
και Υγείας» (Α’ 145), γ) της από 04.10.2019 Π.Ν.Π. «Κατεπείγου-
σες ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας» (Α’ 150)
και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι ένα άρθρα, έξι τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, τις τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρισθεί η ψήφος σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση: α) της από 25.09.2019 Π.Ν.Π. «Επείγουσα ρύθµιση
για την απαλλαγή από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου

διαµονής» (Α’ 142)...του Υπουργείου Υγείας» (Α’ 150) και άλλες
διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 76/11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. Τροπ. 79/13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 83/14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 84/15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. Τροπ. 86/16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Βουλ. Τροπ. 87/17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI



4584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του του Υπουργείου Οικονοµικών «Κύρωση: α) της από
25.09.2019 Π.Ν.Π. «Επείγουσα ρύθµιση για την απαλλαγή από
την υποχρέωση απόδοσης του φόρου διαµονής» (Α’ 142), β) της
από 30.09.2019 Π.Ν.Π. «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας
των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οι-
κονοµικών και Υγείας» (Α’ 145), γ) της από 04.10.2019 Π.Ν.Π.
«Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Υγείας» (Α’ 150) και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση: α) της από 25.09.2019 Π.Ν.Π. «Επείγουσα ρύθµιση
γιατην απαλλαγή από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου
διαµονής» (Α’ 142), β) της από 30.09.2019 Π.Ν.Π. «Κατεπείγου-
σες ρυθµίσεις αρµοδιότητας των Υπουργείων Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οικονοµικών και Υγείας» (Α’ 145),
γ) της από 04.10.2019 Π.Ν.Π. «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Υγείας» (Α’ 150) και άλλες διατά-
ξεις

ΜΕΡΟΣ Α’

Άρθρο 1

Κυρώνεται και έχει ισχύ νό�ου από τη δη�οσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 25.09.2019 Πράξη Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου (Π.Ν.Π.) «Επείγουσα ρύθµιση για την απαλ-
λαγή από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου διαµονής», που
δη�οσιεύθηκε στο υπ’ αριθ. 142 Φύλλο της Εφη�ερίδας της Κυ-
βερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
Επείγουσα ρύθµιση για την απαλλαγή 

από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου διαµονής

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την έκτακτη περίπτωση εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλε-

πτης ανάγκης για την απαλλαγή από την υποχρέωση απόδοσης
του φόρου διαµονής από τις υπόχρεες επιχειρήσεις της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 53 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) που είχαν συµ-
βληθεί µε την εταιρεία «Thomas Cook Group PLC» αναφορικά µε
διαµένοντες - πελάτες για χρονικό διάστηµα από 23.9.2019 µέχρι
και 10.10.2019 λόγω της κήρυξης σε πτώχευση της εν λόγω εται-
ρείας και προκειµένου να µην υποστούν βλαπτικές συνέπειες οι
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον τουριστικό τοµέα της
Χώρας και να µην επιβαρυνθούν οι διαµένοντες τουρίστες που
είχαν συµβληθεί µε την εν λόγω εταιρεία.

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, αποφα-
σίζουµε:

Άρθρο Πρώτο

Μετά την παράγραφο 2 του άρθρου 53 του   ν. 4389/2016 (Α’
94), όπως ισχύει, προστίθεται παράγραφος 2α, ως εξής:

«2.α. Οι επιχειρήσεις της παραγράφου 1, οι οποίες έχουν συµ-
βληθεί µε την εταιρεία µε την επωνυµία «Thomas Cook Group
PLC», απαλλάσσονται από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου
διαµονής αναφορικά µε τα ειδικά στοιχεία που εκδίδουν στο
πλαίσιο συµβάσεων µε την ως άνω εταιρεία, για το χρονικό διά-
στηµα από 23.9.2019 µέχρι και 10.10.2019, υπό την προϋπόθεση
τήρησης του δευτέρου εδαφίου της παρούσας. Η ανωτέρω ρύθ-
µιση ισχύει για τις περιπτώσεις που ο φόρος διαµονής έχει ήδη
εισπραχθεί από την εταιρεία «Thomas Cook Group PLC» και δεν
έχει καταβληθεί στις επιχειρήσεις της παραγράφου 1, καθώς και
για τις περιπτώσεις που υπόχρεοι για την καταβολή του φόρου

διαµονής είναι οι διαµένοντες στις επιχειρήσεις της παραγράφου
1 της παρούσας. Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν
θίγουν ενδεχόµενες µελλοντικές απαιτήσεις του Ελληνικού Δη-
µοσίου έναντι της εταιρείας «Thomas Cook Group PLC».

Άρθρο Δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από την
23η Σεπτεµβρίου 2019.

Αθήνα, 25 Σεπτεµβρίου 2019

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ

ΜΕΡΟΣ Α’

Άρθρο 1

Κυρώνεται και έχει ισχύ νό�ου από τη δη�οσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 25.09.2019 Πράξη Νοµοθε-
τικού Περιεχοµένου (Π.Ν.Π.) «Επείγουσα ρύθµιση για την απαλ-
λαγή από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου διαµονής», που
δη�οσιεύθηκε στο υπ’ αριθ. 142 Φύλλο της Εφη�ερίδας της Κυ-
βερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
Επείγουσα ρύθµιση για την απαλλαγή 

από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου διαµονής

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την έκτακτη περίπτωση εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλε-

πτης ανάγκης για την απαλλαγή από την υποχρέωση απόδοσης
του φόρου διαµονής από τις υπόχρεες επιχειρήσεις της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 53 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) που είχαν συµ-
βληθεί µε την εταιρεία «Thomas Cook Group PLC» αναφορικά µε
διαµένοντες - πελάτες για χρονικό διάστηµα από 23.9.2019 µέχρι
και 10.10.2019 λόγω της κήρυξης σε πτώχευση της εν λόγω εται-
ρείας και προκειµένου να µην υποστούν βλαπτικές συνέπειες οι
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον τουριστικό τοµέα της
Χώρας και να µην επιβαρυνθούν οι διαµένοντες τουρίστες που
είχαν συµβληθεί µε την εν λόγω εταιρεία.

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, αποφα-
σίζουµε:

Άρθρο Πρώτο

Μετά την παράγραφο 2 του άρθρου 53 του   ν. 4389/2016 (Α’
94), όπως ισχύει, προστίθεται παράγραφος 2α, ως εξής:

«2.α. Οι επιχειρήσεις της παραγράφου 1, οι οποίες έχουν συµ-
βληθεί µε την εταιρεία µε την επωνυµία «Thomas Cook Group
PLC», απαλλάσσονται από την υποχρέωση απόδοσης του φόρου
διαµονής αναφορικά µε τα ειδικά στοιχεία που εκδίδουν στο
πλαίσιο συµβάσεων µε την ως άνω εταιρεία, για το χρονικό διά-
στηµα από 23.9.2019 µέχρι και 10.10.2019, υπό την προϋπόθεση
τήρησης του δευτέρου εδαφίου της παρούσας. Η ανωτέρω ρύθ-
µιση ισχύει για τις περιπτώσεις που ο φόρος διαµονής έχει ήδη
εισπραχθεί από την εταιρεία «Thomas Cook Group PLC» και δεν
έχει καταβληθεί στις επιχειρήσεις της παραγράφου 1, καθώς και
για τις περιπτώσεις που υπόχρεοι για την καταβολή του φόρου
διαµονής είναι οι διαµένοντες στις επιχειρήσεις της παραγράφου
1 της παρούσας. Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν
θίγουν ενδεχόµενες µελλοντικές απαιτήσεις του Ελληνικού Δη-
µοσίου έναντι της εταιρείας «Thomas Cook Group PLC».



Άρθρο Δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από την
23η Σεπτεµβρίου 2019.

Αθήνα, 25 Σεπτεµβρίου 2019

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ

Τα Μέλη του Υπουργικού Συµβουλίου
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ 

ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ, ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩ-
ΤΟΠΟΥΛΟΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ, 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ, ΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ 

ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ, 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ 

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ, ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑ-
ΠΕΤΡΙΤΗΣ, ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ»

Άρθρο 2

Κυρώνεται και έχει ισχύ νό�ου από τη δη�οσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 30.09.2019 Π.Ν.Π. «Κατε-
πείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας των Υπουργείων Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οικονοµικών και Υγείας», που
δη�οσιεύθηκε στο υπ’ αριθ. 145 Φύλλο της Εφη�ερίδας της Κυ-
βερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας 

των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας, 
Εσωτερικών, Οικονοµικών και Υγείας.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη:
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη να αποτραπούν καταστά-

σεις µε ανεπανόρθωτες ή εξαιρετικά δυσεπανόρθωτες συνέπειες
για το δηµόσιο συµφέρον, όπως θα ήταν η περαιτέρω διολί-
σθηση των οικονοµικών µεγεθών της ΔΕΗ Α.Ε., η επιδείνωση του
φυσικού περιβάλλοντος στην ιδιαιτέρως ευαίσθητη περιοχή του
Υµηττού, καθώς και η αποµείωση της προστασίας των δασών και
των δασικών εκτάσεων.

3. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη να επιτευχθεί άµεσα η
ασφαλής και περιβαλλοντικά ορθή διαχείριση των κοινόχρηστων
χώρων, καθώς και των χώρων κοινής ωφέλειας και κοινωνικής
ανταποδοτικότητας - που καθορίζονται µε τις πολεοδοµικές µε-
λέτες της παραγράφου 2 του άρθρου 3 του ν. 4062/2012 (Α’ 70)
- εωσότου αυτοί παραδοθούν στον κατά περίπτωση αρµόδιο
φορέα διοίκησης και διαχείρισής τους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην ισχύουσα νοµοθεσία, λαµβανοµένου υπόψη και του ότι οι
εν λόγω χώροι πρέπει να διαµορφωθούν κατάλληλα, προτού δο-
θούν σε κοινή χρήση.

4. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη για την παράταση, έως
31.12.2019, της προθεσµίας υποβολής αίτησης για τη ρύθµιση
βεβαιωµένων οφειλών σε δήµους, προκειµένου να διευκολυν-
θούν οι πολίτες στην αντιµετώπιση χρονιζουσών υποχρεώσεων
και να ενισχυθούν οικονοµικά οι δήµοι.

5. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη για την αναστολή κατα-
βολής του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.) µέχρι 31.3.2020
υπό προϋποθέσεις για τις πληγείσες επιχειρήσεις που είχαν συ-
ναλλαγές µε την εταιρεία «Thomas Cook Group PLC», λόγω της
κήρυξης σε πτώχευση της ως άνω εταιρείας και προκειµένου να
µην υποστούν άµεσες βλαπτικές συνέπειες οι επιχειρήσεις που
δραστηριοποιούνται στον τουριστικό τοµέα της Χώρας, λαµβά-
νοντας ταυτοχρόνως υπόψη τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του
Φ.Π.Α..

6. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη για τη θέσπιση κανόνων
χρηστής διοίκησης και διαχείρισης, όπως επίσης για τη διαµόρ-
φωση των προϋποθέσεων εύρυθµης και αποτελεσµατικής λει-
τουργίας του Κέντρου Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων
(ΚΕ.Θ.Ε.Α.).

7. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, αποφα-
σίζουµε:

Άρθρο πρώτο
Κατάργηση δηµοπρασίας ΝΟΜΕ

1. Η δηµοπρασία των άρθρων 135 επ. του ν. 4389/2016 (Α’ 94),
η οποία έχει προγραµµατισθεί για τις 16 Οκτωβρίου 2019, σύµ-
φωνα µε τις υπ’ αριθ. 1248/2018  (Β’ 6150) και 713/2019 (Β’ 2953)
αποφάσεις της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, ακυρώνεται. Η συ-
νολική ετήσια ποσότητα ηλεκτρικής ενέργειας που διατίθεται
µέσω των δηµοπρασιών προθεσµιακών προϊόντων ηλεκτρικής
ενέργειας µε φυσική παράδοση, όπως ορίζεται στα άρθρα 135
επ. του ν. 4389/2016 (Α’ 94), για το έτος 2019 εξαντλείται µε τη
δηµοπρασία που έλαβε χώρα στις 17 Ιουλίου 2019.

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 135 του ν. 4389/2016 καταρ-
γείται.

Άρθρο δεύτερο
Παράταση προθεσµίας θέσης σε λειτουργία σταθµών 

ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ

1. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 12 του άρθρου 3 του ν.
4414/2016 (Α’ 149), αντικαθίσταται ως εξής: «Οι κάτοχοι των
σταθµών των περιπτώσεων α’ και β’ εξαιρούνται από την υποχρέ-
ωση συµµετοχής σε ανταγωνιστική διαδικασία, εφόσον οι σταθ-
µοί τους τεθούν σε λειτουργία (κανονική ή δοκιµαστική) µέχρι
την 30ή Σεπτεµβρίου 2020.»

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου τίθεται
σε ισχύ από τις 30 Σεπτεµβρίου 2019.

Άρθρο τρίτο
Παράταση προθεσµιών για Δασικές 

Συνεταιριστικές Οργανώσεις

1. Οι προθεσµίες των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 47 του
ν. 4423/2016 (A’ 182) παρατείνονται έως την 31η Μαρτίου 2020.

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου τίθεται
σε ισχύ από τις 27 Σεπτεµβρίου 2019.

Άρθρο τέταρτο
Παράταση αναστολής οικοδοµικών 

εργασιών στον Υµηττό

Παρατείνεται η αναστολή της έκδοσης εγκρίσεων δόµησης,
αδειών δόµησης και της εκτέλεσης κάθε οικοδοµικής εργασίας,
που ορίζεται στην υπ’ αριθµόν 40399/29.9.2017 απόφαση του
Υπουργού και Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας (Α.Α.Π. 229), όπως αυτή παρατάθηκε µε την υπ’ αριθµόν
ΥΠΕΝ/ ΔΝΕΠ/60327/3187/1.10.2018 όµοια απόφαση (Α.Α.Π.
213), για ένα (1) επιπλέον έτος.

Άρθρο πέµπτο
Παράδοση κοινόχρηστων χώρων, χώρων κοινής 

ωφέλειας και κοινωνικής 
ανταποδοτικότητας στο Ελληνικό

1. Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 3 του ν. 4062/2012 (Α’  70), όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Οι καθοριζόµενοι στις πολεοδοµικές µελέτες κοινόχρηστοι
χώροι παραµένουν στη διοίκηση, διαχείριση και λειτουργία της
Ελληνικό Α.Ε., έως την παράδοσή τους στον Φορέα Διαχείρισης
Κοινοχρήστων Χώρων του άρθρου 1 του ν. 4549/2018 (Α’ 105),
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 10 του ιδίου ως άνω νόµου,
οπότε και περιέρχονται σε κοινή χρήση. Κατά τον χρόνο περιέ-
λευσης των χώρων σε κοινή χρήση επέρχονται και οι σχετικές
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εµπράγµατες µεταβολές ως προς αυτούς, χωρίς να απαιτείται
ρητή παραίτηση των κυρίων των ακινήτων από την κυριότητα,
νοµή και κατοχή τους. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ρυθµίζεται κάθε ανα-
γκαία διαδικασία και λεπτοµέρεια, που αφορά στην κατά τα
ανωτέρω παράδοση και τις συνέπειες αυτής.»

2. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 3 του ν. 4062/2012, όπως ισχύει, προστίθενται δύο εδάφια
ως εξής:

«Οι καθοριζόµενοι στις πολεοδοµικές µελέτες του παρόντος
άρθρου χώροι κοινής ωφέλειας και κοινωνικής ανταποδοτικότη-
τας παραµένουν στη διοίκηση, διαχείριση και λειτουργία της Ελ-
ληνικό Α.Ε., έως την κατά περίπτωση παράδοσή τους, σύµφωνα
µε τα προβλεπόµενα στο πρόγραµµα ανάπτυξης της περίπτωσης
ε’ της παραγράφου 4 του άρθρου 2 του ν. 4062/2012, οπότε και
επέρχονται οι σχετικές εµπράγµατες µεταβολές ως προς αυ-
τούς. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, ρυθµίζεται κάθε αναγκαία διαδικασία
και λεπτοµέρεια, που αφορά στην κατά τα ανωτέρω παράδοση
και τις συνέπειες αυτής.»

Άρθρο έκτο
Παράταση υποβολής αίτησης ρύθµισης βεβαιωµένων 

οφειλών σε δήµους

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 110 του
ν. 4611/2019 (Α’ 73), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οφειλές προς τους Δήµους και τα νοµικά τους πρόσωπα,
που έχουν βεβαιωθεί ή θα βεβαιωθούν έως 29.11.2019, µπορεί,
ύστερα από αίτηση του οφειλέτη προς την αρµόδια για την εί-
σπραξή τους υπηρεσία του οικείου δήµου ή του νοµικού του
προσώπου, να ρυθµίζονται και να καταβάλλονται µε απαλλαγή
κατά ποσοστό από τις κατά ΚΕΔΕ προσαυξήσεις και τόκους εκ-
πρόθεσµης καταβολής, καθώς και από τα πρόστιµα λόγω εκπρό-
θεσµης υποβολής ή µη υποβολής ή ανακριβούς δήλωσης ή λόγω
µη καταβολής τέλους, ως εξής:».

2. Το άρθρο 111 του ν. 4611/2019 (Α’ 73), αντικαθίσταται, ως
εξής:

«Άρθρο 111
Προθεσµία υποβολής αίτησης

Η αίτηση του οφειλέτη για την υπαγωγή στη ρύθµιση υποβάλ-
λεται έως 31.12.2019.»

Άρθρο έβδοµο
Αναστολή καταβολής Φ.Π.Α. για τις πληγείσες

επιχειρήσεις που είχαν συναλλαγές µε την εταιρεία «Thomas
Cook Group PLC»

1. Αναστέλλεται µέχρι και τις 31.3.2020 για τους υποκείµενους
στον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας του ν. 2859/2000 (Κύρωση Κώ-
δικα Φ.Π.Α., Α’ 248), όπως ισχύει, οι οποίοι έχουν συναλλαγές µε
την εταιρεία «Thomas Cook Group PLC», η καταβολή του συνό-
λου ή µέρους του φόρου που έχει βεβαιωθεί από χρεωστικές δη-
λώσεις Φ.Π.Α. µε καταληκτική προθεσµία υποβολής τις 30.9.2019
και τις 31.10.2019, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζόµενα στις
επόµενες παραγράφους.

2. Η αναστολή καταβολής καταλαµβάνει υποκείµενους στον
φόρο, των οποίων η αξία των φορολογητέων εκροών κατά το διά-
στηµα 1.1.2019 έως 30.9.2019 µε την επιχείρηση «Thomas Cook
Group PLC» υπερβαίνει σε ποσοστό είκοσι πέντε τοις εκατό
(25%) τη συνολική αξία των εκροών του ιδίου διαστήµατος.

3. Η αναστολή χορηγείται κατά ποσοστό που ισούται µε το πο-
σοστό που λαµβάνεται υπόψη για την εφαρµογή της προϋπόθε-
σης της προηγούµενης παραγράφου.

4. Η αναστολή διενεργείται κατόπιν αίτησης του υποκειµένου
στον φόρο στη Δ.Ο.Υ. που είναι αρµόδια για την παραλαβή της
δήλωσης. Με την αίτηση συνυποβάλλεται αρχείο που περιλαµ-
βάνει:

α. τις εκροές της περιόδου 1.1.2019 έως 30.9.2019 αναλυτικά

ανά µήνα και συνολικά,
β. τις εκροές της περιόδου 1.1.2019 έως 30.9.2019 µε την επι-

χείρηση «Thomas Cook Group PLC» αναλυτικά ανά µήνα και συ-
νολικά, καθώς και κατάσταση των αντίστοιχων τιµολογίων,

γ. το ποσό του Φ.Π.Α. που αναλογεί στις εκροές µε την επιχεί-
ρηση «Thomas Cook Group PLC» αναλυτικά ανά µήνα και συνο-
λικά.

4. Τυχόν αναλογούντες τόκοι εκπρόθεσµης καταβολής που
υπολογίζονται από τις καταληκτικές προθεσµίες της παραγρά-
φου 1 του παρόντος µέχρι και τις 31.3.2020 επί του φόρου του
οποίου η καταβολή έχει ανασταλεί, δεν οφείλονται.

5. Ποσά που τυχόν έχουν καταβληθεί δεν επιστρέφονται.
6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Δι-

οικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων µπορούν να
καθορίζονται οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο όγδοο
Κέντρο Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων (ΚΕ.Θ.Ε.Α.)

Το άρθρο 56 του ν. 4139/2013 (Α’ 74), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 56
Κέντρο Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων (ΚΕ.Θ.Ε.Α.)

1. Το ΚΕ.Θ.Ε.Α. είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε
έδρα τη Θεσσαλονίκη και τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργείου
Υγείας. Διοικείται από επταµελές διοικητικό συµβούλιο, το οποίο
έχει τριετή θητεία. Το Διοικητικό Συµβούλιο του ΚΕ.Θ.Ε.Α. έχει
όλες τις αρµοδιότητες διαχείρισης και εκπροσώπησης του
ΚΕ.Θ.Ε.Α. εκτός αυτών που εµπίπτουν στην αποκλειστική αρµο-
διότητα της Γενικής Συνέλευσης κατά την παράγραφο πέντε του
παρόντος άρθρου. Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος και πέντε (5)
τακτικά µέλη διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, και
πρέπει να είναι καταξιωµένα και αναγνωρισµένα πρόσωπα του
οικονοµικού και επιστηµονικού χώρου του ιδιωτικού τοµέα ή της
δηµόσιας διοίκησης που µπορούν µε τις γνώσεις και την πείρα
τους να συµβάλλουν αποτελεσµατικά στην επίτευξη των σκοπών
του οργανισµού.

2. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. είναι πλήρους απασχόλησης, ενώ ο
Αντιπρόεδρος του Δ.Σ. µπορεί να είναι πλήρους ή µερικής απα-
σχόλησης. Με την απόφαση διορισµού του Αντιπροέδρου του
Δ.Σ. του ΚΕ.Θ.Ε.Α. ορίζεται και το καθεστώς πλήρους ή µερικής
απασχόλησής του στον Οργανισµό. Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρό-
εδρος και τα µέλη του Δ.Σ. είναι ελευθέρως ανακλητά και η αν-
τικατάστασή τους, για το υπόλοιπο της θητείας τους, γίνεται µε
την ίδια διαδικασία.

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία όταν τα πα-
ρόντα µέλη είναι περισσότερα από τα απόντα. Μεταξύ των πα-
ρόντων πρέπει υποχρεωτικά να είναι και ο Πρόεδρος ή ο
Αντιπρόεδρος. Ο διορισµός νέου µέλους, κατά τη διάρκεια της
θητείας του Διοικητικού Συµβουλίου, λόγω κενώσεως θέσεως
από οποιαδήποτε αιτία, γίνεται για τον χρόνο µέχρι τη λήξη της
θητείας των λοιπών µελών. Σε περίπτωση που κενωθούν θέσεις
µελών και µέχρι να διορισθούν νέα µέλη, το Διοικητικό Συµβούλιο
εξακολουθεί να λειτουργεί νόµιµα για τρεις (3) µήνες, εφόσον
παραµένουν τουλάχιστον τέσσερα (4) από τα ορισθέντα µέλη
του, συµπεριλαµβανοµένων σε αυτά του Προέδρου ή του Αντι-
προέδρου. Οι πάσης φύσεως αποδοχές του Προέδρου και του
Αντιπροέδρου και η αποζηµίωση των λοιπών µελών του Διοικητι-
κού Συµβουλίου ορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Υγείας.

4. Η Γενική Συνέλευση του ΚΕ.Θ.Ε.Α. αποτελεί το κεντρικό όρ-
γανο λήψης αποφάσεων για τον ετήσιο στρατηγικό σχεδιασµό
αναφορικά µε θεραπευτικές πρακτικές, συναφή ιδεολογικά και
εκπαιδευτικά ζητήµατα και την επιλογή προγραµµάτων απεξάρ-
τησης, αποφασίζοντας για τον τρόπο της ετήσιας υλοποίησης
πολιτικών απεξάρτησης.

5. Η Γενική Συνέλευση συγκαλείται ετησίως, µε προηγούµενη
πρόσκληση από το Διοικητικό Συµβούλιο του ΚΕ.Θ.Ε.Α. που
απευθύνεται στα µέλη της τουλάχιστον προ ενός µηνός, και πε-
ριλαµβάνει όλα τα ζητήµατα λήψεως στρατηγικών αποφάσεων

4586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θεραπείας και διάθεσης κονδυλίων προς τον σκοπό αυτόν για το
προσεχές έτος. Στη Γενική Συνέλευση συµµετέχουν µε δικαίωµα
ψήφου οι εργαζόµενοι στο ΚΕ.Θ.Ε.Α. µε σύµβαση εργασίας αο-
ρίστου χρόνου, τα µέλη των θεραπευτικών του προγραµµάτων
που βρίσκονται στο στάδιο της κοινωνικής επανένταξης, τα µέλη
των Διοικητικών Συµβουλίων των συλλόγων γονέων και φίλων
των θεραπευτικών προγραµµάτων του ΚΕ.Θ.Ε.Α. και τα επίτιµα
µέλη του Δ.Σ. του ΚΕ.Θ.Ε.Α..

6. Εντός τριµήνου από τη δηµοσίευση του παρόντος, µε από-
φαση του Υπουργού Υγείας ορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τις
αρµοδιότητες της Γενικής Συνέλευσης του ΚΕ.Θ.Ε.Α., τον τρόπο
άσκησής τους, τη σύγκληση και τον τρόπο λήψης αποφάσεων
στα θέµατα αρµοδιότητας της Γενικής Συνέλευσης σε ετήσια
βάση, τον τρόπο και το χρονικό ορίζοντα υλοποίησής τους από
το Διοικητικό Συµβούλιο, κάθε συναφές προς τα ανωτέρω ζή-
τηµα της διοικητικής οργάνωσης και της διασύνδεσης των διοι-
κητικών οργάνων του ΚΕ.Θ.Ε.Α., καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο
ζήτηµα για τη λειτουργία του ΚΕ.Θ.Ε.Α..

7. Εντός τριµήνου από τη δηµοσίευση του παρόντος το Διοι-
κητικό Συµβούλιο του ΚΕ.Θ.Ε.Α. καταρτίζει τον νέο κανονισµό
λειτουργίας του.

8. Από τη θέση σε ισχύ του παρόντος άρθρου λήγει αυτοδι-
καίως και αζηµίως η θητεία του υπηρετούντος Διοικητικού Συµ-
βουλίου του ΚΕ.Θ.Ε.Α.».

Άρθρο ένατο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός αν άλλως
ορίζεται στις επιµέρους διατάξεις της.

Αθήνα, 30 Σεπτεµβρίου 2019

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Πρωθυπουργός
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Τα Μέλη του Υπουργικού Συµβουλίου
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ, ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ 

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ, 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ, ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥ-
ΤΣΗΣ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ 

ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ, ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑ-
ΡΑΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ, 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ 
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ, ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ, ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑ-
ΡΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ,

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ, 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ»

Άρθρο 3

Κυρώνεται και έχει ισχύ νό�ου από τη δη�οσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 04.10.2019 Π.Ν.Π. «Κατε-
πείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας», που
δη�οσιεύθηκε στο υπ’ αριθ. 150 Φύλλο της Εφη�ερίδας της Κυ-
βερνήσεως (Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας 

του Υπουργείου Υγείας. 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

Έχοντας υπόψη: 
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος. 

2. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη να ολοκληρωθούν άµεσα
οι διαδικασίες πρόσληψης του προσωπικού για την υγειονοµική
κάλυψη των χώρων όπου διαβιούν µετανάστες και πρόσφυγες,
λόγω προσωρινής απουσίας των οργάνων διοίκησης του Εθνικού
Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας (ΕΟΔΥ) µε βάση την αρχή της συ-
νέχειας της δηµόσιας διοίκησης και δεδοµένου ότι ο ΕΟΔΥ στε-
ρείται Δ.Σ..

3. Την εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη να καταβληθούν οι προ-
βλεπόµενες αποδοχές στους υπαλλήλους του ΕΟΔΥ και στους
υπαλλήλους του προγράµµατος «PHILOS 2 - Ολοκληρωµένη
επείγουσα παρέµβαση υγείας για την προσφυγική κρίση», αρµό-
διος φορέας για την υλοποίηση του οποίου είναι ο ΕΟΔΥ. 

4. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, αποφα-
σίζουµε: 

Άρθρο πρώτο 
Αντιµετώπιση επειγουσών αναγκών προστασίας 

της δηµόσιας υγείας 

Μέχρι τη συγκρότηση του Δ.Σ. του ΕΟΔΥ, ανατίθεται στον
Υπουργό Υγείας η αρµοδιότητα µε σχετική του απόφαση: 

α) Να εξουσιοδοτεί το αρµόδιο τµήµα ή τα συναρµόδια τµή-
µατα του παραπάνω φορέα, προκειµένου να προβούν σε όλες
τις απαραίτητες ενέργειες για την άµεση πρόσληψη του ανα-
γκαίου προσωπικού για την προστασία της δηµόσιας υγείας και
την παροχή υγειονοµικής και ψυχοκοινωνικής φροντίδας του
ευάλωτου πληθυσµού: αα) στα κέντρα Φιλοξενίας Προσφύγων
και Μεταναστών (ΚΦΠΜ) και στα Κέντρα Υποδοχής και Ταυτο-
ποίησης (ΚΥΤ) όλης της Επικράτειας, καθώς και αβ) στις δοµές
του Δηµοσίου Συστήµατος Υγείας, σύµφωνα µε τα οριστικά απο-
τελέσµατα της µε αριθ. πρωτ. 3670/21.9.2018 Προκήρυξης του
ΕΟΔΥ στο πλαίσιο υλοποίησης του προγράµµατος «Ολοκληρω-
µένη επείγουσα παρέµβαση υγείας για την προσφυγική κρίση –
PHILOS 2». 

β) Να εξουσιοδοτεί το αρµόδιο τµήµα ή τα συναρµόδια τµή-
µατα του παραπάνω φορέα, προκειµένου να προβούν σε όλες
τις απαραίτητες ενέργειες για την καταβολή των προβλεπόµενων
αποδοχών στους υπαλλήλους µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας
που παρέχουν τις υπηρεσίες τους, συµπεριλαµβανοµένης της µι-
σθοδοσίας τους, της παρακράτησης φόρου µισθωτών υπηρε-
σιών και της πληρωµής των ασφαλιστικών εισφορών, κατ’
εξαίρεση των διαδικασιών που ορίζει ο ν. 4270/2014 (Α’ 143),
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει σήµερα. 

γ) Ο Υπουργός Υγείας ορίζεται διατάκτης για την εφαρµογή
της παρούσας. 

δ) Η παρούσα κατισχύει κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάτα-
ξης. 

Άρθρο δεύτερο 
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα, 3 Οκτωβρίου 2019 

Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας 
ΠΡΟΚΟΠΙΟΣ Β. ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ 

Ο Πρωθυπουργός 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ 

Τα Μέλη του Υπουργικού Συµβουλίου 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΙΚΡΑΜΜΕΝΟΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ, ΣΠΥΡΙ-

ΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ – 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ, ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ, 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ, ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ, 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ, 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ 
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ, ΘΕΟΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕ-

ΤΡΙΤΗΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ, 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ»
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ΜΕΡΟΣ Β’

Άρθρο 4
Τροποποίηση του άρθρου 59 του ν. 4270/2014 

Στο τέλος του άρθρου 59 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) προστίθε-
ται παράγραφος 8 ως εξής:

«8. α) Στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Οικονοµικών δύ-
ναται να εγγράφεται πίστωση ως ειδικό αποθεµατικό, ποσού όχι
µεγαλύτερου από το πενήντα τοις εκατό (50%) της πίστωσης που
εγγράφεται ως αποθεµατικό της παραγράφου 1 για το ίδιο έτος,
για την κάλυψη σηµαντικών και επειγουσών δαπανών.

β) Το συνολικό ύψος των πιστώσεων που εγγράφονται ως απο-
θεµατικό της παραγράφου 1 και ως ειδικό αποθεµατικό της προ-
ηγούµενης περίπτωσης, δεν µπορεί να υπερβαίνει το ανώτατο
όριο που προβλέπεται στην παράγραφο 1.

γ) Η χορήγηση πίστωσης από το ειδικό αποθεµατικό πραγµα-
τοποιείται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 3.»

Άρθρο 5
Ρυθµίσεις για την ΕΛΣΤΑΤ

Οι διενεργηθείσες κατά το δεύτερο εξάµηνο του έτους 2017
δαπάνες υπερωριακής απασχόλησης των υπαλλήλων της Ελλη-
νικής Στατιστικής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ), θεωρούνται νόµιµες ανεξάρ-
τητα από την ηµεροµηνία ανάρτησης της απόφασης
συγκρότησης συνεργείου στη Διαύγεια και δύνανται να καταβά-
λονται σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού της ΕΛ-
ΣΤΑΤ του τρέχοντος έτους.

Άρθρο 6
Τροποποιήσεις του ν. 4605/2019

1. Στην περίπτωση α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 68 του
ν. 4605/2019 (Α’ 52), προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής: «Την
κατ’ άρθρο 72 αίτηση για την προστασία της κύριας κατοικίας
δύναται να υποβάλει και ο διαµένων προσωρινά για επαγγελµα-
τικούς λόγους, σε µισθωµένο ή παραχωρηµένο ακίνητο εκτός
της Περιφερειακής Ενότητας στην οποία ευρίσκεται η κύρια κα-
τοικία του. Στην περίπτωση αυτή ο αιτών οφείλει να προσκοµίσει
έγγραφα που να τεκµηριώνουν την ύπαρξη επαγγελµατικών
λόγων που δικαιολογούν την προσωρινή διαµονή του εκτός της
Περιφερειακής Ενότητας που ευρίσκεται η κύρια κατοικία του.»

2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 68 του ν. 4605/2019 (Α’ 52),
τροποποιείται ως ακολούθως: 

«2. Με το παρόν Μέρος, το φυσικό πρόσωπο, για το οποίο συν-
τρέχουν οι προϋποθέσεις της παραγράφου 1, µπορεί να ρυθµίσει
οφειλές του από οποιαδήποτε αιτία προς πιστωτικά ιδρύµατα,
καθώς και οφειλές του από στεγαστικό δάνειο προς εταιρίες πα-
ροχής πιστώσεων και το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων,
εφόσον για τις οφειλές αυτές έχει εγγραφεί, πριν την άσκηση
της αίτησης του άρθρου 72, υποθήκη ή προσηµείωση υποθήκης
σε ακίνητο, που χρησιµοποιείται ως κύρια κατοικία του και οι
οφειλές αυτές βρίσκονταν σε καθυστέρηση τουλάχιστον ενε-
νήντα ηµερών κατά την 31η Δεκεµβρίου 2018.»

3. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 70 του
ν. 4605/2019 (Α’ 52), τροποποιείται ως ακολούθως: «Για τον
προσδιορισµό του καταβλητέου ποσού κατά το άρθρο 75, κρί-
σιµη είναι η αξία του ιδανικού του µεριδίου και, αν ο αιτών έχει
επικαρπία ή ψιλή κυριότητα, το ήµισυ της αξίας της πλήρους κυ-
ριότητας. Σε περίπτωση µη συνυποβολής της αίτησης και από
τους λοιπούς έχοντες ιδανικό µερίδιο επί της κατοικίας, για τον
προσδιορισµό του καταβλητέου ποσού κατά το άρθρο 75, λαµ-
βάνεται υπόψη το σύνολο της αξίας της προστατευόµενης κα-
τοικίας, και εφόσον επιτευχθεί συναινετική ή δικαστική ρύθµιση
από τον αιτούντα, επέρχονται τα αποτελέσµατα του άρθρου 79
παράγραφος 1 για το σύνολο της προστατευόµενης κατοικίας.
Στην περίπτωση αυτή, ο αιτών που ολοκλήρωσε τη ρύθµιση
βάσει του άρθρου 81 έχει δικαίωµα αναγωγής κατά των λοιπών
συγκυρίων.»

4. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 72 του ν. 4605/2019 (Α’ 52),

προστίθεται δεύτερο εδάφιο, ως εξής: «Σε περίπτωση ύπαρξης
περισσότερων συγκύριων επί της κύριας κατοικίας, υποβάλλεται
αίτηση από καθέναν εκ των συγκυρίων. Σε περίπτωση που ένας
ή περισσότεροι εκ των συγκυριών δεν πληρούν τα κριτήρια επι-
λεξιµότητας της παραγράφου 1 του άρθρου 68 ή δεν υποβάλ-
λουν αίτηση για οποιονδήποτε λόγο, για τον προσδιορισµό του
καταβλητέου ποσού εφαρµόζεται το τρίτο εδάφιο της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 70.»

5. Η παράγραφος 3 του άρθρου 72 του ν. 4605/2019 (Α’ 52),
τροποποείται ως εξής: 

«3. Αν υπάρχουν ελλείψεις ή σφάλµατα της αίτησης, τα οποία
δεν µπορούν να διορθωθούν µε εισαγωγή των στοιχείων στην
ηλεκτρονική πλατφόρµα, µπορεί η αίτηση να διαγραφεί και ακο-
λούθως να επανυποβληθεί. Η προθεσµία  επανυποβολής της αί-
τησης για τη διόρθωση ελλείψεων ή σφαλµάτων, είναι δεκαπέντε
(15) ηµέρες από την ενηµέρωση του οφειλέτη από τον πιστωτή,
σχετικά µε την αναγκαιότητα διαγραφής και επανυποβολής της,
η οποία ενηµέρωση λαµβάνει χώρα εντός προθεσµίας δεκαπέντε
(15) ηµερών από την  οριστική υποβολή της αίτησης.  Μέχρι την
επανυποβολή και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν των τριάντα ηµε-
ρών από την οριστική υποβολή της αρχικής αίτησης εφαρµόζον-
ται τα οριζόµενα στην παράγραφο 1 του άρθρου 78.»

6. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 72 του ν. 4605/2019 (Α’ 52),
τροποποιείται η υποπερίπτωση η) και προστίθεται υποπερίπτωση
θ) ως εξής: 

«η) Δήλωση του αιτούντος, ότι: αα) δεν εκδόθηκε οριστική
απόφαση, που απέρριψε αίτησή του κατά το άρθρο 4 του ν.
3869/2010 (Α’ 130) λόγω δόλιας περιέλευσής του σε αδυναµία
πληρωµής ή λόγω ύπαρξης επαρκούς περιουσίας ή που εξαί-
ρεσε την κύρια κατοικία του από τη ρευστοποίηση κατά την πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 9 του ν. 3869/2010, ββ) οι οφειλές, των
οποίων ζητεί τη ρύθµιση, δεν έχουν ρυθµιστεί σύµφωνα µε τα
άρθρα 99 επ. του ν. 3588/2007 (Α’ 153), τα άρθρα 61 έως 67 του
ν. 4307/2014 (Α’ 246) ή τον ν. 4469/2017 (Α’ 62), ούτε υπάρχει εκ-
κρεµής αίτηση ρύθµισής τους κατά τις διατάξεις αυτές, γγ) εφό-
σον έχει συµπράξει πληρεξούσιος δικηγόρος κατά τη σύνταξη
της αίτησης, αναφορά του ονόµατος και του µητρώου του πλη-
ρεξούσιου δικηγόρου, χωρίς να είναι αναγκαίο αυτός να προσυ-
πογράφει την αίτηση.

θ) Εφόσον επιθυµεί να συµβληθεί εγγυητής, πλήρη στοιχεία
του προτεινόµενου ως εγγυητή (ονοµατεπώνυµο και πατρώνυµο
και αριθµό φορολογικού µητρώου). Η διάταξη του προηγούµε-
νου εδαφίου εφαρµόζεται και σε περίπτωση δήλωσης συγκυ-
ρίων.»

7. Η παράγραφος 5 του άρθρου 72 του ν. 4605/2019 (Α’ 52),
τροποποιείται ως ακολούθως: 

«5. Η αίτηση συνυπογράφεται από τον σύζυγο, τα εξαρτώµενα
µέλη του αιτούντος ή τους νοµίµους αντιπροσώπους τους και
τον τυχόν προτεινόµενο εγγυητή. Σε  περίπτωση διακοπής της
έγγαµης συµβίωσης, δεν απαιτείται η συνυπογραφή της αίτησης
από τον σύζυγο,  για δε τα κριτήρια επιλεξιµότητας του άρθρου
68 παράγραφος 1 λαµβάνεται υπόψη το ατοµικό εισόδηµα του
αιτούντος, προσαυξηµένο κατά τα ποσά που προβλέπονται για
τα εξαρτώµενα µέλη που έχει στην επιµέλειά του ο αιτών. Η δια-
κοπή της έγγαµης συµβίωσης θα πρέπει να έχει δηλωθεί στη Φο-
ρολογική Διοίκηση πριν την υποβολή της αίτησης του άρθρου
72.»

8. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 72 του ν.
4605/2019 (Α’ 52), τροποποιείται ως ακολούθως: «Κατά την υπο-
βολή της αίτησης ανακτώνται αυτόµατα από τη βάση δεδοµένων
της φορολογικής διοίκησης για τον αιτούντα, τη σύζυγο, τα εξαρ-
τώµενα µέλη και τον προτεινόµενο εγγυητή, κατά περίπτωση, τα
ακόλουθα:»    

9. Το άρθρο 73 του ν. 4605/2019 (Α’ 52), τροποποιείται ως
εξής: 

«Άρθρο 73

1. Πριν την οριστική υποβολή της αίτησης, η πλατφόρµα, µε
ειδική ένδειξη, ενηµερώνει τον αιτούντα για την επιλεξιµότητά
του ή µη. Αν, παρά την ένδειξη για µη επιλεξιµότητα, ο αιτών υπο-
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βάλλει οριστικά την αίτησή του, η πλατφόρµα εµποδίζει την πε-
ραιτέρω πρόοδο της διαδικασίας και εκδίδεται βεβαίωση περί
απόρριψης της αίτησης.

2. Εάν ο οφειλέτης έχει περιλάβει στην αίτησή του δήλωση ότι
για τη σύνταξή της συνέπραξε πληρεξούσιος δικηγόρος και δη-
λώσει τα στοιχεία αυτού, τότε, ανεξάρτητα εάν η αίτηση υπογρά-
φεται ή µη από πληρεξούσιο δικηγόρο, εάν ο αιτών κριθεί
επιλέξιµος, ο πληρεξούσιος δικηγόρος δικαιούται αµοιβής
ύψους εκατόν είκοσι (120) ευρώ, η οποία προκαταβάλλεται από
την πιστώτρια τράπεζα που είναι πρώτη στην υποθηκική τάξη επί
της προς διάσωση κύριας κατοικίας, έναντι νόµιµου παραστατι-
κού. Η αµοιβή αυτή καταλογίζεται στο ανεξόφλητο υπόλοιπο του
προς ρύθµιση δανείου.» 

10. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 74 του     ν.
4605/2019 (Α’ 52), προστίθεται εδάφιο, ως εξής: «Σε περίπτωση
ύπαρξης πολλών συγκυρίων, η αίτηση µε τα συνοδευτικά έγ-
γραφα προωθείται στους πιστωτές µετά τη συνυποβολή όλων,
µε την επιφύλαξη του αµέσως επόµενου εδαφίου. Στην περί-
πτωση αυτή, υπάρχει σχετική ένδειξη στην πλατφόρµα, αναφο-
ρικά µε τους συγκυρίους που τη συνυποβάλλουν και
ενηµερώνεται σε περίπτωση µη συνυποβολής ενός η περισσοτέ-
ρων για οποιονδήποτε λόγο.» 

11. Η παράγραφος 2 του άρθρου 74 του ν. 4605/2019 (Α’ 52),
τροποποιείται ως εξής:

«2. Μέσα σε έναν µήνα από την κοινοποίηση της αίτησης να
υποβάλει ή σε δύο µήνες, σε περίπτωση συνυποβολής της αίτη-
σης από συγκυρίους, κάθε πιστωτής µπορεί να υποβάλει πρό-
ταση για ρύθµιση της απαίτησής του σύµφωνα µε τους όρους
του άρθρου 75. Αν ο πιστωτής αρνηθεί την υποβολή πρότασης,
ισχυριζόµενος ότι ο αιτών είναι µη επιλέξιµος, προσδιορίζει τον
λόγο της µη επιλεξιµότητας και µεταφορτώνει το σχετικό απο-
δεικτικό έγγραφο, αν αυτό υπάρχει. Αν ο πιστωτής δεν αποδέχε-
ται το πρόσωπο του προταθέντος εγγυητή, θα πρέπει να
καταχωρήσει τον λόγο αυτόν στην πλατφόρµα το αργότερο
εντός της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου της παρούσας πα-
ραγράφου. Στην περίπτωση αυτή ο αιτών µπορεί να προτείνει νέο
εγγυητή µόνο µία φορά, ενώ δε, ο πιστωτής υποβάλλει την πρό-
ταση για τη ρύθµιση της απαίτησής του εντός συνολικής προθε-
σµίας δύο µηνών από την κοινοποίηση της αίτησης.»

12. Στο τέλος της παραγράφου 4 του άρθρου 74 του    ν.
4605/2019 (Α’ 52), προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Οι έννοµες συ-
νέπειες των οριζοµένων στην παρούσα παράγραφο επεκτείνονται
αυτοδίκαια και στον συµβαλλόµενο κατά το άρθρο 75 παράγρα-
φος 2 του παρόντος νόµου εγγυητή.»

13. Η παράγραφος 11 του άρθρου 74 του ν. 4605/2019 (Α’ 52)
τροποποιείται ως εξής:

«11. Κατά τη διαδικασία του παρόντος άρθρου, η εκπροσώ-
πηση του αιτούντα ή κάθε συµµετέχοντος πιστωτή από δικηγόρο
είναι προαιρετική. Εάν ο αιτών έχει δηλώσει στην αίτησή του ότι
στη διαδικασία έχει συµπράξει πληρεξούσιος δικηγόρος, και επι-
τευχθεί ρύθµιση, η πιστώτρια Τράπεζα που είναι πρώτη στην υπο-
θηκική τάξη προκαταβάλλει ως ελάχιστη δικηγορική αµοιβή στον
πληρεξούσιο δικηγόρο του αιτούντος το ποσό των διακοσίων εί-
κοσι (220) ευρώ, έναντι νόµιµου παραστατικού. Η αµοιβή αυτή
καταλογίζεται στο ανεξόφλητο υπόλοιπο του προς ρύθµιση δα-
νείου.»

14. Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 75
του ν. 4605/2019 (Α’ 52), προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Εάν ο επι-
τοκιακός δείκτης του πρώτου εδαφίου είναι αρνητικός, για τον
προσδιορισµό του επιτοκίου λαµβάνεται µηδενική τιµή.»

15. Η παράγραφος 3 του άρθρου 76 του ν. 4605/2019 (Α’ 52)
τροποποιείται ως εξής:

«3. Για να συνεισφέρει το Δηµόσιο, πρέπει να ρυθµιστούν, συ-
ναινετικά ή δικαστικά, όλες οι οφειλές που είναι επιδεκτικές ρύθ-
µισης κατά τις παραγράφους 2 έως 6 του άρθρου 68 και το
συµφωνηθέν σχέδιο ρύθµισης να είναι σύµφωνο µε το άρθρο 75,
εκτός εάν ρυθµίζονται ταυτόχρονα οφειλές συγκυρίων που είναι
και συνοφειλέτες στην ίδια οφειλή, οπότε δύναται να προτείνεται
ρύθµιση µικρότερη από το εκατόν είκοσι τοις εκατό (120%) της
αξίας της πρώτης κατοικίας, έτσι ώστε να ισούται µε το συνολικό
ποσό της οφειλής.»

16. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει από
τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και κα-
ταλαµβάνει και τις εκκρεµείς, κατά την ηµεροµηνία της δηµοσί-
ευσης, αιτήσεις.

Άρθρο 7
Τροποποίηση της παραγράφου 13 του άρθρου 69Α  

του ν. 4270/2014

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 13 του άρ-
θρου 69Α του ν. 4270/2014 (Α’ 143), όπως ισχύει, προστίθεται
εδάφιο ως εξής: «Επίσης δύνανται να διατηρούν ταµειακά διαθέ-
σιµα σε λογαριασµούς ταµειακής διαχείρισης ή/και σε προθε-
σµιακές καταθέσεις στα µη συστηµικά πιστωτικά ιδρύµατα της
Ελλάδος, µέχρι του αντίστοιχου συνολικού υπολοίπου που δια-
τηρούσαν στα ανωτέρω ιδρύµατα, στις 30 Ιουνίου 2018. Τα ανω-
τέρω ταµειακά διαθέσιµα δεν συνυπολογίζονται στο µέγιστο όριο
ρευστότητας όπως αυτό προσδιορίζεται µε την παράγραφο 14.» 

Άρθρο 8
Τροποποίηση του άρθρου 79 του ν. 4399/2016 

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 79 του ν. 4399/2016 (Α’ 117)
αντικαθίσταται ως ακολούθως:  

«1. Συνιστούν διακριτές κατηγορίες τα επενδυτικά σχέδια που
έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του παρόντος, καθώς και των
νόµων 3299/2004 (Α’ 261) και 3908/2011 (Α’ 8), τα οποία:

α. έχουν ενταχθεί σε προγράµµατα του ΕΣΠΑ της περιόδου
2007 - 2013,

β. υλοποιούνται στα νησιά Αγαθονήσι, Κάλυµνο, Καστελόριζο,
Κω, Λέρο, Λέσβο, Σάµο, Σύµη και Χίο,

γ. έχουν λάβει προκαταβολή µε την προσκόµιση εγγυητικής
επιστολής,

δ. έχει πιστοποιηθεί το 50% του συνολικού κόστους των επεν-
δυτικών δαπανών. 

Για τις ως άνω κατηγορίες ακολουθείται διακριτή σειρά κατά
τον έλεγχο του επενδυτικού σχεδίου και την καταβολή της ενί-
σχυσης. 

Τα επενδυτικά σχέδια της ίδιας διακριτής κατηγορίας κατατάσ-
σονται µε την υφιστάµενη, µεταξύ τους, σειρά προτεραιότητας.»

2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 79 του ν. 4399/2016 (Α’ 117)
καταργείται και η παράγραφος 3 του ιδίου άρθρου αναριθµείται
σε παράγραφο 2. 

Άρθρο 9
Διατάξεις αρµοδιότητας 

Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων

1. Ειδικά για το σχολικό έτος 2019-2020 το πρόγραµµα του
«Μεταλυκειακού έτους – τάξης µαθητείας» έχει διάρκεια εννέα
(9) µηνών, οι οποίοι αποτιµώνται σε διακόσιες τρεις (203) ώρες
στη σχολική µονάδα και σε εκατόν πενήντα έξι (156) ηµέρες στον
χώρο εργασίας, συµπεριλαµβανοµένων των ηµερών κανονικής
άδειας, αρχίζει εντός του µηνός Νοεµβρίου 2019 και ολοκληρώ-
νεται έως τη 15η Σεπτεµβρίου 2020.

2. Η παράγραφος 7 του άρθρου 33 του ν. 4559/2018 (Α’ 142),
όπως ισχύει,  αντικαθίσταται ως εξής: 

«7. Είναι δυνατή η επιχορήγηση των Ε.Λ.Κ.Ε. του Εθνικού Κα-
ποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθηνών (Ε.Κ.Π.Α.) και του Αριστο-
τελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης (Α.Π.Θ.) από τον τακτικό
προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων για
τις δράσεις, εργασίες και προµήθειες, που σχετίζονται µε την
προετοιµασία των εξετάσεων Μαΐου 2019 και των εξετάσεων Νο-
εµβρίου 2019 για το Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας.»

3. Οι φοιτητές του πρώην Τµήµατος Τεχνολογίας Αλιείας -
Υδατοκαλλιεργειών του παραρτήµατος Μουδανιών του Αλεξάν-
δρειου Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Τ.Ε.Ι.) Θεσσα-
λονίκης, µε έδρα τα Μουδανιά,  θεωρείται αυτοδικαίως, για κάθε
συνέπεια και χωρίς άλλη διατύπωση, ότι από την ηµεροµηνία κα-
τάργησης του Τµήµατος, ήτοι από την 31.10.2018, εντάχθηκαν
στο Τµήµα Τεχνολογίας Αλιείας - Υδατοκαλλιεργειών  της Σχο-
λής Τεχνολογίας Γεωπονίας και Τεχνολογίας Τροφίµων και Δια-
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τροφής του πρώην Τ.Ε.Ι. Δυτικής Ελλάδας, µε έδρα το Μεσο-
λόγγι. Για τους φοιτητές αυτούς εφαρµόζονται, από την ηµερο-
µηνία έναρξης ισχύος τους, ήτοι από την 7.5.2019, οι διατάξεις
του άρθρου 43 του            ν. 4610/2019 (Α’ 70) για κάθε συνέπεια.
Για την ένταξη των φοιτητών αυτών στο Τµήµα Ζωικής Παραγω-
γής, Αλιείας και Υδατοκαλλιεργειών του Πανεπιστηµίου Πατρών
σύµφωνα µε τις ανωτέρω διατάξεις, σε συνδυασµό µε την περί-
πτωση ι’ της παραγράφου 1 του άρθρου 40 του ν. 4610/2019, εκ-
δίδεται διαπιστωτική πράξη του Πρύτανη του Πανεπιστηµίου
Πατρών εντός δέκα ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου.

4. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται η φράση «Σύνο-
δος Προέδρων ΤΕΙ» ή ισοδύναµη, νοείται η Σύνοδος Πρυτάνεων.

Άρθρο 10
Μέτρα στήριξης των απασχολουµένων σε επιχειρήσεις που

έχουν πληγεί από την πτώχευση της εταιρείας Thomas Cook
Tour Operations LTD

1. Στο άρθρο 4 του ν. 1545/1985 (Α’ 91), µετά την παράγραφο
6 προστίθεται παράγραφος 7, η οποία έχει ως εξής:

«7. Κατ’ εξαίρεση, για τους απασχολούµενους κατά το έτος
2019 σε επιχειρήσεις που συνδέονται µε την εταιρεία Thomas
Cook Tour Operations LTD κατά τα οριζόµενα στην περίπτωση ζ’
του άρθρου 2 του ν. 4172/2013 (Α’ 167), όπως ισχύει, καθώς και
για τους απασχολούµενους σε επιχειρήσεις, πελάτης των οποίων
είναι η εταιρεία Thomas Cook Tour Operations LTD, αρκούν για
τη χορήγηση του τακτικού επιδόµατος ανεργίας ογδόντα (80)
ηµέρες εργασίας στην ασφάλιση κλάδου ανεργίας του ΟΑΕΔ. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Οικονοµικών και
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων προσδιορίζονται τα κριτή-
ρια καθορισµού των  εργαζοµένων που απασχολούν οι επιχειρή-
σεις του προηγούµενου εδαφίου, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια.»

2. Στο άρθρο 6 του ν. 1545/1985 (Α’ 91), µετά την παράγραφο
9 προστίθεται παράγραφος 10, η οποία έχει ως εξής:

«10. Για τους δικαιούχους τακτικής επιδότησης ανεργίας της
παραγράφου 7 του άρθρου 4, το επίδοµα τακτικής ανεργίας σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 9 του
παρόντος, επιµηκύνεται κατά έναν (1) µήνα, ήτοι ορίζεται σε τέσ-
σερις (4) µήνες και πέντε (5) ηµέρες. Κατά τα λοιπά ισχύουν ανα-
λογικά τα οριζόµενα στην παράγραφο 9 του παρόντος.»

Άρθρο 11
Παράταση της ισχύος της παραγράφου 2 

του άρθρου έκτου του ν. 4432/2016

Στο τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου έκτου
του ν. 4432/2016 (Α’ 212), η ηµεροµηνία «31η Ιουλίου 2019» αν-
τικαθίσταται µε την ηµεροµηνία «31η Οκτωβρίου 2019». 

Άρθρο 12
Οργανισµοί Λειτουργίας των Ν.Π.Δ.Δ. του Υπουργείου Υγείας 

Κατ’ εξαίρεση, για το χρονικό διάστηµα έως 30 Απριλίου 2020,
δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου
20 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου του Τοµέα Υγείας του Υπουργείου Υγείας, των οποίων η
οργάνωση και λειτουργία εξακολουθεί να διέπεται από τις δια-
τάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 6 του ν. 2889/2001 (Α’ 37),
όπως ισχύει. Κατά το ανωτέρω χρονικό διάστηµα, η  διάταξη της
παραγράφου 4 του άρθρου 20 του ως άνω                ν. 4622/2019
παραµένει σε ισχύ. 

Άρθρο 13
Λοιπές διατάξεις του Κέντρου Θεραπείας 

Εξαρτηµένων Ατόµων (ΚΕ.Θ.Ε.Α.)

1. Σκοπός του Κέντρου Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων
(ΚΕ.Θ.Ε.Α.) είναι η πρόληψη, η θεραπεία, η επαγγελµατική κα-

τάρτιση και κοινωνική ένταξη των εξαρτηµένων από φαρµακευ-
τικές ουσίες ατόµων, η έρευνα και η δηµιουργία και συνεχής εκ-
παίδευση στελεχών στις αντίστοιχες σύγχρονες θεραπευτικές
τεχνικές. Για την υλοποίηση του σκοπού του το ΚΕ.Θ.Ε.Α. ιδρύει
συµβουλευτικούς σταθµούς, κέντρα σωµατικής αποτοξίνωσης,
θεραπευτικές κοινότητες, κέντρα κοινωνικής επανένταξης και
άλλες ανάλογες µονάδες. Δηµιουργεί αυτοδιαχειριζόµενους συ-
νεταιρισµούς και επιχειρήσεις, αναπτύσσει διεθνείς συνεργασίες
και στηρίζει κάθε είδους δραστηριότητα που συντελεί στην ευό-
δωση των σκοπών του ή κρίνεται απαραίτητη για τη βοήθεια των
εξαρτηµένων από φαρµακευτικές ουσίες ατόµων. 

2. Πόροι του ΚΕ.Θ.Ε.Α. είναι η ετήσια επιχορήγηση του Κρά-
τους που εγγράφεται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου
Υγείας, δωρεές, κληροδοσίες και επιχορηγήσεις από τρίτους και
έσοδα από κάθε είδους επιχειρήσεις και δραστηριότητές του. Το
ΚΕ.Θ.Ε.Α. συντάσσει και γνωστοποιεί στον Υπουργό Υγείας,
µέχρι τον µήνα Μάιο κάθε έτους, ετήσιο επιχειρησιακό πρό-
γραµµα δράσης και προϋπολογισµό για το επόµενο έτος. Το επι-
χειρησιακό πρόγραµµα πρέπει να είναι εναρµονισµένο µε τα
εθνικά σχέδια και προγράµµατα δράσης κατά των ναρκωτικών.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και  Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, που εκδίδεται µετά από γνώµη του Διοικητικού
Συµβουλίου του ΚΕ.Θ.Ε.Α., εγκρίνεται ή δύναται να τροποποιεί-
ται ο κανονισµός προµηθειών του ΚΕ.Θ.Ε.Α..

Ο ισολογισµός – απολογισµός κάθε έτους, η διαχείριση των
πόρων του ΚΕ.Θ.Ε.Α. και η εφαρµογή του επιχειρησιακού σχε-
δίου ελέγχονται από το Υπουργείο Υγείας. 

3. Ιατροί του Ε.Σ.Υ., όχι περισσότεροι από πέντε (5), µπορεί να
αποσπώνται στο ΚΕ.Θ.Ε.Α. από τα νοσοκοµεία στα οποία υπηρε-
τούν. Η απόσπαση γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας,
ύστερα από αίτησή τους και σύµφωνη γνώµη του διευθυντή του
ΚΕ.Θ.Ε.Α.. Η χρονική διάρκεια της απόσπασης είναι διετής, µε
δυνατότητα παράτασης δύο επιπλέον ετών. Η απόσπαση διακό-
πτεται είτε µε όµοια υπουργική απόφαση είτε ύστερα από αίτηση
του ιατρού ή πρόταση του διευθυντή του ΚΕ.Θ.Ε.Α.. 

4. Με τη διαδικασία της παραγράφου 4 είναι δυνατή η από-
σπαση στο ΚΕ.Θ.Ε.Α. και άλλων υπαλλήλων του δηµόσιου τοµέα.

5. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 και 2 έχουν αναδροµική
ισχύ από τη θέση σε ισχύ της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-
νου µε τίτλο «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας των
Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών, Οικονο-
µικών και Υγείας» (Α’ 145).

Άρθρο 14
Παράταση προθεσµίας για τον καθορισµό Περιοχών Οργα-

νωµένης Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών

Η προθεσµία για την ολοκλήρωση της διαδικασίας θεσµοθέ-
τησης Περιοχών Οργανωµένης Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών
(ΠΟΑΥ), που προβλέπεται στο εδάφιο δεύτερο της περίπτωσης
α’ της παραγράφου 1 του άρθρου 15 της από 30.12.2015 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 184), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο δεύτερο του ν. 4366/2016 (Α’ 18), παρατείνεται κατά δύο
έτη.

Άρθρο 15
Ειδική Επιστηµονική Επιτροπή 

για την Αντιµετώπιση της Κλιµατικής Αλλαγής

Μετά το άρθρο 44 του ν. 4414/2016 (Α’ 149) προστίθεται
άρθρο 44α ως εξής:

«Άρθρο 44α
Ειδική Επιστηµονική Επιτροπή για την Αντιµετώπιση 

της Κλιµατικής Αλλαγής

1. Συστήνεται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας Ει-
δική Επιστηµονική Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της Κλιµατικής
Αλλαγής. Η Επιτροπή αποτελείται από τον Πρόεδρο και τέσσερα
(4) έως οκτώ (8) µέλη, εγνωσµένου κύρους και υψηλής επιστη-
µονικής κατάρτισης µε ακαδηµαϊκή ή επαγγελµατική εξειδίκευση
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στο πεδίο της κλιµατικής αλλαγής, την προστασία του περιβάλ-
λοντος ή συναφή επιστηµονικά πεδία. Ως µέλη δύνανται να ορί-
ζονται και εκπρόσωποι που υποδεικνύονται, κατόπιν αιτήµατος
του Υπουργού, από τους παραγωγικούς φορείς και από µη-κυ-
βερνητικές οργανώσεις που έχουν ως αντικείµενό τους το περι-
βάλλον. 

2. Ο Πρόεδρος και τα µέλη της Επιτροπής ορίζονται για τριετή
θητεία µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

3. Έργο της Επιτροπής είναι:
α) η εισήγηση για τη διαµόρφωση πολιτικών αντιµετώπισης

της κλιµατικής αλλαγής και ο συνδυασµός τους µε τα µέτρα προ-
σαρµογής στην κλιµατική αλλαγή,

β) η επιστηµονική τεκµηρίωση για την αναγκαιότητα των προ-
τεινόµενων πολιτικών,

γ) η γνωµοδότηση για κάθε θέµα σχετικό µε την αντιµετώπιση
της κλιµατικής αλλαγής, που παραπέµπεται σε αυτήν από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας και τον Γενικό Γραµµα-
τέα Φυσικού Περιβάλλοντος και Υδάτων.

Η διοικητική υποστήριξη της Επιτροπής γίνεται από τις υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

4. Η Επιτροπή συνεδριάζει κατόπιν προσκλήσεως του Προ-
έδρου της. Στις συνεδριάσεις της µπορούν να µετέχουν χωρίς
δικαίωµα ψήφου ο Γενικός Γραµµατέας Φυσικού Περιβάλλοντος
και Υδάτων και ο Συντονιστής Έργου της επόµενης παραγρά-
φου.

5. Η Επιτροπή υποστηρίζεται από Συντονιστή Έργου, ο οποίος
ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας. Καθήκοντα του Συντονιστή Έργου είναι:

α) η υποστήριξη της Επιτροπής στην εξειδίκευση των προτει-
νόµενων πολιτικών ανά Υπουργείο,

β) η προώθηση συνεργειών και συνεργασιών µε εµπλεκόµε-
νους φορείς σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο σύµφωνα
µε τις κατευθύνσεις που λαµβάνει από την Επιτροπή.

6. Συστήνεται θέση Εκπροσώπου για την Κλιµατική Αλλαγή.
Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας τοπο-
θετείται στη θέση αυτή διακεκριµένος επιστήµονας στον τοµέα
της κλιµατικής αλλαγής, ο οποίος εκπροσωπεί από κοινού µε
τους αρµόδιους Υπουργούς τη χώρα διεθνώς σε θέµατα κλιµα-
τικής αλλαγής. Με την ίδια απόφαση ορίζονται τα ειδικότερα κα-
θήκοντά του.

7. Τα µέλη της Επιτροπής του παρόντος άρθρου, καθώς και οι
θέσεις του Συντονιστή Έργου και του Πρεσβευτή για την Κλιµα-
τική Αλλαγή, δεν είναι αµειβόµενες.»

Άρθρο 16
Παράταση προθεσµίας αντιρρήσεων 

για δασικούς χάρτες

Η προθεσµία του άρθρου 8 του ν. 4625/2019 (Α’ 139) παρατεί-
νεται από την ηµεροµηνία λήξης της µέχρι τις 30 Νοεµβρίου
2019 για κατοίκους εσωτερικού και εξωτερικού.

Άρθρο 17
Τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 351/1983 

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 8 του π.δ. 351/1983 (Α’ 122)
αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Οι Εφορευτικές Επιτροπές διορίζονται από την απερχό-
µενη Κεντρική Διοίκηση και απαρτίζονται από δικαστικούς λει-
τουργούς που ορίζονται από την αρµόδια Αρχή και µέλη του
ΟΕΕ, που προτάθηκαν από τους µεµονωµένους και τους συν-
δυασµούς υποψηφίων, κατά τις διατάξεις των παραγράφων 5, 6
και 7 του άρθρου 6 του παρόντος. Εφόσον οι µεµονωµένοι υπο-
ψήφιοι και οι συνδυασµοί υποψηφίων δεν έχουν προτείνει τον
απαιτούµενο, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 9 και 10 του
παρόντος, αριθµό µελών του ΟΕΕ για τη συγκρότηση των Εφο-
ρευτικών Επιτροπών, οι τελευταίες συµπληρώνονται µε µέλη του
Επιµελητηρίου που διορίζονται κατά την κρίση της Κεντρικής Δι-
οίκησης.»

2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 9 του π.δ. 351/1983 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Η Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή (ΚΕΕ) προεδρεύεται από
ανώτατο δικαστικό λειτουργό και συµµετέχουν υποχρεωτικά σε
αυτήν τα µέλη του ΟΕΕ που προτάθηκαν ως τακτικά µέλη της
ΚΕΕ από όλους τους συνδυασµούς που περιλαµβάνουν εξήντα
(60) τουλάχιστον υποψηφίους. Για κάθε τακτικό µέλος της ΚΕΕ,
αυτής της κατηγορίας, διορίζονται και τα αντίστοιχα δύο (2) ανα-
πληρωµατικά µέλη εφόσον έχουν προταθεί από τον ίδιο συνδυα-
σµό.»

3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 10 του π.δ. 351/1983 αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Οι Τοπικές Εφορευτικές Επιτροπές (ΤΕΕ) προεδρεύονται
από δικαστικό λειτουργό και συγκροτούνται υποχρεωτικά από
τα µέλη του ΟΕΕ που προτάθηκαν σαν τακτικά µέλη των ΤΕΕ από
όλους τους συνδυασµούς που περιλαµβάνουν εξήντα (60) του-
λάχιστον υποψηφίους ο καθένας. Για κάθε τακτικό µέλος των
ΤΕΕ διορίζεται και το αντίστοιχο αναπληρωµατικό µέλος, το
οποίο έχει προταθεί από τον ίδιο συνδυασµό.»

4. Οι παράγραφοι 2, 3 και 4 του άρθρου 52 του ν. 4446/2016
(Α’ 240) καταργούνται. 

Άρθρο 18
Τροποποίηση της παραγράφου 4 του άρθρου 84 

του ν. 3528/2007

Στο τέλος της περίπτωσης (β) της παραγράφου 4 του άρθρου
84 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26), όπως
ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η παράγραφος 4 του παρόντος άρθρου εφαρµόζεται και
κατά τη διαδικασία επιλογής για την πλήρωση των θέσεων των
Υπηρεσιακών Γραµµατέων του άρθρου 36 του ν. 4622/2019 (Α’
133).»

Άρθρο 19
Κατάργηση προθεσµίας υποβολής αιτήσεων 

για την αναγνώριση υφιστάµενων ιαµατικών πόρων

Η παράγραφος 1 του άρθρου 22 του ν. 3498/2006 (Α’ 230) αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«1. Όσοι διοικούν ή διαχειρίζονται ή εκµεταλλεύονται ιαµατι-
κούς φυσικούς πόρους υποβάλλουν αίτηση στην αρµόδια υπη-
ρεσία του Υπουργείου Τουρισµού µε όλα τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, προκειµένου να εκδοθεί η απόφαση του Υπουρ-
γού Τουρισµού περί αναγνώρισης του ιαµατικού φυσικού πόρου
σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 5 του παρόντος νόµου.»

Άρθρο 20
Προθεσµία κατάταξης ξενοδοχείων και κάµπινγκ
που λειτουργούν µε βάση προϊσχύουσες τεχνικές

και λειτουργικές προδιαγραφές

Η παράγραφος 3 του άρθρου 6 του ν. 4276/2014 (Α’ 155) τί-
θεται ως περίπτωση (α) και στο τέλος της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 6 του ν. 4276/2014 προστίθεται περίπτωση (β) ως εξής:

«β. Η προθεσµία κατάταξης των καταλυµάτων της υποπερί-
πτωσης αα’ και ββ’ της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του
άρθρου 1, τα οποία λειτουργούν µε βάση προϊσχύουσες τεχνικές
και λειτουργικές προδιαγραφές, παρατείνεται από τη λήξη της
µέχρι 31.12.2021. Μετά την πάροδο της ανωτέρω προθεσµίας,
η εγκατάσταση σφραγίζεται µε απόφαση του Προϊσταµένου της
οικείας Περιφερειακής Υπηρεσίας Τουρισµού του Υπουργείου
Τουρισµού µέχρι την προσκόµιση πιστοποιητικού κατάταξης από
τον φορέα διαχείρισης του καταλύµατος κατά τις κείµενες δια-
τάξεις. Εάν το πιστοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµά-
των εκδοθεί έως 31.12.2020, η διάρκεια ισχύος του θα είναι πέντε
(5) έτη. Εάν το πιστοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµά-
των εκδοθεί από 1.1.2021 έως 31.12.2021, η διάρκεια ισχύος του
θα είναι τρία (3) έτη. Για τα καταλύµατα που κατά την ηµεροµη-
νία δηµοσίευσης του νόµου αυτού έχουν καταταγεί σύµφωνα µε
τις κείµενες διατάξεις, η ισχύς του πιστοποιητικού κατάταξης πα-
ρατείνεται για τρία (3) έτη από τη λήξη του.»
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Άρθρο 21
Διατάξεις για το Εθνικό Τυπογραφείο

Δαπάνη του Εθνικού Τυπογραφείου που αφορά στην κατα-
βολή της ειδικής εκλογικής αποζηµίωσης σε υπαλλήλους όλων
των κλάδων και κατηγοριών, που απασχολήθηκαν σε ειδικά εκλο-
γικά συνεργεία για την αντιµετώπιση των εκτάκτων αναγκών κατά
την προπαρασκευή και τη διεξαγωγή των εκλογών για την ανά-
δειξη των µελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και των αυτοδι-
οικητικών εκλογών της 26ης Μαΐου 2019, καθώς και των
επαναληπτικών εκλογών της 2ας Ιουνίου 2019, για τις οποίες έχει
εκδοθεί απόφαση ανάληψης υποχρέωσης για την πραγµατοποί-
ησή τους, µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, θεωρείται νόµιµη
και κανονική, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης,
πλην των διατάξεων περί παραγραφής και πληρώνεται µέχρι 31
Δεκεµβρίου 2019 σε βάρος των οικείων πιστώσεων του τρέχον-
τος οικονοµικού έτους.

Άρθρο  22
Κοστολόγηση φαρµακευτικών προϊόντων

1. Η παράγραφος 5 του άρθρου 17 του ν.δ. 96/1973 (Α’ 172)
αντικαθίσταται ως εξής:

«5. α) Στη διαµόρφωση των νέων τιµών, καθώς και στο σύ-
στηµα κοστολόγησης δεν θα αποτελούν στοιχεία διαµόρφωσης
κόστους τα χορηγούµενα χωρίς έγκριση του Ε.Ο.Φ. δείγµατα,
έξοδα συνεδρίων, δαπάνες πολυτελών διαφηµιστικών εντύπων,
προµήθειες µεσαζόντων, υπερτιµολογήσεις κ.λπ..

β) Τιµή του φαρµάκου αναφοράς εντός της περιόδου προστα-
σίας των δεδοµένων του και του φαρµάκου αναφοράς µετά τη
λήξη της περιόδου προστασίας των δεδοµένων του, σύµφωνα
µε τις διατάξεις της φαρµακευτικής νοµοθεσίας, ορίζεται ο
µέσος όρος των δύο χαµηλότερων διαφορετικών τιµών των κρα-
τών-µελών της Ευρωζώνης. 

γ) Κατά την ανατιµολόγηση δεν επιτρέπονται οι αυξήσεις
τιµών φαρµάκων αναφοράς και γενοσήµων.

δ) Η τιµή των φαρµάκων αναφοράς εντός της περιόδου προ-
στασίας των δεδοµένων τους και των φαρµάκων αναφοράς µετά
τη λήξη της περιόδου προστασίας των δεδοµένων τους, εφόσον
είναι υψηλότερη, σύµφωνα µε το εκάστοτε ισχύον Δελτίο Τιµών
του µέσου όρου των δύο χαµηλότερων διαφορετικών τιµών των
κρατών-µελών της Ευρωζώνης, µειώνεται σε κάθε ανατιµολό-
γηση έως 7% επί της τιµής του αµέσως προηγούµενου Δελτίου
Τιµών µε κατώτατο όριο το µέσο όρο των δύο χαµηλότερων δια-
φορετικών τιµών των κρατών-µελών της Ευρωζώνης.

ε) Η τιµή του γενοσήµου φαρµάκου ορίζεται στο 65% της τιµής
του αντίστοιχου προϊόντος αναφοράς, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της φαρµακευτικής νοµοθεσίας, µετά τη λήξη της περιόδου προ-
στασίας των δεδοµένων του, όπως αυτή διαµορφώνεται σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στις υποπαραγράφους β), γ) και δ) του
παρόντος. Το ανώτατο ποσό µείωσης τιµής κατά την ανατιµολό-
γηση ορίζεται έως 7% επί της τιµής του αµέσως προηγούµενου
Δελτίου Τιµών.

στ) Για να λάβει τιµή για πρώτη φορά ένα φάρµακο αναφοράς
πρέπει να έχει τιµολογηθεί σε τουλάχιστον τρία κράτη-µέλη της
Ευρωζώνης. Οι καθορισµένες τιµές, όπως ορίζονται στις υποπα-
ραγράφους β), γ) και δ) του παρόντος εφαρµόζονται αναδροµικά
σε όλα τα φάρµακα, ανεξαρτήτως της ηµεροµηνίας έγκρισής
τους. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας καθορίζονται ειδικό-
τερα οι λεπτοµέρειες εφαρµογής των διατάξεων της παρούσας
παραγράφου.

ζ) Οι αιτήσεις, για τον καθορισµό των τιµών των φαρµάκων,
συνοδεύονται υποχρεωτικά από παράβολο το οποίο ορίζεται στο
ποσό των τριακοσίων (300) ευρώ, αν πρόκειται για τον καθορι-
σµό τιµής νέου φαρµάκου, ανά κωδικό του Εθνικού Οργανισµού
φαρµάκων (Ε.Ο.Φ.). Τα έσοδα που προέρχονται από την κατά-
θεση των παραβολών περιέρχονται στον Κρατικό Προϋπολογι-
σµό. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας
µπορεί να αναπροσαρµόζονται τα ποσά των παραβολών της πα-
ρούσας παραγράφου.

η) Φάρµακα µε Κόστος Ηµερήσιας Θεραπείας µικρότερο του

Κόστους Ηµερήσιας Θεραπείας που ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας δεν ανατιµολογούνται. Οι τιµές των φαρµάκων
των οποίων το Κόστος Ηµερήσιας Θεραπείας κατά την ανατιµο-
λόγηση προκύπτει χαµηλότερο από Κόστος Ηµερήσιας Θερα-
πείας που ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας µειώνονται
µέχρι το όριο αυτό.»

2. Η παράγραφος 4 του άρθρου 161 του ν. 4600/2019 (Α’ 43)
καταργείται. 

3. Η παράγραφος 6 του άρθρου 161 του ν. 4600/2019 (Α’ 43)
καταργείται.

4. Στο άρθρο 161 του ν. 4600/2019 προστίθεται παράγραφος
7 ως εξής:

«7. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 22 του ν.
4213/2013 (Α’ 261) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Στην περίπτωση των γενοσήµων φαρµάκων, οι τιµές δηµοσι-
εύονται εντός τριάντα (30) ηµερών από την αίτηση του κατόχου
της άδειας κυκλοφορίας.»

Άρθρο 23
Δηµόσια κατάθεση οφειλών φορέων 
Γενικής Κυβέρνησης προς τρίτους

1. Επιτρέπεται η εξόφληση τίτλου πληρωµής, που εκδίδεται
για την πληρωµή δαπανών φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, µε
δηµόσια κατάθεση του οφειλόµενου ποσού, στις περιπτώσεις
διαπίστωσης έλλειψης αποδεικτικού φορολογικής ή/και ασφαλι-
στικής ενηµερότητας του δικαιούχου.

2.  Η δηµόσια κατάθεση, στις περιπτώσεις της προηγούµενης
παραγράφου, διενεργείται στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δα-
νείων, µε σύσταση γραµµατίου παρακαταθήκης υπέρ του δι-
καιούχου, κατά τις ειδικές για τη λειτουργία του Ταµείου
διατάξεις. Η αρµόδια για την έκδοση του σχετικού τίτλου πλη-
ρωµής υπηρεσία γνωστοποιεί την παρακατάθεση του οφειλόµε-
νου ποσού στον δικαιούχο, ο οποίος βαρύνεται µε την
προβλεπόµενη αµοιβή του Ταµείου και υποχρεούται να προσκο-
µίσει στο Ταµείο το απαιτούµενο αποδεικτικό φορολογικής ή/και
ασφαλιστικής ενηµερότητάς του.

3. Με τη δηµόσια κατάθεση επέρχεται απόσβεση της υφιστά-
µενης ενοχής του φορέα Γενικής Κυβέρνησης έναντι του δι-
καιούχου και δεν παρέχεται δυνατότητα ανάκλησης αυτής, µε
την επιφύλαξη των οριζοµένων στην επόµενη παράγραφο.

4. Εφόσον, εντός πενταετίας από τη σύσταση της παρακατα-
θήκης, δεν διενεργηθεί είσπραξη του ποσού, ούτε κατατεθεί στο
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων αποδεικτικό φορολογικής
ή/και ασφαλιστικής ενηµερότητας κατά περίπτωση, η χρηµατική
απαίτηση από την παρακαταθήκη παραγράφεται υπέρ του κατα-
θέτη φορέα και το σχετικό ποσό, µετά την αφαίρεση της αµοιβής
του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων, επιστρέφεται σε
αυτόν, χωρίς υπαίτια καθυστέρηση. Τυχόν αξιώσεις του δικαιού-
χου εγείρονται εφεξής κατά του φορέα.

5. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται ο
τρόπος, ο χρόνος, οι διαδικασίες και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 24
Τροποποίηση του άρθρου 36 του ν. 3986/2011 (Α’ 152)

Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 8β του άρθρου 36 του
ν. 3986/2011 (Α’152) καταργείται. 

Άρθρο 25
Ρύθµιση για την υλοποίηση του προγράµµατος 

αναβάθµισης µαχητικών αεροσκαφών F-16 
της Πολεµικής Αεροπορίας στο πλαίσιο Διακρατικής Συµφω-

νίας της Ελληνικής Δηµοκρατίας 
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής (LOA GR-D-SNY)

Κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων περί σύστασης
εγγυήσεων κατά την υπαγωγή εµπορευµάτων σε ειδικό καθε-
στώς αποταµίευσης ή τελειοποίησης προς επανεξαγωγή, τα εµ-
πορεύµατα, που θα εισαχθούν κατά την υλοποίηση του
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προγράµµατος αναβάθµισης µαχητικών αεροσκαφών F-16 της
Πολεµικής Αεροπορίας, στο πλαίσιο της Διακρατικής Συµφωνίας
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και των Ηνωµένων Πολιτειών
Αµερικής (LOA GR-D-SNY), υπάγονται στα παραπάνω ειδικά κα-
θεστώτα, χωρίς τη σύσταση εγγυήσεων νέων ή συµπληρωµατι-
κών.

Άρθρο 26
Κύρωση της από 05.11.2019 σύµβασης δωρεάς µεταξύ του

Ιδρύµατος «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ 
Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ» και του Ελληνικού Δηµοσίου 

για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών 
στον τοµέα της υγείας, που κυρώθηκε 

µε τον ν. 4564/2018 (Α’ 170)

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 05.11.2019 σύµβαση,
µε την οποία τροποποιείται η από 06.09.2018 σύµβαση δωρεάς
µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρ-
χος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθ-
µιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας, η οποία κυρώθηκε
µε τον ν. 4564/2018 (Α’170), που υπεγράφη µεταξύ των ανωτέρω
µερών για την υλοποίηση της δωρεάς του Ιδρύµατος, το κείµενο
της οποίας έχει ως ακολούθως: 

«ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟ 06.09.2018 ΣΥΜΒΑΣΗΣ 
ΔΩΡΕΑΣ ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ «ΚΟΙΝΩΦΕΛΕΣ 

ΙΔΡΥΜΑ ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ» ΚΑΙ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΔΗΜΟ-
ΣΙΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ 

ΤΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΥΓΕΙΑΣ 

ΜΕΤΑΞΥ 

ΑΦΕΝΟΣ
του Ελληνικού Δηµόσιου, νόµιµα εκπροσωπούµενου για την

υπογραφή της παρούσας από τον Υπουργό Οικονοµικών, κο
Χρήστο Σταϊκούρα, τον Υφυπουργό Οικονοµικών, κο Απόστολο
Βεσυρόπουλο, την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, κα
Νίκη Κεραµέως, τον Υπουργό Υγείας, κο Βασίλη Κικίλια, και τον
Υφυπουργό Υγείας, κο Βασίλη Κοντοζαµάνη

ΑΦΕΤΕΡΟΥ
της Εταιρείας ειδικού (κοινωφελούς αποκλειστικά) σκοπού µε

την επωνυµία «Κοινωφελές Ίδρυµα ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ», που
εδρεύει στις Βερµούδες, η οποία έχει συσταθεί νόµιµα µε την
υπ' αριθ. 39569 βεβαίωση σύστασης εταιρείας του οικείου µη-
τρώου εταιρειών µε ηµεροµηνία 15 Φεβρουάριου 2007 και εκ-
προσωπείται νόµιµα για την υπογραφή της παρούσας από τους
κ.κ. Λαµπροπούλου Χριστίνα και Αγουρίδη Γιώργο µε εντολή και
πληρεξουσιότητα, που δόθηκε σε αυτούς µε Πρακτικό του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του Ιδρύµατος

εφεξής τα «Μέρη»

ΠΡΟΟΙΜΙΟ

(Α) Την 21.09.2018 κυρώθηκε διά του Νόµου 4564/2018 (εφε-
ξής ο «Νόµος») η από 06.09.2018 σύµβαση (εφεξής «η Σύµ-
βαση») µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ.
Νιάρχος» (εφεξής «το Ίδρυµα») και του Ελληνικού Δηµοσίου
(εφεξής «το Ε.Δ.»), η οποία ρυθµίζει το συµβατικό πλαίσιο, τους
γενικούς όρους και τις προϋποθέσεις για την υλοποίηση εκ µέ-
ρους του Ιδρύµατος δωρεών για την ενίσχυση και αναβάθµιση
υποδοµών στον τοµέα της Υγείας στην Ελλάδα (εφεξής η «Πρω-
τοβουλία»).

(Β) ειδικότερα δυνάµει του Προοιµίου της Σύµβασης, το
ίδρυµα:

(α) αναλαµβάνει το σύνολο του κόστους υλοποίησης (που σή-
µερα υπολογίζεται κατά προσέγγιση σε 200.000.000-250.000.000
ευρώ) ενώ συµφωνήθηκε µεταξύ άλλων η υλοποίηση από το
Ίδρυµα των ακόλουθων δωρεών που αφορούν:

ii. Στον σχεδιασµό, κατασκευή και εξοπλισµό του Νοσοκοµείου
Παίδων Θεσσαλονίκης («Έργο II»),

iii. στον σχεδιασµό, κατασκευή και εξοπλισµό κτηρίου στην
Αθήνα, εντός του χώρου του Γενικού Νοσοκοµείου Αθηνών «Ο
Ευαγγελισµός - Οφθαλµιατρείο Αθηνών - Πολυκλινική», µε σκοπό
να λειτουργήσει ως έδρα του Τµήµατος Νοσηλευτικής της Σχο-
λής Επιστηµών Υγείας του Ε.Κ.Π.Α. ( «Έργο III»),

ν. στην προµήθεια νέου εξοπλισµού καθώς και στη συντήρηση
υφιστάµενου µε σκοπό την ενίσχυση της δυναµικότητας και απο-
τελεσµατικότητας των αεροδιακοµιδών του ΕΚΑΒ («Έργο V») viii.
Καθώς και σε κάθε άλλο συναφές, παρεπόµενο ή/και αυτοτελές
πρόσθετο έργο που ήθελε συµφωνηθεί, ως πρόσθετη δωρεά διε-
πόµενη από την παρούσα Σύµβαση, µε το Ελληνικό Δηµόσιο.

(Γ) Σε συνέχεια της δηµοσίευσης του Νόµου το Ε.Δ. ενηµέ-
ρωσε το Ίδρυµα ότι η παραχώρηση χώρου εντός του Νοσοκο-
µείου Ευαγγελισµός για την υλοποίηση της δωρεάς του Έργου
III δεν εγκρίθηκε από το Διοικητικό Συµβούλιο του Νοσοκοµείου
Ευαγγελισµός, οι δε µεταγενέστερες εναλλακτικές προτάσεις
που υποβλήθηκαν από το Ίδρυµα προς το σκοπό υλοποίησης
της δωρεάς δεν έλαβαν την έγκριση από το Διοικητικό Συµβούλιο
του Νοσοκοµείου. Ως αποτέλεσµα των ανωτέρω, τα Μέρη ανα-
γνωρίζουν την οριστική αδυναµία υλοποίησης του Έργου III και
αποφασίζουν την εξαίρεσή του από την Πρωτοβουλία. Αντί-
στοιχα, το Ίδρυµα, κατόπιν της ανωτέρω εξαίρεσης και αναγνω-
ρίζοντας την αναγκαιότητα υποστήριξης του Νοσηλευτικού
τοµέα στην Ελλάδα, αποφάσισε την ενίσχυση αυτού µέσω της
έγκρισης δωρεών προς το Τµήµα Νοσηλευτικής της Σχολής Επι-
στηµών Υγείας του Ε.Κ.Π.Α καθώς και την έγκριση δωρεών προς
την Επαγγελµατική Σχολή βοηθών Νοσοκόµων του Γενικού Νο-
σοκοµείου Αθηνών «ο Ευαγγελισµός-Οφθαλµιατρείο Αθηνών-
Πολυκλινική», όπως ειδικότερα αναφέρεται κατωτέρω.

(Δ) Σε ακολουθία της κατά τα οριζόµενα ανωτέρω υπ' αρίθµ.
viii πρόβλεψης του Προοιµίου της Σύµβασης, το ΙΣΝ κατόπιν
αξιολόγησης των αναγκών της περιοχής και στην προσπάθεια
περαιτέρω ενίσχυσης της ευρύτερης περιοχής της Λακωνίας,
µετά από προηγούµενη συζήτηση και σύµφωνη γνώµη του Ε.Δ.,
αποφάσισε να εγκρίνει δωρεά για τη δηµιουργία νέου Γενικού
Νοσοκοµείου στη Σπάρτη.

Ως αποτέλεσµα της ανωτέρω απόφασης, τα Μέρη αποφασί-
ζουν την ένταξη του έργου αυτού στην Πρωτοβουλία ως Έργο
VIII.

(Ε) Έτι περαιτέρω, τα Μέρη αµοιβαία αναγνωρίζουν την χρη-
σιµότητα κατασκευής χώρου στάθµευσης και ελικοδροµίου για
την εξυπηρέτηση του Νοσοκοµείου Παίδων Θεσσαλονίκης που
θα υλοποιηθεί µέσω της δωρεάς του Έργου II, µε σχετική τρο-
ποποίηση της Σύµβασης.

(Ζ) Κατόπιν νέων συζητήσεων και αξιολογήσεων των συνθη-
κών, το Ε.Δ. έκρινε και πρότεινε ως καταλληλότερη για τις ανάγ-
κες εξυπηρέτησης των αεροδιακοµιδών του ΕΚΑΒ, την
προµήθεια δύο νέων ελικοπτέρων αντί της συντήρησης των υφι-
στάµενων, που αποτελούσε µαζί µε την προµήθεια δύο νέων αε-
ροπλάνων την αρχική πρόταση, ενώ δεσµεύθηκε για την
ανάληψη της συντήρησής τους µε ίδιους πόρους, µετά την πι-
στοποίηση ολοκλήρωσης του Έργου και την παράδοση αυτού.
Το Ίδρυµα αποδέχθηκε την πρόταση αυτή και αποφάσισε ότι το
Έργο V θα περιλαµβάνει µόνο την προµήθεια νέου εξοπλισµού
και µέχρι του ποσού των Ευρώ 25,000,000., που ήδη προβλέπε-
ται στην Επιµέρους Σύµβαση-Έργο V. Κατόπιν της σχετικής εξέ-
λιξης τα µέρη συµφωνούν στην ανάγκη τροποποίησης της
Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς-Έργο V, στις συγκεκριµένες ανα-
φορές προκειµένου αυτές να αντανακλούν τις νέες συνθήκες και
υποχρεώσεις των µερών.

(Η) Αναφορικά µε την πρόοδο του Έργου VII, σχετικά µε την
χρηµατοδότηση της διαµόρφωσης και υλοποίησης των εκπαι-
δευτικών προγραµµάτων για τις ενδονοσοκοµειακές λοιµώξεις
και την αντιµετώπιση του τραύµατος, καθώς και την πρόοδο της
τροποποίησης της Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς-Έργο V, όπως
αυτή αναφέρεται ανωτέρω υπό (Ζ), και σε ό,τι αφορά στην ωρί-
µανση των συγκεκριµένων έργων, τα µέρη συµφωνούν ότι: Ανα-
φορικά µε την τεχνική και θεσµική ωρίµανση των Έργων V και
VII, το Ε.Δ. λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα προκειµένου να
εξασφαλίσει ότι αυτή θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί εγκαίρως
και οι εν λόγω Επιµέρους Συµβάσεις ή τυχόν τροποποίηση
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αυτών, να κυρωθούν µε Νόµο έως την 31Π Δεκεµβρίου 2019,
άλλως τα συγκεκριµένα Έργα θα εξαιρεθούν από την Πρωτο-
βουλία για την Υγεία.

(Θ) Με την ένταξη των ανωτέρω έργων όπως αυτά προσδιορί-
στηκαν ανωτέρω, περ. Γ και Δ, το συνολικό κόστος υλοποίησης
αυξάνεται και ανέρχεται πλέον στο κατά προσέγγιση ποσό των
400.000.000 Ευρώ.

Ήδη, τα Μέρη συµφωνούν, συνοµολογούν και αποδέχονται
αµοιβαίως τα εξής:

ΑΡΘΡΟ 1° - Τροποποίηση συνολικού κόστους υλοποίησης των
Έργων

Η παράγραφος 1(α) του Προοιµίου της Σύµβασης τροποποι-
είται και αντικαθίσταται ως εξής:

«αναλαµβάνει το σύνολο του κόστους υλοποίησης (που σή-
µερα υπολογίζεται κατά προσέγγιση σε 400.000.000 ευρώ) των
εξής έργων (εφεξής τα «Έργα»)».

ΑΡΘΡΟ 2°- Τροποποίηση Έργου Η της Σύµβασης
1. Η παράγραφος 1(α) υποπαράγραφος (ii) του Προοιµίου της

Σύµβασης τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:
«του σχεδιασµού, κατασκευής και εξοπλισµού του Νοσοκο-

µείου Παίδων Θεσσαλονίκης καθώς και του σχεδιασµού, κατα-
σκευής και εξοπλισµού υπαίθριου χώρου στάθµευσης και
ελικοδροµίου σε γειτνιάζον µε το Νοσοκοµείο ακίνητο, ανήκον
κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή στο Ελληνικό Δηµόσιο,
προκειµένου να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες του Νοσοκοµείου,
(εφεξής «Έργο II»)»

ΑΡΘΡΟ 3° - Τροποποίηση Έργου III της Σύµβασης
1. Η παράγραφος 1{α) υποπαράγραφος (iii) του Προοιµίου της

Σύµβασης τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:
«...της χρηµατοδότησης της προµήθειας ιατροτεχνολογικού

εξοπλισµού και της υλοποίησης εκπαιδευτικών προγραµµάτων
(εκπαιδευτικών, ερευνητικών και χορήγηση υποτροφιών) για την
εξυπηρέτηση των αναγκών του Τµήµατος Νοσηλευτικής της Σχο-
λής Επιστηµών Υγείας του Ε.Κ.Π.Α. (εφεξής «Έργο ΙΙΙΑ») και του
Κέντρου Εκπαίδευσης Νοσηλευτών του Γενικού Νοσοκοµείου
Αθηνών «ο Ευαγγελισµός-Οφθαλµιατρείο Αθηνών Πολυκλινική»,
(εφεξής «Έργο ΙΙΙΒ»)»

ΑΡΘΡΟ 4° - Τροποποίηση Έργου V της Σύµβασης
Η παράγραφος 1(α) υποπαράγραφος (ν) του Προοιµίου της

Σύµβασης τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:
"της προµήθειας νέου εξοπλισµού µε σκοπό την ενίσχυση της

δυναµικότητας και αποτελεσµατικότητας των αεροδιακοµιδών
του ΕΚΑΒ, (εφεξής «Έργο V")

ΑΡΘΡΟ 5° - Τροποποίηση Έργου VI της Σύµβασης
Η παράγραφος 1{α) υποπαράγραφος (vi) του Προοιµίου της

Σύµβασης τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:
«vi. Της προµήθειας και εγκατάστασης ειδικού ιατρικού εξο-

πλισµού {ΡΕΤ-Τοµογραφία εκποµπής ποζιτρονίων καθώς και της
δηµιουργίας µονάδων παραγωγής ραδιοφαρµάκων) σε επιλεγ-
µένα δηµόσια νοσηλευτικά ιδρύµατα της χώρας ή σε και σε άλ-
λους χώρους που θα υποδείξει το Ε.Δ. (εφεξής έργο VI)».

ΑΡΘΡΟ 6° - Ένταξη Έργου VIII της Σύµβασης
Στην παράγραφο 1(α) του Προοιµίου της Σύµβασης εντάσσε-

ται ως Έργο VHI, ο σχεδιασµός, κατασκευή και εξοπλισµός του
νέου Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης και προστίθεται ως εξής:

«viii. το σχεδίασµά, κατασκευή και εξοπλισµό του νέου Γενικού
Νοσοκοµείου Σπάρτης (εφεξής «Έργο VIII»)».

ΑΡΘΡΟ 7° - Τροποποίηση παραγράφου 2 άρθρου 2 της Σύµ-
βασης

Η Παρ. 2 του άρθρου 2 της Σύµβασης τροποποιείται και δια-
τυπώνεται ως εξής:

«Οι όροι υλοποίησης του Έργου IV προσδιορίζονται στην Επι-
µέρους Σύµβαση που προσαρτάται στην Σύµβαση ως Παράρ-
τηµα 4. Οι όροι υλοποίησης εκάστου εκ των λοιπών Έργων ϋα
προσδιορίζονται στις Επιµέρους Συµβάσεις που θα υπογραφούν
κατά το χρόνο ωρίµανσης εκάστου Έργου. Το Ε.Δ. µεριµνά και
λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την ταχεία τεχνική και θε-
σµική ωρίµανση των Έργων, συµπεριλαµβανοµένου του καθορι-
σµού των επιµέρους τεχνικών και λειτουργικών προδιαγραφών.
Αναφορικά µε την τεχνική και θεσµική ωρίµανση των Έργων V
και VII, το Ε.Δ. λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα προκειµένου

να εξασφαλιστεί ότι αυτή ϋα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί εγκαί-
ρως και οι εν λόγω Επιµέρους Συµβάσεις ή τυχόν τροποποίηση
αυτών να κυρωθούν µε Νόµο έως την 31η Δεκεµβρίου 2019,
άλλως τα συγκεκριµένα Έργα ϋα εξαιρεθούν από την Πρωτο-
βουλία για την Υγεία.

Συµφωνείται περαιτέρω ότι τα παρακάτω Έργα της Πρωτο-
βουλίας για την Υγεία πρέπει να κυρωθούν µε Νόµο, ως εξής:

Το Έργο I (Νοσοκοµείο Κοµοτηνής), κύρωση µε Νόµο έως την
31 η.01.2020 

Το Έργο II (Νοσοκοµείο Παίδων Θεσσαλονίκης), κύρωση µε
Νόµο έως 31η.05.2020 

Το Έργο VIII (Νοσοκοµείο Σπάρτης), κύρωση µε Νόµο έως
30.11.2020».

ΑΡΘΡΟ 8° * Τροποποίηση παραγράφου 4 άρθρου 19 της Σύµ-
βασης

Στην παρ. 4 του άρθρου 19 της Σύµβασης προστίθεται εδάφιο
τελευταίο, ως εξής: «Σε περιπτώσεις απρόβλεπτων αναγκών
προµήθειας επιπρόσθετου εξοπλισµού, αλλαγών των προδια-
γραφών του εξοπλισµού αυτού (εξαιτίας πχ τεχνολογικών εξελί-
ξεων) καθώς και συνδροµής έκτακτων και ειδικών περιστάσεων
εν γένει, τροποποιήσεις στα τεχνικά χαρακτηριστικά, ποσότητα
και λοιπές προδιαγραφές µετά την υπογραφή της εκάστοτε επι-
µέρους Σύµβασης και κύρωσής της µε Νόµο δεν απαιτούν εκ
νέου κύρωση».

ΑΡΘΡΟ 9° - Οι σχετικές αναφορές στα Έργα τροποποιούνται
και αντικαθίστανται ως εξής:

1. Η παράγραφος 4 του Προοιµίου της Σύµβασης τροποποιεί-
ται και αντικαθίσταται ως εξής: «Τα Έργα I, II και VIII θα υλοποι-
ηθούν σε εδαφική έκταση που ανήκει και θα ανήκει στο διηνεκές
στο Ελληνικό Δηµόσιο και τους αρµόδιους φορείς του. Ως εκ
τούτου, στην πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή του Ελληνικού
Δηµοσίου και των αρµόδιων φορέων του θα περιέλθουν οι εγκα-
ταστάσεις µετά του εξοπλισµού τους που θα κατασκευαστούν
σε εφαρµογή της Σύµβασης και των Επιµέρους Συµβάσεων»

2. Οι κάτωθι αναφερόµενοι ορισµοί του άρθρου 1 της Σύµβα-
σης τροποποιούνται και αντικαθίστανται ως εξής:

- «Έργα: Τα περιγραφόµενα στο Προοίµιο της Σύµβασης
Έργα I-VIII»

- «Έργα Κτιριακών Υποδοµών»: Τα Έργα I, II και VIII που περι-
γράφονται στο Προοίµιο της παρούσας, όπως αυτά θα εξειδι-
κευτούν στις Επιµέρους Συµβάσεις»

- «Έργα Εξοπλισµού»: Τα Έργα ΙΙΙΑ και ΙΙΙΒ, IV, V και VI που πε-
ριγράφονται στο Προοίµιο Σύµβασης, όπως αυτά θα εξειδικευ-
τούν στις Επιµέρους Συµβάσεις»

3. Η περιγραφή του εκτιµώµενου υπολογισµού του συνόλου
των έργων στο Παράρτηµα 1 της Σύµβασης τροποποιείται και
αντικαθίσταται ως εξής:

«ο εκτιµώµενος προϋπολογισµός του συνόλου των Έργων-εάν
και εφόσον τα µέρη καταλήξουν σε τελική συµφωνία-ανέρχεται
κατά προσέγγιση σε ποσό Ευρώ 400.000.000.»

4. Η περιγραφή του Έργου II στο Παράρτηµα 1 της Σύµβασης
τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:

«II) τον σχεδιασµό, κατασκευή και εξοπλισµό του Νοσοκοµείου
Παίδων Θεσσαλονίκης καθώς και τον σχεδιασµό, κατασκευή και
εξοπλισµό υπαίθριου χώρου στάθµευσης και ελικοδροµίου σε
γειτνιάζον µε το Νοσοκοµείο ακίνητο, ανήκον κατά πλήρη κυριό-
τητα, νοµή και κατοχή στο Ελληνικό Δηµόσιο, προκειµένου να
εξυπηρετηθούν οι ανάγκες του Νοσοκοµείου.»

5. Η περιγραφή του Έργου III στο Παράρτηµα I της Σύµβασης
τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:

«III) την χρηµατοδότηση της προµήθειας ιατροτεχνολογικού
εξοπλισµού και την υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων
(εκπαιδευτικών, ερευνητικών και χορήγηση υποτροφιών) για την
εξυπηρέτηση των αναγκών του Τµήµατος Νοσηλευτικής της Σχο-
λής Επιστηµών Υγείας του

Ε.Κ.Π.Α. και του Κέντρου Εκπαίδευσης Νοσηλευτών του Γενι-
κού Νοσοκοµείου Αθηνών «ο Ευαγγελισµός - Οφθαλµιατρείο
Αθηνών Πολυκλινική »

6. Η περιγραφή του Έργου V στο Παράρτηµα I της Σύµβασης
τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:

«της προµήθειας νέου εξοπλισµού µε σκοπό την ενίσχυση της
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δυναµικότητας και αποτελεσµατικότητας των αεροδιακοµιδών
του ΕΚΑΒ, (εφεξής «Έργο V»)»

7. Προστίθεται η περιγραφή του Έργου VIII στο Παράρτηµα I
της Σύµβασης, ως εξής:

«VIII) «το σχεδίασµά, κατασκευή και εξοπλισµό του νέου Γενι-
κού Νοσοκοµείου Σπάρτης (εφεξής «Έργο VIII»).

Ακολούθως τροποποιείται η αρίθµηση στην παράγραφο 1(α)
του Προοιµίου της Σύµβασης καθώς και η αντίστοιχη περιγραφή
στο Παράρτηµα I της Σύµβασης ως εξής:

ix) Καθώς και κάθε άλλου συναφούς, παρεπόµενου ή/και αυ-
τοτελούς πρόσθετου έργου που ήθελε συµφωνηθεί, ως πρό-
σθετη δωρεά διεπόµενη από την παρούσα Σύµβαση, µε το
Ελληνικό Δηµόσιο.

Πέραν των ανωτέρω τροποποιήσεων, όλες οι λοιπές διατάξεις
της Σύµβασης, ισχύουν ως έχουν.

Σε πίστωση των ανωτέρω, συντάχθηκε η παρούσα τροποποί-
ηση, η οποία υπεγράφη σε πέντε (5) πρωτότυπα, ως ακολούθως:

Για το ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΔΗΜΟΣΙΟ

Ο Υπουργός Ο Υφυπουργός 
Οικονοµικών Οικονοµικών

Η Υπουργός Ο Υπουργός
Παιδείας Υγείας

και Θρησκευµάτων

Ο Υφυπουργός
Υγείας

Για το ΙΔΡΥΜΑ Σ.ΣΤΑΥΡΟΣ ΝΙΑΡΧΟΣ

Λαµπροπούλου Χριστίνα          Αγουρίδης Γιώργος

Αθήνα, 5-11-2019 »

Άρθρο 27
Θέµατα επιλογής Υπηρεσιακών Γραµµατέων

1.  Στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 36 του
ν. 4622/2019 (Α’ 133) µετά τις λέξεις «νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου» προστίθενται οι λέξεις «των φορέων αυτών».

2. Στο δεύτερο εδάφιο της υποπερίπτωσης βγ’ της περίπτω-
σης β’ της παραγράφου 6 του άρθρου 36 του         ν. 4622/2019
(Α’ 133) µετά τις λέξεις «νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου»
προστίθενται οι λέξεις «των φορέων αυτών».

Άρθρο 28
Θέµατα Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης (ΕΑΕ)

1. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 6 του ν. 3699/2008 (Α’ 199), όπως η περίπτωση αυτή τρο-
ποποιήθηκε µε την παράγραφο 5β του άρθρου 40 του ν.
4589/2019 (Α’ 13), αντικαθίσταται ως εξής:

«γ) Σε ειδικώς οργανωµένα και καταλλήλως στελεχωµένα Τµή-
µατα Ένταξης (ΤΕ), τα οποία λειτουργούν στις σχολικές µονάδες
γενικής και επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Στα ΤΕ των σχολικών
µονάδων πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης οι µαθητές υποστηρίζονται
από εκπαιδευτικούς των κλάδων ΠΕ61 ή ΠΕ60 µε εξειδίκευση
στην       ΕΑΕ για τα νηπιαγωγεία και από εκπαιδευτικούς των
κλάδων ΠΕ71 ή ΠΕ70 µε εξειδίκευση στην ΕΑΕ για τα δηµοτικά
σχολεία. Στα ΤΕ των σχολικών µονάδων της πρωτοβάθµιας εκ-
παίδευσης, στις οποίες φοιτούν έως διακόσιοι πενήντα (250) µα-
θητές, τοποθετείται ένας εκπαιδευτικός, ενώ στα ΤΕ των
σχολικών µονάδων, στις οποίες φοιτούν περισσότεροι από δια-
κόσιοι πενήντα (250) µαθητές, εκ των οποίων τουλάχιστον δεκα-
πέντε (15) µε διαγνωσµένη από αρµόδιο δηµόσιο φορέα (Κέντρο
Εκπαιδευτικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης (ΚΕΣΥ), Ιατρο-
παιδαγωγικό Κέντρο, Δηµόσιο Νοσοκοµείο) αναπηρία και/ή ειδι-
κές εκπαιδευτικές ανάγκες, τοποθετούνται δύο εκπαιδευτικοί.
Στα ΤΕ των σχολικών µονάδων δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης οι

µαθητές υποστηρίζονται από εκπαιδευτικούς των κλάδων ΠΕ02,
ΠΕ03 και ΠΕ04 µε εξειδίκευση στην ΕΑΕ. Στα ΤΕ των σχολικών
µονάδων της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, στις οποίες φοιτούν
έως τριακόσιοι (300) µαθητές, τοποθετείται ένας εκπαιδευτικός
κλάδου ΠΕ02 και ένας εκπαιδευτικός κλάδου ΠΕ03, ενώ στα ΤΕ
των σχολικών µονάδων, στις οποίες φοιτούν περισσότεροι από
τριακόσιοι (300) µαθητές, εκ των οποίων τουλάχιστον δεκαπέντε
(15) µε διαγνωσµένη από αρµόδιο δηµόσιο φορέα (Κέντρο Εκ-
παιδευτικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης (ΚΕΣΥ), Ιατροπαι-
δαγωγικό Κέντρο, Δηµόσιο Νοσοκοµείο) αναπηρία και/ή ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες, τοποθετούνται ένας εκπαιδευτικός κλά-
δου ΠΕ02, ένας εκπαιδευτικός κλάδου ΠΕ03 και ένας εκπαιδευ-
τικός κλάδου ΠΕ04. Για τους εκπαιδευτικούς του κλάδου ΠΕ04
η τοποθέτηση, σε επίπεδο Διεύθυνσης Εκπαίδευσης, γίνεται σε
ποσοστό 42% για την ειδικότητα ΠΕ04.01, 20% για κάθε µία από
τις ειδικότητες ΠΕ04.02 και ΠΕ04.04 και 18% για την ειδικότητα
ΠΕ04.05. Ο αριθµός των θέσεων κατά κλάδο και ειδικότητα που
προκύπτει σύµφωνα µε τα προηγούµενα εδάφια, ισοδυναµεί µε
αριθµό οργανικών θέσεων. Στα ΤΕ για µαθητές µε προβλήµατα
όρασης ή ακοής µπορεί να τοποθετούνται επιπλέον και εκπαι-
δευτικοί άλλων κλάδων.»

2. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος οι οργανικές θέ-
σεις κατά κλάδο και ειδικότητα που προκύπτουν σύµφωνα µε την
παράγραφο 1, διατίθενται καταρχάς για την εξέταση εµπρόθε-
σµων αιτήσεων µετάθεσης σχολικού έτους 2018-2019, οι οποίες
δεν ικανοποιήθηκαν ως προς οποιαδήποτε επιλογή. Οι εκπαιδευ-
τικοί που µετατίθενται κατά τα ανωτέρω παραµένουν στη θέση
που υπηρετούν έως και τη λήξη του διδακτικού έτους 2019-
2020. Οι οργανικές θέσεις που θα αποµείνουν κενές µετά την
εξέταση των ως άνω αιτήσεων µετάθεσης διατίθενται για διορι-
σµό.

Άρθρο 29
Τροποποίηση της παραγράφου 3 του άρθρου 13 

του ν. 4492/2017 (Α’ 156)

1. Η περίπτωση α’ της παραγράφου 3 του άρθρου 13 του ν.
4492/2017 (Α’ 156) αντικαθίσταται από τότε που ίσχυσε, ήτοι από
18.10.2017, ως εξής:

«3. α) Οι Αγροτικές Εταιρικές Συµπράξεις (ΑΕΣ) του άρθρου
33 του ν. 4384/2016 (Α’ 78) και του άρθρου 6 του ν. 4015/2011
(Α’ 210) που είναι εγγεγραµµένες στο Μητρώο του άρθρου 19
του ν. 4384/2016, µπορούν να µετατρέπονται σε αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς (ΑΣ) του           ν. 4384/2016 µε συγχώνευση των
Αγροτικών Συνεταιρισµών µετόχων τους. Όσες ΑΕΣ δεν έχουν
εφαρµόσει τις διατάξεις του άρθρου 33 του ν. 4384/2016 µέχρι
τις 31 Μαρτίου 2020, διαγράφονται από το Μητρώο του άρθρου
19 του ν. 4384/2016 µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µετά από εισήγηση της Αρµόδιας Αρχής
του άρθρου 18 του ν. 4384/2016.»

2. Κοινές υπουργικές αποφάσεις µε τις οποίες έχει διαπιστω-
θεί η λύση ΑΕΣ και οι οποίες έχουν εκδοθεί σε εφαρµογή της πε-
ρίπτωσης α’ της παραγράφου 3 του άρθρου 13 του ν. 4492/2017,
όπως η περίπτωση αυτή ίσχυσε πριν την αντικατάστασή της µε
τη διάταξη της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, ανακα-
λούνται αναδροµικά από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος τους.

Άρθρο 30
Κοινόχρηστοι και Κοινωφελείς Χώροι του Ελληνικού

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου πέµπτου της από 30.09.2019
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Εσωτερικών, Οικονοµικών και Υγείας» (Α’145) που κυρώνεται µε
το άρθρο 2 του παρόντος νόµου, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με την ίδια απόφαση, καθορίζεται η καταληκτική ηµεροµηνία,
κατά την οποία η ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε. υποχρεούται να παραδώσει
τους χώρους αυτούς, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην από
14.11.2014 Σύµβαση Αγοραπωλησίας Μετοχών για την απόκτηση
του 100% του µετοχικού κεφαλαίου της ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε. και της
από 19.07.2016 τροποποιητικής σύµβασης, όπως αυτές κυρώ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 14 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2019 4595



θηκαν µε τον ν. 4422/2016 και σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στον ν. 4549/2018. Οι χώροι αυτοί περιέρχονται στην κυριότητα
των δικαιούχων τους αµέσως µετά τη διανοµή του ακινήτου.»

2. Στην παράγραφο 2 του άρθρου πέµπτου της από 30.09.2019
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας των Υπουργείων Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Εσωτερικών, Οικονοµικών και Υγείας» (Α’145) που κυρώνεται µε
το άρθρο 2 του παρόντος νόµου, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με την ίδια απόφαση, καθορίζεται η καταληκτική ηµεροµηνία,
κατά την οποία η ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε. υποχρεούται να παραδώσει
τους χώρους αυτούς, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην από
14.11.2014. Σύµβαση Αγοραπωλησίας Μετοχών για την από-
κτηση του 100% του µετοχικού κεφαλαίου της ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.
και της από 19.07.2016 τροποποιητικής σύµβασης όπως αυτές
κυρώθηκαν µε τον ν. 4422/2016 και σύµφωνα µε τα προβλεπό-
µενα στον ν. 4549/2018. Οι χώροι αυτοί περιέρχονται στην κυ-
ριότητα των δικαιούχων τους αµέσως µετά τη διανοµή του
ακινήτου.»

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νό�ου αρχίζει από τη δη�οσίευσή του
στην Εφη�ερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                                  2019

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.07’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Παρα-
σκευή 15 Νοεµβρίου 2019 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων, β) αναφορά στην επέτειο της 17ης Νοεµ-
βρίου για την εξέγερση του Πολυτεχνείου και τήρηση ενός λε-
πτού σιγής και γ) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης
που υπογράφηκε στο Magglingen/Macolin την 18η Σεπτεµβρίου
2014, σχετικά µε τη χειραγώγηση των αθλητικών αγώνων, επεί-
γοντα µέτρα για την αντιµετώπιση της βίας στον αθλητισµό, µε-
τατροπή της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής σε ΝΠΙΔ, κύρωση
του νέου καταστατικού αυτής και άλλες διατάξεις».

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ 
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΥΓΕΙΑΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

12. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

14. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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